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ΚΑΙ ΣΤΟ ΒΑΘΟΣ ΤΟ ΧΑΛΛΟΥΜΙ ΠΟΠ

Επενδυτική ένεση 60 εκατ. στη γεωργία
Κίνητρα και στοχευμένα μέτρα περιλαμβά-
νονται στο «Νέο Επενδυτικό Στρατηγικό Σχέ-
διο ΚΑΠ», με προϋπολογισμό 60 εκατ. ευρώ.
Τη μερίδα του λέοντος θα έχουν οι επενδύσεις

στην αιγοπροβατοτροφία, με στόχο την αύ-
ξηση της παραγωγής αιγινού και πρόβειου
γάλακτος, κάτι που συνδέεται με το χαλλούμι
ΠΟΠ. Οικονομική, σελ. 4

ΘΕΑΤΡΟ

Επαναστατικοί
όρκοι αγάπης

Το έργο «Ρωμαίος και Ιουλιέτα: μια παρά-
σταση που δεν έγινε ποτέ» σκηνοθετούν οι
Μιχάλης Κολοκοτρώνης και Σοφία Μαυρο-
μιχάλη και θέλουν να αναδείξουν πως η
αγάπη, η ελευθερία και η επανάσταση είναι
άρρηκτα συνδεδεμένες. Τέχνες, σελ. 5

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Νάσος Βαγενάς 
μιλάει στην «Κ»

Ο ομότιμος καθηγητής του Πανεπιστημίου
Αθηνών Νάσος Βαγενάς επί τη ευκαιρία
της αναγόρευσής του σε επίτιμο διδάκτορα
του Πανεπιστημίου Κύπρου μίλησε για την
ποίηση, τους ποιητές, και τι σημαίνει ποι-
ητική δημιουργία. Τέχνες, σελ. 4

Εκ των υστέρων
Περισσότερες από πενήντα
φορές προσπάθησαν να μας
ενημερώσουν από την E.E.
για τους προβληματικούς αε-
ρόσακους. Αλλά εμείς εδώ,
στην άκρια της Ευρώπης
αγρόν αγοράζαμε. Ώσπου ο
τραγικός θάνατος δύο νέων
ανθρώπων κινητοποίησε την
κρατική μηχανή, και τους
πολιτικούς της προϊσταμέ-
νους εκόντες άκοντες. Όπως
και ο θάνατος μιας ολόκλη-
ρης οικογένειας στη Λεμεσό
κινητοποίησε την Πολιτεία
για ελέγχους. Απορίας άξιον
είναι γιατί επιλέγει πάντοτε
το κράτος να υποδύεται και
να προτιμάει τον Επιμηθέα
και μονίμως να αποφεύγει
τον Προμηθέα.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Από το 2019, μέχρι και το 2025, το σύστημα
έγκαιρης προειδοποίησης της Ε.Ε., Rapex-
Safety Gate, εξέπεμψε σήμα κινδύνου για
το πρόβλημα με τους αερόσακους Takata
57 φορές, αλλά οι υπηρεσίες του κυπριακού
κράτους και δη το Τμήμα Οδικών Μετα-

φορών, δεν έπραξαν τίποτα απολύτως. Μά-
λιστα, μετά τη γνωστοποίηση του προβλή-
ματος από τις αρμόδιες αρχές της Ρουμανίας,
όλα σχεδόν τα κράτη-μέλη, με βέβαιη εξαί-
ρεση την Κύπρο, μπήκαν στη διαδικασία
να ελέγξουν κατά πόσο το εν λόγω πρόβλημα

υφίσταται και στη δική τους επικράτεια.
Σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, η ευθύνη βρί-
σκεται στον επίσημο φορέα αξιολόγησης
της κατάστασης ενός οχήματος, ενώ στην
Κύπρο επιχειρείται να φορτωθεί στους
ώμους των καταναλωτών. Σελ. 4

KATAΣΤΑΤΙΚΟ ΣΥΝΕΔΡΙΟ

Εκτόνωση ή
νέες κρίσεις
στη Δεξιά 

Το ερώτημα που προκύπτει μετά
το Καταστατικό Συνέδριο του
ΔΗΣΥ είναι αν το αποτέλεσμά
του ήταν αρκετό για να εκτο-
νώσει την κρίση, αν θα έχουν
συνέπεια οι αποφάσεις της προ-
έδρου του κόμματος, ή αν αυτό
το συνέδριο υπήρξε η απαρχή
ενός νέου power game. Σελ. 7

n Γρίφος το ψηφοδέλτιο με τα νέα
δεδομένα για ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ. Σελ. 6 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ

Η ηλεκτρική
διασύνδεση

Ελλάδας-Κύπρου
θα συνεχιστεί

Τη διαβεβαίωση ότι το έργο της ηλε-
κτρικής διασύνδεσης Ελλάδας - Κύπρου
θα συνεχιστεί, σύμφωνα με τον προ-
γραμματισμό της εταιρείας που έχει
αναλάβει την ανάπτυξη της έρευνας
και του καλωδίου, ακόμη και στην πε-
ριοχή όπου η Τουρκία διεκδικεί δι-
καιώματα μέσω του τουρκολιβυκού
μνημονίου, δίνει μέσω της «Κ» ο υπουρ-
γός Εξωτερικών της Ελλάδας Γιώργος
Γεραπετρίτης. Σελ. 18-19

Κυριάκος Κούσιος
Ο ΔΗΣΥ απάντησε
θετικά για διορισμό
Συναγερμικών. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ - ΤΕΜΠΗ

Ορόσημο η 28η
Φεβρουαρίου

Δύο χρόνια μετά την τραγωδία των
Τεμπών κυβερνητικά στελέχη στην
Ελλάδα δεν κρύβουν την αγωνία τους
ότι μπορεί η κοινωνία και το πολιτικό
σύστημα να βρίσκονται σε κατάσταση
χειρότερη από το 2012. Σελ. 16-17

ΗΛΕΚΤΡΙΚΗ ΔΙΑΣΥΝΔΕΣΗ

Στα βαθιά
νερά μπαίνει
το καλώδιο

Η απόφαση για την προώθηση
του έργου της ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης Ελλάδας - Κύπρου έχει
«κλειδώσει», ενώ οι επόμενες κι-
νήσεις της Αθήνας εξετάστηκαν
από τον Κυριάκο Μητσοτάκη το
περασμένο Σάββατο. Οι ερευνη-
τικές εργασίες του ιταλικού πλοί-
ου τοποθετούνται χρονικά ακόμη
και εντός του προσεχούς δεκα-
πενθημέρου. Σελ. 20

Ο ΠΥΡΕΤΟΣ ΤΗΣ ΔΥΣΗΣ

Η Γερμανία στις κάλπες,
η Ουκρανία στο παζάρι

Οπαδοί της Εναλλακτικής για τη Γερμανία σε προεκλογική εκδήλωση στο Χάλε. Το κόμμα, που αναμενόταν να καταταγεί
απόψε δεύτερο, έχει καταφέρει να ρυμουλκήσει στη δική του ατζέντα όλο το πολιτικό σύστημα. Η AfD δεν είναι απλώς ένα
ενσωματωμένο στο πολιτικό σύστημα κόμμα, που σήμερα αναμενόταν να αναδειχθεί δεύτερη μεγαλύτερη δύναμη. Καθο-

ρίζει τον δημόσιο διάλογο κι ευθύνεται για τη μετατόπιση της προεκλογικής αντιπαράθεσης προς τα δεξιά. Σελ. 21, 23

n ΒΙΚΤΟΡ ΝΤΕΪΒΙΣ ΧΑΝΣΟΝ: Η ατζέντα μιας μεγάλης αντεπανάστασης. Σελ. 22

ΤΟ ΠΡΩΤΟ ΣΗΜΑ ΚΙΝΔΥΝΟΥ ΣΤΗΝ ΙΣΤΟΣΕΛΙΔΑ ΤΗΣ Ε.Ε. ΤΟ 2019

57 ευρωπαϊκά SOS
για τους Τakata

Παρά τις ειδοποιήσεις του Rapex-Safety Gate το κράτος φάνηκε απόν 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Γηραιός και τρισένδοξος: Τελευ-
ταίως, επ’ ευκαιρία των γενε-
θλίων του Γαβριήλ ντ’ Αννούν-
τσιο, πολλοί θαυμασταί του
έσπευσαν εξ όλων των μερών
της Ιταλίας να υποβάλουν τας ευ-
χάς και τα σεβάσματά των εις τον
γηραιόν και τρισένδοξον ποι-
ητήν. Εν τούτοις, ο πτερωτός

ήρως του Φιούμε δεν εδέχθη τας εκδηλώσεις των θαυμαστών του
με μεγάλην χαράν. «Μη με μακαρίζετε!», είπεν εις τους πιστούς του,
κινών μελαγχολικώς την κεφαλήν του. «Κατέκτησα βεβαίως την δό-
ξαν... Αλλά τι είνε η δόξα εις τον κόσμον αυτόν; Ο θόρυβος μιας συ-
ναυλίας εκτελουμένης από τυφλούς και κωφούς συγχρόνως!...».

Ζητήματα πρωτευούσης: Εντός των προσεχών ημερών ο υφυπουρ-
γός της Συγκοινωνίας κ. Κ. Τσαλδάρης θα συνεργασθή μετά του κ.
πρωθυπουργού, προς τον οποίον θα εισηγηθή την λήψιν μέτρων και
την επίλυσιν απάντων των γενικών ζητημάτων της πρωτευούσης. Ο
κ. υφυπουργός θ’ αναπτύξη εις τον κ. πρωθυπουργόν εν πάση λε-
πτομερεία την επίλυσιν των εξής ζητημάτων: Συμπλήρωσις των έρ-
γων οδοποιΐας ώστε να ασφαλτοστρωθούν όλαι αι οδοί των Αθηνών,
κατασκευήν πεζοδρομίων, διάνοιξις περιφερειακών λεωφόρων
προς αποσυμφόρησιν της συγκοινωνίας από τα κέντρα, οριστικός
φωτισμός, πλήρες και οριστικόν σχέδιον πόλεως με δημιουργίαν αλ-
σών πέριξ της πρωτευούσης, εξωραϊσμός των πλατειών και άλλων
κοινοχρήστων χώρων, ανέγερσις νοσοκομείου με 1.000 κλίνας και
άλλων ιδρυμάτων κοινωνικής προνοίας.

Δικαιούμενος: Το προ μηνός απονεμηθέν παρά του υπουργού Παι-
δείας χρηματικόν βραβείον εις λογίους και καλλιτέχνας, ενώ διενε-
μήθη εις άπαντας τους δικαιούχους του, δεν επεδόθη μόνον εις τον
δικαιούμενον περισσότερον παντός άλλου εις την τιμητικήν διάκρι-
σιν της Πολιτείας, εις τον Γιαννούλην Χαλεπάν. [...] Δεν είνε επιτε-
τραμμένον να καθυστερήση ούτε και διά μίαν εισέτι ώραν η τιμητική
και η χρηματική της Πολιτείας ενίσχυσις εις τον υπέργηρον και ανα-
ξιοπαθούντα εθνικόν μας γλύπτην.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
23.2.1935
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Απόγευμα της Τσικνοπέμπτης συ-
νήλθε το διευρυμένο καρέ στο δια-
μέρισμα της Κωστή Παλαμά συν-
δυάζοντας το τερπνόν μετά του
ωφελίμου: τα σπιτικά πουρέκια της
Ελλούς (ένεκα της ημέρας) και το
πολιτικό κους κους (ένεκα του Κα-
ταστατικού Συνεδρίου του ΔΗΣΥ). Η
ανακοίνωση για επιδείνωση του
καιρού ήταν η αιτία που υιοθετήθη-
καν βασικοί συνωμοτικοί κανόνες:
οι κυρίες έφταναν στην Aspelia,
φορώντας τα παλτό τους και συνο-
δευόμενες από τις «κοπελλούδες»
τους, οι οποίες κρατούσαν από ένα
μεγάλο κουτί. Η κυρία κτυπούσε το
κουδούνι και έλεγε το σύνθημα:
«Coral». Ακολούθως, στο ασανσέρ,
έβγαζε το παλτό και η κοπελλούδα
τής έδινε τη γούνα από το κουτί.
Φόραγε τη γούνα και κτύπαγε το
κουδούνι της Ιουλίας, λέγοντας το
παρασύνθημα: «Fox».

«Μα γιατί χρειάζονται τόσες προ-
φυλάξεις;» εξεμάνη η Ρενέ Κυπα-
ρίσσι, φορώντας ακόμα το βιζόν της
παλτό. «Γιατί αν μας δουν με αληθι-
νές γούνες, ποιος μας ξεπλένει από
το στόμα της Αριστεράς και της Προ-
όδου!» είπε η Ευγενία η Καλαμαρού
κρατώντας μια γούνα μινκ, απευθυ-
νόμενη φυσικά στην αριστερή (με
την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυρια-
κού. «Εμένα πάντως την Αλεπού
μου τη χάρισε, το πάλαι ποτέ, ο σύν-
τροφος Αστάβιν» κόμπασε η cham-
pagne socialist. «Ας χαρούμε λοιπόν
τα πολύτιμα γουναρικά μας έστω και
σε συνθήκες ημιπαρανομίας» είπε η
Ιουλία, αγκαλιάζοντας τρυφερά τη
γούνα αστρακάν της κι έπειτα ένευ-
σε στη Σβετλάνα Αλεξάντροβα, η
οποία φόραγε ένα αυθεντικό γούνι-
νο καπέλο κοζάκου, να σερβίρει τις
νενομισμένες βότκες. 

«Σύνθημα “Coral” από την ονομα-
σία της κακοκαιρίας που πλήττει την
ηλιόλουστη βραχονησίδα μας και
παρασύνθημα “Fox” προς τιμήν της
Αλεπούς της Αργάκας», εξήγησε
στο καρέ η Ιουλία. «Γιατί ο αγαπη-

τός μας Αβέρωφ απέδειξε πως όν-
τως “η αλεπού έξυπνα και πονη-
ρά… τα πουλάκια πιάνει και γελά”,
όπως κάποτε σοφά έγραψε. Αυτό
που έκανε στο Καταστατικό Συνέ-
δριο του ΔΗΣΥ δεν ήταν ένα απλό
comeback. Ούτε καν ένα εντυπω-
σιακό comeback. Ο Φούλης έκανε
πάταγο, κοπέλες!». 

Ποιος να συγκριθεί μαζί του; Η Βίσ-
ση που βγήκε στη σκηνή με την
Porsche της, η Βανδή που κρεμά-
στηκε από το ταβάνι στο Rex, ή η
Κωνσταντίνα που τον καιρό της δό-
ξας της εμφανιζόταν στα μπουζού-
κια καβάλα στ’ άλογο; Κανένα είδω-

λο δεν μπορεί να συγκριθεί μαζί
του. Γιατί ο Αβέρωφ σχεδίασε προ-
σεκτικά και υλοποίησε υποδειγμα-
τικά την πιο εντυπωσιακή είσοδο
που έκανε ποτέ πολιτικός σε δημό-
σια συγκέντρωση. Αναγκάζοντας
και αυτήν ακόμα την Ξανθή Αγαπη-
μένη Παναγιά του Instagram να κα-
τεβεί από το προεδρείο για να υπο-
βάλει ταπεινά τα σέβη της.

«Nα περιδιαβαίνεις στους δρόμους
της Νέας Υόρκης, να μιλάς με
απλούς ανθρώπους, από τον ταξι-
τζή και τη σερβιτόρα μέχρι τον ιδιο-
κτήτη ενός εστιατορίου, οι οποίοι
σε αντιμετωπίζουν ως έναν ακόμη

επισκέπτη και δεν γνωρίζουν την
ιδιότητά σου, είναι μεγάλη τύχη»,
έγραφε στα social ο Αβέρωφ με
τη… σεμνότητα του αστέρα της
επαρχίας που κάνει τη βόλτα του
στη μεγάλη πόλη. Κι εκεί που όλοι
νόμιζαν ότι επέλεξε να μείνει μα-
κριά από το μέτωπο των εχθροπρα-
ξιών στο Καταστατικό Συνέδριο
τούς τη βγήκε από δεξιά. Περίμενε
να τελειώσει το «επίσημο» μέρος κι
ύστερα μπούκαρε στην αίθουσα.
«Οι σύνεδροι τον αποθέωσαν, οπό-
τε εύλογα αναρωτιέται κανείς: ποι-
ος κυβερνά αυτό το κόμμα;» έθεσε
το ακανθώδες ερώτημα η Ιουλία
Παλαιολόγου Ουίλσον.

«Το βέβαιο είναι πως η Αννίτα σύρ-
θηκε πίσω από επιλογές που δεν
ήταν οι δικές της αρχικές θέσεις.
Δύο τα συμπεράσματα: Πρώτον, το
Καταστατικό Συνέδριο δεν έλυσε
προβλήματα αλλά τα έσπρωξε κάτω
από το χαλί. Η επιρροή του Χριστο-
δουλίδη στο κόμμα δεν διαγράφε-
ται με κάποιες διαγραφές. Δεύτε-
ρον, αυτός που δικαιώθηκε από τις
αποφάσεις είναι ο Αβέρωφ. Τούτων
λεχθέντων, κατά τη δική μου εκτί-
μηση, επρόκειτο για γαλάζιο πανω-
λεθρίαμβο» είπε, ως ειδική ΔΗΣΥο-
λόγος, η Ευγενία Καλαμαρού. 

Δεν έχει νόημα να προσπαθήσουμε

να ερμηνεύσουμε τη δήλωση της
Αννίτας για τις διαγραφές, γιατί,
όπως εύστοχα είπε η σιεροκουτάλα
η Κούταλου, θυμίζει προφητείες
του Αγίου Παΐσιου: «Φυσικά και δεν
τις ονομάζουμε διαγραφές – τις
ονομάζουμε απώλεια ιδιότητας μέ-
λους. Σαν να λέμε, θα είναι σαν
μουσικές καρέκλες – αν δεν κά-
τσεις στην υπουργική, αυτομάτως
παίρνεις ξανά την κομματική ταυτό-
τητα! Και μετά τους ενόχλησε ο Λε-
τυμπιώτης επειδή ανάρτησε φωτο-
γραφία όταν ήταν πρόεδρος της
Πρωτοπορίας Θεσσαλονίκης. Insta-
gram έδωκας, Instagram θα λάβης,
κυρία Πρόεδρε!». 

Ο Πρόδρομος, πάλι, που δεν είναι
ο μειλίχιος Λετυμπιώτης, τοποθε-
τήθηκε όπως ο λίβας που καίει τα
σπαρτά: «Κάποτε ήταν κόμμα εθνι-
κό. Τώρα πιο πολύ φαντάζει “παρ-
δαλό” […] Θητείες, καρεκλοθεσίες
και διαγραφές; Μα σοβαρομιλά-
τε;». Αληθινός κόλαφος! Σε ση-
μείο που η δήλωση του Ιωνά να
μοιάζει με χάδι: «Ο ΔΗΣΥ θα συνε-
χίσει να διανύει την πιο κομβική
και δύσκολη περίοδο της ιστορίας
του, για λόγους που καθορίζονται
κυρίως από τις προσωπικές ατζέν-
τες και την κυριαρχούσα εσω-
στρέφεια». 

Με τούτα και με κείνα δεν έμεινε
χρόνος για να συζητήσουν άλλα θέ-
ματα. Ούτε τον διασυρμό του κρά-
τους από τον Γιαννάκη που ανέβα-
λε για τρίτη φορά τη δίκη του, ούτε
τον διασυρμό της Αστυνομίας από
κάποιον Πατσαλίδη, ο οποίος κήρυ-
ξε κράτος εν κράτει και ακόμα δια-
φεύγει της σύλληψης, κάνοντας
διαγγέλματα… στο TikTok! «Βότ-
κες!» διέταξε η Ιουλία τη Ρωσίδα,
ρίχνοντας επιδεικτικά μια γούνα
τσιντσιλά στα πόδια της. « Έτσι για
το εφέ! Εδώ ο Φούλης έκανε κο-
τζάμ Συνέδριο The Show Must Go
On, μάνα μου».

Ο γαλάζιος πανωλεθρίαμβος

stavros.christodoulou@gmail.com

« Έδωσε καθαρές λύσεις το Συνέδριο ή απλώς έκρυψε τα προβλήματα… με τη μέθοδο Banksy;» ρώτησε η Ιουλία κι έδειξε το εμβληματικό
γκράφιτι στο καρέ.

Coral και τα παγωμένα μυαλά στα κάγκελα 
Βρισκόμαστε λέει σε πολικές θερ-
μοκρασίες! Σχεδόν μείον 10 βαθ-
μούς ψες στα ορεινά από την ψυχρή
μάζα που έφερε το σύστημα Coral.
Που σημαίνει όχι απλώς γίναμε Ευ-
ρώπη αλλά Βόρεια Ευρώπη, μη σας
πω Σουηδία. Σκέφτομαι πως ο Κλη-
ρίδης μάς έβαλε στην Ευρώπη πολι-
τικά και ο Χριστοδουλίδης κλιματο-
λογικά. Make Cyprus Hot Again. 
Να ευχηθούμε καλή επιτυχία στον
Πρόεδρο που πάει στο Λονδίνο σε
μια προσπάθεια να πείσει δυνατά
μυαλά του τόπου μας που έχουν ξε-
νιτευτεί να επιστρέψουν. Τώρα βέ-
βαια δεν ξέρω πόσο εύκολο είναι να
πείσεις ανθρώπους να επιστρέψουν
σε μια χώρα όπου η απελπισία οδή-
γησε αυτούς που έμειναν πίσω να
ψηφίσουν Φειδία. 

Εκτακτη συνεδρίαση συνδικαλι-
στών ΑΗΚ για όσα σοβαρά συμβαί-
νουν το τελευταίο διάστημα με προ-
βλήματα φωτοβολταϊκών, διακοπές
ηλεκτροδότησης, αέρια και… αερο-
λογίες. Λέτε να εξετάσουν και ένα
από τα μεγαλύτερα προβλήματα της
Αρχής που ενίοτε είναι ένας κακώς
νοούμενος συνδικαλισμός που εξυ-
πηρετεί οτιδήποτε άλλο εκτός από
το συμφέρον του Πολίτη; 

Λέτε να μας εκπλήξουν και αυτή τη
φορά να κάνουν και λίγη αυτοκριτι-
κή; Χλωμό το βλέπω βέβαια, όπως
χλωμό είναι και το φως στο τούνελ
της περιβόητης μείωσης της τιμής
του ηλεκτρισμού. Ο γίγαντας το πα-
λεύει μα μέχρι τώρα τρώει ξύλο. 

609 πυρκαγιές από βραχυκύκλωμα
στην Κύπρο την τελευταία πενταε-
τία! What? Μιλάμε αναμφίβολα για
έναν αριθμό ρεκόρ, αν αναλογιστού-
με το μέγεθος της χώρας μας. Ας το
βάλουμε, λοιπόν, και αυτό στην αίτη-
σή μας για ρεκόρ Γκίνες μαζί με τις
καθιερωμένες δραπετεύσεις (έχουν
γίνει θεσμός) και το ότι όσο περισσό-
τερη ενέργεια παράγουν οι ΑΠΕ μας
τόσο μεγαλύτερο είναι το πρόβλημα
διαχείρισής της. 

Η Πέμπτη που πέρασε δεν ήταν κόκ-
κινη Πέμπτη, αφού η Ομόνοια έχασε
και ο Στεφάνου έφυγε από το γήπεδο
προβληματισμένος, ενώ οι σημαίες
με το τριφύλλι κυμάτιζαν μεσίστιες.

Μαύρη η Πέμπτη θα ήταν βέβαια και
για τους ΑΠΟΕΛίστες, η οποία θα εξε-
λιχθεί σε Μεγάλη Πέμπτη, αν ο Μά-
κης δεν κάνει άλλα μαγικά. Βέβαια
και ο Χουντίνι να ήταν τα κόλπα θα εί-
χαν τελειώσει. Πανηγύρισε μόνο ο
νεαρός μας Νίκος την επιτυχία της
αδέκαστης χρηματοοικονομικά Πά-
φου. Καχαρή σαν το σιόννιν, όπως
έλεγε και ο κυρ Αντώνης. 

Σχεδόν 500 προϊόντα που βρίσκον-
ται στα ράφια των σουπερμάρκετ θα
έχουν από την πρώτη βδομάδα Μαρ-
τίου τις τιμές τους στην εφαρμογή e-
kalathi ώστε οι καταναλωτές να μπο-
ρούν να συγκρίνουν και να επιλέ-
ξουν. Μια σοβαρή κίνηση για αντιμε-

τώπιση της αισχροκέρδειας, που εί-
ναι ευπρόσδεκτη έστω κι αν ήλθε με
μεγάλη καθυστέρηση. Πέρασε από
το fact check του σπόνσορα. 

Στην αρχή ζήτησε τη Γροιλανδία,
τον Καναδά και το κανάλι του Πανα-
μά. Στη συνέχεια να ονομάσουν τον
κόλπο του Μεξικού σε κόλπο της
Αμερικής και να του δώσουν τη Γάζα
να την κάνει θέρετρο σε στυλ Αγίας
Νάπας. Τώρα ζητάει τον ορυκτό
πλούτο της Ουκρανίας και να δο-
θούν σε εισβολέα κατεχόμενα εδά-
φη σε συνομιλίες στις οποίες δεν θα
κληθεί καν ο αμυνόμενος να εκφέ-
ρει άποψη. Αν δεν του κάτσει η Γάζα
ελπίζω να έχει στα υπόψιν τη Λεμε-
σό. Πιο φτηνά θα του έρθει.

Ο Έλον Μασκ, εμπνευσμένος προ-
φανώς από τη συνάντηση που είχε
προηγηθεί με τον πρόεδρο της Αρ-
γεντινής, εμφανίστηκε ψες σε συγ-
κέντρωση με αλυσοπρίονο. Όπως
δήλωσε, με αυτό το αλυσοπρίονο θα
πετσοκόψει τη γραφειοκρατία. Ζή-
τω η τρέλα. 

Θα είμαι απόλυτα ειλικρινής: Δεν με
ενθουσιάζει η λαϊκίστικη προσέγγι-
ση του Μασκ σε πολλά θέματα. Στο
θέμα όμως της γραφειοκρατίας, η
οποία είναι μια γάγγραινα από την
οποία υποφέρει και η Κύπρος και
κατ’ επέκταση ο Κύπριος πολίτης,
ομολογώ πως κάθε προσπάθεια κα-
ταπολέμησής της με βρίσκει σύμμα-
χο. Make Γραφειοκρατία Small
Again.

Μας έφυγαν οι έξυπνοι μα θα τους φέρω πίσω. 
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ΑΝΑΒΑΘΜΙΖΟΝΤΑΣ 
ΤΙΣ  ΔΕΞΙΟΤΗΤΕΣ 
ΣΤΗΝ ΕΥΡΩΠΗ
Tο NextGenerationEU μας κάνει πιο δυνατούς. 

Μαζί, διασφαλίζουμε ότι οι Ευρωπαίοι θα έχουν τις απαραίτητες δεξιότητες για 

τα επαγγέλματα του αύριο. Με το NextGenerationEU, στηρίζουμε προγράμματα 

κατάρτισης για την ενίσχυση ψηφιακών και πράσινων δεξιοτήτων.

Μάθε περισσότερα:

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Οταντην περασμένη εβδομάδα από
το Κάιρο οι αρχές της Κ.Δ. υπέγρα-
φαν τη συμφωνία (μη δεσμευτική,
εμπορικού τύπου) φιλοξενούσας
χώρας για την ανάπτυξη του κοι-
τάσματος «Κρόνος» επί του τεμα-
χίου «6» της κυπριακής Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης (ΑΟΖ),
όχι μόνο επιβεβαιώνονταν η «Κ»,
που προ μηνών είχε επισημάνει
την επίσπευση της ανάπτυξης του
κοιτάσματος από τον ιταλικό κο-
λοσσό της ΕΝΙ, αλλά διαφάνηκε
και η σημασία που αποδίδεται στο
2025, ως «κρίσιμης χρονιάς» για
το ενεργειακό πρόγραμμα της Κ.Δ.
Η συμφωνία του Καΐρου, ωστόσο,
εκτός της σημασίας που της απο-
δόθηκε σε στρατηγικό επίπεδο από
τη Λευκωσία, χαρακτηρίστηκε εξάλ-
λου «ιστορική», ήρθε αμέσως μετά
από μια άλλη συμφωνία: Την απο-
δοχή, μετά από μακρά διαπραγμά-
τευση, εκ μέρους της Κ.Δ. του ανα-
θεωρημένου πλάνου της Chevron
για το «Αφροδίτη», επί του τεμαχίου
«12» της ΑΟΖ, πτυχή την οποία
προέβαλλε επικοινωνιακά η κυβέρ-
νηση ως επιτυχία, αλλά και η οποία
υπενθύμισε τις σκληρές πραγμα-
τικότητες στο πεδίο ανάπτυξης
των υδρογονανθράκων, 14 χρόνια
μετά την ανακάλυψη του κοιτά-
σματος, το 2011. 

Πού βρισκόμαστε
Όπως κατέγραψε η «Κ» σε ρε-

πορτάζ της τον περασμένο Αύγου-
στο (25/08/2024) η Κ.Δ. παρέδωσε
στην κοινοπραξία της «Αφροδίτης»
προειδοποίηση ανάκλησης της
άδειας επί του τεμαχίου «12» λόγω
της μη παράδοσης, εγκαίρως, του
προκαταρκτικού σχεδίου ανάπτυ-
ξης του κοιτάσματος (FEED). Η εν
λόγω ενέργεια οδήγησε, ακολούθως,

σε ενδιάμεση συμφωνία στις 17
Σεπτεμβρίου (standstill agreement)
που εγκαινίασε μια περίοδο έντο-
νων διαπραγματεύσεων μεταξύ
των δύο πλευρών και την κατάθεση,
εκ μέρους της Chevron, ανανεω-
μένου πλάνου ανάπτυξης του κοι-
τάσματος. Τελικώς, στις 14 Φε-
βρουαρίου, οι δύο πλευρές συμφώ-
νησαν ως προς την αναθεωρημένη
πρόταση της Chevron που επιβε-
βαιώνει τα σχετικά ρεπορτάζ της
«Κ» και ικανοποιεί τα αιτήματα που
έθετε η Λευκωσία για: α) διάνοιξη
4 πηγαδιών επί της «Αφροδίτης»,
με ημερήσια παραγωγή 800 εκατ.
κυβικών ποδιών και β) παραγωγή
του φυσικού αερίου επί του κοιτά-
σματος με πλωτή μονάδα παραγω-
γής (Floating Production
Facility/FPC). Υπενθυμίζεται πως
το κόστος ανέρχεται σε 4 δισ. δο-
λάρια, σε μια περίοδο που η Chevron
μειώνει διεθνώς το κόστος εξόρυξης
και παραγωγής φυσικού αερίου και
μειώνει, για τους ίδιους λόγους, το

20% των εργαζομένων της (9.000
υπαλλήλους). 

Είναι καλό deal;
Η ανακοίνωση της συμφωνίας

Chevron-Κ.Δ. δημιούργησε μια εν-
διαφέρουσα συζήτηση μεταξύ ει-
δικών της ενέργειας, συνδυαστικά
με την ανακοίνωση της NewMed
Energy (της κοινοπραξίας του
«Αφροδίτη»), που δημοσίευσε την
επόμενη ημέρα κάποιες λεπτομέ-
ρειες της συμφωνίας στο πλαίσιο
των πάγιων ανακοινώσεων που κά-
νει στο χρηματιστήριο του Ισραήλ,

στο οποίο είναι και εισηγμένη, σε
σχέση με το αν τελικά η συμφωνία
ήταν καλή ή ένας συμβιβασμός
προκειμένου να παραμείνει επί της
ΑΟΖ μια εταιρεία με το γεωπολιτικό
αποτύπωμα της (αμερικανικής) Ch-
evron. Σε αυτή την ανακοίνωση
αναφέρεται ως χρόνος έλευσης του
φυσικού αερίου από τα 3,6 tcf του
«Αφροδίτη» το 2031 (δύο δεκαετίες
μετά την ανακάλυψη και άνω της
δεκαετίας από την κήρυξη του κοι-
τάσματος ως εμπορικά αξιοποιήσι-
μου) καθώς και μια σειρά προϋπο-
θέσεων προκειμένου η Chevron
να προχωρήσει με την προκαταρ-
κτική ανάπτυξη του κοιτάσματος
(φάσεις FEED και pre-FEED, Front
End Engineering Design). Δεδομέ-
νου πως η Λευκωσία έπαιξε το βαρύ
χαρτί της ανάκλησης της άδειας
(breach of contract) όταν η Chevron
δεν τήρησε το χρονοδιάγραμμα
για το FEED, οι δυναμικές που θα
καταδείξουν τελικά αν η συμφωνία
είναι καλή ή όχι εδράζονται, ξανά:

• Στον χρόνο παραδόσεων των
υποχρεώσεων της Chevron. Με τις
πληροφορίες της «Κ» να κάνουν
λόγο για μια περίοδο 9-10 μηνών.

• Στο αν θα καταλήξει έγκαιρα
σε τελική επενδυτική απόφαση
(FID/Final Investment Decision)
για το τεμάχιο «Αφροδίτη». 

• Στο αν η συμφωνία καταμερι-
σμού του «Αφροδίτη» με το γειτνιά-
ζον, επί της ισραηλινής ΑΟΖ, «Ισάι»,
θα επισπευσθεί ή θα επηρεάσει τους
σχεδιασμούς της Chevron. Υπεν-
θυμίζεται πως εκκρεμεί η συμφωνία
καταμερισμού των ποσοτήτων της
«Αφροδίτης» με το Ισραήλ. Το Ισραήλ
διεκδικεί μέρος των 3,6 tcf φυσικού
αερίου του κοιτάσματος «12» θεω-
ρώντας πως περίπου το 10% της
«Αφροδίτης» εισέρχεται στο γειτο-
νικό κοίτασμα, «Ισάι», επί της ισ-
ραηλινής ΑΟΖ. Όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ», η Λευκωσία επι-
διώκει το αμέσως επόμενο διάστημα
να κλείσει το ζήτημα της συμφωνίας
συνεκμετάλλευσης με το Ισραήλ
και επί τούτου μπορεί να υπάρξει
σχετική επίσκεψη στη γειτονική
χώρα για να υπογραφεί η σχετική
συμφωνία.

Φυσικά σε όλα αυτά εξωγενείς
παράγοντες (κόστος, τεχνικά ζη-
τήματα, γεωπολιτική κατάσταση
και κατάσταση ασφάλειας της πε-
ριοχής, τιμή και ζήτηση φυσικού
αερίου, κοκ) θα επηρεάσουν τους
χρόνους, με την «Αφροδίτη», εκτός
απροόπτου, να φέρνει φυσικό αέριο
μετά τον «Κρόνο» (2026-2027) και
μετά την «Ηλέκτρα», αν τελικά απο-
δειχθεί χρυσοφόρα. Επιπλέον, αν
εντέλει υπάρξουν πισωγυρίσματα
εκ μέρους της Chevron σε σχέση
με τους χρόνους των παραδοτέων,
η Κ.Δ., όπως αναφέρουν στην «Κ»
πηγές, έχει απολέσει το χαρτί της
ανάκλησης της άδειας ως μοχλού
πίεσης. 

Η ιστορική συμφωνία του Καΐρου
Πρώτα «Κρόνος», μετά «Ηλέκτρα», τελευταία η «Αφροδίτη» – Πώς προχωράει το ενεργειακό πρόγραμμα της Κυπριακής Δημοκρατίας  

<<<<<<

Η συμφωνία Chevron-
Κ.Δ. έχει ακόμη
δρόμο, ωστόσο η ΕΝΙ
θα επισπεύσει την
παραγωγή του κοιτά-
σματος «Κρόνος».

Προχωράει
η Exxon

Σε μια άλλη εξέλιξη, στις 10
Μαρτίου θα βρίσκεται στην Κύ-

προ, όπως γνωστοποίησε ο
ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρα-

τίας, ο αντιπρόεδρος της Ex-
xonMobil, Τζον Άρντιλ, ο οποίος
θα ενημερώσει αναλυτικά για
την υπό εξέλιξη γεώτρηση της
αμερικανικής εταιρείας στον

στόχο «Ηλέκτρα» επί του τεμα-
χίου «5» της κυπριακής ΑΟΖ.

Υπενθυμίζεται πως η γεώτρηση
στο τεμάχιο «5» έχει δημιουρ-
γήσει υψηλές προσδοκίες για
την εξεύρεση ενός μεγάλου

κοιτάσματος της τάξης των 10-
30 tcf – εξέλιξη που αν ευοδω-
θεί αλλάζει άρδην τα ενεργει-
ακά δεδομένα στην Κύπρο εν-
τάσσοντας την «Ηλέκτρα» σε
fast-track παραγωγή, ξεπερ-

νώντας την «Αφροδίτη». Καλά
ενημερωμένες πηγές αναφέ-
ρουν στην «Κ» πως το τρυπάνι
Valaris DS-9 βρίσκεται σε προ-

χωρημένο στάδιο ερευνών
τρυπώντας σε βάθος 5-6 χλμ.
στήλες άλατος, την περιοχή

στην οποία ανευρίσκονται συ-
νήθως ποσότητες υδρογοναν-
θράκων. Η ExxonMobil, προκα-

ταρκτικά, θα ενημερώσει τις
κυπριακές αρχές για το αποτέ-
λεσμα της γεώτρησης στα τέλη
Μάρτη, ενώ σχετικές ανακοι-

νώσεις θα γίνουν επίσημα στις
αρχές Απριλίου. 

Καλά ενημερωμένες πηγές αναφέρουν στην «Κ» πως το τρυπάνι Valaris DS-9 βρίσκεται σε προχω-
ρημένο στάδιο ερευνών τρυπώντας σε βάθος 5-6 χλμ. στήλες άλατος, την περιοχή στην οποία ανευ-
ρίσκονται συνήθως ποσότητες υδρογονανθράκων.



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Τ Ο  Θ Ε Μ Α Κυριακή 23 Φεβρουαρίου 2025

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Οχι μία, αλλά 57 φορές, το σύστημα
έγκαιρης προειδοποίησης της Ε.Ε.,
Rapex-Safety Gate, εξέπεμψε σήμα
κινδύνου για το πρόβλημα με τους
αερόσακους Takata, με ένδειξη,
«επικινδυνότητα τραυματισμών
(risk: injuries)». Η επικινδυνότητα
των αερόσακων κοινοποιήθηκε
προς όλα τα κράτη-μέλη, για πρώτη
φορά την 11η Ιανουαρίου 2019.
(alert number: A12/0022/19, ημέρα
γνωστοποίησης 1η Δεκεμβρίου
2018, έκθεση 4 Ιανουαρίου 2019),
αλλά οι υπηρεσίες του κυπριακού
κράτους και δη το Τμήμα Οδικών
Μεταφορών, δεν έπραξαν τίποτα
απολύτως. Όπως συνάγεται ευθέως
από το ίδιο το σύστημα Rapex-
Safety Gate, σε όλες τις περιπτώσεις,
η Κύπρος δεν ενημέρωσε για εντο-
πισμό προβλημάτων στην επικρά-
τειά της, ούτε βεβαίως για τη λήψη
μέτρων, κάτι που περιλαμβάνεται
στις υποχρεώσεις ανατροφοδότησης
του εν λόγω συστήματος. Σύμφωνα
λοιπόν με έρευνα της «Κ», από το
2019, μέχρι και το 2023, το σύστημα
Rapex-Safety Gate έλαβε 37 κοινο-
ποιήσεις για τους αερόσακους Ta-
kata (και 1 για ιμάντες της ίδιας
ονομασίαςσε προγενέστερο χρόνο).
Το 2024 προστέθηκαν άλλες 15 κοι-
νοποιήσεις για τους αερόσακους
Takata, ενώ το σύστημα ενημερώ-
θηκε άλλες 5 φορές εφέτος, το 2025.
Σε όλες τις περιπτώσεις, το σύστημα
εξέπεμψε σήμα κινδύνου, γεγονός
που καθιστά εγκληματική την αδρά-
νεια που έχει επιδειχθεί από το κυ-
πριακό κράτος. 

Στις κοινοποιήσεις του, στο σύ-
στημα Rapex-Safety Gate προειδο-
ποιούσε από το 2019, κατά πολύ
συγκεκριμένο τρόπο. Ανέφερε ότι
«εάν ανοίξουν οι αερόσακοι, μπορεί
να προκληθούν θραύσματα από το
φουσκωτό τους μέρος και να τραυ-
ματιστούν οι επιβάτες του οχήματος
(If the airbags deploy, it could result
in fragments from the inflator in-
juring the vehicle’s occupants)».
Ενώ στην αιτιολογία που προβάλ-
λεται σε πολλές κοινοποιήσεις, ανα-
φέρεται ότι «τοπροωθητικό νιτρικού

αμμωνίου που χρησιμοποιείται στον
αερόσακο μπορεί να υποστεί αλ-
λοίωση με την πάροδο του χρόνου
λόγω υποβάθμισης που συμβαίνει
μετά από παρατεταμένη έκθεση σε
υγρασίακαι υψηλές θερμοκρασίες». 

Παρά το γεγονός ότι τα κράτη-
μέλη έλαβαν επισήμως γνώση του
προβλήματος και κυρίως του κιν-
δύνου που αυτό συνεπάγεται, πριν
από έξι χρόνια, το κυπριακό κράτος
και δη η υπηρεσία του ΤΟΜ, δεν
έκανε το παραμικρό, παρακάμπτον-
τας και παραγράφοντας τις υποδεί-
ξεις του συστήματος Rapex-Safety
Gate, που έχει ως αποστολή του
την προστασία όλων των κατανα-
λωτών στα κράτη-μέλη της Ε.Ε.,
περιλαμβανομένων και όσων δια-
βιούν στην Κύπρο. Προωθώντας
την ταχεία κυκλοφορία πληροφο-
ριών «σχετικά με τα μέτρα που λαμ-
βάνονται κατά μη εδώδιμων επι-
κίνδυνων προϊόντων», σε όλη την
ευρωπαϊκή επικράτεια.Σημειώνεται
ότι σύμφωνα με την εκτελεστική
απόφαση Ε.Ε. 2019/417, η συμμε-
τοχή στο Rapex-Safety Gate είναι
υποχρεωτική για τα κράτη-μέλη,
ενώ στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων
της Κομισιόν, για τους «πρόσθετους
κανόνες κοινοποιήσεων», ορίζεται
επίσης η υποχρέωση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής για «θέσπιση απαι-
τήσεων παρακολούθησης από τα
κράτη-μέλη».

Δηλαδή, η Κομισιόν όφειλε και
οφείλει να διασφαλίσει ότι τα κρά-
τη-μέλη, περιλαμβανομένης της
Κυπριακής Δημοκρατίας, παρακο-
λουθούν το σύστημα Rapex-Safety
Gate. Ενώ η εκτελεστική απόφαση
θέτει επίσης θέμα προσδιορισμού
«των πρακτικών και τεχνικών ρυθ-
μίσεων που απαιτούνται, σε επίπεδο
Ε.Ε. και σε εθνικό επίπεδο, ώστε οι
μηχανισμοί κοινοποίησης να εφαρ-
μόζονται αποτελεσματικά και απο-
δοτικά». Κάτι που εκ του αποτελέ-
σματος, δεν ίσχυσε στην περίπτωση
της Κύπρου. 

Απόλυτη γύμνια
Στην ιστοσελίδα της Κομισιόν,

αναφορικά με το σύστημα Ra-
pex-Safety Gate, αναφέρεται χα-
ρακτηριστικά ότι «όλες οι χώρες
πρέπει να παρακολουθούν αυτές
τις πληροφορίες και, εάν βρί-
σκουν το ίδιο προϊόν στις δικές
τους αγορές και έχουν λάβει πε-
ραιτέρω μέτρα, πρέπει να αν-
ταλλάσσουν τις πληροφορίες
αυτές και στο Safety Gate». Αυ-
τή η υποχρέωση των κρατών-
μελών καλείται «ανατροφοδό-
τηση» του συστήματος. Αν κά-
ποιος λοιπόν ανατρέξει στο
σύστημα Rapex-Safety Gate,
θα εντοπίσει ότι αυτό έχει ανα-
τροφοδοτηθεί από πολλά κρά-
τη-μέλη. Σε όλες τις περιπτώσεις,
τα εν λόγω κράτη-μέλη, από το 2019
κοινοποιούσαν το πρόβλημα με τους
προβληματικούς αερόσακους Takata,
αναφέροντας την εταιρεία, τα συγ-
κεκριμένα μοντέλα οχημάτων που
θα έπρεπε να ανακληθούν, ωςεπίσης
και τη χρονολογία κατασκευήςτους.
Κάτω από την ενημέρωση του συ-
στήματος, αρκετά άλλα κράτη-μέλη,
έσπευδαν να ανατροφοδοτήσουν

το σύστημα, γνωστοποιώντας ότι
εντοπίστηκαν και στο έδαφός τους
οχήματα με ανάλογο πρόβλημα,
δρομολογώντας παράλληλα διαδι-
κασία ανακλήσεως των οχημάτων
και αντικαταστάσεως των ελαττω-
ματικά επικίνδυνων αερόσακων.

Ωστόσο, η Κύπρος και το Τμήμα
Οδικών Μεταφορών δεν υπάρχουν
σε καμιά από τις 57 συνολικά κοι-

νοποιήσεις του συστήματος Rapex-
Safety Gate, με αφετηρία το 2019.
Γεγονός που προφανώς σημαίνει
ότι, εν προκειμένω, οι αρμόδιες
αρχές του κυπριακού κράτους, ακό-
μη κι αν παρακολουθούσαν τις κοι-
νοποιήσεις-προειδοποιήσεις του
συστήματος Rapex-Safety Gate, δεν
προέβησαν σε έρευνα και γι’ αυτό
άλλωστε δεν έλαβαν κανένα μέτρο

για την προστασία των καταναλω-
τών στην Κύπρο, οδηγών και επι-
βατών. Σημειώνεται ότι την ευθύνη
για την παρακολούθηση του συ-
στήματος έχει η αρμόδια υπηρεσία
του κράτους, εν προκειμένω το
ΤΟΜ, το οποίο λαμβάνει τις κοι-
νοποιήσεις του συστήματος Ra-
pex-Safety Gate μέσω της Υπη-
ρεσίας Προστασίας Καταναλω-
τών. Το ΤΟΜ όφειλε να προβεί
στις δέουσες ενέργειες, διεξά-
γοντας έρευνα και ανατροφο-
δοτώντας το σύστημα Rapex-
Safety Gate, με τη διοχέτευση
πληροφόρησης, η οποία, όπως

μας λέχθηκε, με βάση την ακολου-
θητέα πρακτική, τυγχάνει έγκρισης
(validate) από την Υπηρεσία Προ-
στασίας Καταναλωτή. 

Σε κάθε περίπτωση, το κυπριακό
κράτος όφειλε όχι μόνο να γνωστο-
ποιήσει την ύπαρξη του προβλή-
ματος και στο έδαφος της Κυπριακής
Δημοκρατίας, αλλά να μπει στον
κόπο να σκεφτεί ότι η περίπτωση
της Κύπρου δεν εξαντλούνταν στα
αυτοκίνητα με ευρωπαϊκά πρότυπα,
αλλά εκτεινόταν (και συνεχίζει να
εκτείνεται)στο αβέβαιο περιβάλλον

εισαγωγών αυτοκινήτωναπό τρίτες
χώρες, διογκώνοντας το πρόβλημα
στις διαστάσεις, με τις οποίες βρι-
σκόμαστε «αγκαλιά» σήμερα. Χωρίς
ουσιαστική συνταγή ρύθμισής του. 

Οι «άλλοι» και εμείς… 
Το πρώτο σήμα κινδύνου του

συστήματος Rapex-Safety Gate κα-
ταγράφεται στην ιστοσελίδα της
Ε.Ε., πριν από έξι χρόνια, στις 11
Ιανουαρίου 2019 (alert number:
A12/0022/19, ημέρα γνωστοποίησης
1η Δεκεμβρίου 2018, έκθεση 4 Ια-
νουαρίου 2019). Όταν, η Ρουμανία
ενημέρωνε το σύστημα και τους
εταίρους της, για τον εντοπισμό
προβλήματος σε έξι μοντέλα αυ-
τοκινήτων Mazda (βλέπε φωτοτυ-
πία). Με την προειδοποίηση ότι
«εάν ανοίξουν οι αερόσακοι μπορεί
να προκληθούν θραύσματα από το
φουσκωτό τους μέρος και να τραυ-
ματιστούν οι επιβάτες του οχήμα-
τος», αναγνωρίζοντας ότι «το προ-
ωθητικό νιτρικού αμμωνίου που
χρησιμοποιείται στον αερόσακο
μπορεί να υποστεί αλλοίωση με
την πάροδο του χρόνου λόγω υψη-
λών θερμοκρασιών και έκθεσης σε
υγρασία». Αξιοσημείωτο είναι ότι
μετά τη γνωστοποίηση του προ-
βλήματος από τις αρμόδιες αρχές
της Ρουμανίας, όλα σχεδόν τα κρά-
τη-μέλη (με βέβαιη εξαίρεση την
Κύπρο), μπήκαν στη διαδικασία να
ελέγξουν κατά πόσοτο εν λόγω πρό-
βλημα με τους Takata υφίσταται
και στη δική τους επικράτεια. Στην
έρευνα που έγινε, τότε, για τη συγ-
κεκριμένη κοινοποίηση της Ρου-
μανίας, 13 κράτηδιαπίστωσαν ανά-
λογα προβλήματα και ανατροφο-
δότησαν το σύστημα Rapex-Safety
Gate, γνωστοποιώντας ότι: «Το προ-
ϊόν αυτό εντοπίστηκε και λήφθηκαν
μέτρα στις εξής χώρες: Βουλγαρία,
Δανία, Φινλανδία, Ελλάδα, Κροατία,
Ουγγαρία, Λουξεμβούργο, Ολλανδία,
Πολωνία, Πορτογαλία, Σλοβενία,
Σλοβακία» στην Ε.Ε., ως επίσης και
στην εκτός Ε.Ε. «Νορβηγία».

Η Κύπρος παρά το τεράστιο πρό-
βλημα που αντιμετώπιζε και εξα-
κολουθεί να αντιμετωπίζει, δεν συμ-
μετείχε σε καμιά από τις κοινοποι-

ήσεις/ ανατροφοδοτήσεις του συ-
στήματος Rapex-Safety Gate, για
τους αερόσακους Takata. Γεγονός
που μιλά αφ’ εαυτού και δημιουργεί
εικόνα τεράστιων κενών στο πεδίο
της οδικής ασφάλειας, με ανάλογες
συνέπειες στην προστασία των πο-
λιτών και με την ευθύνη να βαραίνει
το ίδιο το κράτος.

Η έκθεση του 2019
Ενδιαφέροντα στοιχεία για το

ζήτημα των ανακλήσεων αυτοκι-
νήτων, αλλά και για το επίπεδο συν-
τονισμού της Κύπρου με την Ε.Ε.
και τους εταίρους της, προκύπτουν
μέσα από την ετήσια έκθεση της
Κομισιόν για το σύστημα Rapex, το
έτος 2019. Όπως αναφέρεται στην
έκθεση, περισσότερο από το 80%
των δράσεων παρακολούθησηςτου
συστήματος, το 2019, αφορούσαν
ανακλήσεις αυτοκινήτων! Αν και η
έκθεση δεν υπεισέρχεται σε λεπτο-
μέρειες, υπενθυμίζουμε ότι το 2019
αποτελεί το πρώτο έτος, κατά το
οποίο το σύστημα Rapex εμφανίζει
στην ιστοσελίδα του στοιχεία για
τους αερόσακους Takata και κοινο-
ποιήσεις με τη συμμετοχή μεγάλου
αριθμού κρατών-μελών, τα οποία
ανατροφοδοτούσαν το σύστημα με
την κοινοποίηση λήψης μέτρων. 

Στηνετήσια έκθεση για το 2019,
αναφέρεται ότι το γεγονός πως το
80% των ενεργειών παρακολούθη-
σης του συστήματος Rapex αφο-
ρούσαν στην ανάκληση αυτοκινή-
των, οφείλεται εν μέρει στην ευκολία,
στις περισσότερες περιπτώσεις, εν-
τοπισμού των ιδιοκτητών των ανα-
κληθέντων οχημάτων, καθώς και
στο υψηλό επίπεδο συντονισμού
μεταξύ κατασκευαστών και διανο-
μέων αυτοκινήτων σε πανευρωπαϊκό
επίπεδο, στο οποίο πάντως δεν πε-
ριλαμβανόταν η Κυπριακή Δημο-
κρατία, που δρομολόγησε τις δικές
της ενέργειες, με έξι χρόνια καθυ-
στέρησηκαι με τα γνωστά κενά που
εξακολουθούν να υφίστανται. 

Το Rapex ήχησε 57 φορές
για τους Takata,

αλλά η Κύπρος ύπνωττε
Από το 2019 το σύστημα προειδοποίησης της Ε.Ε.

εξέπεμπε SOS – Τεράστια κενά στο κυπριακό κράτος  

Παρά το γεγονός ότι τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. έλαβαν επισήμως γνώση του προβλήματος και κυρίως του κινδύνου που αυτό συνεπάγεται, πριν
από έξι χρόνια, το κυπριακό κράτος και δη η υπηρεσία του ΤΟΜ, δεν έκανε το παραμικρό.

Πηγή στην έδρα της Ε.Ε., με την οποία επι-
κοινώνησε η «Κ», απέφυγε να σχολιάσει
τον τρόπο με τον οποίο ενήργησε το κυ-
πριακό κράτος από το 2019 μέχρι τώρα
στο ζήτημα των Takata, φροντίζοντας
ωστόσο να σημειώσει ότι η δράση μιας
χώρας επί του προκειμένου προκύπτει ευ-
θέως από τις ενέργειες τις οποίες κοινο-
ποίησε, ανατροφοδοτώντας στο σύστημα
Rapex-Safety Gate. Οι οποίες, στην περί-
πτωση της Κύπρου, είναι ανύπαρκτες.

Την ίδια ώρα, η ίδια πηγή, διατύπωσε
ερωτηματικά για ένα άλλο ζήτημα, το οποίο
αφορά στον τρόπο με τον οποίο η κυβέρ-
νηση και το αρμόδιο υπουργείο Μεταφο-

ρών, υπό τον Αλέξη Βαφεάδη, προσδοκούν
όπως οι πολίτες εξασφαλίζουν οι ίδιοι πι-
στοποιητικά ότι τα οχήματά τους δεν υπό-
κεινται σε ανακλήσεις, προκειμένου να
είναι σε θέση να τα μεταβιβάσουν/πωλή-
σουν κ.λπ.

Η ίδια πηγή, επεσήμανε ότι «τόσο στο
Βέλγιο, όσο και στα πλείστα κράτη-μέλη,
το χαρτί αυτό για ελεύθερη μεταβίβαση/πώ-
ληση οχήματος, προκύπτει μέσα από τον
τεχνικό έλεγχο οχημάτων, από τον επίσημο
φορέα αξιολόγησης οχημάτων, controle
technique», δηλαδή το γνωστό στην Κύπρο
MOT. Με άλλα λόγια, σε άλλα ευρωπαϊκά
κράτη, η ευθύνη βρίσκεται στον επίσημο

φορέα αξιολόγησης της κατάστασης ενός
οχήματος, ενώ στην Κύπρο επιχειρείται
να φορτωθεί στους ώμους των καταναλω-
τών, κάτι που είναι προφανώς ενδεικτικό
της εικόνας που εκπέμπει το κυπριακό
κράτος σε ζητήματα οδικής ασφάλειας,
από το 2019 μέχρι και σήμερα.

Η ίδια πηγή εξήγησε, μάλιστα, ότι «δυ-
νατότητα μεταβίβασης οχήματος υπάρχει
ακόμη και χωρίς την αξιολόγηση του control
technique», δηλαδή του MOT, «με τη δια-
φορά όμως ότι ο αγοραστής γνωρίζει εκ
των πραγμάτων, στην περίπτωση αυτή,
ότι το όχημα που αγοράζει δεν μπορεί να
κινηθεί στους ευρωπαϊκούς δρόμους». 

Ερωτηματικά για Βαφεάδη

<<<<<<

Το πρώτο σήμα κινδύνου
του συστήματος Rapex-
Safety Gate, καταγράφε-
ται στην ιστοσελίδα της
Ε.Ε., πριν από έξι χρόνια,
στις 11 Ιανουαρίου 2019.

<<<<<<

Την ευθύνη για την πα-
ρακολούθηση του συ-
στήματος Rapex-Safety
Gate έχει η αρμόδια
υπηρεσία του κράτους,
εν προκειμένω το ΤΟΜ.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Θέλεις δικαιοσύνη; Εμπιστεύσου τη Δικαιοσύνη

Η ιστορία είναι γνωστή και,
στον πυρήνα της, διαρκώς
επίκαιρη. Το 1962, ο Ηλίας

Ηλιού, κοινοβουλευτικός εκπρό-
σωπος της Ενιαίας Δημοκρατικής
Αριστεράς (ΕΔΑ), επισκέφθηκε
υπουργό της κυβέρνησης Καρα-
μανλή προκειμένου να διαμαρτυ-
ρηθεί για τη βία που υφίσταντο οι
αριστεροί φοιτητές στα πανεπιστή-
μια. Στο τέλος της συνάντησης,
υπεραμυνόμενος ουσιαστικά των
βίαιων τακτικών που μετερχόταν
το δεξιό σύστημα (κρατικό και πα-
ρακρατικό), ο υπουργός φέρεται να
είπε στον Ηλιού: «θα σας ταράξουμε
στο ξύλο». Η απάντηση του Ηλιού
ήταν μνημειώδης: «Και μεις θα σας
ταράξουμε στη νομιμότητα».

Ο Ηλίας Ηλιού, από τις φωτι-
σμένες μορφές της ελληνικής Αρι-
στεράς, αντιλαμβανόταν ότι η νο-
μιμότητα στη δημοκρατία (όσο ανε-
λεύθερη κι αν ήταν η τελευταία
στη μετεμφυλιακή Ελλάδα) συνιστά
αξία καθ’ εαυτήν. Δεν είναι διακο-
σμητική. Η νομιμότητα, ακόμη και
σε ένα αυταρχικής κοπής κράτος
δικαίου, παρέχει δυνατότητες στους
αδύναμους. Η έννομη τάξη και η

Δικαιοσύνη που την υπηρετεί δια-
τηρούν τη σχετική αυτοτέλειά τους
έναντι της κυβερνητικής εξουσίας.

Ο πολίτης δεν έχει άλλη ειρηνική
επιλογή παρά να εμπιστεύεται τη
Δικαιοσύνη – και για λόγους αρχής
και για λόγους πραγματισμού. Οι
Αφροαμερικανοί ηγέτες του κινή-
ματος πολιτικών δικαιωμάτων στις
ΗΠΑ το ήξεραν, γι’ αυτό και ενθάρ-
ρυναν προσφυγές στα δικαστήρια
κατά των φυλετικών διακρίσεων.
Οι φωτισμένοι εκ των Ελλήνων αρι-
στερών, επίσης το γνώριζαν. Οι τω-
ρινοί επίγονοί τους, γεννήματα της
ασύδοτης σοσιαλμιντιακής εποχής,
δεν κουράζονται να επιδεικνύουν
τη διανοητική ρηχότητά τους, έχον-
τας υποκαταστήσει την ανάλυση
με την εντυπωσιοθηρία και τον
στοχαστικό λόγο περί θεσμών με
τον συγκρουσιακό λαϊκισμό.

Τι θα πει εμπιστεύομαι τη Δι-
καιοσύνη; Θα πει ότι αυτονόητα
πιστεύω ότι η Δικαιοσύνη προστα-
τεύει, κατ’ αρχήν, έννομα αγαθά,
τα οποία συμπυκνώνουν κοινές
αξίες τής σε κράτος οργανωμένης
συλλογικής διαβίωσης, και απο-
φαίνεται αμερόληπτα, με βάση τον

νόμο και την ερμηνεία του, από
ακέραιους δικαστές. Κι αν οι δικα-
στικές ερμηνείες δεν με βρίσκουν
σύμφωνο; Κι αν υπάρχουν εμφανή
στοιχεία δικαστικής μεροληψίας;
Κι αν κάποιοι δικαστές δεν είναι
ακέραιοι; Τότε ακριβώς είναι που
δοκιμάζεται η εμπιστοσύνη μου
στη Δικαιοσύνη.

Ακόμα κι όταν, ευλόγως, κλονί-
ζεται η πίστη μου στους θεσμούς
του κράτους δικαίου, η στάση μου
οφείλει να είναι σωκρατική: η αφο-
σίωσή μου στην «πόλιν» υπερτερεί.
Δεν πρέπει να επιτρέψω στον εαυτό
μου να σταματήσει να εμπιστεύεται
τη Δικαιοσύνη, ακόμη κι όταν αυτή
δεν ανταποκρίνεται, κατά την κρίση
μου, στην αποστολή της. Η εμπι-
στοσύνη μου είναι αξιακή, όχι πραγ-
ματολογική, είναι θέση αρχής, όχι
συγκυριακή.

Γιατί; Πρώτον, διότι γνωρίζω ότι
οι δικαστικές ερμηνείες είναι ιστο-
ρικά μεταβλητές – εκφράζουν επι-
κρατούσες απόψεις, εν τόπω και
χρόνω. Όταν διαφωνώ, θα αγωνι-
στώ ειρηνικά, αν χρειαστεί και με
πολιτική ανυπακοή, με βάση τον
ορθό λόγο, να αλλάξουν οι νόμοι

ή η ερμηνεία τους. Δεύτερον, όταν
εμπιστεύομαι τη Δικαιοσύνη, εμ-
πιστεύομαι έναν απρόσωπο θεσμό,
όχι συγκεκριμένες εκφάνσεις του.
Ενώ οι διαφωνίες μου είναι εστια-
σμένες σε επιμέρους αποφάσεις,
η δυσπιστία μου στο θεσμό, κα-
θαυτό, θα σήμαινε μια γενικώς αρ-
νητική στάση, η οποία θα καθόριζε
τις επιμέρους αντιλήψεις μου. 

Διαφορετικά: αν διαφωνώ με
την Χ ή Ψ δικαστική απόφαση, δεν
στερώ από τον εαυτό μου τη δυ-
νατότητα να πασχίζει, επιχειρη-
ματολογικά, ακόμη και ακτιβιστικά,
ώστε άλλες αποφάσεις να εκφρά-
ζουν τις αντιλήψεις μου – δεν παύω
να ελπίζω. Αν, όμως, δεν εμπιστεύο-
μαι τη Δικαιοσύνη, η στάση μου
προδικάζει αρνητικά οτιδήποτε
κάνει η Δικαιοσύνη, οπότε χάνω
τη δυνατότητα να τη θεωρώ απο-
δεκτό μηχανισμό απονομής δικαιο-
σύνης γενικά – παύω να ελπίζω,
παραλύω ή εκτρέπομαι στη βία. 

Η δυσπιστία στη Δικαιοσύνη
ως θεσμό, αφενός, υποβαθμίζει την
ποιότητα του δημόσιου βίου (όλοι
οι άλλοι τρόποι επιλύσεως διαφορών
μειονεκτούν), αφετέρου, δεν είναι

προς το συμφέρον μου ως πολίτη
(πώς αλλιώς θα βρω το δίκιο μου;).
Η καχυποψία διαβρώνει τη Δικαιο-
σύνη, με συνέπεια αυτή να χάνει
την ηθική νομιμοποίησή της και
να αποδυναμώνεται η δικαιοδοτική
λειτουργία της. Από αυτή την εξέ-
λιξη, κερδισμένοι βγαίνουν οι ισχυ-
ροί και οι αδικοπραγούντες. 

Όταν, με αφορμή τη δικαστική
διερεύνηση του δυστυχήματος των
Τεμπών, αρχηγοί ελληνικών κομ-
μάτων δηλώνουν, με διάφορους
τρόπους, ότι δεν εμπιστεύονται τη
Δικαιοσύνη, δεν σφάλλουν απλώς,
αλλά δείχνουν την απουσία ηγετικού
αναστήματος. Ο statesmanδεν ανα-
παράγει απλώς το συγκυριακό λαϊκό
αίσθημα δυσπιστίας, αλλά το με-
ταποιεί σε στιβαρή θεσμική-πολιτική
κριτική. Το λαϊκό θυμικό καθίσταται
δύναμη δημιουργίας μόνο στο βαθ-
μό που μετατρέπεται σε έλλογη κρι-
τική, εντός των θεσμών. 

Πόσοι γνωρίζουν ότι την εξαι-
ρετικά περίπλοκη δικογραφία των
Τεμπών, εκτάσεως 500.000 σελίδων,
χειρίζεται ένας και μόνον εφέτης
ανακριτής; Πώς θα κάνει τη δουλειά
της μια Δικαιοσύνη χωρίς πόρους;

Πώς θα φέρει με επάρκεια εις πέρας
το εξαιρετικά δύσκολο έργο του ο
εφέτης ανακριτής κ. Μπακαΐμης,
που χειρίζεται την υπόθεση, όταν,
όχι μόνο στερείται πόρων, αλλά,
συγχρόνως, ηθικά συνθλίβεται;
Πώς θα είναι πειστικές οι δικαστικές
αποφάσεις αύριο, αν έχει ήδη καλ-
λιεργηθεί η έλλειψη εμπιστοσύνης
στη Δικαιοσύνη σήμερα;

Διαχωρίζουμε το σωστό από το
λάθος, το έγκυρο από το ψευδές,
την αλήθεια από το ψέμα, μόνο
εφόσον, κατ’ αρχήν, εμπιστευόμα-
στε τους θεσμούς. Η κριτική αποκτά
ορθολογικό περιεχόμενο όταν αι-
σθανόμαστε μέλη μιας παράδοσης
– τότε διαθέτουμε κοινά κριτήρια
αναφοράς για να αξιολογήσουμε
εγκύρως ανταγωνιστικούς ισχυρι-
σμούς. Όλα τα άλλα είναι για και-
ροσκόπους πολιτικούς και διαδι-
κτυακούς καφενέδες.

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.

www.htsoukas.com

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σοβαρά ζητήματα που άπτονται
των εξουσιών που έχουν παραχω-
ρηθεί στους πέντε Επαρχιακούς
Οργανισμούς Αυτοδιοίκησης (ΕΟΑ),
στο πλαίσιο μεταρρύθμισης της
τοπικής αυτοδιοίκησης που μπήκε
σε εφαρμογή από την 1η Ιουλίου
2024, προκύπτουν από μια περί-
πτωση ανέγερσης ξενοδοχειακής
μονάδας στο Λατσί, αλλά και επι-
στολής του γενικού διευθυντή του
υπουργείου Εσωτερικών προς τους
προέδρους των πέντε ΕΟΑ. Και στις
δύο περιπτώσεις αυτό το οποίο
προκύπτει ως διαπίστωση είναι
πως εντοπίζεται ζήτημα με το πλαί-
σιο εξουσιών που εκχωρήθηκαν
στους ΕΟΑ και αφορούν πολεοδο-
μικά ζητήματα, στην προκειμένη
περίπτωση. Οι εξουσίες/ αρμοδιό-
τητες των ΕΟΑ ήταν ένα θέμα για
το οποίο υπήρχαν έντονες αντι-
δράσεις πριν από την εφαρμογή
της μεταρρύθμισης, στο πρώτο διά-
ταγμα του υπουργού Εσωτερικών,
με το οποίο ο πολεοδομικός έλεγχος
εκχωρείτο στους τεχνοκράτες των
ΕΟΑ και όχι στα συμβούλια των
νεοσύστατων Οργανισμών. Το αρ-

χικό διάταγμα ουσιαστικά εφάρμοζε
το ίδιο μοντέλο που υπήρχε πριν
τη μεταρρύθμιση στο Τμήμα Πο-
λεοδομίας και Οικήσεως, όπου οι
τεχνοκράτες είχαν την ευθύνη για
όλα τα στάδια πολεοδομικών ζη-
τημάτων. Η μερική διαφοροποίηση
του αρχικού διατάγματος, ως απο-
τέλεσμα και κομματικών πιέσεων,
στην ουσία επιβεβαίωσε τις ανη-
συχίες που είχαν εκφραστεί από
το υπουργείο Εσωτερικών πως τυ-
χόν εκχώρηση εξουσιών σε προ-
έδρους και συμβούλια των ΕΟΑ θα
τους καθιστούσε ευάλωτους σε πιέ-
σεις.

Τα διατάγματα
Για να γίνει ξεκάθαρο τι μπορεί

να έχει αφήσει πίσω η μερική αλ-
λαγή του διατάγματος του υπουργού
Εσωτερικών, που δημοσιεύθηκε
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δη-

μοκρατίας στις 21 Ιουνίου 2024,
αρκεί ένας παραλληλισμός των δύο
διαταγμάτων. Με βάση το νέο πλαί-
σιο τοπικής αυτοδιοίκησης, ο
υπουργός Εσωτερικών εκχώρησε
στους ΕΟΑ για σκοπούς άσκησης
και επιβολής πολεοδομικού ελέγχου
και σύναψης συμφωνίας τριάντα
επτά (37) κατηγορίες ανάπτυξης.
Από τις 37 κατηγορίες στο Τμήμα
Πολεοδομίας και Οικήσεως παρέ-
μειναν εννέα (9) που αφορούσαν
ως επί το πλείστον κρατικές υπο-
δομές και αναπτύξεις. Οι άλλες 28
κατηγορίες πέρασαν στους ΕΟΑ.
Στο πρώτο διάταγμα του υπουργού
Εσωτερικών, το οποίο δεν εφαρ-
μόσθηκε ποτέ και τροποποιήθηκε
με το καλημέρα της μεταρρύθμισης,
το μοντέλο που επιλέγηκε για τα
πολεοδομικά θέματα ήταν αυτό
των τεχνοκρατών και όχι της ηγε-
σίας τω ΕΟΑ. Ο ΥΠΕΣ Κωνσταντίνος
Ιωάννου σε σημείωμά του εξηγούσε
το σκεπτικό. «Στη βάση των προ-
νοιών των νομοθεσιών και με σκοπό
να διασφαλιστεί η ομαλή μεταβί-
βαση των αρμοδιοτήτων και η εύ-
ρυθμη λειτουργία των ΕΟΑ, κρίθηκε
ότι η διαχείριση και η απόδοση του
συστήματος ελέγχου της ανάπτυξης
θα ασκείται με αποτελεσματικότερο
τρόπο εφαρμόζοντας το μοντέλο
εκχώρησης εξουσιών στους τεχνο-
κράτες/ διευθυντές Αδειοδότησης
ΕΟΑ αντί στους προέδρους και τα
συμβούλια των ΕΟΑ». Μάλιστα,
στο καταληκτικό σημείο του ση-
μειώματος ο ΥΠΕΣ σημείωνε τις
ανησυχίες που φαίνεται να υπήρχαν
εξ αρχής με την εκχώρηση εξουσιών
για σοβαρά πολεοδομικά θέματα

σε εκλεγμένους. «Στην ουσία, με
το συγκεκριμένο Διάταγμα “προ-
στατεύονται” και οι ίδιοι οι εκλεγ-
μένοι πρόεδροι και τα συμβούλια
των ΕΟΑ από τις πιέσεις που πιθα-
νότατα θα δέχονταν από τους πο-
λίτες, οι οποίοι σε πολλές περιπτώ-
σεις θεωρούν ότι οι εκλεγμένοι άρ-
χοντες οφείλουν να εξαργυρώσουν
την ψήφο που έλαβαν με ικανο-
ποίηση των αιτημάτων τους. Με
την απόφασή μας διασφαλίζεται η
διαφάνεια, η αξιοκρατία και η ισο-
νομία για όλους τους πολίτες».

Το σκεπτικό
Στο αρχικό διάταγμα του ΥΠΕΣ

αναφερόταν και το σκεπτικό επι-
λογής του μοντέλου των τεχνοκρα-
τών για πολεοδομικό έλεγχο:

n Είναι γνώστες των διαδικασιών
και των προνοιών των νομοθεσιών
που πρέπει να εφαρμόζονται για
την αδειοδότηση, με μακροχρόνια
εμπειρία. 

n Οι πρόεδροι και τα συμβούλια
των ΕΟΑ είναι εκλεγμένοι, χωρίς
όμως να απαιτείται να έχουν τις
τεχνικές γνώσεις και την εμπειρία.

n Υπάρχει δυνατότητα για εφαρ-
μογή checks and balances και έκ-
δοση ομοιόμορφων αποφάσεων
στη βάση των δύο Εγχειριδίων (πο-
λεοδομικό και οικοδομικό) που ετοι-
μάστηκαν σε συνεργασία με το
ΕΤΕΚ.

n Οι τεχνοκράτες υπόκεινται σε
διοικητικές και πειθαρχικές δια-
δικασίες και, σε περιπτώσεις πα-
ρέκκλισης από τις καθορισμένες
διαδικασίες ή τις πρόνοιες της νο-
μοθεσίας, προβλέπεται η επιβολή

συγκεκριμένων ποινών (π.χ. πει-
θαρχικές, κοκ).

Οι πιέσεις
Ο «αποκλεισμός» των προέδρων

και συμβουλίων των ΕΟΑ προκάλεσε
κομματικές αντιδράσεις σε τέτοιο
βαθμό που το ΥΠΕΣ έριξε νερό στο
κρασί του. Μετά από διαβουλεύσεις
επί διαβουλεύσεων και με το σκε-
πτικό ότι σε περιπτώσεις όπου υπάρ-
χουν ευρύτερες διαστάσεις που
επηρεάζουν τη διαμόρφωση πολι-
τικής στον πολεοδομικό σχεδιασμό,
ήλθε να αναγνωρίσει ρόλο στις ηγε-
σίες των ΕΟΑ, οι οποίες θα πρέπει
να συμφωνούν, με την προϋπόθεση
ότι έχει προηγηθεί η απαραίτητη
μελέτη και επεξεργασία από τους
τεχνοκράτες και πάντοτε στο πλαί-
σιο της νομιμότητας. Στο πνεύμα
αυτό συντάχθηκε το δεύτερο διά-
ταγμα του ΥΠΕΣ, που τροποποίησε
το αρχικό, με το οποίο οι εκλεγμένες
ηγεσίες απέκτησαν ρόλο σε κάποιες
κατηγορίες πολεοδομικών ζητημά-
των. Με βάση το διάταγμα «η Πο-
λεοδομική Αρχή παραπέμπει στο
Συμβούλιο του ΕΟΑ περιπτώσεις
πολεοδομικών αιτήσεων, όπου προ-
κύπτουν σοβαρά θέματα, για πα-
ράδειγμα και μεταξύ άλλων, περι-
βαλλοντικής φύσης, περιπτώσεις
ειδικής διακριτικής ευχέρειας για
υπέρβαση του μέγιστου επιτρεπό-
μενου αριθμού ορόφων, περιπτώσεις
που εκφράζονται αρνητικές απόψεις
για την ανάπτυξη από τις Τοπικές
Αρχές ή έντονες παραστάσεις από
περίοικους και οργανωμένα σύνολα,
κοκ. Λαμβάνονται δηλαδή υπόψη
και κοινωνικοί παράγοντες, με στό-
χο, αφενός, να προωθείται η ανά-
πτυξη και, αφετέρου, να διασφαλί-
ζεται το δημόσιο συμφέρον».

Οι παρενέργειες
Οκτώ μήνες μετά την εφαρμογή

της μεταρρύθμισης, πρώτα από δη-
μοσιογραφικές πληροφορίες και
στη συνέχεια επίσημα, άνοιξε θέμα
για παρεμβάσεις, πολιτικές, στο
έργο των τεχνοκρατών των πολε-
οδομικών αρχών. Δηλαδή των ζη-
τημάτων που ήγειρε ο ΥΠΕΣ στο
πρώτο διάταγμα εκχώρησης εξου-
σιών στους ΕΟΑ. Η περίπτωση ανέ-
γερσης τουριστικής μονάδας στο
Λατσί είναι η πλέον χαρακτηριστική
της εμπλοκής εκλεγμένων προσώ-
πων σε πολεοδομικά θέματα, με
τον ίδιο τον πρόεδρο του ΕΟΑ Πά-
φου Χαράλαμπο Πιττοκοπίτη να
δικαιολογεί μια ενδεχόμενη θετική
απόφαση του ΕΟΑ όχι στη βάση
πολεοδομικών κριτηρίων αλλά στο
όνομα της ανάπτυξης, ανακοπής
της αστυφιλίας και στην προσφορά
θέσεων εργασίας. Ωστόσο, τις ανη-
συχίες για πολιτικές παρεμβάσεις,
επισφράγισε ο γενικός διευθυντής
του ΥΠΕΣ με επιστολή του στους
προέδρους των πέντε ΕΟΑ. 

<<<<<<<

Για την κυβέρνηση δεν
προκύπτει θέμα τροπο-
ποίησης του διατάγμα-
τος εκχώρησης εξουσιών
στους ΕΟΑ για πολεοδο-
μικά θέματα, παρά το 
γεγονός ότι αρχικά το
ΥΠΕΣ είχε εκχωρήσει 
το σύνολο των εξουσιών
σε τεχνοκράτες των νέων
Αρχών Αδειοδότησης.

Πρόβλημα οι εξουσίες στα συμβούλια ΕΟΑ
Διαφοροποιήθηκε το μοντέλο που ίσχυε στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μετά από έντονες πιέσεις και των κομμάτων

Κόντρα ΕΟΑ με Υπουργείο 
Oσα ανέφερε στην επιστολή του ο γενικός διευθυντής του ΥΠΕΣ

για καταγγελίες από υπαλλήλους των ΕΟΑ για πολιτικές παρεμβά-
σεις στο έργο τους έχουν φέρει το ΥΠΕΣ και τους προέδρους των
ΕΟΑ σε πορεία σύγκρουσης. Οι πέντε πρόεδροι των ΕΟΑ, με επι-
στολή τους στον γενικό διευθυντή του ΥΠΕΣ, ζητούν όπως οι κα-

ταγγελίες γίνουν συγκεκριμένες, να ονομαστεί ο καταγγέλλων και
ο καταγγελλόμενος, και το ΥΠΕΣ να πραγματοποιήσει έρευνα μιας
και πρόκειται για καταγγελίες που προέρχονται από υπαλλήλους
που είναι αποσπασμένοι στους ΕΟΑ και ο γενικός διευθυντής του
ΥΠΕΣ είναι ο διοικητικός προϊστάμενος των δημοσίων υπαλλήλων.
Στην επιστολή των πέντε προέδρων των ΕΟΑ απάντησε την περα-
σμένη Πέμπτη ο γενικός διευθυντής του ΥΠΕΣ, αναφέροντας πως
η αρμοδιότητα διερεύνησης των καταγγελιών εμπίπτει στους ΕΟΑ
και πως εμπλοκή του υπουργείου θα έπληττε τον χαρακτήρα των

Οργανισμών. Στην επιστολή διευκρινίζεται πως οι καταγγελίες
ήταν ανώνυμες και δεν εμπεριείχαν ονομαστικές αναφορές.

Το μοντέλο πολεοδομικού ελέγχου που τέθηκε σε ισχύ και αφορά τους ΕΟΑ ήταν αποτέλεσμα διαβουλεύσεων, μετά τις έντονες αντιδράσεις που
υπήρξαν από τον αποκλεισμό των εκλεγμένων ηγεσιών των ΕΟΑ από πολεοδομικά θέματα.
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Μπορεί οι διεργασίες του Καταστα-
τικού Συνεδρίου του ΔΗΣΥ, το Σάβ-
βατο 15 Φεβρουαρίου, να έκλεισαν
με θετικό πρόσημο για την ηγεσία
του κόμματος, ωστόσο σε εκκρεμό-
τητα βρίσκεται το μεγάλο κεφάλαιο
των βουλευτικών εκλογών, με το
όριο των τριών θητειών να εφαρ-
μόζεται πλέον στην πράξη. Το 24,78%
που έλαβε το κόμμα στις διπλές εκλο-
γές του Ιουνίου σίγουρα δεν ικανο-
ποιεί και μόνο αν υπάρξει αύξηση
πέραν των τριών μονάδων, όπως
αναφέρουν ηγετικά στελέχη, θα
μπορεί να γίνεται λόγος για ισχυρή
νίκη, μιας και σε διαφορετική περί-
πτωση θα επαναληφθεί το αφήγημα
του 2024 ότι απλώς κατετάγη πρώτο
κόμμα.

Το μεγάλο στοίχημα αυτή την
ώρα είναι η σύνθεση του ψηφοδελ-
τίου, ώστε να δώσει την ώθηση που
ο ΔΗΣΥ επιδιώκει τη δεδομένη
στιγμή. Άλλωστε αναμένεται η
μάχη των βουλευτικών να δοθεί
με αρκετά νέα πρόσωπα, καθώς
τίθενται εκτός όσοι συμπληρώ-
νουν τις τρεις θητείες (Αβέρωφ
Νεοφύτου, Νίκος Τορναρίτης,
Ευθύμιος Δίπλαρος, Κυριάκος Χα-
τζηγιάννης και Μάριος Μαυρίδης)
όπως και οι Χάρης Γεωργιάδης και
Ονούφριος Κουλλά, που δήλωσαν
πως δεν επιθυμούν να επαναδιεκ-
δικήσουν. Και αυτό χαρακτηρίζεται
από τους πλείστους ως πρόκληση
για τη νέα ηγεσία. 

Πάντως, διαμηνύεται πως η Πιν-
δάρου ξεκίνησε ήδηνα βολιδοσκοπεί
τα ονόματα που πέφτουν συχνά στο
τραπέζι, ωστόσο, όπως σημειώνεται,
δεν υπάρχει ακόμα ολοκληρωμένη
στρατηγική σε σχέση με τις προ-
σωπικότητες που ενδεχομένως θα
ενταχθούν, ώστε στο σύνολό τους
να καλύψουν το εύρος των Συνα-
γερμικών ψηφοφόρων.

Αυτό μάλιστα, όπως αναφέρουν,
εγκυμονεί και κινδύνους, μιας και
στελέχη υπόσχονται μια θέση στο
ψηφοδέλτιο σε πρόσωπα που τελικώς
να μην είναι επιλογές της Αννίτας
Δημητρίου και πιθανώς αυτό να δη-
μιουργήσει δυσαρέσκεια. Για αυτό
άλλωστε αναμένουν από την τελευ-
ταία να προχωρήσει με συγκεκρι-
μένες κινήσεις, τώρα που το συνέδριο
έχει φύγει από τη μέση, με στόχο
να έχει κλείσει το ψηφοδέλτιο μέχρι
το καλοκαίρι. Είναι βέβαια και αυτοί
που αναμένουν ένα τηλεφώνημα
για συνάντηση με την Αννίτα Δη-
μητρίου, μιας και έχουν κάνει προ-
καταρκτικές συναντήσεις με άλλα
στελέχη, αλλά είναι και κάποια πρό-
σωπα, που ενώ η Πινδάρου επιθυμεί
να εντάξει στο ψηφοδέλτιό της, δεν
δείχνουν να μοιράζονται τον ίδιο
ενθουσιασμό, όπως η γιατρός Γιόλα
Μάρκου της οποίας το όνομα έπεσε
ξανάστο τραπέζι παρά την αρνητική
απάντησή της στις ευρωεκλογές.

Για τους αριστίνδην συζητείται
και το όνομα της Τίνας Παύλου,
χωρίς ακόμη να έχει γίνει οποιαδή-
ποτε συζήτηση, ενώ δεν αποκλείεται
να προσεγγιστεί και μέλος γνωστής
επιχειρηματικής οικογένειας. 

Για την επαρχία Αμμοχώστου,
πλην των νυν βουλευτών Νίκου Γε-
ωργίου και του αντιπροέδρου Γιώρ-
γου Κάρουλλα, θεωρείται πολύ πι-
θανόν να είναι εντός ψηφοδελτίου
ο πρώην υπουργός Άμυνας Μιχάλης
Γιωργάλλας, με τις πρώτες επαφές
να έχουν ήδη γίνει. Ο Γιώργος Λυ-
σανδρίδης φέρεται ότι θα είναι εκ
νέου υποψήφιος, ενώ στο ψηφοδέλ-
τιο ενδέχεται να είναι και ο διευ-
θυντής του γραφείου της Αννίτας
Δημητρίου, Γιώργος Χατζηγεωργίου.
Στο ψηφοδέλτιο, αν και το ενδεχό-
μενο είναι απομακρυσμένο, πιθανώς
να ενταχθεί και ο Γιάννης Καρούσος,
με στόχο όσο το δυνατό μεγαλύτερη

συσπείρωση μιας και στην Αμμό-
χωστο παραφυλάει το διαρκώς ανερ-
χόμενο ΕΛΑΜ.

Στη Λεμεσό, Φωτεινή Τσιρίδου
και Νίκος Σύκας επαναδιεκδικούν,
ενώ θέση στο ψηφοδέλτιο διεκδικεί
και ο πρώην υπουργός Γεωργίας της
κυβέρνησηςΤάσσου Παπαδόπουλου
Τίμης Ευθυμίου, που ήταν παρών
και στο Καταστατικό Συνέδριο του
κόμματος. Στο τραπέζι των εισηγή-
σεων έπεσαν και τα ονόματα δύο
πρώην δημάρχων, της Μέσα Γειτο-
νιάς Δώρου Αντωνίου και της Λεμε-
σού Νίκου Νικολαΐδη. Εντός ψηφο-
δελτίου πιθανώς και ο δημοτικός
σύμβουλος Λουκάς Σπαθάρης, ενώ
ακούστηκε και το όνομα του Άγγελου
Βότση, χωρίς ωστόσο μέχρι αυτή
την ώρα να γίνει οποιαδήποτε ου-
σιαστική συζήτηση. Στην Κερύνεια,
η Ρίτα Σούπερμαν Θεοδώρου έχει
εκφράσει την πρόθεσή της να επα-
ναδιεκδικήσει, ενώ ενδιαφέρον για
ένταξη στο ψηφοδέλτιο φέρεται να
υπάρχει και από τον Δήμο Γεωργιάδη. 

Σε ό,τι αφορά την Πάφο, το εν-
διαφέρον είναι μειωμένο αν αναλο-
γιστεί κανείς πως η θέση στο κοι-
νοβούλιο πιθανώς να πάει εκ νέου
στον Χαράλαμπο Πάζαρο, ενώ ξε-
κάθαρη είναι η εικόνα και στη Λάρ-

νακα –την επαρχία της προέδρου–
και με τον βουλευτή Πρόδρομο Αλαμ-
πρίτη να επαναδιεκδικεί. Βέβαια,
υπήρχε και η πρότασηώστεη Αννίτα
Δημητρίου να ενταχθεί στο ψηφο-
δέλτιο της Λευκωσίας, όμως απορ-
ρίφθηκε από την ίδια. Πάντως, η
Λευκωσία μαζί με τις επιλογές για
αριστίνδην θεωρείται η μεγαλύτερη
πρόκληση. Στο ψηφοδέλτιο οι νυν
βουλευτές Δημήτρης Δημητρίου και
Σάβια Ορφανίδου και άλλες τρεις
θέσεις εντός κοινοβουλίου κενές. Η
Ξένια Κωνσταντίνου δεν έχει λάβει
ακόμη τις τελικές της αποφάσεις αν

θα διεκδικήσει, ενώ συζητείται και
το όνομα του πρώην εκτελεστικού
διευθυντή  του Ινστιτούτου Γλαύκος
Κληρίδης, Μιχάλη Σοφοκλέους.

Στο ψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ ανα-
μένεται και ο πρώην υπουργός της
κυβέρνησης Αναστασιάδη, Χαρά-
λαμπος Πετρίδης, όπως και ο αντι-
δήμαρχος ΑγλαντζιάςΑνδρέας Κων-
σταντίνου, ενώ ενδιαφέρον εκδή-
λωσε και ο κοινοτάρχης Κοκκινο-
τριμιθιάς, Χριστάκης Μελετιές. 

Πιθανή θέση και μάλιστα για βου-
λευτής Λευκωσίας και όχι για Λεμε-
σού όπου εργάζεται, θα διεκδικήσει
ο γιατρός Νεόφυτος Ζαμπάς και ο
πρόεδρος του Συνδέσμου Επιστη-
μόνων Εκτιμητών Ακινήτων, Πόλυς
Κουρουσίδης.

Όριο θητειών
και στο ΑΚΕΛ 

Μπορεί το όριο των θητειών να
εφαρμόζεται για πρώτη φορά στον
ΔΗΣΥ, δημιουργώντας νέα δεδομένα,
ωστόσο και στο ΑΚΕΛ –αν και η
πρόνοια προϋπήρχε– φέρεται να
ταράζει τα νερά ενόψει των βουλευ-
τικών του 2026 μιας και Γιώργος
Λουκαΐδης, Άριστος Δαμιανού, Κώ-

στας Κώστα, Ειρήνη Χαραλαμπίδου
και Άντρος Καυκαλιάς δεν μπορούν
να επαναδιεκδικήσουν, ενώ εκτός
μένει και ο Άντρος Κυπριανού.

Βέβαια, αυτή την ώρα τα βλέμ-
ματα είναι στραμμένα στο συνέδριο
του κόμματος που θα διεξαχθεί στις
20-22 Ιουνίου, εκεί όπου θα τεθεί
εκ νέου το όριο των θητειών, με το
ΑΚΕΛ να αποφασίζει για μόνο δύο,
με ισχύ από το 2031. 

Ένα συνέδριο που θα δώσει και
ουσιαστικά την εντολή στην ηγεσία
να οδηγήσει το κόμμα στις βουλευ-
τικές, με τα κομματικά στελέχη να
σημειώνουν πως μετά και αυτό ο
Στέφανος Στεφάνου θα πρέπει
να ξεκαθαρίσει –ακόμη και αν
πρέπει να χτυπήσει το χέρι στο
τραπέζι– πως δεν υπάρχει περι-

θώριο για πισωγυρίσματα και
τακτικές που κρατάνε το κόμμα
στο παρελθόν. Το μεγαλύτερο
στοίχημα, όπως σημειώνεται,
είναι και η ανανέωση που θα
υπάρξει εντός της Κ.Ε. με το
ποσοστό των εμμίσθων να
μειώνεται στο 40%. Η πρό-

κληση βέβαια σε αυτή την πε-
ρίπτωση είναι το 60% και αν
το κόμμα θα καταφέρει να βρει,
όπως λέχθηκε χαρακτηριστικά,
ανθρώπους που προέρχονται
από το παζάρι και όχι από τον
κομματικό μηχανισμό και να
δημιουργήσει μία σύνθεση αν-
τάξια των αναγκών του κόμ-

ματος και του ρόλου που έχει να
διαδραματίσει.

Μέσα από αυτή τη σύνθεση θα
ενισχύσει, όπως διαμηνύεται, και
την προσπάθεια για ένα δυνατό ψη-
φοδέλτιο που θα απευθύνεται στην
ευρύτερη κοινωνία με προσωπικό-
τητες που μπορούν να ενισχύσουν
αυτή την προσπάθεια αλλαγής. 

Την ίδια ώρα, δεν είναι λίγα τα
κομματικά στελέχη που προβλημα-
τίζονται σε σχέση με την ευχέρεια
που δίδεται στηνΚεντρική Επιτροπή
βάσειτου καταστατικού για εξαίρεση
αριθμού βουλευτών, δύο με βάση
τα σημερινά δεδομένα. Υπάρχει η
ισχυρή θέση πως θα πρέπει εντός
ομάδας να παραμείνουν ο κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος του κόμ-
ματος Γιώργος Λουκαΐδης και το μέ-
λος της Γραμματείας, Άριστος Δα-
μιανού, ώστε να μην αποδυναμωθεί
η ομάδα. Υπάρχει όμως και η πλευρά
που κάνει λόγο για την ανάγκη πλή-
ρους ανανέωσης, σημειώνοντας ότι
αυτή την ώρα το ΑΚΕΛ θα πρέπει
να τολμήσει. Αναφέρουν μάλιστα
πως στον χώρο της ευρύτερης Αρι-
στεράς υπάρχουν προσωπικότητες
που δεν είναι ιδιαίτερα αναγνωρί-
σιμες, ωστόσο μπορούν μέσα από
τη δουλειά τους να εδραιωθούν και
να ανατρέψουν την πτωτική πορεία
του κόμματος, όμως και σε αυτή την
περίπτωση φέρεται να ισχύει η θέση
πως η παραμονή ακόμη και ενός εκ
των δύο βουλευτών μόνο θετική
μπορεί να είναι για το ΑΚΕΛ. 

Πάντως, όπως εξηγούν, αυτή την
περίοδο υπάρχει πλήρης σύμπνοια
της ηγετικής πυραμίδας –για κάποι-
ους ανησυχητική ηρεμία– που η
όποια απόφαση τελικώς ληφθεί θα
ισχύσει με πλήρη σεβασμό. Σε αυτό
το πλαίσιο φέρεται να ακολουθούν
οι πλείστοι και την απόφαση πρώτα
το συνέδριο και μετά οι όποιες ενέρ-
γειες για τις βουλευτικές, με αποτέ-
λεσμα οι διεργασίες ενόψει 2026 να
βρίσκονται σε πρώιμο στάδιο. 

Λεμεσός και Λευκωσία και στο
ΑΚΕΛ θα είναι οι επαρχίες-στοίχημα,
λόγω του κενού που θα δημιουργη-
θεί, ενώ την έδρα της Κερύνειας πι-
θανώς να μην επαναδιεκδικήσει ο
Χρίστος Χριστόφιας αν επιλέξει να
παραμείνει επαρχιακός γραμματέας
Λευκωσίας, μιας και με βάση τις
επερχόμενες αλλαγές δεν μπορούν
να συνυπάρχουν οι δύο ιδιότητες.    

Στα όριά τους
με τις θητείες

ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
Γρίφος για δυνατούς λύτες το ψηφοδέλτιο
με τα νέα δεδομένα για τους δύο μεγάλους

Για την επαρ-
χία Αμμοχώ-
στου, πλην

των νυν βου-
λευτών Νίκου
Γεωργίου και
του αντιπρο-
έδρου Γιώρ-
γου Κάρουλ-
λα, θεωρείται
πολύ πιθανόν
να είναι εντός
ψηφοδελτίου

ο πρώην
υπουργός

Άμυνας Μιχά-
λης Γιωργάλ-

λας, με τις
πρώτες επα-
φές να έχουν
ήδη γίνει. Ο
Γιώργος Λυ-
σανδρίδης
φέρεται ότι
θα είναι εκ

νέου υποψή-
φιος, ενώ στο
ψηφοδέλτιο
ενδέχεται να
είναι και ο δι-
ευθυντής του
γραφείου της
Αννίτας Δη-

μητρίου,
Γιώργος Χα-

τζηγεωργίου.

Υπάρχει η
ισχυρή θέση
πως θα πρέ-

πει εντός
ομάδας να

παραμείνουν
ο κοινοβου-
λευτικός εκ-
πρόσωπος

του κόμματος
Γιώργος Λου-
καΐδης και το

μέλος της
Γραμματείας,
Άριστος Δα-

μιανού, ώστε
να μην απο-
δυναμωθεί η
ομάδα. Υπάρ-
χει όμως και

η πλευρά που
κάνει λόγο

για την ανάγ-
κη πλήρους
ανανέωσης,
σημειώνον-
τας ότι αυτή
την ώρα το

ΑΚΕΛ θα πρέ-
πει να τολμή-

σει.

<<<<<<

Το 24,78% που έλαβε
ο ΔΗΣΥ στις διπλές
εκλογές του Ιουνίου
σίγουρα δεν ικανοποιεί
και μόνο αν υπάρξει αύ-
ξηση πέραν των τριών
μονάδων, όπως αναφέ-
ρουν ηγετικά στελέχη,
θα μπορεί να γίνεται
λόγος για ισχυρή νίκη.

Η Πινδάρου ξεκίνησε ήδη να βολιδοσκοπεί τα
ονόματα που πέφτουν συχνά στο τραπέζι,
ωστόσο, όπως σημειώνεται, δεν υπάρχει ακόμα
ολοκληρωμένη στρατηγική.

Κομματικά στελέχη σημειώνουν πως μετά το συ-
νέδριο ο Στεφάνου θα πρέπει να ξεκαθαρίσει –ακό-
μη και αν πρέπει να χτυπήσει το χέρι στο τραπέζι–
πως δεν υπάρχει περιθώριο για πισωγυρίσματα.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν η Αννίτα Δημητρίου άνοιγε
με την εναρκτήρια ομιλία της το
καταστατικό συνέδριο του ΔΗΣΥ,
το συναγερμικό κλίμα ήταν ήδη
τεταμένο. Ολόκληρη η ηγεσία ισορ-
ροπούσε πάνω σε μία λεπτή κλω-
στή, δεδομένου ότι η συζήτηση
περί απουσίας πολιτικών θέσεων
σε συνδυασμό με τη φημολογία
ότι η Πινδάρου έκοβε και έραβε τις
καταστατικές πρόνοιες, με στόχο
το προσωπικό της συμφέρον ενί-
σχυε την εσωστρέφεια και τις εσω-
κομματικές αντιδράσεις. Δεν ήταν
μόνο η πρόταση επιλογής υποψη-
φίου για την Προεδρία που χάλασε
το συναγερμικό κλίμα και έβγαλε
στο προσκήνιο προσωπικές ατζέν-
τες για το 2028, αλλά και ηεισήγηση
ακύρωσης της πρόνοιας για περιο-
ρισμό των θητειών προτού καν
εφαρμοστεί. Σε ένα κλίμα αμηχα-
νίας, αμφισβήτησης και έντασης,
η Αννίτα Δημητρίου ξεκαθάρισε
με τις κινήσεις της το σκηνικό της
επόμενης μέρας του ΔΗΣΥ. Το ερώ-
τημα βεβαίως που προκύπτει είναι
αν αυτό το συνέδριο και το αποτέ-
λεσμά του ήταν αρκετό για να εκτο-
νώσει την κρίση, αν θα έχουν συ-
νέπεια οι αποφάσεις της, ή αν αυτό
το συνέδριο υπήρξε η απαρχή ενός
νέου power game στη δεξιά παρά-
ταξη.

Μία πύρρειος νίκη
για την Αννίτα 

Για κάποιους καθυστέρησε να
πάρει αποφάσεις φοβούμενη τις
αντιδράσεις, για άλλους νικήθηκε
από τα επίμονα θέλω του Αβέρωφ
Νεοφύτου αδύναμη να ελέγξει ακό-
μα το κόμμα, όμως η αλήθεια είναι
πως η Αννίτα Δημητρίου με την
κίνησή της στο συνέδριο επιχείρησε
να κλείσει τα στόματα περί ατολμίας
και απουσίας πολιτικών θέσεων.
Βραχυπρόθεσμα –τουλάχιστον–
απέκρουσε τις φωνές αμφισβήτη-
σης για το κατά πόσο το κόμμα
είναι τελικά αντιπολίτευση ή όχι,
με την κίνησή της να διαγράψει
τους συναγερμικούς υπουργούς.
Το πιο σημαντικό, ωστόσο, είναι
ότι κατάφερε να θέσει η ίδια τους
κανόνες για τις προεδρικές εκλογές
με τρόπο που επί του παρόντος ευ-
νοεί την ίδια. Και αυτό γιατί αφενός
έκλεισε την πόρτα στην όποια συ-
ζήτηση ή φιλοδοξία των Χριστο-
δουλιδικών ώστε ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης να είναι ο υποψήφιος που
θα στηρίξει το κόμμα στις εκλογές
του 2028 και αφετέρου γιατί με την
επιλογή υποψηφίου από τη βάση,
η ίδια –επί του παρόντος και εξαιτίας
της δημοτικότητάς της– φαίνεται
να έχει το προβάδισμα.

Η Αννίτα Δημητρίου έχει ήδη
δημιουργήσει σε μέρος του ΔΗΣΥ
τις προσδοκίες ότι μετά το συνέδριο
ξεκινά για την ίδια μία εποχή ενη-
λικίωσης με περισσότερη πολιτική
και λιγότερη εικόνα. Αυτό θα δια-
πιστωθεί βεβαίως σε μελλοντικό
χρόνο, αν αυτή η στάση έχει βάθος
χρόνου ή αν απλώς ήταν ένα πυ-
ροτέχνημα για να εκτονώσει έστω
και βραχυπρόθεσμα την κρίση. Και
στο παρελθόν έκανε κάποια τολ-
μηρά βήματα, όπως για παράδειγμα
όταν πήρε σε συνέδριο την από-
φαση ώστε ο ΔΗΣΥ να βρίσκεται
στην αντιπολίτευση, αλλά και με
την επιστολή που έστειλε στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας για τα
επόμενα βήματα στο Κυπριακό. Κι-
νήσεις που, αν και προκάλεσαν
προσδοκίες, δεν είχαν συνέπεια,
αν ληφθούν υπόψη οι χλιαρές ανα-
κοινώσεις σε κραυγαλέα λάθη της
κυβέρνησης και η αποδοχή Συνα-
γερμικών σε ρόλους κλειδιά, όπως
για παράδειγμα η συμμετοχή του
μέλους του Πολιτικού Γραφείου
Έλενας Κούσιου στην προεδρία
του Οργανισμού Αναπτύξεως Στέ-
γης. Αυτό που πρέπει να προβλη-
ματίσει την πρόεδρο του ΔΗΣΥ την
επόμενη μέρα του συνεδρίου είναι
η απήχησή της στον σκληρό πυ-
ρήνα του κόμματος.

Το χειροκρότημα που έλαβε ο
Αβέρωφ Νεοφύτου, με τον οποίο
βρίσκεται εδώ και καιρό σε ευθεία
αντιπαράθεση, θα πρέπει να το λά-
βει υπόψη στο ερώτημα του ποιος
τελικά ελέγχει το κόμμα. Την ίδια
στιγμή, όσο κι αν η Αννίτα Δημη-
τρίου ρίγαρε το γήπεδο για τις προ-
εδρικές εκλογές, θα πρέπει πρώτα
να περάσει από τον σκόπελο των
βουλευτικών εκλογών όπου το απο-
τέλεσμα ενδεχομένως να κρίνει
και την παραμονή της στο πηδάλιο
του κόμματος. Η κίνηση περιορι-

σμού των θητειών αποτελεί μεγάλη
πρόκληση για το κόμμα και κατά
συνέπεια για την ίδια. Η πρόεδρος
όπως και η υπόλοιπη ηγεσία φά-
νηκαν απρόθυμοι αρχικά στην
εφαρμογή του περιορισμού θητει-
ών, όμως μπροστά στη μεγάλη πίε-
ση, όλοι πλην του Νίκου Τορναρίτη
τάχθηκαν εναντίον της ακύρωσης
της εν λόγω πρόνοιας. Και δεν έχει
να κάνει μόνο επί του προσωπικού,
αποτελεί πρόκληση δεδομένου ότι
πρόσωπα με σοβαρό έρεισμα φαί-
νεται να αποχωρούν χωρίς να υπάρ-
χει ακόμα το αντίβαρο. Ποιος για
παράδειγμα θα καταφέρει να γεμίσει
το κενό που θα προκαλέσει η απου-
σία του Ευθύμιου Δίπλαρου στο
ψηφοδέλτιο, ποιος τον Κυριάκο
Χατζηγιάννη, που φέρεται να ελέγ-
χει μία σοβαρή μερίδα της ελεύθε-
ρης Αμμοχώστου και ποιος το ση-
μαντικό κενό της Αστικής Λευκω-
σίας, αν ληφθεί υπόψη πως το κόμ-
μα χάνει σιγά-σιγά πλήρως την
επιρροή του σε αυτή τη μερίδα της
κοινωνίας.

Αυτό το κενό γέμιζε κατά κάποιο
τρόπο το τελευταίο διάστημα ο Νί-
κος Τορναρίτης και τους επιχειρη-
ματικούς και οικονομικούς κύκλους
ο Αβέρωφ Νεοφύτου και ο Χάρης
Γεωργιάδης, που αποχωρούν λόγω
περιορισμού θητειών. Δεν πρέπει
να αγνοεί η Αννίτα Δημητρίου πως
στην ουσία τη μόνη την οποία συμ-
φέρει η καλή παρουσία του ΔΗΣΥ
στις εκλογές είναι την ίδια, ούτως
ώστε να παραμείνει στο πηδάλιο
του κόμματος. Ερώτημα, για πα-

ράδειγμα, είναι πόσο θα συμβάλει
στην εκλογική αναμέτρηση ο –βά-
σει καταστατικού υπεύθυνος της
εκστρατείας– αναπληρωτής πρό-
εδρος Ευθύμιος Δίπλαρος τη στιγμή
που ενδιαφέρεται για την προεδρία
του κόμματος. Και σίγουρα πόσο
θα συμβάλει το αβερωφικό μέτωπο,
αν ληφθεί υπόψη ότι ένα καλό απο-
τέλεσμα βγάζει ενισχυμένη την
Αννίτα Δημητρίου και της ανοίγει
πολύ πιο εύκολα τον δρόμο για τις
προεδρικές του 2028.Αυτή η χρονιά
κρίνεται κρίσιμη για την ίδια, ούτως
ώστε να δημιουργήσει τη δική της
ομάδα, η οποία ακόμη δεν είναι
διακριτή και αν με την πρόνοια
που έθεσε για διορισμό επιπλέον
προσώπων –μεταξύ των οποίων
την ομάδα του σκιώδους υπουργι-
κού– στο Πολιτικό Γραφείο θα ανα-
τρέψει την ισορροπία δυνάμεων
στον σκληρό πυρήνα. 

Η επιστροφή
του Αβέρωφ

Η παρουσία του Αβέρωφ Νεο-
φύτου στο καταστατικό συνέδριο
επιβεβαίωσε την επιρροή του στον
σκληρό πυρήνα του κόμματος. Δεν
ήταν μόνο σημειολογικό, δεδομένου
ότι καταχειροκροτήθηκε από τους
παρευρισκόμενους, αλλά καιουσίας,
αν ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι
υποχρέωσε τη σημερινή ηγεσία να
υιοθετήσει τις πολιτικές που ήθελε.
Πολιτικές, βεβαίως, που εκείνος δί-
σταζε να πάρει προεκλογικά, αν λά-

βουμε υπόψη πως το σύνθημα «ο
ΔΗΣΥ δεν είναι κόμμα διαγραφών»
αποτελεί ουσιαστικά δική του πα-
ρακαταθήκη προς τη νέα ηγεσία.

Έκλεισε στην ουσία το υποτυ-
πώδες φλερτ με τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη και τις όποιες κρυφές επι-
θυμίες κάποιων να στηρίξουν τον
νυν Πρόεδρο ο ΔΗΣΥ για το 2028.
Το ερώτημα, ωστόσο, είναι πόσο
συμφέρει τον Αβέρωφ Νεοφύτου
η πρόνοια διεκδίκησης του χρί-
σματος από τη βάση. Πολλοί είναι
εκείνοι που θεωρούν ότι η συνα-
γερμική βάση γύρισε την πλάτη
στον Αβέρωφ Νεοφύτου. Αν ληφθεί
υπόψη το ποσοστό που έλαβε, αλλά
και το ότι ο Νίκος Αναστασιάδης
θεωρείτο πως δούλευε στο παρα-
σκήνιο για την υποψηφιότητα του
Νίκου Χριστοδουλίδη, τότε η απο-
δοχή του στη συναγερμική βάση
δεν ήταν κακή. Ένα βεβαίως είναι
να ψηφίζουν τον πρόεδρο του κόμ-
ματος και άλλο έναν απερχόμενο
πρόεδρο που ήδη έχει χάσει. Το
ερώτημα είναι τι μπορεί να αλλάξει
από το 2023 ώστε ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου να αποτελεί επιλογή νίκης
το 2028. Την ίδια στιγμή ερώτημα
είναι αν η αποχή του Αβέρωφ Νε-
οφύτου από αξιώματα μπορεί να
τον κρατήσει στην επικαιρότητα,
αν θα αποδυναμωθεί, ή ακριβώς η
απόσταση από θέσεις που προκα-
λούν φθορά μπορεί να τον ενισχύσει
μέχρι το 2028. Στο περιβάλλον του
Αβέρωφ Νεοφύτου προσδοκούν
πως, μετά τη διακυβέρνηση του
Νίκου Χριστοδουλίδη, τις ατυχίες

της ηγεσίας του ΔΗΣΥ και βεβαίως
τη μείωση της επιρροής Αναστα-
σιάδη εντός του κόμματος, η πο-
λιτική της εικόνας θα κάνει τον κύ-
κλο της και η μεγάλη μερίδα της
κοινωνίας θα στραφεί σε πρόσωπα
που δίνουν έμφαση σε πολιτικές
προτάσεις και στην ουσία της πο-
λιτικής. 

Τα αδιέξοδα
του Προέδρου

Αν κάποιος θεωρείται χαμένος
από τo αποτέλεσμα του καταστα-
τικού συνεδρίου του Συναγερμού
είναι ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
είχε ποντάρει από την αρχή της
εκλογής του στη στήριξη του Συ-
ναγερμού και όταν το κόμμα έλαβε
τη συνεδριακή απόφαση ότι θα
βρίσκεται στην αντιπολίτευση,
αποδέχτηκε σταδιακά ότι θα έχουν
μία ιδιόμορφη σχέση.

Ο ΔΗΣΥ θα στήριζε τα σημαν-
τικά νομοσχέδια και το Προεδρικό
θα ικανοποιούσε αιτήματα της Πιν-
δάρου. Όλο αυτό το διάστημα και
με την επιδίωξη μιας ανοιχτής γέ-
φυρας επικοινωνίας με τον ΔΗΣΥ
με τελικό στόχο τη στήριξή του
από το κόμμα το 2028, αγνόησε
πλήρως τα κόμματα της συγκυβέρ-
νησης, με τα τελευταία να νιώθουν
χωρίς λόγο και ρόλο στην κυβέρ-
νηση. Πλέον κλείνει η όποια –έστω
και μικρή– πιθανότητα να ανέλθει
ο ΔΗΣΥ στο άρμα της συμπολίτευ-
σης ή να στηρίξει τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη στην επανεκλογή του
το 2028. Το ερώτημα βεβαίως είναι
αν με διασπασμένο τον ΔΗΣΥ, ο
Νίκος Χριστοδουλίδης ελπίζει σε
επανεκλογή με τον ίδιο τρόπο που
εξελέγη το 2023. Τα πράγματα πλέ-
ον είναι πολύ πιο δύσκολα. Όχι
μόνο γιατί τα κόμματα του Ενδιά-
μεσου λένε πως δεν θα ξανακάνουν
το ίδιο λάθος το 2028, αλλά και
γιατί οι ισορροπίες δυνάμεων στον
ΔΗΣΥ πλέον δεν είναι οι ίδιες. Ο
Νίκος Αναστασιάδης, που φημο-
λογείτο πως τον στήριζε ανεπίσημα,
πλέον δεν έχει την επιρροή που
είχε το 2023 στον συναγερμικό κό-
σμο, ούτε βεβαίως τη διάθεση να
τον στηρίξει, μιας και νιώθει τώρα
προδομένος από το πολιτικό του
τέκνο. Το ερώτημα είναι πώς θα
διαχειριστεί τις κλειστές κομματικές
πόρτες ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας. Σε αυτό υπάρχουν τρία σενά-
ρια. Το πρώτο είναι η δημιουργία
κόμματος για να στεγαστούν Συ-
ναγερμικοί (υπουργοί και μέλη)
που στήριξαν την υποψηφιότητα
του Νίκου Χριστοδουλίδη.

Ήταν άλλωστε μία απειλή για
τον ΔΗΣΥ που πήγαινε και ερχόταν
ως ιδέα εδώ και καιρό. Ένα τέτοιο
σενάριο βεβαίως είναι δύσκολο για
τον Πρόεδρο, όχι μόνο γιατί ποτέ
δεν ήθελε να ηγείται κόμματος
αλλά και γιατί θα αναιρέσει την ει-
κόνα που έχει κτίσει, ενός υπερ-
κομματικού υποψηφίου και Προ-
έδρου. Γνωρίζει καλά πως δεν έχει
τα πρόσωπα που να μπορούν να
τρέξουν και να οργανώσουν ένα
κόμμα, ούτε να εμπνεύσουν με
αποτέλεσμα αν δημιουργηθεί, να
έχει το τέλος των Ενωμένων Δη-
μοκρατών ή της Συμμαχίας Πολι-
τών. Μία δεύτερη επιλογή είναι η
συνθηκολόγηση με το ΕΛΑΜ. Το
κόμμα της Ακροδεξιάς ενισχύεται
συνεχώς και από τη στιγμή που
και σε άλλα κράτη μέλη υπάρχει
μία συνεννόηση κυβερνήσεων με
ακροδεξιά κόμματα και θέσεις, θα
μπορούσε να αποτελεί την επιλογή
του Προέδρου. Κάτι τέτοιο μπορεί
να προκαλέσει και σοβαρές ρωγμές
στον ΔΗΣΥ, στέλνοντας το μήνυμα
τελικώς προς την Πινδάρου πως η
απόφαση διαγραφής δεν ήταν σοφή
για την ενότητα αλλά και για τα
ποσοστά του κόμματος. Το πόσο
ο Πρόεδρος, όμως, είναι έτοιμος
να προχωρήσει σε ένα τέτοιο βήμα
ανοικτά, είναι πολύ θολό και εν
πολλοίς απομακρυσμένο επί του
παρόντος. Η τρίτη επιλογή του
Προέδρου είναι να χρησιμοποιήσει
εντονότερα την εικόνα του υπερ-
κομματικού Προέδρου, ελπίζοντας
πως στη νέα εποχή που προβάλ-
λονται τα πρόσωπα και υποχωρούν
τα ποσοστά των κομμάτων θα κα-
ταφέρει να επιβιώσει για μία ακόμη
θητεία. Την ίδια στιγμή, αν λάβουμε
υπόψη την πολιτική των επιδομά-
των και των επιχορηγήσεων που
ενισχύεται, δεν αποκλείεται να επι-
χειρήσει να προκαλέσει ρήγματα
στα κόμματα της Κεντροδεξιάς και
να αποκτήσει έτσι τους δικούς του
υποστηρικτές.

Παιχνίδια ισχύος 
και επικράτησης

στη Δεξιά 
Το τέλος του καταστατικού συνεδρίου ανοίγει τον δρόμο
για τους νέους παίχτες που ενδιαφέρονται για το 2028

Η έκπληξη και
ένας πιθανός

επαναπατρισμός 

Ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου κέρδισε μία
θερμή υποδοχή στο συνέδριο,

όμως το χειροκρότημα που απέ-
σπασε ο δήμαρχος Πάφου Φαί-
δωνας Φαίδωνος, ήταν εκείνο

που προκάλεσε όχι μόνο έκπλη-
ξη, αλλά και ενδιαφέρον για τις
επόμενες πολιτικές του κινή-
σεις. Ο δήμαρχος Πάφου ήταν
το πρόσωπο που εισηγήθηκε

από την αρχή τις διαγραφές των
στελεχών, με την Πινδάρου να

το αποφεύγει ως θέμα προς συ-
ζήτηση για μήνες. Το αποτέλε-
σμα συνεπώς του συνεδρίου

βρίσκει και τον κ. Φαίδωνος όχι
μόνο κερδισμένο αλλά και δι-

καιωμένο. Δεν είναι λίγοι εκεί-
νοι που λένε πως ο δήμαρχος

Πάφου έχει φιλοδοξίες, όχι μό-
νο για την προεδρία του κόμμα-
τος σε μία πιθανή ήττα, αλλά και
για την Προεδρία της Δημοκρα-
τίας, αποτελώντας εν πολλοίς
και το αντίβαρο σε μία υποψη-

φιότητα Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Το
ερώτημα είναι αν η αποδοχή
του ξεπερνά την επαρχία της

Πάφου και τον σκληρό πυρήνα
του ΔΗΣΥ και αν αποτελεί έναν
δυνατό αντίπαλο της Αννίτας
Δημητρίου για το χρίσμα του

υποψηφίου του ΔΗΣΥ στις προ-
εδρικές εκλογές του 2028. Από
το κάδρο πάντως δεν μπορεί να
αγνοείται και ο πρώην Ευρωπαί-
ος Επίτροπος και νυν υπουργός
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής στην κυβέρνηση Κυριάκου
Μητσοτάκη, Χρήστος Στυλιανί-
δης. Όπως λέγεται στο παρα-
σκήνιο, φέρεται να έχει ξεκα-

θαρίσει στον Κυριάκο Μητσοτά-
κη ότι θέλει να αποχωρήσει από
την κυβέρνηση, ενώ από το πο-
λιτικό του περιβάλλον λέγεται
πως το κεφάλαιο Κύπρος και
Κυπριακό, ουδέποτε έκλεισε

για τον ίδιο. 

<<<<<<

Τι σημαίνει για
τον Νίκο Χριστοδου-

λίδη η διαγραφή
των υπουργών,

τι σηματοδοτεί το
comeback Αβέρωφ

και η ανάγνωση
των κινήσεων της

Αννίτας Δημητρίου.

Ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου κέρδισε μία
θερμή υποδοχή στο συνέδριο,
όμως το χειροκρότημα που απέ-
σπασε ο δήμαρχος Πάφου Φαί-
δωνας Φαίδωνος, ήταν εκείνο
που προκάλεσε όχι μόνο έκπλη-
ξη, αλλά και ενδιαφέρον για τις
επόμενες πολιτικές του κινήσεις. 

Η πρόεδρος του ΔΗΣΥ ρίγαρε το γήπεδο για τις προεδρικές εκλογές, όμως το μέλλον της θα το κρίνει
η πολύ δύσκολη μάχη του 2026.
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ

«Oταν ο ΔΗΣΥ ερωτήθηκε από τον
κ. Χριστοδουλίδη κατά πόσο μπορεί
να διορίσει στο υπουργικό του συμ-
βούλιο μέλη του κόμματος, η απάν-
τηση που έλαβε ήταν θετική, αρκεί
να μην ήταν πρωτοκλασάτα στε-
λέχη», επισημαίνει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο τέως υπουργός Εργασίας
Κυριάκος Κούσιος στον απόηχο
της απόφασης του κόμματος για
διαγραφή όσων είναι μέλη του ΔΗ-
ΣΥ και συμμετέχουν στην κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη. Αυτό, ανα-
φέρει, έγινε αμέσως μετά την εκλο-
γή του Προέδρου Χριστοδουλίδη.
Ερωτηθείς αν έγινε και κάτι άλλο
εκείνες τις μέρες που πρέπει να
γνωρίζουμε, δηλώνει πως τότε ο
Αβέρωφ Νεοφύτου προβληματί-
στηκε σοβαρά για την περίπτωση
συμμετοχής του ΔΗΣΥ στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη, όμως, ση-
μειώνει επικράτησε τελικά η άποψη
ότι το κόμμα λόγω του αποτελέ-
σματος θα έπρεπε να είναι στην
αντιπολίτευση. 
–Στο πρόσφατο Συνέδριο του ΔΗ-
ΣΥ αποφασίστηκε η διαγραφή με-
λών του κόμματος που συμμετέ-
χουν στην κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη. Εσείς ποια στάση τηρήσατε; 

–Απείχα από την ψηφοφορία
καθώς επρόκειτο για ετεροχρονι-
σμένη απόφαση, δύο χρόνια μετά
τις εκλογές. Είμαι, επίσης, σε θέση
να γνωρίζω, πως ο ΔΗΣΥ δεν είχε
ένσταση ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης να διορίσει μέλη του κόμματος
στην κυβέρνησή του, νοουμένου
ότι δεν θα διοριζόταν κάποιος από
τα πρωτοκλασάτα στελέχη του Συ-
ναγερμού, δηλαδή από την κοινο-
βουλευτική ομάδα και την ηγετική
πυραμίδα. Πώς γίνεται λοιπόν το
κόμμα να μην είχε ένσταση για
διορισμό Συναγερμικών στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη και τώρα
να τους διαγράφει; 
–Λέτε ότι ο ΔΗΣΥ δεν έφερε έν-
σταση, όμως δεν υπάρχει τέτοια
απόφαση κομματικού οργάνου. 

–Αυτό που γνωρίζω είναι πως,
όταν ο ΔΗΣΥ ερωτήθηκε από τον
κ. Χριστοδουλίδη κατά πόσο μπορεί
να διορίσει στο υπουργικό του συμ-
βούλιο μέλη του κόμματος, η απάν-
τηση που έλαβε ήταν θετική, αρκεί,
όπως σας είπα, να μην ήταν πρω-
τοκλασάτα στελέχη. 
–Πότε έγινε αυτό; 

–Αυτό έγινε αμέσως μετά την
εκλογή του Προέδρου Χριστοδου-
λίδη. 
–Ποιον ρώτησε και του έδωσε τέ-
τοια απάντηση; Τον Αβέρωφ Νε-
οφύτου; 

–Δεν θα ήθελα να επεκταθώ πε-
ρισσότερο, απλώς σας λέω γεγονότα
που γνωρίζω. 
–Αυτό το αναφέρατε στο Συνέδριο; 

–Όχι. 
–Έστω και υπό αυτές τις συνθήκες,
δεν ήταν η ενδεδειγμένη απόφαση
για να διορθωθεί μια πολιτική
στρέβλωση; 

–Η πραγματικότητα είναι ότι
πολιτικά δεν μπορεί κάποιος να εί-
ναι μέλος του ΔΗΣΥ και να συμμε-
τέχει σε κυβέρνηση την οποία το
κόμμα αντιπολιτεύεται. Όμως, με
βάση τα δεδομένα που προανέφερα,
η ορθή λύση ήταν αυτή της προ-
έδρου του κόμματος την οποία υιο-
θετώ πλήρως, δηλαδή αναστολή
της ιδιότητας του μέλους κατά τη
θητεία του στην κυβέρνηση για
λόγους αρχής και επαναφορά του

όταν την ολοκληρώσει. Όμως, το
γράμμα της απόφασης του Συνε-
δρίου όπως κατέληξε προνοεί στην
ουσία διαγραφή από το μητρώο με-
λών του κόμματος. Γι’ αυτούς ακρι-
βώς τους λόγους τήρησα αποχή.
–Η αναστολή ιδιότητας μέλους
όπως την περιγράφετε θα μπο-
ρούσε να θεωρηθεί ημίμετρο και
ότι στέλνει λανθασμένα μηνύματα
εκπέμποντας τυχοδιωκτισμό και
ψηφοθηρία. 

–Τόσο ο Γλαύκος Κληρίδης όσο
και ο Νίκος Αναστασιάδης, όταν
εξελέγησαν, είχαν τη στήριξη κομ-
μάτων και προσωπικοτήτων με τις
οποίες διαφωνούσαμε πολιτικά.
Άρα, μπορούμε να συνεργαζόμαστε
με άλλα κόμματα και προσωπικό-
τητες με τις οποίες διαφωνούμε
πολιτικά, αλλά δεν μπορούμε να
δεχθούμε άτομα που προέρχονται
από τον ΔΗΣΥ και μάλιστα με τα
δεδομένα που σας ανέφερα; 
–Έγινε και κάτι άλλο εκείνες τις
μέρες που θα πρέπει να γνωρίζου-
με; 

–Γνωρίζω, επίσης, ότι εκείνες
τις πρώτες μέρες μετά την εκλογή
Νίκου Χριστοδουλίδη είχε συζη-
τηθεί η πιθανότητα συμμετοχής

του ΔΗΣΥ στην κυβέρνησή του.
Τελικά επικράτησε η άποψη ότι το
κόμμα λόγω του αποτελέσματος
θα έπρεπε να είναι στην αντιπολί-
τευση. 
–Αυτό το θέμα τέθηκε από τον
Αβέρωφ Νεοφύτου; 

–Ο Αβέρωφ Νεοφύτου εκείνες
τις μέρες προβληματίστηκε σοβαρά
για την περίπτωση συμμετοχής
του ΔΗΣΥ στην κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη. Η τελική απόφαση
του κόμματος ήταν να μη συμμε-
τέχει.
–Θα μπορούσε τελικά ο ΔΗΣΥ μετά
και την αλλαγή ηγεσίας να απο-
δεχθεί την πρόσκληση του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη για συμμε-
τοχή στην κυβέρνηση; 

–Η πολιτική απόφαση του ΔΗΣΥ
πρώτα σε επίπεδο Πολιτικού Γρα-
φείου και μετά σε επίπεδο Συνε-
δρίου ήταν ότι ο λαός με την ψήφο
του, τον έταξε στην αντιπολίτευση
και ότι θα συμπεριφερόταν με σο-
βαρότητα και υπευθυνότητα και
όχι με αντιπολιτευτικό μένος. Η
απόφαση αυτή είναι απόλυτα σε-
βαστή για εμένα, όπως σεβαστές
είναι όλες οι αποφάσεις που λαμ-
βάνονται στα αρμόδια όργανα.

–Με αφορμή το Συνέδριο, ανα-
θερμάνθηκε η συζήτηση που διε-
ξάγεται εδώ και καιρό στον ΔΗΣΥ
για τις προεδρικές εκλογές του
2028. 

–Η πρόωρη προεδρολογία δεν
ωφελεί το κόμμα. Ο ΔΗΣΥ πρέπει
να επικεντρωθεί στην παραγωγή
πολιτικής, στην πιστοποίηση της
πολιτικής του ταυτότητας, στον
τερματισμό της εσωστρέφειας και
στην επούλωση των πληγών του.
Πρέπει να υπάρξει συνεργασία
όλων στο κόμμα με στόχο τις βου-
λευτικές εκλογές του 2026, που θα
είναι πρόκριμα και εφαλτήριο για
τις προεδρικές του 2028.
–Αναφερθήκατε στην εσωστρέ-
φεια και τις πληγές που μοιραία
παραπέμπουν στις προεδρικές του
2023. Πιστεύετε ότι ο Αβέρωφ κα-
κώς διεκδίκησε τότε; 

–Προσωπικά, με τα συγκεκρι-
μένα δεδομένα εκείνης της εποχής
δεν θα υπέβαλλα υποψηφιότητα.
Δεν μπορώ όμως να παραβλέψω
ότι ο Αβέρωφ Νεοφύτου έδωσε υπό
τις περιστάσεις έναν προεκλογικό
αγώνα με αξιοπρεπές αποτέλεσμα
στα επίπεδα της δύναμης του κόμ-
ματος και θυμίζω ότι, ενώ οι δημο-

σκοπήσεις αρχικά του έδιναν 6%,
κατόρθωσε να πάρει 26%. 
–Θεωρείτε λοιπόν ότι έπρεπε να
στηριχθεί ο Χριστοδουλίδης; 

–Ο ΔΗΣΥ έχει καταστατικές δια-
δικασίες τις οποίες όφειλε να ακο-
λουθήσει και ο κ. Χριστοδουλίδης
ως μέλος του ΔΗΣΥ αλλά και της
κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη
εφόσον ήθελε να είναι υποψήφιος
με τον ΔΗΣΥ ή να τον στηρίξει ο
Συναγερμός.
–Σας κατατάσσουν στο στρατό-
πεδο Χριστοδουλίδη και ότι τον
στηρίξατε από την αρχή. 

–Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Στήριξα
με ειλικρίνεια και εντιμότητα την
υποψηφιότητα του Αβέρωφ Νεο-
φύτου και εργάστηκα με όλες μου
τις δυνάμεις για την εκλογή του.
Όμως, είναι αλήθεια ότι τη δεύτερη
Κυριακή των εκλογών στήριξα την
εκλογή Χριστοδουλίδη. 
–Τηλεφωνούσατε κι εσείς σε κό-
σμο για να τους πείσετε να ψηφί-
σουν Χριστοδουλίδη όπως λέγεται
ότι έκανε ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης; 

–Προσωπικά δεν διαπίστωσα
να έγινε κάτι τέτοιο από τον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη. 
–Προεκλογικά είχατε επαφές με
τον κ. Χριστοδουλίδη; 

–Όχι, μετά την περίοδο που
ήταν σαφές πλέον ότι ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης θα κατέρχετο ως ανε-
ξάρτητος υποψήφιος, εκτός των
διαδικασιών και των αποφάσεων
του Δημοκρατικού Συναγερμού,
δεν είχα επαφές μαζί του. Είχα,
όμως, πάρα πολλές συναντήσεις
με τον κ. Χριστοδουλίδη κατά την
κρίσιμη περίοδο που γίνονταν προ-
σπάθειες να βρεθεί μια λύση σε
σχέση με πιθανή υποψηφιότητά
του που να μη δημιουργεί προβλή-
ματα στο κόμμα. Με τον ίδιο τρόπο
είχα επαφές και με τον Αβέρωφ Νε-
οφύτου. Όλα αυτά ήταν σε γνώση
του Προέδρου Αναστασιάδη. Όμως
και οι δύο ήθελαν να είναι υποψή-
φιοι. Τότε ο Αβέρωφ Νεοφύτου πρό-
τεινε να παραιτηθεί από το αξίωμα
του προέδρου του ΔΗΣΥ, να κα-
τέλθουν σε εκλογές ενώπιον των
μελών του κόμματος και όποιος
κερδίσει να είναι υποψήφιος πρό-
εδρος στις προεδρικές. Ο κ. Χρι-
στοδουλίδης αρνήθηκε για δικούς
του λόγους. Ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης είχε ετοιμάσει μάλιστα μια
χειρόγραφη δήλωση για να υπο-
γράψει ο Νίκος Χριστοδουλίδης ότι
αποδέχεται αυτή τη λύση, η οποία
τελικά δεν υπογράφηκε ποτέ από
τον κ. Χριστοδουλίδη. 
–Επικρίθηκε και ο Νίκος Αναστα-
σιάδης για τη στάση που τήρησε
τότε ότι δεν στήριξε ουσιαστικά
τον Αβέρωφ Νεοφύτου. 

–Θα διαφωνήσω πλήρως. Ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης είπε ότι πρέπει
να στηρίξουμε πάση θυσία και με
κάθε τρόπο την υποψηφιότητα του
Αβέρωφ Νεοφύτου και στήριξε την
υποψηφιότητά του.
–Στην πράξη όμως αυτό έγινε; 

–Σε προεκλογικές συγκεντρώ-
σεις έλεγε στον κόσμο αν θέλουν
συνέχεια του Αναστασιάδη και δια-
δοχή του Αναστασιάδη, να ψηφί-
σουν τον Αβέρωφ. Και μόνο αυτό
τα λέει όλα. 
–Θεωρήθηκε τότε ότι αυτές οι δη-
λώσεις έκαναν περισσότερο ζημιά
παρά καλό. 

–Αυτό είναι θέμα άποψης. Η εκ
των υστέρων αξιολόγηση κάποιων
γεγονότων γίνεται εκ του ασφα-
λούς.

–Ως ένα από τα ιδρυτικά μέλη του
Δημοκρατικού Συναγερμού, πώς
κρίνετε την πορεία του κόμματος
υπό τη νέα ηγεσία; 

–Η πορεία εξαρτάται από τη στή-
ριξη, τη συνεργασία και εμπιστο-
σύνη στη νέα ηγεσία. Δεν έχουμε
στηρίξει τη νέα ηγεσία όσο θα έπρε-
πε και με τον τρόπο που θα έπρεπε.
Κάποτε μάλιστα γίνεται και στείρα
εσωκομματική αντιπολίτευση.
–Από ποιους και γιατί; 

–Δεν θα ήθελα να επεκταθώ. 
–Η ηγεσία δεν έκανε λάθη; Πολι-
τεύτηκε πάντα με γνώμονα την
ενότητα; 

–Η νέα ηγεσία ανέλαβε το πη-
δάλιο σε συνθήκες διάσπασης μετά
από μια εκλογική αποτυχία. Προ-
σπαθεί να επουλώσει πληγές και
χρειάζεται χρόνος. Μου δίδετε όμως
την ευκαιρία να καλέσω όλους τους
Συναγερμικούς να σταθούν δίπλα
στην πρόεδρο Αννίτα Δημητρίου

και την υπόλοιπη νέα ηγεσία για
να κάνουμε τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό ισχυρό και ρυθμιστή της
πολιτικής ζωής και την κύρια πο-
λιτική δύναμη εξουσίας όπως ήταν
και όπως του αξίζει. Ο Δημοκρατικός
Συναγερμός είναι πυλώνας σταθε-
ρότητας και προοπτικής για τον τό-
πο. 
–Σας πείθει ο ΔΗΣΥ στην αντιπο-
λίτευση; 

–Θεωρώ ότι ενεργεί σε σωστό
πολιτικό πλαίσιο. Ασκεί κριτική και
έντονη, όταν χρειάζεται, σε απο-
φάσεις της κυβέρνησης που θεωρεί
λανθασμένες και στηρίζει αποφάσεις
με τις οποίες συμφωνεί. Αυτό ση-
μαίνει να είσαι υπεύθυνη και σο-
βαρή αντιπολίτευση.
–Συμπληρώνονται δύο χρόνια δια-
κυβέρνησης Χριστοδουλίδη. Πώς
την αξιολογείτε;

–Παρά τα όποια αρχικά λάθη
που έγιναν ή και που γίνονται, θε-

ωρώ ότι το πρόσημο είναι θετικό.
Ειδικά στην εξωτερική πολιτική,
την οικονομία και το μεταναστευ-
τικό. Αυτά φυσικά ξεκίνησαν από
την προεδρία Αναστασιάδη και βλέ-
πω με ικανοποίηση να συνεχίζονται. 
–Δέχθηκε πάντως κριτική από τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη, αλλά και
από υπουργούς της τότε κυβέρ-
νησης ότι τα καλά που κληρονό-

μησε τα οικειοποιείται, ενώ τα
στραβά τα ρίχνει στην προηγού-
μενη κυβέρνηση. 

–Αν η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
θεωρεί ότι κάτι που έγινε από την
κυβέρνηση Αναστασιάδη δεν ήταν
ορθό, δεν σημαίνει ότι μας κατα-
δικάζει ή ότι μας επιρρίπτει ευθύνες.
Και θέλω να πιστεύω ότι η αντίδρα-
ση του Προέδρου Αναστασιάδη για
κάποιες ενέργειες της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη ήταν περιστασιακή
και αποσπασματική για συγκεκρι-
μένα και μόνο θέματα. Άποψή μου
είναι ότι ο Νίκος Χριστοδουλίδης
συνεχίζει στις ράγες που κινείτο το
τρένο της κυβέρνησης Αναστασιά-
δη.
–Υπάρχει η εντύπωση ότι δεν είναι
σε καλό επίπεδο οι σχέσεις Ανα-
στασιάδη - Χριστοδουλίδη. 

–Εκτιμώ ότι η επαφή τους δεν
βρίσκεται στο επίπεδο που έπρεπε
να είναι και θεωρώ ότι θα έπρεπε

να ήταν σαφώς σε καλύτερο επί-
πεδο. 
–Επικρίνεται, πάντως, έντονα ο κ.
Χριστοδουλίδης ότι δεν λαμβάνει
αποφάσεις για τομές στον τόπο,
αλλά αναλώνεται σε διαχείριση
της καθημερινότητας, δίνοντας
έμφαση στην εικόνα. 

–Η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
παράγει έργο, αλλά επειδή έβαλε
πολύ ψηλούς στόχους, δεν αξιολο-
γείται η δουλειά που γίνεται, αλλά
αυτό που δεν γίνεται, ενώ παράλ-
ληλα τυγχάνει κριτικής ότι την εν-
διαφέρει η εικόνα περισσότερο από
την ουσία. Εάν π.χ. βάλεις στόχο
το 10 και κάνεις 9, παρόλο ότι το 9
είναι άριστα, θεωρείται πως είναι
πιο κάτω από το επίπεδο που ο ίδιος
έθεσες, οπότε ναι τυγχάνεις κριτι-
κής. 
–Ο κ. Αναστασιάδης ερευνάται
από την Αρχή κατά της Διαφθοράς
και ταυτόχρονα εκδίδει βιβλίο-

απάντηση στους ισχυρισμούς του
κ. Δρουσιώτη. Συνήθως πρώην αρ-
χηγοί κρατών εκδίδουν βιβλία για
το έργο τους και όχι για να απαν-
τούν στους ισχυρισμούς πρώην
στενών τους συνεργατών. 

–Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης αι-
σθάνεται έντονα ότι αδικείται από
τους ατεκμηρίωτους ισχυρισμούς
του κ. Δρουσιώτη και θέλει να τους
διαψεύσει με παράθεση της πραγ-
ματικότητας και αποδεικτικών στοι-
χείων και εγγράφων. Προσωπικά
δεν θα εξέδιδα βιβλίο, θα έλεγα όσα
είχα να πω στην Επιτροπή και θα
έβρισκα άλλο τρόπο να δημοσιο-
ποιήσω τις θέσεις μου. Όμως, μπορώ
να καταλάβω γιατί ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης το κάνει και πρέπει να
πω ότι συμπαραστέκομαι στον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη, γιατί ξέρω καλά
ποιος είναι και πόσο άδικες και
αστήρικτες είναι οι κατηγορίες του
Μακάριου Δρουσιώτη.

Ο Χριστοδουλίδης συνεχίζει στις ράγες του τρένου της κυβέρνησης Αναστασιάδη 

<<<<<<<

Το γράμμα της απόφα-
σης του Συνεδρίου 
προνοεί στην ουσία 

διαγραφή από το μητρώο
μελών του κόμματος.

<<<<<<<

Εργάστηκα με όλες μου
τις δυνάμεις για την
εκλογή του Αβέρωφ 

Νεοφύτου. Τη δεύτερη
Κυριακή στήριξα 

την υποψηφιότητα 
Χριστοδουλίδη.

Ο Αβέρωφ τις πρώτες μέρες μετά την εκλογή Χριστοδουλίδη προβληματίστηκε σοβαρά για την περίπτωση συμμετοχής του ΔΗΣΥ στην κυ-
βέρνηση,  λέει σε συνέντευξη στην «Κ» ο τέως υπουργός Εργασίας Κυριάκος Κούσιος.
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Θέλω να πιστεύω ότι 
η αντίδραση Αναστασιά-
δη για κάποιες ενέργειες
της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη ήταν περιστα-

σιακή και αποσπασματι-
κή για συγκεκριμένα 

και μόνο θέματα.

ΚΥΡΙAΚΟΣ ΚΟYΣΙΟΣ, τέως υπουργός Εργασίας

Ο ΔΗΣΥ είχε απαντήσει
θετικά για διορισμό

Συναγερμικών 
Αυτό έγινε αμέσως μετά την εκλογή του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Πώς γίνεται τώρα λοιπόν το κόμμα να τους διαγράφει;
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Καθώς οι Γερμανοί πάνε στις κάλπες
σήμερα Κυριακή, και χωρίς να είναι
ξεκάθαρο αν η Ακροδεξιά θα έχει
την άνοδο που αναμένεται, αλλά
και αν μετά τις εκλογές η πρακτική
του αποκλεισμού της θα αποδώσει,
φέρνοντας ακόμα μια ευρεία κυ-
βέρνηση συνασπισμού, το πιο κρί-
σιμο ερώτημα αφορά τις αντιφάσεις
της Άκρας Δεξιάς, είτε στο πρόσωπο
της Άλις Βάιντελ του AfD, είτε σε
αυτό του Ντόναλντ Τραμπ, και τους
λόγους που δεν αποθαρρύνουν ψη-
φοφόρους που κατά τα άλλα φέ-
ρονται να ταυτίζονται με μια συγ-
κεκριμένη συντηρητική ερμηνεία
των ηθών και των αξιών.

Η κα Βάιντελ, παρότι το κόμμα
της ταυτίζει τη μετανάστευση με
την εγκληματικότητα και έχει συν-
τηρητικές θέσεις για τους ΛΟΑΤΚΙ,
είναι παντρεμένη με γυναίκα κα-
ταγόμενη από τη Σρι Λάνκα, δια-
μένει στην Ελβετία και έχει υιοθε-
τήσει δύο παιδιά. Χαρακτηριστικά
θεωρητικά αντίθετα με τα θέματα
που προτάσσει πανευρωπαϊκά η
Άκρα Δεξιά. 

Όταν ρωτήθηκε επανειλημμένα
για το θέμα σε ντιμπέιτ του κρατι-
κού ARD, απέφυγε να απαντήσει
λέγοντας πως το κόμμα της θα πα-
ρέχει οικονομικές ευκαιρίες για
όλους τους νέους, και στη συνέχεια
ανέφερε πως αν και ο γάμος πρέπει
να ορίζεται ως δεσμός μεταξύ άντρα
και γυναίκας, η ίδια πιστεύει στα
ίσα δικαιώματα, αλλά παρ’ όλα αυτά
απέφυγε να απαντήσει γιατί δεν
υποστηρίζει το ίδιο και το κόμμα
της. Οι πολίτες, ωστόσο, φαίνονται,
όπως και στις ΗΠΑ, να κάνουν τις
επιλογές τους βάσει της οικονομίας
ή της διαφωνίας τους με τα υπάρ-
χοντα κόμματα, προσπερνώντας
αντιφάσεις και επί μέρους διαφω-
νίες. Κάτι που συμβαίνει εδώ και
καιρό και πανευρωπαϊκά. Οι ίδιες
δυναμικές εξηγούν και την άνοδο
του ΕΛΑΜ στην Κύπρο, όπου όμως
η Ακροδεξιά έχει επιλέξει, με τις
ευλογίες των παραδοσιακών κομ-
μάτων, την ένταξη στο κατεστη-
μένο και μια πορεία κανονικοποί-
ησης μέσω των Ευρωπαίων Συν-
τηρητικών και Μεταρρυθμιστών
(ECR), με πρότυπο τους Fratelli
d’Italia της Τζόρτζια Μελόνι.

Στα πρόθυρα
Οι δημοσκοπήσεις στη Γερμανία

δείχνουν τους κεντροδεξιούς Χρι-
στιανοδημοκράτες (CDU/CSU) στην
πρώτη θέση με περίπου 30%, το
ακροδεξιό AfD να είναι πλέον δεύ-
τερο κόμμα με περίπου 20%, το σο-
σιαλιστικό SPD στην τρίτη θέση
και τους Πράσινους στην τέταρτη
με ποσοστά γύρω στα 13% με 15%
σύμφωνα με στατιστικά που συγ-
κέντρωσε η Le Monde.

Οι γερμανικές εκλογές είναι πα-
ράλληλα και ένα από τα πεδία όπου
ο Έλον Μασκ, (άκρο) δεξί χέρι πλέον
της νέας διακυβέρνησης Τραμπ,
επιχειρεί ανοιχτά μέσω της στήριξής
του στο AfD να επηρεάσει ευρω-
παϊκές εκλογές, όπως έκανε και από
τη Διάσκεψη Ασφαλείας του Μο-
νάχου ο Αμερικανός αντιπρόεδρος,
Τζ. Ντ. Βανς. Η άνοδος της Ακρο-
δεξιάς πυροδοτείται εν μέρει από
την εντύπωση που καλλιέργησε η

ίδια για τους κινδύνους από τη με-
τανάστευση, με την παραδοσιακή
Δεξιά να σύρεται στην ατζέντα της
με τους όρους των ακραίων, όπως
έκανε πρόσφατα το CDU, προωθών-
τας μη δεσμευτικό ψήφισμα στο
κοινοβούλιο για τη μετανάστευση
με τη στήριξη της Ακροδεξιάς.

Ωστόσο, πέρα από αυτά τα πα-
ράδοξα, και την παράδοξη περί-
πτωση Βάιντελ, πολλά εξηγούνται
από το πού ακριβώς έχει ενισχύσει
τη δύναμη του το AfD. Το κόμμα,
σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις,
αναμένεται να αναδειχθεί πρώτη
δύναμη στις πολιτείες της πρώην
ανατολικής Γερμανίας, οι οποίες
ουδέποτε ενσωματώθηκαν πλήρως,
ή είδαν την ίδια ανάπτυξη με τη
δυτική Γερμανία, μετά την επανέ-
νωση της χώρας.

Η Γερμανία βιώνει, σε υπερθε-
τικό βαθμό, το πρόβλημα που έχει
ενώπιόν της ολόκληρη η Ε.Ε., και
αντικατοπτρίζει τις πανευρωπαϊκές
τάσεις, προμηνύοντας και το τι
μπορεί να ακολουθήσει. Η επόμενη
ημέρα στη Γερμανία μπορεί να φέ-
ρει ακόμα μια κυβέρνηση μεγάλου
συνασπισμού Κεντροδεξιάς και
Κεντροαριστεράς, όμως δεν είναι
ξεκάθαρο αν η ευρωπαϊκή πολιτική
τάξη αντιλαμβάνεται πως η απάν-
τηση δεν βρίσκεται στη συνεχή
απώθηση της Ακροδεξιάς πίσω από
το cordon sanitaire με κυβερνήσεις
που το αποκλείουν, αλλά στο να
δοθούν λύσεις στα προβλήματα
που προκαλούν την αρχική δυσα-
ρέσκεια των πολιτών.

Το επόμενο τεστ μετά τη Γερ-
μανία θα είναι η επανάληψη των

προεδρικών στη Ρουμανία τον
Μάιο, μετά το σοκ της νίκης ακρο-
δεξιού υποψηφίου που θεωρείται
αποτέλεσμα παρέμβασης από τη
Ρωσία, αλλά και οι προεδρικές στην
Πολωνία, όπου η συμμαχία της
οποίας ηγείται ο πρωθυπουργός
Ντόναλντ Τουσκ θα προσπαθήσει
να εδραιώσει την επιστροφή της
χώρας από τη μακρά περίοδο του
αντιδημοκρατικού PiS.

H Ακροδεξιά στη Γερμανία δεν
επηρεάζεται μόνο απ’ όσα συμβαί-
νουν εντός των συνόρων της χώ-
ρας, αλλά και από τα όσα γίνονται
σε άλλα κράτη μέλη (π.χ. Ιταλία,
Φινλανδία, Σλοβακία, Ουγγαρία),
αλλά και τις ευκαιριακές συμμαχίες
του ΕΛΚ και της Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν με μέρη του ακροδεξιού
- συντηρητικού ECR κατά περί-
πτωση. Ήδη στο Βέλγιο, το κάποτε
θεωρούμενο ως ανάθεμα αυτονο-
μιστικό φλαμανδικό N-VA συμμε-
τέχει πλέον στην ομοσπονδιακή
κυβέρνηση, μαζί με κόμματα της
Κεντροδεξιάς και της Κεντροαρι-
στεράς, αφήνοντας έξω το ακόμα
πιο ακροδεξιό φλαμανδικό Vlaams
Belang, δεύτερη μεγαλύτερη δύ-
ναμη στη Φλάνδρα αλλά και στο
ομοσπονδιακό κοινοβούλιο. Από
την άλλη, το ακροδεξιό FPO στην
Αυστρία παραμένει προς το παρόν
εκτός κυβέρνησης μετά την κα-
τάρρευση των μετεκλογικών συ-
νομιλιών, όμως παραμένει ενεργό,
όπως και ο Εθνικός Συναγερμός
της Μ. Λεπέν στη Γαλλία.

Η περίπτωση ΕΛΑΜ
Στην περίπτωση του ΕΛΑΜ, το

κόμμα έχει αγκαλιάσει την αντί-
φαση να παρουσιάζεται ως αντι-
συστημικό και ενάντια στα κατε-
στημένα, ενώ έχει αγκαλιαστεί πλή-
ρως από το κυπριακό πολιτικό σύ-
στημα το οποίο ουδέποτε εφάρμοσε
cordon sanitaire με τη δυτικο-ευ-
ρωπαϊκή τουλάχιστον έννοια. 

Στο ευρωπαϊκό σκηνικό, το
ΕΛΑΜ συνειδητά δεν μιλά για τις
ακροδεξιές του ρίζες και τη σχέση
με τη Χρυσή Αυγή, και παρουσιά-
ζεται ως υπεύθυνο κόμμα της συν-
τηρητικής δεξιάς, απηχώντας όμως
θέσεις για κοινωνικά θέματα υπό
το πρίσμα ενός αμερικανικού τύπου
culture war, και δίνοντας το παρών
του στην ορκωμοσία του προέδρου
Τραμπ μέσω της παρουσίας του
Γεάδη Γεάδη ως μέλους του ECR.

Πρότυπο της κυπριακής ακρο-
δεξιάς, ωστόσο, είναι η άνοδος της
Τζόρτζια Μελόνι στην εξουσία, με
το ΕΛΑΜ να έχει ταχθεί στρατηγικά
με τις δυνάμεις αυτές μέσω του
ECR πριν από τις ευρωπαϊκές εκλο-
γές, συμμετέχοντας σε συνέδριο
της πολιτικής ομάδας στη Ρώμη
τον Ιανουάριο, και φιλοξενώντας
σύναξη της ομάδας στην Κύπρο
την περασμένη άνοιξη.

Πάντως, η συστημική χροιά πλέ-
ον του ΕΛΑΜ, καθώς και η επιφα-
νειακή ψήφος διαμαρτυρίας πολλών
ψηφοφόρων στις ευρωεκλογές ήταν
τα στοιχεία που στοίχισαν ένα ακό-
μα μεγαλύτερο ποσοστό τον Ιούνιο
λόγω της εκλογής του Φειδία Πα-
ναγιώτου. Αναδεικνύοντας ακριβώς
την αντίφαση πως η ψήφος αντί-
δρασης δεν επιλέγει απαραίτητα
ακραίες προτάσεις, αλλά μπορεί
να επιλέξει και τις μηδενικές προ-
τάσεις.

Η ηγεσία του ΔΗΣΥ διέγραψε
τους Συναγερμικούς υπουρ-
γούς του Χριστοδουλίδη διότι

χαλούν το αφήγημα, ότι το κόμμα
είναι αντιπολίτευση. Αυτό όμως
είναι το πρόβλημα του ΔΗΣΥ ή μή-
πως αυτό που έγραψε ο Ιωνάς Νι-
κολάου, ότι οι υπουργοί που δια-
γράφηκαν μετέχουν «σε μια κυβέρ-
νηση που έχει την ίδια ιδεολογία»
με τον ΔΗΣΥ «και την οποία στήριξε
η συντριπτική πλειοψηφία των ψη-
φοφόρων του;». 

Η πρώτη πράξη της Αννίτας Δη-
μητρίου ως προέδρου του ΔΗΣΥ το
2023 ήταν να επιβεβαιώσει, με συ-
νεδριακή απόφαση, ότι ο ΔΗΣΥ
είναι αντιπολίτευση. Εκείνη η από-
φαση υπονομεύθηκε νωρίς. Δεν
ήταν μόνο, ότι δεν διαγράφηκαν
τότε οι Συναγερμικοί υπουργοί.
Ήταν κι άλλα αντιφατικά και δισυ-
πόστατα. Όπως, ο δημόσιος αντα-
γωνισμός ηγετικών στελεχών για
το ποιος επισκέπτεται πιο συχνά
το Προεδρικό του Χριστοδουλίδη.

«Πήγα στο Προεδρικό κι αν χρει-
αστεί θα ξαναπάω ακόμα μία και
δύο και τρεις φορές και δεν πρό-
κειται να πάρω άδεια από κανέναν
τρίτο», δήλωνε τον Νοέμβριο του
2023 ο Νίκος Τορναρίτης. Τον Νο-
έμβριο του 2024, πριν από μόλις
τρεις μήνες, οι Νίκος Χριστοδου-
λίδης (που διαγράφηκε από τον Ια-
νουάριο του 2023) και Κωνσταντίνος
Ιωάννου έπιναν καφέ στο προεδρικό
γραφείο στην Πινδάρου με την Αν-
νίτα Δημητρίου και τον Νίκο Ανα-
στασιάδη, μετά το μνημόσυνο του
πολιτικού τους μέντορα Γλαύκου
Κληρίδη.

Όλα αυτά δεν γίνονταν επί ενός
πολιτικού κενού. Ο ΔΗΣΥ είχε υπερ-
ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό
το 2023 και το 2024 και στήριξε την
κυβέρνηση στην καταψήφιση της
πρότασης για φορολόγηση των τρα-
πεζών. Στο Κυπριακό, μετά από κατ’
ιδίαν ενημέρωση από τον Χριστο-
δουλίδη, δήλωσε «έτοιμος να στη-
ρίξει κάθε θετική προσπάθεια [που]

συμβάλλει στον υπέρτατο στόχο
που δεν είναι άλλος από την επα-
νεκκίνηση των διαπραγματεύσεων
και την απελευθέρωση και επανέ-
νωση του τόπου μας». Μόλις πριν
από μερικές μέρες, έναντι των εξαγ-
γελιών Χριστοδουλίδη στο State of
the Union, ο ΔΗΣΥ ήταν θετικός.
Τις χαρακτήρισε αφενός επαναλή-
ψεις, αλλά σημείωσε: «δεν διαφω-
νούμε με τους γενικούς και ευγενείς
στόχους που τίθενται» και (πάλι)
δήλωσε «έτοιμος να συμβάλει εποι-
κοδομητικά». Στην εξωτερική πο-
λιτική, το κόμμα όχι απλά υπερθε-
ματίζει τη φιλοαμερικανική πολιτική
Χριστοδουλίδη, αλλά διεκδικεί τον
τίτλο ιδιοκτησίας. «Οι νέες προ-
οπτικές που διανοίγονται για τη
χώρα μας, επιβεβαιώνουν τη δια-
χρονική θέση του Δημοκρατικού
Συναγερμού για έναν συνεπή δυτικό
προσανατολισμό», διακήρυττε το
κόμμα. 

Ας μην κοροϊδευόμαστε. Ο επί-
σημος ΔΗΣΥ δεν είναι αντιπολίτευ-

ση. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου και σπο-
ραδικά μεμονωμένοι βουλευτές,
ναι. Όχι, όμως, συντεταγμένα το
κόμμα. Προς τι, λοιπόν, οι διαγραφές
τώρα; Προφανώς διότι έρχονται
εκλογές και η ηγεσία επιχειρεί να
κλείσει ρωγμές και να περιορίσει
διαρροές. Πώς σχεδιάζει να το πε-
τύχει αποξενώνοντας σημαντική
μερίδα Συναγερμικών που αντικρίζει
θετικά την κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη, είναι ένα ερώτημα. Μια άλλη
απάντηση, όμως, κρύβεται σ’ αυτό
που συχνά υποτιμούμε στις πολι-
τικές αναλύσεις, τη συναισθηματική
φύση των πολιτικών σχέσεων. Πολ-
λά απ’ όσα συμβαίνουν στην Πιν-
δάρου είναι βαθύτατα προσωπικά. 

Πόσο προσωπικά, το ομολόγησε
με αφοπλιστική ειλικρίνεια ο Ιωάν-
νης Κασουλίδης στην «Καθημερινή»
την περασμένη Κυριακή. Παραδέχ-
θηκε, ότι δεν μπορεί να βρίσκεται
ούτε στο ίδιο δωμάτιο με τον Χρι-
στοδουλίδη. Ως επικεφαλής της
ομάδας Κυπριακού, ο Κασουλίδης

δεν παρευρέθηκε στην ενημέρωση
που έκανε στο σώμα ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας. Γιατί δεν πήγατε;,
τον ρώτησε ο Ανδρέας Κημήτρης:
«Επειδή θα ένιωθα καλύτερα να
μην είμαι εκεί», είπε και πρόσθεσε:
«πρόκειται για καθαρά προσωπικό
θέμα». Σοβαρά πικραμένος είναι
πλέον και ο τέως Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης, ο οποίος δηλώνει απο-
γοητευμένος από το πολιτικό του
τέκνο, τόσο που να διερωτάται δη-
μόσια αν ο Χριστοδουλίδης «είναι
μόνο για κορδέλες;».  

Το πιο ανάγλυφο αποτύπωμα
της συναισθηματικής φύσης των
σχέσεων Πινδάρου - Προεδρικού
συναντάται στην ανταλλαγή τους
για τις σχέσεις με τις ΗΠΑ. «Συμ-
φωνούμε με τον κυβερνητικό εκ-
πρόσωπο», έλεγε η κομματική ανα-
κοίνωση, «πως “το πρώτο βήμα για
την επίτευξη του στρατηγικού δια-
λόγου […] επιτεύχθηκε επί προ-
εδρίας Τραμπ και όταν υπουργός
Εξωτερικών στην Κύπρο ήταν ο Νί-

κος Χριστοδουλίδης”. Αλλά τίθενται
ορισμένα ερωτήματα. Δεν είχε τότε
Πρόεδρο της Δημοκρατίας; Δεν
υπήρχε συνολική κυβερνητική κα-
τεύθυνση; Ήταν προσωπική υπό-
θεση του κ. Χριστοδουλίδη;», κα-
τέληγε –ομολογουμένως δίκαια– η
ανακοίνωση. Διότι ούτε από την
πλευρά του Προεδρικού έχουν ξε-
περασθεί προεκλογικά τραύματα
και καχυποψίες. Η εκλογική επιτυχία
δεν ανέδειξε τη μεγαθυμία που πρέ-
πει να διακρίνει τους νικητές.  

Μ’ αυτά τα δεδομένα είναι αμ-
φίβολο εάν, όπως είπε η Αννίτα Δη-
μητρίου, με το καταστατικό συνέ-
δριο έκλεισαν ανοιχτά κεφάλαια
που πλήγωσαν την παράταξη «για
να προχωρήσουμε μπροστά ενω-
μένοι και αποφασισμένοι». Θα φανεί
σύντομα αν ισχύει αυτό που έγραψε
ο Ιωνάς Νικολάου, ότι στον ΔΗΣΥ
«προωθείται ένα επικίνδυνο πολι-
τικό ξεκαθάρισμα».

*Σύνθημα ποδοσφαιρικής κερκίδας

Είναι πολλά, πολλά τα ψυχολογικά*

<<<<<<<

Και το ΕΛΑΜ 
ενισχύεται 

παρά τον αντιφατικό
ρόλο του ως «αντι-
συστημικό» κόμμα
που έχει ενταχθεί

στο σύστημα.

Οι αντιφάσεις 
δεν δεσμεύουν 
την Ακροδεξιά

Τα άκρα φλερτάρουν με την κορυφή στη Γερμανία
και η Ευρώπη ετοιμάζεται για τις επόμενες μάχες

Οι γερμανικές εκλογές είναι και ένα από τα πεδία όπου ο Έλον Μασκ, δεξί χέρι πλέον της νέας διακυ-
βέρνησης Τραμπ, επιχειρεί ανοιχτά μέσω της στήριξής του στο AfD να επηρεάσει ευρωπαϊκές εκλογές.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ερχονται νέοι φόροι στο νερό, τα καύσιμα και τα απόβλητα

Σ τις 29 Ιανουαρίου ο ΠτΔ πα-
ρουσίασε 80+ πολιτικές και
μεταρρυθμίσεις για την Κύπρο

που αλλάζει. Σε ολόκληρη την ομιλία
του ανέπτυξε σε επανάληψη σχέδια,
πλάνα και οράματα των προηγού-
μενων χρόνων, αλλά αυτό δεν είναι
το θέμα μας. Η παρούσα κυβέρνηση
μάς έχει συνηθίσει σε επανάληψη
και απραξία. 

Ο ΠτΔ αναφέρθηκε ακροθιγώς
στη φορολογική μεταρρύθμιση και
στον κλιματικό νόμο. Μίλησε για
φοροαπαλλαγές και για τα ακραία
καιρικά φαινόμενα. Αυτό που δεν
μας είπε ο Πρόεδρος,  όμως, είναι
ότι οι νέες φορολογίες, που στο
όνομα της κλιματικής αλλαγής βα-
φτίστηκαν πράσινες, θα επιβαρύ-
νουν άνισα τα νοικοκυριά και τους
πολίτες και ότι τα ακραία καιρικά
φαινόμενα που στην Κύπρο θα
είναι πλέον τα σύνηθες καιρικά θα
επιβαρύνουν ακόμη περισσότερο
την κατάσταση. 

Όταν η προηγούμενη κυβέρνη-
ση Αναστασιάδη - ΔΗΣΥ έθετε ως
ορόσημο εντός του Σχεδίου Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας την
επιβολή πράσινης φορολογίας, την

έθετε γνωρίζοντας πολύ καλά ότι
δεν υπήρχαν οι προϋποθέσεις για
την εφαρμογή της. Τρία χρόνια
μετά η κυβέρνηση Νίκου Χριστο-
δουλίδη την προωθεί χωρίς να έχει
κάνει τίποτα για να αντιμετωπίσει
την ουσία του προβλήματος. 

Οι νέοι φόροι στα καύσιμα κί-
νησης για να μειωθεί η χρήση ιδιω-
τικού αυτοκινήτου και ως εκ τούτου
οι εκπομπές άνθρακα από τις οδικές
μεταφορές, έρχονται χωρίς να έχει
γίνει καμιά επένδυση σε μέσα μα-
ζικής μεταφοράς και σχέδια βιώ-
σιμης αστικής κινητικότητας, τα
οποία για να είμαστε ειλικρινείς
υπάρχουν πολύ ωραία σχεδιασμένα
σε χαρτιά και παρουσιάσεις.

Ο φόρος στην ταφή αποβλήτων
έρχεται την ώρα που το πολυδια-
φημιζόμενο σύστημα Πληρώνω
Όσο Πετώ έχει αναβληθεί γιατί δεν
υπάρχουν οι απαραίτητες υποδομές
σε δήμους και κοινότητες για να
το εφαρμόσουν, αλλά ούτε το ίδιο
το κράτος έχει τη δυνατότητα να
διαχειριστεί σωστά τα απόβλητα.

Ο δε φόρος στο νερό για να αν-
τικατοπτριστεί η σπανιότητα του
πόρου, θα επιβληθεί οριζόντια χωρίς

να αντικατοπτρίζεται η σπατάλη,
χωρίς να έχουν γίνει βελτιώσεις
στο δίκτυο για τις τεράστιες απώ-
λειες, χωρίς να πραγματοποιηθούν
έλεγχοι για τις παράνομες γεωτρή-
σεις. Έρχεται την ώρα που όλοι πα-
ρακολουθήσαμε πριν ένα μήνα
1.300.000 κυβικά μέτρα νερού να
χάνονται, λόγω βλάβης στο φράγμα

του Μαυροκόλυμπου. Οι «πράσινες»
λοιπόν φορολογίες έρχονται να επι-
βληθούν ελλείψει όλων των πιο πά-
νω και ταυτόχρονα σε μια περίοδο
που όλος ο πληθυσμός παλεύει με
την ακρίβεια και την ενεργειακή
φτώχεια. Το ερώτημα που προκύπτει
είναι εάν πρέπει να επιλέξουμε με-
ταξύ της προστασίας του περιβάλ-

λοντος, της αντιμετώπισης της κλι-
ματικής αλλαγής και της ευημερίας
των πολιτών. Η απάντηση είναι όχι.

Η κλιματική αλλαγή είναι μια
από τις καθοριστικές προκλήσεις
της σύγχρονης κοινωνίας μας, η
οποία θέτει ήδη σε κίνδυνο τα εύ-
θραυστα οικοσυστήματα και τους
βιότοπους της άγριας ζωής και των
φυτών. Η Κύπρος βρίσκεται στο
επίκεντρο αυτών των αλλαγών.
Επηρεάζει επίσης τις κοινωνίες και
τον τρόπο ζωής μας. Η άνοδος της
στάθμης της θάλασσας, η ερημο-
ποίηση και τα πιο ακραία καιρικά
φαινόμενα είναι τρία μόνο παρα-
δείγματα που δείχνουν πώς η κλι-
ματική αλλαγή επηρεάζει το πού
και με ποιο τρόπο θα μπορούμε να
ζήσουμε, και ότι είμαστε ευάλωτοι.
Στην Κύπρο ήδη το ζούμε και αυτό
είναι μόνο η αρχή.

Η φορολόγηση των πηγών πε-
ριβαλλοντικής ρύπανσης και των
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου
θα μπορούσε να είναι αποτελεσμα-
τική στην Κύπρο μόνο όταν και
εφόσον δημιουργήσουμε τις υπο-
δομές και τις συνθήκες και κυρίως
τις εναλλακτικές επιλογές. 

Χρειαζόμαστε επενδύσεις σε
υποδομές για τη μείωση, επανα-
χρησιμοποίηση και διαχείριση των
αποβλήτων, πλάνο για την παρα-
γωγή και αποθήκευση ενέργειας
από ανανεώσιμες πηγές. Χρειαζό-
μαστε υποδομές και ενίσχυση της
ανθεκτικότητας της χώρας μας
στην κλιματική αλλαγή που έρχεται
και θα μας επηρεάσει με ακραία
φαινόμενα. Ο ρόλος της περιβαλ-
λοντικής φορολογίας, είναι να εν-
θαρρύνει δράσεις και συνήθειες
για τη μείωση της περιβαλλοντικής
ζημίας. Την ίδια στιγμή είναι απο-
δεδειγμένο από παραδείγματα άλ-
λων χωρών στις οποίες έχει επι-
βληθεί, ότι επηρεάζει αρνητικά τα
φτωχότερα στρώματα και τα ευά-
λωτα νοικοκυριά που δεν έχουν
πρόσβαση σε εναλλακτικές και πό-
ρους. Στην Κύπρο η περιβαλλοντική
φορολόγηση πρέπει να είναι το τέ-
λος του δρόμου, αλλά ως γνωστόν
κάποιοι προτιμούν να οδηγούν αν-
τίθετα. 

Η κα Χριστίνα Νικολάου είναι επικεφα-
λής Τομέα Ενέργειας & Περιβάλλοντος
Κ.Ε. ΑΚΕΛ και μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το τραγικό συμβάν με τον αφανισμό
πενταμελούς οικογένειας στη Λε-
μεσό αφήνει πίσω του και βασανι-
στικά ερωτήματα για τις συνθήκες
διαβίωσης, ιδιαίτερα σε μια πόλη
της Κύπρου όπου η οικοδομική πο-
λυτέλεια ξεχειλίζει.

Αν και τα αίτια θανάτου της οι-
κογένειας παραμένουν αδιευκρίνι-
στα, η εμπλοκή της ηλεκτρομηχα-
νολογικής υπηρεσίας στο περιστα-
τικό δείχνει την κατεύθυνση ανα-
ζήτησης των αιτιών που προκάλεσαν
την πυρκαγιά και τον τραγικό χαμό
των πέντε προσώπων. Σε μια πρώτη
αναζήτηση των αιτιών όλα τα στοι-
χεία δείχνουν πως η πυρκαγιά προ-
κλήθηκε από πρόβλημα στις ηλε-
κτρολογικές εγκαταστάσεις της οι-
κίας ή από ηλεκτρική συσκευή, πι-
θανότατα προβληματική.

Εάν και εφόσον επιβεβαιωθούν
οι ενδείξεις που υπάρχουν από το

τραγικό περιστατικό, προκύπτουν
βασανιστικά ερωτήματα για τα επί-
πεδα ελέγχου και κατ’ επέκταση
ασφάλειας οικοδομών εντός των
οποίων διαμένει κόσμος. Ένα ζή-
τημα το οποίο είχε απασχολήσει
πριν από ένα χρόνο τη Βουλή, χωρίς
ωστόσο τότε να υπάρξει κατάληξη
για το πλαίσιο ελέγχου, κυρίως κα-
τοικιών αλλά και παλαιών κτηρίων
που κατοικούνται. Η συζήτηση που
πραγματοποιήθηκε στην αρμόδια
κοινοβουλευτική επιτροπή δεν προ-
χώρησε σε αποφάσεις, αναμένοντας
τις κατευθυντήριες γραμμές από τη
Νομική Υπηρεσία για τους τρόπους
με τους οποίους θα χειρίζεται η Πο-
λιτεία περιπτώσεις οικοδομών με
προβληματικές ηλεκτρικές εγκατα-
στάσεις.

Πιστοποιητικά
Με βάση όσα συζητήθηκαν στη

Βουλή αλλά και τις διαδικασίες που
υπάρχουν για τις ηλεκτρικές εγκα-

ταστάσεις, προκύπτει πως ο επανέ-
λεγχος των ηλεκτρολογικών εγκα-
ταστάσεων οικοδομών περιορίζεται
σε συγκεκριμένες κατηγορίες, ενώ
απουσιάζει σε κτήρια που χρησι-
μοποιούνται για κατοικία. Όπως
εξηγήθηκε στην «Κ», εκτός από τον

αρχικό έλεγχο που πραγματοποιείται
στην ηλεκτροδότηση μιας οικοδο-
μής, απουσιάζει παντελώς το πιστο-
ποιητικό καταλληλόλητας μιας ηλε-
κτρολογικής εγκατάστασης σε με-
ταγενέστερο χρόνο. Όπως κατατέ-
θηκε στη Βουλή κατά τη διάρκεια
της συζήτησης, το πρόβλημα με τις
ακατάλληλες ηλεκτρικές εγκατα-
στάσεις εντοπίζεται στις αυθαίρετες
οικοδομικές προσθήκες, με την επέ-
κταση του ηλεκτρολογικού δικτύου
χωρίς να πραγματοποιηθεί ο έλεγχος
και την εξασφάλιση της απαιτού-
μενης άδειας. Το ΕΤΕΚ στις απόψεις
που κατέθεσε επικεντρώθηκε στην
καθιέρωση του πιστοποιητικού κα-
ταλληλόλητας και για τις ηλεκτρο-
λογικές εγκαταστάσεις με τον πε-
ριοδικό έλεγχό τους. Η πρόταση του
ΕΤΕΚ προνοούσε ελέγχους από ομά-
δα ειδικών (αρχιτέκτονες, μηχανο-
λόγοι, ηλεκτρολόγοι), η οποία θα
ελέγχει μεγάλα κτήρια όπως πολυ-
κατοικίες. Η αναζήτηση λύσεων για

τους ελέγχους σε οικοδομές δεν
προχώρησε, εν αναμονή ετοιμασίας
του πλαισίου εκείνου που θα καθό-
ριζε τις ποινές αλλά και τηδιαδικασία
επιβολής τους.

Οι έλεγχοι
Οι αδυναμίες και τα κενά στον

έλεγχο των ηλεκτρολογικών εγκα-
ταστάσεων εντοπίζονται κυρίως σε
μονοκατοικίες, μικρές οικοδομές
και παλαιά κτήρια. Όπως μας εξη-
γήθηκε, έλεγχοι πραγματοποιούνται
μόνο σε μεγάλα κτήρια ή όπου γί-
νονται μεγάλες μεταβολές στην ηλε-
κτρολογική εγκατάσταση-δίκτυο.
Η περίπτωση αυτή αφορά κτήρια
στα οποία τοποθετούνται φωτοβολ-
ταϊκά.

Η πρόνοια για ελέγχους αφορά
ακόμα και την προσθήκη άλλων
ηλεκτρικών συσκευών, όπως θέρ-
μανσης ή κλιματισμού, ωστόσο εδώ
η ευθύνη του ελέγχου ανήκει στους
ιδιοκτήτες των κτηρίων.

Η κλιματική αλλαγή είναι μια από τις καθοριστικές προκλήσεις της σύγχρο-
νης κοινωνίας μας, η οποία θέτει ήδη σε κίνδυνο τα εύθραυστα οικοσυστή-
ματα και τους βιότοπους της άγριας ζωής και των φυτών.

Ηλεκτρικές εγκαταστάσεις
χωρίς ελέγχους

Ελλείψεις και κενά ανέδειξε το τραγικό περιστατικό της Λεμεσού με θύματα μια πενταμελή οικογένεια

Με βάση συζήτηση που διεξήχθη στη Βουλή, οι έλεγχοι που πραγματοποιούνται επικεντρώνονται κυρίως σε μεγάλα κτήρια αλλά και σε υποστατικά για επαγγελματική χρήση, όπου το πιστοποιητικό κα-
ταλληλόλητας και για ηλεκτρολογικές εγκαταστάσεις είναι προϋπόθεση για την άδεια λειτουργίας. 

<<<<<<

Την καθιέρωση πιστο-
ποιητικού καταλληλότη-
τας ηλεκτρολογικών εγ-
καταστάσεων, εν είδει
ΜΟΤ, προτείνει το ΕΤΕΚ.
Ο έλεγχος θα γίνεται 
περιοδικά, από ομάδα
ειδικών για μεγάλα
κτήρια και πιστοποιημέ-
νους ηλεκτρολόγους
για τα υπόλοιπα.
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Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η Ελένη Ξένου παρακολούθησε τη
διάλεξη που παρέθεσε στην Κύπρο
ο διακεκριμένος γλωσσολόγος Γε-
ώργιος Μπαμπινιώτης με θέμα τις
προκλήσεις που αντιμετωπίζει σή-
μερα ο δημοσιογραφικός λόγος, και
μας παρουσιάζει σε τέσσερα συνε-
χόμενα μέρη τη συνοπτική κατα-
γραφή τόσο της διάλεξης όσο και
των κυριότερων προβληματισμών
που αναδείχθηκαν στη συζήτηση
που ακολούθησε με τη συμμετοχή
σημαντικών ομιλητών.

Καθισμένη στην τρίτη σειρά στο
αμφιθέατρο του Γραφείου Τύπου και
Πληροφοριών παίρνοντας σημειώσεις
από τη διάλεξη του κ. Μπαμπινιώτη
και τον διάλογο συζητητών –διακε-
κριμένων ακαδημαϊκών και δημο-
σιογράφων– που επακολούθησε,
ώστε να καταγράψω τους προβλη-
ματισμούς που εγέρθηκαν και οι
οποίοι αφορούν στην πτώση και κα-
τάπτωση του δημοσιογραφικού λό-
γου, ήρθα αντιμέτωπη με μια συνει-
δητοποίηση: Η προχειρότητα και η
επιδερμικότητα, που επικρατεί στα
ΜΜΕ και στα ΜΚΔ και η οποία απλώ-
νεται παντού σαν αποπνιχτική σκόνη,
θολώνοντας τον ορίζοντα της κρίσης
μας, απαιτεί αντίσταση με αποφα-
σιστικές δράσεις που να λειτουργούν
σαν αντίβαρο απέναντι σ’ αυτό που
συμβαίνει.

Διότι αυτό που συμβαίνει, όπως
είπε ο κ. Μπαμπινιώτης, είναι πως
πλέον «δεν είμαστε αντιμέτωποι
απλώς με μια άλλου είδους δημο-
σιογραφία, αλλά με μια αλλαγή της
νοοτροπίας πληροφόρησης», η οποία
μέσα από τη γλωσσική φτώχεια εξα-
πατά και αποχαυνώνει τη σκέψη.
Στη διάλεξη που παρέθεσε ο κ. Μπαμ-
πινιώτης κατέστη ξεκάθαρο πως αν
ο δημοσιογράφος δεν εκφέρει ποι-
οτικό και προσεγμένο λόγο, κάνει
κακό στη δημόσια συζήτηση και
στη διαμόρφωση της κοινής γνώμης.
Και γι’ αυτό ακριβώς οφείλουμε να
συνειδητοποιήσουμε πως η κατά-
κτηση της γλώσσας είναι υπόθεση
ευθύνης.

Γλώσσα
και νόηση

«Δεν μπορείς να μιλάς για τηγλώσ-
σα ερήμην του νου, της νόησης, και
ερήμην του κόσμου», επεσήμανε
στην αρχή της διάλεξής του ο κ.
Μπαμπινιώτης, καθιστώντας σαφές
πως όταν μιλάμε για τη γλώσσα πρέ-
πει να έχουμε μια τριπλή θεώρηση,
μια «τριαδικότητα της ανθρώπινης
ύπαρξης» όπως τη χαρακτήρισε. Δη-
λαδή: «Πρώτον ο κόσμος μας, τα
όντα που υπάρχουν, δεύτερον ο νους
μας που κάνει τα όντα έννοιες και
τρίτον η γλώσσα που κάνει τις έννοιες
λέξεις. Και για να συνδεθούν οι λέξεις

υπάρχει η σύνταξη και η γραμματι-
κή». Με πιο απλά λόγια, «οι λέξεις
δεν υπάρχουν για τις λέξεις, υπάρχουν
για να δηλώνουν έννοιες». Άρα δεν
μπορούμε, όπως είπε, να μιλάμε για
γλώσσα χωρίς να αναφερόμαστε στη
σκέψη ή να μιλάμε για σκέψη χωρίς
να αναφερόμαστε στη γλώσσα». Ακό-
μα μια σημαντική επισήμανση ήταν
πως όταν μιλάμε για τη μητρική
γλώσσα δεν μιλάμε για εκμάθηση –
αυτό ισχύει μόνο όταν αναφερόμαστε
σε ξένη γλώσσα– αλλά για κατάκτη-
ση. Και από πού γίνεται αυτή η κα-
τάκτηση; «Πρώτα από το σπίτι και
το σχολείο και μετά από τα μέσα ευ-
ρείας ενημέρωσης, τα οποία είναι
εξίσου βαρύνοντα με το σχολείο και
με το σπίτι». 

Ο δημοσιογράφος
είναι δάσκαλος

Γιατί είναι εξίσου καθοριστικός
ο ρόλος του δημοσιογράφου με το
σπίτι και το σχολείο στην κατάκτηση
της γλώσσας; Ο κ. Μπαμπινιώτης
εξηγεί: «Από τη στιγμή που αφήνουμε
το σχολείο, αλλά και κατά τη διάρκεια
του σχολείου μέχρι το τέλος της ζωής
μας, είμαστε “εξαρτημένοι” από την
ενημέρωση που έχουμε: Εφημερίδες,
τηλεόραση, ραδιόφωνο, διαδικτυακός
χώρος. Δεν μπορούμε να υπάρξουμε
χωρίς ενημέρωση. Δεν μπορούμε να
υπάρξουμε ως κοινωνία, ως άνθρω-
ποι, ως άτομα. Το δεν μπορούμε να
υπάρξουμε όμως σημαίνει ότι εξαρ-
τώμεθα από αυτά τα μέσα και από
τους ανθρώπους που μιλούν σε αυτά
τα μέσα. […]

Έρχεται άρα ο δημοσιογραφικός
λόγος να είναι ένας κατεξοχήν επι-
δραστικός λόγος, δηλαδή να παίζει
έναν ρόλο σημαντικό εξίσου με το
σχολείο. Σού διαμορφώνει –με τα
ακούσματά σου και με τα διαβάσματά
σου– τον λόγο σου, σού διαμορφώνει
τη γλώσσα σου. Ο δημοσιογραφικός
λόγος είναι δημόσιος λόγος. Από τη
στιγμή που λες ότι είναι δημόσιος
λόγος, αρχίζει μια τεράστια ευθύνη,
διότι επηρεάζεις, διότι γίνεσαι ο δεύ-
τερος δάσκαλος, και μάλιστα πιο ου-
σιαστικός και πιο επιδραστικός δά-
σκαλος. Επομένως, λόγω της συνε-
χούς ενημέρωσής μας από τα μέσα,
έχουμε μια πολύ μεγάλη εξάρτηση
από τα μέσα, τα οποία λειτουργούν
ως ένα άλλο σχολείο, πιο δυνατό,
πιο επιδραστικό. Λειτουργούν ως
πρότυπο γλώσσας».

Ο δημοσιογράφος
είναι παραγωγός λόγου

«Όταν μιλάμε για δημοσιογράφους
μιλάμε για παραγωγούς λόγου», λέει
ο κ. Μπαμπινιώτης. Και για να συ-
νειδητοποιήσουμε καλύτερα πώς το
εννοεί, διευκρινίζει αρχικά πως κεί-

μενο στη γλωσσολογία θεωρείται
ό,τι λέγεται και ό,τι γράφεται (όχι
μόνο τα γραπτά αλλά και τα προφο-
ρικά). Τι κάνει λοιπόν ο δημοσιογρά-
φος; «Είναι ένας κατεξοχήν και διαρ-
κώς παραγωγός λόγου. Παραγωγός
λόγου σημαίνει παραγωγός κειμέ-
νων». Παραγωγοί λόγου οι δημοσιο-
γράφοι, όταν δουλεύουν στις ειδήσεις,
παραγωγοί λόγου στις εκπομπές λό-
γου, όπου υπάρχουν – συνεντεύξεις,
συζητήσεις.

Και βέβαια ο κ. καθηγητής κάνει
αναφορά και στις νέου είδους εκ-
πομπές –πρωινάδικα, μεσημεράδικα,
βραδινάδικα– όπου εκεί τις πλείστες
φορές «δεν έχουμε υποδείγματα κα-
λού ποιοτικού λόγου», διευκρινίζει,
αλλά «υποδείγματα προχειρότητας
στον λόγο και μιας χαλάρωσης και
μιας αποδοχής των πάντων που λει-
τουργεί ως αρνητικό πρότυπο». Και
το πρόβλημα εντείνεται, διότι, όπως
περιγράφει, από αυτά τα μέσα περ-

νάνε και οι καλεσμένοι, οι οποίοι
μπορεί να είναι δημόσια πρόσωπα
–πολιτικοί, εμπειρογνώμονες, επι-
στήμονες, ηθοποιοί, καλλιτέχνες,
επαγγελματίες– που δεν σημαίνει
ότι κάνουν σωστή χρήση της γλώσ-
σας. «Παράγεται όμως λόγος που
προσλαμβάνεται από τον ακροατή,
τον θεατή, και λειτουργεί πάλι ως
μία μορφή ακουσμάτων ή διαβασμά-
των προτύπου. Ένα καλό κείμενο,
προφορικό ή γραπτό, σε ανεβάζει
ποιοτικά και σου προσφέρει γλωσ-
σικά», λέει ο κ. Μπαμπινιώτης, αλλά
αναπόφευκτα σε επηρεάζει με αρ-
νητικό τρόπο ένα κακό και μη ποι-
οτικό κείμενο και γι’ αυτό, όπως ανέ-
φερε, «λάθη, τα οποία γίνονται στη
γλώσσα της τηλεόρασης, περνάνε
σιγά-σιγά σε πολλούς ομιλητές, λόγω
και του κύρους που έχει η τηλεόραση
(“το λένε στην τηλεόραση, άρα θα
είναι σωστό”)». 

Ο δημοσιογράφος 
είναι ένας κόσμος

κειμένων 
«Ένα κείμενο, αν είναι απαιτητικό,

είναι ένας κόσμος, ένα σύμπαν», έτσι
το περιγράφει ο κ. Μπαμπινιώτης.
Και υπογραμμίζει πως αυτό που πάν-
τοτε βαρύνει είναι το κείμενο να έχει
ουσία, να αναγνωρίζεται ως σημαν-
τικό κείμενο, να παρέχει τη δυνατό-
τητα πρόσληψης. Με άλλα λόγια να
έχει κειμενικότητα. «Ο δημοσιογρά-
φος είναι ένας κόσμος κειμένων»,
τονίζει και αυτό θέλει να το κατα-
στήσει σαφές, ώστε να συνειδητο-
ποιήσουμε τι κάνουμε όταν γράφουμε
ή όταν μιλάμε στον χώρο τον δημο-
σιογραφικό. Τι ακριβώς κάνουμε; Ο
κ. Μπαμπινιώτης το κάνει σαφές:
«Είναι κάτι πολύ σύνθετο και πολύ
υπεύθυνο.

Πάντοτε ξεκινάμε από το κείμενο.
Το κείμενο είναι περιεχόμενο και
μορφή, το τι και το πώς, τι θέλω να
πω και πώς να το πω. Το λέω πολύ
απλά τώρα, αλλά πρόκειται για κάτι
τεράστιο αυτό που λέω. Το κείμενο
λοιπόν προϋποθέτει ένα υπο-κείμενο.
Έτσι το χαρακτηρίζω. Είναι το ποιος
δημιουργεί το κείμενο. Το υποκείμενο.
Αλλά βέβαια το κείμενο δεν υπάρχει,
αν δεν υπάρχει αντι-κείμενο, αν δεν
υπάρχει το σε ποιον απευθύνεται και
σε ποιον θα φτάσει το κείμενο. Περ-
νάμε λοιπόν στο αντικείμενο. Και
προχωρούμε. Δεν υπάρχει κείμενο
εν κενώ. Θα ήταν μια σύλληψη πε-
ρίεργη. Κάθε κείμενο έχει ένα περι-
κείμενο. Ως προς τι και σε συνάφεια
με τι λέγεται. Και βέβαια, ξεκινάει
από το προ-κείμενο. Άρα το κείμενο
προϋποθέτει υποκείμενο που το δη-
μιουργεί, αντικείμενο που το προσ-
λαμβάνει, περικείμενο, με το οποίο
έχει σχέση, και προκείμενο, γλώσσα,
από την οποία ξεκινάει». 

Νοηματική και
γλωσσική αλληλουχία

Ο κ. Μπαμπινιώτης παραθέτει τις
κύριες λειτουργίες που πρέπει να υπη-
ρετεί ένα κείμενο και θεωρώ χρήσιμο
να καταγράψω αυτούσιες τις επεξη-
γήσεις του, ώστε να διατηρηθεί η
ωφέλιμη διδαχτική τους διάσταση:
«Η κύρια λειτουργία είναι η κειμενι-
κότητα, δηλαδή να αναγνωρίζεις ένα
κείμενο ως κείμενο, ότι έχει την ουσία
του κειμένου. Η ουσία του κειμένου
είναι να αναγνωρίζεις ως ακροατής
την ύπαρξή του ως κειμένου και να
έχεις αντίστοιχη αίσθηση ως παρα-
γωγός. Και δεν υπάρχει αυτό χωρίς
συνεκτικότητα. Δηλαδή στο τι λες,
εάν αυτό που λες δεν έχει συνεκτι-
κότητα (coherence), “νοηματική αλ-
ληλουχία”, τότε λες ακατανόητα πράγ-
ματα, δεν μπορείς να επικοινωνήσεις.
Και δεν μιλάω φιλοσοφικά, μιλάω

πρακτικά. Ακούς καμιά φορά κάτι και
λες “τι λέει αυτός;”, γιατί αυτό που
λέει με το επόμενο που λέει και με το
μεθεπόμενο δεν συνδέονται λογικά,
δεν έχουν αλληλουχία. Κύριο λοιπόν
για το περιεχόμενο είναι η λειτουργία
της συνεκτικότητας, της νοηματικής
αλληλουχίας. Και βέβαια αυτά που
λες να είναι λογικά και να συνδέονται
με τις λεγόμενες συνθήκες αληθείας
(truth conditions). Δεν μπορεί να λες
πράγματα, τα οποία δεν δέχονται οι
άλλοι ότι ανήκουν στην πραγματικό-
τητα. Αυτά δεν είναι νοητά, είναι α-
νόητα, είναι ανοησίες.

Άρα οι συνθήκες αληθείας, η λογική
σε δεσμεύει. Επίσης, αν λες πράγματα
που δεν έχουν καμία πληροφορητι-
κότητα, δηλαδή να σου δίνει πληρο-
φορίες, κάτι σημαντικό κ.λπ. –έχουν
χαμηλή πληροφορητικότητα ή ανύ-
παρκτη– τότε είναι χωρίς ενδιαφέρον
το περιεχόμενο και σταματάς να δια-
βάζεις ή να ακούς ένα κείμενο. Κείμενο
που στο περιεχόμενό του δεν έχει
υψηλή πληροφορητικότητα, δεν είναι
κείμενο. Προσκρούει στην κειμενι-
κότητα. Και βέβαια δεν μπορείς να
λες ό,τι θέλεις. Πρέπει να υπάρχει μια
στοιχειώδης αποδεικτικότητα, πρέπει
να στηρίζεις αυτά που λες. Αλλιώς
αυτά που λες είναι αέρας. Και αυτά
που λες πρέπει να έχουν και μια πει-
στικότητα.

Ο άλλος που τα ακούει, που τα δια-
βάζει να λέει “ρε παιδί μου, αυτός
έχει δίκιο, να τα προσέξω κι εγώ, είναι
σημαντικά αυτά”. Για να πεις όμως
ότι “έχει δίκιο, είναι σημαντικά, κάτι
θα πάρω, μπράβο που λέει αυτά”, πρέ-
πει να υπάρχει στο περιεχόμενο ως
απαραίτητος όρος η συνεκτικότητα.
Περνάμε τώρα στη συνοχή (cohesion).
Συνοχή είναι να υπάρχει όχι πια νοη-
ματική, αλλά “γλωσσική αλληλουχία”.
Ένα “που” μια αντωνυμία που δεν
αναφέρεται σωστά, σού δημιουργεί
μια αμφισημία που δεν καταλαβαίνεις
τι λέει. Εδώ λοιπόν η γλωσσική αλ-
ληλουχία χρειάζεται ορθή αναφορι-
κότητα. Δηλαδή η αναφορά που γί-
νεται σε αντωνυμίες, σε πρόσωπα,
σε πράγματα να είναι σωστή γλωσ-
σικά, διότι αλλιώς το κείμενο είναι
στον αέρα. Πρέπει επίσης να υπάρχει
δηλωτικότητα, δηλαδή αυτά που λες
να δηλώνουνε, να είναι σημαντικά
πράγματα. Λιτότητα. Μεγάλη ιστορία
η λιτότητα. Θέλει πολύ αγώνα, για να
είναι ένα κείμενο λιτό. Το εύκολο
είναι να γράφεις πολλά. Όταν θέλεις
όμως να πεις λίγα και καλά, μπαίνεις
στη διαδικασία της λιτότητας που θέ-
λει μεγάλη τέχνη και τεχνική και βέ-
βαια ακρίβεια. Είναι πολλά άλλα. Ανέ-
φερα μόνο μερικά. Όλα αυτά εντάσ-
σονται στις λειτουργίες του κειμένου,
στο τι και στο πώς, στο περιεχόμενο
και στη μορφή». 

* Η εκδήλωση «Δημοσιογραφικός Λόγος»
διοργανώθηκε από το Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών. 

ΜΕΡΟΣ Α

Ο δημοσιογραφικός λόγος*

Προκλήσεις και εξελίξεις στη χρήση της γλώσσας στη δημοσιογραφία

<<<<<<

Δεν μπορείς να μιλάς
για τη γλώσσα ερήμην

του νου, της νόησης, και
ερήμην του κόσμου.

Η γλώσσα δεν δαμάζεται εύκολα. Κι ως δημοσιογράφοι πρέπει να έχετε λόγο για την κατάκτηση, τη γνώση, την πράξη και ομιλία.

ΓΤ
Π
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Η «έκθεση» της ζωής ή της
υγείας ενός ανθρώπουσε κίν-
δυνο,από οποιοδήποτε πρό-
σωπο, είθισται να οδηγεί σε
αυστηρές ποινές. Τι γίνεται
όμως όταν ένα κράτος, που

τυγχάνει να είναι και μέλος της Ε.Ε., προ-
βαίνει σε τέτοιου είδους παραλείψεις, ώστε
εν τέλει να «επιτυγχάνει» το ίδιο ακριβώς
αποτέλεσμα με αυτό της «έκθεσης» πολιτών
του, σε κίνδυνο; 

Οι παραλείψεις του κυπριακού κράτους
στην υπόθεση των αερόσακων Takata,
έχουν αυτήν ακριβώς την ιδιομορφία. Πα-
ραλείψεις οι οποίες δεν εξαντλούνται στην
εφαρμογή του Κανονισμού 2018/858 της
Ε.Ε. για τον οποίο έχουν λεχθεί πολλά. Αλλά,
εκτείνονται σε επίπεδα πρωτοφανούς αμέ-
λειας, καθώς το κυπριακό κράτος και οι αρ-
μόδιές του υπηρεσίες, ήτοι το Τμήμα Οδικών
Μεταφορών, δεν έπραξαν τα δέοντα και
δεν παρακολούθησαν ως είθισται το σύστημα
Rapex-Safety Gate της Ε.Ε., το οποίο από
το 2019 μέχρι τώρα, εξέπεμψε σήμα κινδύνου

57 φορές! Προειδοποιώντας όλα τα κράτη-
μέλη για τους επικίνδυνους αερόσακους
Takata εδώ και έξι ολόκληρα χρόνια, τόσο
για την αλλοίωση του προωθητικού νιτρικού
αμμωνίου, λόγω υγρασίας και υψηλών θερ-
μοκρασιών, όσο και για το ενδεχόμενο πρό-
κλησης θραυσμάτων και τραυματισμού του
οδηγού και των επιβαινόντων σε ένα όχημα. 

Όπως δημοσιεύει σήμερα η «Κ, τα κρά-
τη-μέλη, περιλαμβανομένης της Κυπριακής
Δημοκρατίας, ήταν αποδέκτες της ενημέ-
ρωσης του συστήματος Rapex-Safety Gate,
από τις 11 Ιανουαρίου 2019, όταν η Ρουμανία
κοινοποιούσε στο εν λόγω σύστημα τον εν-
τοπισμό προβληματικώναερόσακωνTakata,
σε έξι μοντέλα της αυτοκινητοβιομηχανίας
Mazda. Το γεγονός αυτό ενεργοποίησε όλα
σχεδόν τα κράτη-μέλη, με εξαίρεση την Κυ-
πριακή Δημοκρατία (όπως προκύπτει και
εκ του αποτελέσματος). Ως εκ τούτου, 13
χώρες, «ανατροφοδότησαν» το σύστημα
Rapex-Safety Gate, γνωστοποιώντας ότι το
προϊόν αυτό (σ.σ. δηλαδή οι Takata), εντο-
πίστηκε και στη δική τους επικράτεια, λαμ-

βάνοντας άμεσα μέτρα. Πρόκειται για τις
εξής χώρες: Βουλγαρία, Δανία, Φινλανδία,
Ελλάδα, Κροατία, Ουγγαρία, Λουξεμβούργο,
Ολλανδία, Πολωνία, Πορτογαλία, Σλοβενία,
Σλοβακίαστην Ε.Ε., ως επίσης και στη Νορ-
βηγία, εκτός Ε.Ε.

Στην Κύπρο; Σιγή ιχθύος! Ακόμη κι αν
βρέθηκε κάποιος να παρακολουθήσει την
κοινοποίηση των προβληματικών αερόσα-
κων στο σύστημα Rapex-Safety Gate (που
είναι υποχρέωση όλων των κρατών-μελών),
σίγουρα δεν βρέθηκε κανένας να ζητήσει
έρευνα για να διαπιστωθεί εάν και στηνήσο
των Αγίων υπάρχουν ανάλογα κρούσματα.
Προφανώς γιατί επικρατεί ο παραλογισμός
ότι την Κύπρο δεν την αγγίζουν τα προ-
βλήματα της Ευρώπης. Την ίδια Κύπρο,
στην οποία η έγνοια θα έπρεπε να ήταν
πολύ μεγαλύτερη από τα υπόλοιπα κράτη
της Ε.Ε. Διότι, πέραν των αυτοκινήτων ευ-
ρωπαϊκών προτύπων, υπάρχει ως γνωστόν
και πολλαπλάσιος αριθμός οχημάτων που
εισήχθησαν από τρίτες χώρες. 

Το πλέον τραγικό είναι ότι στην πρώτη

κοινοποίηση που υπάρχει χρονολογικά στο
σύστημα Rapex-Safety Gate, αυτήν που
έκανε η Ρουμανία το 2019 για έξι μοντέλα
της αυτοκινητοβιομηχανίας Mazda, η ιστο-
σελίδα του συστήματος, που βρίσκεται στον
ιστότοποτης Κομισιόν, δεν είχε παραλείψει
το παραμικρό, αναφέροντας: «Το προωθητικό
νιτρικού αμμωνίου που χρησιμοποιείται
στον αερόσακο μπορεί να υποστεί αλλοίωση
με την πάροδο του χρόνου λόγω υποβάθ-
μισης που συμβαίνει μετά από παρατεταμένη
έκθεση σε υγρασία και υψηλές θερμοκρα-
σίες». Ως επίσης και ότι «εάν ανοίξουν οι
αερόσακοι, μπορεί να προκληθούν θραύ-
σματα από το φουσκωτό τους μέρος και να
τραυματιστούν οι επιβάτες του οχήματος». 

Δηλαδή, το σύστημα Rapex-Safety Gate,
το οποίο οφείλουν να παρακολουθούν όλα
τα κράτη-μέλη, μας έλεγε από τις 11 Ια-
νουαρίου 2019, αυτό που μάθαμε στην
Κύπρο πολύ αργότερα, μετά από πέντε
και πλέον χρόνια. Συνεπεία τραγικών δυ-
στυχημάτων που ενεργοποίησαν ένα κρά-
τος, που αντί να στέκεται δίπλα στους πο-

λίτες του, ήταν στην καλύτερη των περι-
πτώσεων «απόν».

Ως αποτέλεσμα όλων αυτών, εύλογα μπο-
ρεί κάποιος να διερωτηθεί τι σόι κράτος
είναι αυτό που προβαίνει σε τέτοιες παρα-
λείψεις, εκθέτοντας σε κίνδυνο τους πολίτες
του; Και ποια εμπιστοσύνη μπορεί να έχει
πλέον κάποιος στις υπηρεσίες και κατά συ-
νέπεια στους θεσμούς ενός κράτους που
δηλώνουν, εκ των παραλείψεών τους, απόν-
τες, σε μείζονα ζητήματα που άπτονται της
ασφάλειας και της ζωής των πολιτών; 

Η «Κ» έθεσε ενώπιον κοινοτικής πηγής
τον τρόπο με τον οποίο ενήργησε το κυ-
πριακό κράτος αναφορικά με τις κοινοποι-
ήσεις για τους αερόσακους Takata, από το
2019. Μας είπε ότι οι απαντήσεις για τον
τρόπο με τον οποίο ενεργεί ένα κράτος,
βρίσκονται στις δράσεις που αναλαμβάνει
και κοινοποιεί στο σύστημα Rapex-Safety
Gate, oι οποίες στην περίπτωση της Κύπρου,
συνοψίζονται σε μια λέξη: «Τίποτα». 

«Τίποτα» 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Εχει χορτάσει το χειροκρότημα η κυρία
Δέσποινα Μπεμπεδέλη. Από τότε που
πρωτοεμφανίστηκε με το «Τραγούδι του
νεκρού αδελφού», το 1962, στο Ελληνικό
Λαϊκό Θέατρο Μάνου Κατράκη, μέχρι τις
μέρες μας στο Σατιρικό Θέατρο. Έξι δε-

καετίες στο θεατρικό σανίδι ευτύχησε ν’ ανέβει στις
πιο ψηλές κορυφές της υποκριτικής τέχνης, τις περισ-
σότερες ως πρωταγωνίστρια, εισπράττοντας διθυράμβους
από κριτικούς και κοινό. Προσωπικά αισθάνομαι ότι με-
γάλωσα μαζί της. Είμαι 61 ετών και στη θεατρική μου
μνήμη είναι καταγεγραμμένη ως Εκάβη και Μάνα Κου-
ράγιο, ως Ιοκάστη και Χίλντε Πόμσελ, ως Ελισάβετ και
Μπερνάρντα Άλμπα. Είναι τόσοι πολλοί οι ρόλοι που
δεν έχει νόημα να σταθώ σε σκόρπιες αναφορές – ούτε
καν σε αυτούς που θεωρούνται πλέον εμβληματικοί σε
πανελλήνια κλίμακα. Είναι κάτι, εξάλλου, που πιστεύω
υπερβαίνει τους ρόλους της: πώς αυτή η γυναίκα ακούμ-
πησε μέσα μου. Πώς άφησε το αποτύπωμά της στην
ψυχή μου, στην ψυχή όλων όσων ευτυχήσαμε να κοι-
νωνήσουμε την τέχνη της. 

Το έχω πει ξανά: δίχως την τέχνη δεν θα ήμουνα ο
άνθρωπος που είμαι σήμερα. Δεν θα έκανα την καριέρα
που έκανα ως δημοσιογράφος, δεν θα έγραφα τα βιβλία
μου, δεν θα βάδιζα στην όχθη που επέλεξα ως ιδεολογία,
ως συναίσθημα, ως συνολική στάση ζωής. Η τέχνη όμως
δεν είναι κάτι ασαφές. Είναι τα έργα και οι δημιουργοί.
Σε αυτό το πάνθεον λοιπόν της προσωπικής μου μυθο-
λογίας περίοπτη θέση κατέχει η μεγάλη δέσποινα του
θεάτρου μας. Γι’ αυτό δεν μπορώ να ξεχωρίσω ρόλους.
Γιατί από τις Ικέτιδες του Νίκου Χαραλάμπους μέχρι τις
Τρωάδες του Θεόδωρου Τερζόπουλου, αυτή η γυναίκα
κατάφερε να ενσταλάξει στο θεατρόφιλο κοινό ψήγματα
σοφίας και αλήθειας για τα μυστήρια της ύπαρξης. 

Καλλιτέχνες αυτού του μεγέθους δεν είναι απλώς τα-
λαντούχοι ή χαρισματικοί. Είναι πολύτιμα κεφάλαια πο-
λιτισμού. Γι’ αυτό αποτελεί χρέος της πολιτείας να τους
αποδώσει τις δέουσες τιμές, όχι για να χαϊδέψει τη μα-
ταιοδοξία τους, αλλά για να αποδείξει έμπρακτα ότι
υπάρχει κλίμακα αξιών και την αναγνωρίζουμε. Σε αυτή
την εποχή της επικυριαρχίας του κακού γούστου άλλωστε,
στην εποχή μας δυστυχώς όπου θριαμβεύουν οι φελλοί
σε όλους τους τομείς, είναι σημαντικό ποιον ανεβάζουμε
στο βάθρο. Είναι σημαντικό ποιον και γιατί χειροκροτούμε. 

Ιδιαίτερα όταν πρόκειται για μια ηθοποιό που επέλεξε
αυτό τον τόπο ως πατρίδα. Έπειτα από τόσο καιρό –56
χρόνια από τότε που εγκαταστάθηκε στην Κύπρο– δεν
νομίζω να υπάρχει πρώτη και δεύτερη πατρίδα. Εδώ ζυ-
μώθηκε καλλιτεχνικά, εδώ φύτεψε τον σπόρο κι εδώ
κάρπισε η τέχνη της. Θυμάμαι όταν παρακολούθησα
στην Αθήνα το «Χάρολντ και Μοντ» πόσο περήφανος
ένιωσα ως Κύπριος ακούγοντας τους θεατές να εκφράζουν
τον θαυμασμό τους γι’ αυτή την «άγνωστη» πρωταγω-
νίστρια. Ήθελα να τους πω: «είναι δική μας». Κακώς
όμως. Γιατί ηθοποιοί όπως η Μπεμπεδέλη δεν ανήκουν
στα στενά γεωγραφικά όρια του χώρου όπου επέλεξαν
να δημιουργούν. Απόδειξη ότι σήμερα αναγνωρίζεται
ως μια από τις μεγάλες τραγωδούς της Ελλάδας, συνέχεια
της Κοτοπούλη, της Παξινού, της Παπαναστασίου κ.ά.
Είναι σημαντικό λοιπόν να έχουμε επίγνωση του καλ-
λιτεχνικού μεγέθους, γιατί αυτό καθορίζει εντέλει και
την οφειλόμενη τιμή. 

Ξεκίνησα λέγοντας ότι η Δέσποινα Μπεμπεδέλη χόρ-
τασε το χειροκρότημα. Τι ήταν τότε εκείνο που έκανε
την τιμητική εκδήλωση της περασμένης Τετάρτης τόσο
σημαντική; Τι ήταν αυτό που προκάλεσε τόση συγκίνηση,
σ’ εκείνην αλλά και σε εμάς που βρισκόμασταν στην
πλατεία; Έχω την αίσθηση πως αφορά στην εξόφληση
ενός χρέους. Ότι η Κύπρος, ως θεσμική οντότητα,
στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων και τίμησε μια
σπουδαία προσωπικότητα ενόσω είναι ακόμα ενεργή
και παραγωγική. Γι’ αυτό το γεγονός αξίζουν συγχαρητήρια
στη Βουλή των Αντιπροσώπων και την πρόεδρο Αννίτα
Δημητρίου για την πρωτοβουλία. 

Υγ. Είχα στο μυαλό μου ένα άλλο θέμα για τη στήλη – από
τα τρέχοντα της πολιτικής ατζέντας. Καθώς όμως χειροκρο-
τούσαμε όρθιοι την κυρία Μπεμπεδέλη, στο κατάμεστο Σα-
τιρικό Θέατρο, σκέφτηκα πως δεν υπάρχει τίποτε πιο πολι-
τικό από αυτό: την απόδοση σεβασμού σε μια γυναίκα πρό-
τυπο, όχι μόνο του θεάτρου, αλλά της ζωής.

Το χειροκρότημα
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Χρειάστηκε να περάσουν δύο χρόνια για
να αποφασίσει ο ΔΗΣΥ να αφαιρέσει την
ιδιότητα μέλους από αυτούς που συμμε-
τέχουν στην κυβέρνηση. Τους πήρε δύο
χρόνια να λύσουν αυτό το «πολιτικά οξύ-
μωρο», όπως το χαρακτήρισε η πρόεδρος

του κόμματος, και το γιατί προφανώς δεν έχει να κάνει
με τα περί μη πρόνοιας στο καταστατικό ή νομικών γνω-
ματεύσεων ή δεν ξέρω και εγώ τι άλλο διαδικαστικό
κώλυμα που καθόλου δεν πείθει τον σκεπτόμενο πολίτη,
ο οποίος παρακολουθεί τα πολλά οξύμωρα (χωρίς εισα-
γωγικά) που διαδραματίζονται καιρό τώρα, στο εν λόγω
κόμμα. Όχι μόνο το αποφάσισαν, λοιπόν, αλλά τώρα που
το αποφάσισαν, αποφάσισαν επίσης να το ονοματίσουν
αλλιώς. «Δεν πρόκειται για διαγραφή, αλλά για απώλεια
της ιδιότητας μέλους», ξεκαθάρισε η κα Δημητρίου, μι-
λώντας στο Πρωινό Δρομολόγιο, «διευκρινίζοντας πως
η διαφορά έγκειται στο ότι δεν πρόκειται για ποινή». 

«Ήταν δική τους απόφαση να χάσουν την ιδιότητα
μέλους από τη στιγμή που αποδέχτηκαν διορισμό στην
κυβέρνηση και εμείς τώρα ερχόμαστε ουσιαστικά να λύ-
σουμε αυτή την πολιτική παραδοξότητα, η οποία θόλωνε
τα πολιτικά μηνύματα του κόμματός μας». Αυτά είπε η
κα Δημητρίου και με αυτά υποθέτω πως υπονοεί ότι τώρα
που επιλύθηκε αυτή η «παραδοξότητα», όλοι τους εκεί
στον ΔΗΣΥ που συμφώνησαν και επικρότησαν, θεωρούν
ότι θα ξεθολώσει επιτέλους και ο τρόπος που πολιτεύονται,
αφού το μοναδικό θόλωμα στον τρόπο που πολιτεύονται
τούς το προκαλούσε αυτό το συγκεκριμένο «οξύμωρο»
και κανένα άλλο(!). «Ο κόσμος θέλει ειλικρίνεια από όλους»,
είπε η κα Δημητρίου, «θέλει καθαρές θέσεις, θέλει απο-
φασιστικότητα και ηγετικότητα για το αύριο».

Και άρα τώρα που λύθηκε το «οξύμωρο» μπορεί ο
ΔΗΣΥ να εκπέμψει καθαρά σ’ αυτή τη συχνότητα και να
προχωρήσει πεντακάθαρος στο μέλλον χωρίς τα «παράσιτα»
της παραδοξότητας. Όταν δε ρωτήθηκε για τα αποτελέ-
σματα του συνεδρίου, η κα Δημητρίου μας είπε πως «έγινε
ένα άλμα δημοκρατίας» και πως τώρα «κλείνουν ανοιχτά
κεφάλαια, εκσυγχρονίζεται το κόμμα, εμπλουτίζονται τα
όργανα αποφάσεων, εισάγεται η ηλεκτρονική ψηφοφορία
και γενικά γίνονται τόσες πολλές τομές όσες δεν έχει
κάνει κανένας άλλος πολιτικός χώρος». Και αφού τα
ακούσει κι αυτά ο νοήμονας πολίτης, ο οποίος προφανώς
και δεν ανήκει σ’ αυτούς που ανακουφίζονται στο άκουσμα
κενού περιεχομένου λέξεων, αλλά παραμένει καχύποπτος
απέναντι στην επικοινωνιακή μέθοδο των «σύγχρονων»
πολιτικών να επικαλούνται την «κοινωνία των πολιτών»,
τον «παλμό της εποχής», την «πολιτική ορθότητα» και
μπλα μπλα προκειμένου να πείσουν πως «προχωρούν
μπροστά», έρχεται λοιπόν αυτός ο δύσμοιρος πολίτης να
διερωτηθεί: Στ’ αλήθεια σοβαρολογούν;

Ή μήπως καλά τους τα γράφει σε ανάρτησή του ο κ.
Προδρόμου (το αν συμφωνεί κανείς ή όχι με τη δική του
πολιτική πορεία, είναι άσχετο επί του προκειμένου). Τι
τους γράφει; Πως «το κόμμα πλέον δεν παράγει πολιτική
που να εμπνέει. Ούτε και προτάσεις που να πείθουν πως
η πολιτική κάτι σημαίνει. Και πως μόνο θητείες και δια-
γραφές είναι ικανοί να συζητούν». Η αλήθεια είναι ότι
όποιος παρακολουθεί τα τεκταινόμενα στον ΔΗΣΥ δύσκολα
μπορεί να διαφωνήσει ως προς αυτό. Διότι, όταν δεν πα-
ράγεις πολιτική που να εμπνέει και που να σημαίνει κάτι
–πόσο μάλλον σ’ αυτή την εποχή που επείγεται να αρχίσουν
τα πράγματα να σημαίνουν κάτι– τα περί «καθαρότητας»,
«ξεθολώματος», «δημοκρατικών αλμάτων», «εκσυγχρο-
νισμού», «τομών» και «τόλμης», παραμένουν ανούσιες
αοριστολογίες που μοναδική χρησιμότητα έχουν το προ-
σωρινό καμουφλάρισμα της πολιτικής ανεπάρκειας όποιου
τις εκφέρει.

Η θλιβερή πραγματικότητα του ΔΗΣΥ εδώ και καιρό
καταδεικνύει πως έχει καταντήσει ένα κόμμα που σκουν-
τουφλά, παραπατά και δεν ξέρει πού πηγαίνει. Κι αν πραγ-
ματικά ήθελε να «ξεθολώσει» τις πολιτικές του θέσεις και
τα μηνύματα, τότε θα έπρεπε όντως να κάνει αυτό που
γράφει ο κ. Προδρόμου, δηλαδή «μια άλλου είδους συνέ-
λευση, με ανοιχτά χαρτιά, που να βγάζει οξυγόνο και όχι
θητείες, καρεκλοθεσίες, διαγραφές και διάφορα “διοικητικά”
τα οποία αφήνουν τους (ήδη επιφυλακτικούς) πολίτες
παντελώς αδιάφορους».

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Το «ξεθόλωμα»
του ΔΗΣΥ

elenixenou11@gmail.com

Συντηρήτρια του Τμήματος Συντήρησης και Αποκατάστασης Κληρονομιάς της Κίνας αποκαθιστά
αντικείμενο στην Απαγορευμένη Πόλη του Πεκίνου. Το έτος 2025 σηματοδοτεί την 100ή επέτειο
της ίδρυσης της Απαγορευμένης Πόλης. 
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Την εβδομάδα που πέρασε η κυ-
πριακή κοινωνία παρακολουθού-
σε τον ιδρυτή και πρόεδρο της
εργοληπτικής εταιρείας Cyfield,
Κυριάκο Χρυσοχό, να υποστηρίζει
με παράπονο στο LegalMatters

και στον Χριστόφορο Χριστοφή ότι ο ίδιος
υπήρξε το μεγαλύτερο θύμα του σκανδάλου
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου. Και
αυτό γιατί, όπως εξηγούσε θιγμένος, όποιος
ήθελε να «λαϊκίσει» και να αναφερθεί στο
σκάνδαλο δεν χρησιμοποιούσε το όνομα
άλλων εργολάβων που είχαν συμμετοχή, αλλά
αποκλειστικά το δικό του, καθώς ήταν «γνω-
στός καθημερινά». «Το τι γινόταν στην Πάφο
για να φτάσουν στα αφτιά των θεσμών και
να αρχίσουν οι θεσμοί να ψάχνουν», έλεγε
με νόημα και έμεινε μέχρι εκεί. Επιβεβαι-
ώνοντας και ο ίδιος με αυτό τον τρόπο το μέ-
γεθος του σκανδάλου. Όμως, αντί να εξηγήσει
τι γινόταν τέλος πάντων στην Πάφο που ανάγ-
κασε τους θεσμούς να ενεργοποιηθούν και
κυρίως ποιος ήταν ο δικός του ρόλος σε όλο
αυτό το φαγοπότι, ζητούσε από τον οικοδε-
σπότη του podcast να μείνουν ώς εκεί. Ώς
εκεί που τον βόλευε βεβαίως. 

Ήταν ομολογουμένως μία ιστορία που δη-
μιουργούσε την αίσθηση σε όσους προσγει-
ώθηκαν μόλις χθες στην Κύπρο, πως ο Κυ-
ριάκος Χρυσοχός είναι ακόμη ένα από τα
πολλά εκείνα πρόσωπα στην Κύπρο που έδω-
σαν στον τόπο πολύ περισσότερα από όσα
πήραν. Και η εταιρεία του, αδικημένη και κα-
τατρεγμένη από τα μεγάλα συμφέροντα. Οι
υπόλοιποι που παρακολουθούσαν τότε εμ-
βρόντητοι, γνώριζαν πως η αλήθεια ήταν σα-
φώς διαφορετική. Γιατί χρειάστηκε να εκδοθεί
ένταλμα σύλληψής του και αφότου έλαβε δια-
βεβαιώσεις ότι δεν θα κατηγορηθεί ποινικά
για δωροδοκία, μετατράπηκε ξαφνικά σε μάρ-
τυρας κατηγορίας. Μάρτυρας κατηγορίας σε
μία δίκη που σύμφωνα με τη μαρτυρία στο
δικαστήριο, το κατά τα άλλα «μεγαλύτερο
θύμα της υπόθεσης ΣΑΠΑ» παρέδιδε προσω-
πικά στους δύο κατηγορούμενους, μετρητά
στα ξενοδοχεία που βρίσκονταν. 

Σε ένα κανονικό κράτος, ο Κυριάκος Χρυ-
σοχός και η εταιρεία του θα αποκλείονταν
από τις προσφορές σε δημόσια έργα, εξαιτίας
των όσων εκτυλίχθηκαν τότε στην Πάφο. Σε
ένα κανονικό κράτος, όσοι έπλητταν το δη-
μόσιο συμφέρον θα ντρέπονταν να κυκλο-
φορούν και να κουνούν το δάκτυλο. Αντ’

αυτού, η εταιρεία του Κυριάκου Χρυσοχού
ανταμείφθηκε πλουσιοπάροχα. Αλλάζοντας
απλώς το όνομα της εταιρείας έλαβε περίπου
45 δημόσια έργα από το 2006 μέχρι το 2023.
Και μετατράπηκε με μεγάλη ευκολία και νο-
μότυπα όπως λέει στον εθνικό εργολάβο. 

Η Επιτροπή Αποκλεισμού από τις Δημόσιες
Συμβάσεις δεν έκρινε προφανώς ορθό τον
αποκλεισμό μιας εταιρείας που βάσει μαρτυρίας
στο δικαστήριο χρημάτιζε για να προστατεύσει
το κράτος. Το Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έρ-
γων καθυστέρησε να εξετάσει τις καταγγελίες
που αφορούσαν εκείνες τις εργοληπτικές
εταιρείες που εμπλέκονται στο σκάνδαλο του
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου, με απο-
τέλεσμα τον τερματισμό της πειθαρχικής δίω-
ξης και της απαλλαγής όσων είχαν εμπλοκή
στο σκάνδαλο. Δημιουργώντας την αίσθηση
είτε της πλήρους ανικανότητάς τους να προ-
στατεύσουν το κράτος από την ασυδοσία,
είτε ότι η ατιμωρησία τους συνδέεται με το
ενδεχόμενο συγκάλυψης. 

Η υπόθεση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων
Πάφου είναι καλό να μας προβληματίσει ξανά.
Γιατί αυτό που φαίνεται να αγνοείται στις
υποθέσεις δωροδοκίας, είναι πως δεν αφορούν
μία συνδιαλλαγή αυτού που χρηματίζεται και
εκείνου που χρηματίζει. Αφορά την κοινωνία
ευρύτερα, στην οποία ενισχύεται το αίσθημα
της διαπλοκής και της διαφθοράς. Αφορά και
τον κάθε πολίτη που επιβαρύνεται, δεδομένου
ότι εκείνες τις υπερπληρωμές τους, καλείτο
να τις πληρώσει ο καθένας μας ξεχωριστά.

Το ανησυχητικό, ωστόσο, στην περίπτωση
αυτή είναι πως εμπεδώνεται σε τέτοιο βαθμό
η ατιμωρησία, η ασυδοσία και η διαπλοκή,
που δεν υπάρχει πλέον η όποια αντίσταση
σε όσα ακούμε. Και σε αυτό το περιβάλλον
παρακολουθούμε εταιρείες που χρημάτισαν
να ξεπλένονται καθημερινά για τα «εμβλη-
ματικά τους έργα», να αλλάζουν με ευκολία
ονόματα και να διηγούνται μια όμορφη ιστορία
«πορείας προς την κορυφή».

Όσοι έπληξαν το δημόσιο συμφέρον δια-
φημίζονται πλέον ως πρότυπα επιτυχίας και
οι θύτες του κράτους δικαίου, μετατρέπονται
με ευκολία ως τα μεγαλύτερα θύματα. Προ-
καλώντας την ανοχή μας στην κοροϊδία και
πληγώνοντας καθημερινά τον όποιο εναπο-
μείναντα ηθικό κώδικα.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Θρέφοντας το θράσος 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σ τις Αργινούσες, κάτι βραχο-
νησίδες έξω απ’ τη Λέσβο, ο
στόλος της Αθήνας κέρδισε

στη ναυμαχία κατά του σπαρτια-
τικού. Ηταν η τελευταία νίκη της
Αθήνας στον Πελοποννησιακό Πό-
λεμο. Η δημοκρατία της όμως απο-
δείχθηκε πως ήταν έτοιμη να αυ-
τοκτονήσει. Οι στρατηγοί που είχαν
νικήσει στη ναυμαχία κατηγορή-
θηκαν πως δεν φρόντισαν να πε-
ρισυλλέξουν τους νεκρούς και τους
τραυματίες. Οι ίδιοι υποστήριξαν
πως τους εμπόδισε η κακοκαιρία.
Παρ’ όλα αυτά είχαν αναθέσει το
καθήκον σε δύο τριηράρχους – ας
πούμε επικεφαλής μοίρας του στό-
λου. Στη συνέλευση κάποιοι πρό-
τειναν να δικασθούν οι στρατηγοί
συλλογικά, κάτι το οποίο απαγό-
ρευαν οι νόμοι της πόλης. Ο μόνος
που υποστήριζε ότι ο κάθε στρα-
τηγός πρέπει να δικασθεί χωριστά,
όπως ορίζει ο νόμος, ήταν ο Σω-
κράτης. Εκείνη την ημέρα έτυχε
να έχει εκλεγεί πρόεδρος των πρυ-
τάνεων, της οιονεί εκτελεστικής
εξουσίας. Η συνεδρίαση διεκόπη
για την επομένη. Ο Ξενοφών μας
λέει ότι είχε ήδη πέσει το σκοτάδι
και δεν μπορούσαν να διακρίνουν
ποιος ψήφιζε τι. Στη διάρκεια της
νύχτας ομάδες πολιτών με επικε-
φαλής τον Θηραμένη παρακινού-
σαν τους συγγενείς των θυμάτων
να συγκεντρωθούν την επομένη

στο δικαστήριο για να απαιτήσουν
την καταδίκη των στρατηγών. Ο
Θηραμένης ήταν ο ένας από τους
δύο τριηράρχους στους οποίους
είχαν αναθέσει οι στρατηγοί τη
σωτηρία των ναυαγών. Προφανώς
φοβόταν ότι αν δεν καταδικασθούν
αυτοί κινδύνευε ο ίδιος. Οι συγγε-
νείς των θυμάτων ξεσήκωσαν με-
γάλη φασαρία. Με τα κεφάλια ξυ-
ρισμένα και πασπαλισμένα με στά-
χτες, και τις γυναίκες να γδέρνουν
με τα νύχια τους το πρόσωπό τους
και να ολολύζουν η κρίση θολώνει,
όπως και να το κάνεις. Ας μην ξε-
χνάμε το κλείσιμο του «Επιταφίου»
του Περικλή που ζητά από τις γυ-
ναίκες –μητέρες, συζύγους, αδελ-
φές– των νεκρών να τους πενθή-
σουν κατά τους νόμους. Ας μην ξε-
χνάμε και την Αντιγόνη: το πένθος
της απειλεί την εξουσία του Κρέ-
οντα. Ειρήσθω εν παρόδω: ο Θη-
ραμένης ήταν μέλος της σωκρατι-
κής ομήγυρης και ένας εκ των Τριά-
κοντα Τυράννων που ανέλαβαν
την εξουσία στην Αθήνα μετά την
πανωλεθρία στους Αιγός Ποταμούς
και την οριστική της ήττα στον
Πελοποννησιακό Πόλεμο. Δύο μόλις
χρόνια μετά τη ναυμαχία στις Αρ-
γινούσες και τη δίκη των στρατη-
γών.

Αυτή η ιστορία, την οποία αφη-
γείται ο Ξενοφών στα Ελληνικά
του, αναδεικνύει την πολιτική δύ-

ναμη του συλλογικού πένθους.
Ενα συναίσθημα το οποίο υπερ-
βαίνει τη λογική. Απ’ αυτήν την
άποψη οφείλω να εκφράσω τον
σεβασμό μου σε όσους έχασαν κά-
ποιον δικό τους στο δυστύχημα
στα Τέμπη. Οπως οφείλω σεβασμό
σε όσους έχασαν κάποιον δικό
τους στο Μάτι – η δίκη σε δεύτερο
βαθμό διεξάγεται τώρα αλλά κανείς
δεν ασχολείται. Οπως οφείλω σε-
βασμό και σε όσους έχασαν τους
δικούς τους στο έγκλημα της Mar-
fin. Να θυμίσω και τη Μάνδρα ή
τους νεκρούς στις μεγάλες πυρ-
καγιές της Πελοποννήσου. Γιατί
όλ’ αυτά τα τραγικά γεγονότα δεν
προκάλεσαν την έξαρση που προ-
καλεί σήμερα το τραγικό δυστύ-
χημα των Τεμπών. Ηταν έγκλημα
το Μάτι; Εγκλημα εξ αμελείας ενός
κρατικού μηχανισμού ο οποίος όχι
μόνον δεν προστάτευσε, αλλά πα-
γίδευσε με την ανικανότητά του,
τους πολίτες του. Και μάλιστα με
κυνισμό κατηγόρησε τους ίδιους
για την τραγωδία τους. Εφταιγε η
αυθαίρετη δόμηση.

Με τα Τέμπη έχει οργανωθεί
μια ολόκληρη θεωρία συνωμοσίας.
Στο επίκεντρο η «συγκάλυψη». Τι
προσπαθούν να συγκαλύψουν;
«Δεν το ξέρουμε αφού το συγκα-
λύπτουν». Ποιος προσπαθεί να το
συγκαλύψει; «Μα η κυβέρνηση,
γιατί κάτι θέλει να κρύψει». Και τι

θέλει να κρύψει; «Δεν ξέρουμε
αφού το κρύβει».

Εχω επανειλημμένως γράψει
για τα λάθη που έχει κάνει η κυ-
βέρνηση στην αντιμετώπιση του
δυστυχήματος των Τεμπών. Είναι
η ώρα, μια εβδομάδα πριν από το
συλλαλητήριο για τα Τέμπη που
προοιωνίζεται εντυπωσιακό να μι-
λήσουμε για τις ευθύνες της αν-
τιπολίτευσης. Δυστυχώς συλλή-
βδην. Διαφωνούν με την κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. Δημοκρατική
τους υποχρέωση και δικαίωμα εί-
ναι. Ομως δεν έχουν να προτείνουν
κάτι ως εναλλακτική. Και δεν ανα-
φέρομαι μόνον στην αδυναμία των
προσώπων. Ποια Ελλάδα θέλουν
διαφορετική απ’ αυτήν; Και πώς
θα την φτιάξουν; Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ
κέρδισε τη σχετική πλειοψηφία
προτείνοντας ως εναλλακτική μια
μεγαλειώδη φούσκα. Σήμερα δεν
έχουν ούτε φούσκα να προτείνουν.

Και το μόνο που τους μένει για
να υπάρξουν στο πολιτικό σκηνικό
είναι η πρόκληση της δυσπιστίας.
Και δεν αναφέρομαι στην κοινο-
βουλευτική διαδικασία η οποία
δεν έχει και καμιά αξία. Αναφέρομαι
στην ίδια τη δημοκρατία. Αυτή
που θα ήξεραν, αν θυμούνταν τον
Ξενοφώντα τους από το λύκειο,
δεν χρειάζεται τεθωρακισμένα για
να ξεπέσει σε τυραννία. Φτάνει η
υπονόμευση των θεσμών της.

Δεν έχουν ούτε φούσκα να προτείνουν
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε νόψει των σημερινών γερ-
μανικών εκλογών, το παρόν
άρθρο αφορά τη σχέση της

συνταγματικής φιλελεύθερης δη-
μοκρατίας με αυτούς που τη «μι-
σούν». Το θέμα είναι κεφαλαιώδες.
Επιχειρούμε εδώ απλώς κάποιες
σκέψεις.

Δεδομένων ότι α) παγκοσμίως
διογκώνεται το κύμα αυταρχισμού,
καθώς ο αριθμός των χωρών που
κυβερνώνται δημοκρατικά εξισώ-
νεται σχεδόν με εκείνες όπου αυτό
δεν συμβαίνει, β) σημαντικός αριθ-
μός ψηφοφόρων προτιμά ακροδε-
ξιά κόμματα, γ) στην Ευρώπη χα-
λαρώνει ή καταργείται η «υγειονο-
μική ζώνη» που τα χώριζε από εκεί-
να του «δημοκρατικού τόξου», δ)
οι ρεπουμπλικανικές αρετές της
αλληλεγγύης, του καθήκοντος εύ-
νοιας και ευθύνης προς τους συμ-
πολίτες, του διαλόγου, της ανεκτι-
κότητας και του δημόσιου συμφέ-
ροντος συρρικνώνονται επικίνδυνα
(αν δεν έχουν εξαϋλωθεί): τίθεται
επιτακτικά το ερώτημα εάν και
πώς η δημοκρατία θα αντιμετω-
πίσει τους εχθρούς της. Οφείλει
να είναι –και σε ποιο βαθμό–ανε-
κτική ή μαχόμενη;

Στην Ελλάδα, προ καιρού συζη-
τήθηκε (και) ο εκλογικός αποκλει-
σμός της Χρυσής Αυγής και φυσικά
δεν θα υπεισέλθω στα λεπτοφυή
νομολογικά ζητήματα που εγείρον-
ται από το «παράδοξο της δημο-
κρατίας». Πάντως, το θέμα είναι
πώς θα αποφευχθεί η αυτοκτονική

μοιρολατρία της ανεκτικής δημο-
κρατίας, αλλά και πώς η μαχόμενη
δημοκρατία δεν θα διολισθήσει σε
φιλοαυταρχικό καθεστώς.

Θυμίζοντας πόσο επίκαιρη είναι
η ρήση του Kαρλ Λεβενστάιν το
1938, ότι ο φασισμός είναι τέκνο
των τεχνολογικών θαυμάτων και
των συναισθηματικών μαζών, πε-
ριορίζομαι σύντομα στον προβλη-

ματισμό που υπάρχει για τη συμ-
περίληψη ή τον αποκλεισμό εκ-
προσώπων της λαϊκιστικής, εθνι-
κιστικής και νατιβιστικής άκρας
Δεξιάς από διαδικασίες δημόσιας
διαβούλευσης. Εδώ ως δημόσια
διαβούλευση νοείται κάθε ανταλ-
λαγή απόψεων στη δημόσια σφαί-
ρα για τον σχηματισμό γνώμης
και θέλησης γύρω από κοινά δια-
κυβεύματα. Υψιστο διακύβευμα,
βέβαια, είναι η συμβίωση υπό συν-
θήκες ισότητας και ελευθερίας και
η κανονιστική δυνατότητα να δια-
φωνούμε ως πολίτες.

Τι συμβαίνει όμως όταν στον
διάλογο προσέρχονται εταίροι με
κακή προαίρεση έναντι πολιτικών
θεσμών και φορέων δημόσιας εξου-
σίας; Συμπεριλαμβάνονται στο
«εμείς» της δημοκρατίας; Kαι τι
να γίνει με δημοφιλικούς προπα-
γανδιστές που με «διαβολικές στρα-
τηγικές» διασπείρουν ψευδείς πλη-
ροφορίες; Οι απαντήσεις ποικίλ-
λουν. Ο Χάμπερμας θεωρεί πως
ακροδεξιά κόμματα όπως η AfD
στη Γερμανία πρέπει να περιφρο-
νούνται και να αποκλείονται από
τον δημόσιο διάλογο (κάτι που δεν
έγινε στο τελευταίο ντιμπέιτ στις
γερμανικές εκλογές). Γι’ αυτόν, η
δημοκρατική διαβούλευση θεμε-
λιώνεται στη συμπερίληψη και
στην ορθολογικότητα της διαδι-
κασίας και όσοι διαφωνούν με αυ-
τές τις αρχές (αυτο)αποκλείονται.
Η Σαντάλ Mουφ αμφισβητεί τη
διάκριση ανάμεσα σε «καλούς δη-
μοκράτες» και «επικίνδυνη Ακρο-
δεξιά», καθώς έτσι οι ψηφοφόροι
της αυτοθυματοποιούνται και τα
κόμματά της αναγορεύονται σε
γοητευτικούς αουτσάιντερ. Στο
πλαίσιο, πάντως, ενός «αγωνιστι-
κού πλουραλισμού», οι μη δημο-
κράτες δεν μπορούν να στεγαστούν
στον δημόσιο διάλογο.

Από την άλλη, υπάρχει ένα επι-
χείρημα που εστιάζει όχι στους θε-
σμικούς εκπροσώπους της Ακρο-
δεξιάς αλλά στους υποστηρικτές
τους. Είναι εκείνο της «ενσυναι-
σθητικής δημόσιας σφαίρας» (Kor-

stenbroek): Στον δημόσιο διάλογο
δεν αρκεί η τήρηση τυπικών κα-
νόνων και η ορθολογική αντιπα-
ράθεση, αλλά πρέπει να υπάρχουν
στιγμές αμοιβαίας αναγνώρισης
και ανθρώπινης συναλληλίας ανά-
μεσα σε μέλη διαφορετικών ομάδων.
Προσκυρώνονται έτσι α) παράπονα
ακροδεξιών ψηφοφόρων για τον
στιγματισμό τους από τις ελίτ (ανα-
λώσιμους και σκουπίδια είχαν χα-
ρακτηρίσει οι Κλίντον και Μπάιντεν
τους οπαδούς του Τραμπ), β) αιτιά-
σεις για μη συγγνωστές αδικίες
(ανεργία, περιθωριοποίηση κ.ά.).

Τούτο είναι ένα εγ(επι)χείρημα
για να γκρεμιστεί το «τείχος της
ενσυναίσθησης» (Hochchild) προ-
κειμένου να υπάρξει αλληλοκατα-
νόηση και να μετριαστεί η πόλωση.
Εδώ τα Μέσα παίζουν αποφασι-
στικό και διφορούμενο ρόλο. Το
βήμα στους εχθρούς της δημοκρα-
τίας είναι πολύ πιθανό να οδηγήσει
σε κανονικοποίηση του λόγου της
αυταρχίας. Αν δεν τους δοθεί βήμα
–χωρίς αυτό να αιτιολογείται επαρ-
κώς–, είναι σχεδόν σίγουρο ότι θα
επιταθεί η δυσπιστία τους στο σύ-
στημα και θα λειτουργήσει ως αυ-
τοεκπληρούμενη προφητεία. Ιδού
η απορία. Ιδού όμως και ο Ορμπαν,
ο οποίος μετά την εκλογή του
Τραμπ θριαμβολογεί για την άνοδο
της Ακροδεξιάς στην Ευρώπη.

Ο κ. Νίκος Δεμερτζής είναι καθηγητής
Πολιτικής Κοινωνιολογίας και Επικοινω-
νίας στο ΕΚΠΑ.

Διάλογος με την Ακροδεξιά;
Του ΝΙΚΟΥ ΔΕΜΕΡΤΖΗ 

Ας σκεφθούμε
συναλλακτικά

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Τη δεκαετία του
1980, ένας Ελληνας
πολιτικός είχε στο
γραφείο του έναν
μεγάλο χάρτη του
Αιγαίου. Οταν τον

επισκεπτόταν κάποιος σημαντικός
ξένος τού τον έδειχνε και εξηγούσε
την ιστορία, τη νομική διάσταση
του θέματος και την υφή της τουρ-
κικής απειλής. Μια μέρα, ο επι-
σκέπτης ήταν ένας Αμερικανός
γερουσιαστής, γόνος μεγάλης επι-
χειρηματικής οικογένειας, ο οποίος
τα έβλεπε όλα ως μπίζνες. Οταν
τελείωσε το μπρίφινγκ, ο Ελληνας
οικοδεσπότης τον ρώτησε αν έχει
καμιά απορία και εκείνος απάν-
τησε: «Αφού έχετε τόσες εκατον-
τάδες νησιά, γιατί δεν τους δίνετε
μερικά να τελειώνετε;».

Η απάντηση ήταν προκλητικά
σοκαριστική, καθώς αγνοούσε
εμφανέστατα την ιστορία του Αρ-
χιπελάγους, ποιοι ζουν εκεί εδώ
και αιώνες και το διεθνές δίκαιο,
μεταξύ άλλων.

Σήμερα, μια τέτοια απάντηση
δεν θα έπρεπε να μας αιφνιδιάσει
το ίδιο. Γιατί έχουμε μπει σε μια
εποχή όπου το διεθνές δίκαιο δεν...
πρωταγωνιστεί στη διαμόρφωση
της αμερικανικής εξωτερικής πο-
λιτικής. Ο πρόεδρος Τραμπ είναι
ωμά συναλλακτικός. Στον Ζελένσκι
επιχειρεί να επιβάλει ένα deal πε-
ρίπου όπως το έκαναν οι σύμμαχοι
στη Γερμανία, στις Βερσαλλίες.
Διεκδικεί τη Γροιλανδία, τη Γάζα
και τη διώρυγα του Παναμά. Ο
θαυμασμός του προς τους ισχυ-
ρούς και αυταρχικούς ηγέτες τον
κάνει να βλέπει τον κόσμο σαν
μια ατέλειωτη επιχειρηματική δια-
πραγμάτευση όπου ο ισχυρός έχει
το πάνω χέρι και πρέπει να κερ-
δίσει, άσχετα από το ποιος έχει
δίκιο και ποιος άδικο. Αυτός ο τρό-
πος θεώρησης περιφερειακών διε-
νέξεων είναι πολύ επικίνδυνος
για τα ελληνικά συμφέροντα, και
στην περίπτωση της Κύπρου και
του Αιγαίου. Παλαιότερα, ένας
πρόεδρος παρενέβαινε σε μια κρί-
ση για να αποτρέψει κάποιο ρήγμα
στη δυτική συμμαχία. Σήμερα,
για ποιο ρήγμα και ποια συμμαχία
να μιλήσει κάποιος;

Τι κάνουμε γι’ αυτό; Να σκε-
φτούμε συναλλακτικά, στον βαθμό
που είναι εφικτό. Ο Τραμπ περιμένει
να ακούσει τι έχει να του προσφέρει

μια χώρα για να λάβει τις αποφάσεις
του – σε πρώτες ύλες, σε επενδυ-
τικές ευκαιρίες, σε απτά πράγματα.
Η Αλεξανδρούπολη που «πουλού-
σε» επί Μπάιντεν δεν πουλάει πια.
Το μόνο επιχείρημα που αντέχει
είναι η αξία των αμερικανικών εγ-
καταστάσεων στην Ελλάδα ως
προς την αμερικανική ομπρέλα
προστασίας στο Ισραήλ. Με την
ελπίδα πως οι ισχυροί σύμμαχοί
του θα ασκήσουν την επιρροή τους
στον Λευκό Οίκο.

Γενικά, πάντως, διανύουμε μια
περίοδο, κατά την οποία καλό
είναι να αποφεύγονται οι εντάσεις
και οι κρίσεις. Η Ευρώπη είναι σε
σοκ, διχασμένη και «αλλού». Το
τελευταίο πράγμα με το οποίο θα
ήθελε ή θα μπορούσε να ασχολη-
θεί είναι μια ένταση στην περιοχή
μας. Αν μια κρίση φτάσει στο γρα-
φείο του Τραμπ, αυτήν τη στιγμή,
η απάντηση μπορεί να είναι τρο-
μακτική.

Υπάρχουν, ωστόσο, λόγοι ανη-
συχίας πέραν των παγκόσμιων
εξελίξεων. Η Ελλάδα μπαίνει πάλι
σε μια περίοδο πολιτικής ρευστό-
τητας, ασύλληπτης τοξικότητας
και πόλωσης. Παραδοσιακά, η Αγ-
κυρα επιλέγει τέτοιες περιόδους
για να μας δοκιμάσει και να προ-
καλέσει κρίσεις. Το έχουμε δει
πολλές φορές στο παρελθόν, όταν
εμείς οι Ελληνες βγάζουμε τα μάτια
μας μεταξύ μας ή περνάμε περιό-
δους αστάθειας. Η Τουρκία το εκ-
μεταλλεύεται κάθε φορά και προ-
χωράει προσεκτικά στην υλοποί-
ηση των σχεδίων της.

Στον κόσμο που ανατέλλει,
πάντως, το ερώτημα «και τι μπο-
ρούμε να κάνουμε ως Ελλάδα;»
θα μας βασανίσει πολύ. Οι απαν-
τήσεις δεν είναι εύκολες, τα ρίσκα
τεράστια και οι αβεβαιότητες με-
γάλες. Δεν μπορέσαμε να «αιχμα-
λωτίσουμε» τις ΗΠΑ, όπως πολύ
επιτυχημένα έκανε το Ισραήλ,
που τις έχει καταστήσει ισόβιο,
δυναμικό σύμμαχο, ασχέτως ποιος
είναι ο πρόεδρος. Ούτε καταφέ-
ραμε ακόμη να γίνουμε μια χώρα
πραγματικά δυνατή και αυτάρκης,
όπως επιβάλλουν η ιστορική μας
υπερηφάνεια και οι δυνατότητές
μας. Θα χρειαστεί να λάβουμε κι
εμείς σκληρές αποφάσεις, όπως
και η υπόλοιπη Ευρώπη, για να
επιβιώσουμε στην άναρχη ζούγκλα
που αντικρίζουμε.

Ο Ντόναλντ Τραμπ
είναι ασφαλώς ένας
σαρωτικός ανατρο-
πέας μιας πολιτικής
τάξεως πραγμάτων,
που ιδεολογικοκρα-

τείτο σε σημείο ώστε να ανακαλεί
στη μνήμη τους σταυροφόρους
του Μεσαίωνα και αργότερα τους
κήρυκες του Διαφωτισμού, τις
αρχές του οποίου θέλησαν να επι-
βάλουν σε παγκόσμιο επίπεδο
κυρίως οι Δημοκρατικοί πρόεδροι
των ΗΠΑ από την εποχή του Μπιλ
Κλίντον.

Η ιεραποστολική επένδυση
της εξωτερικής πολιτικής δεν
είναι αμερικανικός νεωτερισμός.
Σε συνεδρίαση του Βρετανικού
Κοινοβουλίου το 1850, ο Γλάδστον
είχε επικρίνει τον τότε υπ. Εξω-
τερικών λόρδο Πάλμερστον διότι
υιοθετούσε «τη ματαιόδοξη αν-
τίληψη ότι αποστολή μας είναι
να ελέγχουμε τη μοχθηρία και
την ανοησία, τις παραβάσεις και
τις ατέλειες των άλλων κρατών
της οικουμένης ωσάν να είμαστε
γυμνασιάρχες σε επίπεδο παγκό-
σμιο».

Κάτι αντίστοιχο φαίνεται να
υιοθετεί με τον δικό του τρόπο
και ο κ. Τραμπ, με στόχο τη δη-
μιουργία μιας νέας τάξεως πραγ-
μάτων, ιδεολογικά αποφορτισμέ-
νης, που αναγνωρίζει την ιδιαι-
τερότητα όχι απλώς και μόνον
ατόμων, εθνοτήτων, αλλά και συ-
στημάτων διακυβερνήσεως.

Σε περιδίνηση απελπισίας πε-
ριήλθαν οι Ευρωπαίοι ηγέτες όταν
ο κ. Τραμπ αναθεώρησε εκ βά-

θρων την πολιτική του προκατό-
χου του, ανακοινώνοντας την
έναρξη συνομιλιών με τη Ρωσία
για τον ταχύτατο τερματισμό του
πολέμου με την Ουκρανία, δίχως
να έχουν προηγηθεί διαβουλεύ-
σεις με τους Ευρωπαίους εταίρους
της Ουάσιγκτον. Οδυνηρή υπήρξε
η διαπίστωση ότι η Αμερική του
προέδρου Τραμπ δεν αναγνωρίζει
την Ε.Ε. ως πολιτική οντότητα
με ρόλο στο παγκόσμιο πολιτικό
παιχνίδι. Μόνον που ουδέποτε,
ακόμη και στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ,
είχε υπάρξει ισότητα της ηγεμο-
νικής δυνάμεως των ΗΠΑ με τους
εταίρους της.

Κάποιοι αναλυτές έχουν υπο-
στηρίξει ότι μία νέα «συμφωνία
τύπου Γιάλτας» έχει αρχίσει ήδη
να διαμορφώνεται από τους «Τρεις
Μεγάλους» της εποχής μας – ΗΠΑ,
Ρωσία και Κίνα. Στη «νέα Γιάλτα»
τη θέση της Μεγάλης Βρετανίας
κατέλαβε η Κίνα.

Ο καιρός θα δείξει εάν ισχύουν
τα σενάρια της μορφής αυτής. Το
ενδιαφέρον είναι ότι στη συνάν-
τηση των αντιπροσωπειών ΗΠΑ
και Ρωσίας στη Σαουδική Αραβία
οι δύο πλευρές συζήτησαν θέματα
οικονομικής συνεργασίας, «ίσως
κοινά έργα στην Αρκτική». Κατά
συνέπειαν, εάν υπάρξει τελικώς
μία «νέα Γιάλτα», αυτή θα αφορά
μάλλον από κοινού αξιοποίηση
ενεργειακών πηγών. Ουδείς γνω-
ρίζει βεβαίως τι θα συμβεί εάν κ.
Τραμπ αποφασίσει να παρέμβει
για λύση του Κυπριακού ή για
εξομάλυνση των σχέσεων Ελλά-
δος και Τουρκίας.

Pax Americana II
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Υψιστο διακύβευμα,
βέβαια, είναι η συμβίω-
ση υπό συνθήκες ισό-
τητας και ελευθερίας
και η κανονιστική δυ-
νατότητα να διαφωνού-
με ως πολίτες.
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Ο τίτλος περιέγραψε την
ουσία: «ηλεκτροδότηση:
με βοήθεια από Τουρ-
κοκύπριους βγάλαμε το
βράδυ χθες. H αποσύν-
δεση νοικοκυριών από

το δίκτυο αποφεύχθηκε χάρη στα πε-
ρίπου 25 μεγαβάτ που αντλήθηκαν
από το δίκτυο των κατεχομένων (υπάρ-
χει συνεχής σύνδεση με το δίκτυο της
ΑΗΚ και αξιοποιήθηκε πολλές φορές
από τη λεγόμενη αρχή ηλεκτρισμού
στις κατεχόμενες περιοχές για έκτακτες
ανάγκες» (πηγή: ο Φιλελεύθερος, 18/2).

Δεν νομίζω ότι υπάρχει πρόεδρος
της χώρας, ή υπουργός Ενέργειας ή
ηγέτης της ΑΗΚ που να έχει επίγνωση
ότι τιμώρησε με τον πιο απίστευτο
τρόπο τους Κύπριους πολίτες με τις
πολιτικές που εφάρμοσαν για δύο του-
λάχιστον δεκαετίες. Η χώρα του «βα-
σιλεύοντος ηλίου» βρίσκεται στη θέση
αυτή: Δεκέλεια, μαζούτ, ρύποι, πρό-
στιμο από Ε.Ε. στα 200 εκατ. τον χρόνο,
ΑΠΕ, χωρίς σύστημα αποθήκευσης,
χειραγώγηση τιμών από τις «μεγάλες
αδελφές» των φωτοβολταϊκών. Κανο-
νική ενεργειακή λαίλαπα. 

Στο ζήτημα της ηλεκτροδότησης,
ΚΕΒΕ και το τ/κ Εμπορικό Επιμελητή-
ριο, έκαναν καλή δουλειά, όταν στην
ηγεσία τους ήταν πρόσωπα με θέληση
να προσφέρουν αμοιβαίως επωφελείς
συμφωνίες. Προφανώς, προχθές, ή και
σήμερα, ποιος θα ήθελε να αφήσει τη
μάνα του στον συνοικισμό, έτσι, στην
παγωνιά; Τα ε/κ νοικοκυριά παίρνουν
ρεύμα από τα κατεχόμενα, ας την
πούμε από την «ΑΗΚ των Τ/κ» και αν-
τίστροφα. Γιατί όμως κανένα ελαμίτικης

κοπής σχήμα δεν διαμαρτύρεται για
την «αναγνώριση» της «τδβκ» μέσα
από τη διασύνδεση των συστημάτων;
Κανένας δεν είπε «μα τι κάνετε, ανα-
γνωρίζετε την ΑΗΚ τους;». Σιωπούν,
το κρύο μπροστά. Αλλά αφού περάσει
η μπόρα, μπορεί άνετα να πουν τον
Απρίλη, «τώρα κλείστε τα οδοφράγ-
ματα»!

Πολύ σωστά συμβαίνει η διασύν-
δεση των συστημάτων ηλεκτροδότη-
σης, τα αμοιβαία συμφέροντα αντέχουν
και ξεπερνούν την τρέχουσα μικρο-
πολιτική. Γι’ αυτό κάθε έργο πάνω σε
αυτή τη βάση συνιστά θεμελιακής ση-
μασίας εξέλιξη, την οποία τα εκλογικά
σκαμπανεβάσματα δεν ακουμπούν –
υπάρχει πίσω ευρεία συναίνεση. Γιατί
όμως λίγα (ηλεκτρισμός, Μια Μηλιά -
λύματα, Τ.Ε. για τη Διατήρηση της Πο-
λιτιστικής Κληρονομιάς), ενώ θα μπο-
ρούσε να ήταν πολύ περισσότερα; Το
ζήτημα με την «αναγνώριση» συνιστά
την πιο προσχηματική πολιτική για
να μην προχωρούν έργα κοινής ωφέ-
λειας ή να μη γίνονται συνέργειες που
να φέρνουν τις κοινότητες πιο κοντά.
«Κέντρο» παραγωγής αυτής της πα-
ρελκυστικής πολιτικής, η διπλωματική
ελίτ στο ΥΠΕξ. Πρώην επικεφαλής των
Τεχνικών Επιτροπών, αφού βρέθηκε
μπροστά σε συνεχή προσκόμματα του
τύπου «και αυτό δεν γίνεται, συνιστά
αναγνώριση», έθεσε το ερώτημα: «πέ-
στε μου γραπτώς για να γνωρίζω και
εγώ, τι δεν συνιστά αναγνώριση». Κα-
μιά απάντηση.

Η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, τον
Ιούλιο του 2021, πρότεινε «να αξιο-

ποιηθεί η νεκρή ζώνη για τη δημιουργία
ενός μεγάλου φωτοβολταϊκού πάρκου
προς όφελος και των δύο κοινοτήτων.
Ένα εγχείρημα που θα μπορούσε να
συμβάλει στην αποκατάσταση της εμ-
πιστοσύνης και παράλληλα να λύσει
μέρος του ενεργειακού προβλήματος
που αντιμετωπίζουν τα δύο μέρη».
«Ηλιακός σταθμός ισχύος 36 MW, με
φωτοβολταϊκά και συσσωρευτές δυ-
ναμικότητας αποθήκευσης τριών
ωρών» (πηγή: cyprustimes 8/2/24). 

Ο Μάριο Νάβα, επικεφαλής της Γ.Δ.
της Επιτροπής για τις Διαρθρωτικές
Μεταρρυθμίσεις, επεξήγησε: «Η χρη-
ματοδοτούμενη από την Ε.Ε. μελέτη
αξιολόγησης για το έργο, έχει ολοκλη-
ρωθεί. Παρουσίασα τα πορίσματα της
μελέτης στους διαπραγματευτές των
δύο κοινοτήτων στα τέλη Φεβρουαρίου
2024»... «θα μπορούσε να λειτουργήσει
στην περιοχή της Πύλας» (πηγή: Κα-
θημερινή 5/11/23).

Η οικονομική πτυχή καλύπτεται
από την Ε.Ε., τα άλλα, αφορούν την
πολιτική θέληση της ηγεσίας. Δύο Ε/κ
ηγέτες και ένας Τ/κ, έχοντας άλλα στο
μυαλό τους, άφησαν το project στη
φθορά του χρόνου και της προσχημα-
τικής πολιτικής. Η οπισθοδρόμηση εί-
ναι πασιφανής. Στην περίοδο της παν-
τοδυναμίας Ντενκτάς, Λέλλος Δημη-
τριάδης και Μουσταφά Ακιντζί, έφεραν
σε πέρας το έργο του εργοστασίου
επεξεργασίας λυμάτων της χώρας στη
Μια Μηλιά, έργο που άντεξε στον χρό-
νο και στην αποδοχή του από την
κοινή γνώμη. Σήμερα, οι μικροπολιτικές
απογειώθηκαν και στερούν τη νήσο
από τα μεγάλα οφέλη της κοινής λο-

γικής. Είμαστε πιο πίσω και από αυτήν
ακόμα την εποχή Λέλλου-Μουσταφά
το 1980! Οι ιθύνοντες στο ΥΠΕΞ μιλούν
για «κινδύνους» αναγνώρισης, ενώ
γνωρίζουν ότι όλα γίνονται από την
Ε.Ε., μέλος της οποίας είναι η Κ.Δ.
Όμως, λίγο η «πρόσβαση» στον χώρο,
λίγο το ακόμα πιο νεφελώδες «να μη
δημιουργηθεί προηγούμενο», έχει οδη-
γηθεί το θέμα, βήμα-βήμα, στις ελλη-
νικές καλένδες. Το ηλιακό πάρκο δεν
αναγιγνώσκεται ως ένα έργο προτε-
ραιότητας, δεν τυγχάνει χειρισμού ως
ένα έργο κοινής, παγκύπριας ωφέλειας.
Ενώ το εργοστάσιο λυμάτων όλης της
Λευκωσίας, στη Μια Μηλιά, μοιάζει
με ευγενή χειρονομία! Ο Ευρωπαίος
αξιωματούχος Μ. Νάβα, μίλησε δημό-
σια: «Εάν υπάρχουν διαφορετικές από-
ψεις και ανησυχίες, η Επιτροπή είναι
έτοιμη να βοηθήσει στην εξεύρεση
λύσεων» (1/6/24).

Βέβαια, ζήτημα «αναγνώρισης» δεν
υφίσταται, είναι τα Η.Ε. και η Ε.Ε.,
μαζί, που προτείνουν και υποστηρίζουν
τα έργα κοινής ωφέλειας. Αν η ομάδα
Χριστοδουλίδη ήταν στα πράγματα
και πριν, ούτε τη διασύνδεση της ηλε-
κτρικής ενέργειας θα είχαμε, ούτε τις
τεχνικές επιτροπές, ούτε το εργοστάσιο
στη Μια Μηλιά. Αλλά σε μια παράλογη
κατάσταση πραγμάτων, όπως η ση-
μερινή (ηλεκτρισμός εντάξει, ηλεκτρικό
πάρκο «αναγνώριση») μόνο μια υπέρ-
βαση υπάρχει για όλους: η κοινή λογική,
η κανονικότητα, η επίλυση. Μάς το
υπενθυμίζει με τον τρόπο της (και) η
μετεωρολογική υπηρεσία! 

Στα 25 μεγαβάτ
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Πολίτες του Μπαγκλαντές τοποθετούν στεφάνια στο μνημείο Central Shaheed Minar κατά τη διάρκεια της Ημέρας των Μαρτύρων της Γλώσ-
σας και της Παγκόσμιας Ημέρας της Μητρικής Γλώσσας στην Ντάκα του Μπαγκλαντές που εορτάζεται στις 21 Φεβρουαρίου κάθε χρόνο. 

www.larkoslarkou.org.cy

Μπορεί η Λεμεσός τα τελευταία χρόνια
να απέκτησε τεράστια ανάπτυξη, με
τα ψηλά της κτήρια, τις high-tech κοι-
νότητες Ρώσων, τους Ρώσους αμφιλε-
γόμενους ολιγάρχες πριν, και την εν-
τυπωσιακή μαρίνα, ωστόσο παραμένει

μια πόλη-λιμάνι στην οποία διαμένουν και άνθρωποι
ασθενέστερων οικονομικών τάξεων. Μια τέτοια οι-
κογένεια, πενταμελής, «μικτή» (ο πατέρας από την
Αίγυπτο και η μητέρα από την Κύπρο) με τα τρία
ανήλικα τέκνα της (2, 3 και 7 ετών), το 2025, στη Λε-
μεσό, βρήκαν τραγικό θάνατο στο σπίτι τους – που
αν κρίνουμε από τις φωτογραφίες των ρεπορτάζ επι-
βεβαιώνει πως στη Λεμεσό δεν ζούνε όλοι σε υπερ-
πολυτελείς επαύλεις. Το ερώτημα που προκύπτει,
πέραν των αιτιών της ανείπωτης αυτής τραγωδίας
που δείχνουν πως συνδέονται με την κατασκευή του
σπιτιού και την ηλεκτροδότησή του, είναι εύλογο.
Δικαιολογείται στην Κύπρο –που όλοι καυχιούνται,
κυβερνώντες και μη– για την οικονομική της ανα-
βάθμιση και τη Λεμεσό που… πετά, το 2025, άνθρωποι
–συμπολίτες μας– να χάνονται τόσο άδικα; 

Είναι ένα ερώτημα που δεν χωράει απάντηση. Ρη-
τορικό και που σε γεμίζει οργή, θυμό. Πολλά νεύρα.
Στην Κύπρο της παλιοκατασκευής, που τα κτήρια
ενίοτε εγκαταλείπονται στη μοίρα τους ή στη φτώχεια
των κατοίκων τους και που ρεύματα περνάνε όπως
να ’ναι. Στη χώρα τού, κατά το κυπριακότερον, «όπου
σε έβρω και όπου με έβρεις», που κτήρια δεν έχουν

π.χ. ΜΟΤ και που τα ηλε-
κτρολογικά υλικά είναι
«κρύψε να περάσουμε»
με υπέρφτηνες λύσεις
και προχειρότητα – ικα-
νά ανά πάσα στιγμή να
δημιουργήσουν ηλε-
κτροπληξία ή πυρκαγιά.
Και στην Κύπρο που ο
μέσος συμπολίτης μας
παρκάρει έξω που έσσω
σου για να πάει στην τα-
βέρνα ή το καφέ, αδια-
φορώντας αν μπορεί να
περάσει ασθενοφόρο ή

πυροσβεστικό όχημα στη γειτονιά σου, αν κι εσύ κά-
ποτε καείς ή πάθεις εγκεφαλικό – στην προκειμένη
από τα νεύρα σου. Στην Κύπρο που κουλτούρα ασφά-
λειας δεν υφίσταται ούτε για πλάκα και που ο μέσος
οδηγός εκεί έξω δεν έχει καν μια συλλογή πρώτων
βοηθειών στο αυτοκίνητό του ή έναν πυροσβεστήρα. 

Και στην Κύπρο, τέλος, που δεν υπάρχει έλεγχος.
Σοβαρός έλεγχος σε περιοδική βάση ακόμη και αν
δεν βαστά κάποιος και πρέπει να κοιμούνται «5 νομά
σ’ ένα δωμά», με DIY κατασκευές από γυψοσανίδες
και πολύπριζα των 3 ευρώ. Η τραγωδία στη Λεμεσό
καταδεικνύει πολλά θέματα. Προβλήματα στέγασης,
σε μια Λεμεσό που έχει γίνει ανυπόφορη από τα υψηλά
ενοίκια λόγω των ξένων – όχι αυτών που μας ενοχλούν
αλλά αυτών των οποίων θέλουμε να μοιάσουμε, με
τα πολυτελή αυτοκίνητα. Προβλήματα ελέγχου. Και,
τέλος, σοβαρά προβλήματα υποκρισίας – με την πόλη
να βυθίζεται στους καρναβαλίστικους της ρυθμούς
σε λίγες ημέρες. Για να μην καίγονται ζωντανοί συμ-
πολίτες μας οφείλουμε να κάνουμε πολύ περισσότερα
ως κοινότητες, ατομικά αλλά και συλλογικά. Κυριότερα
να δούμε την καθημερινότητα πέραν των PR stunts
της μεταπολιτικής εποχής που διανύουμε. Τη σκληρή
καθημερινότητα, όπου δεν υπάρχουν γεωπολιτικές
και οικονομικές αναβαθμίσεις αλλά συμπολίτες μας
που τη βγάζουν τσίμα-τσίμα. Τη σκληρή καθημερι-
νότητα, όπου το σαλόνι του δίπλα σου δεν είναι τόσο
ευρύχωρο όσο το δικό σου. Να σταθούμε λίγο σε
αυτήν τη συνθήκη και ως κοινωνία να αναμετρηθούμε
με το αναπόφευκτο. Πως κανενός, το 2025, δεν του
αξίζει τέτοιος άδικος θάνατος. Η Λεμεσός πετά, αλλά
η Λεμεσός πληγώνει κιόλας. 

Η Λεμεσός
που πληγώνει

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ενα βράδυ πρόσφατα
συζητούσαμε, γύρω
από το τραπέζι της
κουζίνας σε φιλικό
σπίτι στην Κολωνία
της Γερμανίας, για το

πώς νιώθει κάποιος που ένα σημαν-
τικό ποσοστό ψηφοφόρων στη χώρα
δεν έχει πρόβλημα να ψηφίσει την
Άκρα Δεξιά. Ειδικά στην Κολωνία,
όπου ο ναζισμός δεν είναι θεωρητική
έννοια καθώς ήταν μια από τις πόλεις
που καταστράφηκε σε μεγάλο βαθμό
στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.

Τα παιδιά κοιμούνταν στο δι-
πλανό δωμάτιο και το μικτό ζευγάρι
(από Γερμανία και τρίτη χώρα) μι-
λούσε για μια γνωστή τους, που ζει
στη Γερμανία εδώ και χρόνια και
κατάγεται από τρίτη χώρα, και προ-
σπαθούσε να τους πείσει να ψη-
φίσουν την Ακροδεξιά. Επικαλού-
μενη τη φτώχεια και τους μετανά-
στες που πρόσεξε, όταν μετακόμισε
στο κέντρο της πόλης της και την

ανασφάλεια που ένιωσε. Φαντά-
στηκα πως αυτή τη σύγχυση, αυτή
τη δυσπιστία για τις επιλογές συμ-
πολιτών, συγγενών και φίλων, πρέ-
πει να την ένιωσαν και άνθρωποι
γύρω από το τραπέζι της κουζίνας,
με τα παιδιά να κοιμούνται στο δί-
πλα δωμάτιο, και όταν το ναζιστικό
κόμμα ανέβαινε στην εξουσία. Και
σε κάθε ανάλογη στιγμή της ιστο-
ρίας όταν η πολιτική τάξη στρέφεται
ή συμβιβάζεται με τον αυταρχισμό
ως εύκολη λύση, παρασύροντας ή
παρασυρόμενοι από τη δυσαρέ-
σκεια των πολιτών.

Ακόμα και στη Γερμανία, όπου
η συλλογική ενοχή του Β΄ Παγκο-
σμίου δυσκολεύει ακόμα και τη δί-
καιη κριτική απέναντι στο Ισραήλ,
ο ηγέτης των Χριστιανοδημοκρατών
και πιθανός επόμενος καγκελάριος,
Φρίντριχ Μερτς, δέχτηκε να περάσει
μη δεσμευτικό ψήφισμα για τη με-
τανάστευση με τη στήριξη της
Άκρας Δεξιάς – τι ελπίδα έχει η Κύ-

προς, όπου η πρόεδρος της Βουλής
δεν θεωρεί ότι δεσμεύεται ή αμαυ-
ρώνεται με κάποιον τρόπο έχοντας
εκλεγεί και με ψήφους του ΕΛΑΜ;

Ο Αμερικανός ανθρωπολόγος
Ντέιβιντ Γκρέμπερ έλεγε στις αρχές
του 2020, λίγο πριν αποβιώσει, πως
το πρόβλημα του πολιτικού κέντρου
είναι πως «δεν έχουν πολλά θετικά
επιχειρήματα, δεν υποστηρίζουν
πραγματικά κάτι», και πως ένας ηγέ-
της όπως ο Ομπάμα πέτυχε γιατί
«έμοιαζε σαν κάποιος που φυσικά
θα είχε όραμα, φερόταν σαν ορα-
ματιστής, είχε μια εκφορά λόγου,
έναν τρόπο που στεκόταν, κοιτώντας
στον ορίζοντα λες και πίστευε σε
κάτι».

Σημείωνε πως το Κέντρο έχει
γίνει μια συλλογή συμβόλων που
δίνουν στο φιλελεύθερο κέντρο την
αίσθηση της ανωτερότητας, δημι-
ουργώντας «μια συμβίωση όπου η
Δεξιά υποκρίνεται πως είναι ηλίθια»,
όπως έκανε για παράδειγμα ο Τζορτζ

Μπους ο νεότερος σύμφωνα με τον
Ντ. Γκρέμπερ, οδηγώντας όποιον
απεχθάνεται την ελίτ γιατί έχει τα
προνόμια, να τον ψηφίσει γιατί θα
έλεγε «υποθέτω πως αυτοί νιώθουν
με τον ίδιο τρόπο για εμένα που
νιώθουν για τον Μπους».

Ο Τραμπ, σύμφωνα με τον Γκρέμ-
περ, «κάνει απλώς την πιο ακραία
εκδοχή του ίδιου πράγματος», όπως
έκανε και ο Μπόρις Τζόνσον. «Ο κό-
σμος την πατά με το ίδιο ηλίθιο κόλ-
πο ξανά και ξανά – υπάρχει μια σχέ-
ση συμβίωσης μεταξύ αυτών των
κεντρώων, που είναι υπερόπτες ελι-
τιστές, και αυτών των απατεώνων
που υποκρίνονται τους χωριάτες,
υποκρίνονται τους ηλίθιους, ή υπο-
κρίνονται τους φασίστες», και προ-
σπαθούν να δημιουργήσουν μια κα-
τάσταση όπου «αυτές είναι οι μόνες
δύο βιώσιμες πολιτικές επιλογές
επειδή ανατροφοδοτούν και συμ-
πληρώνουν η μια την άλλη».

Ο Ντέιβιντ Γκρέμπερ ήταν ιδε-

ολογικά αναρχικός και οι αναφορές
είναι από βίντεο της αριστερής βρε-
τανικής ιστοσελίδας Double Down
News – και το βάζω στο τέλος ελ-
πίζοντας το αναγνωστικό κοινό της
«Κ», όπως για παράδειγμα η αγαπητή
Ιουλία Παλαιολόγου - Wilson, να
μην τις διαβάσει σορώφκοντας τη
μούττη του για τις υπαρκτές (αλλά
κυρίως τις επινοημένες) αστοχίες
της συγκεκριμένης σχολής σκέψης.
Η κα Παλαιολόγου – Wilson, ωστόσο,
παρ’ ότι του παράδοξου και με τις
δικές του αντιφάσεις κόσμου της
αγγλόφωνης αστικής δεξιάς της
Λευκωσίας, φρονώ πως συγκατα-
λέγεται μεταξύ αυτών που μπορούν
να ξεχωρίσουν τον φούρπο από την
ουσία.

Βρισκόμαστε σε μια ιστορική
συνθήκη όπου η πλειοψηφία της
πολιτικής ελίτ στέρεψε από προτά-
σεις, και εκλέγεται στη βάση της
συμπάθειας και της προβολής ενός
μετριοπαθούς προσώπου, όπως ο

Πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Όμως
οι θιασώτες της Άκρας Δεξιάς, παρότι
διαχρονικά αποτελούνται από έναν
πυρήνα ζηλωτών μαζί με έναν ευ-
ρύτερο κύκλο οπορτουνιστών και
απατεώνων, δεν θα επιστρέψουν
στην αφάνεια και στο περιθώριο
μόνο με καλά vibes.

Θα επιστρέψουν εκεί όταν η Αρι-
στερά αρχίσει και πάλι να προσφέρει
πραγματικές λύσεις και δείξει αυ-
τοκριτική για τα λάθη της, όταν το
Κέντρο επιστρέψει στον πραγματικό
πραγματισμό της σύνθεσης ιδεών,
και όταν η Δεξιά αντισταθεί στον
κακό εαυτό της. Ώστε να υπάρχουν
και πάλι πραγματικές, και όχι μόνο
πλασματικές επιλογές. Γιατί, και
στην Κύπρο, αν αποτύχει και η ση-
μερινή πολιτική της εικόνας, υπάρ-
χουν πολλοί ζηλωτές, οπορτουνιστές
και χρήσιμοι ηλίθιοι που περιμένουν
στα παρασκήνια.

Στο τραπέζι της κουζίνας, το βράδυ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Για να μην καίγον-
ται ζωντανοί συμ-
πολίτες μας οφεί-
λουμε να κάνουμε
πολύ περισσότερα
ως κοινότητες,
ατομικά αλλά και
συλλογικά.
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Υπάρχει κάτι στη φύ-
ση των τυράννων
που τους ωθεί να
θαυμάζουν τους άλ-
λους τυράννους, ακό-
μη και αν είναι εχ-

θροί τους, ακόμη και αν τα συμ-
φέροντά τους είναι αλληλοσυγ-
κρουόμενα. Ταυτόχρονα, μισούν
οποιονδήποτε αντιτίθεται στην
τυραννία ή απεχθάνεται τον αυ-
ταρχισμό, ακόμη και εάν είναι σύμ-
μαχος ή μοιράζονται κοινά συμ-
φέροντα. Μια συστηματική προ-
σπάθεια κατανόησης της αυταρ-
χικής προσωπικότητας έγινε με
το έργο «Η αυταρχική προσωπι-
κότητα» (The authoritarian per-
sonality), δημοσιευμένο στη Νέα
Υόρκη το 1950, των Adorno, Fren-
kel-Brunswik, Levinson και San-
ford. Σύμφωνα με τους παραπάνω,
τα αυταρχικά άτομα παρουσιάζουν
προδιαθέσεις, όπως η εμμονή με
την εξουσία και η μεροληπτική εύ-
νοια της εθνοτικής ή θρησκευτικής
τους ομάδας.

Οι προδιαθέσεις αυτές προέρ-
χονται από το οικογενειακό τους
περιβάλλον και την ανατροφή τους
ως παιδιά. Βίαιοι, σκληροί και επι-

κριτικοί γονείς, υποστήριξε η έρευ-
να, είχαν πιθανότητες να διαμορ-
φώσουν παιδιά με αυταρχική προ-
σωπικότητα. Μη μπορώντας να
εκφράσουν την εχθρότητά τους
προς τους αυστηρούς γονείς τους,
τα παιδιά αυταρχικών ατόμων με-
τατοπίζουν την επιθετικότητά τους
σε ευκολότερους στόχους, όπως
οι μειονοτικές ομάδες. Αυτό τους
καθιστά ιδιαίτερα επιρρεπείς σε
αντιφιλελεύθερες και αντιδημο-
κρατικές ιδεολογίες. Αυτό βέβαια,
προσέθεσαν οι συγγραφείς, δεν
σημαίνει ότι όλα τα παιδιά που με-
γάλωσαν με αυταρχικούς γονείς
διαμορφώνουν και τα ίδια αυταρ-
χικό χαρακτήρα.

Αναλύοντας τα δυο χαρακτη-
ριστικά, παρατηρούμε τα εξής. Η
εμμονή με την εξουσία οδηγεί σε
πολύ συγκεκριμένες συμπεριφορές,
όπως ο παράλογος σεβασμός και
η ακατανόητη υποταγή σε άτομα
με εξουσία, ανεξαρτήτως του τρό-
που με τον οποίο αποκτήθηκε ή
ασκείται η εξουσία.

Κριτήριο για το αυταρχικό άτομο
δεν είναι το είδος της εξουσίας
που έχει κάποιος αλλά το πόση
εξουσία διαθέτει. Τα αυταρχικά

άτομα έχουν την τάση να φέρονται
δουλικά απέναντι σε άτομα με εξου-
σία και τυραννικά σε όποιον θεω-
ρούν αδύναμο ή κατώτερό τους.
Η ίδια εμμονή με την εξουσία και
την ισχύ τα ωθεί να κατανέμουν
την εκτίμησή τους στους ανθρώ-
πους ανάλογα με την κοινωνική
τους ιεραρχία και το κοινωνικό και
οικονομικό τους στάτους.

Το δεύτερο χαρακτηριστικό έχει
επίσης σημαντικές συμπαραδη-
λώσεις. Η αυταρχική προσωπικό-
τητα δεν είναι απλώς προσηλωμένη
σε εθνικιστικά ιδεώδη. Τρέφει εκτί-
μηση προς οτιδήποτε θεωρεί ίδιο
ή όμοιο, απορρίπτοντας με επιθε-
τικό τρόπο το άλλο, το διαφορετικό.
Έτσι, ένας αυταρχικός λευκός άν-
δρας (WASP) πάντα θα θεωρεί μια
γυναίκα ή έναν έγχρωμο κατώτε-
ρους και δεν θα νιώσει ποτέ σεβα-
σμό απέναντί τους όση ισχύ και
εξουσία κι αν έχουν, όποια κι αν
είναι η κοινωνική τους θέση. Απαι-
τεί δε την υποταγή τους σε αυτόν
και όταν κάτι τέτοιο δεν συμβαίνει
αντιδρά με εκφράσεις μίσους και
βίαιες συμπεριφορές.

Με άλλα λόγια, το αυταρχικό
άτομο έχει την τάση να ταξινομεί

τους ανθρώπους σε ομάδες στις
οποίες ανήκει και σε ομάδες στις
οποίες δεν ανήκει, θεωρώντας τις
τελευταίες κατώτερες.

Η παραδοσιολαγνεία του αυ-
ταρχικού ατόμου για παράδειγμα
σχετίζεται με την αυτοεκτίμησή
του, αφού θεωρεί τον εαυτό του
το αυθεντικό μοντέλο ανθρώπου,
που θα έπρεπε να προβάλλεται
από την παράδοση.

Έτσι, όταν ο πρόεδρος Τραμπ
αποκαλεί τον πρόεδρο Ζελένσκι
«δικτάτορα», μπορούμε να είμαστε
απόλυτα βέβαιοι ότι ο Ουκρανός
πρόεδρος δεν είναι δικτάτορας.
Αν ήταν, ο Τραμπ θα τον θαύμαζε
και θα τον σεβόταν, θα ήταν δη-
λαδή «φίλος» του. Εξετάζοντας την
εξωτερική πολιτική της κυβέρνη-
σης Τραμπ είναι δύσκολο να μη
διακρίνει κανείς τον αυταρχικό
της χαρακτήρα.

Υποτιμά και επικρίνει με μίσος
την Ευρώπη, την οποία θεωρεί
αδύναμη και κατώτερη των ΗΠΑ.
Υποτιμά και επιτίθεται στα δημο-
κρατικά καθεστώτα, επειδή θεωρεί
ότι η δημοκρατία είναι το πολίτευμα
των αδύναμων λαών.

Αντίθετα, θαυμάζει τους τυράν-

νους και συνδιαλέγεται με αυτούς
εντάσσοντάς τους στον κύκλο των
συμφερόντων του. Ενώ για έναν
δημοκράτη πρόεδρο των ΗΠΑ, ο
Πούτιν ή ο Κιμ Γιονγκ Ουν είναι
εχθροί και τα καθεστώτα τους πρέ-
πει να αντιμετωπισθούν εχθρικά,
για τον πρόεδρο Τραμπ είναι φίλοι
και πρέπει να βρεθεί τρόπος να
εναρμονισθούν τα συμφέροντα
της Ουάσιγκτον με αυτά της Μό-
σχας και της Πιονγιάνγκ. Εν προ-
κειμένω, το σχέδιο του Τραμπ για
τον τερματισμό του πολέμου στην
Ουκρανία είναι η άνευ όρων πα-
ράδοση του ορυκτού πλούτου της
Ουκρανίας στις ΗΠΑ, τόσο της
ελεύθερης όσο και της κατεχόμε-
νης. Με τον τρόπο αυτό, η Ουκρα-
νία εκφράζει την υποταγή της και
ο Πούτιν αποκτά κοινά συμφέρον-
τα, αναπτύσσοντας έτσι πολιτική
φιλία με την Ουάσιγκτον.

Αν η κυβέρνηση Ζελένσκι δεν
ανατραπεί ή υποταχθεί στις θελή-
σεις του Αμερικανού προέδρου,
τότε o τελευταίος θα κάνει τα πάντα
για να καταλάβουν οι ρωσικές δυ-
νάμεις όσο περισσότερο έδαφος
της Ουκρανίας γίνεται για να το
εκμεταλλευτούν στη συνέχεια οι

αμερικανικές επιχειρήσεις του κύ-
κλου Τραμπ προχωρώντας σε εμ-
πορικές συμφωνίες με το καθεστώς
Πούτιν. 

Η νέα τάξη πραγμάτων, την
οποία χτίζει ο Τραμπ, συνίσταται
στη μείωση της πολιτικής ισχύος
των δημοκρατιών και ταυτόχρονη
αύξηση της επιρροής των αυταρ-
χικών καθεστώτων στον πλανήτη.
Για τον λόγο αυτό διχάζει τη Δύση,
ξεκινάει εμπορικό και διπλωματικό
πόλεμο με την Ευρώπη και κατα-
στρέφει οποιαδήποτε διεθνή ον-
τότητα ενστερνίζεται τη δημοκρα-
τία και τον φιλελευθερισμό. Ταυ-
τόχρονα, κρύβεται πίσω από ξε-
περασμένες έννοιες, όπως αυτή
του απομονωτισμού, για να περιο-
ρίσει τη δημοκρατική επιρροή των
ΗΠΑ στον υπόλοιπο κόσμο. Για
τους Αρχαίους, πολιτική ήταν το
να ωφελείς τους φίλους και να βλά-
πτεις τους εχθρούς. Για μια αυταρ-
χική προσωπικότητα, η επιλογή
φίλου και εχθρού είναι ζήτημα προ-
διάθεσης.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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Ενα αμερικανικό σύνταγμα χωρίς διαιτητές και VAR; 
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΔΕΛΛΗ

Διαβολική σύμπτωση
ή ειρωνεία της τύχης.
Ο κόσμος παρακο-
λουθεί στις τηλεορά-
σεις αποσβολωμένος
το φοβερό γεγονός

του φρικτού θανάτου μιας πεντα-
μελούς οικογένειας στη Λεμεσό και
λίγα λεπτά αργότερα βλέπει τον δή-
μαρχο Λεμεσού, Γιάννη Αρμεύτη,
με τα καρναβαλίστικα φτερά στο
κεφάλι, από μια εκδήλωση, μάλλον
της προηγούμενης νύκτας. Και ζωή
και θάνατος, στην «αμαρτωλή sex
town» όπως λένε με περηφάνια τα
κοπέλια και οι κοπελλούδες της πό-
λης. Από τη μία, οι ουρανοξύστες
και οι λιμουζίνες και από την άλλη
τα φτωχαδάκια στα κρύα, άθλια
σπιτάκια. Σύγχρονος δήμιος η φτώ-
χεια, η οποία σκοτώνει με τις θερ-
μάνσεις, με τους αερόσακους, με
τα εξώδικα πρόστιμα, με τα χρέη
στις τράπεζες, με την κατάθλιψη
στο Δημόσιο, ακόμη και με το ΓεΣΥ.
Και πίσω από όλα αυτά, «αππωμένα»,
φοβισμένα γεροντοπαλλήκαρα να
περιμένουν τον δικό τους «πάτσο»
και το δικό τους «τέλος», για να
ησυχάσουν, ποιος ξέρει, από τις
φρικτές ερινύες τους. Ευτυχώς δεν
υπάρχουν αναντικατάστατοι σε αυ-
τό τον κόσμο.

Τραγική ειρωνεία είναι ότι την
ίδια εποχή, συνέβη η τραγωδία με
το ξεκλήρισμα της πενταμελούς οι-
κογένειας στη Λεμεσό, η τραγωδία
στα Τέμπη με τονθάνατο 57 κυρίως
νέων ανθρώπων, έγινε και το κού-
ρεμα καταθέσεων και μισθών, το
οποίο οδήγησε στον σιωπηλό θά-
νατο και τη φτωχοποίηση χιλιάδων
«ανώνυμων» ανθρώπων. Μακελειά,
ψυχών και σωμάτων, χωρίς μακε-
λάρηδες, χωρίς ενόχους και χωρίς
τιμωρία. Η μόνη παρηγοριά είναι η
ελπίδαότι οι βασανισμένοι άνθρωποι
σε αυτή τη γη θα απολαύσουν τους
καρπούς των πόνων τους, στην άλλη
ζωή. Η πενταμελής οικογένεια, μέσα
απότο μαρτύριότης, σίγουρα κάπου
πολύ καλύτερα θα βρίσκεται τώρα.
Και άσε το βαθύ κράτος να βυθίζεται
στον βόρβορο των παθών του. 

Τα πράγματα είναι πολύ απλά.
Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει πλε-
ονάσματα εκατοντάδων εκατομμυ-
ρίων ευρώ, λόγω ακρίβειας και ΦΠΑ.
Αντί να γίνονται σπατάλες σε έργα
«βιτρίνας», όπως οι χρυσοπληρω-
μένες πλατείες και τα πολυτελέστατα
γραφεία του Δημοσίου, καλό είναι
να κτιστούν από το κράτος εργατικές
κατοικίες, όπως συμβαίνει στην Ελ-
λάδα και σε όλη την Ευρώπη. Οι
εταίροι μας καταδέχονται, παραδέ-
χονται το πρόβλημα και προσπαθούν
εδώ και δεκαετίες να το λύσουν.
Δεν γίνεται στην Κύπρο, ακόμη και
στις ετοιμόρροπες προσφυγικές κα-
τοικίες, να τίθενται τόσα εμπόδια
και να καλούνται οι υπέργηροι πρό-
σφυγες να συνάψουν δάνεια, ώστε

να μην «ενοχλούνται» κάποιοι ακρι-
βοπληρωμένοι δημόσιοι υπάλληλοι.
Και το πιο προκλητικό, είναι ότι
υπάρχουν αδιάθετα 105 εκατ. ευρώ
από τονΦορέα Ισότιμης Κατανομής
Βαρών και από το τέλος 0,4% στις
αγοραπωλησίες, ποσά για τους πρό-
σφυγες, τα οποία δίδονται για «πα-
ναΰρκα», και όχι για τους φτωχούς,
όπως φωνάζουν και οι βουλευτές.

Οι τιμές των ακινήτων έγιναν
απρόσιτες για τους μισθοσυντήρη-
τους, όχι μόνο λόγω του ολιγοπωλίου
των ντιβέλοπερ, αλλά και λόγω της
μείωσης των χώρων για ανέγερση
σπιτιών. Επιτέλους πρέπει το κράτος
να παραχωρήσει ήναενοικιάσει γη
σε φτωχούς, ώστε να μπορέσουν
να αποκτήσουν στέγη. Πρέπει επι-
τέλους να αυξηθούν οι συντελεστές
δόμησης και γιατί όχι να γίνουν σκέ-
ψεις να υιοθετηθεί το γερμανικό
μοντέλο, όπου ο συντελεστής πω-
λείται και δεν χαρίζεται με «χίλια
δυο κόλπα», στους μυστικούς κτη-
ματίες. Με τον τρόπο αυτό, θα αυ-
ξηθεί η προσφορά και ενδεχομένως
να μειωθούν και οι τιμές. Επιτέλους,
πρέπει να μπουν και ασφαλιστικές
δικλίδες στους ξένους, οι οποίοι αγο-
ράζουν χωρίς φειδώ σπίτια στο νησί.
Η θλιβερή ιστορία των Παλαιστινίων
ξεκινά από την ασυδοσία ορισμένων
τσιφλικάδων, οι οποίοι πριν από 80
και τόσα χρόνια, πώλησαν τη γη
τους στους Εβραίους, οι οποίοι με
τη γη αυτή έφτιαξαν το δικό τους
κράτος. 

Μεγάλο κεφάλαιο και η ανευ-
θυνότητα των αρμοδίων. Τραγικό-
τερο παράδειγμα η πτώση του Δη-
μοτικού Θεάτρου Λευκωσίας, όπου
από τύχη δεν σκοτώθηκε η ηγεσία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκα-
τοντάδες παιδιά. Ουδείς μπήκε φυ-
λακή, ουδείς παραιτήθηκε και όλοι
κρύφτηκαν πίσω από διαδικασίες.
Ούτε αρχιτέκτονες, ούτε πολιτικοί
μηχανικοί, ούτε τεχνικοί, ούτε οι
επιβλέποντες του έργου. Όλοι αυτοί
πληρώθηκαν αδρά για την ανακαί-
νιση του κτηρίου, το οποίο πλή-
ρωσαν διπλά στο τέλος της ημέρας
οι φορολογούμενοι πολίτες. Ο χαρ-
τοπόλεμος καλά κρατά και στην
εποχή του «Ιππόδαμου». Δεν γίνεται
για να βάλεις μια «φουντάνα» να
θέλεις να μαζέψεις ένα σωρό έγ-
γραφα. Αν δεν ήταν το μονοπώλιο
της υδατοπρομήθειας θα έτρεχαν
και θα παρακαλούσαν να σου βά-
λουν νερό, όπως τρέχουν οι εται-
ρείες κινητών τηλεφώνων, για να
σε κάνουν πελάτη. Ευτυχώς, υπάρ-
χει και η θεία δίκη, όπως αποφαί-
νονταν και οι αρχαίοι Έλληνες, η
οποία μπορεί να αργεί λίγο, αλλά
ξέρει να σωφρονίζει με τον κατάλ-
ληλο πάντα τρόπο. Ευτυχώς υπάρχει
και το θαύμα, το οποίο ακόμη μας
σώζει από τις δαιμονικές αραχτές. 

Ο χάρος
στα καρναβάλια

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Η αυταρχική προσωπικότητα

Π ριν ακόμη επανεκλεγεί στο
προεδρικό αξίωμα, o Ντό-
ναλντ Τραμπ άρχισε να δο-

κιμάζει απροκάλυπτα τα συνταγ-
ματικά όρια στην άλλη πλευρά
του Ατλαντικού. Η ηθική συναυ-
τουργία του με τους στασιαστές
του Καπιτωλίου μετά τις εκλογές
του 2019, η άρνησή του να απο-
δεχθεί το αποτέλεσμα της κάλπης,
η εμπρηστική στάση απέναντι
στους δικαστικούς θεσμούς όταν
τόλμησαν να τον ελέγξουν και ο
διχαστικός προεκλογικός του λό-
γος είχαν αφαιρέσει κάθε σασπένς
για το τι θα κόμιζε η δεύτερη θη-
τεία του. Τα μέτρα-πογκρόμ που
υιοθετεί σήμερα για τη Δικαιοσύνη
και τη δημοσιοϋπαλληλία αποτε-
λούν εφαρμογή μιας συνεπούς
πολιτικής θέσης.

Προσβάλλει η θέση αυτή το
σύνταγμα των ΗΠΑ; Εάν εστιάσει
κανείς στις επιμέρους διατάξεις
του, η απάντηση δεν είναι προ-
φανής ούτε έχει μεγάλη σημασία.
Είτε μας αρέσει είτε όχι, αυθεν-
τικός ερμηνευτής τους δεν είμαστε
εμείς αλλά το, φίλα προσκείμενο
στον νυν πρόεδρο, U.S. Supreme
Court. Η μείζων πρόκληση της
διακυβέρνησης Τραμπ είναι άλλη.
Δεν πριονίζει τα κλαδιά αλλά τις
ίδιες τις ρίζες του συνταγματικού
δέντρου. Κλονίζει ευθέως τη στα-
τική του ισορροπία, εκείνη την
οποία εξασφαλίζουν τα «checks

and balances», τα θεσμικά αντί-
βαρα στην εξουσία.

Οι πατέρες του αμερικανικού
συντάγματος ανησυχούσαν ιδι-
αίτερα για την κατάχρηση της
δημόσιας ισχύος. Για να την απο-
τρέψουν, δημιούργησαν ένα μη-
χανισμό αντίρροπων θεσμών:
Πρόεδρος, κυβερνήτες πολιτειών,
ομοσπονδιακή Γερουσία και Βου-
λή των Αντιπροσώπων, πολιτειακά

κοινοβούλια, ισόβιοι δικαστές για
να ασκούν έλεγχο συνταγματι-
κότητας. Η λογική του αμερικα-
νικού μοντέλου των αντιβάρων
περιγράφεται από τον Τζέιμς Μάν-
τισον, έναν από τους ιδρυτές του:
«Η φιλοδοξία θα υπάρχει για να
εξουδετερώνει τη φιλοδοξία» (am-
bition will be made to counteract
ambition).

Η προσέγγιση Τραμπ θέτει τον
ακριβώς αντίθετο στόχο: την εξου-
δετέρωση των αντιβάρων. Ο ίδιος
επιθυμεί ένα παίγνιο χωρίς διαι-
τητές και αντιπάλους. Μια και η
συγκυρία τού έχει επιτρέψει να
ελέγχει, μέσω των Ρεπουμπλικα-
νών, το σύνολο σχεδόν των πο-
λιτικών θεσμών, πυροβολεί πλέον
κατά των αντιβάρων τα οποία δεν
έχουν πολιτικά χαρακτηριστικά:
Καταγγέλλει τα δικαστήρια, αλώ-
νει τις ανεξάρτητες αρχές και
απειλεί να εκδιώξει τους δημοσί-
ους υπαλλήλους.

Προτάσσει τη νομιμοποίηση
–εκείνη που του προσδίδει η άμε-
ση ψήφος του λαού– στη νομι-
μότητα. Κατηγορεί (όχι πάντα
άδικα) τις δομές του κράτος δι-
καίου για αναποτελεσματικότητα.
Αναγνωρίζει ως πρωταρχικό κα-
νόνα το συμφέρον της Αμερικής,
η οποία μόλις τον ανέδειξε ηγέτη.
Salus populi, suprema lex esto.
Μπορεί ο ίδιος να μη θυμίζει τον
Ιούλιο Καίσαρα, οι σημερινές ΗΠΑ
έχουν ωστόσο πολλές ομοιότητες
με την αρχαία Ρώμη, όταν η αύ-
ξηση της γεωπολιτικής ισχύος
της συνδυάστηκε με την εκ των
έσω κατάλυση των δημοκρατικών
θεσμών της.

Οι ΗΠΑ τείνουν να μετατρα-
πούν σε αυτοκρατορία με δημο-
κρατικό περιτύλιγμα και ο νυν
πρόεδρος δεν κρύβει ότι το επι-

χειρεί συνειδητά. Εστω κι αν έτσι
πραγματώνει τους χειρότερους
φόβους των πατέρων του αμερι-
κανικού συνταγματισμού.

Την προσπάθειά του διευκο-
λύνει η γήρανση του συνταγμα-
τικού οικοδομήματος. Οι Αμερι-
κανοί επαίρονται για την ανθε-
κτικότητα του συντάγματός τους,
το οποίο τέθηκε σε ισχύ στις 4
Μαρτίου 1789.

Μήπως όμως τα πράγματα
έχουν αλλάξει τόσο ώστε να χρει-
άζεται μια νέα θεσμική ματιά για
σειρά ζητημάτων, όπως η ανε-
ξαρτησία της Δικαιοσύνης, ο εκλο-
γικός νόμος, οι υπερεξουσίες του
προέδρου ή η συνταγματική κα-
τοχύρωση κάποιων διοικητικών
δομών; Αν ερωτηθούν, οι περισ-
σότεροι στις ΗΠΑ θα απαντήσουν
αρνητικά, με την υπεροψία των
πολιτών μιας αυτοκρατορίας.
Οπως κάποιοι αιθεροβάμονες ή
πονηροί, που γκρινιάζουν για το
VAR στο ποδόσφαιρο.

Ο αμερικανικός συνταγματι-
σμός έχει ανάγκη από διορθωτι-
κούς μηχανισμούς αντίστοιχους
του VAR, σε μια εποχή όπου ο πο-
λιτικός πρωταθλητής του ξηλώνει
μεθοδικά τους διαιτητές και τους
επόπτες.

Ο κ. Γιώργος Δελλής είναι καθηγητής
στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου
Αθηνών.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Η διακυβέρνηση Τραμπ
δεν πριονίζει τα κλαδιά
αλλά τις ίδιες τις ρίζες
του συνταγματικού δέν-
τρου. Κλονίζει ευθέως
τη στατική του ισορρο-
πία, την οποία εξασφα-
λίζουν τα θεσμικά αντί-
βαρα στην εξουσία.
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43 
κατηγο-

ρούμενοι 
στη βασική 
δικογραφία

23 
κατηγορούμενοι 
για τη σύμβαση 717

7 
κατηγο-

ρούμενοι 
για το «μπά-
ζωμα»

4 
δικογραφίες εχουν σχηματι-
στεί και αφορούν την υπόθεση

2 
πορίσματα αναμένονται 
για την αιτία της πυρό-
σφαιρας που σχηματί-
στηκε κατά τη σύγκρου-
ση των τρένων (ΕΜΠ 

- ΕΟ∆ΑΣΑΑΜ)

2 
πολυήμερες έρευνες παρουσία του ανακριτή και των δικαστι-
κών πραγματογνωμόνων στη θέση «Κουλούρι» Λάρισας, όπου 
φυλάσσονται τα συντρίμμια – υπολείμματα των αμαξοστοιχιών 
(το φθινόπωρο 2023) και στη θέση «Πηγάδια» Ευαγγελισμού 
Τεμπών, όπου ανακαλύφθηκε όγκος αδρανών υλικών μετά συ-

ντριμμιών των αμαξοστοιχιών (Μάρτιος 2024)

13 
λειτουργοί της 
∆ικαιοσύνης 
έχουν ασχολη-
θεί με κάποιο 
σκέλος της 
υπόθεσης
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Βρίσκονται η κοινωνία και το πολι-
τικό σύστημα κοντά σε ένα σημείο 
θραύσεως όπως το 2012; Εχουν 
δίκιο όσοι, και μέσα στην κυβέρ-
νηση, φοβούνται ότι τα πράγματα 
μπορεί να είναι ακόμη χειρότερα;

Η απάντηση θα δοθεί την Πα-
ρασκευή 28 Φεβρουαρίου, στις 
συγκεντρώσεις όπου αναμένεται 
να κορυφωθεί το κύμα διαμαρτυρί-
ας για την τραγωδία των Τεμπών. 
Το Μέγαρο Μαξίμου αναγνωρίζει 
ότι υπάρχει κύμα κοινωνικής δυ-
σαρέσκειας. Βλέπει όμως και συ-
στηματικές προσπάθειες να υπο-
δαυλιστεί η ένταση, κυρίως μέσω 
των κοινωνικών δικτύων. Εκεί η 
αναζωπύρωση της εχθροπάθειας 
είναι ακόμη μεγαλύτερη και από 
την περίοδο των μνημονίων, όπως 
διαπιστώνει κυβερνητική πηγή.

Ο καταιγισμός αντικυβερνητι-
κών αναρτήσεων εκδηλώνεται με 
μεγάλη σφοδρότητα, με δεδηλω-
μένο στόχο «να πέσει ο Μητσοτά-
κης». Το κυβερνητικό παρατηρη-
τήριο της ψηφιακής σφαίρας έχει 
καταγράψει την ενεργοποίηση 
λογαριασμών που ήταν για πολύ 
καιρό, ακόμη και για χρόνια, «σιω-
πηλοί». Το γεγονός αυτό ενισχύει 
την υποψία ότι κάποια μηνύματα 
αναπαράγονται αυτόματα – από 
bots και όχι από πραγματικούς 
χρήστες.

Στελέχη του Μαξίμου δεν 
έκρυβαν την ανησυχία τους για 
τα αποτελέσματα που μπορεί να 
έχει αυτή η κινητοποίηση και στις 
πλατείες την Παρασκευή. Προε-
ξοφλούσαν, μάλιστα, ότι οι συγκε-
ντρώσεις θα είναι πολύ μαζικότε-
ρες από αυτές του προηγούμενου 
μήνα. 

Το πρώτο μέλημα της κυβέρνη-
σης είναι οι διαδηλώσεις να κυλή-
σουν ειρηνικά και χωρίς έκτροπα. 
Αναγνώριζαν όμως τη δυσκολία να 
αποδώσουν τα αστυνομικά σχέ-
δια, καθώς, όπως σημειώνουν, «σε 
συγκεντρώσεις χιλιάδων ανθρώ-
πων, κανείς δεν ξέρει πώς θα εξε-
λιχθούν τα πράγματα με την έντα-
ση που υπάρχει».  

Τα «προσκλητήρια»
Στο Μαξίμου έχουν γίνει ήδη συσκέ-
ψεις παρουσία του Μιχάλη Χρυσο-
χοΐδη, ενώ θα ακολουθήσουν και 
άλλες την εβδομάδα που μας έρ-
χεται, με στόχο την προετοιμασία 
και την αποφυγή λαθών.

Στο υπουργείο Προστασίας του 
Πολίτη και στην ηγεσία της Ελ-
ληνικής Αστυνομίας επικρατεί 
έντονος προβληματισμός, καθώς 
τα τελευταία εικοσιτετράωρα 
ανιχνεύεται μεγάλη κινητοποί-
ηση στις τάξεις των ομάδων του 
αναρχικού - αντιεξουσιαστικού 
χώρου, οι οποίες αντιμετωπίζουν 
τη συγκέντρωση της Παρασκευ-

ής ως τη «μητέρα των μαχών», 
καθώς και ως εφαλτήριο για την 
επανασυσπείρωση του ακροατη-
ρίου τους. Καθημερινά, αναρχι-
κές ομάδες απευθύνουν μέσω 
∆ιαδικτύου δημόσια καλέσματα 
για συμμετοχή σε συνελεύσεις με 
αντικείμενο την κινητοποίηση 
της 28ης Φεβρουαρίου. «Πρό-
θεσή μας είναι να διοργανωθεί 
άμεσα διευρυμένη διαδικτυα-
κή συνάντηση μεταξύ συλλογι-
κοτήτων που δραστηριοποιού-
νται σε πόλεις της Ελλάδας με 
σκοπό τον πανελλαδικό διάλογο 
και τον συντονισμό της παρου-
σίας μας στην απεργία της 28 
Φλεβάρη αλλά και τη συζήτηση 
πάνω στην προοπτική των αντι-
στάσεων απέναντι στο κρατικό 
καπιταλιστικό έγκλημα στα Τέ-
μπη», αναφέρει σε δημόσιο κά-
λεσμά της μια από τις δραστήρι-
ες αναρχικές ομάδες. Παρόμοια 
καλέσματα απευθύνουν ομάδες 
και εκτός Αττικής, στην Πάτρα, 
στη Θεσσαλονίκη, στην Αλεξαν-
δρούπολη κ.ο.κ., ενώ, σύμφωνα 
με αξιωματούχους από υπηρεσί-
ες ασφαλείας και πληροφοριών, 
κινητοποίηση υπάρχει και στους 
κόλπους ομάδων του ακροδεξιού 
περιθωρίου. Καθώς η συμμετο-
χή στη συγκέντρωση της 28ης 
Φεβρουαρίου αναμένεται μαζι-
κή, όπως και εκείνη της 26ης Ια-
νουαρίου, τα στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. 
και του μεγάρου της λεωφόρου 
Κατεχάκη προβληματίζονται για 
τον τρόπο αντίδρασης των δυνά-
μεων της τάξης σε περίπτωση 
μαζικών επεισοδίων στην πρω-
τεύουσα και στις υπόλοιπες με-
γάλες πόλεις της χώρας.

Η σύσκεψη της Τρίτης
Το γεγονός που έριξε λάδι στη φω-
τιά στην αρχή της εβδομάδας ήταν 
η εύρεση της σορού του υιού της 
προϊσταμένης της Εισαγγελίας 
Εφετών Λάρισας Σοφίας Καλογή-
ρου-Αποστολάκη, Βασίλη Καλο-
γήρου. Ο θάνατος του 39χρονου 
συνδέθηκε ήδη από το βράδυ της 
∆ευτέρας με την υπόθεση των Τε-

μπών. Η θεωρία συνωμοσίας που 
άρχισε να εξαπλώνεται σαν αστρα-
πή στο ∆ιαδίκτυο έλεγε πως ο θά-
νατος του 39χρονου είναι μία ακό-
μα «δολοφονία της κυβέρνησης» 
και πως οι νεκροί του δυστυχήμα-
τος δεν είναι πλέον 57, αλλά 58. 

Η ομάδα του Μεγάρου Μαξίμου 
που ασχολείται με τα social media 
είχε σαφή εικόνα ήδη από αργά 
το βράδυ της ∆ευτέρας. Οι αναφο-
ρές περί «κυβερνητικής δολοφονί-
ας» είχαν διαδοθεί προτού ακόμη 
οι ιατροδικαστές ολοκληρώσουν 
την αυτοψία στη σορό του Βασίλη 
Καλογήρου. Το πρωί της Τρίτης, 
ο καθιερωμένος «πρωινός καφές» 
ξεκίνησε με το συγκεκριμένο θέ-
μα και σχεδόν το μονοπώλησε. Ο 
επικεφαλής της ομάδας των social 
media, Ερικ Παρκς, ένας άνθρω-
πος με μεγάλη εμπειρία στον χώ-
ρο του ∆ιαδικτύου, δεν έκρυψε 
την έκπληξή του. «Οσο και να σας 
φαίνεται τρελό, από χθες το βρά-
δυ κυριαρχεί στα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης η θεωρία πως η 
κυβέρνηση έχει δολοφονήσει τον 
γιο της εισαγγελέως».

Η αντίδραση του πρωθυπουρ-
γού περιγράφεται από τους συμ-
μετέχοντες οργισμένη. «Ως εδώ, 
αρκετά», ήταν η φράση που χρησι-
μοποίησε. Αυτή τη φορά ο «πρωι-
νός καφές» δεν εξελίχθηκε σε δια-
βούλευση με ανταλλαγή απόψεων. 
Ηταν όλοι στη γραμμή ότι η κυ-
βέρνηση πρέπει να αντιδράσει 
άμεσα και σκληρά στη «χυδαιό-
τητα».

Κυβερνητικές πηγές πάντως 
αναφέρουν ότι κανείς δεν περίμε-
νε την Τρίτη το πρωί που έγινε η 
συγκεκριμένη συζήτηση στο Μα-
ξίμου πως το θέμα της «δολοφο-
νίας» του Βασίλη Καλογήρου «θα 
ερχόταν στη Βουλή». Ο πρόεδρος 
του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτης Φάμελλος 
αναφέρθηκε στον θάνατο του υι-
ού της εισαγγελέως. Εστω και αν 
η αποστροφή του, όπως είπε και 
ο ίδιος σε αρκετές τοποθετήσεις 
του που ακολούθησαν, είχε μορ-
φή ερωτημάτων και όχι κατηγο-
ριών προς την κυβέρνηση, έφερε 
την έκρηξη του Μάκη Βορίδη, που 

ήταν σε κοινοβουλευτική επιφυ-
λακή μετά τη σύσκεψη στο Μέ-
γαρο Μαξίμου.

Το διήμερο που ακολούθησε, 
εκτός από τον Μάκη Βορίδη και 
προφανώς τον εκπρόσωπο Παύλο 
Μαρινάκη, οργανώθηκε η πρώτη 
γραμμή άμυνας, αποτελούμενη 
από τον Κυριάκο Πιερρακάκη, τη 
Νίκη Κεραμέως και τη Σοφία Ζα-
χαράκη, που πήραν εντολή για 
τηλεοπτικές εμφανίσεις.

Οι μεταπτώσεις
Πλέον στην Ηρώδου Αττικού κυ-
ριαρχεί η άποψη πως η πρώτη 
απολογητική αντίδραση εξελή-
φθη από την αντιπολίτευση ως 
αδυναμία. «∆εν είδαν έναν πρω-
θυπουργό που μιλάει ειλικρινά», 
αλλά «θέλησαν να παρουσιάσουν 
έναν πρωθυπουργό που είναι πιο 
αδύναμος», λέει κυβερνητική πη-
γή, εστιάζοντας στην προσπάθεια 
της αντιπολίτευσης να «πάρει πο-
λιτική εκδίκηση» με αφορμή τα 
Τέμπη, καθώς «δεν έχει άλλο τρό-
πο να πλήξει την κυβέρνηση που, 
παρά την κάμψη, παραμένει χωρίς 
αντίπαλο ύστερα από σχεδόν έξι 
χρόνια στην εξουσία». Στο πλαί-
σιο αυτό, η πιο σκληρή γραμμή 
απέναντι στην «εργαλειοποίηση 
των κομμάτων», είναι πλέον δε-
δομένη και «μονόδρομος». 

Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Κ», στις συσκέψεις του κυβερνη-
τικού επιτελείου συζητήθηκε ότι 
στο οπλοστάσιο της κυβέρνησης 
μπορούν να προστεθούν ακόμα 
και νομικές πρωτοβουλίες, ώστε 
«να μπει φρένο στην τοξική πα-
ράνοια». Ενα πρώτο δείγμα είδα-
με την Πέμπτη το βράδυ, όταν ο 
Αδωνις Γεωργιάδης είπε δημόσια 
πως θα κινηθεί νομικά κατά της 
Ζωής Κωνσταντοπούλου για την 
αποστροφή της πως ο υπουργός 
της Ν.∆. εμπλέκεται στο έγκλημα 
των Τεμπών.

Το δίλημμα
Το μεγάλο ορόσημο, συνεπώς, εί-
ναι η Παρασκευή 28 του μηνός 

και οι συγκεντρώσεις σε όλη την 
Ελλάδα, που θα κρίνουν πολλά 
από τη μαζικότητα, την ένταση 
και τελικά την έκβασή τους. Για 
το Μέγαρο Μαξίμου το ευκταίο 
είναι τα συλλαλητήρια να απο-
τελέσουν την ειρηνική κορύφω-
ση, σε αυτή τη φάση, του θέμα-
τος των Τεμπών. Ετσι κι αλλιώς 
η υπόθεση τώρα ξεκινάει, αφού 
την Τρίτη 4 Μαρτίου θα συζητη-
θεί στη Βουλή η σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής για τον 
Χρήστο Τριαντόπουλο και στις 
5 Μαρτίου θα ακολουθήσει προ 
ημερησίας διατάξεως συζήτηση 
για τα Τέμπη, έπειτα από αίτημα 
της αντιπολίτευσης. Με αυτές τις 
συζητήσεις και με τα πορίσμα-
τα της ΕΛ.ΑΣ., τόσο για το αν τα 
βίντεο είναι γνήσια όσο και για 
την έκρηξη της εμπορικής αμα-
ξοστοιχίας, ολοκληρώνεται ένας 
πρώτος κύκλος που ουσιαστικά 
προκλήθηκε από τις μαζικές συ-
γκεντρώσεις της 26ης Ιανουαρί-
ου. Στο Μαξίμου επιπλέον θεω-
ρούν κομβικό να τελειώσει όσο 
το δυνατόν πιο γρήγορα η ανά-
κριση και να ξεκινήσει η δίκη. 

Η κυβέρνηση όμως εξετάζει 
και το απευκταίο σενάριο. Ο 
κύκλος της σφοδρής πολιτικής 
αντιπαράθεσης να μην κλείσει 
με τις διαδηλώσεις της 28ης Φε-
βρουαρίου, ούτε να εκτονωθεί 
με την Προανακριτική και την 
προ ημερησίας συζήτηση στη 
Βουλή. Και επιπλέον η ανάκρι-
ση να μην κλείσει σύντομα. Σε 
αυτή την περίπτωση τι θα συμ-
βεί; Ο κ. Μητσοτάκης σε πρό-
σφατη παρέμβασή του είπε πως 
ο στόχος της κυβέρνησης είναι 
να συνεχίσει το έργο της και να 
κριθεί στο τέλος της τετραετίας. 
Μπορεί όμως αυτό να γίνει μέ-
σα σε ένα τέτοιο πολιτικό κλί-
μα; Το ερώτημα είναι ρητορικό, 
αλλά βρίσκεται ήδη στη σκέψη 
κυβερνητικών στελεχών. Ηδη 
σχηματίζεται από κυβερνητικής 
πλευράς ένα δίλημμα «σταθερό-
τητα ή περιπέτειες». Αν το κλί-
μα δεν αλλάξει, και το τοξικό νέ-
φος πυκνώσει, κάποιοι θεωρούν 
ότι ο πρωθυπουργός πρέπει να 
θέσει και ενώπιον των πολιτών 
το δίλημμα της εκλογικής διε-
ξόδου, με το σκεπτικό ότι «στις 
∆ημοκρατίες τον πρώτο και τον 
τελευταίο λόγο έχουν οι πολί-
τες – και όχι τα ανώνυμα προφίλ 
των κοινωνικών δικτύων. Αυτοί 
στο τέλος θα πρέπει να αποφα-
σίσουν εάν θέλουν η πορεία που 
ξεκίνησε το 2019 να συνεχιστεί 
ή να δώσουν αλλού τα ηνία της 
χώρας».

Οι ίδιες πηγές ελπίζουν ότι με 
αυτό το δίλημμα η κυβέρνηση 
θα μπορούσε και να μεταστρέ-
ψει υπέρ της το κλίμα, εκθέτο-
ντας όσους έχουν επενδύσει σε 
ακρότητες που οδηγούν τη χώρα 
σε εκτροχιασμό. Μετά την Παρα-
σκευή θα φανεί εάν αυτός ο μο-
χλός συσπείρωσης, υπό το πρό-
ταγμα της σταθερότητας, μπορεί 
ακόμη να λειτουργήσει.

Η Παρασκευή
του μεγάλου

βρασμού
Απόπειρες εμπρησμού του κοινωνικού κλίματος βλέπει 
η κυβέρνηση ενόψει των συγκεντρώσεων για τα Τέμπη. 

Τα ίχνη της υποκίνησης και το σενάριο πολιτικής διεξόδου

Συνθήματα περί «κυβέρνησης δολοφόνων» στο συλλαλητήριο του Ιανουαρίου για την τραγωδία των Τεμπών, τα οποία αναπαρήχθησαν με ιδιαίτερη σφοδρότητα στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης τις 
επόμενες εβδομάδες. Ο εντοπισμός της σορού του Βασίλη Καλογήρου αναζωπύρωσε αυτή τη ρητορική στην ψηφιακή σφαίρα, πριν καν σχηματίσει εικόνα η ιατροδικαστική έρευνα. 

Ψηφιακή 
αντεπίθεση
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γό να αντιδρά 

οργισμένα: 

«Ως εδώ, αρ-

κετά».

ΤΕΜΠΗ 
2 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ
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3
φάσεις χημικών δειγματοληψιών 
ευρημάτων, αδρανών υλικών και 
συντριμμιών και μεγάλου αριθ-
μού προσωπικών ειδών θυμάτων, 
που εστάλησαν στο Γενικό Χημείο 

του Κράτους προς ανάλυση

500 
κυβικά μέτρα αδρανών υλικών και συντριμ-
μιών που ανευρέθηκαν στη θέση «Πηγάδια» 
Ευαγγελισμού Τεμπών φορτώθηκαν και με-
ταφέρθηκαν στη θέση «Κουλούρι» Λάρισας, 
όπου φυλάσσονται και τα υπόλοιπα συντρίμ-

μια όπου και ελέγχθηκαν εκ νέου.

5 
εκθέσεις τεχνικών συμβούλων συμπερι-

λαμβάνονται ήδη στη δικογραφία

12 
δικαστικές 
πραγματο-
γνωμοσύνες 
έχουν δια-
ταχθεί μέχρι 
στιγμής

252 
δικηγόροι συμμετέ-
χουν στην υπόθεση

235 
παραγγελίες 
ειδικών ανα-
κριτικών πρά-

ξεων

55 
αιτιολογη-
μένες δια-
τάξεις έχουν 
εκδοθεί

105 
μάρτυρες έχουν 
εξεταστεί ενόρκως

Πράξεις και παραλείψεις που έγι-
ναν χρόνια πριν από την τραγωδία 
της 28ης Φεβρουαρίου 2023, αλλά 
και τα κρίσιμα εικοσιτετράωρα 
ύστερα από αυτή, βρίσκονται στη 
ζυγαριά της δικαιοσύνης. Οι τέσ-
σερις ποινικές δικογραφίες –δύο 
εκ των οποίων έχουν συνενωθεί– 
ακολούθησαν δαιδαλώδεις πορείες 
και αναμένεται να οδηγηθούν στο 
ακροατήριο τους επόμενους μήνες. 
Ποιες εκκρεμότητες απομένουν;

Η αποζημίωση

Η πρώτη σημαντική απόφαση 
πάντως ήταν αστική, από το Μο-
νομελές Πρωτοδικείο της Αθήνας 
που υποχρέωσε τον ΟΣΕ και τη 
Hellenic Train να καταβάλουν απο-
ζημίωση 800.000 στην οικογένεια 
ελεγκτή που έχασε τη ζωή του στο 
δυστύχημα και αναγνωρίζοντας 
ότι και οι δύο εταιρείες φέρουν 
«διττή» ευθύνη για την τραγωδία. 
Το σημείο μηδέν του χρονικού της 
τραγωδίας τοποθετείται στο μακρι-
νό 2016, όταν θα έπρεπε να έχει 
παραδοθεί η περίφημη σύμβαση 
717 για την υλοποίηση και εγκα-
τάσταση του συστήματος τηλε-
διοίκησης. Οι διαφωνίες μεταξύ 
των εταιρειών που ανέλαβαν το 
έργο και οι συνεχείς παρατάσεις 
στέρησαν από το δίκτυο τα μέσα 
με τα οποία θα μπορούσε να είχε 
αποτραπεί η τραγωδία.

«∆εδομένου ότι όπως αποδεί-
χθηκε δεν λειτουργούσαν τα προ-
σήκοντα συστήματα ασφαλείας 
και συνακόλουθα δεν λειτουρ-
γούσαν σωστά οι σιδηροδρομι-
κές γραμμές, δεν έπρεπε να πραγ-
ματοποιούνται κατά τον κρίσιμο 
χρόνο τα δρομολόγια», αναφέρει 
η απόφαση 966/2024 του Πρωτο-
δικείου της Αθήνας. 

Η σύνδεση του δυστυχήματος 
με τη μη υλοποίηση της επίμαχης 
σύμβασης είναι ευθεία και άμεση 
κατά τον πρωτοδίκη που εξέτασε 
την υπόθεση, καταλήγοντας πως 
«η παράνομη συμπεριφορά των 
αρμοδίων οργάνων των εναγομέ-
νων εταιρειών έγκειται στην παρά-
λειψη εγκατάστασης και θέσης σε 
λειτουργία επί του δικτύου και των 
συρμών των προαναφερθέντων 
συστημάτων ασφαλείας, η χρήση 
των οποίων θα είχε με βεβαιότη-

τα αποτρέψει τη σύγκρουση των 
αμαξοστοιχιών και ήταν το πλέ-
ον πρόσφορο μέτρο ασφαλείας».

Στο κάδρο των ευθυνών μπήκε 
τόσο ο σταθμάρχης Λάρισας όσο 
και ο μηχανοδηγός στους οποίους 
καταλογίστηκε συγκλίνουσα αμέ-
λεια, επειδή «δεν κατέβαλαν την 
επιμέλεια που όφειλαν και μπο-
ρούσαν».

Η σύμβαση 717 είχε υπογραφεί 
το 2014 με ορίζοντα υλοποίησης το 
2016 και μέχρι και τη στιγμή της 
σιδηροδρομικής τραγωδίας των 
Τεμπών, δηλαδή εννέα χρόνια αρ-
γότερα, δεν είχε ολοκληρωθεί. Η 
σύμβαση αυτή συνεπαγόταν την 
εφαρμογή του συστήματος της 
τηλεδιοίκησης, την τοποθέτηση 
σηματοδοτών και εν γένει τον εκ-
συγχρονισμό του σιδηροδρομικού 
τμήματος Αθήνα - Θεσσαλονίκη 
- Προμαχώνας. Το 2019 υπογρά-
φηκε συμπληρωματική σύμβαση, 
που προέβλεπε την κατασκευή 
ενός εντελώς νέου συστήματος 
σηματοδότησης με νέες μονάδες 
τηλεμετρίας, ενώ όπως αποκαλύ-
φθηκε από την εισαγγελική έρευ-
να, χορηγήθηκαν συνολικά επτά 
παράνομες παρατάσεις της αρχι-
κής σύμβασης, σύμφωνα με τις 
αποφάσεις του διοικητικού συμ-
βουλίου της ΕΡΓΟΣΕ.

Πριν από το δυστύχημα

Το 2021 καταγγελίες οδηγούν 
την υπόθεση στην Οικονομική Ει-
σαγγελία που θέτει την υπόθεση 
στο αρχείο αφού δεν είχαν προκύ-
ψει ενδείξεις απιστίας, όμως μια 

νέα καταγγελία φέρνει τη δικογρα-
φία τον Μάιο του 2022 στο κατώ-
φλι της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας.

Η πορεία της έρευνας θα οδη-
γήσει στην άσκηση διώξεων σε 
23 πρόσωπα. Ανάμεσά τους βρί-
σκονται 14 υπάλληλοι της ΕΡΓΟ-
ΣΕ που κατηγορούνται για απάτη 
σχετική με τις επιχορηγήσεις και 
δύο εξ αυτών κατηγορούνται και 
για ψευδή βεβαίωση με σκοπό τον 
προσπορισμό αθέμιτου οφέλους 
σε άλλον. Παράλληλα, τέσσερις 
υπάλληλοι της Ελληνικής ∆ιαχει-

ριστικής Αρχής του Επιχειρησι-
ακού Προγράμματος Υποδομών 
Μεταφορών, Περιβάλλοντος και 
Αειφόρου Ανάπτυξης (ΕΥ∆/ΕΠ-
ΥΜΕΠΕΡΑΑ) κατηγορούνται για 
απιστία κονδυλίων και πέντε νό-
μιμοι εκπρόσωποι και υπάλληλοι 
της αναδόχου κοινοπραξίας, για 
ηθική αυτουργία σε απάτη σχετι-

κή με τις επιχορηγήσεις και ηθική 
αυτουργία σε ψευδή βεβαίωση με 
σκοπό τον προσπορισμό αθέμιτου 
οφέλους σε άλλον.

Η ανάκριση βρίσκεται μια στρο-
φή πριν από το τέλος, αφού ο 5ος 
τακτικός ανακριτής έχει μελετήσει 
τη δικογραφία που ήρθε στα χέ-
ρια του μετά την παραίτηση της 
Ευρωπαίας ανακρίτριας Χριστίνας 
Σαλάππα για λόγους ευθιξίας, όταν 
ασκήθηκε εις βάρος της αγωγή 
κακοδικίας από κατηγορούμενη 
στην υπόθεση. Αυτή τη στιγμή εκ-
κρεμούν στο δικαστικό συμβούλιο 
δύο προσφυγές σχετικά με εγγυο-
δοσίες-μαμούθ που επιβλήθηκαν 
στους κατηγορουμένους. Με την 
ολοκλήρωση της ανάκρισης η δι-
κογραφία θα επιστρέψει στην Ευ-
ρωπαϊκή Εισαγγελία προκειμένου, 
αν υπάρξει και σύμφωνη γνώμη 
του προέδρου Εφετών, να οδηγη-
θεί η υπόθεση στο ακροατήριο του 
Τριμελούς Εφετείου Κακουργημά-
των της Αθήνας. 

Η δεύτερη δίκη

Από αυτή την υπόθεση προέ-
κυψε δεύτερη δικογραφία για την 
οποία βρίσκονται κατηγορούμενοι 
δύο ελεγκτές της Εθνικής Αρχής 
∆ιαφάνειας για παράβαση καθή-
κοντος, καθώς στο πόρισμά τους 
φέρεται να υπάρχουν αντιφάσεις 
μεταξύ των ευρημάτων και των 
συμπερασμάτων τους στα οποία 
δεν κατέληξαν σε ποσοτικοποίη-
ση της ζημίας. Η δίκη θα πραγμα-
τοποιηθεί τον Νοέμβριο του 2025 
έπειτα από αναβολή που ζητήθηκε 

προκειμένου να κληθεί να κατα-
θέσει σημαντικός μάρτυρας στην 
υπόθεση.

Η νύχτα της 28ης Φεβρουαρί-
ου έφτασε με την έρευνα για την 
717 να «τρέχει» ήδη δέκα μήνες. 
Στη βασική δικογραφία που σχη-
ματίστηκε για το δυστύχημα, ανά-
μεσα στους 43 κατηγορουμένους 
βρίσκονται και τα 23 πρόσωπα που 
περιλαμβάνει το κατηγορητήριο 
για την 717, για διαφορετικά όμως 
αδικήματα, όπως αυτό της διατά-
ραξης συγκοινωνιών αφού εντο-
πίζεται αιτιώδης συνάφεια μεταξύ 
του τραγικού αποτελέσματος της 
σύγκρουσης και της μη υλοποίη-
σης της σύμβασης 717.

Τουλάχιστον δύο μήνες

Ο ειδικός εφέτης ανακριτής 
αναμένει να λάβει στις 21 και 28 
Μαρτίου, μετά τις νέες προθεσμί-
ες που έλαβαν, τις απολογίες δύο 
στελεχών του υπουργείου Μετα-
φορών που αντιμετωπίζουν ένα 
βαρύτατο κατηγορητήριο 180 σε-
λίδων. «Μπορεί από αυτές τις απο-
λογίες να προκύψουν άλλες πρά-
ξεις ή πρόσωπα που θα χρειαστεί 
να καλέσει ο ανακριτής ή και να 
ασκήσει νέες διώξεις», σημειώ-
νει αρμόδια πηγή, εξηγώντας πως 
ακόμη και αν από τις πραγματο-
γνωμοσύνες ή τις απολογίες δεν 
προκύψει κάτι άλλο, η ανάκριση 
έχει τουλάχιστον δύο μήνες ακό-
μα μέχρι να κηρυχθεί το πέρας.

Ομως το «κλειδί» για να προ-
χωρήσουν όλα όσα εκκρεμούν 
ενώπιον του κ. Μπακαΐμη είναι η 

απάντηση της ∆ιεύθυνσης Εγκλη-
ματολογικών Ερευνών σχετικά με 
τα τρία νέα βίντεο που προστέ-
θηκαν μόλις στις 5 Φεβρουαρίου 
στη δικογραφία. Μόλις εκδοθεί 
η πραγματογνωμοσύνη σχετικά 
με τη γνησιότητα των βίντεο, 
θα κοινοποιηθεί στον καθηγη-
τή του ΕΜΠ ∆ημήτρη Καρώνη 
προκειμένου να ληφθεί υπόψη 
στην πραγματογνωμοσύνη του 
σχετικά με την αιτία δημιουργί-
ας της πυρόσφαιρας. Οι απαντή-
σεις της ∆ΕΕ θα σταλούν και στον 
Εθνικό Οργανισμό ∆ιερεύνησης 
Αεροπορικών και Σιδηροδρομι-
κών Ατυχημάτων και Ασφάλει-
ας Μεταφορών (ΕΟ∆ΑΣΑΑΜ), το 
πόρισμα του οποίου αναμένεται 
να παρουσιαστεί την ερχόμενη 
εβδομάδα.

Μια ακόμη απάντηση που εκ-
κρεμεί σε δικαστικό συμβούλιο 
είναι η αναβάθμιση ή όχι του κα-
τηγορητηρίου εις βάρος δύο κα-
τηγορουμένων της Hellenic Train, 
που αντιμετωπίζουν αυτή τη στιγ-
μή κατηγορίες σε βαθμό πλημμε-
λήματος. Το σχετικό αίτημα είχαν 
υποβάλει οικογένειες θυμάτων, 
ενώ σε περίπτωση που αναβαθμι-
στεί το κατηγορητήριο, οι κατηγο-
ρούμενοι θα πρέπει να απολογη-
θούν και για τις νέες κατηγορίες.

Η αλλοίωση του χώρου

Λίγες ώρες μετά τη σύγκρουση 
έπεσαν τα πρώτα χαλίκια στο ση-
μείο, ενώ τρεις ημέρες αργότερα 
ελήφθη η απόφαση για παρεμβά-
σεις στον τόπο του δυστυχήματος. 
Η κίνηση αυτή αποτέλεσε αρχικά 
μια ξεχωριστή δικογραφία για την 
αλλοίωση του τόπου του δυστυχή-
ματος, με βασικό κατηγορούμενο 
τον πρώην περιφερειάρχη Θεσσα-
λίας, Κώστα Αγοραστό.

Στη συνέχεια η δικογραφία συ-
σχετίστηκε με τη βασική δικογρα-
φία και στην πορεία επιχειρήθηκε 
δύο φορές να διαχωριστεί ξανά 
εξαιτίας του πλημμεληματικού χα-
ρακτήρα της πράξης της παράβα-
σης καθήκοντος που έχει μικρό-
τερο χρόνο παραγραφής. Για την 
υπόθεση κατηγορούνται ο πρώ-
ην περιφερειάρχης της Θεσσαλί-
ας και έξι πρόσωπα από την πυ-
ροσβεστική, την αστυνομία και 
τη Γενική Γραμματεία Πολιτικής 
Προστασίας.

Της ΣΟΦΙΑΣ ΣΠΙΓΓΟΥ

«Δεδομένου ότι όπως 
αποδείχθηκε δεν λει-

τουργούσαν τα προσή-
κοντα συστήματα ασφα-
λείας [...] δεν έπρεπε να 
πραγματοποιούνται κα-
τά τον κρίσιμο χρόνο τα 
δρομολόγια», αναφέρει 
απόφαση του Πρωτοδι-

κείου της Αθήνας.
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Λίγες ημέρες μετά το δυστύχημα, η Μιρέλα Ρούτσι αναζητούσε με αγωνία τον γιο της Ντένις, επιβάτη της αμαξοστοιχίας Intercity 62, ο οποίος μέχρι εκείνη τη στιγμή θεωρείτο αγνοούμενος. ∆ύο χρόνια αρ-
γότερα, τέσσερις ποινικές δικογραφίες –δύο εκ των οποίων έχουν συνενωθεί– ύστερα από δαιδαλώδεις πορείες αναμένεται να οδηγηθούν στο ακροατήριο.

Τα «κλειδιά» για
τέσσερις δικογραφίες

Δύο χρόνια μετά, μόνο μία από τις ανοιχτές υποθέσεις, για τη σύμβαση 717, 
το δυστύχημα και το «μπάζωμα», έχει φτάσει στο ακροατήριο. Ποιες είναι 

οι δικονομικές και ανακριτικές εκκρεμότητες

ΤΕΜΠΗ ΔΥΟ ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ
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Τη διαβεβαίωση ότι το έργο της 
ηλεκτρικής διασύνδεσης Ελ-
λάδας - Κύπρου θα συνεχιστεί, 
ακόμη και στην περιοχή όπου 
η Τουρκία διεκδικεί δικαιώματα 
μέσω του τουρκολιβυκού μνη-
μονίου, δίνει μέσω της «Κ» ο 
Γιώργος Γεραπετρίτης. Ο υπουρ-
γός Εξωτερικών επιχειρεί τον 
δικό του απολογισμό για την 
πορεία των ελληνοτουρκικών 
σχέσεων τα τελευταία δύο χρό-
νια και εξηγεί τη θέση της Ελλά-
δας μέσα στο ραγδαία μεταβαλ-
λόμενο γεωπολιτικό περιβάλλον. 
Η ηχογράφηση ολόκληρης της 
συνέντευξης θα αναρτηθεί στο 
kathimerini.gr.

 
Αλέξης Παπαχελάς: Αναρω-
τιέμαι πώς είναι να είναι κα-
νείς υπουργός Εξωτερικών 
σήμερα.

– Νομίζω ότι απλώς τα βάζει 
με την τύχη του για τον κακό 
χρονισμό. Λέω συχνά ότι πρέπει 
να είναι η χειρότερη στιγμή με-
τά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο να 
είναι κάποιος υπουργός Εξωτε-
ρικών, ειδικά δε υπουργός Εξω-
τερικών χώρας η οποία είναι και 
εκλεγμένο μέλος του Συμβουλί-
ου Ασφαλείας, από όπου εντέλει 
θα περάσουν τα περισσότερα 
από όσα θα έχουμε μπροστά 
μας για τις μεγάλες προκλήσεις. 
Αντιλαμβανόμαστε όλοι ότι η 
εικόνα ενός υπουργού Εξωτερι-
κών μιας χώρας όπως η Ελλάδα, 
που δεν είναι μια υπερδύναμη 
και η οποία οφείλει να σέβεται 
και να τηρεί και να έχει ως ευ-
αγγέλιο το διεθνές δίκαιο σε τέ-
τοιους ρευστούς καιρούς, είναι 
πάρα πολύ δύσκολη. Και επειδή 
και εγώ δεν είμαι άνθρωπος που 
τηρώ ισορροπίες, είμαι άνθρω-
πος ο οποίος έχω αρχές, βρίσκο-
μαι πολλές φορές σε εξαιρετικά 
μεγάλη δυσκολία.

 
Κωνσταντίνος Φίλης: Βλέπε-
τε, σε αυτό το νέο περιβάλ-
λον που διαμορφώνεται και 
με την παράμετρο Τραμπ, η 
Ελλάδα να μπορεί να προωθή-
σει τα συμφέροντά της κρα-
δαίνοντας τη σημαία του δι-
εθνούς δικαίου ή θα πρέπει 
και εμείς να προσαρμοστούμε 
πλέον στη νέα κατάσταση; Και 
αυτή η προσαρμογή τι απαιτεί;

– Ζούμε μια νέα γεωπολιτική 
επανάσταση. Η πραγματικότητα 
είναι ότι οδεύουμε σε μια πολύ 
περισσότερο συναλλακτική εξω-
τερική πολιτική, η οποία στρέ-
φεται από τη λογική της πολυ-
μέρειας, δηλαδή των μεγάλων 
διεθνών οργανισμών ως βάση 
της διεθνούς αρχιτεκτονικής 
ασφαλείας, σε μια περισσότερο 
διμεροποίηση των πραγμάτων 
μεταξύ των ισχυρών. Η Ελλά-
δα νομίζω ότι βρίσκεται σε ένα 
σημαντικό σταυροδρόμι. Εχει 
αναπτύξει ένα πολύ σημαντικό 
γεωπολιτικό διπλωματικό απο-
τύπωμα. Νομίζω ότι μπορεί να 
διατηρήσει τις θεμελιώδεις αρ-
χές και την πίστη στο διεθνές 
δίκαιο, αλλά από την άλλη πλευ-
ρά να προσαρμοστούμε και στα 
δεδομένα – στο πώς και εμείς 
μπορούμε να είμαστε ωφέλιμοι 
απέναντι στη νέα διεθνή αρχι-
τεκτονική. Και νομίζω ότι έχου-
με τα εφόδια να το πράξουμε. 
Ξέρετε, η Ελλάδα έχει πολλά 
θετικά στη φαρέτρα της: είμα-
στε η μόνη χώρα της ευρύτερης 
περιοχής η οποία έχει στρατη-
γική σχέση με το Ισραήλ, αλλά 
άριστες σχέσεις με όλες τις χώ-
ρες του αραβικού τόξου. Είμα-
στε μια χώρα στην καρδιά της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης. Μια χώ-
ρα η οποία έχει ικανή πολιτική 
σταθερότητα και μια δημοσιο-
νομική ασφάλεια. Σε ένα γεω-
πολιτικό σκηνικό πολύ υψηλής 
ρευστότητας, η Ελλάδα είναι 
ανθεκτική. ∆ιάβαζα σήμερα ότι 
με την κατάσταση στην οποία 
διαμορφώνεται, ιδίως σε ό,τι 
αφορά τις αμυντικές δαπάνες 
και τη διαφαινόμενη ενεργο-
ποίηση της ρήτρας ευελιξίας, 
η οποία θα δώσει τη δυνατότη-
τα για μεγαλύτερες αμυντικές 
δαπάνες εκτός του Συμφώνου 
Σταθερότητας, υπήρξε μια ανα-
ταραχή στην αγορά ομολόγων. 
Και τούτο διότι αυξήθηκαν τα 
επιτόκια των περισσοτέρων χω-
ρών, με το σκεπτικό ότι θα αυ-
ξηθούν οι αμυντικές δαπάνες. 

Αντιθέτως, τα ελληνικά ομόλογα 
παρέμειναν σταθερά. 

 
A.Π.: Θέλω να έρθουμε λίγο 
στα ελληνοτουρκικά. Κάποια 
στιγμή είχατε εμφανιστεί με 
μια μεγάλη αισιοδοξία ότι 
ενδεχομένως να υπάρξει μια 
συμφωνία για παραπομπή των 
θεμάτων στη Χάγη. Το ερώ-
τημα είναι, φτάσαμε κοντά; 
Ηταν μια αισιοδοξία που ήταν 
περισσότερο εικασία – να το 
πω έτσι.

– Με κάθε σεβασμό, θα επι-
σημάνω ότι δεν ήμουν ποτέ πο-
λύ αισιόδοξος. Εκείνο το οποίο 
πάντοτε έλεγα είναι ότι θα πά-
ρουμε την ελληνοτουρκική προ-
σέγγιση βήμα βήμα. Για μένα το 
πιο σημαντικό σε αυτή τη νέα 
προσπάθεια των τελευταίων 18 
μηνών είναι ο δομημένος διάλο-
γος. Και αυτό είναι, νομίζω, που 
διαφοροποιεί σε σχέση με τις 
προηγούμενες δεκαετίες, όπου 
πάντοτε υπήρχε ένα επίπεδο ελ-
ληνοτουρκικού διαλόγου, αλλά 
όχι δομημένο σε αυτό το επίπε-
δο όπως σήμερα, στη βάση των 
τριών πυλώνων: του πολιτικού 
διαλόγου, των μέτρων οικοδό-
μησης εμπιστοσύνης και της 
θετικής ατζέντας. Και όταν πλέ-
ον θα έχουμε οικοδομήσει ένα 
ικανό επίπεδο εμπιστοσύνης, 
τότε να προχωρήσουμε και στη 

μεγάλη μας συζήτηση. Πράγμα-
τι, έβλεπα ότι υπάρχει ένα πα-
ράθυρο ευκαιρίας. ∆εν ήμουν 
αιθεροβάμων. Πάντοτε έλεγα 
ότι δεν εφησυχάζουμε και γι’ 
αυτόν άλλωστε τον λόγο η χώρα 
ισχυροποιείται και σε ό,τι αφο-
ρά τους εξοπλισμούς της. Εκεί-
νο το οποίο ισχύει είναι ότι σε 
σύντομο σχετικά χρόνο έχουμε 
καταφέρει αρκετά σημαντικά 
αποτελέσματα. Ενα κεκτημέ-
νο ηρεμίας. Μη με ρωτήσετε 
για πόσο θα είναι το κεκτημένο 
αυτό. Η πραγματικότητα είναι 
ότι σήμερα έχουν σχεδόν μη-
δενιστεί οι παραβιάσεις, ενώ, 
όπως γνωρίζετε, τα προηγούμε-
να χρόνια είχαμε χιλιάδες πα-
ραβιάσεις ετησίως. Εχουμε μια 
πολύ καλή συνεργασία στο με-
ταναστευτικό, με σημαντικό-
τατη μείωση των μεταναστευ-
τικών ροών. Εχουμε επισκέπτες 
από την Τουρκία, οι οποίοι βρί-
σκονται διαρκώς στα ελληνικά 
νησιά, ενισχύοντας την τοπική 
οικονομία και, πάνω απ’ όλα, 
έχουν αποφευχθεί οι μείζονες 
κρίσεις. ∆εν έχουμε ακόμη βρει 
το επίπεδο εκείνο της κατανόη-
σης έτσι ώστε να προχωρήσου-
με βήμα παραπέρα, ότι δηλαδή 
θα μπορέσουμε να συζητήσουμε 
σε σχέση με τη μόνη διαφορά 
που μπορεί να αχθεί ενώπιον 
διεθνούς δικαιοδοσίας – που 

είναι οριοθέτηση υφαλοκρηπί-
δας και Αποκλειστικής Οικονο-
μικής Ζώνης. 

Γνωρίζετε, κύριε Παπαχελά, 
κύριε Φίλη, ότι η συζήτηση πε-
ριεστράφη μόνο σε ό,τι αφορά 
το εύρος των ζητουμένων θεμά-
των. Ηταν μια προκαταρκτική 
συζήτηση. Η Ελλάδα επιμένει 
στη βασική εθνική της γραμ-
μή. Αυτή είναι και η εντολή που 
έχω από τον πρωθυπουργό, αλ-
λά και η εντολή από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Εχουμε μία 
και μόνη διαφορά που είναι η 
οριοθέτηση. Η Τουρκία θεωρεί 
ότι υπάρχουν αλληλένδετα ζη-
τήματα. Στο σημείο αυτό είναι 
δύσκολο να υπάρξει σύγκλιση. 

Θα συνεχίσουμε τη συζήτη-
ση για την οριοθέτηση, η οποία 
προφανώς είναι μία δύσκολη συ-
ζήτηση. Σε 20 χρόνια, κύριε Πα-
παχελά, είχαμε 64 κύκλους δι-
ερευνητικών εντολών. Ολες οι 
κυβερνήσεις προέβαιναν επανει-
λημμένως σε κύκλους. ∆εν πετύ-
χαμε κάτι. Ξέρετε, πολλές φορές 
επειδή ο πολιτικός χρόνος είναι 
εξαιρετικά πυκνός, θεωρούμε ότι 
από τη μέρα που ξεκίνησε η νέα 
φάση του ελληνοτουρκικού δι-
αλόγου έχουν παρέλθει χρόνια. 
Είναι λίγοι μήνες. Ας περιμένου-
με λοιπόν να δούμε κατά πόσον 
μπορούμε να έχουμε μια ωφέλι-
μη και παραγωγική συζήτηση.

K. Φ.: Κάποιοι ισχυρίζονται, 
υπουργέ, πως ό,τι έχει συμβεί 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις 
τα τελευταία περίπου δύο χρό-
νια ευνοεί περισσότερο την 
Τουρκία. Ο ισχυρισμός είναι 
ότι η Τουρκία εμφανίζει ένα 
άλλο πρόσωπο προς τα έξω 
και ακριβώς εκμεταλλευόμενη 
την αποκατάσταση των σχέ-
σεων με την Ελλάδα θα διεκδι-
κήσει τα F-35, τους Meteor και 
ούτω καθεξής. Ηθελα να ρω-
τήσω αν θεωρείτε ότι όντως 
αυτή η συνθήκη είναι πολύ 
περισσότερο ευνοϊκή για την 
Τουρκία. Κατά πόσον η Δια-
κήρυξη των Αθηνών τελικά 
είναι διάτρητη; Γιατί τους τε-
λευταίους μήνες έχουμε δει 
από πλευράς Τουρκίας ενέρ-
γειες επί του πεδίου, ειδικό-
τερα στη θάλασσα, οι οποίες 
δεν κινούνται στο πνεύμα, ού-
τε στο γράμμα της Διακήρυ-
ξης των Αθηνών;

– Oυδείς αμφισβητεί ότι η 
Τουρκία είναι μια σημαντική 
χώρα στην περιφέρεια, μια με-
γάλη χώρα, χώρα του ΝΑΤΟ. 
Θέλω όμως να σκεφτούμε λι-
γάκι και την ιστορικότητα της 
διαδρομής των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων και ειδικά σε 
ό,τι αφορά τις διεκδικήσεις, πού 
βρισκόμασταν εμείς το 2019 
και πού βρισκόταν η Τουρκία. 
Αναφερθήκατε στα εξοπλιστι-
κά προγράμματα. Ας θυμηθούμε 
λοιπόν πώς ήταν η κατάσταση 
το 2019. Η Ελλάδα βρισκόταν 
εκτός του προγράμματος των 
F-35. ∆εν είχε καν εξασφαλίσει 
την αναβάθμιση των F-16 και 
Viper. Αντιθέτως, η Τουρκία 
ήταν συμπαραγωγός των F-35 
και με εξασφαλισμένο κεφάλαιο 
για τα F-16. Πού βρισκόμαστε 
σήμερα; Πεντέμισι χρόνια με-
τά είναι σαφές. Η Ελλάδα είναι 
μέσα στο πρόγραμμα των F-35, 
ενώ η Τουρκία βρίσκεται εκτός. 
Για δε τα F-16 ήδη βρίσκεται σε 
εξέλιξη το μεγάλο εξοπλιστικό 
μας πρόγραμμα για την αναβάθ-
μισή τους, ενώ ακόμη η Τουρκία 
βρίσκεται στη φάση ένταξης. Η 
Ελλάδα έχει ισχυροποιηθεί πά-
ρα πολύ σε ό,τι αφορά ακριβώς 
αυτό το γεωστρατηγικό εξοπλι-
στικό της προφίλ. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τη ∆ι-
ακήρυξη των Αθηνών, επειδή 
συχνά υπάρχουν παρερμηνείες 
πάνω στα ζητήματα αυτά. Ανα-
φέρεστε προφανώς στο ζήτημα 
των διεκδικήσεων της Τουρκί-
ας, των παρενοχλήσεων που γί-
νονται σε επίπεδο ερευνών και 
στο ζήτημα της Κάσου, όπου το 
ερευνητικό πλοίο το οποίο έχει 
επιφορτιστεί με την έρευνα και 
πόντιση ηλεκτρικών καλωδίων 
στο πλαίσιο του προγράμματος 
ηλεκτρικής διασύνδεσης Ελλά-
δας - Κύπρου, παρενοχλείται 
από τουρκικά πολεμικά. Θέλω 
να είμαι σαφής. Το πλοίο επιχεί-
ρησε τη διαδρομή του και βγήκε 
σε διεθνή ύδατα, τα οποία κα-
λύπτονται από την ελληνοαι-
γυπτιακή συμφωνία. Στην ίδια 
περιοχή υπάρχει το τουρκολιβυ-
κό μνημόνιο. Το τουρκολιβυκό 
μνημόνιο, κύριε Φίλη, είναι ένα 
ανυπόστατο διεθνές κείμενο, 
διότι δεν ανταποκρίνεται κα-
θόλου στο ∆ίκαιο της Θάλασ-
σας και ιδίως στη Σύμβαση του 
1982. Πλην όμως, σε κάθε περί-
πτωση, αυτό κατά την Τουρκία 
παράγει έννομες συνέπειες και 
θα στηριχθεί πάνω σ’ αυτό. ∆εν 
είχαμε την ψευδαίσθηση ότι με 
την υπογραφή της ελληνοτουρ-
κικής συμφωνίας του 2023, με 
έναν τρόπο αυτόματο και πανη-
γυρικό, η Τουρκία θα αφίστατο 
του τουρκολιβυκού μνημονίου. 
Αυτό πραγματικά εάν το θεω-
ρούσαμε, θα ήμασταν νομίζω 
πάρα πολύ αφελείς – και αφε-
λείς, σας διαβεβαιώ, δεν είμα-
στε. Οσο δεν υπάρχει οριοθέ-
τηση των θαλασσίων ζωνών, θα 
υπάρχουν οι σχετικές εντάσεις. 

Θα μου επιτρέψετε να πω 
ότι η ∆ιακήρυξη των Αθηνών 
δεν είναι κείμενο το οποίο εί-
ναι διάτρητο. Είναι μια συμφω-
νία η οποία έλαβε χώρα σχεδόν 
έναν αιώνα μετά την τελευταία 
συμφωνία μεταξύ Ελλάδος και 
Τουρκίας. Τηρείται σε ό,τι αφο-
ρά τα κομμάτια της καλής συ-
νεργασίας και θέλω να επιση-
μάνω πως σε ό,τι αφορά τη 
διαδικασία του ελληνοτουρκι-
κού διαλόγου είναι πολύ κρίσι-
μη η διακήρυξη αυτή. 

«Η Διακήρυξη των Αθηνών δεν είναι κείμενο το οποίο είναι διάτρητο. Τηρείται σε ό,τι αφορά τα κομ-
μάτια της καλής συνεργασίας και θέλω να επισημάνω πως σε ό,τι αφορά τη διαδικασία του ελληνοτουρ-
κικού διαλόγου είναι πολύ κρίσιμη η διακήρυξη αυτή», λέει ο Γιώργος Γεραπετρίτης. 

Συνέντευξη στους ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ, 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ ΦΙΛΗ

Τι θα λέγατε 
στον Τραμπ, 

κύριε υπουργέ;
Η διαβεβαίωση ότι θα συνεχιστεί το έργο του καλωδίου, 

η απάντηση για τις «δύο φωνές» στην εξωτερική πολιτική 
και η προοπτική του ελληνοτουρκικού διαλόγου
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Αλέξης Παπαχελάς: Το ερώτημα 
είναι, θα υπάρξουν άλλες έρευ-
νες για το περίφημο καλώδιο 
εκτός χωρικών υδάτων; Κι αν 
αντιδράσει η Τουρκία, πώς θα 
αντιδράσει η Ελλάδα;

– Η απάντηση είναι σαφής: βε-
βαίως και θα συνεχιστεί η έρευνα. 
Πρόκειται για ένα ευρωπαϊκό πρό-
γραμμα. Κύριε Παπαχελά, όπως 
γνωρίζετε, το πρόγραμμα της ηλε-
κτρικής διασύνδεσης είναι σημα-
ντικό, ιδίως σε ό,τι αφορά την Κύ-
προ, διότι αίρει την ενεργειακή 
απομόνωση του νησιού. Aρα θα 
συνεχιστεί σύμφωνα με τον προ-
γραμματισμό της εταιρείας που 
έχει αναλάβει την ανάπτυξη της 
έρευνας και του καλωδίου. Θεωρώ 
και ελπίζω ότι η Τουρκία δεν θα 
φέρει αντιρρήσεις, ότι θα έχου-
με την κατανόηση εκείνη έτσι 
ώστε να μπορέσει να προχωρή-
σει το έργο αυτό. Σε περίπτωση 
που υπάρχει ένταση θα επιχειρή-
σουμε να την αποσυμπιέσουμε. 
Και θέλω να επισημάνω, ειδικά 
για το ζήτημα αυτό, ότι η έρευ-
να και η πόντιση επιφανειακών 
ηλεκτρικών καλωδίων –δηλαδή 
επί της επιφανείας του βυθού– 
προστατεύεται από το διεθνές δί-
καιο απολύτως. ∆εν απαιτεί καμία 
άδεια και κατά τούτο δεν υπάρχει 
καμία απολύτως αξίωση με βάση 
το διεθνές δίκαιο για αδειοδότηση 
του συγκεκριμένου έργου.

 
Α. Π.: Υπάρχει θέμα ενημέρωσης 
της Τουρκίας είτε εκ μέρους της 
Ελλάδος είτε εκ μέρους της Ιτα-
λίας; Ενημέρωσης, όχι άδειας.

– Κοιτάξτε, η ενημέρωση ού-
τως ή άλλως δίδεται για λόγους 
ασφάλειας της ναυσιπλοΐας. 
Γνωρίζετε, κύριε Παπαχελά, ότι 
στις περιπτώσεις αυτές εκδίδε-
ται NAVTEX. Εχει την έννοια ότι 
για λόγους ασφάλειας της ναυσι-
πλοΐας πρέπει να ενημερώνονται 
όλα τα περιπλέοντα πλοία. Είναι 
το ορθό να υπάρχει ενημέρωση 
έτσι ώστε να γνωρίζουν όλοι ότι 
πρόκειται για μία έρευνα η οποία 
προστατεύεται από το διεθνές 
δίκαιο και τον χαρακτήρα της 
έρευνας αυτής. ∆εν αφορά μό-
νο την Τουρκία, αφορά όλες τις 
γειτονικές χώρες. Αρα το ζήτημα 
της ενημέρωσης προφανώς υφί-
σταται με βάση το διεθνές δίκαιο 
και με βάση τους κανόνες ναυσι-
πλοΐας και αυτό πράττουμε πά-
ντοτε εμείς.

Α. Π.: Σας προβληματίζει το εν-
δεχόμενο να υπάρξει μια κρίση 
σε ένα περιβάλλον εντελώς νέο, 
με μια κυβέρνηση Τραμπ και με 
μια Ευρώπη σε κρίση;

– Βεβαίως και με προβληματί-
ζει. Πάντοτε με προβληματίζει η 
οποιαδήποτε κρίση. Εγώ βρίσκο-
μαι εδώ για να υπηρετώ την ει-
ρήνη και την ηρεμία και όχι την 
ένταση και την κρίση. Ιδιαιτέρως 
τώρα που, όπως σωστά αναφέρε-
τε, βρισκόμαστε σε μια μεταβα-
τική φάση. Ακόμη δεν έχει δια-
φανεί πού πηγαίνει η νέα τάξη 
πραγμάτων και για τον λόγο αυτό 
οφείλουμε να είμαστε πάρα πο-
λύ προσεκτικοί. ∆ιατηρώ μια συ-
γκρατημένη αισιοδοξία ότι δεν 
θα υπάρξει ένταση, δεν θα παρε-
μποδιστεί η συγκεκριμένη έρευνα. 
Εμείς είμαστε πάντοτε πιστοί στο 
διεθνές δίκαιο. Θέλω να θυμίσω 
ότι το έργο αυτό δεν είναι ένα ελ-
ληνικό έργο. Είναι ένα ευρωπαϊκό 
έργο, το οποίο μάλιστα έχει χαρα-
κτηριστεί από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έργο ευρωπαϊκού κοινού εν-
διαφέροντος. Σε κάθε περίπτωση 
οφείλουμε να αντιλαμβανόμαστε 
ότι οι διασυνδέσεις είναι πάντοτε 
επ’ ωφελεία των κρατών και επ’ 
ωφελεία των λαών.

 
Κωνσταντίνος Φίλης: Ας υποθέ-
σουμε ότι η Τουρκία, υπουργέ, 
ακολουθεί αυτό που έκανε το 
2020 με το «Ορούτς Ρέις». Θα 
ακολουθηθεί το εγχειρίδιο εκεί-
νης της περιόδου ή θα πρέπει να 
κάνουμε κάποιες διορθώσεις επ’ 
αυτού και προσαρμογές;

– Κύριε Φίλη, είστε πολύ έμπει-
ρος για να περιμένετε απάντηση 
σε αυτή την ερώτηση. Καταλαβαί-
νετε ότι τα ζητήματα αυτά είναι 
ιδιαίτερα μείζονος εθνικής ευαι-
σθησίας και για τον λόγο αυτό θα 

μου επιτρέψετε να μην αναφερθώ 
με λεπτομέρειες. Θέλω όμως να 
σας πω ότι το υπουργείο Εξωτε-
ρικών και όλη η ελληνική πολι-
τεία, το υπουργείο Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας, το οποίο ουσιαστι-
κά έχει και τη συνολική πολιτική 
επιμέλεια της έρευνας, έχει λάβει 
όλα τα αναγκαία μέτρα έτσι ώστε 
να διασφαλιστεί απολύτως η νο-
μιμότητα και η ωφελιμότητα του 
σχεδίου.

 
Α. Π.: Υπάρχει μια συζήτηση –
που αναφέρεται σε εσάς, κυρί-
ως, και στον υπουργό Αμύνης, 
τον κύριο Δένδια– ότι ενδεχομέ-
νως υπάρχει μια διγλωσσία στην 
κυβέρνηση σε αυτά τα θέματα. 
Ενδεχομένως υπάρχει και μια 
επικάλυψη αρμοδιοτήτων, όπως 
για το διάβημα στη Γαλλίδα πρέ-
σβειρα για τους Μeteor. Υπάρ-
χει διγλωσσία στην κυβέρνηση;

– Κατηγορηματικά όχι. ∆εν 
υπάρχει καμία διγλωσσία. Εξάλ-
λου δεν θα μπορούσε, αν μου επι-
τρέπετε, να υπάρχει διγλωσσία, 
διότι η κατεύθυνση της εξωτε-
ρικής πολιτικής δεν είναι προνο-
μία του υπουργού Εξωτερικών. 
Σύμφωνα με το Σύνταγμα είναι ο 
πρωθυπουργός και το ΚΥΣΕΑ, το 
οποίο καθορίζει την εξωτερική πο-
λιτική. Εγώ ακολουθώ κατά γράμ-
μα την πολιτική αυτή, πάντοτε 
με γνώμονα το εθνικό συμφέρον. 
Καταλαβαίνω ότι σε ορισμένες 
περιπτώσεις και από το υπουρ-
γείο Εθνικής Αμυνας υπάρχει μια 
ενεργός παρουσία στα ζητήματα 
τα γεωπολιτικά, τα αμυντικά. Ξέ-
ρετε, σε ορισμένες περιπτώσεις 
και η οπτική μέσα από την οποία 
μπορεί να βλέπει κάποιος ο οποίος 
έχει το χαρτοφυλάκιο της Εθνικής 
Αμυνας είναι διαφορετική, διότι 
οφείλει να διασφαλίζει την άμυ-

να. Πάντως, σε κάθε περίπτωση 
εγώ αισθάνομαι ότι υπάρχει μια 
συντεταγμένη εξωτερική πολιτική 
και δεν υπάρχει απολύτως καμία 
διαφοροποίηση.

 
Α. Π.: Ενα πράγμα το οποίο γρά-
φτηκε είναι ότι είχατε αποδεχθεί 
εσείς την έννοια των έξι μιλίων 
σαν κανόνα στο Αιγαίο –ότι δεν 
υπήρχε πουθενά πρόβλεψη για 
επέκταση σε 8, 10 ή 12– στη δι-
απραγμάτευση που κάνατε με 
την Τουρκία. Ισχύει αυτό;

– Κατ’ αρχάς, δεν έχουμε κάνει 
διαπραγμάτευση σε ό,τι αφορά 
την επέκταση των χωρικών υδά-
των. Και να σας πω απλώς ότι αυτό 
δεν είναι αντικείμενο διαπραγμά-
τευσης. Το αν η Ελλάδα επιλέξει 
να επεκτείνει τα χωρικά της ύδα-
τα. Είναι κάτι το οποίο αφορά απο-
κλειστικά και μόνο την κυριαρχία 
της χώρας μας.

 
Α. Π.: Στο παρελθόν έχει γίνει 
η συζήτηση με την έννοια των 
«δακτύλων», όπως θα λέγαμε.

– Αντιλαμβάνομαι ότι στο πα-
ρελθόν μπορεί να ήταν μέσα στο 
ευρύτερο πλαίσιο των συζητή-
σεων που γίνονταν στο πλαίσιο 
των διερευνητικών επαφών, πλην 
όμως σε αυτή τη φάση δεν έχει συ-
ζητηθεί απολύτως τίποτε σε σχέ-
ση με την επέκταση αυτή. Η Ελ-
λάδα διατηρεί απολύτως ακέραιο 
το δικαίωμά της να επεκτείνει τα 
χωρικά της ύδατα στο μέτρο και 
στον χρόνο που θα το επιλέξει η 
ίδια. Είναι κάτι το οποίο προφα-
νώς προστατεύεται από το διεθνές 
δίκαιο και θα το ασκήσει με τον 
τρόπο με τον οποίο θα επιλέξει 
κυρίαρχα η χώρα μας. 

 
Α. Π.: Υπάρχει τρόπος τα δύο με-
γάλα «αγκάθια» στα οποία εσείς 

αναφερθήκατε, που είναι γκρί-
ζες ζώνες και αποστρατιωτικο-
ποίηση, να παρακαμφθούν για 
να φτάσουμε στη Χάγη;

– Αυτή τη στιγμή δεν φαίνεται 
να υπάρχει σύγκλιση στα ζητή-
ματα αυτά. Είναι θέσεις οι οποίες 
έχουν διατυπωθεί παγίως. Εκεί-
νο το οποίο θέλω να επισημάνω 
είναι ότι είναι προς όφελος των 
δύο χωρών να υπάρξει μια κοι-
νή κατανόηση σε ό,τι αφορά το 
ένα και μόνο θέμα της διαφοράς 
μας, το οποίο είναι η οριοθέτηση 
υφαλοκρηπίδας και Αποκλειστι-
κής Οικονομικής Ζώνης. Η Ελλά-
δα δεν πρόκειται να αναγνωρίσει 
παρεπόμενα ζητήματα, όπως αυτά 
τα οποία αφορούν τις λεγόμενες 
γκρίζες ζώνες ή την αποστρατιω-
τικοποίηση. Το ζήτημα το οποίο 
τίθεται και θα τίθεται είναι το ζή-
τημα των οριοθετήσεων. Γι’ αυτά 
θα μπορούσε να υπάρξει συμφω-
νία για παραπομπή στο ∆ιεθνές 
∆ικαστήριο. 

 
Α. Π.: Χωρίς να λυθούν τα υπό-
λοιπα;

– Χωρίς να λυθούν τα υπόλοιπα. 
Εμείς δεν αναγνωρίζουμε οποιο-
δήποτε άλλο ζήτημα πέρα από το 
ζήτημα της οριοθέτησης Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης.

 
Α. Π.: Υπάρχει κάποια στιγμή 
που σφυρίζει κάποιος τη λήξη; 
Αν δηλαδή επιμένουμε και οι δύο 
στις θέσεις μας, υπάρχει κάποια 
στιγμή που κάποιος σφυρίζει τη 
λήξη και λέει τέλος χρόνου.

– Θέλω να σας θυμίσω ότι δεν 
έχει υπάρξει σφύριγμα λήξης σε 
20 χρόνια διερευνητικών επαφών 
που συζητούνται ακριβώς σε αυ-
τό το θέμα. Αν λοιπόν σε 20 χρό-
νια και 64 κύκλους διερευνητικών 
επαφών δεν υπήρξε λήξη, δεν βρί-
σκω τον λόγο γιατί σε 18 μήνες 
θα πρέπει κάποιος να σφυρίξει 
τη λήξη. Εκείνο το οποίο εγώ με 
τις οδηγίες του πρωθυπουργού 
εξαρχής είχα ως εγχειρίδιο σε ό,τι 
αφορά τα ελληνοτουρκικά ήταν: 
προχωρούμε βήμα βήμα, δεν εθε-
λοτυφλούμε, δεν αναιρούμε την 
Ιστορία, αλλά από την άλλη πλευ-
ρά προσπαθούμε με έναν παρα-
γωγικό τρόπο να μπορέσουμε να 
δώσουμε έμφαση στα σημεία εκεί-
να στα οποία μπορούμε να έχου-
με συγκλίσεις και σε μια δεύτερη 
φάση, όταν ωριμάσουν οι συνθή-
κες, να πάμε και στα πιο σύνθετα. 

Α. Π.: Υπάρχει μια κριτική ότι 
η κυβέρνηση ήταν υπερβολική 
στο πώς ταυτίστηκε με την κυ-
βέρνηση Μπάιντεν στο θέμα της 
Ουκρανίας. Οτι δεν πήρε αρκετά 
ανταλλάγματα και τώρα πλέον με 
την κυβέρνηση Τραμπ δεν ση-
μαίνει και τίποτα αυτό σε σχέση 
με τα αμερικανικά συμφέροντα. 
Και, βεβαίως, ότι έχει οδηγήσει 
τις σχέσεις με τη Ρωσία στο να-
δίρ. Εσείς πώς απαντάτε σε αυ-
τή την κριτική;

– Η Ελλάδα είναι μία χώρα η 
οποία στηρίζεται σε αρχές και οι 
αρχές αυτές είναι ο απόλυτος σεβα-
σμός του διεθνούς δικαίου. Aν θέ-
λουμε η διεθνής κοινότητα να στέ-
κεται αρωγός απέναντι στα δικά 
μας αιτήματα, που είναι σύμφωνα 

με το διεθνές δίκαιο, δεν μπορού-
με παρά να δίνουμε πρώτοι εμείς 
το παράδειγμα. Και δεν μπορού-
με να έχουμε δύο μέτρα και δύο 
σταθμά. Για μένα, που είμαι ένας 
πιστός θιασώτης των αρχών στο 
διεθνές δίκαιο, δεν θα μπορούσε 
να υπάρχει άλλος δρόμος παρά μό-
νο ο σεβασμός του αμυνόμενου, 
η στήριξη του αμυνόμενου επί τη 
βάσει του διεθνούς δικαίου, έτσι 
ώστε να μπορώ να έχω έννομο 
συμφέρον να το επικαλεστώ σε πε-
ρίπτωση που υπάρχει αντίστοιχη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου. 

 
Α. Π.: Να σας ρωτήσω αλλιώς: 
Εάν πηγαίνατε με τον πρωθυ-
πουργό πριν από 2-3 χρόνια στον 
πρόεδρο Μπάιντεν, ξέρατε ποια 

ήταν τα επιχειρήματά σας – με-
ταξύ αυτών ήταν ότι έχετε στη-
ρίξει πάρα πολύ την Ουκρανία. 
Τώρα αν πρέπει να πάτε σε κά-
ποιους μήνες στον Τραμπ, ποια 
θα είναι τα επιχειρήματα;

– Τα επιχειρήματά μας θα είναι 
ότι όπως στηρίξαμε την Ουκρα-
νία όταν υπήρχε παραβίαση του 
διεθνούς δικαίου, με τον ίδιο τρό-
πο εμείς θα είμαστε πάντοτε με 
τη διεθνή νομιμότητα. Η ειρήνη 
και η επιβολή του διεθνούς δικαί-
ου είναι συνθήκη ευημερίας, όχι 
μόνο μεταξύ των κρατών, αλλά 
και για την οικουμένη ολόκληρη. 
Αρα, εάν μπορέσουμε να αποκα-
ταστήσουμε τη διεθνή νομιμό-
τητα χωρίς να έχουμε από την 
άλλη πλευρά καταδυναστεύσει 

λαούς οι οποίοι έχουν υποστεί 
αυτή τη βάσανο, νομίζω ότι θα 
έχουμε αποκαταστήσει και μια 
τάξη πραγμάτων.

 
Α. Π.: Αυτό θα το πείτε σε έναν 
άνθρωπο που θέλει να πάρει τον 
Παναμά, τη Γροιλανδία... Δεν εί-
ναι πολύ πειστικό το επιχείρη-
μα όπως το διατυπώνετε, με όλο 
τον σεβασμό...

– Tο αντιλαμβάνομαι, αλλά δεν 
είμαι σίγουρος ότι η τήρηση αρχών 
είναι πάρα πολύ αδύναμη απένα-
ντι και σε αυτά τα επιχειρήματα. 
Νομίζω ότι αυτό που έχει αποδει-
χθεί τα τελευταία χρόνια είναι ότι 
η πιστή προσήλωση στο διεθνές 
δίκαιο μόνον οφέλη μπορεί να έχει. 
Τα πολλαπλά στάνταρ και η προ-

σαρμογή σε καταστάσεις με διαφο-
ρετικά (κάθε φορά) κριτήρια, στο 
τέλος της ημέρας αποβαίνουν εις 
βάρος σου. Εμείς θα είμαστε πά-
ντοτε συνεπείς. Θα είμαστε πά-
ντοτε με το διεθνές δίκαιο. Εάν 
από τη συζήτηση προκύψει ότι 
το διεθνές δίκαιο δεν είναι πειστι-
κό, σας διαβεβαιώ ότι έχουμε μια 
ολόκληρη γκάμα από επιχειρή-
ματα τα οποία μπορούμε να ανα-
πτύξουμε, τα οποία έχουν και πιο 
ωφελιμιστικό χαρακτήρα. Ομως 
νομίζω ότι από θέση αρχής η Ελ-
λάδα, ισχυρό μέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης, μέλος του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνω-
μένων Εθνών, δεν μπορεί παρά να 
προβάλλει τη διεθνή νομιμότητα 
ως πηγή ισχύος της.

Στιγμιότυπο από τη νατοϊκή άσκηση «Steadfast Dart 2025» που έλαβε χώρα στη Νέα Αγχίαλο στα μέσα Φεβρουαρίου. «∆εν είμαστε αιθεροβάμβονες. δεν εφησυχάζουμε, γι’ αυτό η χώρα ισχυ-
ροποιείται και σε ό,τι αφορά τους εξοπλισμούς της», επισημαίνει ο Γιώργος Γεραπετρίτης.

Δεν συζητήσαμε ποτέ 
για μίλια στο Αιγαίο

Οι έρευνες για το καλώδιο θα συνεχιστούν βάσει προγράμματος
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Γιώργος Γεραπετρίτης

Δεν θα μπορούσαμε να κάνουμε αλλιώς για την Ουκρανία

Η συνέντευξη 
με τον υπουρ-
γό Εξωτερικών, 
Γιώργο Γεραπε-
τρίτη, είναι το 
πρώτο podcast 
σειράς που θα 
επιμελείται ο 

Κωνσταντίνος Φί-
λης για θέματα 
εξωτερικής πολι-
τικής και διεθνών 
σχέσεων στο 

kathimerini.gr

Σαρώστε για 
να ακούσετε 

ολόκληρη 
τη συνέντευξη
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Αντίστροφα μετράει πλέον ο χρόνος 
προκειμένου οι έρευνες για την 
ηλεκτρική διασύνδεση Ελλάδας 
- Κύπρου όχι μόνο να εντατικο-
ποιηθούν, αλλά και να μπουν στα 
«βαθιά νερά» περιοχών εκτός των 
εθνικών χωρικών υδάτων, που η 
Αγκυρα υποστηρίζει ότι καλύπτο-
νται από το άκυρο τουρκολιβυκό 
μνημόνιο. Η απόφαση για την προ-
ώθηση του έργου του καλωδίου 
έχει «κλειδώσει», ενώ οι επόμενες 
κινήσεις της Αθήνας εξετάστηκαν 
σε άτυπο μίνι ΚΥΣΕΑ που πραγμα-
τοποιήθηκε υπό τον πρωθυπουρ-
γό Κυρ. Μητσοτάκη το περασμένο 
Σάββατο στο Μέγαρο Μαξίμου. Οι 
ερευνητικές εργασίες του ιταλι-
κού πλοίου τοποθετούνται χρονι-
κά ακόμη και εντός του προσεχούς 
δεκαπενθημέρου, παρότι εναλ-
λακτικά δεν έχει αποκλειστεί να 
μετατεθούν χρονικά για μερικές 
εβδομάδες, αλλά σε κάθε περίπτω-
ση όχι πέραν του διμήνου. Οπως 
αναφέρεται χαρακτηριστικά, «θα 
τηρηθεί το χρονοδιάγραμμα και το 
έργο δεν εγκαταλείπεται».

«Μονόδρομος»

Η Αθήνα δεν τρέφει αυταπά-
τες για την πιθανή αντίδραση της 
Αγκυρας. Εξάλλου το καλοκαίρι 
η τουρκική πλευρά είχε στείλει 
πολεμικά πλοία στην Κάσο, ενώ 
πρόσφατα προέβη σε παρενόχλη-
ση του ιταλικού πλοίου δι’ ασυρ-
μάτου, βόρεια της Κρήτης. Ομως 
θεωρεί την προώθηση του έργου 
μονόδρομο για μια σειρά από λό-
γους: Πρώτον, η χώρα έχει ανα-
λάβει δεσμεύσεις έναντι της Ε.Ε., 
αλλά και της γαλλικής εταιρείας 
που μετέχει στο εγχείρημα, το 
οποίο έχει προφανώς και οικο-
νομική διάσταση. ∆εύτερον, τυ-
χόν υπαναχώρηση της Αθήνας θα 
σηματοδοτούσε έμμεση αποδο-
χή των θέσεων της Αγκυρας περί 
εγκυρότητας του τουρκολιβυκού 
μνημονίου, με όλες τις συνεπαγό-
μενες «παρενέργειες».

Ενόψει της οριστικοποίησης 

των αποφάσεων για το καλώδιο, 
στα «συν» για την Αθήνα περι-
λαμβάνεται ότι στο έργο εμπλέ-
κονται με διαφορετικούς τρόπους 
δύο από τις πλέον ισχυρές ευρω-
παϊκές δυνάμεις – η Γαλλία και 
η Ιταλία. Επίσης, το έργο είναι 
απολύτως συμβατό με το διεθνές 
δίκαιο και δεν συνδέεται καθ’ οι-
ονδήποτε τρόπο με το καθεστώς 
των θαλασσίων ζωνών. 

Στον αντίποδα, «μείον» μπορεί 
να θεωρηθεί ότι οι ΗΠΑ όχι μόνο 
βρίσκονται σε φάση «μετάβασης» 
και εστιάζουν στο Ουκρανικό, αλ-
λά και είναι σαφές πως δεν έχουν 
πλήρη εικόνα για τα δεδομένα 

στην περιοχή. Το γεγονός αυτό 
μπορεί να συνεκτιμηθεί κατά τη 
διαμόρφωση της τελικής απόφα-
σης αναφορικά με τον χρόνο επα-
νέναρξης των εργασιών για το 
καλώδιο. 

Με Ρούμπιο

Αυτή την εβδομάδα ο υπουρ-
γός Εξωτερικών Γιώργος Γερα-
πετρίτης θα βρίσκεται στη Νέα 
Υόρκη και στη συνέχεια στην Ου-
άσιγκτον, όπου πρόκειται να συ-
ναντηθεί στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ 
με τον νέο Αμερικανό ομόλογό 
του Μάρκο Ρούμπιο, ένα πρόσω-
πο που –αν μη τι άλλο– γνωρίζει 

τις ευαίσθητες ισορροπίες στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Αν και αυτή 
τη στιγμή στο –αποδεκατισμένο– 
Στέιτ Ντιπάρτμεντ η προσοχή εί-
ναι στραμμένη προς την Ουκρα-
νία και είναι απολύτως σαφές ότι 
ο πυρήνας των συζητήσεων του 
κ. Ρούμπιο με τον κ. Γεραπετρίτη 
θα στραφεί γύρω από το συγκε-
κριμένο θέμα.

Προκειμένου πάντως να μην 
προκληθούν αναίτιες εντάσεις 
η Αθήνα δεν θα αιφνιδιάσει την 
Αγκυρα: Μέσω των υφιστάμε-
νων διαύλων προτίθεται να την 
ενημερώσει για τις κινήσεις της, 
αλλά και για τους λόγους για τους 

οποίους αυτές είναι απολύτως 
συμβατές με το διεθνές δίκαιο. 
Εχουν προηγηθεί και άλλες επα-
φές επί τούτω ανάμεσα στην 
Αθήνα και στην Αγκυρα, τόσο 
σε επίπεδο υπουργών (Γεραπε-
τρίτης - Φιντάν στην Ντόχα προ 
τριών εβδομάδων) όσο και μέσω 
των υπηρεσιακών διαύλων που 
υπάρχουν. Από την Αγκυρα –πέ-
ρα από την προφανή κινητοποί-
ηση κορβέτας κάθε φορά που τα 
ερευνητικά πλοία βρίσκονταν σε 
σημείο εκτός χωρικών υδάτων, 
ακόμη και βορείως της Κρήτης– 
έχει διαμηνυθεί εγγράφως ότι 
ακόμη και οι έρευνες στη στή-

λη ύδατος, αναφαίρετη δικαιο-
δοσία της Ελλάδας με βάση τα 
δικαιώματα κάθε κράτους στην 
ανοιχτή θάλασσα, αντιμετωπίζο-
νται ως κινήσεις που γίνονται σε 
περιοχή τουρκικής ευθύνης (νό-
τια της Κάσου) ή σε εκκρεμότητα 
(βορείως της Κρήτης). Ολα αυτά, 
βεβαίως, ενώ στα νότια της Κά-
σου και της Καρπάθου η Αθήνα 
έχει ενεργή συμφωνία οριοθέτη-
σης ΑΟΖ από τον Αύγουστο του 
2020 με την Αίγυπτο.

Την ίδια στιγμή, στη Λευκωσία 
καταλογιζόταν επαμφοτερίζουσα 
συμπεριφορά, καθώς η Κυπριακή 
∆ημοκρατία επιχειρεί να διαγνώ-
σει πώς θα εξελιχθεί η ελληνο-
τουρκική διάσταση του θέματος 
προτού εμφανιστεί να έχει μια 
οριστική στάση υπέρ ή κατά της 
ολοκλήρωσης του έργου.

Το θέμα τέθηκε και το περα-
σμένο Σάββατο (15 Φεβρουαρίου) 
σε  σύσκεψη του ΚΥΣΕΑ με πο-
λύ περιορισμένη σύνθεση. Στη 
σύσκεψη αυτή καταγράφηκαν 
τα κενά επικοινωνίας που υπάρ-
χουν σε κάποια ζητήματα ανάμε-
σα στα υπουργεία Εξωτερικών 
και Εθνικής Αμυνας, ωστόσο υπο-
γραμμίστηκε η ανάγκη το έργο 
να προχωρήσει. Η κατάσταση 
έχει συζητηθεί και σε επίπεδο 
επιχειρησιακό, με αντιμετώπι-
ση όλων των πιθανών σεναρί-
ων, θετικών και αρνητικών. Στο 
υπουργείο Εθνικής Αμυνας υπάρ-
χει συγκεντρωμένη η πολύτιμη 
εμπειρία της αντιπαράθεσης των 
στόλων με επίκεντρο τις έρευνες 
του «Ορούτς Ρέις» στην περιοχή 
ανατολικά και νότια της Ρόδου, 
από την οποία εξήχθησαν τότε 
συμπεράσματα τα οποία επιβε-
βαιώνουν το πλεονέκτημα που 
διαθέτει στην περιοχή η Τουρκία 
λόγω γεωγραφικής εγγύτητας. 
Απέναντι από τη Ρόδο το τουρ-
κικό ναυτικό διαθέτει τη βάση 
του Ακσάζ, η οποία αποτελεί έναν 
σημαντικό δεύτερο ναύσταθμο 
με δυνατότητα υποστήριξης μα-
κροχρόνιων επιχειρήσεων στην 
Ανατολική Μεσόγειο.  

Των Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ - Β. ΝΕΔΟΥ

Αντίστροφη μέτρηση για τη συνέχιση των ερευνών στην περιοχή 

που η Αγκυρα ισχυρίζεται ότι καλύπτεται από το τουρκολιβυκό μνημόνιο 

Το καλώδιο σε «βαθιά νερά»

Στελέχη της φρεγάτας «Υδρα», η οποία συμμετέχει στην ευρωπαϊκή επιχείρηση «Ασπίδες» στην Ερυθρά Θάλασσα, κατά την υποδοχή του 
υπουργού Αμυνας τη ∆ευτέρα. Ο Νίκος ∆ένδιας επισκέφθηκε τη φρεγάτα στο περιθώριο της παρουσίας του στη διεθνή έκθεση αμυντικού 
υλικού IDEX & NAVDEX στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα.

Α
Π

Ε 
- 

Μ
Π

Ε

Πρωτίστως από το 2012 και την 
κορύφωση της κρίσης και μετά, 
αλλά και νωρίτερα, το εκλογικό 
σώμα στην Ελλάδα είναι «τριχο-
τομημένο», παρατηρεί έμπειρος 
αναλυτής δημοσκοπήσεων: Το 
ένα τρίτο των ψηφοφόρων επι-
λέγει κόμματα εντός των τειχών 
του συστημισμού, το δεύτερο 
τρίτο στρέφεται σε αντισυστη-
μικές εκφάνσεις της πολιτικής 
σκηνής, ενώ οι υπόλοιποι κι-
νούνται μεταξύ των δύο κατευ-
θύνσεων, διαμορφώνοντας τους 
εκάστοτε συσχετισμούς. Είναι εν-
δεικτικό ότι και στην πρόσφατη 
δημοσκόπηση της GPO (για τα 
«Παραπολιτικά») το 42,6% των 
ερωτηθέντων δηλώνει συστημι-
κό, το 37,4% αντισυστημικό, ενώ 
το 20% δεν τοποθετείται στο συ-
γκεκριμένο δίπολο. ∆ιαμορφώνο-
νται κατά την τρέχουσα συγκυρία 
συνθήκες ώστε υπό το βάρος της 
τραγωδίας των Τεμπών ο αντισυ-
στημισμός –με όλες τις ιδιαιτερό-
τητες και ασάφειες του όρου– να 
κυριαρχήσει; Ορισμένοι δεν το 
αποκλείουν. Τα κατεξοχήν συ-
στημικά κόμματα, δηλαδή Ν.∆. 
και ΠΑΣΟΚ, στην τελευταία δη-
μοσκόπηση της ALCO (για τον 
Alpha) συγκεντρώνουν αθροι-
στικά το 37,7% στην πρόθεση 
ψήφου, δηλαδή ποσοστό λίγο 
μεγαλύτερο του ενός τρίτου του 
εκλογικού σώματος. Παράλληλα, 
η πλειονότητα της κοινής γνώμης 
(GPO) τοποθετείται θετικά έναντι 
του αντισυστημισμού, καθώς σε 
ποσοστό 54% εκτιμά πως συνι-
στά δείγμα μιας κοινωνίας που 
διαθέτει αντανακλαστικά, ένα-
ντι μόλις του 36,2% που θεωρεί 
το φαινόμενο επικίνδυνο για τη 
δημοκρατία. Βεβαίως, δεν υφί-
σταται ένα πολιτικό υποκείμε-
νο –είτε πρόσωπο είτε κόμμα– 
που να μπορεί να υποδεχθεί το 
σύνολο σχεδόν της κοινωνικής 
δυσφορίας, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ κα-

τά την έναρξη της οικονομικής 
κρίσης. Ομως, ουδείς μπορεί να 
αποκλείσει –λόγω της διάδοσης 
των θεωριών συγκάλυψης στην 
υπόθεση των Τεμπών, αλλά και 
της οικονομικής πίεσης που υφί-
σταται μερίδα των πολιτών– τον 
κατακερματισμό της ψήφου όπως 
συνέβη στις εκλογές του Μαΐ-
ου του 2012, όταν η δύναμη της 
Ν.∆. υποχώρησε κάτω του 20%. 
Ορισμένοι, πάντως, δεν αποκλεί-
ουν το σκηνικό που τείνει να δι-
αμορφωθεί να μην αποτελέσει 
τελικά κίνδυνο, αλλά παράθυρο 
ευκαιρίας για την ανάκαμψη του 
κυβερνώντος κόμματος. Ο Κυρ. 
Μητσοτάκης μπορεί να επιτύχει 
την άνοδο των ποσοστών της 
Ν.∆. «κυριαρχώντας», όπως λέ-

γεται, στον χώρο που τάσσεται 
κατά του αντισυστημισμού, εάν 
βεβαίως και η κυβερνητική μη-
χανή ανεβάσει ρυθμούς, καθώς 
το 55% αναφέρει πως δεν θα ήθε-
λε να δει στη διακυβέρνηση της 
χώρας μια μη συστημική δύναμη. 
Το συγκεκριμένο εύρημα εξηγεί 
κατά πολλούς και τη μεταβολή 
της στρατηγικής του Μεγάρου 
Μαξίμου με τη γενικευμένη επί-
θεση κατά της αντιπολίτευσης: 
Καθώς ο χρόνος μετράει αντί-
στροφα για τα συλλαλητήρια για 
τα Τέμπη, η κυβέρνηση επέλεξε, 
με αφορμή και τις αναφορές της 
Κουμουνδούρου στον θάνατο του 
Β. Καλογήρου, να στοχοποιήσει 
όχι μόνο τα κόμματα στα άκρα 
του πολιτικού φάσματος και τον 

ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ευθέως και το ΠΑ-
ΣΟΚ αναφερόμενη σε «χυδαίες» 
και «τοξικές» πρακτικές, ενώ έβα-
λε στο τραπέζι και το χαρτί της 
πολιτικής σταθερότητας.

Μεταγραφές 
και (αυτο)γκολ

Η προσπάθεια της Ν.∆. να κυ-
ριαρχήσει στον συστημικό χώρο 
και να προβάλει ως ισχυρό το δί-
λημμα «Μητσοτάκης ή ακυβερ-
νησία» διευκολύνεται από την 
αδυναμία του Νίκου Ανδρουλάκη 
να εμφανιστεί ως εναλλακτικός 

πόλος διακυβέρνησης. Το ΠΑ-
ΣΟΚ δεν διαθέτει ποσοστά που 
θα του επέτρεπαν να αμφισβη-
τήσει την πρώτη θέση της Ν.∆.· 
αντιθέτως, έχει απολέσει περί τις 
δύο ποσοστιαίες μονάδες από τον 
περασμένο Νοέμβριο. Επίσης, 
αδυνατεί να αρθρώσει στρατη-
γική κυβερνητικών συνεργασί-
ων, καθώς ο «μεγάλος συνασπι-
σμός» με τη Ν.∆. αποκλείεται, 
ενώ έχει εκτιμηθεί πως κάθε σή-
μα σύμπλευσης με τον ΣΥΡΙΖΑ θα 
απομάκρυνε τη Χαριλάου Τρικού-
πη από τους μετριοπαθείς ψηφο-
φόρους. Επί της ουσίας, δηλαδή, 
το ΠΑΣΟΚ οδεύει προς την κα-
τάθεση της πρότασης μομφής με 
στόχο την πτώση του Κυρ. Μη-
τσοτάκη χωρίς να μπορεί να «εγ-
γυηθεί» την επόμενη ημέρα της 
χώρας σε κυβερνητικό επίπεδο. 
Μάλιστα, στελέχη που βρέθηκαν 
«απέναντι» στον Ν. Ανδρουλάκη 
κατά την αναμέτρηση για την 
ηγεσία εκτιμούν πως ο δρόμος για 
την αξιωματική αντιπολίτευση θα 
παραμείνει ανηφορικός, ανεξαρ-
τήτως της πορείας της υπόθεσης 
των Τεμπών: Η επιστροφή στη 
«σημειακή» αντιπολίτευση –με 
προτάσεις για θέματα όπως η κοι-
νωνική κατοικία και η δημόσια 
διοίκηση– στην οποία επενδύει 
η Χαριλάου Τρικούπη αποδείχθη-
κε ότι έχει πεπερασμένα αποτε-
λέσματα. Παράλληλα, αν και ο 
Ν. Ανδρουλάκης είναι δεδομένο 
πως δεν πρόκειται να αμφισβη-
τηθεί μέχρι τις επόμενες εθνικές 
εκλογές η πολυφωνία εντός των 
οργάνων του ΠΑΣΟΚ δύσκολα 
θα αποφευχθεί, αφού εκτιμάται 
πως εάν οι Παύλος Γερουλάνος 
και Χάρης ∆ούκας παραμείνουν 
σιωπηλοί, «θα χάσουν τον κόσμο 
τους». Οπως λέγεται χαρακτηρι-
στικά, προκειμένου το ΠΑΣΟΚ 
να υπερβεί το φράγμα του 20% 
χρειάζεται «ένα γκολ» και αυτό 
δεν μπορεί να επιτευχθεί μέσω 

της μεταγραφής της Ράνιας Θρα-
σκιά ή του Πέτρου Παππά. 

Ασκήσεις 
ισορροπίας

Με διαφορετικές «ταχύτητες» 
θα κινηθεί τις αμέσως επόμενες 
εβδομάδες η Αθήνα στα μεγάλα 
διεθνή μέτωπα της Ουκρανίας και 
της Μέσης Ανατολής. Αναφορικά 
με την Ουκρανία, η προσέγγιση 
της ελληνικής διπλωματίας θα εί-
ναι «συγκρατημένη», ενώ στη Μέ-
ση Ανατολή θα επιδιωχθεί η πα-
ρουσία της να είναι πιο ορατή. Η 
επιφυλακτικότητα της Αθήνας σε 
σχέση με το Ουκρανικό βασίζεται 
σε δύο παραδοχές: Πρώτον, είναι 
δύσκολο να σταθμιστεί η τελική 
στρατηγική του Ντόναλντ Τραμπ, 
αλλά και το πλαίσιο μιας πιθανής 
συμφωνίας. ∆εύτερον, διαφαίνε-
ται πως η Ευρώπη θα παραμείνει 
διχασμένη και αδύναμη να δια-
δραματίσει ουσιαστικό ρόλο στις 
εξελίξεις. Πρόσθετη περιπλοκή για 
την Αθήνα συνιστά ότι η όποια 
λύση με τη σφραγίδα Τραμπ θα 
έχει αρνητικές πτυχές, καθώς δεν 
αναμένεται να γίνουν σεβαστά τα 
ουκρανικά σύνορα – αρχή στην 
οποία ευλόγως αποδίδει μεγάλη 
σημασία η Ελλάδα. Τις επόμενες 
ημέρες, πάντως, θα υπάρξει ενδε-
χομένως καθαρότερη εικόνα για τις 
προθέσεις τις νέας αμερικανικής 
διοίκησης –και στα ελληνοτουρκι-
κά– καθώς επίκειται η συνάντηση 
του Γιώργου Γεραπετρίτη με τον 
Μάρκο Ρούμπιο. Στόχος της ελλη-
νικής πλευράς σε κάθε περίπτωση 
είναι να γίνει «αντιληπτή» από την 
κυβέρνηση Τραμπ ως μια χώρα-
κλειδί στην κρίσιμη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου και όχι ως 
ένα ακόμη κράτος-μέλος της Ε.Ε.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Το εκκρεμές του αντισυστημισμού

Ελληνική σημαία σε διαδήλωση φοιτητών στο Κραγκούγεβατς της Σερβίας, το προηγούμενο Σάβ-
βατο. Οι Σέρβοι διαδηλωτές –στο κύμα διαμαρτυρίας που προκάλεσε η κατάρρευση στέγης σε σταθ-
μό τρένου στο Νόβι Σαντ τον περασμένο Νοέμβριο με 15 νεκρούς– έχουν «αδελφοποιηθεί» με το 
κίνημα των Τεμπών. 
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Το βίντεο στο οποίο η πρώην κα-
γκελάριος Αγκελα Μερκελ υμνεί 
το συνταγματικά κατοχυρωμένο 
δικαίωμα στην αντίσταση, το 2019, 
γίνεται δεκτό με γιουχάισμα. Τε-
τρακόσιοι φανατικοί υποστηρικτές 
της Εναλλακτικής για τη Γερμανία 
(AfD), όσοι βρίσκονται στην ίδια 
αίθουσα μ’ εμένα το παγωμένο 
βράδυ της Τετάρτης, νιώθουν υπό 
διωγμόν. Μια γυναίκα μιλάει δα-
κρυσμένη για έναν αντιεμβολια-
στή, σαν να αναφέρεται σε λαϊκό 
ήρωα. Το κοινό κρατάει χάρτινα 
περιστέρια της ειρήνης και διεκ-
δικεί το τέλος του πολέμου στην 
Ουκρανία. Ενας κάτοικος της πό-
λης ευχαριστεί από μικροφώνου 
«τα ελεύθερα ΜΜΕ» (youtubers 
και παρουσιαστές) για τη στήριξη 
στο ακροδεξιό κόμμα. Οταν όμως 
ζητάω να κάνω μια ερώτηση στον 
«συν-επικεφαλής» της AfD, Τίνο 
Χρουπάλα, το τοπικό στέλεχος επι-
φορτισμένο με την ομαλή ροή της 
εκδήλωσης, μου ψιθυρίζει διερευ-
νητικά στο αυτί: «Είναι σημαντι-
κή;». «Ναι, θέλω να ρωτήσω για 
την υπόθεση παράνομης χρημα-
τοδότησης ύψους 2,5 εκατ. που 
προέκυψε σήμερα». Με χτυπάει 
φιλικά στην πλάτη και μου λέει: 
«Ας το αφήσουμε αυτό σήμερα».

Υμνοι και επιρροή
Στο Νόιενχαγκεν μπάι Μπερλίν της 
πρώην ανατολικής Γερμανίας, που 
απέχει είκοσι λεπτά από το εργο-
στάσιο της Tesla κι έχει κατά κε-
φαλήν εισόδημα υψηλότερο από 
εκείνο του Βερολίνου, πραγμα-
τοποίησε μία από τις κεντρικές 
προεκλογικές συγκεντρώσεις της 
η AfD. Μετά το τραγούδι «Η Αλις 
(Βάιντελ, ηγέτις του κόμματος) 
για τη Γερμανία» στο οποίο όλοι 
σηκώνονται όρθιοι και χτυπούν 
παλαμάκια ρυθμικά, γίνεται ανά-
κρουση του εθνικού ύμνου. Προ-
σπαθώ να ακούσω αν κάποιο από 
τα αγόρια με τα ξυρισμένα κεφάλια 
που στέκονται μπροστά μου τρα-
γουδά τους απαγορευμένους στί-
χους «η Γερμανία πάνω από όλα». 
Και όμως, η AfD δεν είναι απλώς 
ένα ενσωματωμένο στο πολιτικό 
σύστημα κόμμα, που σήμερα ανα-
μενόταν να αναδειχθεί δεύτερη 
μεγαλύτερη δύναμη. Καθορίζει 
τον δημόσιο διάλογο κι ευθύνεται 
για τη μετατόπιση της προεκλογι-
κής αντιπαράθεσης προς τα δεξιά. 

Ουδέποτε οι θέσεις των κομ-
μάτων ήταν τόσο συντηρητικές. 
Σε αυτό συνέβαλαν τρεις αιματη-
ρές επιθέσεις με δράστες μετα-
νάστες. «Είχα άλλες απόψεις τον 
Νοέμβριο», παραδέχτηκε ο Χρι-
στιανοδημοκράτης (CDU) υποψή-
φιος Φρίντριχ Μερτς. Η βία και η 
εκλογή του Ντόναλντ Τραμπ στις 
ΗΠΑ ήταν το έναυσμα για να κα-
ταθέσει στη Βουλή πρόταση πέντε 
σημείων για κλείσιμο των συνό-
ρων και μαζικές απελάσεις, απο-
δεχόμενος τη στήριξη της AfD. Για 
τους Σοσιαλδημοκράτες (SPD) η 
μόνη συγκρίσιμη περίοδος ήταν 
το γερμανικό φθινόπωρο του 1977, 
όταν η δράση της τρομοκρατικής 
οργάνωσης RAF είχε οδηγήσει σε 
σκλήρυνση της πολιτικής του τό-
τε καγκελαρίου Χέλμουτ Σμιντ. 

«Οταν έβλεπα 
τη Λέσβο»

Οι Πράσινοι του Ρόμπερτ Χάμπεκ 
επικρίνονται εσωκομματικά ότι 
έχουν αλλοιώσει τον ιδεολογικό 
χαρακτήρα τους μιλώντας για απε-
λάσεις και δίνοντας έμφαση στην 
εσωτερική ασφάλεια. Κληθείσα 
να σχολιάσει αυτές τις ενστάσεις 
και τη διαρροή ψηφοφόρων προς 
τα αριστερά, η Πράσινη υπουρ-
γός Εξωτερικών, Αναλένα Μπέρ-
μποκ, είπε στην «Κ» στη διάρκεια 
της προεκλογικής εκστρατείας 
της στο Πότσνταμ: «Η διαφορά 
μας από άλλα κόμματα, όπως το 
Die Linke που αναφέρατε, είναι 
ότι εμείς θέλουμε να κυβερνή-
σουμε. Μου συμβαίνει συχνά σε 
θέματα εξωτερικής πολιτικής ή 
ασύλου. Οταν έβλεπα παλιά τις 
φωτογραφίες από τη Λέσβο κι επι-
σκεπτόμουν τους προσφυγικούς 
καταυλισμούς στην Ελλάδα, μου 
ερχόταν κι εμένα αντανακλαστι-
κά να βγω στα σόσιαλ μίντια και 
να φωνάξω “δεν γίνεται να συνε-
χιστεί αυτό! Πρέπει να τελειώσει 
με τρία θαυμαστικά μετά”. Πόσο 
ανακουφιστικό είναι. Εγώ όμως 
μπήκα στην πολιτική για να ανα-
λάβω ευθύνες. Οχι μόνο για να πω 
ότι πρέπει να μπει ένα τέλος, αλ-
λά για να σπάσω το κεφάλι μου 
πώς μπορεί να τελειώσει. Γι’ αυτό 
ανέλαβα τη μεγάλη ευθύνη μαζί 
με άλλα 26 κράτη-μέλη της Ε.Ε., 
ειδικά την Ελλάδα και την Ιταλία. 
Μην ξεχνάμε ότι εδώ έχουμε την 
πολυτέλεια, επειδή είμαστε στην 
καρδιά της Ευρώπης, να μην κα-
ταφτάνουν πολλοί μετανάστες 
στα άμεσα σύνορα μας κι έτσι επί 
χρόνια κλείναμε τα μάτια και λέ-
γαμε ότι δεν είναι δικό μας πρό-
βλημα. Τότε όμως μας είπαν οι χώ-
ρες πρώτης γραμμής “είναι δικό 
μας πρόβλημα κι αν δεν μας βο-

ηθήσετε θα ακολουθήσουμε μια 
πολιτική σφραγίσματος των συ-
νόρων και δεν θα τολμάει κανείς 
να έρθει”. Αυτό θα κατέστρεφε 
περαιτέρω τον ανθρωπισμό μας, 
το δικαίωμα στο άσυλο, την ευ-
ρωπαϊκή σύμβαση δικαιωμάτων 
του ανθρώπου. Η ευθύνη μου τό-
τε ήταν να αναρωτηθώ: Πώς θα 
σώσουμε τον ανθρωπισμό μας 
στην Ευρώπη; Και αυτό γίνεται 
μόνο αν πούμε ότι ως χώρα είμα-
στε υποχρεωμένοι να θεσπίσουμε 
συντεταγμένες δομές. Γι’ αυτό δι-
απραγματεύτηκα το σύμφωνο για 
το μεταναστευτικό και το άσυλο. 
Χρειάστηκε ένας συμβιβασμός. Κι 
ένας συμβιβασμός σημαίνει ότι 
πρέπει να λαμβάνει κανείς υπό-
ψη του άλλες 26 φωνές». 

Οι Ελεύθεροι ∆ημοκράτες (FDP) 
επίσης απογοήτευσαν μέρος της 
εκλογικής τους βάσης, υποστη-
ρίζοντας την αμφιλεγόμενη σύ-
μπραξη Μερτς και AfD. Η πρώην 
αριστερή Σάρα Βάγκενκνεχτ χρη-
σιμοποιεί ακριβώς την ίδια φρασε-
ολογία με το ακροδεξιό κόμμα και 

ψήφισε κι εκείνη την πρωτοβου-
λία Μερτς. Στην τελευταία ομιλία 
της, με φόντο την Πύλη του Βρα-
δεμβούργου, οι υποστηρικτές της 
κρατούσαν τα ίδια περιστέρια της 
ειρήνης με αυτά της AfD μόνο που 
αντί για μπλε είναι κόκκινα. Το 
πιθανότερο είναι πως δεν θα ξε-
περάσει το 5% σήμερα παρά την 
περυσινή δυναμική εκκίνηση του 
νεοπαγούς κόμματός της. Το μόνο 
κόμμα που μοιάζει να αποκλίνει 
από την ατζέντα της AfD κι εξακο-
λουθεί να απορρίπτει μια σκληρή 
μεταναστευτική πολιτική, το Κόμ-
μα της Αριστεράς (Die Linke), συ-
σπειρώνει τις αριστερές διαρροές 
από τα άλλα κόμματα και εμφανί-
ζεται να ξεπερνά το εκλογικό όριο. 
H 36χρονη Χάιντι Ράιχινεκ, με το 
τατουάζ της Ρόζα Λούξεμπουργκ 
στο χέρι, έχει στο TikTok περισ-
σότερους ακολούθους από ό,τι οι 
Μερτς και Σολτς μαζί.

«Τα ΜΜΕ και τα άλλα κόμματα 
συστηματικά υπερέβαλλαν στις 
προειδοποιήσεις τους για την AfD 
από την ίδρυσή της μέχρι σήμε-
ρα, καταλήγοντας να της κάνουν 
διαφήμιση. Πρόκειται για μια πα-
ράδοξη προεκλογική εκστρατεία 
εναντίον και παράλληλα υπέρ του 
κόμματος», αναφέρει σε συνέντευ-
ξή του στην εφημερίδα Zeit ο φι-
λόσοφος Πέτερ Σλοτερντάικ. Σε 
κάθε προεκλογική εκδήλωση της 
AfD διοργανωνόταν μια αντιδια-
δήλωση με ακτιβιστές να προει-
δοποιούν για τον εκφασισμό της 
χώρας. Ωστόσο, οι κινητοποιήσεις 
αυτές ελάχιστα επηρεάζουν πλέον 
το εκλογικό σώμα. Στα τετραπλά 
ντιμπέιτ που πραγματοποιήθη-
καν, η επικεφαλής της AfD Αλις 
Βάιντελ έσφιξε το χέρι όλων των 
συνομιλητών της. Η κανονικοποί-
ηση πέτυχε κι ας τελεί το κόμμα 
υπό παρακολούθηση από την Αρ-
χή Προστασίας του Συντάγματος. 
Ο ιστορικός Φόλκερ Βάις εντοπί-
ζει τον απόηχο του γκεμπελικού 
newspeak στη ρητορική του ακρο-
δεξιού κόμματος: Ο υποτιθέμενος 
φιλειρηνισμός, που στην πραγ-
ματικότητα είναι άμεση στήριξη 
στον Βλαντιμίρ Πούτιν. Το «ηθικό 
πλεονέκτημα», που καταρρίπτεται 
με τις αποκαλύψεις για παράνομη 
χρηματοδότηση. Ο αντισυστημι-
σμός, που ξεγυμνώνεται από την 
παροχολογία με φοροαπαλλαγές 
που θα προκαλούσαν τρύπα 181 
δισ. ευρώ στα δημόσια έσοδα και 
αυξήσεις συντάξεων πέρα από κά-
θε δημογραφική λογική.
 

Τι θα κάνει ο Μερτς
Η οικονομία είναι η αχίλλειος πτέρ-
να της χώρας κι ενώ τη χρεώνο-
νται ο απερχόμενος καγκελάριος 
Ολαφ Σολτς και ο Πράσινος υπουρ-
γός Οικονομίας Ρόμπερτ Χάμπεκ, 
οι παθογένειες συσσωρεύονται 
εδώ και δεκαετίες: υποδομές που 
καταρρέουν, γραφειοκρατία, κα-
θυστερήσεις στην ψηφιοποίηση. 
Ο πληθωρισμός, οι υψηλές τιμές 
ενέργειας λόγω της εξάρτησης από 
το φθηνό ρωσικό φυσικό αέριο και 
οι διεθνείς προκλήσεις (εκλογή 
Τραμπ, πόλεμος στην Ουκρανία, 
εμπορικός πόλεμος με την Κίνα) 
συνθέτουν μια εκρηκτική κληρο-
νομιά, την οποία καλείται να δι-
αχειριστεί ο Μερτς, ως νικητής 
των εκλογών. 

«Ο Μερτς δεν πρόκειται να λύ-
σει κανένα δομικό πρόβλημα από 
αυτά που περιγράφω στο βιβλίο 
μου», λέει στην «Κ» ο δημοσιο-
γράφος Βόλφγκανγκ Μουνχάου, 
συγγραφέας του «Kaput, το τέ-
λος του γερμανικού θαύματος» 
(κυκλοφορεί στα αγγλικά από τις 
εκδόσεις Swift Press, 2024). «Το 

μόνο που τον ενδιαφέρει είναι να 
ανέβει την εξουσία. Και γι’ αυτό 
θα πρέπει να αντιπολιτεύεται τον 
Τραμπ. ∆εν υπάρχει καμία έμφα-
ση, όμως, στις οικονομικές μεταρ-
ρυθμίσεις».

Το τιμόνι της Ευρώπης
Η Ευρώπη κοιτάει προς το μέρος 
του καθώς η διπλή κυβερνητική 
αστάθεια σε Βερολίνο και Παρί-
σι έχει βρει την ήπειρο στην πιο 
ευαίσθητη στιγμή της. Μπορεί ο 
ψηλόλιγνος μάλλον άπειρος πολιτι-
κός, που είχε εγκαταλείψει την πο-
λιτική για τις επιχειρήσεις επί μια 
δεκαετία, να αποτελέσει τον ηγέτη 
του ελεύθερου κόσμου, τον ρόλο 
που είχε ανατεθεί στη Μέρκελ κα-
τά την πρώτη προεδρία Τραμπ; Το 
βέβαιο είναι ότι από απόψε το βρά-
δυ η χώρα μπαίνει σε νέα περίοδο 
εσωστρέφειας, όσο θα διαρκούν οι 
διαβουλεύσεις για τον σχηματισμό 
βιώσιμης κυβέρνησης. 

«Αν δεν λύσουμε τα προβλήμα-
τα της οικονομίας και της μετανά-
στευσης, θα παραδώσουμε τη χώ-
ρα στις δυνάμεις του λαϊκισμού», 
αναγνώρισε ο Μερτς στην τελευ-
ταία προεκλογική ομιλία του στο 
Βερολίνο. Εφερε κάποια αστεία 
παραδείγματα για τη γραφειοκρα-
τία που υπονομεύει την οικονομία: 
Οτι για να γίνουν επιστημονικά 
πειράματα σε πτώματα πρέπει ο 
νεκρός να υπογράψει ότι δέχεται 
να εκχωρήσει τα προσωπικά του 
δεδομένα. Την ίδια στιγμή, για να 
παρακολουθήσω την ομιλία του 
έπρεπε να συμπληρώσω ειδική 
φόρμα, να ανταλλάξω δύο μέιλ με 
το CDU και να περάσω από δια-
σταύρωση της αστυνομικής μου 
ταυτότητας και του QR code που 
είχα λάβει. 

Στον παλιό σιδηροδρομικό 
σταθμό που συνέδεε το Βερολί-
νο με το Αμβούργο και σήμερα 
είναι γκαλερί σύγχρονης τέχνης, 
υπάρχει ένα έργο του ζωγράφου 
Ανσελμ Κίφερ με τίτλο «Λεβιά-
θαν». Εκατοντάδες φάκελοι δε-
σπόζουν, ενώ με σκοτεινά χρώ-
ματα αχνοφαίνονται στο φόντο 
σιδηροδρομικές γραμμές που οδη-
γούν σε στρατόπεδα συγκέντρω-
σης. Είναι ένα σχόλιο στην προ-
σπάθεια του γερμανικού κράτους 
για απογραφή του πληθυσμού στα 
τέλη της δεκαετίας του 1980, που 
κίνησε τις υποψίες πολλών πολι-
τών ότι επιχειρείται αντιδημο-
κρατική παλινδρόμηση. Τέτοιου 
είδους ανησυχίες στα όρια της 
παράνοιας συνόδευαν μεταπολε-
μικά τη γερμανική κοινωνία. Τα 
αντανακλαστικά αυτά έχουν αμ-
βλυνθεί. Η νέα κυβέρνηση που θα 
προκύψει καλείται να διαψεύσει 
την κυκλική φύση της Ιστορίας.

Της απεσταλμένης μας 

στο ΒΕΡΟΛΙΝΟ 

ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η Αλις στη χώρα του Λεβιάθαν
Η απήχηση του κόμματος της Βάιντελ ρυμούλκησε προς τα δεξιά όλο το πολιτικό σύστημα. Μπορούν τα παλαιά 

κόμματα να συνεργαστούν και να βγάλουν τη Γερμανία από το σημείο «καπούτ»; Το εκλογικό ημερολόγιο της «Κ»
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Το βλέμμα της Αλις Βάιντελ κυριαρχούσε στη γιγαντοοθόνη, στην προεκλογική εκδήλωση της AfD, στο Χάλε. Στις συγκεντρώσεις του κόμματος ακούγονταν διθυραμβικά σχόλια για αντιεμβολια-
στές και ευχαριστίες προς τα «ελεύθερα ΜΜΕ» (τους youtubers). Η «Εναλλακτική» δεν είναι πια ένα σχήμα του περιθωρίου.

Μέσος όρος δη-
μοσκοπήσεων 
έως την Παρα-
σκευή 21/2

Συνδυασμοί κομ-
μάτων και πιθα-
νότητα να έχουν 
πλειοψηφία

Union

AfD

SPD

Grϋne

Linke

BSW

FDP

Τι έδειχναν 
τα γκάλοπ

Σενάρια 
συνεργασιών

«Kένυα»

Χριστιανοδημο-
κράτες/Χριστια-
νοκοινωνιστές 

CDU/CSU, Σοσι-
αλδημοκράτες 
SPD, Πράσινοι

(πολύ μεγάλη)

(μεγάλη)

(μικρή)

(μικρή)

«Γερμανία»

CDU/CSU, SPD, 
Ελεύθεροι 
∆ημοκράτες - 

FDP

Η ΓΕΡΜΑΝΙΑ 
ΨΗΦΙΖΕΙ

ΜΠΕΡΜΠΟΚ ΣΤΗΝ «Κ»

«Εδώ έχουμε την πολυ-
τέλεια, επειδή είμαστε 
στην καρδιά της Ευρώ-
πης, να μην καταφτά-

νουν πολλοί μετανάστες 
στα άμεσα σύνορά μας 
κι έτσι επί χρόνια κλεί-
ναμε τα μάτια και λέγα-
με ότι δεν είναι δικό μας 

πρόβλημα».

30%

20,5%

15,4%

13,3%

6,6%

4,4%

4,3%

CDU/CSU
Χριστιανοδημο-
κράτες/Χριστια-
νοκοινωνιστές

Εναλλακτική 
για τη Γερμανία

Σοσιαλδημο- 
κράτες

Πράσινοι

Αριστερά

Συμμαχία Σάρα 
Βάγκενκνεχτ

Ελεύθεροι 
∆ημοκράτες

«GroKo»

CDU/CSU, SPD

(Grosse Koalition-
μεγάλος συνασπι-

σμός)

«Kiwi»

CDU/CSU, 
Πράσινοι

(ακτινίδιο)
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Οταν ο Ντόναλντ Τραμπ εμφανί-
στηκε στο αμερικανικό πολιτικό 
στερέωμα, ο Βίκτορ Ντέιβις Χάν-
σον ήταν από τους λίγους ακα-
δημαϊκούς της χώρας που δεν 
έκρυψαν την προτίμησή τους 
στο πρόσωπό του. Ο πολυβρα-
βευμένος Αμερικανός ιστορικός, 
συγγραφέας και αμφιλεγόμενος 
πολιτικός σχολιαστής –ο οποί-
ος είναι και senior fellow στο 
Hoover Institution, μια δεξαμε-
νή σκέψης στο Πανεπιστήμιο 
του Στάνφορντ–, σύντομα έγινε 
ένας από τους ανθρώπους του 
προέδρου, συνομιλώντας μαζί 
του τακτικά. 

Το 2019, στο βιβλίο του 
«The Case for Trump» ανέλυε 
για ποιους λόγους η πρώτη θη-
τεία του Τραμπ ήταν επιτυχής. 
Οπως και πολλά άλλα βιβλία του 
κ. Χάνσον, ο οποίος είναι και έν-
θερμος φιλέλληνας, το συγκε-
κριμένο έγινε γρήγορα μπεστ 
σέλερ. Μετά τις προεδρικές 
εκλογές του Νοεμβρίου κυκλο-
φόρησε και η ανανεωμένη έκ-
δοση. Σήμερα μιλάει στην «Κ» 
για τον Τραμπ 2.0, και το πώς 
φιλοδοξεί με αυτή τη θητεία να 
αλλάξει τον κόσμο.

Επανεκκίνηση

«Εχει ξεκινήσει μια πολιτισμι-
κή, κοινωνική, στρατιωτική και 
οικονομική αναδόμηση για να 
δει αν μπορεί να επανεκκινή-
σει τη χώρα, μειώνοντας τους 
φόρους και τις δαπάνες, τερμα-
τίζοντας τη φούσκα του κυβερ-
νητικού wokeness, προωθώντας 
την απορρύθμιση, αναπτύσσο-
ντας το πετρέλαιο, τα πυρηνικά, 
το αέριο, τον άνθρακα και τις 
σπάνιες γαίες, μεταρρυθμίζοντας 
τον στρατό και φέρνοντας κοντά 
του ιδιοφυΐες του τεχνολογικού 
τομέα για να εξασφαλίσει την 
υπεροχή των ΗΠΑ στην τεχνητή 
νοημοσύνη, στη βιοτεχνολογία 
και στα κρυπτονομίσματα, μετα-
ξύ άλλων», λέει στην «Κ». 

Καθημερινά, συμπληρώνει, ο 
Τραμπ επιχειρεί να στήσει μια 
«αντεπανάσταση». «Κατά των 
προηγούμενων αριστεριζουσών, 
νεοσοσιαλιστικών, πράσινων 
επαναστάσεων, με τα προγράμ-
ματα συμπερίληψης και διαφο-
ρετικότητας, των χρόνων του 
Ομπάμα και του Μπάιντεν», 
τονίζει. 

Ο Τραμπ έχει καταλήξει ότι οι 
ΗΠΑ αποτελούν ένα ταχύτατα 
παρακμάζον έθνος – «λόγω των 
37 τρισ. δολαρίων χρέους, των 
κατεστραμμένων συνόρων, 12 

εκατ. παρανόμων μεταναστών 
που ήρθαν στη χώρα τα τελευ-
ταία 4 χρόνια, της γελοιοποίησης 
των ΗΠΑ στην Καμπούλ και επα-
ναστατικών woke πεποιθήσεων, 
που διάβρωσαν την κάποτε εξέ-
χουσα αμερικανική αξιοκρατία», 
υποστηρίζει  ο κ. Χάνσον. 

Καθώς δεν ανησυχεί για μια 
ακόμη επανεκλογή, ο Τραμπ αυ-
τή τη φορά είναι αδέσμευτος και 
βιάζεται να κάνει αλλαγές. Στις 
ΗΠΑ θέλει να δημιουργήσει μία 
οικουμενική μεσαία τάξη, ανε-
ξαρτήτως φυλής. «Εχει μετατρέ-
ψει το κάποτε ελιτίστικο κόμμα 
των Ρεπουμπλικανών σε ένα πο-
λύ ευρύ, λαϊκιστικό κίνημα συμ-
φερόντων μεσαίας τάξης, που αι-
σθάνεται ότι η παγκοσμιοποίηση 
έκανε πλούσιες τις ελίτ των δύο 
ακτών, οι οποίες απολάμβαναν 
τις παγκόσμιες αγορές όσο οι κα-
τώτερες τάξεις υπέφεραν από τη 
φυγή της παραγωγής και του κε-
φαλαίου – από το outsourcing και 
το offshoring», δηλώνει στην «Κ». 

«Οσον αφορά το εξωτερι-
κό, πιστεύει ότι η μεταπολεμι-
κή υπόθεση πως οι ατελείωτα 
πλούσιες και μεγαλόψυχες ΗΠΑ 
πρέπει να αναλαμβάνουν την 
άμυνα της ∆ύσης, να επιτρέπουν 
τεράστια εμπορικά ελλείμματα 
στην Ε.Ε. και την Κίνα και στους 
ίδιους τους γείτονές τους, έχει 
τελειώσει».

Συμμαχία με τους κροίσους

Πώς συνάδει όμως αυτό το κί-
νημα, το MAGA (Make America 
Great Again), κίνημα που εκπρο-
σωπεί ο Τραμπ, με τους δισεκα-
τομμυριούχους της τεχνολογίας 
όπως ο Ελον Μασκ και ο Μαρκ 

Ζούκερμπεργκ, που έχει τώρα 
στο πλευρό του;

Πολλοί από  αυτούς ήταν 
σκληροπυρηνικοί ∆ημοκρατι-
κοί το 2020, απαντάει ο κ. Χάν-
σον. «Κανένας από την Αριστερά 
δεν παραπονέθηκε όταν ΜΚΟ 
του Ζούκερμπεργκ έδωσαν 419 
εκατ. δολάρια για να απορροφή-
σουν τη δουλειά των ληξιάρχων 
σε αμφίρροπες πολιτείες - κλει-
διά. Ή όταν ο Τζορτζ Σόρος και 
ο Σαμ Μπάνκμαν-Φράιντ έδω-
σαν μαζί πάνω από 100 εκατ. 
στην καμπάνια του Μπάιντεν. 
Κανείς τότε δεν μίλησε για ολι-
γαρχικό κίνδυνο, ούτε όταν ο 
Μπέζος αγόρασε τη Washington 
Post. Οπότε η πολιτική αποστα-
σία προκάλεσε το πρόβλημα».

Ο κ. Χάνσον θεωρεί ότι με-

γάλο κομμάτι της οργής του κό-
σμου σχετικά με την εγγύτητα 
του Τραμπ στα συγκεκριμένα 
άτομα προέρχεται από το γεγο-
νός ότι οι Μασκ, Ζούκερμπεργκ, 
Μπέζος και άλλοι άλλαξαν πλευ-
ρά όταν είδαν ότι ο Τραμπ στη 
δεύτερη θητεία του σκόπευε να 
ανταμείψει τους πιστούς και να 
τιμωρήσει τους αποστάτες της 
Σίλικον Βάλεϊ. 

«Ο Τραμπ σκέφτεται περισσό-
τερο όπως ο Φράνκλιν Ρούσβελτ 
το 1942, όταν συγκέντρωσε κα-
πιταλιστές όπως ο Χένρι Φορντ, 
ο Χένρι Κάιζερ και ο Ρόμπερτ 
Κνούντσεν και τους έδωσε το 
περιθώριο να ηγηθούν του επα-
νοπλισμού των ΗΠΑ μέσα σε 3 
χρόνια, το οποίο και έκαναν. Ο 
Τραμπ θεωρεί ότι προωθώντας 
τους συγκεκριμένους ανθρώ-
πους θα σιγουρέψει την αμερι-
κανική ισχύ στο ∆ιάστημα, στη 
βιοτεχνολογία, στην AI, κ.α.», 
λέει στην «Κ». 

Η Ευρώπη

Ταυτόχρονα, ο κ. Χάνσον πι-
στεύει πως ο Τραμπ είναι ρεα-
λιστής επηρεασμένος από την 
κοσμοθεωρία του 7ου Αμερικα-
νού προέδρου, Αντριου Τζάκ-
σον. «∆εν είναι υπέρ ούτε της 
απομόνωσης αλλά ούτε και της 
νεοσυντηρητικής παρέμβασης 
– και αυτή η νοοτροπία θα πρέ-
πει να ικανοποιεί την Ευρώπη», 
συμπληρώνει.

Θεωρεί ότι η ευρωπαϊκή Αρι-
στερά απεχθάνεται τον Τραμπ 
και «μοιάζει ακόμη ανήμπορη 
να δει ότι ένας δυνατός αμερικα-
νικός στρατός, ένα ενισχυμένο 
ΝΑΤΟ, η επιπλέον πίεση για τη 

μείωση φόρων και κανονισμών 
και μια τεράστια προσπάθεια να 
μεταφερθεί LNG στην Ευρώπη 
και να κλείσουν τα σύνορα, εί-
ναι όλα προς το συμφέρον της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης», δηλώνει, 
χωρίς να εξηγεί πού έγκειται το 
όφελος για την Ε.Ε. 

Παρ’ όλα αυτά, μας ωθεί να 
επανεξετάσουμε τις ερωτήσεις 
που δέχθηκε ο Τραμπ στο Ντα-
βός τον προηγούμενο μήνα. «Η 
μόνη πρόκληση στα λεγόμενά 
του δεν αφορούσε τις πολιτικές 
του, αλλά το αν μπορεί να εφαρ-
μόσει τις καλοδεχούμενες με-
ταρρυθμίσεις αρκετά γρήγορα 
και να επιβεβαιώσει πως υπάρ-
χει αρκετό φυσικό αέριο και για 
την Ευρώπη», τονίζει.

Η Ελλάδα

Οσον αφορά τη χώρα μας, ο 
κ. Χάνσον λέει ότι ο Αμερικανός 
πρόεδρος έχει δείξει σκεπτικι-
σμό απέναντι στις επιδιώξεις της 
Τουρκίας, ενώ ευνοεί την Ελλά-
δα. «Αυτό είναι ξεκάθαρο», ση-
μειώνει. «Ταυτόχρονα, έχει μια 
συμπάθεια για μικρότερα κράτη 
σε δύσκολες γειτονιές, όπως εί-
ναι η Ελλάδα, η Κύπρος και το 
Ισραήλ».

Μιλώντας για δύσκολες γειτο-
νιές, πιστεύει πως τόσο η Κίνα 
όσο και η Ουκρανία και η Μέση 
Ανατολή θα αποτελέσουν καίρι-
ες προκλήσεις για την προεδρία 
του Τραμπ. «Θέλει να καταφέ-
ρει κάποιου είδους αμοιβαιότη-
τα με την Κίνα στο εμπόριο, να 
αποτρέψει την προσπάθειά της 
να υπονομεύσει τα συμφέροντα 
των ΗΠΑ στη Λατινική Αμερική, 
να δουλέψει με την Αυστραλία, 
την Ιαπωνία, τη Νότια Κορέα και 
την Ταϊβάν για να αποτρέψει την 
Κίνα από το να κάνει κάτι χαζό 
στην Ταϊβάν». 

Επίσης, «θέλει την αποπυρη-
νικοποίηση του Ιράν, όπως και 
να κόψει οριστικά τους τρομο-
κρατικούς “βραχίονές” του. Να 
τερματίσει τον πόλεμο στην Ου-
κρανία, παραχωρώντας την Κρι-
μαία και το Ντονμπάς – που εί-
ναι υπό ρωσικό έλεγχο από τα 
χρόνια του Ομπάμα το 2014 και 
δεν μπορούν στρατιωτικά να τα 
πάρουν πίσω». Ο κ. Χάνσον ανα-
μένει πως ο Τραμπ θα κρατήσει 
την Ουκρανία εκτός ΝΑΤΟ, ενώ 
η Ρωσία θα αποσυρθεί εκεί που 
βρισκόταν το 2022. Στο μεταξύ 
θα δημιουργηθεί μια αποστρα-
τιωτικοποιημένη ζώνη. «Ο Πού-
τιν θα μπορεί να πει ότι νομι-
μοποίησε τα διαφιλονικούμενα 
εδάφη του 2014 και ότι κράτη-
σε την Ουκρανία εκτός ΝΑΤΟ. 
Η Ουκρανία θα μπορεί να πει 
ότι στρατιωτικά χτύπησε τον 
ρωσικό κολοσσό και τον ώθη-
σε εκεί που ήταν πριν από το 
2022», καταλήγει.

Συνέντευξη στην ΗΛΙΑΝΑ ΜΑΓΡΑ
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Η ατζέντα 
μιας μεγάλης 

αντεπανάστασης

Βίκτορ Ντέιβις Χάνσον 
Ιστορικός, συγγραφέας

Ο Ελον Μασκ κραδαίνει αλυσοπρίονο στη σκηνή του Συνεδρίου Συντηρητικής Πολιτικής ∆ράσης, την Πέμπτη. «Ο Τραμπ σκέφτεται περισσότερο όπως ο Φράνκλιν Ρούζβελτ το 1942, όταν συγκέντρωσε κα-
πιταλιστές όπως ο Χένρι Φορντ, ο Χένρι Κάιζερ και ο Ρόμπερτ Κνούντσεν και τους έδωσε το περιθώριο να ηγηθούν του επανοπλισμού των ΗΠΑ μέσα σε τρία χρόνια, το οποίο και έκαναν», εξηγεί ο κ. Χάν-
σον. «Ο Τραμπ πιστεύει ότι προωθώντας τους συγκεκριμένους ανθρώπους (σ.σ. Μασκ, Ζούκερμπεργκ, Μπέζος) θα σιγουρέψει την αμερικανική ισχύ στο ∆ιάστημα, στη βιοτεχνολογία, στην AI κ.α.».

Ενας από τους θεωρητικούς του τραμπισμού εξηγεί 
στην «Κ» τις προθέσεις και τη μεθοδολογία του 47ου 

προέδρου στην οικονομία, στο εσωτερικό της Αμερικής 
και στην εξωτερική πολιτική

Ο Βίκτορ Ντέιβις Χάνσον 
ήταν από τους λίγους ακα-
δημαϊκούς που ανέκαθεν 
υποστήριζαν θέσεις Τραμπ 
και συνομιλούσαν τακτικά 
μαζί του. Το 2019, στο βιβλίο 
του «The Case for Trump» 
ανέλυε για ποιους λόγους 
η πρώτη θητεία του Τραμπ 
ήταν επιτυχής. Το βιβλίο έγι-
νε γρήγορα μπεστ σέλερ, 
ενώ πλέον κυκλοφορεί και 
η ανανεωμένη έκδοση. 

Εχει μετατρέψει το 
κάποτε ελιτίστικο κόμμα 
των Ρεπουμπλικανών σε 
ένα λαϊκιστικό κίνημα 
συμφερόντων μεσαίας 
τάξης, που αισθάνεται 

ότι η παγκοσμιοποίηση 
έκανε πλούσιες τις ελίτ 

ενόσω οι κατώτερες 
τάξεις υπέφεραν.

Ελέγχει όλες 
τις εξουσίες 
και βιάζεται

Σε πρόσφατο επεισόδιο του δη-
μοφιλούς του podcast στους New 
York Times, ο Αμερικανός δημο-
σιογράφος και σχολιαστής Εζρα 
Κλάιν ισχυρίστηκε ότι ο Τραμπ 
βιάζεται τόσο πολύ να αλλάξει τα 
πράγματα στις ΗΠΑ, υπογράφο-
ντας το ένα εκτελεστικό διάταγμα 
μετά το άλλο, γιατί θέλει να δεί-
ξει πιο ισχυρός από ό,τι είναι στην 

πραγματικότητα. 
Παρότι τονίζει ότι μόνο το απο-
τέλεσμα θα δείξει το εύρος της 
ισχύος του Τραμπ, ο κ. Χάνσον 
αναφέρει ότι μέσα σε δύο εβδο-
μάδες «σταμάτησε το 97% των 
εισόδων παράνομων μεταναστών 
στη χώρα, ανάγκασε τον Καναδά 
και το Μεξικό να φρουρούν τη 
δική τους πλευρά των συνόρων 
και να αναλογιστούν τα τεράστια 
εμπορικά τους πλεονάσματα. Η 
∆ανία τώρα ρίχνει χρήματα στη 
Γροιλανδία και προσφέρει στις 
ΗΠΑ πιο πολλές βάσεις και το πε-
ριθώριο να αποτρέψει την Κίνα 
και τη Ρωσία από το να καταπατή-
σουν την αυτονομία της Γροιλαν-
δίας και της Αρκτικής», τονίζει. Αν 
μάλιστα «επιτύχει να αναπτύξει 
την οικονομία μέσω απορρυθμί-
σεων και μείωση φόρων, μειώνο-
ντας παράλληλα τις δαπάνες, θα 
είναι ο πρώτος πρόεδρος στη σύγ-
χρονη ιστορία των ΗΠΑ που θα 
έχει καταφέρει κάτι τέτοιο».

Βιάζεται, συμπληρώνει  ο κ. Χάν-
σον, «γιατί έχει τέσσερα χρόνια 
να πετύχει αυτό που θέλει. Αυτός 
είναι ο μόνος περιορισμός της δύ-
ναμής του. Η αντιπολίτευση είναι 
ανοργάνωτη, σοκαρισμένη και 
δίνει και πάλι έμφαση στις πολύ 
ριζοσπαστικές woke - συμπεριλη-
πτικές - πράσινες πρωτοβουλίες 
που της στέρησαν την εκλογή».
Αυτή τη στιγμή ο Τραμπ ελέγχει 
τον Λευκό Οίκο, τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, τη Γερουσία, το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο. Τα βασικά 
θέματα που έχει θέσει ως προ-
τεραιότητα δείχνουν, σύμφωνα 
με τις δημοσκοπήσεις, να έχουν 
περίπου 60% αποδοχή λέει ο κ. 
Χάνσον, αλλά «μπορεί να αλλά-
ξει αυτό, δεδομένου του μεγέ-
θους της φιλόδοξης ατζέντας του, 
ωστόσο αυτή τη στιγμή μόνο αδύ-

ναμος δεν είναι».

ΠΥΡΕΤΟΣ 
ΣΤΗ ΔΥΣΗ
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Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

«Η παγκόσμια τάξη όπως τη γνωρί-
ζαμε δεν υπάρχει πια. ∆εχόμαστε 
πλέον ευθεία επίθεση από εκείνους 
που θεωρούσαμε συμμάχους. Η Ευ-
ρώπη ήδη επαναπροσδιορίζει τους 
γεωπολιτικούς της κινδύνους». Η 
φράση που ανήκει σε Ευρωπαίο 
διπλωμάτη, προερχόμενο μάλιστα 
από βαθιά φιλοατλαντική χώρα, συ-
νοψίζει με ελάχιστες παραλλαγές 
εκείνο που πλέον παραδέχονται 
δημοσίως και ιδιωτικά Ευρωπαίοι 
ηγέτες και αξιωματούχοι, ειδικά 
μετά την επιλογή του Ντόναλντ 
Τραμπ να σταθεί απέναντι στον 
Βολοντίμιρ Ζελένσκι χαρακτηρί-
ζοντας τον ακόμα και δικτάτορα 
και να συνδιαλλαγεί απευθείας με 
τον Βλαντιμίρ Πούτιν.

Στις συναντήσεις των μονίμων 
αντιπροσώπων της Ε.Ε. (Coreper) 
στις Βρυξέλλες την περασμένη 
εβδομάδα, «η πλειοψηφία έμοια-
ζε σοκαρισμένη με τον τρόπο που 
επιλέγουν πλέον να ενεργούν οι 
Ηνωμένες Πολιτείες», αναφέρει 
διπλωματική πηγή και προσθέτει, 
«έχουμε ήδη ξεκινήσει να προετοι-
μαζόμαστε για το πώς θα υπερα-
σπιστούμε τους εαυτούς μας. Αλλά 
δεν είμαστε ενωμένοι όσο πρέπει 
ή μπορούμε να είμαστε».

Μετά το Παρίσι

Οι δύο έκτακτες συναντήσεις 
Ευρωπαίων ηγετών, που διοργά-
νωσε στο Παρίσι την περασμένη 
εβδομάδα ο Εμανουέλ Μακρόν, 

εξελίχθηκαν εκ νέου σε μια «χα-
μένη ευκαιρία»: δηλώσεις προθέ-
σεων, αλλά όχι δράση, σχολιάζει 
στην «Κ» ο Τζέιμι Σέι, καθηγητής 
στρατηγικής και ασφάλειας στο 
Πανεπιστήμιο του Εξετερ, πρώην 
αξιωματούχος του ΝΑΤΟ. «Η ανά-
πτυξη ευρωπαϊκών στρατευμάτων 
ακόμα και σε περιορισμένο αριθ-
μό και εκτός της πρώτης γραμμής 
στην Ουκρανία, είναι απαραίτητη», 
αναφέρει.

Γαλλία και Βρετανία πάντως ήδη 
εκπονούν σχέδιο για «δύναμη κα-
τευνασμού» –που θα βασίζεται σε 
δυτικές αεροπορικές δυνάμεις–, με 
την υποστήριξη των ΗΠΑ, σύμ-
φωνα με τους Financial Times. Το 
σχέδιο που παρουσιάστηκε από 
τον Μακρόν στους Ευρωπαίους 
ηγέτες την περασμένη εβδομά-
δα, βρήκε ανταπόκριση προσώρας 
μόνο από τον Κιρ Στάρμερ. ∆ιόλου 
τυχαία, αμφότεροι εξασφάλισαν 
«πρόσκληση» να μεταβούν στον 
Λευκό Οίκο τις επόμενες ημέρες, 
καθώς η Ουάσιγκτον φέρεται να 
είχε στείλει ερωτηματολόγιο προς 
ευρωπαϊκές πρωτεύουσες σχετικά 
με τις «εγγυήσεις ασφαλείας» που 
μπορούν να παράσχουν στην Ου-
κρανία, έπειτα από πιθανή κατά-
παυση του πυρός.

Η «αδράνεια» θα εξελιχθεί σε 
«βρόχο» της Ε.Ε. προειδοποιεί ο 
Τζέιμι Σέι, ο οποίος θεωρεί ότι 
πρέπει να προχωρήσει άμεσα σε 
«σπάσιμο» ταμπού «όπως ο κοινός 
δανεισμός, ώστε να χρηματοδοτη-
θούν οι αμυντικές δαπάνες». Ακό-
μα και τώρα, που οι Ευρωπαίοι συ-
νειδητοποιούν «εκείνο που πάντως 

ο Τραμπ είχε υπογραμμίσει πριν 
από την εκλογή του, ότι δηλαδή 
δεν ενδιαφέρεται για την ασφά-
λεια της Ευρώπης, συνεχίζουν να 
μη λαμβάνουν άμεσα αποφάσεις», 
αναφέρει.

«Η Ενωση δεν χτίστηκε για να 
ενεργεί ταχύτατα. Στην πανδημία 
και την ενεργειακή κρίση το πέ-
τυχε, αλλά η σημερινή πρόκληση 
δεν είναι σε καμία περίπτωση εύ-
κολη», σχολιάζει από την πλευρά 
του Ευρωπαίος διπλωμάτης, που 
δεν συμμερίζεται τις απόψεις όσων 

κατηγορούν την Ε.Ε. για αδράνεια. 
«Ηδη στο Παρίσι έγινε η αρχή», 
εξηγεί και προσθέτει, «υπήρξε κατ’ 
αρχήν συμφωνία όσων συμμετεί-
χαν, ότι κάθε ειρηνευτική συμφω-
νία για την Ουκρανία θα πρέπει να 
βασίζεται στη διεθνή νομιμότητα 
και στο διεθνές δίκαιο. Κατά δεύ-
τερον, ζητήθηκε από τους ηγέτες 
να απαντήσουν σε δύο ερωτήματα: 
ποια θα είναι η συνεισφορά τους 
στην Ουκρανία και ποιες εγγυή-
σεις ασφαλείας θα μπορέσουν να 
παρέχουν».

∆ιόλου τυχαία τα ίδια ακριβώς 
ερωτήματα θέτει ήδη και ο πρόε-
δρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
Αντόνιο Κόστα σε συνομιλίες του 
με Ευρωπαίους ηγέτες, ενόψει πι-
θανής έκτακτης συνόδου κορυ-
φής, πριν από την προγραμματι-
σμένη του Μαρτίου, αναφέρουν 
στην «Κ» ευρωπαϊκές πηγές. Ο Κό-
στα –που έγινε αποδέκτης κριτικής 
για το ότι ο Μακρόν διοργάνωσε 
δύο συνόδους και εκείνος όχι– επι-
διώκει να διαπιστώσει εάν υπάρ-
χουν απαντήσεις και συναίνεση, 
ώστε να προχωρήσει σε έκτακτο 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. «∆ιαφορε-
τικά, δεν έχει νόημα», σχολιάζουν 
οι ίδιες πηγές.

Και εάν ενδεχομένως η «πρό-
σκληση» Μακρόν στον Λευκό Οί-
κο του δίνει σαφές προβάδισμα εν 
δυνάμει εκπροσώπου της Ε.Ε. στις 
συνομιλίες ΗΠΑ - Ρωσίας - Ουκρα-
νίας, δεν είναι σίγουρο ότι αυτό 
θα γίνει εύκολα αποδεκτό από άλ-
λους Ευρωπαίους. Το πλαίσιο, πά-
ντως, εντός του οποίου θα κινηθεί 
η Ε.Ε. –ενόψει της επόμενης φάσης 
των ειρηνευτικών διαπραγματεύ-
σεων– σύμφωνα με διπλωματική 
πηγή είναι: α) Συνέχιση εφαρμο-
γής κυρώσεων εναντίον της Μό-
σχας (αν και υπάρχουν ανησυχίες 
ότι η συναίνεση –αναλόγως των 
εξελίξεων– θα αποδυναμωθεί). β) 
Ενταξη Ουκρανίας στην Ε.Ε. γ) Ρό-
λος της Ευρώπης: ποιος θα βρεθεί 
στην Ουκρανία και πώς; δ) Συνέ-
χιση στρατιωτικής εκπαίδευσης 
των Ουκρανών. ε) Πολιτική δια-
χείριση κρίσεων. «Αυτό που είναι 
εξαιρετικά δύσκολο να αποφασι-

στεί είναι το ποσό που θα πρέπει 
να συνεχίσει να διαθέτει η Ενωση 
για τη στρατιωτική ενίσχυση της 
Ουκρανίας», αναφέρει στην «Κ» η 
ίδια πηγή. Στην πολύ πιθανή πε-
ρίπτωση μη συνθηκολόγησης του 
Κιέβου, είναι η Ευρώπη έτοιμη να 
στηρίξει μόνη της την Ουκρανία; 
Για τον Γιάννη Εμμανουηλίδη, δι-
ευθυντή μελετών στο European 
Policy Center, στις Βρυξέλλες, το 
πιο πιθανό είναι να σχηματιστεί 
συμμαχία «προθύμων» από κράτη 
εντός και εκτός Ε.Ε., όπως Βρετα-
νία και Νορβηγία. «Αλλά έως πού 
θα φτάσει η στήριξή τους και με 
ποια μέσα, θα εξαρτηθεί σε μεγά-
λο βαθμό από το πώς θα καταλήξει 
αυτό που αποκαλούν οι ΗΠΑ δια-
πραγματεύσεις με τους Ρώσους», 
αναφέρει, ενώ βλέπει «σημαντι-
κό ρόλο και για το Βερολίνο, μετά 
τον σχηματισμό κυβέρνησης συ-
νασπισμού».

«Περιφρονεί την Ε.Ε.»

Εκείνο που σόκαρε περισσότε-
ρο τους Ευρωπαίους ήταν πάντως 
η ευθεία «επίθεση» του αντιπροέ-
δρου των ΗΠΑ Τζέι Ντι Βανς στην 
ευρωπαϊκή δημοκρατία στην ομι-
λία του στη διάσκεψη του Μονά-
χου, παραδέχονται αρκετοί στις 
Βρυξέλλες. «∆εν έπρεπε, ωστόσο, 
να αιφνιδιαστούν», τονίζει ο Εμμα-
νουηλίδης, καθώς είναι γνωστό ότι 
«ο Τραμπ περιφρονεί την Ε.Ε. και 
όσα πρεσβεύει». Θεωρεί εξάλλου 
«αφελές», εάν ανέμεναν κάποιοι 
ότι θα ακολουθούσε πολιτική «απο-
μονωτισμού» στη βάση του «Αμε-
ρική Πρώτα».

«Ενωση» μόνο των προθύμων
Η Ευρώπη προσπαθεί να καταλήξει στους δικούς της όρους για την Ουκρανία, χωρίς να έχει ξεπεράσει την εσωτερική της κακοφωνία

Ο Βολοντίμιρ Ζελένσκι κοιτάζει πλέον προς την Ευρώπη, ωστόσο η Ε.Ε. 
δεν φημίζεται για τα αντανακλαστικά της. «Εως πού θα φτάσει η στήριξη και 
με ποια μέσα, θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από το πώς θα καταλήξει αυτό 
που αποκαλούν οι ΗΠΑ διαπραγματεύσεις με τους Ρώσους», λέει ο Γιάννης 
Εμμανουηλίδης, διευθυντής μελετών στο European Policy Center.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Στα μεταπολεμικά χρόνια, κάθε αλ-
λαγή φρουράς στον Λευκό Οίκο 
επέφερε μεγαλύτερες ή μικρότε-
ρες τροποποιήσεις του διεθνούς 
γεωπολιτικού σκηνικού. Αλλά αυ-
τά που συμβαίνουν στο ξεκίνημα 
της δεύτερης προεδρίας Τραμπ 
δεν έχουν ιστορικό προηγούμε-
νο. Μέσα σε ένα μόνο μήνα, οι 
καταιγιστικές κινήσεις του Αμε-
ρικανού προέδρου έχουν βυθίσει 
τους παρατηρητές σε κατάσταση 
διαρκούς παραζάλης, ενώ οι πα-
ραδοσιακοί σύμμαχοι των ΗΠΑ 
μοιράζονται την αίσθηση πως ξύ-
πνησαν ξαφνικά σε έναν άλλον, 
αφιλόξενο πλανήτη. 

«Εξακολουθούν οι ΗΠΑ να 
αποτελούν σύμμαχό μας; Μήπως 
έχουν γίνει αντίπαλος;» αναρωτιό-
νταν οι Financial Times στο κύριο 
άρθρο τους την περασμένη Τετάρ-
τη. «Για περισσότερο από μία δε-
καετία, η ∆ύση βρισκόταν εκ νέου 
σε αντιπαλότητα με την Ανατολή, 
σε αυτό που πολλοί αποκαλού-
σαν νέο Ψυχρό Πόλεμο. Αλλά με 
τον Τραμπ ξανά στην προεδρία, 
η Αμερική δίνει την εντύπωση ότι 
αλλάζει στρατόπεδο», έγραφε μία 
ημέρα νωρίτερα ο Πίτερ Μπέικερ 
στους New York Times. 

Μπίζνες στο Ριάντ

Στον απόηχο του φιλιππικού 
που εξαπέλυσε ο Αμερικανός αντι-
πρόεδρος Τζέι Ντι Βανς εναντίον 
των Ευρωπαίων ηγετών από το βή-
μα της διεθνούς διασκέψεως του 
Μονάχου, η συνάντηση του Μάρ-
κο Ρούμπιο με τον Σεργκέι Λαβρόφ 
στο Ριάντ, την περασμένη Τρίτη, 
προκάλεσε πάταγο. Η Αμερική του 
Τραμπ εμφανίστηκε πρόθυμη όχι 
απλώς να βγάλει τη Ρωσία από τη 
διπλωματική καραντίνα της ∆ύ-
σης, αλλά και να την αναγορεύσει 
σε οικονομικό εταίρο, αν όχι και 
γεωπολιτικό σύμμαχο. 

«Υπάρχουν εξαιρετικές δυνατό-
τητες για την ανάπτυξη μιας εται-
ρικής σχέσης», δήλωσε ο Αμερι-
κανός υπουργός Εξωτερικών, για 
να προσθέσει: «Θέσαμε τις βάσεις 
για μια μελλοντική συνεργασία σε 
κοινού ενδιαφέροντος γεωπολι-
τικά ζητήματα, όπως και για την 
οικονομική συνεργασία και για 
ιστορικές επενδύσεις, αν επιλυ-
θεί η σύγκρουση στην Ουκρανία». 

Υπόψη ότι στις τετράωρες διαβου-
λεύσεις των δύο αντιπροσωπει-
ών συμμετείχε και ο επικεφαλής 
του ρωσικού επενδυτικού ταμεί-
ου Κίριλ Ντιμίτριεφ, έμπιστος του 
Πούτιν, με σπουδές στο Χάρβαρντ 
και θητεία στην Goldman Sachs. 
Αποστολή του ήταν να επιταχύνει 
την άρση των αμερικανικών κυρώ-
σεων με αντάλλαγμα το πράσινο 
φως για την εκμετάλλευση κοιτα-
σμάτων ρωσικού πετρελαίου και 
φυσικού αερίου από αμερικανικές 
πολυεθνικές. 

Ο βασικός παράγοντας που 
ενθαρρύνει τον Τραμπ σε μια 
«εγκάρδια συνεννόηση» με τη 
Ρωσία δεν είναι άλλος από τη εμ-
μονή του με την Κίνα. Ιεραρχώ-
ντας ως πρωταρχική απειλή για 
την αμερικανική ηγεμονία την 
ανερχόμενη ασιατική δύναμη, επι-
διώκει να σπάσει τη συμμαχία της 
με τη Ρωσία, προσφέροντας στη 
Μόσχα σημαντικά ανταλλάγματα. 
Αλλωστε, τόσο ο Βανς όσο και ο 
υπουργός Αμυνας των ΗΠΑ, Πιτ 
Χέγκσεθ, ξεκαθάρισαν στο Μόνα-

χο ότι η ασφάλεια της Ευρώπης 
δεν αποτελεί πλέον πρωταρχικό 
μέλημα της Ουάσιγκτον, η οποία 
υποχρεούται να μεταφέρει το κέ-
ντρο βάρος της δύναμης ανάσχε-
σης στη νότια και ανατολική Ασία. 

Γεωπολιτικά «νεύρα»

Σε αυτή τη μεγάλη εικόνα, η 
Ουκρανία αντιπροσωπεύει για 
τον Τραμπ έναν ενοχλητικό και 
δαπανηρό περισπασμό, από τον 
οποίο πρέπει να απαλλαγεί μια 
ώρα αρχύτερα. Και η ανυπομο-
νησία φέρνει τον εκνευρισμό. 
Ενώ οι ∆ημοκρατικοί του Μπάι-
ντεν υποδέχονταν τον Ζελένσκι 
στο Κογκρέσο ως τον «νέο Τσώρ-
τσιλ», ο Τραμπ τον περιέγραψε 
ως «δικτάτορα» (επειδή δεν κά-
νει εκλογές σε καιρό πολέμου) 
και τον κάλεσε «να βιαστεί, γιατί 
σε λίγο δεν θα του έχει απομείνει 
χώρα». Ασφαλώς, στις βιτριολικές 
επιθέσεις του υπάρχει, πλην του 
στρατηγικού υπολογισμού, και 
το προσωπικό στοιχείο. Η τρικυ-
μιώδης τηλεφωνική συνδιάλεξή 

του με τον Ουκρανό πρόεδρο τον 
Ιούλιο του 2019 –όταν τον πίεζε 
να βγάλει στη φόρα τα άπλυτα 
του υιού Μπάιντεν από τη θητεία 
του στο διοικητικό συμβούλιο της 
ουκρανικής εταιρείας Burisma– 
έγινε η βάση για την πρώτη πα-
ραπομπή του από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με το ερώτημα 
της καθαίρεσης. 

Το άμεσο ερώτημα που πλα-
νάται στην ατμόσφαιρα, καθώς 
αύριο κλείνουμε τρία χρόνια πο-
λέμου στην Ουκρανία, είναι τι 
είδους συμφωνία θα ήταν ρεαλι-
στικό να γίνει αποδεκτή και από 
τις δύο εμπόλεμες πλευρές. Στο 
εδαφικό, το Κίεβο θα μπορούσε 
να δεχτεί «πάγωμα» στη σημερι-
νή γραμμή του μετώπου, χωρίς να 
αναγνωρίζει ως ρωσικά τα εδάφη 
που έχει χάσει, αλλά επαναθέτο-
ντας τις ελπίδες για ανάκτησή 
τους στη διπλωματία, σε μελλο-
ντικό χρόνο. Οσο για τη διεθνή 
θέση της Ουκρανίας, φαίνεται ότι 
έχει ήδη επιτευχθεί σιωπηρά ένας 
αμερικανορωσικός συμβιβασμός. 

Η κυβέρνηση Τραμπ δήλωσε με 
κατηγορηματικό τρόπο ότι δεν 
πρόκειται να υπάρξει προσχώ-
ρηση της Ουκρανίας στο ΝΑΤΟ, 
ενώ το Κρεμλίνο αποδέχθηκε για 
πρώτη φορά την προοπτική έντα-
ξής της στην Ε.Ε. Θυμίζουμε ότι η 
ρωσική εναντίωση στη συμφωνία 
προσέγγισης με την Ενωση πυρο-
δότησε την εμφύλια σύγκρουση 
του Euromaidan, το 2013-2014. 

∆εδομένου όμως ότι η Ε.Ε. εί-
ναι στρατιωτικά αδύναμη και η 
κυβέρνηση Τραμπ έχει ξεκαθαρί-
σει ότι δεν θα στείλει στρατιώτες 
στην Ουκρανία, ο Ζελένσκι αισθά-
νεται ότι δεν μπορεί να υπογρά-
ψει συμφωνία χωρίς να κατηγο-
ρηθεί για εθνική μειοδοσία εάν 
δεν εξασφαλίσει ισχυρότερες εγ-
γυήσεις ασφαλείας. Τις επόμενες 
ημέρες, ο Γάλλος πρόεδρος Εμα-
νουέλ Μακρόν και ο Βρετανός 
πρωθυπουργός Κιρ Στάρμερ θα 
προσπαθήσουν να πείσουν τον 
Τραμπ, κατά τις διαδοχικές επι-
σκέψεις τους στον Λευκό Οίκο, 
για την αποστολή σχετικά περι-

ορισμένης «δύναμης καθησυχα-
σμού» με στρατιώτες των χωρών 
τους, οι οποίοι θα φυλάνε αερο-
δρόμια, λιμάνια και άλλες κρίσι-
μες υποδομές. 

Στο παιχνίδι θέλει να μπει 
και η Τουρκία, καθώς ο Ερντο-
γάν προσφέρθηκε για την απο-
στολή «ειρηνευτικής» δύναμης 
κατά τη συνάντησή του με τον 
Ζελένσκι, την περασμένη Τρίτη. 
Ωστόσο, η Ρωσία αρνείται κατη-
γορηματικά, τουλάχιστον για την 
ώρα, την εγκατάσταση στρατιω-
τικής δύναμης από οποιαδήποτε 
χώρα-μέλος του ΝΑΤΟ. Στο μετα-
ξύ, την κατάσταση ενδέχεται να 
περιπλέξουν ακόμη περισσότερο 
απρόβλεπτες εξελίξεις στο πεδίο 
της μάχης. Τις τελευταίες ημέρες, 
ανεπιβεβαίωτα ρεπορτάζ ρωσι-
κών και ουκρανικών ιστοσελίδων 
έκαναν λόγο για συγκέντρωση 
σημαντικών ουκρανικών δυνά-
μεων πενήντα χιλιόμετρα από 
τα σύνορα με τη ρωσική επαρχία 
Μπριάνσκ, σε μια πιθανή ένδειξη 
για επικείμενη επίθεση, με στόχο 
τον εκτροχιασμό της αμερικανο-
ρωσικής προσέγγισης.

Ολοι απέτυχαν

Σε κάθε περίπτωση, δεν είναι 
βέβαιο ότι ο Τραμπ θα πετύχει 
εκεί όπου απέτυχαν αρκετοί άλ-
λοι. Φρέσκος στον Λευκό Οίκο, 
ο Μπαράκ Ομπάμα διακήρυξε 
τον Φεβρουάριο του 2009 τη 
βούλησή του για μια συνολική 
«επανεκκίνηση» (reset) στις αμε-
ρικανορωσικές σχέσεις. Ο Εμα-
νουέλ Μακρόν εγκαινίασε «στρα-
τηγικό διάλογο» με τον Πούτιν, 
απλώνοντάς του το κόκκινο χα-
λί στις Βερσαλλίες και στο θε-
ρινό ανάκτορο της Μπρεγκαν-
σόν. Η Αγκελα Μέρκελ επένδυσε 
πολλά στην ενεργειακή γέφυρα 
με τη Ρωσία. Ακόμη και ο Τζο 
Μπάιντεν είχε τετ α τετ με τον 
Πούτιν στη Γενεύη τον Ιούνιο 
του 2021, όταν το βασικό του 
μέλημα ήταν η Κίνα (εκείνη την 
εποχή ετοίμαζε το αντικινεζικό 
σύμφωνο AUKUS πίσω από τις 
πλάτες των Ευρωπαίων) και ήθε-
λε να εξασφαλίσει τουλάχιστον 
την ουδετερότητα της Ρωσίας. 
Ολοι απέτυχαν, γιατί επιδίωξη 
της Ρωσίας δεν ήταν μόνον η 
ουδετερότητα της Ουκρανίας, 
αλλά μια συνολική αρχιτεκτονι-
κή ασφαλείας της Ευρώπης που 
θα κατοχυρώνει τη δική της ζώ-
νη επιρροής. Ο χρόνος θα δείξει 
εάν αυτή τη φορά τα πράγματα 
εξελιχθούν διαφορετικά. 

Ταγκό σε ναρκοπέδιο
Η προθυμία του Τραμπ για συνθηκολόγηση-εξπρές με τον Πούτιν προσκρούει όχι

μόνο στην άρνηση της Ουκρανίας, αλλά και στους όρους της επόμενης ημέρας

Παλιοί
λογαριασμοί
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Η αρκούδα
και ο δράκος
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ανταλλάγματα. Ο Ντόναλντ Τραμπ χαιρετά στρατιωτικά κατά την ανάκρουση του εθνικού ύμνου των ΗΠΑ 
στην πίστα της Ντεϊτόνα στη Φλόριντα. Με τον τραμπ την προεδρία, η Αμερική δίνει την εντύ-
πωση ότι αλλάζει στρατόπεδο», σχολίασε ο Πίτερ Μπέικερ στους New York Times.

ΠΥΡΕΤΟΣ 
ΣΤΗ ΔΥΣΗ
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ΑΠΟΨΗ

Μολονότι δεν διασταυ-
ρώνεται ιστορικά, φέρεται
ο βασιλιάς, Λουδοβίκος
ΙΔ’, απευθυνόμενος προς
τους βουλευτές του γαλ-
λικού κοινοβουλίου, να
χρησιμοποίησε τη φράση
«το κράτος είμαι εγώ»,
επιθυμώντας έτσι να κά-
νει σαφές ότι διατηρεί

κεντρική θέση σ’ όλα τα ζητήματα που
διέπουν τη λειτουργία της χώρας.

Κατά τους επόμενους αιώνες, πολλές
ήταν οι προσωπικότητες της ιστορίας που
επιχείρησαν να ταυτιστούν πλήρως με τον
κύριο εκφραστή της απολυταρχίας, συγ-
κεντρώνοντας όσο γίνεται περισσότερη
εξουσία προκειμένου να έχουν έτσι τον
πρώτο και τον τελευταίο λόγο, πάνω σε
ζητήματα διακυβέρνησης και όχι μόνο. 

Η Λουδοβίκεια συμπεριφορά απασχό-
λησε και την επιστήμη της ψυχολογίας,

μικρό κομμάτι της οποίας ισχυρίζεται ότι
άτομα που τους παρέχεται εξουσία, μπορεί
ν’ αναπτύξουν τέτοιου είδους μηχανισμούς,
μιμούμενα την εγωκεντρική προσέγγιση
με την οποία αντιμετώπιζε καταστάσεις,
ένας εκ των βασικών εκφραστών της γαλ-
λικής βασιλείας. 

Λίγο η υπερβολική αυτοπεποίθηση που
τους διακατέχει, λίγο οι μεγάλες φιλοδοξίες
που διατηρούν, συμπεριφέρονται σαν μι-
κροί βασιλιάδες στον χώρο που ασκούν
εξουσία, αγνοώντας τις βασικές λειτουργίες
που διέπουν το δημοκρατικό, και όχι βα-
σιλικό, σύστημα που πια επικρατεί. 

Ο πρόεδρος του ΚΟΑ, Γιάννης Ιωάννου,
στη δωδεκάμηνη μέχρι τώρα θητεία του,
φέρεται να έχει εντρυφήσει σ’ ένα μοντέλο
διαχείρισης που δεν πολυσυνάδει με τη
χρηστή διοίκηση ενός ημικρατικού οργα-
νισμού.Εδώ και οκτώ μήνες, ο ΚΟΑ παρα-
μένει χωρίς γενικό διευθυντή και αναπλη-
ρωτή, αφού το διοικητικό συμβούλιο του

οποίου ηγείται ο κύριος Ιωάννου αδυνατεί
(;), κωλυσιεργεί (;), καθυστερεί (;) τη συμ-
πλήρωση της θέσης, μολονότι εξετάστηκαν
αρκετοί υποψήφιοι. 

Οι κακές γλώσσες στα ρεπορτάζ, ανα-
φέρουν ότι η δυσκαμψία που παρατηρείται
εκ μέρους του ΚΟΑ, έχει να κάνει με το
ότι κανείς εκ των υποψηφίων δεν ταιριάζει
στα πολιτικά θέλω του προέδρου του. 

Φυσικά και δεν το υιοθετούμε. 
Όταν όμως ερωτήθηκε στην επιτροπή

Οικονομικών της Βουλής, πώς και γιατί
λαμβάνονται αποφάσεις εν τη απουσία
των ατόμων που ασκούν εκτελεστικό έλεγ-
χο, ο πρόεδρος του ΚΟΑ απάντησε ότι «το
πήρε πάνω του το Δ.Σ.»!

Δηλαδή, πέραν της διάλυσης της δομής
του ΚΟΑ, ο πρόεδρος δεν έχει κανέναν εν-
δοιασμό να παίρνει αποφάσεις, ανεξαρ-
τήτως αν επί τούτου έχουν παρέμβει δι-
ευθυντές υπουργείων και ενημερώθηκαν
ο γενικός εισαγγελέας και ο γενικός ελεγ-

κτής! Ο επικεφαλής του ΚΟΑ έχει εδώ και
καιρό δείξει σημάδια απολυταρχίας, θυ-
μίζοντας κατά κάποιο τρόπο τον απόλυτο
εκφραστή της, που έζησε και βασίλεψε
πριν από περίπου καμιά τρακοσαριά χρόνια. 

Θα πρέπει, όμως, μετά από ένα χρόνο
θητείας του, να του επισημανθεί ότι σ’
ένα δημοκρατικό σύστημα, μέσα από το
οποίο ο καθένας είναι υπόλογος δίνοντας
εξηγήσεις, τέτοιου είδους τακτικές είναι
ανεπίτρεπτες. Λουδοβίκοι έχουν προ πολλού
πάψει να υπάρχουν και πρέπει αυτό να
γίνει κατανοητό. 

Μην φτάσουμε ποτέ στο σημείο, να συ-
ζητάμε ζητήματα που αφορούν τον αθλη-
τισμό και ο επικεφαλής του να ισχυριστεί
το σουρεαλιστικό για τη σύγχρονη επο-
χή… «ο κυπριακός αθλητισμός είμαι εγώ». 

Έτσι και αλλιώς είναι ευρέως γνωστό
ότι η ιστορία επαναλαμβάνεται ως φάρσα!
Ας το αποφύγουμε, το συντομότερο δυ-
νατό.

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

«Ο κυπριακός αθλητισμός είμαι εγώ…» 

Ο επικεφαλής του ΚΟΑ έχει εδώ και καιρό
δείξει σημάδια απολυταρχίας, θυμίζοντας
κατά κάποιο τρόπο τον απόλυτο εκφραστή
της, που έζησε και βασίλεψε πριν από περί-
που καμιά τρακοσαριά χρόνια. 

Του ΑΚΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

Δεν πάνε πολλά χρόνια από τότε
που η εθνική ομάδα έμοιαζε με
ένα κλειστό κλαμπ, στο οποίο απλά
έπρεπε να βγουν οι... υποχρεώσεις.
Η μία κλήση θα είχε πέντε παίκτες
από τον Ολυμπιακό, τέσσερις από
τον Παναθηναϊκό, τρεις από την
ΑΕΚ και δύο από τον ΠΑΟΚ, η επό-
μενη θα αποτελείτο από τα ίδια
πρόσωπα με ελάχιστα «πειραγμέ-
νες» τις αριθμητικές ισορροπίες.
Οσο για τις ηλικίες, παίκτης της
«γαλανόλευκης» κάτω των 23 ετών
είτε θα έπρεπε να είναι κράμα...
Μέσι - Εμπαπέ είτε η ανακοίνωση
της κλήσης του θα «ανάγκαζε» τη
δημοσιογραφική πιάτσα να ανα-
ζητεί τι μέσο είχε στην Ομοσπον-
δία. Ο Ιβάν Γιοβάνοβιτς στις αρχές
του Μαρτίου δεν θα έχει τέτοιες
σκοτούρες στο μυαλό του. Ο «πο-
νοκέφαλός» του ενόψει των δι-
πλών παιχνιδιών με τη Σκωτία
(20-23/3), που θα κρίνουν την
άνοδο στην πρώτη κατηγορία
του National League, θα είναι
άλλος και θα αφορά καθαρά και
μόνον αγωνιστικά κριτήρια.

Οι επιλογές του ομοσπον-
διακού τεχνικού έχουν να κάνουν
με μια πλειάδα ποδοσφαιριστών
που παίζουν σε Ελλάδα και Ευ-
ρώπη, έχουν ποικίλα αγωνιστι-
κά χαρακτηριστικά, διαφορε-
τικές ηλικίες, αλλά και ένα κοι-
νό γνώρισμα: είναι όλοι τους
παίκτες με ταλέντο και ικανό-
τητες, οι οποίοι συνεχώς απο-
κομίζουν εμπειρίες, κάποιοι μά-
λιστα εξ αυτών στα μεγαλύτερα
πρωταθλήματα.

Είναι πραγματικά πρωτόγνω-
ρο για έναν εκλέκτορα εθνικής
ομάδας –και πόσο μάλλον στην
Ελλάδα– να προβληματίζεται για
το αν θα πρέπει να διαφοροποι-
ήσει αγωνιστικά δεδομένα χωρίς
να διαταράξει τις ισορροπίες, προ-
κειμένου να εντάξει στους κόλ-
πους της 18χρονα και 19χρονα
παιδιά όπως οι Στέφανος Τζίμας,
Χρήστος Μουζακίτης και Χαρά-
λαμπος Κωστούλας. Παιδιά που
με βάση τα όσα έχουν δείξει στις
ομάδες τους όχι μόνο μπορούν να
βρίσκονται στις κλήσεις, αλλά να
συμμετέχουν ως ενεργά μέλη στην
προσπάθεια που θα ακολουθήσει,
με μεγαλύτερο στόχο την πρόκριση
στο Μουντιάλ του 2026.

Είναι επίσης πρωτόγνωρο, δε-
κάδες ποδοσφαιριστές που παίζουν
στο εξωτερικό, ανδρώθηκαν εκεί
και δεν είναι ευρέως γνωστοί στη
χώρα μας, να διεκδικούν επάξια
την ευκαιρία τους. Δεν είναι τόσο
το γεγονός πως βρίσκονται στις
βασικές επιλογές στις ομάδες τους,
όσο το ότι με βάση τα χαρακτη-
ριστικά τους μπορούν να ταιριά-
ξουν στα «θέλω» του προπονητή
και να βοηθήσουν άμεσα ή μελ-
λοντικά την ομάδα.

Η είδηση που είδε το φως μέσα
στην εβδομάδα είναι ενδεικτική:
Στα τέλη του μηνός, ο Ιβάν Γιοβά-
νοβιτς μαζί με τους συνεργάτες
του Βασίλη Τοροσίδη και Δημήτρη
Σαλπιγγίδη θα ταξιδέψουν στο

Βέλγιο, προκειμένου να πείσουν
τον 17χρονο μεσοεπιθετικό της
Γκενκ Κωνσταντίνο Καρέτσα να
επιλέξει να αγωνιστεί με την Εθνι-
κή Ελλάδας και όχι με αυτή του
Βελγίου, μιας χώρας στην οποία
έχει γεννηθεί και γαλουχηθεί πο-
δοσφαιρικά. Είναι τέτοιο το τα-
λέντο του πιτσιρικά, που κάνει
τον Γιοβάνοβιτς να πιστεύει ακρά-
δαντα πως μπορεί να βοηθήσει
καίρια στην προσπάθεια που θα
γίνει και ότι η Εθνική θα βρει τον
νέο ηγέτη της για τις δύο επόμενες
δεκαετίες. Παράλληλα, έχει ζητήσει
από το δίκτυο παρακολούθησης
της Ομοσπονδίας να τον ενημε-
ρώνει συνεχώς για την πορεία παι-

κτών οι οποίοι, υπό προϋποθέσεις,
μπορούν να ενταχθούν στους κόλ-
πους της Εθνικής το προσεχές διά-
στημα. Κάποιοι εξ αυτών, όπως οι
Αλεξίου και Κωστής, θεωρούνται
ιδιαίτερες περιπτώσεις, ανήκουν
σε μεγάλα ευρωπαϊκά κλαμπ (Ιντερ,
Ατλέτικο Μαδρίτης) και αγωνίζον-
ται στις δεύτερες ομάδες τους, πε-
ριμένοντας τη σταδιακή ένταξή
τους στις πρώτες ομάδες.

Μοιάζει πραγματικά με ευλογία
για το ελληνικό ποδόσφαιρο να
υπάρχουν ταυτόχρονα τόσο στα
γήπεδά του όσο και στο εξωτερικό
τόσο ταλαντούχοι παίκτες. Μαζί
με τη μεγαλύτερη ηλικιακά φουρ-
νιά (Μάνταλος, Μπακασέτας,

Κουρμπέλης, Σιώπης, Πέλκας, Μα-
σούρας), που αποτελεί τον συν-
δετικό κρίκο των προηγούμενων
ετών, καθιστούν πλέον την πρό-
κριση σε μια μεγάλη διοργάνωση
–ύστερα από το Μουντιάλ του
2014– όχι επιτακτική ανάγκη αλλά
μια φυσιολογική εξέλιξη των πραγ-
μάτων.

Και αυτό φάνηκε σε μεγάλο
βαθμό με τη γεμάτη υποσχέσεις
πορεία στο τελευταίο Nations Le-
ague και την ιστορική νίκη στο
«Γουέμπλεϊ» επί της Αγγλίας, στη
σκιά του τραγικού χαμού του
Τζορτζ Μπάλντοκ. Ο 26χρονος
Βαγγέλης Παυλίδης, ήρωας του
συγκεκριμένου αγώνα, σκοράρει

κατά ριπάς και πριν από λίγες ημέ-
ρες έγινε ο πρώτος παίκτης στην
ιστορία των ευρωπαϊκών διοργα-
νώσεων που σημείωσε χατ-τρικ
εις βάρος της Μπαρτσελόνα σε
ένα ημίχρονο. Συνέβαλε τα μέγιστα
ώστε η Μπενφίκα να πάρει το ει-
σιτήριο για τα πλέι οφ του Cham-
pions League και πλέον η χρημα-
τιστηριακή του αξία φτάνει στα
23 εκατ. ευρώ.

Ο 23χρονος Χρήστος Τζόλης
ήταν εξαιρετικός στην καλή πορεία
της Μπριζ στη League Phase του
Champions League, που της έδωσε
την πρόκριση στα πλέι οφ της
διοργάνωσης. Η αξία του έχει φτά-
σει στα 18 εκατ. και έχει συνεχώς
ανοδικές τάσεις. Ο 21χρονος Κων-
σταντίνος Κουλιεράκης έγινε βα-
σικός και αναντικατάστατος στη
Βόλφσμπουργκ με το «καλημέρα».

Μαζί με τους περιζήτητους
Ιωαννίδη, Τζολάκη, Κωνσταντέλια
και Βαγιαννίδη, που είναι ό,τι κα-
λύτερο κυκλοφορεί στη Super Le-
ague 1 στις θέσεις τους, αλλά και
τους γεμάτους παραστάσεις Τσι-
μίκα, Μαυροπάνο, Βλαχοδήμο και
Δουβίκα, η ελληνική ομάδα είναι
φανερό πως δεν υπολείπεται σε
κάτι από τα μεγάλα αντιπροσω-
πευτικά συγκροτήματα.

Οι κλήσεις
Στις ερχόμενες κλήσεις για τα

ματς με τη Σκωτία, αλλά και σε
αυτές που θα ακολουθήσουν για
τα φιλικά προετοιμασίας με Σλο-
βακία (7/6) και Βουλγαρία (10/6)
ενόψει των προκριματικών του
Παγκοσμίου Κυπέλλου 2026, ο Γιο-
βάνοβιτς θέλει να έχει ξεκαθαρίσει
σε μεγάλο βαθμό τα πλάνα στο
μυαλό του για τη μορφή που θα
έχει το ρόστερ της νέας εθνικής
ομάδας. Επιθυμία του είναι αυτή
η γενιά παικτών, στο ξεκίνημα της
πορείας της Εθνικής προς το Μουν-
τιάλ της Αμερικής, τον ερχόμενο
Σεπτέμβριο, να έχει ενσωματωθεί
πλήρως και να είναι έτοιμη να προ-
σφέρει. Οι Μουζακίτης, Κωστού-
λας, Τζίμας και Καρέτσας θέλει να
είναι οι πρωταγωνιστές και όχι
κομπάρσοι. Εγχείρημα ιδιαίτερα
φιλόδοξο αλλά όχι και αδύνατο,
με δεδομένο τον βασικό ρόλο που
έχουν στους συλλόγους τους. Πα-
ράδειγμα, οι δύο πρώτοι, που με
την καθοριστική παρουσία τους
και τα κρίσιμα τέρματά τους δια-
τηρούν τον Ολυμπιακό στην κο-
ρυφή του πρωταθλήματος, αλλά
και ο Τζίμας που υποχρέωσε την
Μπράιτον να ξοδέψει 25 εκατ. για
να τον κάνει δικό της. Αξιοσημεί-
ωτο είναι επίσης το γεγονός πως
από εκεί που η εθνική ομάδα έψα-
χνε για χρόνια «με το τουφέκι»
τους ικανούς επιθετικούς, σήμερα
έχει βρεθεί με... υπερόπλα (Ιωαν-
νίδης, Παυλίδης, Δουβίκας, Τζίμας,
Κωστούλας, Γιακουμάκης), ηλικίας
από 17 έως 26 ετών.

Η εθνική ομάδα που θα δούμε
σε λίγο καιρό μοιάζει να είναι ένα
πολύ χαρισματικό σύνολο. Στο
χέρι του Γιοβάνοβιτς είναι, με τη
σωστή διαχείριση, να κάνει πράξη
το ρητό «όλοι οι καλοί χωράνε».

Ο «πονοκέφαλος» του Ιβάν
Μια πλούσια φουρνιά νέων ταλαντούχων ποδοσφαιριστών στο «μπλοκάκι» του ομοσπονδιακού τεχνικού

Συνωστισμός
στην επίθεση

Ενώ μόλις πριν
από λίγα χρό-
νια η εθνική

ομάδα έψαχνε
«με το τουφέ-
κι» για ικα-

νούς επιθετι-
κούς, σήμερα
διαθέτει υπε-

ρόπλα στη φα-
ρέτρα της,

αφού έχει να
επιλέξει ανά-

μεσα σε έξι
φορ ηλικίας
από 17 έως 26

ετών.

Αποστολή
στο Βέλγιο

Στα τέλη του
μηνός, ο Γιο-
βάνοβιτς και
οι συνεργάτες
του θα ταξιδέ-
ψουν στο Βέλ-
γιο, προκειμέ-

νου να πεί-
σουν τον

17χρονο μεσο-
επιθετικό της
Γκενκ Κων-

σταντίνο Καρέ-
τσα να επιλέ-

ξει την Εθνική
Ελλάδας και

όχι αυτήν του
Βελγίου.

Γ. Κωνσταντέλιας, 21, ΠΑΟΚ
Κ. Καρέτσας, 17, Γκενκ

Χρ. Παπαδόπουλος, 20, Τζένοα

Φ. Ιωαννίδης, 25, Παναθηναϊκός, Β. Παυλίδης, 26, Μπενφίκα,
Στ. Τζίμας, 19, Νυρεμβέργη, Χ. Κωστούλας, 17, Ολυμπιακός, 

Τ. Δουβίκας, 25, Κόμο, Δ. Ράλλης, 19, Χέρενφεν

Χρ. Τζόλης, 23, Μπριζ,
Τ. Χατζηγιοβάννης, 27, Αστέρας Τρ.,

Χρ. Κουρφαλίδης, 22, Κοζέντσα,
Αλ. Κατράνης, 26, Σολτ Λέικ

Γ. Κούτσιας, 21, Λουγκάνο,
Ταξ. Φούντας, 29, ΟΦΗ, 

Μ. Σάλιακας, 28, Σαν Πάουλι

Χρ. Μουζακίτης,  
18, Ολυμπιακός,

Γ. Παπανικολάου,  
26, Ρίζεσπορ

Γ. Βαγιαννίδης, 23, Παναθηναϊκός,
Λ. Ρότα, 27, ΑΕΚ,

Λευτ. Λύρατζης, 24, Ναϊμέγκεν

Π. Ρέτσος, 26, Ολυμπιακός,
Η. Κωστής, 21, Ατλ. Μαδρίτης Β΄,

Χρ. Αλεξίου, 19, Ιντερ U19

ΤΕΡΜΑΤΟΦΥΛΑΚΕΣ

ΣΤΟΠΕΡ 1

ΑΡΙΣΤΕΡΟ ΜΠΑΚ

ΑΡΙΣΤΕΡΟ ΕΞΤΡΕΜ

ΧΑΦ

ΕΠΙΘΕΤΙΚΑ ΧΑΦ

ΣΕΝΤΕΡ ΦΟΡ

ΧΑΦ

ΔΕΞΙ ΕΞΤΡΕΜ

ΔΕΞΙ ΜΠΑΚ

ΣΤΟΠΕΡ 2

Οδ. Βλαχοδήμος, 30, Νιούκαστλ, Κων. Τζολάκης, 22, Ολυμπιακός, 
Χρ. Μανδάς, 23, Λάτσιο, Σπ. Αγγελίδης, 20, Βέρντερ Βρέμης Β΄

Ντ. Μαυροπάνος, 27, Γουέστ Χαμ,
Κ. Κουλιεράκης, 21, Βόλφσμπουργκ,

Π. Χατζηδιάκος, 28, Κοπεγχάγη

Κ. Τσιμίκας, 28, Λίβερπουλ,
Δ. Γιαννούλης, 29, Αουγκσμπουργκ,

Ν. Αθανασίου, 23, Ατρόμητος

Χρ. Ζαφείρης, 21, Σλ. Πράγας,
Σωτ. Αλεξανδρόπουλος,  

23, Στ. Λιέγης,
Η. Κουτσουπιάς,  

23, Φρονιζόνε
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Κενά αέρος στην πράσινη 
μετάβαση αερομεταφορών

Ανέφικτη για τον κλάδο των αερομετα-
φορών μοιάζει η πράσινη μετάβαση, κα-
θώς οι αεροπορικές εταιρείες δεν συμ-
φωνούν με τις ενεργειακές για τα οργα-
νικά καύσιμα. Για τις αεροπορικές τα ορ-
γανικά καύσιμα είναι πανάκριβα, αλλά οι
ενεργειακές δεν επενδύουν σε αύξηση
παραγωγής. Σελ. 10

ΡΕΚΟΡ ΑΠΩΛΕΙΩΝ

Ζημίες ύψους 7,9 δισ. 
κατέγραψε πέρυσι η ΕΚΤ

Ζημίες-ρεκόρ ύψους 7,9 δισ. ευρώ κα-
τέγραψε η ΕΚΤ το 2024, ενώ περαιτέρω
ζημίες είναι πιθανές και τα επόμενα
χρόνια, καθώς συνεχίζει να πληρώνει
δισ. ευρώ σε τόκους προς τις τράπεζες.
Ως εκ τούτου, δεν θα υπάρξει διανομή
κερδών στις κεντρικές τράπεζες της
Ζώνης του Ευρώ. Σελ. 9

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Με «χρυσή βίζα» το 10%
των πωλήσεων ακινήτων

Μία στις δέκα κατοικίες που πωλήθη-
καν στη διάρκεια της διετίας 2023-2024
στην Ελλάδα, κατέληξε σε αγοραστές
από τρίτες χώρες, που εξασφάλισαν πα-
ραμονή μέσω του προγράμματος «χρυ-
σής βίζας». Οι πιο δραστήριες αγορές
είναι της Βρετανίας, του Ισραήλ, της
Τουρκίας και της Κίνας. Σελ. 12

Κύπρος 2,95% 0,10%

Γερμανία 2,53% 0,09%

Γαλλία 3,17% 0,06%

Ιταλία 3,61% 0,13%

Ισπανία 3,15%  0,12%

Ιρλανδία 2,76%  0,03%

Ελλάδα 3,37%  0,12%

Ην. Βασίλειο 4,61% 0,12%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η αύξηση των αμυντικών δαπανών αποτελεί τη νέα μεγάλη πρόκληση για την Ευρώπη, όπως επισημαίνει ο οίκος αξιολόγησης S&P, καθώς
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του, μπορεί να φτάσει έως και στα 838 δισ. ευρώ ετησίως, ασκώντας πιέσεις στα δημοσιονομικά των χωρών της
περιοχής καθώς και στην πιστοληπτική τους αξιολόγηση. Ο οίκος «τρέχει» τρία σενάρια αύξησης, καταλήγοντας πως η Ελλάδα και η Δανία θα
έχουν τον μικρότερο αρνητικό δημοσιονομικό αντίκτυπο, ενώ η πλειονότητα των χωρών θα βρεθεί αντιμέτωπη με εκτόξευση των ελλειμμάτων
του προϋπολογισμού. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΓΙOΝ ΤΣΕΝ / REUTERS BREAΚINGVIEWS

Το σχέδιο του προέδρου των ΗΠΑ
να επιβάλει ad hoc «αμοιβαίους»
δασμούς στις εισαγωγές είναι πο-
νοκέφαλος για όλους τους εμπο-
ρικούς εταίρους του αλλά πρωτί-
στως για την Ευρωπαϊκή Ενωση.
Επιτρέποντάς του να στοχεύει
όποιες χώρες του μπλοκ θέλει, θα
μπορούσε να ασκήσει σοβαρότα-
τες πιέσεις στην ενότητα των 27
κρατών-μελών. Η Κομισιόν εκ-
προσωπεί το μπλοκ στο εμπόριο
και έχει ενιαίο μέτωπο όσον αφορά
τους δασμούς. Ας υποθέσουμε ότι
ο Τραμπ επιβάλλει δασμούς 25%
στις εισαγωγές ευρωπαϊκών αυ-
τοκινήτων, όπως αναμένει η Gold-
man Sachs. 

Ο επίτροπος Εμπορίου της Ε.Ε.,
Μάρος Σέφκοβιτς, θα εκπροσω-

πήσει όλα τα κράτη-μέλη κατά τη
διαμόρφωση μιας εμπορικής απάν-
τησης. Εντούτοις, πάνω από το
80% του εμπορικού πλεονάσματος
των 156 δισ. ευρώ του μπλοκ με
τις ΗΠΑ προέρχεται από τη Γερ-
μανία και την Ιταλία. Πολλά κρά-
τη-μέλη δεν έχουν καθόλου πλε-
όνασμα και χώρες όπως η Ισπανία
κυρίως εισάγουν παρά εξάγουν.
Ως εκ τούτου, η απάντηση των
Βρυξελλών βοηθά το Βερολίνο
και τη Ρώμη, αλλά αποτελεί σπα-
τάλη διαπραγματευτικού κεφα-
λαίου για τους λοιπούς.

Υποθέτοντας ότι θα εφαρμο-
σθούν στην πραγματικότητα οι
«αμοιβαίοι και δίκαιοι» δασμοί
του Τραμπ, η ευπάθεια θα οξυνό-
ταν. Μπορεί να επιτρέψουν στις

ΗΠΑ να στοχεύουν μονομερώς
εμπορικούς εταίρους, ακόμη και
αν αποτελούν μέλη ενός ευρύτε-
ρου μπλοκ. Το μόνο που χρειάζεται
είναι να αθετηθούν κριτήρια, των
φόρων συμπεριλαμβανομένων,
και οποιοδήποτε άλλο διαρθρωτικό

εμπόδιο η Ουάσιγκτον κρίνει «άδι-
κο». Φανταστείτε ότι ο Τραμπ επι-
βάλλει δασμούς 50% σε όλες τις
εισαγωγές από τη Δανία, ώστε να
τιμωρήσει την αμετακίνητη άρ-
νηση της Κοπεγχάγης να παρα-
δώσει τη Γροιλανδία. Σε αντίθεση
με μια χρέωση σε όλη την Ε.Ε.,
δεν θα έβλαπτε κανένα από τα
άλλα 26 κράτη-μέλη. Οπως και η
Γερμανία, η Γαλλία και η Ισπανία
θα είχαν περιορισμένα κίνητρα
πέρα από την αλληλεγγύη. Οι αμοι-
βαίοι δασμοί θα μπορούσαν να
επεκταθούν πολύ πέραν μιας δια-
φωνίας τύπου Γροιλανδίας. Ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος θα μπορούσε
επίσης να ξεχωρίσει τη Γαλλία, η
οποία επιβάλλει φόρους ψηφιακών
υπηρεσιών σε μεγάλους τεχνο-

λογικούς ομίλους των ΗΠΑ. Βέ-
βαια, μεμονωμένα κράτη της Ε.Ε.
θα μπορούσαν να κατευνάσουν
τον Τραμπ μέσω μη δασμολογικών
αγαθών. Η Γερμανία, για παρά-
δειγμα, θα μπορούσε να παρο-
τρύνει τη Volkswagen να κατα-
σκευάσει περισσότερα αυτοκίνητα
στις ΗΠΑ αντί στο Μεξικό. Ωστό-
σο, ήδη ανακύπτουν δυσκολίες
στο να πεισθούν άπαντα τα κράτη
να διογκώσουν τις αμυντικές δα-
πάνες, παρόλο που δεν βρίσκονται
δίπλα στη Ρωσία. Εάν ο Τραμπ
χρησιμοποιήσει το σύστημα αμοι-
βαίων δασμών του για να κυνη-
γήσει ορισμένα κράτη αλλά όχι
άλλα, θα δυσχεράνει τα πλείστα
τον συντονισμό μιας αποτελε-
σματικής εμπορικής απάντησης.

Ο Τραμπ δοκιμάζει την ενότητα της Ε.Ε.

Ανοίγματα
κυπριακού
επιχειρείν
στις ΗΠΑ

Επενδυτικές συνεργασίες
Στην αγορά των ΗΠΑ θα είναι
στραμμένο το βλέμμα του κυ-
πριακού επιχειρείν την Ανοιξη.
Τον Απρίλιο μεταβαίνει ο Πρό-
εδρος για προσέλκυση επεν-
δύσεων. Τον Μάιο θα μεταβούν
Κύπριοι επιχειρηματίες που
επιδιώκουν να δραστηριοποι-
ηθούν στις ΗΠΑ. Θα παραστούν
σε δύο επενδυτικές συνάξεις,
που συγκεντρώνουν επενδυτές
διεθνούς βεληνεκούς. Σελ. 5

Brain gain
με κίνητρα και
διευκολύνσεις
Θετική η ανταπόκριση

Στο Λονδίνο πάει τον Απρίλη
ο Πρόεδρος, έχοντας στις απο-
σκευές του κίνητρα και διευ-
κολύνσεις για τους Κύπριους
απόδημους επαγγελματίες που
δραστηριοποιούνται στους το-
μείς της τεχνολογίας, της πλη-
ροφορικής και της επικοινω-
νίας. Θέλει να τους εντάξει στην
κυπριακή αγορά εργασίας. Θε-
τικά διακείμενοι είναι και οι
Κύπριοι απόδημοι. Σελ. 5

MOODY’ S

Τεκτονικές
αλλαγές για
τα ισλαμικά
ομόλογα

Σελ. 11

Σειρά κινήτρων και στοχευμένων
μέτρων περιλαμβάνονται στο «Νέο
Επενδυτικό Στρατηγικό Σχέδιο
ΚΑΠ», γνωστό και ως «Μεγάλο
Επενδυτικό», με προϋπολογισμό
60 εκατ. ευρώ, που παρουσίασε
η υπουργός Γεωργίας Μαρία Πα-
ναγιώτου. Στο νέο επενδυτικό

σχέδιο δίνεται έμφαση στη δημι-
ουργία υποδομών για προστασία
της καλλιέργειας από καιρικές
συνθήκες, την πρόσβαση στις
νέες τεχνολογίες και την ευφυή
γεωργία, καθώς και την ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας και βιω-
σιμότητας των θερμοκηπιακών

εκμεταλλεύσεων. Σημαντική και-
νοτομία του σχεδίου είναι οι απλο-
ποιήσεις των διαδικασιών αδει-
οδότησης. Το σχέδιο θα τύχει δια-
βούλευσης με τους αγρότες και
τις αγρότισσες προκειμένου να
ακουστούν οι εισηγήσεις τους,
έτσι ώστε τα μέτρα να είναι στο-

χευμένα και συνεπώς να έχουν
τον μεγαλύτερο δυνατό θετικό
αντίκτυπο. Οι διαβουλεύσεις θα
ολοκληρωθούν στις 28 Φεβρουα-
ρίου, ενώ οι επενδυτικές παρεμ-
βάσεις και η οριστικοποίηση των
εγγράφων αναμένεται να γίνουν
εντός του πρώτου εξαμήνου. Οι

επενδύσεις στην αιγοπροβατο-
τροφία αντλούν τη μερίδα του λέ-
οντος των παρεμβάσεων, με στόχο
την αύξηση της παραγωγής αιγι-
νού και πρόβειου γάλακτος, κάτι
που συνδέεται άρρηκτα με τον
ευρωπαϊκό κανονισμό για το Χαλ-
λούμι ΠΟΠ. Σελ. 4

Επενδυτική ένεση 60 εκατ. στη γεωργία
Στοχευμένα μέτρα και κίνητρα για ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας του πρωτογενούς τομέα

Δημοσιονομική βόμβα η αύξηση των αμυντικών δαπανών

<<<<<<

Οι δασμοί στις εισα-
γωγές αυτοκινήτων

αφορούν κυρίως 
Γερμανία και Ιταλία

και ελάχιστα έως 
καθόλου τα υπόλοιπα

κράτη-μέλη.
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Οι ηγέτες της Ευρώπης βρίσκονται
παγιδευμένοι ανάμεσα στην ανάγ-
κη να αυξήσουν βιαστικά τις αμυν-
τικές δαπάνες και τους δημοσιο-
νομικούς περιορισμούς τους. 

Οι Ευρωπαίοι ηγέτες, που προ-
σκλήθηκαν γρήγορα και συγκεν-
τρώθηκαν βιαστικά από τον Γάλλο
πρόεδρο Μακρόν τη Δευτέρα, μπο-
ρεί να έχουν συζητήσει τη δημι-
ουργία ενός κοινού δανειοληπτικού
οχήματος. Το τελευταίο θα βοη-
θούσε στη στήριξη των στρατευ-
μάτων τους, ενώ παράλληλα θα
διαμοίραζε το σχετικό δημοσιο-
νομικό κόστος. Μπορεί να χρει-

αστεί λίγος χρόνος μέχρι να δει
το φως της δημοσιότητας η ιδέα
αυτή. Ενα κοινό ομολογιακό χρέος
θα μπορούσε να καταρτιστεί βάσει
του Ταμείου Ανάκαμψης. Αλλά ένα
κοινό ευρωπαϊκό ταμείο άμυνας
μετά δυσκολίας θα ακολουθούσε
το μοντέλο της COVID. 

Η αύξηση των στρατιωτικών
δαπανών στο 3% του ΑΕΠ –σε σύγ-
κριση με το περίπου 2% τώρα– θα
κόστιζε στην Ε.Ε. και στο Ηνωμένο
Βασίλειο συνολικά 230 δισ. ευρώ,
αν και δεν θα χρηματοδοτούνταν
όλα με κοινό δανεισμό. Εντούτοις,
η διαφορά με το εκτάκτων περι-
στάσεων όχημα της COVID είναι
ότι το πρόγραμμα χρέους θα χρη-

ματοδοτεί μια ετήσια προσπάθεια,
ενόσω εντοπίζεται μια σημαντική
απειλή στα σύνορα της Ευρώπης.

Ενα από τα πρώτα προβλήματα
για τους αρχιτέκτονές του θα ήταν
να αποφασίσουν τι χρηματοδοτεί
ένα κοινό αμυντικό σχέδιο. Πιθα-
νώς θα χρησιμοποιηθεί ως επί το
πλείστον για τη διευκόλυνση των
προμηθειών, την αναδιάρθρωση
και την ενίσχυση της αμυντικής
βιομηχανίας, παρά για τα γεύματα
των στρατιωτών. Σε μια ιδανική
περίπτωση, οι ανωτέρω δεν θα
εκτρέπονταν σε εθνικές διαμάχες
σχετικά με τις αποδόσεις που θα
περίμεναν οι κυβερνήσεις για τους
εταιρείες-εθνικές πρωταθλήτριές
τους. Ο κοινός αμυντικός δανεισμός
δεν θα υποστηριχθεί, επίσης, από
όλα τα μέλη της Ε.Ε. Τα φιλορωσικά
κράτη-μέλη, όπως η Ουγγαρία και
η Σλοβακία, ενδέχεται να «μην παί-
ξουν μπάλα», ούτε και όσα είναι
γεωγραφικά απομακρυσμένα από
την Ανατολική Ευρώπη, όπως η
Ισπανία. Δεν είναι σαφές εάν η Ιτα-
λία μπορεί να ενταχθεί. Και μια
κοινή δεξαμενή αμυντικών κον-
δυλίων θα είχε νόημα μόνο εάν
και η Γαλλία και η Γερμανία συμ-
φωνούσαν να συμμετάσχουν. Θα
ήταν επίσης πιο αποτελεσματικό
εάν ήταν ανοιχτό σε χώρες εκτός
Ε.Ε., ιδίως στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

Αυτό με τη σειρά του εγείρει
το ερώτημα εάν η Επιτροπή της
Ε.Ε. θα μπορούσε σε μια τέτοια
προοπτική να είναι αρμόδια να
εκδώσει το χρέος. Πάντως, θα πρέ-
πει να είναι σαφές ότι ο κοινός δα-
νεισμός δεν ανακουφίζει το κόστος
των μελλοντικών δημοσιονομικών
επιλογών, απλώς καθυστερεί την
ημέρα του απολογισμού.

Κέρδη ρεκόρ μετά 
από μεγάλη διαδρομή 
Από την κορύφωση των κερδών το 2008, την
ακολουθούμενη παγκόσμια χρηματοοικονομι-
κή κρίση και το κούρεμα των καταθέσεων, η
Τράπεζα Κύπρου έχοντας περάσει μέσα από
σαράντα κύματα πέτυχε το 2024 να ξεπεράσει
το προηγούμενο ρεκόρ. Αναλύοντας τη δια-
χρονική κερδοφορία της Τράπεζας Κύπρου
εύκολα βγαίνει το συμπέρασμα πως η πανδη-
μία και όσα ακολούθησαν αυτής αποτέλεσαν
θετικές συγκυρίες, επιτρέποντας στην τράπε-
ζα όχι μόνο να μετατρέψει τις ζημιές σε κέρδη
αλλά και να καταγράψει νέο ρεκόρ κερδοφο-
ρίας. Ρεκόρ αποτελεί και η διανομή μερίσμα-
τος που ανακοινώθηκε, η οποία ξεπερνά τα
200 εκ. ευρώ. Σημειώνουμε πως επιπλέον 30
εκ. ευρώ θα διατεθούν για την επαναγορά με-
τοχών, ωθώντας περαιτέρω το ανοδικό ράλι
της μετοχής. 

••••
Δεν προτιμούν τις εισηγμένες
οι επενδυτικοί οργανισμοί 
Το τέταρτο τρίμηνο του 2024 έφερε σημαντι-
κή αύξηση στο ενεργητικό των επενδυτικών
οργανισμών. Σε απόλυτους αριθμούς η αύξηση
ξεπέρασε το 0,5 δισ. ευρώ αντιστοιχώντας σε
αύξηση 8,5%. Σύμφωνα με τα στοιχεία της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το ενεργητι-
κό του πολύ δυναμικού αυτού κλάδου της κυ-
πριακής οικονομίας ξεπέρασε τα 7 δισ. ευρώ.
Αναλύοντας τα στοιχεία προκύπτει ότι η αύξη-
ση οφείλεται σε επενδύσεις που δρομολογή-
θηκαν προς μη εισηγμένες εταιρείες, το γνω-
στό private equity. Όσον αφορά εισηγμένες
αξίες, αυτές ανέρχονται σε 1 δισ. ευρώ, την
ίδια ώρα που το σύνολο των μη εισηγμένων
αξιών είναι τριπλάσιο.

••••
Γεμάτη γκρίζες ζώνες 
η λειτουργία των θεσμών 
Και ξανά σύγκρουση θεσμών. Ο λόγος για το
Εφοριακό Συμβούλιο που απασχόλησε την
επιτροπή Θεσμών και υπήρξε η αφορμή για
εντοπισμό κενών στο πλαίσιο λειτουργίας του.
Το πρόβλημα που εντοπίστηκε είναι ότι ο έφο-
ρος Φορολογίας, σε αντίθεση με τους φορολο-
γούμενους, δεν έχει το δικαίωμα να προσφύ-
γει στο δικαστήριο αν διαφωνεί με τις αποφά-
σεις του Εφοριακού Συμβουλίου. Επίσης, ανα-
φορά έγινε στο ζήτημα ότι τόσο το Εφοριακό
Συμβούλιο όσο και το Τμήμα Φορολογίας χρη-
σιμοποιούν τον ίδιο νομικό σύμβουλο, ενώ
χρησιμοποιούν και κοινό υπάλληλο με από-
σπαση. Τέλος, ανησυχία εκφράστηκε για το ότι
οι αποφάσεις του Εφοριακού Συμβουλίου για
θέματα ΦΠΑ προκαλούν ευρωπαϊκό προηγού-
μενο, αφού ο συγκεκριμένος φόρος θεωρεί-
ται πανευρωπαϊκός. Για το τελευταίο, προέκυ-
ψε στήριξη εκ μέρους του ΣΕΛΚ για συνέχιση

έκδοσης αποφάσεων για τον ΦΠΑ από το Εφο-
ριακό Συμβούλιο. 

••••
H πληρωμή των
Κοινωνικών Ασφαλίσεων
δεν γίνεται με δόσεις 
Τα θέματα που αφορούν στις οφειλές των σω-
ματείων προς τον Φόρο Εισοδήματος και τις
Κοινωνικές Ασφαλίσεις αποτελούν δύο ξεχω-
ριστά ζητήματα, καθώς οι δύο υποχρεώσεις
διέπονται από διαφορετικές νομοθεσίες. Για
παράδειγμα, ενώ προσφέρθηκαν σχέδια εξό-
φλησης των φόρων με δόσεις, η πληρωμή των
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν δύναται να εξο-
φληθεί τμηματικά αφού κάτι τέτοιο δεν προ-
βλέπεται νομοθετικά. Συνεπώς, οι ποινικές

διώξεις που έχουν ασκηθεί κατά των υπευθύ-
νων δεν αποσύρονται αφού, όπως εξήγησε ο
αρμόδιος υπουργός, οι λόγοι για τους οποίους
καταχωρήθηκαν συνεχίζουν να ισχύουν καθώς
τα οφειλόμενα δεν έχουν εξοφληθεί. Τόνισε
τέλος ότι όλοι θα πρέπει να καταλάβουν ότι εί-
ναι ίσοι απέναντι στον νόμο και αρά ό,τι ισχύει
για τους υπόλοιπους πολίτες ισχύει και για τα
ποδοσφαιρικά σωματεία. 

••••
Δεν επετράπη στο υφυπ. να
νοθεύσει τον ανταγωνισμό
Δεν γίνεται να συρρικνωθεί ο πληθυσμός των
αυτοεξυπηρετούμενων καταλυμάτων με νόμο,
αποφάνθηκε η Νομική Υπηρεσία. Το αίτημα
προήλθε από το υφυπουργείο Τουρισμού και
αφορούσε στον περιορισμό των εγγεγραμμέ-
νων καταλυμάτων που δύναται να έχει ένα φυ-
σικό ή νομικό πρόσωπο επ’ ονόματί του. Σύμ-
φωνα με την γνωμάτευση, η απαίτηση που
εγείρεται δεν φαίνεται να πληροί τα κριτήρια
της δημόσιας ωφέλειας ή του δημόσιοι συμ-
φέροντος ή της πιεστικής κοινωνικής ανάγκης.
Και καταλήγει η Νομική Υπηρεσία λέγοντας ότι
μόνο αν οι επιχειρήσεις λειτουργούν στα πλαί-
σια του ελεύθερου ανταγωνισμού θα έχουμε
ποιοτικό τουριστικό προιόν.   

••••
Αν και πολύ μικρές 
δεν θεωρούνται ευάλωτες 
Οι πολύ μικρές επιχειρήσεις της Κύπρου δεν
μπορεί να θεωρηθούν πως ανήκουν στις κοι-
νωνικά ευάλωτες ομάδες που δεν χρησιμοποι-
ούν τραπεζικές υπηρεσίες και άρα να μπο-
ρούν να απολαμβάνουν βασικές τραπεζικές
υπηρεσίες με χαμηλό κόστος. Αυτή ήταν η
απάντηση του υπουργείου Οικονομικών στην
πρόταση νόμου που κατέθεσε το ΑΚΕΛ και
εξέτασε η επιτροπή Εμπορίου. Αντίστοιχη θέ-
ση διατηρούν τόσο η Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου όσο και ο Σύνδεσμος Τραπεζών. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ομόλογα στο Διηνεκές
Τα ομόλογα στο διηνε-
κές ή αορίστου χρόνου
(perpetual bonds)
αποτελούν ένα εξειδι-
κευμένο είδος ομολό-
γων τα οποία δεν
έχουν ημερομηνία λή-

ξης, επομένως  είθισται να έχουν υψη-
λότερο επιτόκιο από άλλα ομόλογα, και
για τα οποία δεν απαιτείται αποπληρω-
μή κεφαλαίου αλλά ο δανειζόμενος
έχει την υποχρέωση καταβολής μόνο
των τόκων για απροσδιόριστο χρονικό
διάστημα.  

ΜAΡΙΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠIΔΗΣ
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / 
The Cyprus Business School

Αμυντικές δαπάνες και
δημοσιονομικοί στόχοι

Του ΚΕΪΝΤ ΜΕΤΖ

Κάθε μαθητής δημοτικού γνωρίζει
πως υπάρχουν τρεις βασικές κα-
ταστάσεις της ύλης: στερεή, υγρή
και αέρια. Η εταιρεία Microsoft
ανακοίνωσε, ωστόσο, πως δημι-
ούργησε μία νέα κατάσταση της
ύλης στην προσπάθειά της να δη-
μιουργήσει έναν κβαντικό υπολο-
γιστή ικανό να επιλύει ταχύτατα
προβλήματα που οι κοινοί υπολο-
γιστές αδυνατούν να επεξεργα-
στούν.

Επιστήμονες του τεχνολογικού
κολοσσού ανακοίνωσαν χθες ότι
κατάφεραν να δημιουργήσουν το
λεγόμενο «κβαντικό μπιτ», μία
στοιχειώδη μονάδα πληροφορικής
η οποία μπορεί να λάβει και τις
δύο πιθανές καταστάσεις του δυα-
δικού μπιτ (0 και 1) ταυτόχρονα.
H νέα τεχνολογία έχει ευρύτατη
γκάμα από εφαρμογές και μπορεί
να συμβάλει καθοριστικά στην
ανάπτυξη μπαταριών, φαρμάκων
μέχρι και μοντέλων τεχνητής νοη-
μοσύνης.

Με τη νέα αυτή εξέλιξη η Mi-
crosoft ανεβάζει σημαντικά τον
πήχυ σε ένα πεδίο ανταγωνισμού,
που αναμένεται να είναι ακόμα
μεγαλύτερο από αυτό της τεχνητής
νοημοσύνης. Αξίζει να αναφερθεί
πως οι επιστήμονες ονειρεύονται
την κατασκευή ενός κβαντικού
υπολογιστή (ενός μηχανήματος
που να μπορεί να εκμεταλλευθεί
την παράξενη και πανίσχυρη συμ-
περιφορά των υποατομικών σω-
ματιδίων) ήδη από τη δεκαετία
του 1980.

Ο ανταγωνισμός ξεκίνησε να
αναθερμαίνεται πριν από μερικούς

μήνες όταν η Google αποκάλυψε
έναν πειραματικό κβαντικό υπο-
λογιστή που χρειαζόταν μόλις δέκα
λεπτά για να ολοκληρώσει μία πρά-
ξη για την οποία ένας υπερυπο-
λογιστής θα χρειαζόταν περίπου
10 επτάκις εκατομμύρια χρόνια
(χρόνος μεγαλύτερος από την ηλι-
κία του σύμπαντος).

H κβαντική τεχνολογία της Mi-
crosoft θα μπορούσε να ξεπεράσει
κατά πολύ τις μεθόδους που ανα-
πτύσσει η Google. Ως μέρος της

έρευνάς της, η εταιρεία κατασκεύα-
σε πολλά κβαντικά μπιτ μέσα σε
μία νέα σειρά από τσιπ τα οποία
συνδυάζουν την ισχύ των ημια-
γωγών που τροφοδοτούν τους συ-
νηθισμένους υπολογιστές με τους
υπεραγωγούς που χρησιμοποιούν-
ται για τους κβαντικούς υπολογι-
στές. Oταν τα εν λόγω τσιπ ψύ-
χονται σε υπερβολικά χαμηλές
θερμοκρασίες, συμπεριφέρονται
με ασυνήθιστους τρόπους και μπο-
ρούν να αποδειχθούν ιδιαίτερα
ισχυρά κατά την επίλυση σύνθε-
των προβλημάτων.

Τα ευρήματα που είναι δημο-
σιευμένα αναλυτικά στην επιστη-

μονική επιθεώρηση Nature, κρί-
νονται ήδη ικανά να αλλάξουν το
τοπίο στην υψηλή τεχνολογία.
Εκτός από τις ωφέλιμες χρήσεις,
ένας τέτοιος υπολογιστής θα έχει
κατά πάσα πιθανότητα τη δύναμη
να «σπάσει» τους κωδικούς που
προφυλάσσουν εθνικά μυστικά κι
έτσι να καταστεί ένα πολύ ισχυρό
όπλο εάν βρεθεί στα λάθος χέρια.

Οι αμφισβητίες
Πολλοί ανεξάρτητοι ερευνητές,

εξαιτίας και της τεράστιας περι-
πλοκότητας ενός τέτοιου εγχει-
ρήματος, παρουσιάζονται πιο συγ-
κρατημένοι στις αντιδράσεις τους.

Ο Τζέισον Αλίσια, καθηγητής θε-
ωρητικής φυσικής στο California
Institute Technology, εξέφρασε
αμφιβολίες για το κατά πόσον η
Microsoft κατάφερε να δημιουρ-
γήσει ένα κβαντικό μπιτ, λέγοντας
ότι η συμπεριφορά των κβαντικών
συστημάτων είναι δύσκολο να
προβλεφθεί προτού αυτά τεθούν
σε πραγματική λειτουργία. «Μία
τέτοια κατασκευή είναι βεβαίως
δυνατή σε θεωρητικό επίπεδο και
όλοι συμφωνούν πως είναι ένας
σκοπός που οι άνθρωποι αξίζει να
κυνηγήσουν», σχολίασε. «Πρέπει
όμως να αποδειχθεί στην πράξη
πως το μηχάνημα λειτουργεί με

όλους εκείνους τους μαγικούς τρό-
πους που προβλέπει η θεωρία. Για
καλή μας τύχη, η Microsoft έχει
ξεκινήσει αυτή τη δύσκολη απο-
στολή».

Παρά το γεγονός ότι ένα κβαν-
τικό μπιτ μπορεί να λάβει πολλα-
πλές αξίες ταυτόχρονα, εντούτοις
έχει ένα σοβαρό εγγενές πρόβλημα.
Oταν οι ερευνητές προσπαθούν
να διαβάσουν την πληροφορία
που βρίσκεται εντός του, αυτό
«διακόπτει τη συνοχή του» και
επιστρέφει στη δυαδικότητα του
κλασικού μπιτ που μπορεί να έχει
μόνο μία αξία: είτε 0 είτε 1.

Αυτό σημαίνει πως κάθε φορά

που προσπαθούμε να το αναγνώ-
σουμε χάνει τη βασική ιδιότητα
για την οποία το χρειαζόμαστε.
Ετσι η επιστημονική κοινότητα
καλείται να λύσει τώρα το βασικό
πρόβλημα: Πώς φτιάχνεις έναν
υπολογιστή που διαλύεται κάθε
φορά που τον χρησιμοποιείς; Αυτή
τη στιγμή απαντά ότι βρίσκεται
καθ’ οδόν προς τη λύση του προ-
βλήματος γιατί το δικό της κβαν-
τικό μπιτ συμπεριφέρεται διαφο-
ρετικά και σε θεωρητικό (για την
ώρα) επίπεδο έχει λιγότερες πιθα-
νότητες να καταρρεύσει την ώρα
που επιχειρείται η πρόσβαση στην
πληροφορία που περιέχει.

<<<<<<

Ενα κοινό ταμείο 
για την Αμυνα είναι 

μια πρακτική λύση, με
πολλές όμως πρακτικές

δυσκολίες.

Βήμα προς την κβαντική «επανάσταση»

<<<<<<

Η εταιρεία ανεβάζει ση-
μαντικά τον πήχυ σε
ένα πεδίο ανταγωνι-
σμού που αναμένεται

να είναι ακόμα μεγαλύ-
τερο από αυτό της τε-
χνητής νοημοσύνης.

Τα ζητήματα ενεργειακής ασφάλειας της Κύπρου είναι υπαρκτά αλλά και πιεστικά.

Ο Τσέταν Νάγιακ, τεχνικός της
Microsoft, δίπλα σε ένα ειδικό
ψυγείο το οποίο καταψύχει τα
κβαντικά τσιπ (επάνω). Σε χαμηλές
θερμοκρασίες τα τσιπ μπορούν να
αποδειχθούν ιδιαίτερα χρήσιμα
κατά την επίλυση σύνθετων
προβλημάτων. 

Ο κοινός αμυντικός δανεισμός δεν θα υποστηριχθεί, επίσης, από όλα τα
μέλη της Ε.Ε.



02/3/25
ΚΥΡΙΑΚΉ

Ένας αστείρευτος δημιουργός με ανεξίτηλο αποτύπωμα στο λαϊκό τραγούδι 

Ένα πολύπλευρο έργο με εκατοντάδες επιτυχίες 
στις έξι δεκαετίες της μουσικής παρουσίας του

ΧΡΗΣΤΟΣ
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο σολίστας, ο συνθέτης, ο άνθρωπος

Ένα βιβλίο του Κώστα Μπαλαχούτη
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Οι προτεραιότητες
του Σχεδίου

1
Επενδύσεις σε ΑΠΕ καθώς 
και δράσεις εξοικονόμησης 

ενέργειας, για επαγγελματίες
αγρότες και αγρότισσες.

6 εκατ. ευρώ

2
Επενδύσεις σε συστήματα 
ενεργητικής προστασίας 

των καλλιεργειών με έμφαση
στην αντιχαλαζική και 

αντιβρόχινη προστασία.
3 εκατ. ευρώ

3
Επενδύσεις στον κλάδο 
αιγοπροβατοτροφίας.

29,5 εκατ. ευρώ

4
Επενδύσεις στον κλάδο 

των σιτηρών και
κτηνοτροφικών φυτών.

3 εκατ. ευρώ

5
Επενδύσεις στον κλάδο 
της πατατοκαλλιέργειας, 

λαχανικών, αρωματικών φυτών
και ανθοκομικών φυτών
(ανοικτές καλλιέργειες 
και χαμηλά τουνέλια).

2,5 εκατ. ευρώ

6
Επενδύσεις στους κλάδους 
της μανιταροκαλλιέργειας, 

χοιροτροφίας, πτηνοτροφίας, 
κονικλοτροφίας και 

μελισσοκομίας.
3 εκατ. ευρώ

7
Επενδύσεις σε κλάδους 

αμπελουργίας και 
δενδροκομίας. 
2 εκατ. ευρώ

8
Επενδύσεις στον κλάδο 

αγελαδοτροφίας, 
συμπεριλαμβανομένων 
υποδομών συναφών με 

επεξεργασία και διαχείριση 
κτηνοτροφικών αποβλήτων. 

5 εκατ. ευρώ

9
Επενδύσεις σε θερμοκηπιακές

καλλιέργειες λαχανικών 
και αρωματικών φυτών. 

6 εκατ. ευρώ

10
Προώθηση έξυπνων 

συστημάτων άρδευσης και 
επενδύσεων που συμβάλλουν
στην εξοικονόμηση άρδευσης – 

Οριζόντια προτεραιότητα.

Μέχρι το τέλος του έτους οι τρά-
πεζες ευελπιστούν ότι θα φιλοξε-
νούνται σε μία ενιαία πλατφόρμα,
στα πρότυπα του IRIS στην Ελλάδα,
ώστε οι καταναλωτές να συναλ-
λάσσουν χρήματα μέσω κινητού
τηλεφώνου, έχοντας μόνο τους
αριθμούς του αποστολέα και του
παραλήπτη. Θα είναι συμπληρω-
ματική παροχή των άμεσων πλη-
ρωμών που τέθηκαν σε ισχύ στις
9 Ιανουαρίου 2025, όπου ποσά με-
ταφέρονται από διαφορετικές τρά-
πεζες άμεσα. 

Για τις άμεσες πληρωμές που
γίνονται μέχρι στιγμής χρειάζεται
να μπουν τα τραπεζικά στοιχεία,
ενώ με την πλατφόρμα «IRIS» που
πιθανώς να ονομάζεται αλλιώς,

θα γίνονται μόνο μέσω τηλεφω-
νικού αριθμού.

Στο περιθώριο των οικονομικών
αποτελεσμάτων της Τράπεζας Κύ-
πρου εντός της εβδομάδας, ο CEO
της Τράπεζας, κ. Πανίκος Νικολά-
ου, τόνισε ότι η Τράπεζα Κύπρου
είναι έτοιμη για να παράσχει ένα,
όπως χαρακτήρισε, «Quick-Pay

for all». Εξήγησε πως μία τέτοια
υπηρεσία δεν εξαρτάται μόνο από
την Τράπεζα Κύπρου, αφού όλες
οι τράπεζες πρέπει να έχουν έτοι-
μες υποδομές για να το υποστη-
ρίξουν. «Υπάρχουν διάφορα επί-
πεδα ετοιμότητας στις τράπεζες
και δεν σχετίζονται όλα με την τε-
χνολογία, υπάρχουν και δεδομένα
που σχετίζονται με την ασφάλεια»,
συμπλήρωσε.

Αξίζει να σημειωθεί πως, μέχρι
τις 9 Οκτωβρίου η Κύπρος έχει δε-
σμευτεί να υιοθετήσει μεγαλύτερες
δικλείδες ασφαλείας σε σχέση με
την υπηρεσία άμεσων πληρωμών
(instant payments). Οι πάροχοι
υπηρεσιών πληρωμών θα πρέπει
να προσφέρουν στους πελάτες

τους υπηρεσία για την επαλήθευση
του δικαιούχου στον οποίο ο πλη-
ρωτής σκοπεύει να αποστείλει με-
ταφορά πίστωσης. Πρακτικά, θα
είναι μία δεύτερη επιβεβαίωση
πριν ολοκληρωθεί η συναλλαγή
και είναι κάτι που είχε συμφωνηθεί
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
όταν αποφασίστηκε να εφαρμοστεί
ο κανονισμός των άμεσων πλη-
ρωμών. Τέλος, ως πρόσθετη δι-
κλείδα ασφαλείας οι τράπεζες θα
πρέπει να επιτρέπουν στους πε-
λάτες τους να καθορίζουν το μέ-
γιστο ποσό που επιθυμούν για άμε-
σες μεταφορές ευρώ, το οποίο θα
μπορεί να τροποποιηθεί εύκολα
όποτε ο χρήστης θελήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Οι τράπεζες ετοιμάζονται για την πλατφόρμα «IRIS» της Κύπρου 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

H υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος πα-
ρουσίασε το «Νέο Επενδυτικό Στρα-
τηγικό Σχέδιο ΚΑΠ», το οποίο με
συνολικό προϋπολογισμό 60 εκατ.
ευρώ, αποτελεί το κυριότερο ερ-
γαλείο άσκησης πολιτικής για την
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
του πρωτογενούς τομέα, σε μια
εποχή που ο τομέας βρίσκεται αν-
τιμέτωπος με ιδιαίτερες προκλήσεις
ως αποτέλεσμα της κλιματικής αλ-
λαγής. Το νέο επενδυτικό σχέδιο
και οι προτεραιότητές του, περι-
λαμβάνει στοχευμένα μέτρα, δί-
νοντας έμφαση στη δημιουργία
υποδομών για προστασία της καλ-
λιέργειας από καιρικές συνθήκες,
την πρόσβαση στις νέες τεχνολο-
γίες και την ευφυή γεωργία, καθώς
και την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας και βιωσιμότητας των
θερμοκηπιακών εκμεταλλεύσεων.
Σημειώνεται πως, σημαντική και-
νοτομία του νέου επενδυτικού σχε-
δίου είναι οι απλοποιήσεις των δια-
δικασιών αδειοδότησης.

Η υπουργός Μαρία Παναγιώτου
παρουσίασε το νέο επενδυτικό
σχέδιο, γνωστό και ως «Μεγάλο
Επενδυτικό», ανοίγοντας ουσια-
στικά τον κύκλο διαβούλευσης με
τους αγρότες και τις αγρότισσες,
ο οποίος θα ολοκληρωθεί την ερ-
χόμενη Παρασκευή, 28 Φεβρουα-
ρίου. Ακολούθως, οι επενδυτικές
παρεμβάσεις και η οριστικοποίηση
των εγγράφων αναμένεται να λά-
βουν χώρα εντός του πρώτου εξα-
μήνου. Ο στόχος της ευρείας δια-
βούλευσης με τον αγροτικό κόσμο,
που γίνεται για πρώτη φορά, ήταν
να εισακουστούν οι εισηγήσεις
των παραγωγών, έτσι ώστε τα μέ-
τρα να είναι στοχευμένα και συ-
νεπώς να έχουν τον μεγαλύτερο
δυνατό θετικό αντίκτυπο.

«Από την πρώτη στιγμή ανα-
γνωρίσαμε πως τα χρηματοδοτικά
εργαλεία που έχουμε στη διάθεσή
μας πρέπει να είναι στοχευμένα,
αποτελεσματικά και κυρίως να
απαντούν στις πραγματικές ανάγ-
κες των αγροτών και των αγρο-
τισσών μας», ανέφερε η Μαρία
Παναγιώτου, παρουσιάζοντας το
«Μεγάλο Επενδυτικό», οι επενδυ-
τικές παρεμβάσεις του οποίου απο-
τελούν το κύριο εργαλείο για τη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας
και τον εκσυγχρονισμό του γεωρ-
γικού τομέα.

Aύξηση στα ανώτατα ποσά
Οι πυλώνες που συναποτελούν

το «Μεγάλο Επενδυτικό», αφορούν
στις Παρεμβάσεις 4.1.1 «Επενδύ-
σεις για εκσυγχρονισμό και βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας»,
την 4.1.2 «Επενδύσεις που συμ-
βάλλουν στην προστασία του πε-
ριβάλλοντος και στην ευημερία
των ζώων» και στην 4.1.3 «Επεν-
δύσεις για επεξεργασία και δια-
χείριση κτηνοτροφικών αποβλή-
των», με το συνολικό ποσό της
προκήρυξης να καθορίζεται στα
60 εκατ. ευρώ. 

Τα ανώτατα ποσά για τις δύο
πρώτες παρεμβάσεις ανέρχονται
στις 400.000 ευρώ ανά αίτηση, και
στις 600.000 ευρώ στην περίπτωση
των νέων γεωργών, ενώ για την
παρέμβαση 4.1.3, για πρώτη φορά
το μέγιστο ποσό ενίσχυσης αυξά-
νεται από 400.000 ευρώ, σε 800.000
ευρώ, «δείχνοντας την αυξημένη
σημασία που αποδίδουμε στην
ορθολογική διαχείριση κτηνοτρο-
φικών αποβλήτων», όπως είχε δη-
λώσει η υπουργός Γεωργίας.

Την ίδια ώρα, πρώτη φορά,
ισχύουν ειδικές ρυθμίσεις για οχλη-
ρά υποστατικά χοιροτροφίας που
συμμετέχουν στο σχέδιο κατεδά-
φισης, όπου η συνολική ενίσχυση
για τις ανάγκες μετεγκατάστασης
μπορεί να φτάσει το 1,5 εκατ. ευρώ.
Σε ό,τι αφορά τα ποσοστά ενίσχυ-
σης, άλλη μια πρωτιά είναι ότι σε
μεγάλο επενδυτικό εφαρμόζεται
ποσοστό ενίσχυσης για περιβαλ-
λοντικές δαπάνες που φτάνει το
80% της συνολικής δαπάνης, όπως
άλλωστε έγινε και στο «μικρό επεν-
δυτικό» που έληξε τον Δεκέμβριο.

Ταυτόχρονα με τις πιο πάνω 3
παρεμβάσεις, προκηρύσσεται και

η ειδική Παρέμβαση Α.Α. 5 για την
εγκατάσταση νέων γεωργών με
ποσό προκήρυξης 7,5 εκατ. ευρώ,
εκ των οποίων τα 3 εκατ. ευρώ θα
διοχετευτούν στον τομέα της αι-
γοπροβατοτροφίας.  Η ενίσχυση
κυμαίνεται από 20.000 ευρώ, μέχρι
50.000 ευρώ. Η παρέμβαση αυτή
αντανακλά κυρίως την αναγνώριση
του υπουργείου επί του προβλή-
ματος της γήρανσης του αγροτικού
πληθυσμού.

Οι προτεραιότητες
Συνολικά υπάρχουν 10 προτε-

ραιότητες στο Σχέδιο. Η 1η προ-
τεραιότητα αφορά επενδύσεις σε

ΑΠΕ καθώς και δράσεις εξοικονό-
μησης ενέργειας (για επαγγελμα-
τίες αγρότες και αγρότισσες) ύψους
6 εκατ. ευρώ. Η 2η αφορά επεν-
δύσεις σε συστήματα ενεργητικής
προστασίας των καλλιεργειών με
έμφαση στην αντιχαλαζική και
αντιβρόχινη προστασία, ύψους 3
εκατ. ευρώ. Η 3η προτεραιότητα
και δη οι επενδύσεις στην αιγο-
προβατοτροφία αντλεί τη μερίδα
του λέοντος των παρεμβάσεων,
αφού, όπως είχε αναφέρει η υπουρ-
γός Γεωργίας, «είναι ξεκάθαρη η
προτεραιότητα που αποδίδει το
υπουργείο μας και η κυβέρνηση
γενικότερα στον εκσυγχρονισμό

του κλάδου της αιγοπροβατοτρο-
φίας με στόχο την αύξηση της πα-
ραγωγής αιγινού και πρόβειου γά-
λακτος», κάτι που συνδέεται άρ-
ρηκτα με την εφαρμογή του ευ-
ρωπαϊκού κανονισμού για το Χαλ-
λούμι ΠΟΠ. Οι επενδύσεις αυτές
φτάνουν τα 29,5 εκατ. ευρώ. Η 4η
προτεραιότητα αφορά επενδύσεις
στον κλάδο των σιτηρών και κτη-
νοτροφικών φυτών ύψους 3 εκατ.
ευρώ. Η 5η προτεραιότητα αφορά
επενδύσεις στον κλάδο της πατα-
τοκαλλιέργειας, λαχανικών, αρω-
ματικών φυτών και ανθοκομικών
φυτών (ανοικτές καλλιέργειες και
χαμηλά τουνέλια), ύψους 2,5 εκατ.
ευρώ. Η 6η προτεραιότητα αφορά
επενδύσεις στους κλάδους της μα-
νιταροκαλλιέργειας, χοιροτροφίας,
πτηνοτροφίας, κονικλοτροφίας
και μελισσοκομίας, ύψους 3 εκατ.
ευρώ. Η 7η στοχεύει σε επενδύσεις
σε κλάδους αμπελουργίας και δεν-
δροκομίας ύψους 2 εκατ. ευρώ. Η
8η αφορά επενδύσεις στον κλάδο
αγελαδοτροφίας, συμπεριλαμβα-
νομένων υποδομών συναφών με
επεξεργασία και διαχείριση κτη-
νοτροφικών αποβλήτων ύψους 5
εκατ. ευρώ. Η 9η αφορά επενδύσεις

σε θερμοκηπιακές καλλιέργειες
λαχανικών και αρωματικών φυτών
ύψους 6 εκατ. ευρώ. Η 10η και τε-
λευταία στοχεύει στην προώθηση
έξυπνων συστημάτων άρδευσης
και επενδύσεων που συμβάλλουν
στην εξοικονόμηση άρδευσης.

Ταχύτερες διαδικασίες
Σημαντικές θεωρούνται οι απλο-

ποιήσεις σε σχέση με την αδει-
οδότηση γεωργικών και κτηνο-
τροφικών κατασκευών, που επι-
τεύχθηκαν σε συνεργασία με τα
αρμόδια κυβερνητικά τμήματα
(υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα
Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλ-
λα Τμήματα) υπό τον συντονισμό
του Τμήματος Γεωργίας. Οι απλο-
ποιήσεις αυτές θα έχουν ως απο-
τέλεσμα σε σημαντικές ελαφρύν-
σεις και επισπεύσεις έκδοσης αδει-
ών και άλλες διευκολύνσεις.

Σημειώνεται ότι ήδη το υπουρ-
γείο έχει προκηρύξει την Παρέμ-
βαση 4.1.1, γνωστή ως το «Μικρό
Επενδυτικό», το οποίο είχε υπερβεί
τον αρχικό του προϋπολογισμό
των 10 εκατ. ευρώ, φτάνοντας στα
13 εκατ. ευρώ, ενώ από τις δαπάνες
αυτές κινητοποιήθηκαν συνολικές
επενδύσεις 20 εκατ. ευρώ.

Οι παρεμβάσεις αυτές αποτε-
λούν αναπόσπαστο μέρος του
Στρατηγικού Σχεδίου Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής (ΚΑΠ), 2023-2027,
το οποίο έχει ετοιμαστεί από το
υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και
έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Το συνολικό ποσό του
στρατηγικού σχεδίου ανέρχεται
στα 454 εκατομμύρια ευρώ, από
τα οποία τα 373 εκατομμύρια απο-
τελούν ευρωπαϊκή συνεισφορά.

60 εκατ. ευρώ για
ανταγωνιστικότητα

της γεωργίας
Οι επενδυτικές παρεμβάσεις και η οριστικοποίηση 

των εγγράφων αναμένεται να λάβουν χώρα 
εντός του πρώτου εξαμήνου

Στρατηγική για ανάπτυξη του πρωτογενούς τομέα
H στρατηγική για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τομέα, η οποία εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο

στις 2 Οκτωβρίου 2024, ήταν επίσης προϊόν ευρείας διαβούλευσης. Η στρατηγική περιλαμβάνει έντεκα
δράσεις συνολικής δαπάνης 109,3 εκατ. ευρώ. Η στρατηγική έχει «δεθεί» με την ΚΑΠ, ενώ για πρώτη φο-

ρά δίνεται προτεραιότητα στους επαγγελματίες αγρότες. Με τη στρατηγική, το υπουργείο Γεωργίας ευελπι-
στεί να δημιουργήσει την αναγκαία σταθερότητα στον αγροτικό κόσμο, να στηρίξει το εισόδημα των αγρο-
τών με διαρθρωτικό τρόπο, δημιουργώντας ταυτόχρονα τις συνθήκες για προσέλκυση νέων στον πρωτογε-
νή τομέα. Απώτερος στόχος της στρατηγικής είναι η αύξηση της συνεισφοράς του πρωτογενούς τομέα, η
οποία τα τελευταία χρόνια σε όρους ακαθάριστης προστιθέμενες αξίας βρίσκεται στο 1,3%, με τη συνει-

σφορά σε απόλυτους αριθμούς (τρέχουσες τιμές) να ανέρχεται στα 369 εκατ. ευρώ το 2023.

Οι επενδύσεις στην αιγοπροβατοτροφία αντλούν τη μερίδα του λέοντος των παρεμβάσεων, με στόχο
την αύξηση της παραγωγής αιγινού και πρόβειου γάλακτος, κάτι που συνδέεται άρρηκτα με την
εφαρμογή του ευρωπαϊκού κανονισμού για το Χαλλούμι ΠΟΠ.

<<<<<<<

Το συνολικό ποσό του
Στρατηγικού Σχεδίου
Κοινής Αγροτικής 
Πολιτικής (ΚΑΠ) 2023-
2027 ανέρχεται στα
454 εκατ. ευρώ, από 
τα οποία τα 373 εκατ. 
αποτελούν ευρωπαϊκή
συνεισφορά.

<<<<<<<

Τεχνολογικά παρούσα 
η Τράπεζα Κύπρου 
για την αλλαγή 
που θα γίνει μέσω 
ενιαίας πλατφόρμας.

Μέχρι τις 9 Οκτωβρίου η Κύπρος έχει δεσμευτεί να υιοθετήσει μεγαλύτερες
δικλείδες ασφαλείας σε σχέση με την υπηρεσία άμεσων πληρωμών.
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Ανοίγει την πόρτα στο κυπριακό επι-
χειρείν η Αμερική, υποδηλώνοντας
τις προοπτικές που εντοπίζονται για
δραστηριοποίηση και επέκταση των
κυπριακών επιχειρήσεων στην αμε-
ρικανική αγορά. Πήγαινε έλα με τις
Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής (ΗΠΑ)
θα έχει την Άνοιξη η Κύπρος με φόν-
το το επιχειρείν. Η προσπάθεια για
επιχειρηματικές συνεργασίες μεταξύ
των δυο χωρών θα αρχίσει από την
πλευρά της Κύπρου και μέσω επί-
σημης επίσκεψης του Προέδρου της
Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη
στις ΗΠΑ τον προσεχή Απρίλιο, με
στόχο την προσέλκυση επενδύσεων
σε τομείς όπως της ναυτιλίας, της
τεχνολογίας, της ενέργειας και των
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών.
Όπως είχε γράψει η «Κ», κατά τη
διάρκεια της επίσκεψης προγραμ-
ματίζονται συναντήσεις του Προ-
έδρου με δυνητικούς επενδυτές και
άλλους επιχειρηματικούς φορείς
τόσο σε Νέα Υόρκη όσο και σε Ουά-
σιγκτον, στο πλαίσιο της στρατηγικής
της κυβέρνησης για την ενίσχυση
των σχέσεων με τις ΗΠΑ. 

Στον αντίποδα, ένα μήνα μετά
την επικείμενη επίσκεψη του Προ-
έδρου για να φέρει επενδύσεις από
τις ΗΠΑ στην Κύπρο, θα ετοιμάσουν
βαλίτσες για Αμερική οι κυπριακές
επιχειρήσεις. Πιο συγκεκριμένα, οι

ΗΠΑ απευθύνουν κάλεσμα προς τις
κυπριακές επιχειρήσεις που επιδιώ-
κουν να δραστηριοποιηθούν στην
αγορά μέσα στα επόμενα 2-3 χρόνια
ή να επεκτείνουν την παρουσία τους
με οργανισμούς οικονομικής ανά-
πτυξης από όλη τη χώρα μέσω παγ-
κόσμιου συνεδρίου που θα πραγμα-
τοποιηθεί στην πολιτεία Μέριλαντ.
Τον Μάιο, θα δώσουν το παρόν σε
παγκόσμια συνέδρια οι επιχειρηματίες
που στοχεύουν στην επέκταση της
διεθνούς τους παρουσίας, στη σύναψη
νέων επαγγελματικών συνεργασιών
και στη δικτύωση με άλλους επαγ-
γελματίεςπροκειμένου να ενισχύσουν
και την ανταγωνιστικότητά τους
στην παγκόσμια αγορά. Η κυπριακή
αποστολή θα συμμετάσχει φέτος για
πρώτη φορά στη μεγαλύτερη επεν-
δυτική σύναξη που συγκεντρώνει
επενδυτές διεθνούς βεληνεκούς. 

Τα συνέδρια
Πρόκειται για τα συνέδρια Selec-

tUSA Investment Summit και Selec-

tUSA Tech Summit, που θα πραγμα-
τοποιηθούν στο Μέριλαντ των ΗΠΑ
από 11 έως 14 Μαΐου 2025. Το Selec-
tUSA Investment Summit προσελκύει
περισσότερους από 5 χιλιάδες συμ-
μετέχοντες κάθε χρόνο, ενώ το παρών
τους δίνουν και οι Οργανισμοί Οικο-
νομικής Ανάπτυξης (Economic De-
velopment Organizations) που εκ-
προσωπούν τις πολιτείες των ΗΠΑ.
Επιπλέον, συμμετέχουν πάνω από
2.500 επιχειρηματίες επενδυτές από
περισσότερες από 90 διεθνείς αγορές.
Ουσιαστικά αποτελεί μια σύνοδο κο-
ρυφής για επενδύσεις και επενδυτές
από όλο τον κόσμο, που συνδέει εται-
ρείες οι οποίες ενδιαφέρονται να
αποκτήσουν παρουσία στην αγορά
των ΗΠΑ. Είναι η μεγαλύτερη επεν-
δυτική εκδήλωση του υπουργείου

Εμπορίου των ΗΠΑ, και συμμετέχουν
επιχειρήσεις από όλους τους τομείς
και από όλες τις πολιτείες.

Την κυπριακή αντιπροσωπεία
ανέλαβε να οργανώσει η πρεσβεία
των ΗΠΑ στην Κύπρο και θα απο-
τελείται από κυπριακές επιχειρήσεις
που πληρούν τα κριτήρια συμμετο-
χής. Τον τελευταίο λόγο αναφορικά
με την έγκριση των επιχειρήσεων
προκειμένου να συμμετάσχουν στο
επενδυτικό συνέδριο θα έχει το
υπουργείο Εμπορίου των ΗΠΑ, ωστό-
σο όπως πληροφορούμαστε δεν ανα-
μένεται να υπάρξουν οποιαδήποτε
προβλήματα με τις επιχειρήσεις από
την Κύπρο. Κατά τη διάρκεια του
συνεδρίου οι αρμόδιοι από κάθε πο-
λιτεία θα παρέχουν πληροφόρηση
και κατεύθυνση στους επίδοξους

επιχειρηματίες αναφορικά με τα φο-
ρολογικά και άλλα κίνητρα για δρα-
στηριοποίηση. Οι Κύπριοι επιχει-
ρηματίες που θα συμμετέχουν θα
αξιολογούν ουσιαστικά το πακέτο
που προσφέρει η κάθε πολιτεία και
θα επιλέγουν αναλόγως τι ταιριάζει
καλύτερα με την επιχείρησή τους. 

Το συνέδριο SelectUSA Tech θα
λειτουργήσει ταυτόχρονα με το Se-
lectUSA Investment Summit και
αφορά τις διεθνείς εταιρείες τεχνο-
λογίας που αναπτύσσουν καινοτόμα
προϊόντα/υπηρεσίες και σχεδιάζουν
να εισέλθουν ή να επεκταθούν στην
αγορά των ΗΠΑ. Κατά τη διάρκεια
του τεχνολογικού αυτού συνεδρίου
οι κυπριακές επιχειρήσεις θα έχουν
την ευκαιρία να παρακολουθήσουν
τις τάσεις που ενυπάρχουν αναφο-

ρικά με τις τεχνολογικές εξελίξεις
και να παρουσιάσουν το προφίλ των
επιχειρήσεών τους ενώπιον των
συμμετεχόντων από όλο τον κόσμο.

Αξίζει να σημειώσουμε ότι και
γι’ αυτό το συνέδριο υπάρχουν συγ-
κεκριμένα κριτήρια για τις κυπριακές
επιχειρήσεις που θα συμμετάσχουν. 

Προοπτικές και ενδιαφέρον
Η συμμετοχή των κυπριακών επι-

χειρήσεων στα παγκόσμια συνέδρια
SelectUSA Investment Summit και
SelectUSA Tech Summit, καταδει-
κνύει ότι εντοπίζονται προοπτικές
για δραστηριοποίηση και επέκτασή
τους στην αμερικανική αγορά. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ», φέτος
το έδαφος είναι καλά στρωμένο για
επιχειρηματικές συνεργασίες μεταξύ
των δυο χωρών στο πλαίσιο της επι-
σφράγισης του δυτικού προσανα-
τολισμού της χώρας με την επίσκεψη
του προέδρου Χριστοδουλίδη στον
Λευκό Οίκο.Δεν είναι εξάλλου τυχαίο
ότι φέτος για πρώτη φορά επιχει-
ρείται η οργάνωση των κυπριακών
εταιρειών σε αποστολή για το συγ-
κεκριμένο επενδυτικό συνέδριο. Οι
ίδιες πληροφορίες σημειώνουν ότι
ένα τέτοιου βεληνεκούς συνέδριο
μπορεί να ανοίξει νέες ευκαιρίες για
ανάπτυξη, είτε μέσω επενδύσεων,
είτε μέσω δημιουργίας συνεργασιών
και επαγγελματικών δικτύων. Την
ίδια ώρα, δίνει τη δυνατότητα στις

επιχειρήσεις να κατανοήσουν κα-
λύτερα τις ανάγκες και τις τάσεις
της αμερικανικής αγοράς, προσαρ-
μόζοντας ανάλογα τις στρατηγικές
τους για να έχουν επιτυχημένη δι-
είσδυση και ανάπτυξη.

Τα οφέλη
Πολλαπλά θα είναι τα οφέλη για

τους επιχειρηματίες που θα συμμε-
τάσχουν στην κυπριακή αποστολή
στις ΗΠΑ. Ειδικότερα, οι συμμετέ-
χοντες θα έχουν την ευκαιρία να
συνεργαστούν με οργανισμούς οι-
κονομικής ανάπτυξης στις ΗΠΑ.
Παράλληλα, θα επωφεληθούν από
τη δικτύωση με επιχειρηματίες και
επενδυτές του οικοσυστήματος των
ΗΠΑ, εξερευνώντας ταυτόχρονα
νέες επενδυτικές ευκαιρίες. Εξαιρε-
τικά σημαντικό είναι το γεγονός ότι
οι κυπριακές επιχειρήσεις θα έχουν
τη δυνατότητα να γνωρίσουν τοπι-
κούς και διεθνείς επενδυτές και να
διασυνδεθούν με κεφάλαια επιχει-
ρηματικού κινδύνου (VCs).

Άνοιγμα για εταιρείες που επιθυμούν να εισέλθουν στην αμερικανική αγορά ή να επεκτείνουν τη δραστη-
ριότητά τους, αλληλοεπιδρώντας με μεγάλους οργανισμούς από όλες τις πολιτείες των ΗΠΑ.

<<<<<<

Τον Απρίλιο μεταβαίνει ο
Πρόεδρος για προσέλκυση
επενδύσεων και τον Μάιο Κύπριοι
επιχειρηματίες που επιδιώκουν να
δραστηριοποιηθούν στις ΗΠΑ.

<<<<<<

Είναι η πρώτη χρονιά που θα
συμμετέχει κυπριακή αποστολή
στα συνέδρια SelectUSA
Investment Summit και το
SelectUSA Tech Summit.

Καλό το μομέντουμ για brain gain
Η κυβέρνηση προτίθεται να δώσει γη και ύδωρ για να επαναπατρίσει τα ταλέντα

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Θετικό είναι το μομέντουμ επανα-
πατρισμού των Κύπριων αποδήμων
επαγγελματιών και ως εκ τούτου
η κυβέρνηση είναι διατεθειμένη
να προσφέρει γη και ύδωρ στα τα-
λέντα προκειμένου να ενισχύσει
την αγορά εργασίας. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», έχουν γίνει
ήδη διαβουλεύσεις με επαγγελμα-
τίες Κύπριους οι οποίοι επισημαί-
νουν το ενδιαφέρον τους για ερ-
γοδότηση αποδήμων ταλέντων.
Αυτό ενισχύεται μέσω των επιχει-
ρηματικών οργανώσεων και των
αρμόδιων φορέων, οι οποίοι ανα-
μένουν ότι η προσπάθεια της κυ-
βέρνησης να φέρει πίσω στην Κύ-
προ τα ταλέντα για να καλύψει τις
αυξημένες ανάγκες της κυπριακής
αγοράς και ειδικότερα στους τομείς
της τεχνολογίας, της πληροφορικής
και της επικοινωνίας (ICT) θα απο-
δώσει καρπούς. Όπως πληροφο-
ρούμαστε το κλίμα ανάμεσα στους
Κύπριους επαγγελματίες του εξω-
τερικού μπορεί να είναι θετικό
όσον αφορά τον επαναπατρισμό
τους, ωστόσο όλα θα εξαρτηθούν
από το τι κίνητρα θα τους προσφέ-
ρει η κυβέρνηση. Οι ίδιες πληρο-
φορίες αναφέρουν ότι τους προ-
βληματίζουν ζητήματα όπως η γρα-
φειοκρατία για τη μετάβασή τους
αλλά και οι απολαβές τους. Την

ίδια ώρα, ωστόσο, αναγνωρίζουν
ότι η Κύπρος έχει κάνει άλματα
όσον αφορά τους τομείς της πλη-
ροφορικής και της τεχνολογίας,
ενώ οι προοπτικές στον ενεργειακό
τομέα είναι τεράστιες.

Στο Λονδίνο
Όπως έγινε γνωστό, ο Πρόεδρος

της Δημοκρατίας Νίκος Χριστο-
δουλίδης με κύρια επιδίωξη να εξεύ-
ρει προσωπικό για την κυπριακή
αγορά και να δελεάσει τους επαγ-
γελματίες απόδημους Κύπριους θα
μεταβεί στις 21 Μαΐου στο Λονδίνο
συνοδευόμενους από Κύπριους και
ξένους επιχειρηματίες. Επιδίωξή
του να επιφέρει ένα brain gain για
να ενισχύσει τους επιχειρηματίες
οι οποίοι αντιμετωπίζουν μεγάλες
προκλήσεις σε ό,τι αφορά την εξεύ-
ρεση ταλέντων και ειδικά στους
τομείς της πληροφορικής και της
τεχνολογίας. Πρόκειται για πρω-
τοβουλία-εκδήλωση της κυβέρνη-
σης, η οποία στοχεύει στη διασύν-
δεση των απόδημων Κυπρίων επαγ-
γελματιών με την εγχώρια αγορά
εργασίας. 

Το έκαναν και άλλοι
Τη συγκεκριμένη πρακτική για

να ενθαρρύνει τον επαναπατρισμό
επαγγελματιών αποδήμων προκει-
μένου να τους εντάξει στις αγορές,
φαίνεται να έχουν ακολουθήσει

και άλλες χώρες από τις οποίες
αντλήσαμε παραδείγματα. Πιο συγ-
κεκριμένα, όπως αναφέρουν κυ-
βερνητικές πηγές, η κυβέρνηση

μελετά αντίστοιχες πρωτοβουλίες
από άλλα κράτη προκειμένου να
στήσει το πλαίσιο κινήτρων που
θα παρουσιάσει ενώπιον των Κύ-
πριων αποδήμων επαγγελματιών
στο Λονδίνο. Οι ίδιες πληροφορίες
αναφέρουν ότι το πλαίσιο θα είναι
εξαιρετικά ελκυστικό. Το συγκε-
κριμένο πλαίσιο, εξάλλου, αναμέ-
νεται να ενισχυθεί και από το γε-
γονός ότι έχει ήδη καταγραφεί εν-
διαφέρον για άμεση εργοδότηση
Κυπρίων επαγγελματιών που βρί-
σκονται στο εξωτερικό από κυ-
πριακές εταιρείες. Μάλιστα, οι πλη-
ροφορίες μας αναφέρουν ότι τον
Πρόεδρο θα συνοδεύσουν και οι

εταιρείες οι οποίες προσανατολί-
ζονται να εργοδοτήσουν επανα-
πατρισθέντες. 

Τι θα δώσουν 
Στόχος της κυβέρνησης είναι η

διαμόρφωση ενός ολοκληρωμένου
πλαισίου κινήτρων, που θα ενισχύ-
σει τη διασύνδεση με τους απόδη-
μους Κύπριους επαγγελματίες, δι-
ευκολύνοντας την πιθανή επιστρο-
φή τους στην πατρίδα, υπό τις κα-
τάλληλες συνθήκες. Στο πλαίσιο
της διαμόρφωσης κινήτρων, εξε-
τάζεται η πιθανότητα ενίσχυσης
των υφιστάμενων φορολογικών δι-
ευκολύνσεων για επαναπατρισμό,
καθώς και άλλων μέτρων που θα
μπορούσαν να συμβάλουν στην
προσέλκυση Κύπριων επαγγελμα-
τιών του εξωτερικού. Επιπλέον, πε-
ριλαμβάνουν τη διευκόλυνση της
πρόσβασης σε νέες θέσεις εργασίας,
την εξασφάλιση υψηλών μισθών
και τη διαμόρφωση συνθηκών αξιο-
πρεπούς απασχόλησης. 

Παράλληλα, η Κύπρος στοχεύει
στη διαφοροποίηση της οικονομίας,
αξιοποιώντας τις νέες ευκαιρίες
που δημιουργούνται από τη συμ-
μετοχή της στην ΕΕ και την Ευρω-
ζώνη. Επιπλέον, οι αρμόδιοι φορείς
βολιδοσκοπούν και δράσεις ανα-
φορικά με το ζήτημα της επιστρο-
φής των Κυπρίων επιστημόνων
που εργάζονται στο εξωτερικό. 

Πήγαν και πέρσι
Τον Απρίλιο πέρσι επιχειρημα-

τικοί φορείς βρέθηκαν στο Λονδίνο
και συγκεκριμένα στην Ύπατη
Αρμοστεία της Κύπρου στο Λον-
δίνο, όπου παρουσίασαν στους
αποδήμους τις ευκαιρίες για κα-
ριέρα στην κυπριακή αγορά. Οι
αρμόδιοι φορείς έδωσαν μια γεύση
στους Κύπριους επαγγελματίες
που βρέθηκαν στο συγκεκριμένο
συνέδριο για το τι θα μπορούσε
να προσφέρει ο επαναπατρισμός
και η ένταξη στην αγορά της Κύ-
πρου. 

Τι είπε ο Πρόεδρος
«Η συνεχιζόμενη ανάπτυξη της

οικονομίας δημιουργεί νέες θέσεις
εργασίας, αυξημένες ανάγκες σε
συνδυασμό με τη μείωση της ανερ-
γίας και είναι για αυτό τον λόγο
που στις 21 Μαΐου θα μεταβώ στο
Λονδίνο για να συναντηθώ με Κύ-
πριους που εργάζονται εκεί, για
να παρουσιάσουμε ένα ελκυστικό
πακέτο για επιστροφή τους στην
Κύπρο». 

Αυτό είχε αναφέρει ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας την περασμένη
εβδομάδα, τονίζοντας ότι το συγ-
κεκριμένο εγχείρημα αναμένεται
να έχει επιτυχία, καθώς η επιστρο-
φή Κυπρίων επαγγελματιών στην
Κύπρο είναι ένα brain gain αντί
brain drain.

<<<<<<

Αναζητούν Κύπριους
επαγγελματίες που

δραστηριοποιούνται
στους τομείς της τεχνο-
λογίας, της πληροφορι-
κής και της επικοινω-

νίας (ICT).

Με το βλέμμα 
στραμμένο στις ΗΠΑ

το κυπριακό 
επιχειρείν

Δικτυώνονται και εξερευνούν την αγορά σε επενδυτική
εκδήλωση του υπουργείου Εμπορίου των ΗΠΑ

Εντοπίζουν ενδιαφέρον οι επιχειρηματικές οργανώσεις και αναμέ-
νουν ότι η προσπάθεια για να έλθουν πίσω τα ταλέντα θα αποδώσει
καρπούς. 
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Η διασύνδεση των ταμειακών 
με τα POS και η επέκτασή τους 
στο σύνολο της οικονομικής 
δραστηριότητας ενίσχυσε τις 
ηλεκτρονικές συναλλαγές και 
περιόρισε τη φοροδιαφυγή το 
προηγούμενο έτος. Τα μέτρα, 
όπως αποδεικνύεται, έφεραν 
αποτελέσματα παρά τις έντο-
νες αντιδράσεις τόσο για τη δι-
ασύνδεση των ταμειακών όσο 
και για την επέκταση των POS 
σε ταξί και λαϊκές αγορές.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του 
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας 
και Οικονομικών, οι συναλλα-
γές με πλαστικό χρήμα αυξήθη-
καν 10,7% το 2024 σε σύγκριση 
με το 2023, με αποτέλεσμα να 
φθάσουν στα 67,7 δισ. από 61,1 
δισ. ευρώ. Η αύξηση των 6,6 
δισ. ευρώ καταγράφηκε κυρίως 
το δεύτερο εξάμηνο του προη-
γούμενου έτους, οπότε και είχε 
ολοκληρωθεί η διασύνδεση των 
POS με τις ταμειακές μηχανές. Η 
αύξηση των συναλλαγών μέσω 
καρτών ξεπέρασε το 600% στα 
πλυντήρια αυτοκινήτων, στους 
δικηγόρους το 300% και στα τα-
ξί το 196%. Σημειώνεται ότι αρ-
χικά οι οδηγοί ταξί είχαν αντι-
δράσει στην τοποθέτηση POS 
στα αυτοκίνητά τους και φυσι-
κά στο αυτοκόλλητο σήμα στο 
οποίο αναγράφεται ότι οι πε-
λάτες έχουν τη δυνατότητα να 
πληρώνουν με κάρτα. Ουσιαστι-
κά οι αλλαγές αυτές οδήγησαν 
στην αύξηση των εισπράξεων 
από τη φοροδιαφυγή, οι οποίες 
έφθασαν το προηγούμενο έτος 
στα 2 δισ. ευρώ, ενώ φέτος υπο-
λογίζεται να εισπραχθεί επιπλέ-
ον 1,2 δισ. ευρώ από τη φορο-
διαφυγή. Οπως αναφέρουν από 
το οικονομικό επιτελείο, «είναι 
χαρακτηριστικό πως το 2024 
επετεύχθη αύξηση φορολογι-
κών εσόδων πέραν του στόχου 
που είχε τεθεί, της τάξεως των 
2 δισ. ευρώ, κάτι που οφείλεται 
τόσο στη διασύνδεση POS - τα-

μειακών όσο και στην επέκτα-
ση εφαρμογής του συστήματος 
myDATA για τις επιχειρήσεις. Οι 
επιπλέον αυτοί πόροι επέστρε-
ψαν πίσω στους πολίτες μέσω 
της μείωσης φόρων και εισφο-
ρών, ενίσχυσης του εισοδήμα-
τος, όπως και του Προγράμμα-
τος ∆ημοσίων Επενδύσεων».
Υπενθυμίζεται ότι, μέσω της 
διασύνδεσης, για όλες τις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές μέσω 
POS εκδίδεται και το αντίστοι-

χο παραστατικό μέσω των τα-
μειακών μηχανών, με αποτέ-
λεσμα να μην αποκρύπτονται 
έσοδα και με αυτόν τον τρόπο 
να περιορίζεται σημαντικά η 
φοροδιαφυγή. Παράλληλα, βέ-
βαια, περιορίστηκε σημαντικά 
και η χρήση μετρητών, καθώς 
πλέον οι πολίτες μπορούν να 
χρησιμοποιούν κάρτα σε όλες 
τις συναλλαγές που πραγμα-
τοποιούν.

Ο υπουργός Εθνικής Οικο-
νομίας και Οικονομικών Κω-
στής Χατζηδάκης δήλωσε: «Η 
αύξηση κατά 6,6 δισ. ευρώ των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών το 
2024 είναι η πιο ισχυρή απόδει-
ξη ότι η διασύνδεση των POS 
με τις ταμειακές μηχανές πέτυ-
χε, συμβάλλοντας καθοριστικά 
στον περιορισμό της φοροδι-
αφυγής. Μέσα από αυτήν τη 
μεταρρύθμιση ενισχύεται το 
αίσθημα της δικαιοσύνης και 
ισότιμου ανταγωνισμού μετα-

ξύ των επιχειρήσεων και πα-
ράλληλα αυξάνονται τα φορο-
λογικά έσοδα, που μπορούν να 
κατευθυνθούν είτε σε στήριξη 
της κοινωνικής πολιτικής είτε 
σε περαιτέρω μειώσεις φόρων. 
Πρόκειται επομένως για μια κοι-
νωνική πολιτική στην πράξη η 
οποία ήρθε για να μείνει».

Για το 2025 δρομολογείται 
η υλοποίηση τεσσάρων ακό-
μη ψηφιακών μεταρρυθμίσεων 
εκσυγχρονισμού του φορολογι-
κού μηχανισμού με στόχο τον 
περαιτέρω περιορισμό της φο-
ροδιαφυγής. Ηδη από τις αρχές 
του έτους εφαρμόζεται η καθο-
λική χρήση του myDATA για 
τη δήλωση εσόδων - εξόδων 
των επιχειρήσεων, ενώ σταδι-
ακά εντός του έτους πρόκειται 
να εφαρμοστεί το ψηφιακό πε-
λατολόγιο, το ψηφιακό δελτίο 
αποστολής καθώς και η καθο-
λική επέκταση του ηλεκτρονι-
κού τιμολογίου.

Αυξήσεις από 10% έως 30% στην 
τιμή του καφέ περιλαμβάνουν οι 
τιμοκατάλογοι που έχουν στεί-
λει από τις αρχές του έτους στα 
σούπερ μάρκετ οι εταιρείες που 
δραστηριοποιούνται στην ει-
σαγωγή, παραγωγή και εμπο-
ρία του δημοφιλούς προϊόντος, 
αυξήσεις όμως οι οποίες, όπως 
αποδεικνύεται, υπολείπονται 
σημαντικά των αυξήσεων στη 
διεθνή τιμή του καφέ, η οποία 
συνεχίζει το ράλι που ξεκίνη-
σε πέρυσι.   

«Αυτό που γίνεται τα δύο τε-
λευταία χρόνια με την τιμή του 
καφέ δεν το έχουμε ξαναζήσει. 
Ούτε με τις απανωτές υποτι-
μήσεις της δραχμής τη δεκαε-

τία του 1980, ούτε με τον διπλό 
παγετό στη Βραζιλία», τονίζει 
χαρακτηριστικά μιλώντας στην 
«Κ» πολύπειρος επιχειρηματί-
ας του κλάδου. Η διεθνής τιμή 
της ποικιλίας Arabica έχει αυ-
ξηθεί κατά 111,5%, ενώ μόνο 
από τις αρχές του έτους η αύ-
ξηση είναι 25%. Ανάλογη είναι 
η εικόνα και για την τιμή της 
ποικιλίας Robusta, καθώς μέσα 
σε ένα χρόνο έχει αυξηθεί κα-

τά 81,45%, ενώ από τις αρχές 
του έτους η αύξηση είναι της 
τάξης του 11%. Την κατάσταση 
για εταιρείες και καταναλωτές 
δυσχεραίνει ακόμη περισσότε-
ρο, σύμφωνα με τους παράγο-
ντες της αγοράς, η συνέχιση 
της επιβολής ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στον καφέ.  

Οι επιχειρηματίες που δρα-
στηριοποιούνται στην αγορά 
καφέ δεν κρύβουν και τη δυ-

σαρέσκειά τους για τη μη πρό-
σκλησή τους στη σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε τη ∆ευτέρα 
στο υπουργείο Ανάπτυξης υπό 
τον κ. Τάκη Θεοδωρικάκο, κατά 
την οποία ο υπουργός ζήτησε 
από τα σούπερ μάρκετ να απορ-
ροφήσουν μέρος των ανατιμή-
σεων στον καφέ. Την ίδια ώρα, 
οι ανατιμήσεις στις οποίες προ-
χωρούν τώρα οι εταιρείες του 
κλάδου για πρώτη φορά από 

τον Σεπτέμβριο του 2022 συ-
νεπάγονται ότι για τρεις μήνες 
δεν θα μπορούν να προβούν σε 
προσφορές, κάτι που μεσοσταθ-
μικά θα οδηγούσε σε μικρότε-
ρες αυξήσεις.   

Για την ώρα η συνολική ζή-
τηση δεν έχει επηρεασθεί, αλλά 
διαφαίνεται μετατόπιση της κα-
τανάλωσης από το κανάλι της 
εστίασης στην οικιακή κατανά-
λωση. Ο συνολικός τζίρος της 
αγοράς καφέ στην Ελλάδα εκτι-
μάται περίπου στα 4 δισ. ευρώ, 
εκ των οποίων τα 500 εκατ. ευ-
ρώ αφορούν την εντός σπιτιού 
κατανάλωση και τα 3,5 δισ. ευ-
ρώ την εκτός σπιτιού, με όγκο 
κατανάλωσης πέριξ των 40.000 
τόνων. Το 2024, σύμφωνα με τα 
στοιχεία της εταιρείας ερευνών 
αγοράς Circana, τα οποία πα-
ρουσιάζει η «Κ», ο τζίρος του 
καφέ ανήλθε σε 342 εκατ. ευρώ, 
αυξημένος κατά 2% σε σχέση 
με το 2023, ενώ σε όγκο ήταν 
στους 14.365 τόνους, αυξημέ-
νος κατά +0,8% σε σχέση με 
το 2023. Ο ελληνικός καφές πα-
ρέμεινε κυρίαρχος σε πωλήσεις 
(7.100 τόνοι, αύξηση 0,5%, με 
την αξία να παραμένει σταθερή 
στα 110 εκατ. ευρώ). Κατά 2,5% 
σε όγκο και 2% σε αξία αυξήθη-
καν οι πωλήσεις του στιγμιαίου 
καφέ, φθάνοντας στους 2.900 
τόνους και στα 110 εκατ. ευρώ. 
Οι πωλήσεις του καφέ εσπρέ-
σο –συμπεριλαμβάνονται και 
οι κάψουλες– αυξήθηκαν κατά 
5% σε όγκο και 10% σε αξία, 
φθάνοντας τους 2.300 τόνους 
και τα 86 εκατ. ευρώ αντιστοί-
χως. Υποχώρηση κατέγραψαν 
οι πωλήσεις μόνο του καφέ φίλ-
τρου, κατά 5% σε όγκο και 4,5% 
σε αξία.      

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Οι συναλλαγές με 
πλαστικό χρήμα ενι-

σχύθηκαν κατά 10,7%, 
φτάνοντας

στα 67,7 δισ.
από 61,1 δισ. ευρώ

το 2023.

Η διεθνής τιμή
της ποικιλίας Arabica 

έχει αυξηθεί κατά 
25% από τις αρχές

του έτους, ενώ
της ποικιλίας

Robusta κατά 11%.  

Υψηλή επενδυτική κινητικότητα 
εμφανίζουν οι ελληνικές μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις, καθώς, 
σύμφωνα με σχετική μελέτη της 
Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος, 
τα 2/3 έχουν ήδη υλοποιήσει 
επενδύσεις ή προγραμματίζουν 
σχετικές δράσεις. Ιδιαίτερη δυ-
ναμική μάλιστα εμφανίζει το 
25% των ΜμΕ, που επενδύει 
διαχρονικά, ενώ το υπόλοιπο 
39% κινείται πιο περιστασια-
κά, επενδύοντας μεμονωμένα 
(είτε την προηγούμενη είτε την 
επόμενη τριετία).  

Αξίζει να σημειωθεί ότι η 
πλειοψηφική παρουσία αυτών 
που επενδύουν εντοπίζεται σε 
όλους τους βασικούς κλάδους 
και μεγέθη. Σχετικά υψηλότε-
ρη κινητικότητα εντοπίζεται 
στις μεσαίες επιχειρήσεις και 
στον κλάδο βιομηχανίας, όπου 
το επενδυτικά ενεργό κομμά-
τι φθάνει στο 70% του τομέα, 
με τα αντίστοιχα ποσοστά στο 
εμπόριο να είναι 61%, στις υπη-
ρεσίες 62% και στις κατασκευ-
ές 59%.  

Επενδυτική δραστηριότητα 
παρουσίασε το 54% των πολύ 
μικρών επιχειρήσεων, το 62% 
των μικρών επιχειρήσεων και 
το 74% των μεσαίων επιχειρή-
σεων. Σε ό,τι αφορά τις πολύ 
μικρές επιχειρήσεις μέσω των 
επενδύσεων της προηγούμενης 
τριετίας, το 24% πέτυχε είσοδο 
σε νέα αγορά, το 29% αύξηση 
μεριδίου αγοράς, το 27% διατή-
ρηση του μεριδίου αγοράς και 
το 19% μείωση κόστους.  

Κατά την προηγούμενη τρι-
ετία, η έμφαση δόθηκε κυρίως 
σε ενίσχυση ανταγωνιστικότη-
τας μέσω ψηφιακών επενδύσε-
ων. Η τάση αυτή (εν μέρει υπο-
κινούμενη από τα κίνητρα του 
Ταμείου Ανάκαμψης) αποτυ-

πώθηκε στη βελτίωση των ψη-
φιακών επιδόσεων της χώρας. 
Το ποσοστό επιχειρήσεων με 
(τουλάχιστον) βασικό επίπεδο 
ψηφιοποίησης αυξήθηκε κατά 
12 ποσοστιαίες μονάδες την 
τελευταία διετία. Αξιοσημείω-
τη είναι παράλληλα η κάθετη 
άνοδος στην υιοθέτηση νέων 
τεχνολογιών, όπως η τεχνητή 
νοημοσύνη (10% του επιχει-

ρηματικού τομέα το 2024, από 
4% το 2023).  

Για την επόμενη τριετία οι 
ΜμΕ σε ποσοστό 37% σχεδιά-
ζουν επενδύσεις, ενώ στρέφουν 
το επενδυτικό ενδιαφέρον τους 
προς την οργανική μεγέθυν-
ση. Ειδικότερα, η αύξηση με-
γέθους αναδεικνύεται προτιμώ-
μενη μορφή επένδυσης για το 
28% των ΜμΕ που επενδύουν.  

Ανεβάζουν ταχύτητα
οι επενδύσεις

από τις μικρομεσαίες   

Αυξήθηκαν κατά 6,6 δισ. ευρώ
οι ηλεκτρονικές συναλλαγές το 2024

Ανοδος κατά 30% στην τιμή του καφέ  

Η διασύνδεση των ταμειακών μηχανών με τα POS έφερε καρπούς

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Κλάδοι
με μεγάλη
αύξηση
ηλεκτρονικών
συναλλαγών
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Για την ώρα η ζήτηση δεν έχει επηρεασθεί, αλλά διαφαίνεται μετατόπι-
ση της κατανάλωσης από το κανάλι της εστίασης στα νοικοκυριά.
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Αξιοσημείωτη είναι η άνοδος 
στην υιοθέτηση νέων τεχνολογιών, 
όπως η τεχνητή νοημοσύνη (10% 
των επιχειρήσεων το 2024, από 4% 
το 2023).

Στα 15,1 δισ. ευρώ διαμορφώθηκε 
το έλλειμμα του ισοζυγίου τρε-
χουσών συναλλαγών το 2024, 
έναντι 13,9 δισ. ευρώ το 2023, 
καθώς οι εξαγωγές μειώθηκαν 
και οι εισαγωγές αυξήθηκαν.

Τα στοιχεία της Τράπεζας της 
Ελλάδος, εξάλλου, δείχνουν ότι 
το 2024 οι άμεσες ξένες επενδύ-
σεις άγγιξαν τα 6 δισ. ευρώ από 
4,360 δισ. ευρώ το 2023, ενώ οι 
ταξιδιωτικές εισπράξεις πραγμα-
τοποίησαν νέο άλμα στα 21,7 
δισ. ευρώ από 20,6 δισ. ευρώ τον 
προηγούμενο χρόνο. Πάντως, 
ενώ οι αφίξεις μη κατοίκων τα-
ξιδιωτών αυξήθηκαν κατά 9,8%, 
οι σχετικές εισπράξεις αυξήθη-
καν κατά 5,4%.

Μείωση εξαγωγών
Tο πρόβλημα με το έλλειμ-

μα του ισοζυγίου τρεχουσών 
συναλλαγών, για το οποίο συ-
στηματικά προειδοποιούν οι διε-
θνείς οργανισμοί και η Τράπεζα 
της Ελλάδος, έγκειται στο ισο-
ζύγιο αγαθών, το έλλειμμα του 
οποίου διευρύνθηκε από 33 δισ. 
ευρώ σε 35,6 δισ. ευρώ. Κι αυ-
τό γιατί οι εξαγωγές μειώθηκαν 
κατά 2,8% ή 2,4% σε σταθερές 
τιμές και οι εισαγωγές αυξήθη-
καν κατά 1,5% ή κατά 2,8% σε 
σταθερές τιμές.

Σημειωτέον δε ότι οι εισα-
γωγές είναι 70% υψηλότερες 
από τις εξαγωγές. Πάντως, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της ΤτΕ, 
οι εξαγωγές αγαθών χωρίς τα 
καύσιμα αυξήθηκαν κατά 1% 
ή 1,2% σε σταθερές τιμές και 
οι αντίστοιχες εισαγωγές αυ-
ξήθηκαν κατά 3,9% ή 4% σε 
σταθερές τιμές.

Το ισοζύγιο υπηρεσιών, από 
την άλλη, είναι σταθερά πλεο-
νασματικό, με το πλεόνασμα 
να φτάνει στα 22,7 δισ. ευρώ 
το 2024 από 21,8 δισ. ευρώ το 

2023. Εδώ οι εισπράξεις έφτα-
σαν τα 51,5 δισ. ευρώ από 49 
δισ. ευρώ το 2023.

Αντίστοιχη εικόνα προκύ-
πτει από την επεξεργασία των 
στοιχείων εμπορευματικών συ-
ναλλαγών της ΕΛΣΤΑΤ, που δη-
μοσίευσε χθες η Eurobank στο 
εβδομαδιαίο δελτίο της «7 Ημέ-
ρες Οικονομία». 

Σύμφωνα με αυτά, το 2024 το 
έλλειμμα του ισοζυγίου εμπο-
ρευμάτων αυξήθηκε στα 34,6 
δισ. ευρώ σε τρέχουσες τιμές 
από 32,1 δισ. ευρώ. Η αξία 
των εξαγωγών εμπορευμάτων 
μειώθηκε κατά 2,2% στα 49,9 
δισ. ευρώ από 51 δισ. ευρώ το 

2023, ενώ οι εισαγωγές εμπο-
ρευμάτων αυξήθηκαν στα 84,5 
δισ. ευρώ σε τρέχουσες τιμές 
ή 1,7%. 

Οπως επισημαίνει το δελτίο 
της Eurobank, η παραμονή του 
εμπορικού ελλείμματος στην Ελ-
λάδα σε σχετικά υψηλά επίπε-
δα και το 2024 αντανακλά έναν 
συνδυασμό παραγόντων, όπως 
η ισχνή επίδοση των εμπορικών 
εταίρων της Ελλάδας, η άνο-
δος των επενδύσεων, ο χαμηλός 
βαθμός υποκατάστασης των ει-
σαγωγών με εγχωρίως παραγό-
μενα αγαθά και η επιβράδυνση 
της βελτίωσης της ανταγωνιστι-
κότητας της οικονομίας μετά 
την πανδημία.

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Αύξηση ελλείμματος
εμπορικού ισοζυγίου
κατά 1,2 δισ. το 2024

Διαμορφώθηκε στα 
15,1 δισ. έναντι 13,9 
δισ. ευρώ το 2023 –
Οι εισαγωγές είναι 

70% υψηλότερες από
τις εξαγωγές.
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Τη μείωση του μεσοσταθμικού 
κέρδους τους, πέραν των μέ-
τρων που ήδη εφαρμόζονται 
για το πλαφόν στο περιθώριο 
μεικτού κέρδους, ζήτησε από 
προμηθευτές και λιανεμπόρους 
ο υπουργός Ανάπτυξης, Τάκης 
Θεοδωρικάκος. Επί της ουσί-
ας, αυτό που ζήτησε ο υπουρ-
γός στη συνάντηση που είχε 
με τους εκπροσώπους της αγο-
ράς ήταν αφενός να απορρο-
φήσουν σημαντικό μέρος των 
αναπόφευκτων, όπως φαίνεται, 
ανατιμήσεων στον καφέ, στα 
σοκολατοειδή, στους χυμούς, 
στο μοσχαρίσιο κρέας, και αφε-
τέρου να μην αντισταθμίσουν 
τις απώλειες που θα έχουν από 
αυτή την κίνηση με ανατιμή-
σεις σε άλλα είδη.     

Αίτημα το οποίο υποδέχθη-
καν με εμφανή δυσαρέσκεια 
προμηθευτές και λιανέμποροι, 
ειδικά μάλιστα καθώς δεν φαί-
νεται να συνοδεύθηκε με κά-
ποιο «αντισταθμιστικό όφελος», 
όπως για παράδειγμα η άρση 
του μέτρου του πλαφόν. Του-
ναντίον, ο υπουργός Ανάπτυξης 
άφησε ανοιχτό το ενδεχόμενο 
παράτασης του εν λόγω μέτρου 
και μετά τις 30 Απριλίου 2025, 
λέγοντας χαρακτηριστικά ότι 
«ισχύει κατ’ αρχήν μέχρι τις 30 
Απριλίου» και προειδοποίησε 
για ακόμη μία φορά με χρήση 

του «οπλοστασίου», το οποίο 
περιλαμβάνει ελέγχους και επι-
βολή προστίμων.    

«Τρώμε τις σάρκες μας»    
«Η βιομηχανία τροφίμων 

περνάει τη χειρότερη περίοδο 
της ζωής της», δήλωσε χαρα-
κτηριστικά ο κ. Ιωάννης Γιώ-
της, επικεφαλής της «Γιώτης» 
και πρόεδρος του Συνδέσμου 
Ελληνικών Βιομηχανιών Τρο-
φίμων (ΣΕΒΤ), για να τονίσει 
με έμφαση στη συνέχεια, ερω-
τηθείς για το πώς θα συμμορ-
φωθεί ο κλάδος με τις υποδεί-
ξεις του υπουργού: «Τρώμε τις 
σάρκες μας».     

Από την πλευρά τους οι εκ-
πρόσωποι των σούπερ μάρκετ 
επισήμαναν ότι με δεδομένο 
ότι το καθαρό περιθώριο κέρ-
δους του κλάδου είναι ήδη πολύ 
χαμηλό, 1,8%, είναι εξαιρετικά 
δύσκολη η ακόμη μεγαλύτερη 
συμπίεση των κερδών και θέ-
τει σε κίνδυνο τη βιωσιμότητα 
επιχειρήσεων και φυσικά των 
θέσεων εργασίας. «Να βάλουμε 
πλάτη, αλλά υπό την προϋπό-
θεση ότι δεν θα έρθει τσουνάμι 
αυξήσεων του κόστους», ήταν 
η απάντηση που έδωσαν στον 
κ. Θεοδωρικάκο.    

Τι φοβίζει την κυβέρνηση 
και το υπουργείο Ανάπτυξης; 
Κατ’ αρχάς, τιμοκατάλογοι με 
ανατιμήσεις που έφθασαν τις 
τελευταίες ημέρες στα σούπερ 

μάρκετ και αφορούν σε ευρύ 
φάσμα προϊόντων που περιέ-
χουν κακάο (σοκολάτες, σνακ, 
ροφήματα κ.ά.), σε καφέ, κρέ-
ας κ.λπ. 

Υπενθυμίζεται ότι η διεθνής 
τιμή του κακάο έφθασε σε ιστο-
ρικά υψηλά επίπεδα τον περα-
σμένο ∆εκέμβριο λόγω της ξη-
ρασίας στη ∆υτική Αφρική, εκεί 
όπου βρίσκονται οι δύο μεγαλύ-
τερες χώρες παραγωγής (Ακτή 
Ελεφαντοστού και Γκάνα), ενώ 
εκτιμάται ότι μέχρι τα τέλη του 

έτους θα υπάρξει αποκλιμάκω-
ση της τάξης του 30%.      

Στον καφέ έρχονται επίσης 
ανατιμήσεις, με την τιμή του 
να σημειώνει ιστορικό υψηλό 
μέσα στον Φεβρουάριο. Σε ό,τι 
αφορά το μοσχαρίσιο κρέας, τα 
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ έδειξαν 
αύξηση τιμής τον Ιανουάριο του 
2025 σε σύγκριση με ένα χρόνο 
πριν 5,7% και σε σύγκριση με 
τον ∆εκέμβριο του 2024 1,5%.    

Τα πρώτα «καμπανάκια» χτύ-
πησαν τον Ιανουάριο και όχι 
μόνο για το μοσχαρίσιο κρέας, 
καθώς σύμφωνα και με τα στοι-
χεία του Ινστιτούτου Ερευνας 
Λιανεμπορίου Καταναλωτικών 
Αγαθών (ΙΕΛΚΑ) από 23 κατη-
γορίες προϊόντων που εξετάζει, 
καταγράφηκαν αυξήσεις τιμών 
σε 13 από αυτές, όλες στα τρό-
φιμα, οι οποίες κυμαίνονται από 
0,40% έως 8,89%.     

Εντονη επίσης είναι η ανη-
συχία για την αύξηση που κα-
ταγράφεται το τελευταίο διά-

στημα στην τιμή του φυσικού 
αερίου, καθώς εκτιμάται ότι θα 
προκαλέσει αύξηση του λει-
τουργικού κόστους βιομηχα-
νίας και λιανεμπορίου, αλλά και 
ανατιμήσεις σε αγροτικά προϊό-
ντα και προϊόντα ζωικής παρα-
γωγής, απόρροια της αύξησης 
της τιμής λιπασμάτων και ζω-
οτροφών. Υπενθυμίζεται ότι το 
φυσικό αέριο αποτελεί τη βασι-
κή πρώτη ύλη για τα αζωτούχα 
λιπάσματα.     

Με δεδομένο ότι ο πληθωρι-
σμός στην Ελλάδα αυξάνεται με 
χρονοκαθυστέρηση, η έστω και 
οριακή αύξηση του δείκτη τι-
μών καταναλωτή σε Ευρωζώνη 
και ΗΠΑ τον Ιανουάριο αποτε-
λεί επίσης πηγή ανησυχίας για 
την κυβέρνηση που επιθυμεί ο 
πληθωρισμός, ειδικά στα τρό-
φιμα, να διατηρηθεί στη ζώνη 
του μηδενός.    

Η διατήρηση, τέλος, της 
ακρίβειας ως βασικού λόγου 
ανησυχίας των νοικοκυριών 

επίσης αποτελεί αιτία της κι-
νητικότητας των τελευταίων 
ημερών. Η κυβέρνηση, μάλιστα, 
δεν επιθυμεί να έχει, στο τετα-
μένο κλίμα των ημερών, ακόμη 
ένα μέτωπο ανοιχτό, αυτό των 
ανατιμήσεων.    

Ο Κώδικας Δεοντολογίας   
Εντός του πρώτου δεκαπεν-

θημέρου του Μαρτίου αναμέ-
νεται η εφαρμογή του Κώδικα 
∆εοντολογίας για τις εκπτώ-
σεις, προσφορές και προωθη-
τικές ενέργειες. Σε αυτή τη φά-
ση αναμένεται να αφορά στο 
85% των προϊόντων, καθώς η 
αγορά έχει ζητήσει να υπάρξει 
μεταβατική περίοδος μέχρι τον 
Ιούνιο για τη διάθεση των απο-
θεμάτων που υπάρχουν και φέ-
ρουν τις παλιές ενδείξεις για τις 
προσφορές. Για δύο κατηγορίες 
προϊόντων, τα αντικουνουπικά 
και τα αντιηλιακά, έχει ζητηθεί 
μεταβατική περίοδος μέχρι τον 
Αύγουστο.        

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Ο κ. Θεοδωρικάκος 
ζήτησε από 

προμηθευτές
και λιανεμπόρους 
να απορροφήσουν 
σημαντικό μέρος
των ανατιμήσεων.    

Ερχεται νέος
γύρος αυξήσεων
τιμών σε τρόφιμα    

Συνάντηση υπουργού Ανάπτυξης

με εκπροσώπους της αγοράς   

ΠΗΓΗ: ΙΕΛΚΑ

Κατηγορίες ειδών σούπερ μάρκετ στις οποίες καταγράφηκαν
αυξήσεις τιμών τον Ιανουάριο του 2025

8,89%
Μπισκότα,
σοκολάτες

και ζαχαρώδη

4,57%
Ορεκτικά, αλίπαστα

και άλλα σερβιρι-
ζόμενα είδη

3,05%
Φρέσκα
κρέατα

3,01%
Νερά,

αναψυκτικά
και χυμοί

2,87%
Φρέσκα ψάρια
και θαλασσινά

2,19%
Αλκοολούχα

ποτά 

1,87%
Τυροκομικά

1,63%
Γαλακτοκομικά

και χυμοί
ψυγείου

1,54%
Φρέσκα φρούτα

και λαχανικά

0,88%
Είδη αρτοπωλείου

και ζαχαρο-
πλαστείου 

0,68%
Είδη πρωινού
και ροφήματα

0,53%
Ξηροί καρποί

και σνακ

ΟΡΙΑΝΑ
ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
12:00 – 13:30

ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗΣΕΩΝ

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
12:00 – 13:30

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ & POWER GAMES

ME TON 
ΓΙΑΝΝΟ ΣΤΑΥΡΙΝΙΔΗ
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Ο σημερινός τίτλος προ-
έρχεται από ΤΑ ΝΕΑ 
(11/11/2024) και συνοδεύε-

ται από τον υπότιτλο: «Επιτόκια 
στο e-katanalotis και προτάσεις 
κατά το ολλανδικό και βελγικό 
μοντέλο αναμένονται από την 
Επιτροπή Ανταγωνισμού». Ωραίο 
ακούγεται, αλλά από την πρώτη 
μόλις πρόταση σου κόβεται ο εν-
θουσιασμός. Αντιγράφω: «Στις αρ-
χές του 2025 αναμένεται το πό-
ρισμα της κλαδικής έρευνας της 
Επιτροπής Ανταγωνισμού για τα 
επιτόκια καταθέσεων…». «Ζή-
σε Μάη να φας τριφύλλι». Οταν 
ακούω για μελέτες κυριολεκτικά 
τρελαίνομαι. Μια χώρα που υστε-
ρεί σε όλα τα θέματα δεν έχει ανά-
γκη από μελέτες, αλλά από την 
αντιγραφή δοκιμασμένων πρακτι-
κών που εφαρμόστηκαν με επιτυ-
χία σε άλλες χώρες.

Για να συμβάλω στη «με-
λέτη», τους δίνω έτοιμη μια 
εφαρμογή για τη λύση του προ-
βλήματος όπως δημοσιεύθηκε 
στη στήλη αυτή την 19η Απριλίου 
2015, με τίτλο «Απλά μαθήματα 
υγιούς ανταγωνισμού»

«[...] ∆εν ξέρω πόσοι από σας 
προσπαθήσατε να ανοίξετε ένα 
νέο λογαριασμό σε μια συστημική 
τράπεζα ή χρηματιστηριακή εται-
ρεία. Αν το έχετε κάνει πρόσφατα, 
θα έχετε ζήσει μια ανεπανάληπτη 
εμπειρία γραφειοκρατίας. Τα δικαι-
ολογητικά που χρειάζονται είναι 
τόσο πολλά που δύσκολα κάποιος 
αποφασίζει να φύγει από μια τράπε-
ζα για να πάει σε άλλη. Είναι απολύ-
τως κατανοητό ότι οι τράπεζες στα 
πλαίσια της υποχρεωτικής εφαρ-
μογής της οδηγίας «Know Your 
Customer» (KYC), που είναι απα-
ραίτητη για την καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας και του οργανωμένου 
εγκλήματος, πρέπει να ζητούν όλα 
τα αναγκαία έγγραφα για να μπο-
ρούν να πιστοποιήσουν την ταυτο-
προσωπία του νέου πελάτη τους. 

Πέρα όμως από τη γραφει-
οκρατία, η αλλαγή ενός λογαρια-
σμού από μια τράπεζα σε μια άλλη, 
προσκρούει και σε άλλο πολύ σο-
βαρό πρόβλημα. Συνήθως από τον 

λογαριασμό σου μπορεί να έχεις 
δώσει πάγιες εντολές για να πλη-
ρώνονται η ∆ΕΗ, η ΕΥ∆ΑΠ, ο ΟΤΕ 
και άλλες υπηρεσίες ή να πιστώνε-
ται ο μισθός σου και τυχόν ενοίκια. 
Ετσι η αλλαγή από μια τράπεζα σε 
άλλη δημιουργεί και μια σειρά από 
άλλες χρονοβόρες διαδικασίες, οι 
οποίες μάλιστα εμπεριέχουν και 
κινδύνους για απώλεια εσόδων, για 
διπλές πληρωμές ή ακόμη τη μη 
έγκαιρη πληρωμή υποχρεώσεων, 
με ό,τι αυτό συνεπάγεται. Ετσι, αν 
ένας πελάτης θέλει να επωφεληθεί 
από τυχόν νέα προϊόντα και υπηρε-
σίες που παρέχει μια άλλη τράπεζα, 
δύσκολα θα το επιχειρήσει γιατί η 
διαδικασία είναι εξαιρετικά δύσκο-
λη και χρονοβόρα. Να λοιπόν πώς 
εμποδίζεται (εκ των πραγμάτων) ο 
υγιής ανταγωνισμός και οι πελάτες 
είναι εγκλωβισμένοι στους υπάρχο-
ντες λογαριασμούς τους. Μάλιστα, 
στον τραπεζικό χώρο λέγεται ότι αν 
καταφέρεις να δώσεις στον πελάτη 
σου τρία προϊόντα ή υπηρεσίες εί-
ναι πολύ δύσκολο να αλλάξει τρά-
πεζα. ∆ηλαδή, είναι δεμένος με την 
τράπεζα εσαεί.

Αυτό ακριβώς το πρόβλη-
μα αντιμετώπισαν με επιτυ-
χία, με ένα απλό και έξυπνο τρό-
πο στη Μεγάλη Βρετανία, εδώ και 
δυόμισι χρόνια περίπου (σημ. το 
2013). Η υπηρεσία, την οποία πα-
ρέχει το Payments Council, λέ-
γεται Current Account Switch 
Service και απευθύνεται τόσο σε 
ιδιώτες όσο και σε μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις. Λεπτομέρειες υπάρ-
χουν στο www.paymentscouncil.
org.uk και στο www.simplerworld.
org.uk για όποιον ενδιαφέρεται πε-
ρισσότερο. Προσέξτε το όνομα του 
site: «simplerworld», «απλούστε-
ρος κόσμος». Πραγματικά, αξίζει να 
δούμε πώς λειτουργεί η υπηρεσία 
αυτή και τι προσφέρει στους κατα-
ναλωτές, μήπως μάθουμε και εμείς 
να απλουστεύουμε τις διαδικασίες 
και να διευκολύνουμε τον κόσμο, 
πράγμα που είναι ζητούμενο στην 
Ελλάδα. 

Η διαδικασία είναι κοινή για 
όλες τις τράπεζες και τις building 
societies και αποτελείται από τέσ-

σερα βήματα. Βήμα 1. Ο ενδιαφε-
ρόμενος πρέπει πρώτα να επιλέξει 
τη νέα τράπεζα με την οποία θέλει 
να συνεργαστεί. Βήμα 2. Στη νέα 
τράπεζα πρέπει να υπογράψει τη 
συμφωνία για την υπηρεσία και 
επίσης να εξουσιοδοτήσει τη νέα 
τράπεζα να κλείσει τον άλλο λογα-
ριασμό του, έχοντας μαζί του ένα 
αντίγραφο από τον προηγούμενο 
λογαριασμό του και τη χρεωστική 
κάρτα του. Βήμα 3. Να καθορίσει 
την ημερομηνία στην οποία θέλει 
να πραγματοποιηθεί η μετάπτωση  
(switch). Απαιτούνται τουλάχιστον 
επτά εργάσιμες ημέρες. Βήμα 4. 
Και «ύστερα θα κάααθεσαι...» 

όπως έλεγε χαρακτηριστικά ο Μί-
μης Φωτόπουλος σε μια παλιά 
ελληνική ταινία. Ετσι ακριβώς πε-
ριγράφεται το Βήμα 4, στο επίσημο 
site: «Sit Back and Relax». Ολα 
θα γίνουν αυτόματα στην ημερομη-
νία που έχει καθορίσει ο πελάτης. 
Μέχρι εκείνη την ημέρα μπορεί να 
χρησιμοποιεί πλήρως τον παλαιό 
λογαριασμό του. Στην ημερομηνία 
της μετάπτωσης, όλο το υπόλοιπο 
θα μεταφερθεί αυτόματα, χωρίς να 
χαθεί ούτε μια μέρα τόκων, όλες οι 
καταθέσεις που θα γίνονται στον 
παλαιό λογαριασμό για τους επό-
μενους 36 μήνες, θα μεταφέρονται 
αυτόματα στον νέο λογαριασμό και 
όλες οι πάγιες εντολές θα εκτελού-
νται αυτόματα από τον νέο λογα-
ριασμό, χωρίς καμία ενέργεια από 
τον ενδιαφερόμενο.

Ετσι απλά. Μάλιστα, η υπηρε-
σία είναι απολύτως εγγυημένη 
από το Payments Council, με μο-
ναδική προϋπόθεση ότι ο ενδιαφε-
ρόμενος θα κλείσει τον προηγούμε-
νο λογαριασμό του. Αν επιλέξει να 
διατηρήσει τον παλαιό λογαριασμό 
του, τότε ισχύουν όλα έκτος από 
την εγγύηση για τυχόν απώλειες 
καταθέσεων ή μη έγκαιρες πληρω-
μές. Η υπηρεσία παρέχεται χωρίς 

καμία χρέωση και περιλαμβάνει ιδι-
ώτες και μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
που έχουν ετήσιο τζίρο μικρότερο 
από 6,5 εκατομμύρια λίρες Αγγλίας. 
Από την έναρξη της υπηρεσίας στις 
16 Σεπτεμβρίου 2013, έχουν γίνει 
1,64 εκατομμύρια μεταπτώσεις εκ 
των οποίων μόνο ένα πολύ μικρό 
ποσοστό διατηρεί και τον παλαιό 
λογαριασμό του.

Να, λοιπόν, πώς μπορεί να 
αναπτυχθεί ένας υγιής αντα-
γωνισμός, ο οποίος πάντοτε είναι 
προς όφελος του πελάτη. Αλλά πά-
με και ένα βήμα παραπάνω. Για να 
βοηθήσουν τους καταναλωτές στην 
επιλογή τους έχουν δημιουργηθεί 
διάφορες υπηρεσίες που συγκρί-
νουν τις τιμές των παρεχομένων 
υπηρεσιών. Για παράδειγμα στο site 
www.uSwitch.com ο καταναλωτής 
μπορεί να βρει συγκριτικούς πίνα-
κες τιμών για πάρα πολλές υπηρε-
σίες και βάσει αυτών να κάνει τις 
επιλογές του. Εκεί υπάρχουν συ-
γκρίσεις για τις ακόλουθες κατηγο-
ρίες: Αέριο και Ηλεκτρική Ενέργεια, 
Ευρυζωνικές Υπηρεσίες, Τηλεόρα-
ση και Σταθερή Τηλεφωνία, Κινητή 
Τηλεφωνία, Τραπεζικές Υπηρεσίες 
και Ασφαλιστικές Υπηρεσίες. Μια 
γρήγορη αναζήτηση στο site αυτό 
θα σας πείσει ότι στην Ελλάδα πλη-
ρώνουμε πολύ περισσότερα για πα-
ρόμοιες υπηρεσίες. Η σύγκριση αυ-
τή γίνεται ακόμα πιο δυσμενής αν 
λάβουμε υπόψη το Κατά Κεφαλήν 
Εισόδημα (ΚΚΕ) στην κάθε χώρα. 
Τα στοιχεία που βρήκα για το 2013, 
δείχνουν ότι το ΚΚΕ στην Ελλάδα 
ήταν 22.690 δολάρια, ενώ στο Ηνω-
μένο Βασίλειο είναι 41.680 δολάρια, 
σχεδόν διπλάσιο. ∆ηλαδή, ενώ το 
Επίπεδο ∆ιαβίωσης (Standard of 
Living) στο Ηνωμένο Βασίλειο είναι 
σχεδόν διπλάσιο από το αντίστοιχο 
της Ελλάδος, για συγκρίσιμες υπη-
ρεσίες εμείς εδώ στην Ελλάδα πλη-
ρώνουμε πολύ περισσότερα.

∆εν γνωρίζω τι φταίει και σε 
πολλούς τομείς δεν λειτουργεί ο 
ανταγωνισμός. Μπορεί να φταίμε 
εμείς οι καταναλωτές, μπορεί να 
φταίνε οι ρυθμιστικές αρχές, μπο-
ρεί να φταίνε οι έμμεσοι φόροι και 
οι φόροι υπέρ τρίτων, αλλά σίγουρα 

κάτι φταίει και δεν αναπτύσσεται 
ο υγιής ανταγωνισμός. Προσωπικά 
πιστεύω ότι το μεγαλύτερο βάρος 
το έχουμε εμείς οι καταναλωτές. 
Ανεχόμαστε και δεν τιμωρούμε την 
ακρίβεια. Πάρτε για παράδειγμα δύο 
βενζινάδικα που βρίσκονται σε κο-
ντινή απόσταση μεταξύ τους και το 
ένα πουλάει τη βενζίνη ακριβότερα 
από το άλλο. Στη Γερμανία το βεν-
ζινάδικο που πουλάει τη βενζίνη 
έστω και ένα λεπτό ακριβότερα, σε 
μερικούς μήνες θα έκλεινε ή θα κα-
τέβαζε την τιμή του. Στην Ελλάδα 
θα το ανεχόμαστε, όχι μόνο στην 
εποχή της αστακομακαρονάδας, 
αλλά και σήμερα στην εποχή της 
ανθρωπιστικής κρίσης. Και αυτό 
δεν αφορά μόνο τη βενζίνη, αλλά 
και πολλά άλλα προϊόντα και υπη-
ρεσίες της καθημερινότητάς μας. 
Μπορεί να γκρινιάζουμε για την 
ακρίβεια, αλλά το μοναδικό όπλο 
που διαθέτουμε σαν καταναλωτές, 
το μποϊκοτάζ, δεν το χρησιμοποιού-
με αποτελεσματικά».

Αυτά έγραφα τότε (2015), 
αλλά «φωνή βοώντος εν τη ερή-
μω». Τώρα ξυπνήσαμε, αλλά ως 
συνήθως «too late, too little». 
Μπήκα στο site www.uSwitch.
com (σας συστήνω να το επισκε-
φθείτε) για να δω την τρέχουσα 
εικόνα και διαπίστωσα ότι η υπη-
ρεσία της αλλαγής αλλά και της 
σύγκρισης τιμών έχει επεκταθεί 
σχεδόν σε όλους τους τομείς: Κι-
νητή τηλεφωνία, ασφάλιση οχη-
μάτων, ενέργεια, συνδρομητική 
τηλεόραση, τραπεζικές υπηρεσί-
ες, πιστωτικές κάρτες ακόμα και 
σύγκριση τιμών κινητών τηλεφώ-
νων. Ρώτησα το ChatGPT για την 
επιτυχία του εγχειρήματος και θα 
δώσω μόνο ένα νούμερο: 

Μόνο στην ενέργεια οι κα-
ταναλωτές γλίτωσαν 1 δισεκα-
τομμύριο λίρες από το uSwitch. 
Εμείς ο εξυπνότερος λαός του 
κόσμου ακόμα μελετούμε αυτά 
που άλλοι έχουν λύσει με επι-
τυχία εδώ και πολλά χρόνια! 
Με τις υγείες μας.

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Μια χώρα που υστερεί 
σε όλα τα θέματα δεν 

έχει ανάγκη από μελέ-
τες, αλλά από την αντι-
γραφή δοκιμασμένων 
πρακτικών που εφαρ-
μόστηκαν με επιτυχία 

σε άλλες χώρες.

Π
αρά τους αντίθετους ανέμους 
που προκαλούν οι μεγάλες 
αναταραχές και οι ραγδαίες 

αλλαγές στο διεθνές περιβάλλον, 
οι μακροοικονομικές προοπτικές 
της Ελλάδας παραμένουν πιο θετι-
κές από αυτές της Ευρωζώνης και 
το 2025, για συγκυριακούς κυρί-
ως λόγους. Οι χειμερινές προβλέ-
ψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
επιβεβαιώνουν την ανθεκτικό-
τητα της ελληνικής οικονομίας, 
εκτιμώντας τον ρυθμό ανάπτυξης 
στο 2,1%-2,3% την τριετία 2024-
26 σε σχέση με μόλις 0,8%-1,6% 
στην Ευρωζώνη. Ομως η Ελλά-
δα έχασε πολύτιμο χρόνο λόγω 
της πελατειακής διαχείρισης της 
εξουσίας που οδήγησε τη χώρα 
σε χρεοκοπία και μνημόνια, με 
αποτέλεσμα η απόσταση από το 
μέσο εισόδημα Ε.Ε. να παραμένει 
μεγάλη. Με έτος βάσης το 2008, το 
κατά κεφαλήν διαθέσιμο εισόδη-
μα στην Ελλάδα ήταν στο 81,6% 
το 2023 έναντι 111,1% στην Ε.Ε. 
Συγχρόνως το χρέος παραμένει 
το υψηλότερο στην Ε.Ε. και απο-
τελεί πηγή αβεβαιότητας, καθώς 
το χαμηλότοκο χρέος προς τους 
Ευρωπαίους εταίρους που λήγει 
αναχρηματοδοτείται με ομόλογα 
που πωλούνται στους επενδυτές 
με όρους αγοράς. 

Μετά τη λήξη του Ταμείου 
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας το 2026, ο ρυθμός ανάπτυ-
ξης προβλέπεται να μειωθεί στον 
δυνητικό ρυθμό περίπου 1% που 
καθορίζεται από τα θεμελιώδη 
μεγέθη της ελληνικής οικονομί-
ας, συμπεριλαμβανομένης της 
μείωσης και γήρανσης του πλη-
θυσμού. Βασικός στόχος της οι-
κονομικής πολιτικής θα πρέπει 
να είναι η αύξηση του δυνητικού 
ρυθμού ανάπτυξης της οικονομί-
ας, στον βαθμό που το ζητούμε-
νο είναι η σύγκλιση με τις χώρες 

της Ευρωζώνης και η σταδιακή 
μείωση του χρέους κάτω από το 
100% του ΑΕΠ. Ο μόνος τρόπος 
για να εξασφαλιστεί ταχύρρυθ-
μη ανάπτυξη μεσοπρόθεσμα πα-
ρά τις αρνητικές δημογραφικές 
τάσεις, είναι με επενδύσεις που 
αυξάνουν την παραγωγικότητα. 
Οι προϋποθέσεις είναι γνωστές: 
επιτάχυνση της απονομής δικαιο-
σύνης, αύξηση της αποτελεσματι-
κότητας της δημόσιας διοίκησης, 
περαιτέρω απλοποίηση της αδει-
οδότησης των επενδύσεων, ολο-
κλήρωση του κτηματολογίου και 
των χρήσεων γης, βελτίωση της 
εκπαίδευσης και σύνδεση με την 
αγορά εργασίας, μείωση της φο-
ρολογίας στην παραγωγή και στα 
εισοδήματα (όχι στην κατανάλω-
ση), δηλαδή μείωση των άμεσων 
και όχι των έμμεσων φόρων.

Ξεκινώντας από το τελευταίο, 
η μείωση της φορολογίας στην 
παραγωγή και στα εισοδήματα θα 
βοηθούσε στην κάλυψη του επεν-
δυτικού κενού που δημιουργήθη-
κε στα χρόνια της κρίσης 2010-18 
και παραμένει βαθύ. Η αύξηση 
της απασχόλησης τα τελευταία 
χρόνια και η μείωση του βάρους 
στη μισθωτή εργασία με τη μεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών βοηθούν, αλλά δεν επαρκούν. 
Η «φορολογική σφήνα», δηλαδή 
η διαφορά ανάμεσα στον καθα-
ρό μισθό που εισπράττει ο εργα-
ζόμενος και στο κόστος για την 
επιχείρηση που τον προσέλαβε, 
παραμένει τεράστια και αποτε-
λεί αντικίνητρο για προσλήψεις. 
Παρά τις σταδιακές μειώσεις, οι 
ασφαλιστικές εισφορές παραμέ-
νουν υψηλές και η φορολογική 
κλίμακα έντονα προοδευτική, με 
τον ανώτατο συντελεστή 44% να 
επιβάλλεται σε εισοδήματα άνω 
των 40.000 ευρώ, πολύ χαμηλό-
τερα απ’ ό,τι στις άλλες χώρες 

της Ε.Ε. Με σωρευτικό πληθωρι-
σμό 17% την τελευταία τριετία, 
η μη τιμαριθμοποίηση της κλίμα-
κας αναιρεί τις μειώσεις φόρων 
που διατυμπανίζει η κυβέρνηση, 
καθώς τα αυξημένα εισοδήμα-
τα πέφτουν σε υψηλότερη φορο-
λογική κλίμακα. Το ΚΕΦΙΜ έχει 
προτείνει αναλογική φορολογία 
(flat tax), πρόταση που υποστή-
ριξε και ο ΟΟΣΑ πρόσφατα. Κατ’ 
ελάχιστον θα πρέπει να διπλα-
σιαστεί σε 80.000 ευρώ το όριο 
εισοδήματος πάνω από το οποίο 
επιβάλλεται ο ανώτατος φορολο-
γικός συντελεστής 44%, ώστε να 
μειωθεί η προοδευτικότητα της 
σημερινής φορολογικής κλίμακας 
που δυσκολεύει σημαντικά την 
προσέλκυση εξειδικευμένου και 

διευθυντικού προσωπικού στη 
χώρα μας και επιτείνει το ήδη 
οξύ πρόβλημα της φυγής ανθρώ-
πινου δυναμικού. 

Ταυτόχρονα, το φορολογικό 
πλαίσιο που διέπει τις αποσβέ-
σεις θα μπορούσε να προσφέρει 
μεγαλύτερα κίνητρα για επενδύ-
σεις, ώστε η χώρα να αυξήσει τις 
επενδύσεις σε σχέση με το ΑΕΠ 
από 14% σήμερα πλησιέστερα 
στον ευρωπαϊκό μέσο όρο 22%. 
Η Ελλάδα παραμένει η μόνη χώ-
ρα της Ε.Ε. που ταυτόχρονα (α) 
προβλέπει ένα πολύ περιορισμέ-
νο χρονικό διάστημα 5 ετών μέσα 
στο οποίο μπορεί να γίνει συμ-
ψηφισμός ζημιών με μελλοντικά 
κέρδη (carry forward) και (β) πε-
ριορίζει αυστηρά τη δυνατότητα 
προσαρμογής των φορολογικών 
αποσβέσεων στην ωφέλιμη ζωή 
του παγίου, καθορίζοντας τις απο-
σβέσεις βιομηχανικού εξοπλισμού 
σε 10% τον χρόνο για 10 χρόνια. 
Ο συνδυασμός αυτών των χαρα-
κτηριστικών πλήττει ειδικά τις 
επιχειρήσεις που επενδύουν συ-
στηματικά σε ψηφιακό εξοπλι-
σμό, που απαξιώνεται γρήγορα, 

και σε αυτές που επενδύουν σε 
πάγια με μακρύ χρόνο απόδοσης, 
οπότε τα 5 χρόνια carry forward 
δεν επαρκούν. Θα μπορούσε να 
αυξηθεί η διάρκεια του συμψηφι-
σμού ζημιών με μελλοντικά κέρ-
δη (carry forward) στα 10 χρόνια 
και να δοθεί η δυνατότητα επιλο-
γής επιταχυνόμενων αποσβέσεων 
σε 5 χρόνια για επενδύσεις που 
απαξιώνονται γρήγορα, αντί της 
γραμμικής απόσβεσης σε 10 χρό-
νια που ισχύει σήμερα. Το οφέ-
λη θα ήταν σημαντικά: βελτίω-
ση της ανταγωνιστικότητας και 
της δυνατότητας προσέλκυσης 
νέων επενδύσεων και ενίσχυση 
του στόχου της κυβέρνησης να 
αυξηθεί το μερίδιο της μεταποί-
ησης στην εθνική οικονομία από 
το 10% πλησιέστερα στο 15% που 
είναι ο μέσος όρος στην Ε.Ε., με 
έμφαση στην τεχνολογία και στο 
ανθρώπινο δυναμικό με ψηφια-
κές δεξιότητες. 

Οι επιχειρήσεις ζητούν επιτά-
χυνση των φορολογικών αποσβέ-
σεων νέων επενδύσεων, αλλά η 
κυβέρνηση μοιάζει απρόθυμη να 
προχωρήσει χωρίς τη σύμφωνη 
γνώμη της Κομισιόν να μη λογίζο-
νται ως φορολογική δαπάνη, και 
έτσι να μην εμπίπτουν στο ετήσιο 
όριο αύξησης δημοσίων δαπανών 
που επιβάλλει το νέο δημοσιονο-
μικό σύμφωνο. Προκειμένου να 
αποφευχθούν χρονοβόρες δια-
πραγματεύσεις με την Κομισιόν 
με αβέβαιη έκβαση, προτείνου-
με στην κυβέρνηση να προχω-
ρήσει άμεσα στην επιτάχυνση 
των αποσβέσεων περικόπτοντας 
άλλες δαπάνες. Για παράδειγμα, 
θα μπορούσε να αποσυνδέσει 
όλα τα επιδόματα, ύψους εκατο-
ντάδων εκατομμυρίων, από την 
αύξηση του κατώτατου μισθού 
(που περιλαμβάνει την αύξηση 
της παραγωγικότητας) και συν-

δέοντάς τα με τον πληθωρισμό. 
∆εν υπάρχει λόγος τα επιδόματα 
να αυξάνονται ταχύτερα από τον 
πληθωρισμό.

Προφανώς η φορολογική πο-
λιτική δεν αρκεί για να δρομο-
λογηθεί ισχυρή ανάπτυξη σε 
συνθήκες δημοσιονομικής στα-
θερότητας. Σημαντική πρόκληση 
είναι η βελτίωση της λειτουργί-
ας της ∆ικαιοσύνης και του κρα-
τικού μηχανισμού. Στην έκθεση 
World Justice Project για τον δεί-
κτη Rule of Law, η Ελλάδα κατα-
τάσσεται στην 47η θέση σε σύ-
νολο 142 χωρών και στην 29η 
θέση σε σύνολο 31 ανεπτυγμέ-
νων χωρών (Ε.Ε., ΕΖΕΣ και ΗΠΑ) 
το 2024. Η κατάταξη της Ελλάδας 
παρέμεινε ακριβώς ίδια σε σχέση 
με το 2023 και δεν διαφαίνεται 
τάση βελτίωσης από το 2015 που 
ξεκίνησε η έρευνα. Στο ∆ημόσιο 
πρέπει να σταματήσει οριστικά 
η κομματική στελέχωση των δι-
αθέσιμων θέσεων στον κρατικό 
μηχανισμό και να ισχύσει πραγ-
ματική αξιοκρατία. Το σύστημα 
της στοχοθεσίας, αξιολόγησης 
και μπόνους των προϊσταμένων 
που θεσμοθετήθηκε στο ∆ημόσιο 
με τον νόμο 4940/2022 και τέθη-
κε σε εφαρμογή σταδιακά, είναι 
ένα πρώτο βήμα. Αφορά περίπου 
250.000 υπαλλήλους του ευρύτε-
ρου δημόσιου τομέα, ενώ εξαιρού-
νται οι εκπαιδευτικοί, δικαστικοί, 
νοσηλευτές, γιατροί, αστυνομικοί 
και στρατιωτικοί. Χωρίς περαιτέ-
ρω βελτίωση της διαφάνειας, αξι-
ολόγησης και στοχοθεσίας σε όλο 
το ∆ημόσιο, η προσέλκυση επεν-
δύσεων και η αύξηση της παρα-
γωγικότητας θα είναι δύσκολη 
διαχρονικά. 

 
Η κ. Μιράντα Ξαφά είναι μέλος του 
Επιστημονικού Συμβουλίου του Κέντρου 
Φιλελεύθερων Μελετών (ΚΕΦίΜ).

Η συμβολή της φορολογικής πολιτικής στην ανάπτυξη

Αν μια τράπεζα καταφέρει να δώσει στον πελάτη της τρία προϊόντα ή υπη-
ρεσίες, μετά είναι πολύ δύσκολο γι’ αυτόν να αλλάξει τράπεζα.    

«Αλλαγή τράπεζας με το ίδιο ΙΒΑΝ»

Της ΜΙΡΑΝΤΑΣ ΞΑΦΑ

Η μείωση της φορολο-
γίας στην παραγωγή και 
στα εισοδήματα θα βοη-

θούσε στην κάλυψη 
του επενδυτικού κενού.

Η «φορολογική σφήνα», δηλαδή η διαφορά ανάμεσα στον καθαρό μισθό 
που εισπράττει ο εργαζόμενος και στο κόστος για την επιχείρηση που τον 
προσέλαβε, παραμένει τεράστια και αποτελεί αντικίνητρο για προσλήψεις.
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Η αύξηση των αμυντικών δαπα-
νών αποτελεί τη νέα μεγάλη πρό-
κληση για την Ευρώπη, όπως επι-
σημαίνει ο οίκος αξιολόγησης 
S&P, καθώς σύμφωνα με τις εκτι-
μήσεις του, μπορεί να φτάσει έως 
και στα 838 δισ. ευρώ ετησίως, 
ασκώντας πιέσεις στα δημοσιο-
νομικά των χωρών της περιοχής 
καθώς και στην πιστοληπτική 
τους αξιολόγηση. Ο οίκος «τρέ-
χει» τρία σενάρια αύξησης, κα-
ταλήγοντας πως η Ελλάδα και η 
∆ανία θα έχουν τον μικρότερο 
αρνητικό δημοσιονομικό αντί-
κτυπο, ενώ η πλειονότητα των 
χωρών θα βρεθεί αντιμέτωπη με 
εκτόξευση των ελλειμμάτων του 
προϋπολογισμού.

Πιο αναλυτικά, όπως σημει-
ώνει ο οίκος, παρά τον διπλα-
σιασμό σχεδόν των αμυντικών 
δαπανών τους από το 2014, τα 
ευρωπαϊκά κράτη κατά μέσον 
όρο εξακολουθούν να δαπανούν 
κάτω από τις κατευθυντήριες 
γραμμές του ΝΑΤΟ για 2% του 
ΑΕΠ, σε μέσο όρο, ενώ οι ΗΠΑ 
χρηματοδοτούν σχεδόν τα δύο 
τρίτα του στρατιωτικού προϋπο-
λογισμού του ΝΑΤΟ. Σε εθνικό 
επίπεδο, οι δημοσιονομικοί πε-

ριορισμοί μειώνουν την ικανό-
τητα των ευρωπαϊκών κρατών 
να ενισχύσουν τις στρατιωτικές 
δαπάνες. Κατά συνέπεια, οι ευ-
ρωπαϊκές κυβερνήσεις διερευ-
νούν επιλογές κοινής χρηματο-

δότησης για την άμυνα, όπως 
ομόλογα που υποστηρίζονται 
από την Ε.Ε. ή άλλες υπερεθνι-
κές εκδόσεις.

Τα κράτη πρώτης γραμμής, 
όπως η Πολωνία και οι βαλτικές 
χώρες, καθώς και η Ελλάδα, δαπα-
νούν πάνω από το 3,0% του ΑΕΠ 
για την άμυνα. Η Ιταλία, η Πορτο-
γαλία και η Τουρκία, αντιθέτως, 
δαπανούν περίπου το 1,5% του 
ΑΕΠ, ενώ το Βέλγιο, η Σλοβενία 
και η Ισπανία δαπανούν ακόμη 
λιγότερα. Η εγγύτητα στη Ρωσία 
φαίνεται να είναι ο βασικός «μο-
χλός» – όσο πιο δυτικά, τόσο χα-

μηλότερη είναι η μέση δαπάνη, 
αναφέρει ο οίκος. Η S&P «έτρεξε» 
τρία σενάρια για να υπολογίσει 
τον αντίκτυπο στα δημοσιονο-
μικά των χωρών από την αύξη-
ση των προϋπολογισμών για την 
άμυνα από το σημερινό 1,9% του 
ΑΕΠ. Το πρώτο σενάριο υποθέτει 
ότι η αύξηση θα κινηθεί στο 2,7% 
του ΑΕΠ (που είναι ο σημερινός 
μέσος όρος στο ΝΑΤΟ), το δεύτε-
ρο σενάριο τοποθετεί την αύξη-
ση στο 3,3% του ΑΕΠ (που είναι 
το τρέχον επίπεδο στις ΗΠΑ) και 
το τρίτο σενάριο υποθέτει αύ-
ξηση των αμυντικών δαπανών 
στο 5% του ΑΕΠ (όπως προτεί-
νει ο Τραμπ).

Σύμφωνα με αυτά τα σενάρια, 
η S&P υπολογίζει ότι η Ε.Ε. στο 
σύνολό της θα πρέπει να αυξά-
νει τις αμυντικές δαπάνες κατά 
231 δισ. ευρώ (σενάριο 1) έως και 
838 δισ. ευρώ (σενάριο 3) ετη-
σίως – πολύ περισσότερο από 
ό,τι μπορούν να χρηματοδοτή-
σουν μεμονωμένα κράτη χωρίς 

να αντισταθμίσουν τέτοιες δαπά-
νες με άλλες μειώσεις δαπανών 
ή να πιέσουν την πιστοληπτική 
τους ικανότητα.

Η πρόεδρος της Κομισιόν, 
Ούρσουλα Φον ντερ Λάιεν, πρό-
τεινε την εξαίρεση των αμυντι-
κών δαπανών από τους κανόνες 
για το έλλειμμα και μένει να φα-
νεί πώς ακριβώς –και εάν– θα δι-
αμορφωθεί αυτή η ρήτρα διαφυ-
γής. Οπως τονίζει η S&P, ελλείψει 
αλλαγών στους δημοσιονομικούς 
κανόνες της Ε.Ε., τα περισσότερα 
κράτη-μέλη θα πρέπει να επανα-
προσδιορίσουν τους προϋπολο-
γισμούς τους για να απορροφή-
σουν αυτό το επίπεδο αύξησης 
των αμυντικών δαπανών.

Οπως μάλιστα δείχνουν οι 
υπολογισμοί του οίκου, μόνον 
η Ελλάδα και η ∆ανία από το σύ-
νολο της Ε.Ε. δεν θα υπερβούν το 
όριο του 3% του ΑΕΠ όσον αφο-
ρά το έλλειμμα του προϋπολογι-
σμού, υπό οποιοδήποτε από τα 
τρία σενάρια. Υπό το τρίτο και 

πιο «ακριβό» σενάριο, όλες οι 
υπόλοιπες χώρες –ακόμη και η 
Γερμανία– θα υπερβούν το όριο. 
Στο δεύτερο σενάριο, η πλειο-
νότητα των χωρών παραβαίνει 
τους κανόνες, οριακά γλιτώνουν 
η Γερμανία και η Λιθουανία και 
σε απόσταση «ασφαλείας» βρί-
σκονται μόνον οι Ολλανδία, Σου-
ηδία και Πορτογαλία.

Οσον αφορά την Ελλάδα ειδι-
κότερα, της οποίας οι δαπάνες 
για την άμυνα διαμορφώνονται 
στο 3,1% του ΑΕΠ, η S&P εκτιμά 
πως στο πρώτο σενάριο, όπου οι 
δαπάνες θα τεθούν στο 2,7% του 
ΑΕΠ, το έλλειμμα του ισοζυγίου 
της γενικής κυβέρνησης θα υπο-
χωρήσει στο 0,4% από 0,8% που 
αναμένεται φέτος, στο δεύτερο 
σενάριο (αύξηση δαπανών στο 
3,3% του ΑΕΠ) το έλλειμμα θα 
αυξηθεί στο 1% και στο τρίτο σε-
νάριο (δαπάνες στο 5% του ΑΕΠ) 
θα εκτοξευθεί στο 2,7% του ΑΕΠ.

Ωστόσο, η χώρα μας, μετά τη 
∆ανία, θα έχει τις μικρότερες σο-

βαρές δημοσιονομικές επιπτώ-
σεις σε όρους ελλείμματος, σε 
σχέση με όλες τις ευρωπαϊκές 
χώρες, αφού έχει το μικρότερο 
έλλειμμα γενικής κυβέρνησης. 
Σημειώνεται ότι η ∆ανία κατα-
γράφει πλεόνασμα και δαπανά 
2,4% του ΑΕΠ της στην άμυνα. 
Η Πορτογαλία, αν και επίσης κα-
ταγράφει πλεόνασμα, δαπανά 
μόνο το 1,5% του ΑΕΠ της στην 
άμυνα, έτσι η αύξηση θα έχει 
σημαντικό αρνητικό αντίκτυπο, 
οδηγώντας τη να καταγράψει έλ-
λειμμα και στα τρία σενάρια (και 
μεγαλύτερα από της Ελλάδας).

Τον μεγαλύτερο αρνητικό 
αντίκτυπο σε όρους ελλείμμα-
τος ως προς ΑΕΠ θα έχουν η Ρου-
μανία (έλλειμμα 7,2% στο πρώτο 
σενάριο, 7,8% στο δεύτερο και 
9,5% στο τρίτο), η Γαλλία (έλλειμ-
μα 6,6%, 7,2% και 8,9% στα τρία 
σενάρια, αντίστοιχα), η Σλοβακία 
(έλλειμμα 5,34%, 6% και 7,7%), το 
Βέλγιο (5,1%, 5,4% και 7,4%) και 
η Ουγγαρία (3,4%, 5,7% και 7,4%).

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Δημοσιονομική
βόμβα η αύξηση
των αμυντικών

δαπανών
Εκτίναξη ελλειμμάτων στις ευρωπαϊκές

χώρες, με εξαίρεση Ελλάδα και Δανία

Η Πολωνία, οι βαλτικές χώρες και η Ελλάδα δαπανούν πάνω από το 3% του ΑΕΠ για την άμυνα. Ιταλία, Πορτογαλία και Τουρκία περίπου το 1,5%, ενώ Βέλγιο, 
Σλοβενία και Ισπανία δαπανούν ακόμη λιγότερα. Σημειώνεται ότι οι ΗΠΑ χρηματοδοτούν σχεδόν τα δύο τρίτα του στρατιωτικού προϋπολογισμού του ΝΑΤΟ.

Ζημίες-ρεκόρ κατέγραψε η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για 
δεύτερο συνεχόμενο έτος, ενώ 
δήλωσε πως περαιτέρω ζημίες 
είναι πιθανές και τα επόμενα 
χρόνια, αν και κάπως μικρότε-
ρες, καθώς συνεχίζει πληρώνει 
δισεκατομμύρια ευρώ σε τόκους 
προς τις τράπεζες.

Ειδικότερα, το 2024 η ΕΚΤ 
σημείωσε ζημίες ύψους 7,944 
δισ. ευρώ, οι οποίες είναι συ-
γκρίσιμες με αυτές ύψους 7,886 
δισ. ευρώ που καταγράφηκαν 
το 2023 πριν από τη μεταφορά 
ποσού από τις προβλέψεις για 
κινδύνους. 

Το 2023 η αποδέσμευση του 
πλήρους ποσού της πρόβλεψης 
για χρηματοοικονομικούς κιν-
δύνους ύψους 6,620 δισ. ευρώ 
μείωσε τις ζημίες για την λόγω 
χρήση σε 1,266 εκατ. ευρώ, ενώ 
το 2024 δεν κατέστη δυνατό να 
καλυφθούν ζημίες από την εν 
λόγω πρόβλεψη, καθώς το υπό-
λοιπο της πρόβλεψης ήταν μη-
δενικό. Ως αποτέλεσμα των ζη-
μιών, δεν θα υπάρξει διανομή 
κερδών στις εθνικές κεντρικές 

τράπεζες της Ζώνης του Ευρώ 
για το 2024.

Οι ζημίες, όπως επισημαίνει 
η κεντρική τράπεζα, οφείλο-
νται στις ενέργειες πολιτικής 
που ανέλαβε, οι οποίες ήταν 
απαραίτητες προκειμένου να 
εκπληρώσει την πρωταρχική 
της αποστολή να διατηρεί τη 
σταθερότητα των τιμών.

Στο πλαίσιο αυτών των πο-
λιτικών η ΕΚΤ έπρεπε να διευ-
ρύνει τον ισολογισμό της αγο-
ράζοντας χρηματοοικονομικά 
περιουσιακά στοιχεία, κυρίως 

με σταθερά επιτόκια και μακρά 
διάρκεια. Αυτή η διεύρυνση του 
ισολογισμού συνοδεύθηκε από 
αντίστοιχη αύξηση των υποχρε-
ώσεων, επί των οποίων η ΕΚΤ 

καταβάλλει τόκους με κυμαινό-
μενα επιτόκια. Συνεπώς, οι αυ-
ξήσεις των βασικών επιτοκίων 
της ΕΚΤ το 2022 και το 2023, 
οι οποίες αποσκοπούσαν στην 

καταπολέμηση του υψηλού πλη-
θωρισμού στη Ζώνη του Ευρώ, 
οδήγησαν σε άμεσες αυξήσεις 
των τόκων-εξόδων επί αυτών 
των υποχρεώσεων, ενώ οι τόκοι-
έσοδα επί των στοιχείων ενεργη-
τικού της ΕΚΤ, ιδίως επί τίτλων 
που αποκτήθηκαν στο πλαίσιο 
του προγράμματος αγοράς στοι-
χείων ενεργητικού (APP) και του 
έκτακτου προγράμματος αγο-
ράς στοιχείων ενεργητικού λόγω 
πανδημίας (PEPP), δεν αυξήθη-
καν στον ίδιο βαθμό.

Ειδικότερα, το 2024 οι καθα-
ροί τόκοι-έξοδα της ΕΚΤ ανήλ-
θαν σε 6,983 δισ. ευρώ, κυρί-
ως λόγω των τόκων-εξόδων που 
προέκυψαν από την καθαρή 
υποχρέωση της ΕΚΤ στο πλαί-
σιο του TARGET, ύψους 15,674 
δισ. ευρώ. ∆εδομένου ότι αυτή η 
υποχρέωση τοκίστηκε με το επι-
τόκιο των πράξεων κύριας ανα-
χρηματοδότησης, το υψηλότε-
ρο μέσο επιτόκιο (4,1%) το 2024 
(έναντι 3,8% το 2023) είχε απο-
τέλεσμα την αύξηση αυτής της 
δαπάνης. Εκτός από τις ζημίες 
που σχετίζονται με τις ενέργει-

ες πολιτικής, οι αποσβέσεις αυ-
ξήθηκαν επίσης, μάλιστα επτα-
πλασιάστηκαν, καθώς ανήλθαν 
σε 269 εκατ. ευρώ (έναντι 38 
εκατ. ευρώ το 2023) και προέ-
κυψαν κυρίως από τη μείωση 
της αγοραίας αξίας ορισμένων 
τίτλων που διακρατούνται στο 
χαρτοφυλάκιο σε δολάρια ΗΠΑ 
και από την υποτίμηση του γιεν 
Ιαπωνίας, η οποία οδήγησε σε 
μείωση της αξίας των διακρατή-
σεων σ’ αυτό το νόμισμα.

Η ΕΚΤ τόνισε παράλληλα πως 
είναι πιθανόν να καταγράψει ζη-
μίες και τα προσεχή έτη, ωστό-
σο αναμένεται να είναι χαμηλό-
τερες από εκείνες του 2023 και 
του 2024. Σημείωσε πάντως ότι 
εξακολουθεί να είναι καλά κε-
φαλαιοποιημένη και μπορεί να 
λειτουργήσει αποτελεσματικά, 
ανεξάρτητα από τυχόν ζημίες.

Αξίζει να σημειωθεί πως τόσο 
η Bundesbank όσο οι κεντρικές 
τράπεζες σε Ολλανδία και Βέλγιο 
έχουν επίσης προειδοποιήσει 
πως αναμένουν μεγάλες ζημίες 
στη χρήση 2024.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Το 2024 ήταν η χρονιά που οι 
ανησυχίες για τον υπερτουρι-
σμό άγγιξαν μεγάλη μερίδα των 
κατοίκων σε δημοφιλείς προορι-
σμούς, προκαλώντας διαμαρτυ-
ρίες από το Αμστερνταμ μέχρι 
τα Κανάρια Νησιά και φέρνο-
ντας νέους κανονισμούς από 
την Ισλανδία μέχρι την Ινδο-
νησία. Ηταν όμως και η χρονιά 
κατά την οποία άρχισε να γί-
νεται σαφές πόσο περίπλοκη 
διαδικασία είναι η μείωση των 
τουριστικών ροών.

Φέτος, περισσότεροι προο-
ρισμοί διεθνώς θα εφαρμόσουν 
μέτρα περιορισμού των τουρι-
στών, τα οποία όμως είναι ακό-
μη αμφίβολο αν θα έχουν απο-
τέλεσμα. Ορισμένοι θεωρούν ότι 
η κατάσταση δεν μπορεί πλέον 
να αναστραφεί. Αλλωστε, τα οι-
κονομικά συμφέροντα εμποδί-

ζουν τις προσπάθειες εναντίον 
του υπερτουρισμού.

Τα πιο χαρακτηριστικά παρα-
δείγματα μέτρων που θα δοκιμα-
στούν φέτος είναι οι ρυθμίσεις 
στη βραχυχρόνια μίσθωση σε 

Γαλλία, Τσεχία και Ελλάδα. Επί-
σης, λιμάνια στην Ιμπιζα και το 
Τζούνο της Αλάσκας θα περιορί-
σουν τον αριθμό των πλοίων, ενώ 
στην περίπτωση του Τζούνο και 
τον αριθμό των επιβατών. Στην 

Μπριζ έχει σταματήσει η κατα-
σκευή νέων ξενοδοχείων, ενώ 
αντίστοιχα μέτρα έχει επιβάλει 
και το Αμστερνταμ. Στην Πομπη-
ία θα επιτρέπονται έως 20.000 
τουρίστες την ημέρα, στη Νέα 
Ζηλανδία ο τουριστικός φόρος θα 
ανέβει περίπου στα 57 δολάρια, 
στην Ιαπωνία δημοφιλείς προορι-
σμοί θα έχουν όριο στον αριθμό 
των τουριστών και σε ιστορική 
γειτονιά της Σεούλ επιβάλλεται 
ώρα απαγόρευσης κυκλοφορίας.

«Το μεγάλο πρόβλημα είναι 
ότι για πολλά πολλά χρόνια αξι-
οποιούσαμε ένα μοντέλο τουρι-
σμού που λέει “νούμερα με κάθε 
κόστος”... Τώρα είμαστε σε μια 
κατάσταση στην οποία εφαρμό-
ζονται όλα αυτά τα πράγματα, 
όπως περιορισμοί στους αριθ-
μούς και τουριστικοί φόροι, σαν 
αντιδραστικές στρατηγικές», εί-

πε στους NYT η Μαρίνα Νοβέλι, 
διευθύντρια του κέντρου έρευ-
νας βιώσιμων ταξιδιών και του-
ρισμού στο Πανεπιστήμιο του 
Νότιγχαμ. Το αν αυτές οι στρατη-
γικές θα αποδώσουν καρπούς εί-
ναι αβέβαιο. Πάντως, τα στοιχεία 
δείχνουν ότι χρειάζεται αρκετός 
καιρός για να φανούν αποτελέ-
σματα. Ενδεικτικά, η Βαρκελώνη 
έβαλε τον πρώτο τουριστικό φό-
ρο το 2012, άρχισε να περιορίζει 
τη βραχυχρόνια μίσθωση το 2015 
και περιόρισε την κατασκευή 
νέων ξενοδοχείων το 2017. Κι 
όμως, οι τουρίστες συνέχισαν 
να καταφθάνουν σε αριθμούς-
ρεκόρ μέχρι και το πρώτο τρίμη-
νο πέρυσι. Μόνο στο τέλος του 
2024 καταγράφηκε ήπια πτώση, 
της τάξης του 0,7%, στον ετήσιο 
ρυθμό αφίξεων.

Σημειώνεται ότι η μείωση των 

αριθμών δεν είναι πάντοτε ο πρω-
ταρχικός στόχος των μέτρων. Οι 
περιορισμοί στη βραχυχρόνια μί-
σθωση προωθούνται συχνά σαν 
απάντηση στις ελλείψεις κατοικί-
ας, ενώ οι φόροι στους τουρίστες 
μπορεί να στοχεύουν στην αντι-
στάθμιση της πίεσης που ασκεί 
ο υπερτουρισμός στους πεπερα-
σμένους πόρους. 

Πάντως, το μεγαλύτερο εμπό-
διο στην αντιμετώπιση του υπερ-
τουρισμού ίσως είναι τα οικο-
νομικά συμφέροντα. Ως πηγή 
εσόδων και θέσεων εργασίας, τα 
ταξίδια είναι μοχλός οικονομικής 
ανάπτυξης. Ενδεικτικά, το 2024 
ο τουρισμός παρήγαγε έσοδα-ρε-
κόρ ύψους 1,6 τρισ. δολαρίων. 
Συνεπώς, υψώνονται εμπόδια 
στις περισσότερες προσπάθειες 
για περιορισμό του τουρισμού.

Η Ράκελ Ντοντς, καθηγήτρια 

τουριστικού μάνατζμεντ στο 
Toronto Metropolitan University, 
σχολίασε πως μέρος της λύσης 
θα πρέπει να είναι και η επαναξι-
ολόγηση των δεικτών που αποτυ-
πώνουν την επιτυχία στον κλάδο. 
«O Παγκόσμιος Οργανισμός Του-
ρισμού εξακολουθεί να μετράει 
την επιτυχία με τον αριθμό των 
αφίξεων, που ουσιαστικά διαιω-
νίζει τα προβλήματα του υπερ-
τουρισμού», είπε.

∆εδομένου ότι οι διεθνείς αφί-
ξεις αναμένεται να αυξηθούν 
12,4% φέτος έναντι των επιπέ-
δων του 2019, ο υπερτουρισμός 
είναι πιθανό να επεκταθεί. «∆εν 
είμαι σίγουρη ότι υπάρχει κά-
ποια λύση. Εκτός αν ο κόσμος 
αναλάβει την ευθύνη, λέγοντας 
“ξέρεις κάτι; ∆εν χρειάζεται να 
δω τη Βενετία. ∆εν θα πάω”», 
σημειώνει η Νοβέλι.

Αγγιξαν τα 8 δισ. ευρώ οι ζημίες που κατέγραψε η ΕΚΤ την προηγούμενη χρονιά

Η δύσκολη εξίσωση στη μάχη κατά του υπερτουρισμού 

Η ΕΚΤ σημειώνει πως είναι πιθανόν να καταγράψει ζημίες και τα προσεχή έτη, 
ωστόσο αναμένεται να είναι χαμηλότερες από εκείνες του 2023 και του 2024.
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Τι δείχνει μελέτη 
της S&P – Ρουμανία, 

Γαλλία, Σλοβακία, 
Βέλγιο και Ουγγαρία 
θα έχουν τα μεγαλύ-
τερα προβλήματα. 

Αβέβαιο αν οι περιορι-
σμοί που επιβάλλονται 
από το Αμστερνταμ μέ-
χρι τα Κανάρια Νησιά θα 
είναι αποτελεσματικοί.

Αιτία οι προσπάθειές 
της να διατηρήσει τη 
σταθερότητα των τι-

μών – Δεν θα υπάρξει 
διανομή κερδών στις 

εθνικές κεντρικές τρά-
πεζες της Ζώνης του 

Ευρώ για το 2024.
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Απαγορευμένη έχει γίνει η φρά-
ση «κλιματική αλλαγή» για τους 
επενδυτές βιώσιμης ανάπτυξης 
το τελευταίο διάστημα. Για πάνω 
από μία δεκαετία ο επικεφαλής 
επενδύσεων της Green Alpha 
Investments, Γκάρβιν Τζάμπουτς, 
έδειχνε ένα διάγραμμα με την 
άνοδο της θερμοκρασίας της Γης 
όταν παρουσίαζε επενδυτικές 
ιδέες σε πελάτες, λέγοντας ότι θα 
μπορούσαν να βοηθήσουν στη 
διάσωση του πλανήτη και ταυ-
τόχρονα να βγάλουν χρήματα. 
Σήμερα δεν χρησιμοποιεί πλέον 
το διάγραμμα, ενώ αποφεύγει να 
μιλάει για την κλιματική αλλαγή, 
σημειώνει το Bloomberg. 

∆εν είναι ο μόνος επενδυτής 
που επικεντρώνεται στο κλίμα 
και υποβαθμίζει τις αναφορές 
στην υπερθέρμανση του πλα-
νήτη και σε συναφή θέματα. Η 
Parnassus Investments, η μεγα-
λύτερη αμερικανική εταιρεία βι-
ώσιμων επενδύσεων, αφαίρεσε 
από τον ιστότοπό της τη δήλωση 
ότι τα κεφάλαιά της είναι «ελεύ-
θερα από ορυκτά καύσιμα». 

Αλλά και η Engine No. 1, η 
μικρή εταιρεία ακτιβιστών που 
ηγήθηκε της αναδιάρθρωσης του 
διοικητικού συμβουλίου της Exx-
onMobil το 2021, αφαίρεσε από 
την ιστοσελίδα της την αναφορά 
ότι η εταιρική απόδοση «ενισχύε-
ται σημαντικά» με επενδύσεις σε 
εργαζομένους, κοινότητες και πε-
ριβάλλον. Τώρα λέει ότι επενδύει 
σε εταιρείες που «τροφοδοτούν 
την καινοτομία και προωθούν 
την επαναβιομηχανοποίηση των 
Ηνωμένων Πολιτειών». 

Ασφαλώς, οι τάσεις στις αγο-
ρές αλλάζουν και οι εταιρείες συ-
χνά μεταβάλλουν το αφήγημά 
τους. Στην παρούσα φάση, όμως, 
σημαντικό ρόλο έπαιξε η εκλογή 
του Ντόναλντ Τραμπ, ενός δηλω-
μένου εχθρού σε θέματα που σχε-
τίζονται με το ESG, ο οποίος έχει 
αποκαλέσει την υπερθέρμανση 
του πλανήτη «απάτη». 

Η ξαφνική υπαναχώρηση των 
επενδυτικών εταιρειών έρχεται 
σε μια χρονιά κατά την οποία οι 
πελάτες απέσυραν το ποσό-ρε-
κόρ των 20,1 δισ. δολαρίων από 
τα αμοιβαία κεφάλαια βιώσιμων 
επενδύσεων, σύμφωνα με τους 
ερευνητές της Morningstar. 

Η Parnassus, με έδρα το Σαν 
Φρανσίσκο, ιδρύθηκε το 1984 
και διαχειρίζεται 46 δισ. δολάρια. 
Η εταιρεία ευθυνόταν για σχε-
δόν το ένα τρίτο των εκροών του 
κλάδου εν μέσω υστέρησης των 
επενδυτικών επιδόσεων. 

Το 2020, κατά τη διάρκεια της 
έκρηξης των επενδύσεων με κρι-
τήρια περιβαλλοντικά, κοινωνικά 
και διακυβέρνησης, η Parnassus 
περιέγραφε τον εαυτό της ως τη 
«μεγαλύτερη εταιρεία αμοιβαίων 
κεφαλαίων αποκλειστικά ESG», 
με έναν ιστότοπο γεμάτο αναφο-
ρές σε αυτή τη στρατηγική. Σή-
μερα αυτές οι αναφορές έχουν 
σε μεγάλο βαθμό εξαφανιστεί. 

Επίσης το 2020, η Engine No. 1 
εμφανίστηκε ως ακτιβιστής επεν-
δυτής στην Exxon, πιέζοντας τον 
πετρελαϊκό γίγαντα να επενδύ-
σει σε πιο κερδοφόρες γεωτρή-
σεις και καθαρή ενέργεια, μεταξύ 
άλλων. Η εταιρεία, που ιδρύθηκε 

από τον διαχειριστή hedge fund 
Κρις Τζέιμς, είχε δηλώσει στον 
ιστότοπό της ότι τα συμφέρο-
ντα του απλού κόσμου και της 
Wall Street θα ευθυγραμμιστούν 
τελικά, δημιουργώντας ευκαιρί-
ες συνεργασίας με τις εταιρεί-
ες για την ενίσχυση της αξίας 
των μετοχών. Αυτή η διατύπωση 
έχει αφαιρεθεί. 

Τον περασμένο μήνα η εται-
ρεία δήλωσε ότι συνεργάζεται 
με τη Chevron σε ένα έργο που 
επικεντρώνεται στα κέντρα δε-
δομένων, τα οποία βασίζονται σε 
τεράστιες ποσότητες ενέργειας 
και νερού για να λειτουργήσουν. 

Η Engine No. 1 επικεντρωνό-
ταν πάντα στη δημιουργία αξίας 
για τους μετόχους, δήλωσε ο Ερικ 
Μπελζ, πρόεδρος της εταιρείας. 
Η εκστρατεία της Exxon επικε-
ντρώθηκε στη διακυβέρνηση και 
στην κατανομή του κεφαλαίου. 
∆εν αφορούσε την ιδεολογία ή τα 
ορυκτά καύσιμα ή τις ανανεώσι-
μες πηγές ενέργειας, είπε. 

Στο Κολοράντο, ο Τζάμπουτς 
της Green Alpha δήλωσε ότι δί-
νει μεγαλύτερη έμφαση στην 
καινοτομία και στην τεχνολογία 
όταν συζητάει τις επενδύσεις με 
τους πελάτες του. Για παράδειγ-
μα μιλάει για την τεχνολογική 
υπεροχή των ηλεκτρικών οχη-
μάτων και όχι για το αποτύπωμα 

χαμηλών εκπομπών διοξειδίου 
του άνθρακα. Επίσης αναφέρει 
ότι η πρόοδος της τεχνολογίας 
θα καταστήσει την ηλιακή και 
άλλες καθαρές μορφές ενέργει-
ας μόνο φθηνότερες σε σχέση 
με τα καύσιμα που βασίζονται σε 
εμπορεύματα. «Είναι ένα πιο θε-
τικό και αισιόδοξο μήνυμα αντί 
να είναι απαισιόδοξο» για την 
κλιματική αλλαγή, είπε. 

Οι επικριτές της υποχώρησης 
της Αμερικής από την παγκόσμια 
σκηνή, κάτι που εκφράζεται και 
με την προσπάθεια του Τραμπ 
να μηδενίσει την εξωτερική βο-
ήθεια, προειδοποιούν ότι η Κίνα 
θα καλύψει γρήγορα το κενό. Το 
ίδιο θα μπορούσε να ειπωθεί και 
για την καταπολέμηση της υπερ-
θέρμανσης του πλανήτη και την 
άνοδο της πράσινης χρηματοδό-
τησης. Η επικείμενη εισαγωγή 
από την Κίνα ενός πρώτου πρά-
σινου κρατικού ομολόγου στο 
Λονδίνο θα δοκιμάσει τη διάθε-
ση των διεθνών επενδυτών να 
μεταφέρουν τα στοιχήματα για 
το κλίμα στη χώρα που αποτελεί 
τον κορυφαίο ρυπαντή του κό-
σμου. Το ομόλογο σε γουάν, που 
έχει προγραμματιστεί να κάνει το 
ντεμπούτο του πριν από το τέλος 
του έτους, αποσκοπεί στην επί-
δειξη των πράσινων ηγετικών 
προσόντων της Κίνας. 

Η μετάβαση σε μηδενικό αποτύ-
πωμα άνθρακα μοιάζει ανέφικτη 
για τον κλάδο των αεροπορικών 
μεταφορών, καθώς οι αεροπο-
ρικές εταιρείες δεν μπορούν να 
συμφωνήσουν με τις ενεργεια-
κές στο κρίσιμο θέμα των οργα-
νικών καυσίμων που είναι ανα-
γκαία για την πράσινη μετάβαση. 
Για τις αεροπορικές εταιρείες τα 
οργανικά καύσιμα είναι πανάκρι-
βα, αλλά οι ενεργειακές εταιρείες 
αρνούνται να επενδύσουν σε αύ-
ξηση της παραγωγής, με αποτέ-
λεσμα να «παγώνουν» τα σχέδια 
για χρήση καθαρών καυσίμων. 

Πρόκειται για τα καύσιμα που 
είναι γνωστά με το ακρωνύμιο 
SAF, το οποίο αφορά μια ευρύ-
τατη κατηγορία καυσίμων, όσα 
δεν έχουν παραχθεί από ορυ-
κτά καύσιμα και χρησιμοποιού-
νται από αεροσκάφη. Ανάμεσά 
τους μεγάλο εύρος οργανικών 
υλών, ακόμη και καλλιέργειες, 
ζωικά λίπη και χρησιμοποιημέ-
νο μαγειρικό λάδι. Αναλόγως της 
σύνθεσής τους, η χρήση τους 
θα διευκόλυνε τις αεροπορικές 
εταιρείες να μειώσουν τις εκπο-
μπές καυσαερίων από 60% έως 
90%. Το πρόβλημα για τον κλά-
δο είναι, όμως, πως τα οργανικά 
καύσιμα είναι σχεδόν απρόσιτα 
από οικονομικής απόψεως και 
σε μια περίοδο που και ο κλά-
δος των αερομεταφορών αντι-
μετωπίζει δυσκολίες. Το κόστος 
των οργανικών καυσίμων είναι 
διπλάσιο ή και τριπλάσιο από 
εκείνο των συμβατικών καυ-

σίμων που χρησιμοποιούν τα 
αεροσκάφη. Την ίδια στιγμή, 
όμως, η στάση των ενεργεια-
κών εταιρειών δυσχεραίνει την 
κατάσταση και ο λόγος είναι η 

αβεβαιότητα που επικρατεί σε 
ό,τι αφορά το μέλλον και την 
τύχη των οργανικών καυσίμων. 
Τον Ιούλιο η Shell διέκοψε την 
παραγωγή ορυκτών καυσίμων 
στη μονάδα της στο Ρότερνταμ, 
ενώ η Eni επενδύει μεν σε αυ-
τά, αλλά ταυτοχρόνως πληρώ-
νει μέτρα ασφάλισης. Η ιταλική 
ενεργειακή σχεδιάζει, πάντως, 
να αυξήσει την παραγωγή ορ-
γανικών καυσίμων στο 1 εκατ. 
τόνους ετησίως το 2026. 

Συνολικά, πάντως, επικρατεί 
στασιμότητα σε ό,τι αφορά τη 
χρήση των οργανικών καυσί-
μων, τα οποία το 2023 δεν αντι-
προσώπευαν παρά μόλις το 0,2% 

του συνόλου των καυσίμων που 
χρησιμοποιούν οι αεροπορικές. 
Εχει, έτσι, καθηλωθεί η μετάβα-
ση στην καθαρή ενέργεια στον 
κλάδο των αεροπορικών, δηλα-
δή σε έναν κλάδο που σύμφω-
να με τη ∆ιεθνή Υπηρεσία Ενέρ-
γειας (ΙΕΑ) αντιπροσωπεύει το 
2,5% των εκπομπών καυσαερί-
ων παγκοσμίως. Και ο κλάδος 
δεν έχει παρά ελάχιστες εναλ-
λακτικές λύσεις για να μειώσει 
τις εκπομπές καυσαερίων. Στο 
μεταξύ, από την αρχή του έτους 
ισχύουν σε Ε.Ε. και Βρετανία οι 
νέοι κανόνες που απαιτούν από 
τις αεροπορικές εταιρείες να κα-
λύπτουν με οργανικά καύσιμα 
τουλάχιστον το 2% της συνολι-
κής κατανάλωσής τους σε καύ-
σιμα. Στην Ε.Ε. το ποσοστό αυτό 
πρόκειται να αυξηθεί στο 6% σε 
χρονοδιάγραμμα πενταετίας, για 
να φθάσει αισίως στο 70% μέχρι 
το 2050. Σε ό,τι αφορά την αντί-
στοιχη νομοθεσία της Βρετανί-
ας, υποχρεώνει τις αεροπορικές 
να καλύπτουν με οργανικά καύ-
σιμα το 10% των αναγκών τους 
μέχρι το 2030, με πρόβλεψη για 
αύξηση του ποσοστού στο 22% 
μέχρι το 2040. Σε ό,τι αφορά την 
παραγωγή γενικότερα των βιώ-
σιμων καυσίμων για τις αερομε-
ταφορές, αναμένεται να διπλα-
σιασθεί φέτος φθάνοντας στα 2 
εκατ. τόνους. Θα εξακολουθήσει, 
πάντως, να αντιπροσωπεύει ένα 
μικρό ποσοστό της κατανάλω-
σης καυσίμων από αεροσκάφη 
και συγκεκριμένα μόλις το 0,7%. 

Η αλλαγή στάσης των επενδυτικών εταιρειών έρχεται σε μια χρονιά κατά την οποία οι πελάτες απέσυραν το 
ποσό-ρεκόρ των 20,1 δισ. δολαρίων από τα αμοιβαία κεφάλαια βιώσιμων επενδύσεων. 
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Για τις αεροπορικές 
εταιρείες τα οργανι-
κά καύσιμα είναι πα-
νάκριβα και οι ενερ-

γειακές εταιρείες δεν 
επενδύουν σε αύξηση 

της παραγωγής. 

Σε νέο ρεκόρ εκτινάχθηκε ο χρυ-
σός, καθώς οι γεωπολιτικές εντά-
σεις κλιμάκωσαν τη ζήτηση για 
ασφαλή περιουσιακά στοιχεία 
και οι επενδυτές παραβλέπουν 
τα μηνύματα των αξιωματού-
χων της Fed ότι δεν βιάζονται 
να μειώσουν τα επιτόκια δανει-
σμού στις ΗΠΑ. Ο χρυσός άγγι-
ξε ιστορικό υψηλό σε 2.954,89 
δολάρια η ουγγιά την Πέμπτη, 
ξεπερνώντας το ρεκόρ που κατα-
γράφηκε επίσης αυτή την εβδο-
μάδα. Ο λόγος πίσω από το ράλι 
τώρα είναι οι ανησυχίες για την 
επόμενη κίνηση του Αμερικανού 
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ απέ-
ναντι στην Ουκρανία. Ειδικότε-
ρα, ο Τραμπ προειδοποίησε σε 
ανάρτησή του ότι ο Ουκρανός 
πρόεδρος Βολοντίμιρ Ζελένσκι 
«καλό θα ήταν να κινηθεί γρή-
γορα», ώστε να επιτευχθεί μια 
συμφωνία ειρήνης, «διαφορετι-
κά δεν θα έχει χώρα».

Πάντως, το πολύτιμο μέταλλο 
σπάει το ένα ρεκόρ μετά το άλλο 
από την αρχή του έτους, αφότου 
είχε ήδη σκαρφαλώσει κατά 27% 
το 2024 λόγω ανησυχιών για τις 
εμπορικές πολιτικές του Τραμπ 
και τη γεωπολιτική ατζέντα του. 
Η Goldman Sachs, μάλιστα, ανα-

θεώρησε προς τα επάνω τις προ-
βλέψεις της για τον χρυσό, εκτι-
μώντας τώρα ότι μέχρι το τέλος 
του έτους θα φτάσει σε 3.100 δο-
λάρια η ουγγιά. Σε σχετική έκθε-
ση υποστήριξε ότι καταλύτης για 
την άνοδο της τιμής θα είναι οι 
μεγαλύτερες από το προσδοκώ-
μενο αγορές από τις κεντρικές 
τράπεζες ανά τον κόσμο.

Σημειώνεται πως οι επενδυτές 
επεξεργάζονται και τα πρακτικά 
της τελευταίας συνεδρίασης της 

Fed, όπου οι αξιωματούχοι επα-
νέλαβαν ότι τηρούν επιφυλακτι-
κή στάση απέναντι στη μείωση 
των επιτοκίων δανεισμού εν μέ-
σω επίμονου πληθωρισμού και 
οικονομικής αβεβαιότητας. Τα 
χαμηλότερα επιτόκια δανεισμού 
τείνουν να ευνοούν τον χρυσό. 

Σε νέο ιστορικό
υψηλό εκτινάχθηκε
η τιμή του χρυσού

Η «κλιματική αλλαγή» γίνεται
απαγορευμένη φράση στις ΗΠΑ 

Αργεί η πράσινη μετάβαση στις αερομεταφορές 

Αλλάζουν αφήγημα λόγω Τραμπ οι επενδυτικές εταιρείες βιώσιμης ανάπτυξης 

Εφτασε σε 2.954,89 
δολάρια η ουγγιά, ξε-
περνώντας το ρεκόρ 

που καταγράφηκε 
επίσης αυτή 

την εβδομάδα.

Το 2023, τα οργανικά καύσιμα αντιπροσώπευαν μόλις το 0,2% του συνό-
λου των καυσίμων που χρησιμοποιούν οι αεροπορικές.
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Τώρα διαφημίζουν 
ότι «τροφοδοτούν την 
καινοτομία και προω-
θούν την επαναβιομη-
χανοποίηση των Ηνω-

μένων Πολιτειών». 

H Goldman Sachs αναθεώρησε προς τα επάνω τις προβλέψεις της για τον χρυ-
σό, εκτιμώντας ότι μέχρι το τέλος του έτους θα φτάσει στα 3.100 δολ. η ουγγιά.
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«Βουτιά» 63% σημείωσαν οι πω-
λήσεις της Tesla τον περασμένο 
μήνα στη Γαλλία, στη δεύτερη 
μεγαλύτερη αγορά της Ευρωπα-
ϊκής Ενωσης για τα ηλεκτρικά 
οχήματα με μπαταρίες. 

Οι ταξινομήσεις της εταιρεί-
ας κατασκευής ηλεκτροκίνητων 
οχημάτων ανήλθαν μόλις σε 1.141 
αυτοκίνητα τον Ιανουάριο, από 
3.118 πριν από ένα χρόνο, σύμφω-
να με τα στοιχεία της γαλλικής βι-
ομηχανικής ένωσης La Plateforme 
Automobile. Η Tesla υστέρησε σε 
σχέση με το σύνολο του κλάδου 
και τις συνολικές πωλήσεις EV, οι 
οποίες μειώθηκαν κατά 6,2% και 
0,5%, αντίστοιχα. 

Οπως σχολιάζει το Bloomberg, 
δεν είναι σαφές σε ποιο βαθμό 
έχουν επηρεάσει τις πωλήσεις 
της Tesla οι πρωτοφανείς παρεμ-
βάσεις του διευθύνοντος συμβού-
λου της εταιρείας Ελον Μασκ στην 
ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή. Τους 
τελευταίους μήνες ο εκκεντρικός 
επιχειρηματίας έχει υποστηρί-
ξει εμφανώς το ακροδεξιό κόμ-
μα Εναλλακτική για τη Γερμανία, 
ενώ έχει προβεί σε επιθέσεις κα-

τά του Βρετανού πρωθυπουργού 
Κιρ Στάρμερ και της κυβέρνησης 
των Εργατικών. Ωστόσο δεν είναι 
σαφές σε ποιο βαθμό αυτό έχει 
αρχίσει να επηρεάζει τη ζήτηση 
για τα αυτοκίνητα της εταιρείας. 

Οι ταξινομήσεις της Tesla σε 
όλες τις χώρες της Ε.Ε. μειώθη-

καν κατά 13% πέρυσι, ενώ με-
γάλο μέρος της μείωσης οφεί-
λεται στη Γερμανία. Η εταιρεία 
ηλεκτρικών οχημάτων είχε να 
αντιμετωπίσει επιπλέον τον αυ-
ξανόμενο ανταγωνισμό και την 
απόσυρση των κρατικών επιδο-
τήσεων στα τέλη του 2023. 

Οι ταξινομήσεις της Tesla μει-
ώθηκαν κατά 41% στη Γερμανία 
πέρυσι, ενώ οι συνολικές πωλήσεις 
ηλεκτρικών οχημάτων με μπατα-
ρίες μειώθηκαν κατά 27%. 

Μεγάλη μείωση 
των πωλήσεων 

της Tesla στη Γαλλία

Οι ταξινομήσεις οχημά-
των της εταιρείας μει-

ώθηκαν πέρυσι σε όλες 
τις χώρες της Ε.Ε. 

Το τελευταίο διάστημα έχουν πυκνώσει οι παρεμβάσεις Μασκ στην ευρω-
παϊκή πολιτική σκηνή, με εμφανή υποστήριξη στο ακροδεξιό κόμμα Εναλλα-
κτική για τη Γερμανία. Ωστόσο, δεν είναι σαφές σε ποιο βαθμό αυτές έχουν 
αρχίσει να επηρεάζουν τη ζήτηση για τα αυτοκίνητα της Tesla. 
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Την ημέρα της ορκωμοσίας του προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ, ο διευθύ-
νων σύμβουλος της Nvidia, Τζέν-
σεν Χουάνγκ, δεν καθόταν στο 
πλευρό του στο Καπιτώλιο, όπως 
πολλοί μεγιστάνες της τεχνολογί-
ας. ∆εν είχε προσκληθεί και αντ’ 
αυτού ταξίδεψε στο Πεκίνο, όπου 
επανέλαβε την ισχυρή δέσμευση 
της εταιρείας του στην κινεζική 
αγορά. Μια εβδομάδα αργότερα, 
η μετοχή της Nvidia «βυθίστηκε» 
κατά 17% μέσα σε μια μέρα, αφού 
η κινεζική εταιρεία DeepSeek δή-
λωσε ότι πέτυχε άλμα στις δυνα-
τότητές της AI χρησιμοποιώντας 
τα λιγότερο προηγμένα τσιπ της. 
Ορισμένοι επενδυτές ερμήνευσαν 
το γεγονός ως μεγάλο πλήγμα για 
τη Nvidia. Η ίδια η εταιρεία ωστό-
σο γνώριζε ότι η δραστηριοποίησή 
της στην Κίνα, τη χώρα που απο-
καλείται και από τα δύο πολιτικά 
κόμματα στην Ουάσιγκτον ως ο 
μεγαλύτερος «παγκόσμιος αντί-
παλος της Αμερικής», εγκυμονεί 
κινδύνους, το ρίσκο όμως άξιζε, 
όπως σημειώνει η WSJ.

Ο κολοσσός της Σίλικον Βάλεϊ 
υποστηρίζει ότι oι Κινέζοι πελά-
τες αποφέρουν έσοδα που τον βο-

ηθούν να διατηρήσει παγκόσμιο 
προβάδισμα στην ΑΙ. «Είναι καλύ-
τερο να έχουμε πελάτες που μας 
πληρώνουν δισεκατομμύρια δολά-
ρια και παραμένουν εξαρτημένοι 
από τα τσιπ μας –συν το λογισμικό 
που τα περιβάλλει– παρά να τους 
στείλουμε να αναζητήσουν κινε-
ζικές εναλλακτικές», λένε αξιωμα-
τούχοι της εταιρείας. Τα τελευταία 
τρία χρόνια, η Nvidia, αξίας περί-
που 3 τρισ. δολαρίων χάρη στην 
κυριαρχία της στα τσιπ ΑΙ, αγωνί-
στηκε να συνεχίσει να κάνει μπίζ-
νες στην Κίνα. Κάθε φορά που οι 
ΗΠΑ αύξαναν τους περιορισμούς, 
η Nvidia έσπευδε να σχεδιάσει νέα 
τσιπ που πληρούσαν τους κανόνες 
αλλά πρόσφεραν ένα ανταγωνιστι-
κό προϊόν – απογοητεύοντας τους 
αξιωματούχους εθνικής ασφαλείας 
στην Ουάσιγκτον. Η Nvidia περι-
έγραψε τα μοντέλα της DeepSeek 
ως μία ακόμη απόδειξη ότι οι ημια-
γωγοί της μπορούν να επιταχύνουν 
την πρόοδο στην τεχνητή νοημο-
σύνη. «Η Αμερική κερδίζει μέσω 
της καινοτομίας, του ανταγωνισμού 
και μοιράζοντας τις τεχνολογίες της 
στον κόσμο, όχι υποχωρώντας πί-
σω από ένα τείχος», δήλωσε ο Νεντ 

Φινκλ, αντιπρόεδρος κυβερνητικών 
υποθέσεων της Nvidia.

Η μάχη μεταξύ της Nvidia και 
των ρυθμιστικών αρχών καταλήγει 
σε ένα θεμελιώδες ερώτημα σχετι-
κά με τις δύο μεγαλύτερες οικονομι-
κές δυνάμεις του κόσμου. Συνιστά 
το Πεκίνο μια τέτοια απειλή που 
θα πρέπει να διαλυθούν οι ουσι-
αστικοί επιχειρηματικοί δεσμοί; 
Ή μπορούν τα δύο έθνη να συνε-
χίσουν τις συναλλαγές σε τομείς 
υψηλής τεχνολογίας ακόμη και αν 
ανταγωνίζονται για την παγκόσμια 
επιρροή; Για τη Nvidia, ο αγώνας 
αφορά λιγότερο τις πωλήσεις βρα-
χυπρόθεσμα που θα μπορούσαν να 
αντισταθμιστούν από άλλες αγορές 
και περισσότερο τις μακροπρόθε-
σμες προοπτικές. Ως η κατεξοχήν 
παραγωγική δύναμη στον κόσμο, 
η Κίνα θα είναι μεταξύ των ηγετών 
σε τομείς που σχετίζονται με την 
ΑΙ, όπως η ρομποτική και η αυτό-
νομη οδήγηση. Στελέχη της Nvidia 
είπαν ότι η εταιρεία πρέπει να δρα-
στηριοποιείται στη χώρα για να δια-
τηρήσει προβάδισμα, ειδικά καθώς 
οι λειτουργίες AI ενσωματώνονται 
σε καθημερινές συσκευές που κα-
τασκευάζονται συχνά στην Κίνα.

Κέρδη πολλών δισ. από την Κίνα για Nvidia 

Μια αγορά ομολόγων αξίας 1 
τρισ. δολαρίων, η αγορά των 
ισλαμικών ομολόγων, αναμένε-
ται να γνωρίσει τεκτονικές αλ-
λαγές εξαιτίας παρέμβασης του 
μουσουλμανικού κλήρου στη 
δομή τους και κατ’ επέκταση 
στο εύρος των επενδυτών και 
στις νέες εκδόσεις και πιθανόν 
να ανασταλεί η ανάπτυξή της. 
Πρόκειται για την αγορά των 
λεγόμενων σουκούκ, που θεω-
ρητικά έχουν σχεδιασθεί έτσι 
ώστε να είναι σύμφωνα με τη 
σαρία, καθώς ο ισλαμικός νόμος 
απαγορεύει τον τόκο, ενώ πα-
ράλληλα ρυθμίζει πολλές τεχνι-
κές λεπτομέρειες, όπως, για πα-
ράδειγμα, την ανάληψη ρίσκου.    

Η ισλαμική ρυθμιστική αρ-
χή της αγοράς των σουκούκ 
(AAOIFI) επανεξετάζει τώρα 
το θέμα και έχει εκφράσει επι-
φυλάξεις πως τελικά η εν λό-
γω επένδυση δεν συνάδει με 
τον ισλαμικό νόμο, καθώς έχει 
προηγηθεί παλαιότερη εκτίμη-
σή της ότι το 85% της αγοράς 
των σουκούκ δεν συνάδει με 
τη σαρία. Από την πλευρά τους 
οι οίκοι πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης S&P και Moody’s αλ-
λά και επενδυτές εκφράζουν 
φόβους πως η αναθεώρηση θα 
επιφέρει τεκτονικές αλλαγές 
στην αγορά των σουκούκ, πι-
θανόν με ισοπεδωτικές επιπτώ-
σεις. Προειδοποιούν ειδικότερα 
πως ενδέχεται να καταστήσει 
υπερβολικά περίπλοκο το νομι-
κό πλαίσιο και παράλληλα να 
αυξήσει δραματικά το κόστος 
των συναλλαγών, ενδεχομένως 
να αποκλείσει προσωρινά ή και 
μόνιμα μερίδα επενδυτών και 
πιθανόν να οδηγήσει στην εμ-
φάνιση πολλών διαφορετικών 
προδιαγραφών σε διαφορετι-
κές χώρες.    

Σύμφωνα με τους οίκους 
S&P και Moody’s, πολλοί επεν-
δυτές θα βρεθούν εκτός της 
αγοράς καθώς η νέα δομή των 
σουκούκ, σύμφωνα με τα πρό-
τυπα της AAOIFI, δεν θα μι-
μείται εκείνη των συμβατικών 
ομολόγων. Η Moody’s προβλέ-
πει μάλιστα πως η αναμόρφω-
ση της αγοράς θα αναστείλει 
τις εκδόσεις σουκούκ εντός 
του έτους, ενώ ο τρίτος από 
τους μεγάλους οίκους πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης, η Fitch, 
πιθανολογεί πως η ισλαμική 
ρυθμιστική αρχή ομολόγων θα 
δώσει στα σουκούκ τέτοια δο-
μή ώστε δεν θα μπορεί να τα 
αξιολογήσει. 

Μιλώντας για το θέμα στους 
Financial Times ο Μοχάμεντ 
Νταμάκ, επικεφαλής του τομέα 
ισλαμικής χρηματοδότησης 

στη S&P Global, προέβλεψε 
πως «αν τα σουκούκ πάψουν 
να αποτελούν επένδυση στα-
θερού εισοδήματος, θα χαθούν 
επενδυτές». Ομοίως και παρά-
γοντες της αγοράς, όπως ο Ντε-
μπάσις Ντέι, συνεργάτης της 
εταιρείας νομικών συμβούλων 
White & Case, τονίζουν πως 
«αν ερμηνευθούν οι κανόνες 

του ισλαμικού νόμου με τον 
πλέον άκαμπτο νόμο και με τη 
λογική του άσπρου - μαύρου, 
τότε σίγουρα θα συρρικνωθεί 
η αγορά». Ο ίδιος εκτιμά πως 
η AAOIFI ενδέχεται να κατα-
κερματίσει την αγορά των σου-
κούκ σε ευρύ φάσμα διαφο-
ρετικών επενδυτικών τίτλων, 
όπως, για παράδειγμα, σε κα-
λυμμένα ομόλογα, μια άκρως 
ασφαλή επένδυση που δίνει 
στους επενδυτές πρόσβαση 
τόσο στην εκδοτική αρχή όσο 
και σε μια μεγάλη δεξαμενή 
περιουσιακών στοιχείων, και 
σε μετοχές ή διάφορες άλλες 
μορφές επένδυσης.  

Στο μεταξύ, αναλυτές της 
αγοράς επισημαίνουν ότι σε 
ορισμένες χώρες της Μέσης 
Ανατολής ισχύουν νόμοι που 
απαγορεύουν στους ξένους την 
κατοχή γης και περιουσιακών 
στοιχείων και θα δυσχεράνουν 
ιδιαιτέρως τη μεταφορά κά-
ποιων περιουσιακών στοιχεί-

ων στο πλαίσιο μιας έκδοσης 
χρέους, έστω και προσωρινά. Η 
αγορά των σουκούκ έχει γνω-
ρίσει ραγδαία ανάπτυξη τα τε-
λευταία χρόνια και σύμφωνα 
με τη S&P Global για φέτος 
έχουν προγραμματισθεί νέες 
εκδόσεις ύψους 200 δισ. δολ. 
Επιπλέον, οι εκδόσεις σουκούκ 
σε ξένο νόμισμα αυξήθηκαν 
κατά 24% μέσα στο 2024, κα-
θώς έχουν προσελκύσει επεν-
δυτές από τις ΗΠΑ και την Ευ-
ρώπη. Η Σαουδική Αραβία έχει 
εκδώσει τον μεγαλύτερο όγκο 
σουκούκ, ενώ έχει καταβάλει 
προσπάθειες για να προσελ-
κύσει το ξένο κεφάλαιο προ-
κειμένου να χρηματοδοτηθεί 
το φιλόδοξο σχέδιο του Σαου-
δάραβα πρίγκιπα Μοχάμεντ 
μπιν Σαλμάν για τον εκσυγχρο-
νισμό του βασιλείου. Σύμφω-
να με τους υπολογισμούς της 
εταιρείας δεδομένων Dealogic, 
το 60% του συνολικού χρέους 
της είναι σε ισλαμικά ομόλογα.   

Ο οίκος πιστοληπτικής αξιολόγησης Moody’s προβλέπει πως η αναμόρφωση της αγοράς ισλαμικών ομολόγων 
θα αναστείλει τις εκδόσεις τίτλων εντός του έτους.  

Σύμφωνα με τους 
οίκους S&P και 

Moody’s, πολλοί 
επενδυτές

θα βρεθούν εκτός
της αγοράς, καθώς 

η νέα δομή δεν 
θα μιμείται εκείνη 
των συμβατικών 

ομολόγων. 

Ερχονται ριζικές μεταβολές
στην αγορά ισλαμικών ομολόγων     
Σχεδιάζεται αναθεώρηση των κανόνων τους από τον μουσουλμανικό κλήρο  

ΑΝΑΛΥΣΗ

Ο Ντόναλντ Τραμπ θέτει εν αμφι-
βόλω τη συνταγματική διάκρι-
ση των εξουσιών στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες. Οι ομοσπονδιακοί 
δικαστές έχουν προς το παρόν 
παρεμποδίσει πολλές από τις 
πρώτες αποφάσεις της κυβέρ-
νησής του, από τον τερματισμό 
του καθεστώτος της ιθαγένει-
ας για όσα παιδιά γεννιούνται 
στη χώρα έως την κατάργηση 
ιστοτόπων για την υγεία και την 
επιστήμη, προετοιμάζοντας με-
γάλες μάχες στο Ανώτατο ∆ι-
καστήριο. Οι απειλές από τον 
πρόεδρο και τους συμμάχους 
του για αγνόηση επικείμενων 
απορριπτικών αποφάσεων γεν-
νούν τον κίνδυνο μιας ιστορικής 
ρήξης στην αμερικανική διακυ-
βέρνηση και νομοθεσία. Από 
την ανάληψη των καθηκόντων 
του Ντόναλντ Τραμπ τον Ιανου-
άριο, ο Λευκός Οίκος προσπά-
θησε να «παγώσει» κονδύλια 3 
τρισ. δολ. σε κρατικές πιστώ-
σεις και επιδοτήσεις, έπαυσε 
τη λειτουργία ολόκληρων υπη-

ρεσιών, όπως το Γραφείο Οικο-
νομικής Προστασίας των Κατα-
ναλωτών, και απέλυσε αναίτια 
αξιωματούχους εγκεκριμένους 
από τη Γερουσία, των οποίων 
η θητεία δεν είχε λήξει. Προ-
ηγούμενες ρεπουμπλικανικές 
κυβερνήσεις, συμπεριλαμβανο-
μένης της πρώτης του Τραμπ, 
ήθελαν να επιτύχουν παρόμοι-
ους στόχους. Εντούτοις δεν απο-
πειράθηκαν να εφαρμόσουν την 
τρέχουσα στρατηγική του, επει-
δή έρχεται σε πλήρη αντίθεση 
με το Σύνταγμα των ΗΠΑ και 
τα συναφή νομοθετήματα. Το 
Κογκρέσο ελέγχει τις ομοσπον-
διακές πιστώσεις και ο νόμος 
περί ελέγχου διακράτησης του 
1974 οριοθετεί αυστηρά τον ρό-
λο της εκτελεστικής εξουσίας 
στην εκταμίευση αυτών των 
κεφαλαίων. Οι υπάλληλοι δεν 
έχουν ουσιαστικά καμία διακρι-
τική ευχέρεια να εμποδίσουν τις 
πληρωμές.    

Το Ανώτατο ∆ικαστήριο μπο-
ρεί, επίσης, να ανοίξει τον δρό-
μο για τον αρχιστράτηγο. Τρία 
από τα εννέα μέλη του, τα οποία 
διορίστηκαν από τον Τραμπ, 

έχουν ήδη διευρύνει τις εκτελε-
στικές εξουσίες. Θα μπορούσαν 
να επιλέξουν να κινηθούν τα 
πράγματα υπέρ του προέδρου, 
αποδυναμώνοντας ουσιαστικά 
το Κογκρέσο. Ορισμένοι Συντη-
ρητικοί στο δικαστήριο τάσσο-
νται υπέρ της ακύρωσης παλαι-
άς απόφασης του 1935, η οποία 
περιορίζει την ικανότητα του 
προέδρου των ΗΠΑ να απολύ-
σει αξιωματούχο, του/της οποί-
ου/οποίας τον διορισμό επιβε-
βαίωσε η Γερουσία. Ο Τραμπ το 
αμφισβητεί αυτό αφαιρώντας, 
μεταξύ άλλων, επιτρόπους μειο-
νοτικών ομάδων από το Εθνικό 
Συμβούλιο Εργασιακών Σχέσε-
ων. Μια απόφαση υπέρ του ίσως 
τον διευκολύνει να στοχεύσει 
μεγαλύτερα ψάρια, όπως είναι 
η προεδρία της Ομοσπονδια-
κής Τράπεζας των ΗΠΑ. Ενας 
πιο άμεσος κίνδυνος, πάντως, 
φαίνεται να είναι η υπονόμευ-
ση δικαστικών αποφάσεων από 
την κυβέρνηση Τραμπ. Οταν τα 
ομοσπονδιακά δικαστήρια μπλό-
καραν το «πάγωμα» της χρημα-
τοδότησης και περιόρισαν την 
πρόσβαση σε ευαίσθητα συστή-
ματα πληρωμών για τους υφι-
σταμένους του Ελον Μασκ, το 
αφεντικό της Tesla χαρακτήρι-
σε τον δικαστή «διεφθαρμένο» 
και ο Λευκός Οίκος δήλωσε ότι 
οι δικαστές «καταχρώνται την 
εξουσία τους». Ο Αμερικανικός 
∆ικηγορικός Σύλλογος τη ∆ευ-
τέρα καταδίκασε τις «ευρείας 
κλίμακας προσβολές στο ίδιο 
το κράτος δικαίου».     

Αλλες φορές, πάλι, ο Τραμπ 
έχει πει ότι θα συμμορφωθεί με 
τις δικαστικές αποφάσεις. Πά-
ντως, η πραγματική κρίση θα ξε-
σπούσε εάν αποφάσιζε να αγνο-
ήσει τις δικαστικές αποφάσεις 
και τις εντολές του Κογκρέσου. 
Αυτό δεν είναι ακραίο σενάριο. 
Στελέχη της κυβέρνησης προ-
σπάθησαν να βρουν τρόπους 
προκειμένου να παρακάμψουν 
διάταγμα που ενεργοποιεί όλες 
τις «παγωμένες» επιχορηγήσεις 
σε δημόσιους εργολάβους και μη 
κερδοσκοπικούς οργανισμούς, 
όπως ανέφερε η ProPublica.    

Μια ασύδοτη εκτελεστι-
κή εξουσία σε συνδυασμό με 
αφοπλισμένα δικαστικά και 
νομοθετικά σώματα θα έβαζε 
τροχοπέδη σε επιχειρήσεις, ορ-
γανισμούς, κράτη και μεμονω-
μένα άτομα που εξαρτώνται από 
τις υποσχέσεις της ομοσπονδι-
ακής κυβέρνησης, καθώς και 
στις ανοιχτές αγορές και στην 
κοινωνία, στα θεμέλια της στα-
θερότητας και της ευημερίας 
των ΗΠΑ.

Οι ομοσπονδιακοί 
δικαστές έχουν 
προς το παρόν 

παρεμποδίσει πολλές 
από τις αποφάσεις 

του Ντόναλντ Τραμπ.  

Η διάκριση των εξουσιών δεν
είναι αυτονόητη πλέον στις ΗΠΑ  

Του ΓΚΑΜΠΡΙΕΛ ΡΟΥΜΠΙΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS
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Στο 10,77% του συνολικού όγκου
των αγοραπωλησιών ακινήτων
της διετίας 2023-2024 έφτασε το
μερίδιο των αγοραπωλησιών ακι-
νήτων μέσω του προγράμματος
«χρυσή βίζα», με βάση τα τελευταία
διαθέσιμα στοιχεία. Πρόκειται για
μια σαφή αποτύπωση της εκτό-
ξευσης των συναλλαγών που πραγ-
ματοποιήθηκαν στην ελληνική
αγορά με στόχο τη λήψη άδειας
διαμονής, ιδίως κατά τη διάρκεια
της τελευταίας διετίας, όταν ση-
μειώθηκαν και διαδοχικά ρεκόρ
στα σχετικά αιτήματα. Ειδικότερα,
αντιπαραβάλλοντας τα στοιχεία
της ΑΑΔΕ για τη συνολική αξία

των συναλλαγών αγοραπωλησιών
ακινήτων το 2023 και το 2024 με
τα αντίστοιχα του υπ. Μετανά-
στευσης για τα αιτήματα λήψης
αδειών διαμονής, προκύπτει ότι
μία στις δέκα συναλλαγές αφο-
ρούσε επενδυτή μέσω του προ-
γράμματος «χρυσή βίζα».

Συγκεκριμένα, το 2023 υποβλή-
θηκαν 8.477 αιτήσεις για λήψη
άδειας διαμονής και το 2024 επι-
πλέον 9.289 αιτήσεις, που αντι-
στοιχούν σε ελάχιστο ύψος επέν-
δυσης 4,44 δισ. ευρώ, χωρίς να
αποκλείεται φυσικά το νούμερο
αυτό να είναι υψηλότερο, καθώς
σίγουρα κάποιοι επένδυσαν σε
ακίνητα αξίας άνω των 250.000

ευρώ. Την ίδια περίοδο (2023-2024),
σύμφωνα με τα στοιχεία της ΑΑΔΕ,
καταγράφονται συναλλαγές συ-
νολικής αξίας 41,2 δισ. ευρώ για
την απόκτηση ακινήτων και συγ-
κεκριμένα 18 δισ. ευρώ το 2023
και 23,2 δισ. ευρώ το 2024.

Πάντως, θα πρέπει να σημειωθεί
ότι οι επιδόσεις αυτές θεωρείται
απίθανο να επαναληφθούν στο
άμεσο μέλλον, μετά τις πρόσφατες
αλλαγές στο πρόγραμμα «χρυσή
βίζα». Αλλωστε ήταν αυτές ακριβώς
οι μεταβολές που προκάλεσαν την
επενδυτική «φρενίτιδα» της τε-
λευταίας διετίας, καθώς οι επεν-
δυτές έσπευσαν να προλάβουν τις
αυξήσεις στο ελάχιστο απαιτού-

μενο ύψος επένδυσης για την εξα-
σφάλιση άδειας. Αρχικά, το 2023,
έγινε γνωστό ότι το ελάχιστο ύψος
θα διπλασιαστεί σε 500.000 ευρώ
(από 250.000 ευρώ) στο κέντρο
της Αθήνας, στα βόρεια και στα
νότια προάστια, στη Μύκονο, στη
Σαντορίνη και στον Δήμο Θεσσα-
λονίκης. 

Δόθηκε δε περίοδος χάριτος
επτά μηνών έως την έναρξη ισχύος
των αλλαγών, κάτι που προκάλεσε
τεράστια αύξηση στις επενδύσεις
από επενδυτές τρίτων χωρών, που
θέλησαν να προλάβουν τις εξελί-
ξεις, με αποτέλεσμα το 2023 να
ολοκληρωθεί με αύξηση κατά
94,8% στον αριθμό των αιτήσεων

σε σχέση με το 2022 (8.477 έναντι
4.354).

Κάτι ανάλογο συνέβη και πέ-
ρυσι, καθώς τον Απρίλιο έγινε γνω-
στή η νέα αύξηση του ελάχιστου
ορίου επένδυσης σε 800.000 ευρώ
στο σύνολο της Αττικής, στη Θεσ-
σαλονίκη και σε όλα τα νησιά με
μόνιμο πληθυσμό άνω των 3.100
κατοίκων. Η νέα αυτή διαφορο-
ποίηση τέθηκε σε ισχύ την 1η Σε-
πτεμβρίου, δίνοντας το δικαίωμα
κατοχύρωσης άδειας με το προ-
ηγούμενο καθεστώς, αρκεί να είχε
υπογραφεί ιδιωτικό συμφωνητικό
ή προσύμφωνο. Αυτό προκάλεσε
το δεύτερο «κύμα» επενδυτικού
«πανικού», που αποτυπώθηκε στα

περυσινά νούμερα, καθώς υπο-
βλήθηκαν ακόμα περισσότερες
αιτήσεις χορήγησης άδειας δια-
μονής, φτάνοντας τις 9.289 συνο-
λικά. Μάλιστα, μόνο κατά το τε-
λευταίο τρίμηνο του 2024 υποβλή-
θηκαν 3.145 αιτήσεις, καθώς τα
προσύμφωνα που είχαν υπογραφεί
πριν από την 1η Σεπτεμβρίου με-
τατράπηκαν σε οριστικά συμβό-
λαια, ανοίγοντας έτσι τον δρόμο
και για την υποβολή των αντίστοι-
χων αιτήσεων.

Από την άλλη πλευρά, η μεγέ-
θυνση αυτή έχει προκαλέσει «έμ-
φραγμα» στις υπηρεσίες του
υπουργείου, καθώς έχουν συγκεν-
τρωθεί 12.087 εκκρεμείς αιτήσεις,

αριθμός που είναι σχεδόν τριπλά-
σιος του αντίστοιχου αριθμού των
αδειών που εγκρίνονται σε ετήσια
βάση. Συγκεκριμένα, το 2024 εγ-
κρίθηκαν 4.536 άδειες και το 2023
άλλες 4.231 άδειες, κάτι που ση-
μαίνει ότι ακόμα κι αν «παγώσουν»
οι νέες αιτήσεις από εδώ και στο
εξής, θα απαιτηθούν τουλάχιστον
12-18 μήνες έως ότου ολοκληρωθεί
η εξέταση όλων αυτών των αιτή-
σεων.

Σύμφωνα πάντως με πρόσφατη
ανάλυση της Astons, του βρετα-
νικού ομίλου επενδυτικής μετα-
νάστευσης, ακόμα και μετά τις αλ-
λαγές, το ελληνικό πρόγραμμα
«χρυσή βίζα» συγκεντρώνει ση-
μαντικό επενδυτικό ενδιαφέρον,
ιδίως αν συνυπολογιστεί ότι είναι
ένα από τα τελευταία διαθέσιμα
στον ευρωπαϊκό Νότο, μετά την
πρόσφατη απόφαση της Ισπανίας
να διακόψει το αντίστοιχο δικό
της πρόγραμμα. 

Παράλληλα, σύμφωνα με την
Astons, η Ελλάδα εξελίσσεται σε
βασικότατο επενδυτικό προορισμό
για τους Αμερικανούς πολίτες, κα-
θώς το 50% των αιτήσεων για «χρυ-
σή βίζα» που υποβάλλουν οι επεν-
δυτές από τις ΗΠΑ αφορά την ελ-
ληνική αγορά.

Ασφαλώς, μέχρις ότου προχω-
ρήσει η διαδικασία έγκρισης των
εκκρεμών αδειών, δύσκολα θα
υπάρχει ξεκάθαρη εικόνα για τη
χώρα προέλευσης των επενδυτών
της τελευταίας διετίας, μια και μέ-
χρι σήμερα έχει εξεταστεί μόλις
το 32% αυτών. Είναι προφανές
ότι, εκτός από επενδυτές από τις
ΗΠΑ αλλά και τη Μεγ. Βρετανία,
θα παρατηρηθεί αύξηση και σε
επενδυτές από άλλες χώρες, όπως
η Ουκρανία, το Ισραήλ, η Αίγυπτος
και ο Λίβανος, λόγω των εμπόλε-
μων συρράξεων και της ανασφά-
λειας που δημιουργήθηκε τα προ-
ηγούμενα χρόνια στις περιοχές
αυτές.

Mέσω «χρυσής βίζας» μία στις δέκα πωλήσεις
Το 2023-24 υποβλήθηκαν 17.766 αιτήσεις για άδεια παραμονής μέσω αγοράς ακινήτου – Σε τουλάχιστον 4,4 δισ. οι επενδύσεις
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Στο υπουργείο Μετανά-
στευσης έχουν συγκεν-
τρωθεί 12.087 εκκρε-
μείς αιτήσεις, αριθμός

σχεδόν τριπλάσιος
όσων εγκρίνονται 
σε ετήσια βάση.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Τα ακίνητα που είναι επιλέξιμα για
το πρόγραμμα «Σπίτι μου ΙΙ» και
βρίσκονται στα χαρτοφυλάκιά τους
επιχειρούν να προτεραιοποιήσουν
οι τράπεζες και οι εταιρείες που
διαχειρίζονται τα ακίνητα από
πλειστηριασμούς (REOCOs), προ-
κειμένου να αυξήσουν την προ-
σφορά στην αγορά, αλλά και να
αποφύγουν τον διπλασιασμό του
ΕΝΦΙΑ που τίθεται σε ισχύ από
το 2026. Πρόκειται, με βάση τις
εκτιμήσεις, για 5.000 ακίνητα που
συγκεντρώνουν τα χαρακτηριστι-
κά που προβλέπει το πρόγραμμα,
δηλαδή έχουν κατασκευαστεί έως
το 2007, το εμβαδό τους είναι έως
150 τ.μ. και η εμπορική αξία τους
δεν ξεπερνάει τις 250.000 ευρώ.
Από αυτά, εκείνα που είναι ώριμα
προς πώληση δεν ξεπερνούν τα
1.500-2.000 και ο στόχος είναι η
ταχεία ωρίμανση και των υπολοί-
πων προκειμένου να «πέσουν»
στην αγορά.

Η ανεύρεση του κατάλληλου
ακινήτου είναι το βασικότερο πρό-
βλημα που αντιμετωπίζουν οι εν-
διαφερόμενοι που κάνουν αίτηση
για το «Σπίτι μου ΙΙ». Οπως δεί-
χνουν τα τελευταία στοιχεία, οι
αιτήσεις προς τις τράπεζες έχουν
φθάσει ήδη τις 20.000 και μέχρι
σήμερα οι υπαγωγές στο πρόγραμ-
μα είναι περίπου 500. Να σημει-
ωθεί ότι για να υπαχθεί κάποιος
στο πρόγραμμα θα πρέπει να έχει
βρει το ακίνητο για το οποίο κάνει
αίτηση για δάνειο, και ο χαμηλός
αριθμός σε σχέση με τον όγκο
των αιτήσεων που υπάρχει στις
τράπεζες επιβεβαιώνει το σημαν-

τικό έλλειμμα που υπάρχει στην
αγορά κατοικίας, ειδικά στην Ατ-
τική. Η υπαγωγή προϋποθέτει ότι
τα ακίνητα που έχουν βρει οι εν-
διαφερόμενοι είναι με ηλεκτρονική
ταυτότητα και άρα μπορεί να προ-
χωρήσει η διαδικασία της δανει-
οδότησης, εφόσον ο υποψήφιος

δανειολήπτης πληροί τα πιστο-
δοτικά κριτήρια της τράπεζας.
Σύμφωνα με στοιχεία από τις τρά-
πεζες, 10% των υποψήφιων δα-
νειοληπτών δηλώνουν ότι έχουν
βρει το ακίνητο, ανεβάζοντας τον
αριθμό αυτών που μπορούν να
ενταχθούν άμεσα με βάση τις μέ-
χρι σήμερα αιτήσεις κοντά στους
2.000. Το επιτόκιο του προγράμ-
ματος διαμορφώνεται με βάση το
euribor –σήμερα είναι κοντά στο
2,5%–, πάνω στο οποίο εφαρμό-
ζεται το περιθώριο που χρεώνει
κάθε τράπεζα και το οποίο δια-
μορφώνεται μεσοσταθμικά στο
1,5%. Με δεδομένο ότι το 50%
του επιτοκίου είναι επιδοτούμενο,
το τελικό επιτόκιο διαμορφώνεται
κοντά στο 2%. 

Οι τράπεζες αλλά και οι εταιρείες
που διαχειρίζονται τα ακίνητα που
έχουν περιέλθει στην κυριότητά
τους έπειτα από πλειστηριασμούς
λόγω οφειλών από κόκκινα δάνεια
έχουν κάθε λόγο να προωθήσουν
το στοκ αυτών των ακινήτων, προ-
κειμένου αφενός να περιορίσουν
το πρόβλημα που υπάρχει στην
αγορά και αφετέρου να αποφύγουν
να πληρώσουν διπλό ΕΝΦΙΑ από
το 2026. Ο διπλασιασμός του ΕΝ-
ΦΙΑ επιβλήθηκε με τον πρόσφατο
νόμο για τις τραπεζικές χρεώσεις
και αφορά όλα τα ακίνητα που
έχουν στην κατοχή τους στα τέλη
του 2025 και δεν έχουν ενοικιαστεί. 

Υπενθυμίζεται ότι πρόσφατα η
Attica Bank ανακοίνωσε τη συ-
νεργασία της με τη Resolute Cepal
Greece για τη σταδιακή διάθεση
έως και 780 ακινήτων που πληρούν
τα κριτήρια του προγράμματος,
από τα οποία όμως άμεσα μεταβι-
βάσιμα είναι 150. Το μεγαλύτερο
χαρτοφυλάκιο ακινήτων έχουν οι
εταιρείες διαχείρισης του ομίλου
Intrum –εκτιμώνται κοντά στα
7.500– και ακολουθεί η doValue
με 3.500 και η Cepal με 2.500 ακί-
νητα. Συνολικά πρόκειται για
13.500 ακίνητα, τα οποία δεν είναι
όλα οικιστικά και επιλέξιμα για το
«Σπίτι μου ΙΙ». 

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις, το
30% αυτών εμπίπτει στις προδια-
γραφές του προγράμματος, αλλά
η πλειονότητά τους προϋποθέτει
τακτοποίηση, που απαιτεί αρκε-
τούς μήνες. Αλλα 8.200 οικιστικά
ακίνητα διαθέτουν οι τράπεζες,
τα οποία όμως δεν είναι όλα επι-
λέξιμα για το πρόγραμμα, ούτε
ώριμα προς μεταβίβαση.

Κατοικίες από πλειστηριασμούς ρίχνουν
στην αγορά οι τράπεζες και οι servicers
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Προτεραιότητα δίνεται
σε περίπου 5.000 

ακίνητα που πληρούν
τις προϋποθέσεις 
για το πρόγραμμα 

«Σπίτι μου ΙΙ».

Την περίοδο 2023-2024 καταγράφονται συναλλαγές συνολικής αξίας 41,2 δισ. ευρώ για την απόκτηση ακινήτων και συγκεκριμένα 18 δισ. ευρώ το 2023 και
23,2 δισ. ευρώ το 2024, σύμφωνα με τα στοιχεία της ΑΑΔΕ.

Η ανεύρεση του κατάλληλου ακινήτου είναι το βασικότερο πρόβλημα που
αντιμετωπίζουν οι ενδιαφερόμενοι που κάνουν αίτηση για το «Σπίτι μου ΙΙ».

Απαλλαγή από ΕΝΦΙΑ για
110.000 φορολογουμένους

Στην απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ
110.000 ιδιοκτητών ακινήτων
προχωράει η Ανεξάρτητη Αρχή
Δημοσίων Εσόδων για τα έτη
2023 και 2024, μετά τη διενέργεια
κεντρικής επανεκκαθάρισης.
Σκοπός της νέας εκκαθάρισης
είναι να χορηγηθούν οι απαλλα-
γές που έχουν προβλεφθεί νο-
μοθετικά και συγκεκριμένα:

Για τον ΕΝΦΙΑ του 2023 απαλ-
λάσσονται 64.627 φορολογού-
μενοι για τις εξής περιπτώσεις:  

– Χορήγηση απαλλαγής ΕΝ-
ΦΙΑ σε ακίνητα που υπέστησαν
ζημιές από πυρκαγιές ή πλημμύ-
ρες τον Ιούλιο, Αύγουστο και Σε-
πτέμβριο του 2023.

Για το 2024 η απαλλαγή αφορά
48.485 φορολογουμένους και
συγκεκριμένα:

– Χορήγηση απαλλαγής σε
ακίνητα που υπέστησαν ζημιές
από πυρκαγιές ή πλημμύρες που
εκδηλώθηκαν εντός του έτους
2024.

– Παράταση της απαλλαγής
και για το έτος 2024 σε ακίνητα
που βρίσκονται:

– Εντός του οικισμού Αναρ-
γύρων του Δήμου Αμυνταίου της
Περιφερειακής Ενότητας Φλώ-
ρινας, ο οποίος έχει κηρυχθεί σε
αναγκαστική απαλλοτρίωση ή
εντός άλλου οικισμού, ο οποίος
είναι πολεοδομικά ανενεργός και
συγκεκριμένα, ακίνητα που βρί-
σκονται εντός της Κοινότητας
Πεπονιάς, κοινότητας Πολύλακ-
κου, οικισμού Αξιοκάστρου και
οικισμού Κλήματος της Κοινό-
τητας Αξιοκάστρου, οικισμού
Τραπεζίτσας και οικισμού Πανά-
ρετης της κοινότητας Τραπεζί-
τσας και Κοινότητας Πυλωρίου
του Δήμου Βοΐου της Περιφερει-

ακής Ενότητας Κοζάνης, καθώς
και Kοινότητας Καλαμιτσίου, οι-
κισμού Καλοχίου και οικισμού
Μεσόλακκου της Περιφερειακής
Ενότητας Γρεβενών.

– Στα διοικητικά όρια των Δή-
μων Μαντουδίου - Λίμνης - Αγίας
Αννας και Ιστιαίας - Αιδηψού της
Περιφερειακής Ενότητας Ευβοίας
της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας
και επλήγησαν από τις πυρκαγιές
που εκδηλώθηκαν αρχής γενο-
μένης την 27η Ιουλίου 2021.

– Σε περιοχές των Περιφερει-
ακών Ενοτήτων Σάμου, Ικαρίας
και Χίου της Περιφέρειας Βορείου
Αιγαίου και επλήγησαν από τον
σεισμό και την πλημμύρα της
30ής Οκτωβρίου 2020.

– Σε περιοχές των Περιφερει-
ακών Ενοτήτων Λάρισας, Τρικά-
λων και Καρδίτσας της Περιφέ-
ρειας Θεσσαλίας, της Περιφερει-
ακής Ενότητας Πιερίας της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας,
των Περιφερειακών Ενοτήτων
Γρεβενών και Κοζάνης της Πε-
ριφέρειας Δυτικής Μακεδονίας
και της Περιφερειακής Ενότητας
Φθιώτιδας της Περιφέρειας Στε-
ρεάς Ελλάδας και επλήγησαν από
τον σεισμό της 3ης Μαρτίου 2021.

Στην ψηφιακή πύλη myAADE
(myaade.gov.gr), στη διαδρομή
«Εφαρμογές > Δημοφιλείς Εφαρ-
μογές > Δήλωση Ε9 / ΕΝΦΙΑ >
Είσοδος στην εφαρμογή > Εί-
σοδος», επιλέγοντας «Ετος 2023»
ή «Ετος 2024», οι φορολογούμενοι
μπορούν να ανακτήσουν και να
αποθηκεύσουν το ψηφιακό αρ-
χείο της νέας πράξης. Επιπρο-
σθέτως, οι δικαιούχοι θα ενημε-
ρωθούν με μήνυμα ηλεκτρονικού
ταχυδρομείου / κοινοποίηση της
πράξης.



Μπορεί κάποιος να έχει δει σε δη-
μοσιεύματα ορισμένα ευρήματα 
από τον περίφημο ασύλητο τάφο 
του λεγόμενου «Γρύπα Πολεμιστή». 
Φαίνονται θαυμαστά τα πολυτελή 
κτερίσματα που συνόδευαν στην 
τελευταία του κατοικία τον ισχυ-
ρό άνδρα, ηλικίας 30-35 ετών, που 
ενταφιάστηκε στο 1450 π.Χ. κοντά 
στο ανάκτορο του Νέστορος, στον 
λόφο του Εγκλιανού, στην Πύλο, 
και του οποίου ο λακκοειδής τά-
φος ανακαλύφθηκε το 2015 από 
τους αρχαιολόγους Τζακ Ντέιβις 
και Σάρον Στόκερ του Πανεπιστη-
μίου του Σινσινάτι, προκαλώντας 
αίσθηση διεθνώς. Τι γίνεται όμως 
όταν περίπου 45 από τα εντυπω-
σιακά ταφικά δώρα του «Γρύπα 
Πολεμιστή» εκτίθενται στο κοινό 
για πρώτη φορά; Αναδεικνύεται 
από ένα τέτοιο σύνολο η πολιτι-
σμική ταυτότητα της μυκηναϊκής 
Μεσσηνίας, όπως διαμορφώθηκε 
από τον 17ο μέχρι τον 14ο αιώνα 
π.Χ., προτού η περιοχή υπαχθεί 
στο κράτος του Νέστορος τον 13ο 
αιώνα π.Χ.; 

Ο λόγος για την περιοδική έκ-
θεση «Πρίγκιπες της Πύλου. Θη-
σαυροί της Υστερης Εποχής του 
Χαλκού από τη Μεσσηνία», που 
εγκαινιάστηκε στις 14 Φεβρουα-
ρίου στο Αρχαιολογικό Μουσείο 
Μεσσηνίας, στην Καλαμάτα, από 
την υπουργό Πολιτισμού Λίνα Μεν-
δώνη και θα διαρκέσει έως τις 27 
Απριλίου.  Η «Κ» είχε την ευκαιρία 
να δει την έκθεση και να διαπιστώ-
σει ότι παρά το εκ των πραγμάτων 
μικρό της μέγεθος φέρνει ενώπιον 
του κοινού έναν ολόκληρο κόσμο, 
με ακμαίες τοπικές ηγεμονίες της 
μυκηναϊκής Μεσσηνίας. Το αντι-
λαμβάνεται κανείς από την πρώτη 
αίθουσα της έκθεσης, με τις πολύ-
χρωμες τοιχογραφίες του ανακτό-
ρου του Νέστορος, κυρίως όμως 
το επιβεβαιώνει στη μεγαλύτερη 
δεύτερη, όπου πέραν του «Γρύ-
πα Πολεμιστή» παρουσιάζονται 
ευρήματα από μυκηναϊκούς τά-
φους και άλλων «πριγκίπων» της 
Μεσσηνίας. «Η έκθεση δίνει την 
ευκαιρία θέασης μοναδικών αντι-
κειμένων», σχολιάζει η προϊστα-
μένη της Εφορείας Αρχαιοτήτων 
Μεσσηνίας και γενική επιμελήτρια 
του εγχειρήματος, Ευαγγελία Μη-
λίτση-Κεχαγιά, «με έναν καινοτόμο 
τρόπο μουσειογραφικής προσέγγι-
σης, εμπνευσμένο από το ατέρμο-
νο σχήμα του κύκλου, το σχήμα 
του θολωτού τάφου».

Σπάνια αντικείμενα
Η διαδρομή του επισκέπτη 

ξεκινάει από την προθήκη του 
«Γρύπα Πολεμιστή». Εκείνος ο 
σφραγιδόλιθος από αχάτη, που 
απεικονίζει μια εντυπωσιακά λε-
πτομερή σκηνή μάχης, είναι επι-
τέλους εδώ, μπροστά στα μάτια 
του συνεπαρμένου επισκέπτη. Το 
ίδιο και ένα ελεφαντοστέινο αντι-

κείμενο που παρουσιάζει μάχη 
μεταξύ γρύπα και λιονταριού, ένα 
περιδέραιο με πλεκτή χρυσή αλυ-
σίδα, αλλά και μια επίσης πολυτε-
λής «ωτογλυφίδα». Οι υπόλοιπες 
ενότητες περιλαμβάνουν κτερί-
σματα εξίσου πολύτιμα και περί-
τεχνα, που όπως εξηγεί η κυρία 
Μηλίτση-Κεχαγιά, «καταδεικνύ-
ουν το πολιτισμικό και εμπορικό 
δίκτυο που είχε διαμορφωθεί με 

άλλα κέντρα της μινωικής Κρή-
της, της Μεσογείου και της Εγγύς 
Ανατολής». Ενδεικτικά, τα ευρή-
ματα από τους θολωτούς τάφους 
VI και VII του Εγκλιανού, που οι 
αρχαιολόγοι Τζακ Ντέιβις και Σά-
ρον Στόκερ ανασκάπτουν από το 
2018, παρουσιάζονται επίσης για 
πρώτη φορά και περιλαμβάνουν 
ένα περίαπτο από μπλε υαλόμαζα 
με οκτάκτινο αστέρι, σύμβολο της 
Μεσοποτάμιας θεάς Ιστάρ. Ο επι-
σκέπτης θα αντικρίσει επίσης ένα 
χάλκινο τελετουργικό στέμμα από 
το Μυρσινοχώρι, με χρυσό ρόδακα 
(που κάνει και αυτό το ντεμπούτο 
του και παραπέμπει στα στέμματα 
μεγάλων οίκων της μεσαιωνικής 
Ευρώπης), καθώς και πολλά άλλα 
ιδιαίτερα εκθέματα, που αγγίζουν 
συνολικά τα διακόσια.

«Είναι εκείνο το είδος ευρημά-
των και υλικού για το οποίο δια-
βάζεις όταν είσαι φοιτητής. Αλλά 
ποτέ δεν φαντάζεσαι ότι θα έχεις 
την ευκαιρία να το ανακαλύψεις 

εσύ ο ίδιος και να το μελετήσεις», 
μας λέει ο Τζακ Ντέιβις αναφερό-
μενος στον «Γρύπα Πολεμιστή». Ο 
ενθουσιασμός του αρχαιολόγου για 
την έκθεση είναι τέτοιος που μαζί 
με τη σύζυγό του, Σάρον Στόκερ, 
απαριθμούν όλους τους βασικούς 
συντελεστές της ανασκαφής του 
ταφικού μνημείου και ιδιαίτερα 
τον συντηρητή Αλέξανδρο Ζώκο, 
ο οποίος έφυγε πρόσφατα από τη 
ζωή. «Οι καλύτεροι επιστήμονες 
βρίσκονται πλέον στην Ελλάδα», 
τονίζει ο Ντέιβις, ενθυμούμενος τα 
χρόνια που η αρχαιολογία ασκού-
νταν κυρίως από ξένους, ενώ μνη-
μονεύει και τον Καρλ Μπλέγκεν 
(1887-1971), που έφερε στο φως 
το ανάκτορο του Νέστορα και ο 
οποίος δούλευε με τους... παππού-
δες των σημερινών συνεργατών 
του Ντέιβις και της Στόκερ. Οι δύο 
αρχαιολόγοι εξάλλου ανασκάπτουν 
πλέον τους τάφους VI και VII του 
Εγκλιανού, με τον πρώτο ειδικά, 
λέει η Στόκερ, να παρουσιάζει «συ-

νεχόμενη χρήση και μετά την Επο-
χή του Χαλκού, μέχρι την περίοδο 
που η Μεσσηνία ελευθερώθηκε 
από τη Σπάρτη, κάτι που βοηθάει 
να κατανοήσουμε τι συνέβη πριν 
και μετά τη σπαρτιατική κατοχή». 
Οχι, με τον «Γρύπα Πολεμιστή» δεν 
έχουν ξεμπερδέψει, καθώς μελε-
τούν την πανοπλία και τους υπό-
λοιπους σφραγιδόλιθους: «Ανα-
καλύπτουμε διαρκώς καινούργια 

πράγματα», υπογραμμίζει ο Ντέι-
βις. Και όπως επισημαίνει η Στό-
κερ, το προγραμματισμένο ταξίδι 
της έκθεσης στις ΗΠΑ «είναι μια 
εξαίρετη ευκαιρία ώστε το αμερι-
κανικό κοινό να αντιληφθεί τον 
πλούτο της Εποχής του Χαλκού 
στην Ελλάδα, ο οποίος δεν περιο-
ρίζεται στις Μυκήνες».

Οι «πρίγκιπες της Πύλου» ανα-
μένεται να εκτεθούν στο μουσείο 
Getty Villa του Λος Αντζελες από 
τις 25 Ιουνίου έως τις αρχές του 
2026, οπότε θα παρουσιαστούν 
στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, 
από όπου θα καταλήξουν στο ανα-
καινισμένο έως τότε Αρχαιολογικό 
Μουσείο της Χώρας στην Πύλο. Το 
Getty Villa παρέμεινε άθικτο από 
τις πρόσφατες πυρκαγιές στην πε-
ριοχή, όμως εύλογα αναρωτιέται 
κάποιος αν το μεγάλο εύρος της κα-
ταστροφής θα επηρεάσει τα σχέδιά 
του. «Εργαζόμαστε σαν τα εγκαί-
νια να πρόκειται να γίνουν κανο-
νικά και είμαι πολύ αισιόδοξη», 
λέει η Κλερ Λάιενς, επιμελήτρια 
αρχαιοτήτων του αμερικανικού 
ιδρύματος, διευκρινίζοντας ωστό-
σο ότι όταν οι Αρχές επιτρέψουν 
την πλήρη πρόσβαση στο μουσείο, 
«θα υπάρχει πολύ καλύτερη εικόνα 
για τον μελλοντικό προγραμματι-
σμό». Θα είναι πάντως «η πρώτη 
φορά που θα παρουσιαστεί στη Βό-
ρεια Αμερική μια μεγάλη έκθεση 
για τον μυκηναϊκό κόσμο, εξ όσων 
γνωρίζω», σημειώνει η Λάιενς, επι-
σημαίνοντας ότι τα εκθέματα στο 
Getty Villa θα είναι 230. Θα κατα-
νεμηθούν στις τέσσερις αίθουσες 
του μουσείου, σε ενότητες για το 
παλάτι του Νέστορος, τον «Γρύπα 
Πολεμιστή», καθώς και για τα υπό-
λοιπα μυκηναϊκά ταφικά μνημεία 
της περιοχής. «Μουσειογραφικά μι-
λώντας, θέλουμε να δώσουμε έμφα-
ση και στο τοπίο της Μεσσηνίας, 
στις αρχαιολογικές θέσεις της και 
στην τοπογραφία τους, επομένως 
τα αντικείμενα θα παρουσιαστούν 
εντός του πλαισίου τους, με μια 
σύγχρονη, δραματική αισθητική, 
που θα εμπλέκει τους επισκέπτες 
στην επιστήμη της αρχαιολογίας», 
εξηγεί η επιμελήτρια.

Ο σφραγιδόλιθος
Θα δοθεί άραγε έμφαση σε κά-

ποιο αντικείμενο, όπως ο σφραγι-
δόλιθος από αχάτη; «Είναι το πιο 
απαιτητικό έκθεμα, γιατί η δεξι-
οτεχνία και η ποιότητά του είναι 
απαράμιλλες», καταλήγει η Κλερ 
Λάιενς. «Είναι όμως ένα μικρό αντι-
κείμενο. Πώς κάνεις τον επισκέπτη 
να σταματήσει και να το κοιτάξει; 
Θα έχουμε iPad, ώστε οι επισκέ-
πτες να μπορούν να κάνουν ζουμ 
στα μικρά αντικείμενα. Ειδικά για 
τον σφραγιδόλιθο, θα υπάρχει μια 
προβολή, προκειμένου να γίνουν 
ορατά τα ποικίλα χαρακτηριστικά 
του. Γιατί αυτό είναι το ερώτημα: 
Πώς ένας καλλιτέχνης χάραξε ένα 
μικρό κομμάτι αχάτη με τόσο εξαι-
ρετική λεπτομέρεια;».
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Οι θησαυροί της Πύλου
Περίπου 45 από τα ταφικά δώρα του «Γρύπα Πολεμιστή» εκτίθενται για πρώτη φορά στο κοινό

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Μια ολόκληρη εποχή 
της μυκηναϊκής Μεσση-
νίας, με τις ακμάζουσες 
τοπικές ηγεμονίες κατά 
την Υστερη Εποχή του 
Χαλκού, αναδύεται μέσα 
από τα εκθέματα στο 
Αρχαιολογικό Μουσείο 
της Καλαμάτας.

Η έκθεση τον Ιούνιο 
θα ταξιδέψει στο μου-
σείο Getty Villa του Λος 
Aντζελες και στις αρχές 
του 2026 θα επιστρέψει 
στο Εθνικό Αρχαιολογι-
κό Μουσείο, για να κα-
ταλήξει στο Αρχαιολογι-
κό Μουσείο Χώρας.

Eντυπωσιακά ευρήματα από τον ασύλητο λακκοειδή τάφο του επονομαζόμενου «Γρύπα Πολεμιστή» στην έκθεση «Πρίγκιπες της Πύλου».
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Η πρώτη αίθουσα της έκθεσης περιλαμβάνει πολύχρωμες τοιχογρα-
φίες και αγγεία από το Ανάκτορο του Νέστορος.

Χρυσό κύπελλο που βρέθηκε στον μυκηναϊκό τάφο και πα-
ρουσιάζεται στην έκθεση «Πρίγκιπες της Πύλου».

Σφραγιδόλιθος από αχάτη, που απεικονίζει σκηνή μάχης. 
Ισως το διασημότερο κτέρισμα του «Γρύπα Πολεμιστή».
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23.2 - 1.3.25

Π
αρευρέθηκα την περασμένη Τετάρτη 
στο Σατιρικό Θέατρο, όπου η Βου-
λή των Αντιπροσώπων τίμησε τη 

μεγάλη κυρία του πολιτισμού ∆έσποινα 
Μπεμπεδέλη. ∆εν νομίζω ότι χρειάζονται 
συστάσεις για το ποια είναι και τι έχει 
προσφέρει στον πολιτισμό εν γένει η κα 
Μπεμπεδέλη και πολύ ορθά η Βουλή και 
η πρόεδρος του Σώματος αποφάσισαν 
να τις αποδώσουν τις πρέπουσες τιμές, 
σε μία ομολογουμένως λιτή εκδήλωση. 
Το παρών τους στην εκδήλωση έδωσαν 
πολλά μέλη της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων, η υφυπουργός Πολιτισμού κα 
Κασσιανίδου, ο αρχιεπίσκοπος Κύπρου 
Γεώργιος και άλλοι επίσημοι, αλλά και 
πλήθος ηθοποιών, νεότερων και παλαι-
ότερων, συνάδελφοι δηλαδή της Μπε-
μπεδέλη, και φυσικά και άνθρωποι που 
αγαπούν το θέατρο και την ηθοποιό. 

Η ομιλία του Γιώργου Νεοφύτου ήταν 
μεστή, επικεντρωμένη στο γιατί η ∆έ-
σποινα Μπεμπεδέλη έχει τύχει τόσο 
ευρείας αναγνώρισης. Έλειπαν από την 
ομιλία του «καλολογικά» στοιχεία και κε-
νές περιεχομένου κολακείες, ο κ. Νεο-
φύτου μίλησε, με τη θεατρική επάρκεια 
που διαθέτει, γιατί η ηθοποιός αυτή είναι 
«δαιμόνια θεατρική φύση, θηριώδης». 
Ακούγοντας τον Γιώργο Νεοφύτου σκε-
φτόμουν πως η ∆έσποινα Μπεμπεδέλη 
έζησε τόσες πολλές ζωές, μέσω των ρό-

λων της, που αναπόφευκτα θα θέριευε 
και όχι μόνο καλλιτεχνικά. Θα θέριευε, 
γιατί ποτιζόταν από κάθε λέξη που διά-
βαζε, και όσο ποτίζεται ο άνθρωπος «αν-
θεί και φέρει κι άλλο», όσο ζυμωνόταν 
στη ζωή του ήρωα που υποδυόταν, θέ-
ριευε η ανάγκη της να δείξει στην πλα-
τεία ότι υπάρχουν ζωές και ζωές, επιλο-
γές και μη επιλογές. 

Η ∆έσποινα Μπεμπεδέλη στις δικές 
της παρεμβάσεις εκείνη τη βραδιά, βρή-
κε να πει λόγια και για τους αφανείς ερ-
γάτες της εκδήλωσης εκείνης, θυμήθηκε 
τους συναδέλφους της που είχαν σπεύ-
σει στην κεντρική σκηνή του Σατιρικού, 
και φυσικά δεν ξέχασε το θεατρόφιλο 
κοινό που είχε αψηφήσει το κρύο, τους 
ευχαρίστησε όλους. Μα σπουδαίο ήταν 
πως δεν ξέχασε ούτε τους δασκάλους 
της, ούτε την οικογένειά της, μιλώντας 
αγαπητικά και για τους μεν και για τους 
δε. Στην αντιφώνησή της η ∆έσποινα 
Μπεμπεδέλη έκανε λόγο για το πόσο 
προσπάθησε να ισορροπήσει την καλ-
λιτεχνική ζωή με την οικογενειακή, και 
δήλωσε, αν θυμάμαι ορθά τη φράση, ότι 
το σπουδαιότερο επίτευγμα της είναι η 
οικογένεια που έφτιαξε με τον σύζυγό 
της Στέλιο Καυκαρίδη. 

Μίλησε για τα νοητά ταξίδια της, 
μέσω των ρόλων της, για την αξία της 
γλώσσας στο θέατρο, για την αγάπη 

της για την τέχνη που αποφάσισε να 
υπηρετήσει, χωρίς εκπτώσεις στο καλ-
λιτεχνικό αποτέλεσμα. Και ακούγοντάς 
την σκεφτόμουν, αν και οι άνθρωποι της 
πολιτικής που ήταν στις πρώτες σειρές 
των επισήμων, αντιλαμβάνονταν το κό-
πο και τον μόχθο της Μπεμπεδέλη και 
στο πρόσωπό της όλων των καλλιτεχνών 
του τόπου για να φτάσουν κάπου. Είπε 
η κα Μπεμπεδέλη παραλαμβάνοντας το 
βραβείο της από την πρόεδρο της Βου-
λής Αννίτα ∆ημητρίου: «Απόψε αισθάνο-
μαι ότι γίνεται μια συνάντηση κορυφής.

Συναντάται ο πολιτικός πολιτισμός 
με τον πνευματικό πολιτισμό» τονίζο-
ντας ότι «εάν αυτοί οι δύο πολιτισμοί 
επικοινωνούν σε θέματα ουσίας θα εί-
ναι μεγάλο όφελος για την πατρίδα». 
Και αναρωτιέμαι, επικοινωνούν αυτοί 
οι δύο κόσμοι; Κάνουν ο ένας τη χάρη 
στον άλλο να συζητήσουν για να δουν 
πώς ο πολιτισμός μπορεί να ευεργετή-
σει την Πολιτεία; Ιδίως σε μία εποχή 
που η δυναμική των πραγμάτων είναι 
στην κόψη του ξυραφιού. Και θυμήθηκα 
τι μου είχε απαντήσει σε συνέντευξή 
μας, με την ευκαιρία του ανεβάσματος 
της παράστασης «Αμφιβολία» από τον 
ΘΟΚ, σε σκηνοθεσία Ανδρέα Αραούζου, 
στην ερώτησή μου «Στην εποχή μας, 
ιδίως με τα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης, στήνονται σε μια στιγμή λαϊκά 

δικαστήρια... Έχει μάθει η κοινωνία 
μας να συνδιαλέγεται χωρίς κραυγές 
και βεβαιότητες;». Η κα Μπεμπεδέλη 
μού είχε απαντήσει τότε: «Ζούμε σ’ 
έναν κόσμο βαρβαρότητας, χυδαιότη-
τας, θηριώδους αγριότητας. Πέστε με 
ρομαντική, αλλά προσδοκώ και ελπίζω 
πριν περάσω στην απέναντι όχθη να 
προλάβω να δω πάλι τον άνθρωπο να 
επιστρέφει στην πνευματική και ψυχική 
διάσταση που του χάρισε η Σοφία της 
Φύσης. Να ξαναγίνει Άνθρωπος». Καλό 
θα είναι λοιπόν η συνάντηση κορυφής 
της Τετάρτης 19 Φεβρουαρίου 2025 να 
μη χαθεί στην ταχύτητα της καθημε-
ρινότητας, και να βρίσκονται θεσμικά 
πια τρόποι ο πνευματικός κόσμος να 
συναντάται με τον υγιώς σκεπτόμενο 
πολιτικό κόσμο.

ΥΓ. Μιας και η κα Μπεμπεδέλη μίλησε αρ-
κετά για τη γλώσσα, αξεπέραστη είναι για 
εμένα η μεταφορά του έργου του ∆ιονυσί-
ου Σολωμού «Η γυναίκα της Ζάκυθος», στη 
σκηνή του Σατιρικού Θεάτρου, σε σκηνο-
θεσία δική της. Οι ερμηνείες της Μαριάνας 
Καυκαρίδου και η δική της, εκτός από την 
αριστουργηματική μεταφορά του ποιήμα-
τος, αποδεικνύουν πως όντως έχει στο νού 
της και την ελευθερία και τη γλώσσα.
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kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Το Celadon Center for Arts & Ecologies 
παρουσιάζει την έκθεση και το παράλλη-
λο πρόγραμμα «Ζωή όμοια μ’ έναν ορί-
ζοντα»*: Φύση και περιπλάνηση στη δου-
λειά του Νίκου Νικολαΐδη στο Ξενοδοχείο 
Μινέρβα σε επιμέλεια Γαβριήλ Κουρέα 
και Έλενας Πάρπα. Η έκθεση εστιάζει 
στη φύση και ιδιαίτερα στα βουνά στο 
ζωγραφικό έργο του Νίκου Νικολαΐδη 
(1884–1956), παρουσιάζοντας σχέδια και 
πίνακες του καλλιτέχνη από το Τρόοδος 

και το όρος Σινά. Τα έργα αντλούνται από 
την Κρατική Συλλογή Κυπριακής Τέχνης, 
τη ∆ημοτική Πινακοθήκη Λεμεσού, την 
προσωρινή ∆ημοτική Πινακοθήκη Αμμο-
χώστου—∆ημοτικό Μουσείο Αγίας Νάπας 
«Θάλασσα», όπως επίσης και από συλλο-
γές ιδιωτών. Η έκθεση επιδιώκει να ανα-
δείξει τη σύνδεση του καλλιτέχνη με το 
φυσικό τοπίο της περιοχής την ίδια στιγ-
μή που υπογραμμίζει την επιθυμία στη 
ζωή και τη δουλειά του για διαρκή περι-

πλάνηση και εξερεύνησηΤο παράλληλο 
πρόγραμμα της έκθεσης περιλαμβάνει 
ξεναγήσεις από τους επιμελητές, κύκλο 
αναγνώσεων με προσκεκλημένους συ-
νεργάτες, εργαστήριο σχεδίου και την 
ημερίδα Ποιητική του αρχείου: ∆ουλεύ-
οντας με καλλιτεχνικά αρχεία και κληρο-
δοτήματα. Σχεδιασμός έκθεσης: Μιχάλης 
Παυλίδης. Ξενοδοχείο Μινέρβα, Σπύρου 
Κυπριανού 36, Πάνω Πλάτρες. Πληροφο-

ρίες arts.celadon@gmail.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Ζωή όμοια μ’ έναν ορίζοντα»

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Φαινομενολογίες ήχου
Ανιχνεύοντας όλα τα μέρη της σωματικό-
τητας και της προφορικότητας των έργων 
τέχνης, μέσα σε διαρκώς μεταβαλλόμε-
νους τόπους, τοποθεσίες, τοπία και περι-
βάλλοντα, είτε φυσικά είτε ψηφιακά, το 
σπονδυλωτό πρότζεκτ Ψίθυρος, σε επι-
μέλεια Ευαγόριας ∆απόλα, παρέχει μια 
διαφορετική ταυτότητα αυτών των έργων 
με βάση την «τοποθεσία», εστιάζοντας 
στην παροδική φύση των ήχων που εκπέ-
μπουν ή ψιθυρίζουν. Συγκεντρώνοντας 
καινούργια έργα της Μαρίας Σπίβακ, της 
Ανδρούλας Καφά, του ∆ημήτρη Ταμπάκη, 
του Χρίστου Κυριακίδη και του Παναγιώτη 
Ανδρέου, η έκθεση συντίθεται μέσα από 
μια διαδικασία συντονισμού με διαφορε-
τικές μορφές ήχου, ζητώντας από το κοι-

νό να ανιχνεύσει τα όρια και τις ηχητικές 
ποιότητες των έργων. Η έκθεση αποτε-
λεί μια έντονη υπενθύμιση ότι η ακρόαση 
είναι μια ολοκληρωμένη και δια/αισθη-
τική (tran/s/ensorial) πρακτική συντονι-
σμού με τα σχεσιακά (relational) σημεία 
του σύγχρονου αισθητηρίου (sensorium). 
Εγκαίνια: 21 Φεβρουαρίου 2025, ώρα 7:00 

μ.μ. Korai Project Space, Λευκωσία. Διάρ-

κεια ώς 14 Μαρτίου.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Ελέφας»
Το Θέατρο ∆έντρο παρουσιάζει το έργο 
του Κώστα Βοσταντζόγλου «Ο Ελέφας». 
Μια μαύρη κωμωδία για την ελληνική 
ύπαιθρο, όπου το χιούμορ συναντά τη 
σκληρή πραγματικότητα, σε σκηνοθε-
σία Γιάννη Λεοντάρη. Ένα τολμηρό έργο, 
εμπνευσμένο από ένα πραγματικό πε-
ριστατικό. Ο Ελέφας είναι μία κωμωδία 
για την σκοτεινή πλευρά της σύγχρονης 
υπαίθρου. Ένα βιτριολικό σχόλιο για την 
πατριαρχία, με φόντο ένα απομακρυ-
σμένο αγροτόσπιτο. Μια μαύρη κωμω-
δία που ταράζει την «ησυχία» του θεατή 
αποκαλύπτοντας με σκληρότητα αλλά και 
με χιούμορ εκείνη την πλευρά των οικο-
γενειακών σχέσεων που δεν θέλουμε 
να βλέπουμε και τη θυμόμαστε μόνο μέ-

σα από τα δελτία των ειδήσεων. Παίζουν 
οι ηθοποιοί: Κατερίνα Λούρα, Μάριος 
Μεττής, Λοΐζος Παπαγεωργίου, Νάγια Τ. 
Καρακώστα, Ελένη Σμυρνιού, ∆ήμητρα 
Χατζηγιάννη. Πρεμιέρα: Κυριακή, 23 Φε-
βρουαρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Παραστάσεις 
Παρασκευή και Σάββατο, ώρα 8:30 μ.μ. 
Κυριακή 7:00 μ.μ. έως 30 Μαρτίου. Θέα-
τρο ∆έντρο, Eνότητας 44Β, Παλλουριώ-
τισσα. Πληροφορίες τηλέφωνο 99520835.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Δίχως στέγη,
δίχως τόπο

Τ
ι νόημα έχει, πλέον, να αναφερθεί κανείς 
σε 1.800 εκτοπισμένους από την κοι-
νότητα των χωριών Μασάφερ Γιάτα 

στη ∆υτική Οχθη; Οταν η Λωρίδα της 
Γάζας, στο μεγαλύτερο μέρος της, έχει 
μετατραπεί σε ερείπια μετά τη 15μηνη 
στρατιωτική εκστρατεία του Ισραήλ κα-
τά της Χαμάς, με σχεδόν 2,3 εκατ. κατοί-
κους να είναι άστεγοι. Πρόσφατα, ο ηγέ-
της των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων 
δήλωσε, κατά τη συνάντησή του με τον 
υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ, ότι η χώ-
ρα του απορρίπτει πρόταση για εκτόπιση 
των Παλαιστινίων από τη γη τους. Εωλη 
απομένει, έτσι, η πρόταση του Τραμπ να 
μετατραπεί η Γάζα σε «Ριβιέρα της Μέ-
σης Ανατολής»(!).

Μακριά από την ασφυκτική επικαιρό-
τητα των ημερών, οι δύο ακτιβιστές, ένας 
Παλαιστίνιος δικηγόρος και ένας Ισραη-
λινός δημοσιογράφος, που αποφάσισαν 
να γυρίσουν το ντοκιμαντέρ «Καμία άλλη 
γη» (από το καλοκαίρι του 2019 μέχρι το 
φθινόπωρο του 2023) περιγράφουν μια 
«άλλη», και την ίδια στιγμή εξουθενωτικά 
ίδια, πραγματικότητα. Το «No other land» 
είναι ανάμεσα στις υποψηφιότητες για 
τα φετινά Οσκαρ, και δικαίως. Η αλήθεια 
της καταγραφής, ψύχραιμης και επείγου-
σας, είναι το αδιάψευστο τεκμήριο, ένας 
συνδυασμός βιώματος και έρευνας, σε 
μια εποχή που δύσκολα παρακάμπτεται 
το τείχος του κυνισμού και του ψεύδους.

Ο νεαρός Παλαιστίνιος Μπάζελ σπού-
δασε νομικά, αλλά η μόνη δουλειά που 
μπορεί να βρει είναι εργάτης σε οικοδο-
μές. Με μια κάμερα αποφασίζει να κατα-

γράψει τη σταδιακή καταστροφή του χω-
ριού του και γειτονικών οικισμών, καθώς 
οι Ισραηλινοί στρατιώτες γκρεμίζουν τα, 
κατ’ ευφημισμόν, σπίτια των οικογενει-
ών που ζουν εκεί με το πρόσχημα (απο-
δείχθηκε) ότι η περιοχή Μασάφερ Γιάτα 
έχει κηρυχθεί ζώνη στρατιωτικής εκπαί-
δευσης. Αυτή η επιχείρηση εκτοπισμού 
είναι μια διελκυστίνδα δεκαετιών.

Ξεκίνησε το 1999, τρία χρόνια μετά τη 
γέννηση του Μπάζελ. ∆όθηκαν νομικοί 
αγώνες (με προσφυγή στο Ανώτατο Ισρα-
ηλινό ∆ικαστήριο), που κράτησαν πολλά 
χρόνια. Από το 2022 προωθείται η εγκα-
τάσταση Ισραηλινών εποίκων στην περι-
οχή. Τα συμβάντα του ντοκιμαντέρ είναι 
επαναλαμβανόμενα και διασταυρούμενα, 
με κοινή απόληξη: χωρίς στέγη, χωρίς τό-
πο. Ενας γέροντας Παλαιστίνιος σχολιάζει 
στωικά: «Το μέρος που γεννήθηκες δεν 
μπορείς να το ξεχάσεις. Πώς περιμένουν 
από εμάς να ξεχάσουμε ον τόπο μας;». Ο 
νεαρός Ισραηλινός δημοσιογράφος ανε-
βάζει τις δικές του λήψεις στα σόσιαλ μί-
ντια. Μονολογεί: «Την ανάρτηση είδαν 
2.366 άτομα...». Είναι, άραγε, αρκετοί ή 
πολύ λίγοι; Ενας βετεράνος ξένος πολεμι-
κός ανταποκριτής, με το τηλεοπτικό συ-
νεργείο του, επισκέπτεται το χωριό του 
Μπάζελ, όπου κείτεται παράλυτος από 
σφαίρα ο Χαρούμ Αμπού Αράμ.

Ζει, αναγκαστικά, σε σπηλιά, σε άθλι-
ες συνθήκες με τη φροντίδα της μητέρας 
του. «Πολλοί δημοσιογράφοι πέρασαν από 
εδώ και είδαν τον Χαρούμ, αλλά τίποτα 
δεν άλλαξε γι’ αυτόν. Είναι ακόμη σε μια 
βρώμικη σπηλιά», λέει εκείνη ήρεμα και 
αποστομωτικά. Ο ίδιος δημοσιογράφος 
σχολιάζει ότι έκανε πολλά ρεπορτάζ στο 
μέσο όπου εργάζεται για τη βία των Ισρα-
ηλινών εποίκων, όμως, «η προσοχή για το 
θέμα κράτησε 10 λεπτά». Και αυτή είναι η 
πιο ακριβής και ακαταμάχητη διαπίστω-
ση για τη σχέση του δυτικού κόσμου με 
όσα συμβαίνουν όχι μόνο στη Γάζα, αλ-
λά και σε όλες τις χώρες όπου μαίνονται 
πόλεμοι και τραγωδίες.

Η προσοχή μετατοπίζεται πολύ γρήγο-
ρα. Τον Νοέμβριο του 2023, στη διάρκεια 
μιας συζήτησης στο Φεστιβάλ Κινηματο-
γράφου της Θεσσαλονίκης, ο Βρετανός 
ιστορικός Μαρκ Μαζάουερ είπε κάτι που 
αξίζει να απομονώσουμε από τα συμφρα-
ζόμενα: «Οταν μπαίνεις σε έναν πόλεμο 
δεν γνωρίζεις ποτέ τι θα συμβεί και τι συ-
νέπειες θα ακολουθήσουν, και νομίζω ότι 
αυτό ισχύει και για τη Γάζα. Φαίνεται πως 
δεν υπάρχει ιδιαίτερη σκέψη για το τι θα 
ακολουθήσει, αλλά είναι σχεδόν σίγουρο 
ότι θα ισχύσει ο νόμος της ακούσιας συνέ-
πειας». Ο «νόμος» αυτός είναι ήδη σε ισχύ, 
συνθλίβοντας εκατομμύρια ανθρώπους.

ΕΚΘΕΣΗ

Ζωγραφική, ψηφιδωτό, γλυπτική

Ο Γιώργος Κοτσώνης επιστρέφει στη 
Λευκωσία με νέα έργα ζωγραφικής τα 
οποία εκθέτει στην γκαλερί Αποκάλυψη. 
Ο Κοτσώνης, ο κατεξοχήν καλλιτέχνης που 
εξυμνεί με ένα μοναδικό τρόπο τη γυναί-
κα, έχει καταπιαστεί επίσης στην πολύχρο-
νη καλλιτεχνική του πορεία με πληθώρα 
θεμάτων. Ο τόπος, η ιστορία, η θρησκεία 
και η φύση, ο κόσμος του, είναι αυτά που 
κυριαρχούν μαζί με τη γυναικεία φιγούρα 
στην καλλιτεχνική του έκφραση. Σύγχρο-
νη ευρωπαϊκή τέχνη κυβισμός εξπρεσιονι-
σμός, αναγεννησιακή τέχνη, αρχαία Ελλη-
νική και Βυζαντινή δημιουργία, εισχωρούν 
στο έργο του ως επιρροές και έμπνευση. 
Είναι άφοβος σε κάθε τεχνική και τολμη-
ρός λάτρης του πειραματισμού, δημιουρ-

γεί ποιητικά πάνω στον καμβά με κάθε 
υλικό και τεχνική, λάδι, ακρυλικό, τέμπερα 
κάρβουνο, φυσικές ψηφίδες. Κρατώντας 
την ανθρώπινη φυσιογνωμία πετυχαίνει 
και αναβιβάσει την όψη τους σε άλλο επί-
πεδο που μας δίδει ασυνήθιστη ομορφιά, 
ηρεμία και γαλήνη. Ο Γιώργος Κοτσώνης 
συγκαταλέγεται στους κυριότερους καλ-
λιτέχνες της δεύτερης γενιάς. Η γκαλερί 
μας θα κάνει μια μικρή σύντομη αναδρομή 
στην πολύκροτη και δραστήρια βιογρα-
φία του, η οποία παρουσιάζει ισοδύναμο 
ενδιαφέρον με την τέχνη του. Εγκαίνια 26 
Φεβρουαρίου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έως 
22 Μαρτίου. Γκαλερί Αποκάλυψη, Χύτρων 
30, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22300150.

Το ντοκιμαντέρ «Καμία
άλλη γη» είναι ανάμεσα
στις υποψηφιότητες για
τα φετινά Oσκαρ, και δικαίως.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ομήρου Οδύσσεια»
του Μιχάλη Γκανά
Τις τρεις τελευταίες της παραστάσεις δίνει 
η παραγωγή της Σκηνής 018 του ΘΟΚ Ομή-
ρου Οδύσσεια του Μιχάλη Γκανά, σε δια-
σκευή και σκηνοθεσία Παναγιώτη Λάρκου, 
στις 23 Φεβρουαρίου, 2 και 9 Μαρτίου, στις 
10:30 π.μ. Ο Παναγιώτης Λάρκου σκηνοθε-
τεί και διασκευάζει την Ομήρου Οδύσσεια 
του Μιχάλη Γκανά, προσεγγίζοντας με ζω-
ντάνια και χιούμορ τη νεανική και σύγχρονη 
επαναφήγηση της κλασικής ομηρικής ιστο-
ρίας του γυρισμού του Οδυσσέα στην πατρί-
δα του. Παίζουν: Μιχάλης Καζάκας, Hλιάνα 
Κάκκουρα, Ελένη Καλαφάτη, Μαρία Μα-
σώνου, Ονησίφορος Ονησιφόρου, Χριστίνα 
Παπαδοπούλου, Αντρέας Πατσιάς, Ανατολή 
Τσακαλίδου, Άγγελος Χατζημιχαήλ. Θέατρο 
ΘΟΚ, Αίθουσα Εύης Γαβριηλίδης. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 77772717, www.thoc.org.cy.

ΕΚΘΕΣΗ

«Collecting
the Past, Curating
the Future»
Η γκαλερί StandinLine 
Artspace, σε συνεργασία με την 
γκαλερί Future DMND, διοργα-
νώνει την έκθεση «Collecting 
the Past, Curating the Future». 
Έκθεση που αναδεικνύει την 
επίδραση της επιμελημένης 
συλλογής έργων τέχνης και του 
καθοριστικού ρόλου της παρου-
σίασης οραματιστών καλλιτε-
χνών και θα παρουσιάσει μια 
επιμελημένη επιλογή έργων 
από καταξιωμένους αλλά και 
ανερχόμενους καλλιτέχνες, οι 
οποίοι διαμορφώνουν το παγκό-
σμιο πολιτιστικό τοπίο και συνε-
χίζουν να εμπνέουν μελλοντι-
κές γενιές. Η έκθεση αποσκοπεί 
στο να αναδείξει τη σημασία της 
επιμελημένης επιλογής έργων, 
τα οποία όχι μόνο αντανακλούν 
την καλλιτεχνική αριστεία αλλά 
επίσης αφηγούνται ιστορίες πο-
λιτιστικής, κοινωνικής και ιστο-
ρικής σημασίας. StandinLine 
Artspace, Μετοχίου 26Α, Άγιος 
Ανδρέας, Λευκωσία. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 99412000.
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Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Η Ατόσα Αράξια Αμπραχάμιαν, δημο-
σιογράφος σε αμερικανικά ΜΜΕ, 
που μεγάλωσε στη Γενεύη και κα-
τοικεί σήμερα στη Νέα Υόρκη, 
έγινε γνωστή με το βιβλίο της «Οι 
κοσμοπολίτες», στο οποίο απο-
κάλυψε το παγκόσμιο εμπόριο 
της ιθαγένειας («Καθημερινή», 
6.3.2016). Στο νέο βιβλίο της ξε-
σκεπάζει έναν παράλληλο, κρυμ-
μένο κόσμο, που έχει δημιουργη-
θεί στην υπηρεσία του πλούτου.

Συνδυάζοντας Ιστορία, πολι-
τική ανάλυση και διεθνές δίκαιο, 
αλλά με κυρίαρχο το ανθρώπινο 
στοιχείο, αποκαλύπτει τα νομικά 
σχήματα που επινοήθηκαν και 
συνομιλεί με αρκετούς από τους 
πρωταγωνιστές στη διευκόλυνση 
και απόκρυψη του πλούτου πα-
γκοσμίως. Μερικοί από αυτούς 
δείχνουν αμετανόητοι, άλλοι προ-
βληματισμένοι για τη μορφή που 
πήραν τα σχέδιά τους. Περιγράφει 
πώς οικονομολόγοι, πολιτικοί, δι-
κηγόροι και σύμβουλοι επιχειρή-
σεων σχεδίασαν ένα άλλον κόσμο 
επιμελώς κρυμμένο, όπου επανα-
προσδιορίζεται η έννοια της εθνι-
κής κυριαρχίας με κομμάτια της 
να διατίθενται προς πώληση. Ετσι 
δημιουργήθηκαν ειδικές οικονομι-
κές ζώνες, αφορολόγητα κέντρα, 
εξωχώριες δικαιοδοσίες, σημαίες 
ευκαιρίας και υπεράκτιες εγκατα-

στάσεις κράτησης προσφύγων. 
Τα σύνορα ορίζουν τον χάρτη 

του κόσμου που γνωρίζουμε, το 
χρήμα έναν άλλο χάρτη, που μας 
είναι καθόλου ή ελάχιστα γνω-
στός. Σε αναζήτηση αυτού του 
παράλληλου κόσμου η συγγραφέ-
ας εμβαθύνει με επιτόπια έρευνα 
στην εξυπηρέτηση του κεφαλαίου 
στη Γενεύη, στο Λουξεμβούργο, 
στον Μαυρίκιο, στη Σιγκαπούρη, 
στο Ντουμπάι, στο Χονγκ Κονγκ, 
στη Σενζέν, στην Ονδούρα, στο 
Λάος, ακόμη και στην Αρκτική.

Νέες «Ελβετίες»
Η Γενεύη χαρακτηρίζεται η 

«πρωτεύουσα του κρυμμένου κό-
σμου», ένα ασφαλές καταφύγιο 

του πλούτου. Είναι η πόλη των 
αντιφάσεων, όπου συνυπάρχουν 
οι διεθνείς οργανισμοί, που προ-
άγουν έναν δικαιότερο κόσμο, με 
το «μισθοφορικό πνεύμα» μιας 
στρατιάς μυστικοσυμβούλων, 
που κτίζουν φράκτες προστασί-
ας για τους ισχυρούς του χρή-
ματος και της εξουσίας. Εκεί λει-
τουργεί το Geneva Freeport, μια 
μεγάλη αποθήκη για τη φύλαξη 
και αγοραπωλησία έργων τέχνης 
μεγάλης αξίας, χωρίς φόρους και 
τελωνειακούς δασμούς, μακριά 
από ενοχλητικά βλέμματα. Οπως 
η Σιγκαπούρη και το Λουξεμβούρ-
γο, το Ντουμπάι υπόσχεται «μια 
νέα Ελβετία», μια όαση προστασί-
ας και απορρύθμισης. Το ∆ιεθνές 
Χρηματοπιστωτικό Κέντρο του 
έχει προσελκύσει 5.500 εταιρείες 
προσφέροντας σημαντικές φορο-
απαλλαγές, ταχείες διαδικασίες 
μετανάστευσης για τους εργαζο-
μένους και ένα ειδικό δικαστήριο 
για την επίλυση νομικών διαφο-
ρών. Το υπόδειγμα του Ντουμπάι 
έχει αντιγράψει το Καζακστάν με 
το ∆ιεθνές Χρηματοπιστωτικό Κέ-
ντρο της Αστάνα.  

Μικρές χώρες στήνουν αφορο-
λόγητους θυλάκους που εγγυώνται 
εξαιρέσεις και ειδική μεταχείριση 
σε ξένους επενδυτές, ένα είδος 
κράτους εν κράτει, με αρκετή αυ-
τονομία και πιο ευέλικτους κανό-
νες από αυτούς που ισχύουν για 
τους γηγενείς. Αλλες, όπως ο Πα-
ναμάς και η Λιβερία, προσφέρουν 
στους εφοπλιστές διευκολύνσεις 
με τις σημαίες ευκαιρίας, ώστε να 

παρακάμπτουν τους κανόνες και 
να μπορούν τα πλοία τους να αλλά-
ζουν σημαία από λιμάνι σε λιμάνι. 
Πέρα από την ξηρά και τη θάλασ-
σα η επινοητικότητα φτάνει και 
στο ∆ιάστημα. Το Λουξεμβούργο 
επεξεργάζεται το νομικό πλαίσιο 
για την εμπορική εκμετάλλευση 
ορυκτών και μετάλλων από πιθα-
νή εξόρυξη αστεροειδών, φιλοδο-
ξώντας να παίξει πρωταγωνιστικό 
ρόλο στην εξυπηρέτηση επιχει-
ρήσεων του διαστημικού κλάδου, 
όπου έχουν επενδυθεί 300 δισ. 
δολάρια την τελευταία δεκαετία.

Στις ΗΠΑ λειτουργούν 193 ζώ-
νες ξένου εμπορίου, που απαλ-
λάσσονται από τελωνειακούς 
δασμούς. Στην Κίνα οι ειδικές οι-
κονομικές ζώνες συνεισφέρουν το 
22% του ΑΕΠ, το 45% των άμεσων 
ξένων επενδύσεων και το 60% των 
εξαγωγών. Στο Μεξικό λειτουρ-
γούν χιλιάδες επιχειρήσεις κατά 
μήκος των συνόρων με την Αμερι-
κή για την εξαγωγή στις ΗΠΑ αφο-
ρολόγητων προϊόντων, που παρά-
γονται με φθηνή εργασία. Μετά το 
πετυχημένο πείραμα στον Μαυ-
ρίκιο τη δεκαετία του 1970 δημι-
ουργήθηκε ένας μύθος γύρω από 

τις ειδικές οικονομικές ζώνες και 
με την ενθάρρυνση της Παγκό-
σμιας Τράπεζας και του ΟΗΕ, αυ-
τές πολλαπλασιάστηκαν σε 1.000 
παγκοσμίως. Η κινητικότητα του 
κεφαλαίου πολλές φορές γίνεται 
με παραχωρήσεις εις βάρος της 
εργασίας και του περιβάλλοντος.

Καράβι με σημαία ξένη
Το βιβλίο παρακολουθεί τη δι-

αδρομή ενός εμπορικού πλοίου, 
που ξεκίνησε ως σοβιετικό φορ-
τηγό στην Οδησσό το 1975 και 
για τις επόμενες πέντε δεκαετίες 
όργωσε τις θάλασσες αλλάζοντας 
σημαίες, ονομασίες και εταιρείες, 
από την Κύπρο μέχρι το Παλάου 
στον Ειρηνικό, για να μετατραπεί 
σε σκραπ το 2022 σε ναυπηγείο 
του Πακιστάν. Περιγράφει επίσης 
την περιπλάνηση ενός πολιτικού 
πρόσφυγα από το Σουδάν, που τα-
λαιπωρήθηκε σε ένα υπεράκτιο 
αυστραλιανό κέντρο κράτησης 
προσφύγων στην Παπούα Νέα 
Γουινέα μέχρι να καταλήξει στη 
Γενεύη, όπου τιμήθηκε με βρα-
βείο ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 
Το μοντέλο των υπεράκτιων κέ-
ντρων κράτησης παράνομων με-

ταναστών, όπου δεν ισχύουν οι 
νόμοι του κράτους που θέλει να 
εμποδίσει την είσοδό τους, έχει 
αποκτήσει θιασώτες, όπως και οι 
συμφωνίες με τρίτες χώρες για να 
κρατούν στην επικράτεια τους με-
τανάστες έναντι αδράς αμοιβής, 
όπως έγινε στην περίπτωση της 
Ε.Ε. με την Τουρκία και τη Λιβύη. 

Η έρευνα της συγγραφέως κα-
ταλήγει σε μια μικρή πόλη στο 
νορβηγικό αρχιπέλαγος Σβάλ-
μπαρντ, εκατοντάδες μίλια από 
τον Βόρειο Πόλο. Εκεί παρατη-
ρεί τη φαντασίωση των ανοιχτών 
συνόρων, όπου κάποιος εγκαθί-
σταται χωρίς βίζα, σε μια ελεύ-
θερη ζώνη για ανθρώπους, που 
έχει προσελκύσει πολίτες από 53 
εθνικότητες, το 37% του πληθυ-
σμού 2.300 ατόμων. Εν κατακλεί-
δι, μπορεί το μοντέλο των ειδικών 
οικονομικών ζωνών να επιτρέπει 
σε μερικές μικρές χώρες να ονει-
ρεύονται ευημερία, δεν προσφέ-
ρει όμως μια σοβαρή αναπτυξιακή 
προοπτική.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος διηύθυνε 
το Γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας της 
Ελλάδος στη Γενεύη.

Στη Γενεύη, «πρωτεύουσα» του αόρατου κόσμου, συνυπάρχουν οι διεθνείς ανθρωπιστικοί οργανισμοί με τις στρα-
τιές των μυστικοσυμβούλων, οι οποίοι κτίζουν φράκτες προστασίας για τους ισχυρούς και της εξουσίας.

Στον κόσμο που περιγράφει η Ατό-
σα Αράξια Αμπραχάμιαν τα σύνορα 
και οι σημαίες είναι έννοιες σχετι-
κές, που κοστολογούνται όπως όλα 
τα αγαθά.

Ο αθέατος κόσμος
του μεγάλου πλούτου
Κράτη και οργανισμοί στην υπηρεσία του χρήματος
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο ομότιμος καθηγητής του Πανε-
πιστημίου Αθηνών Νάσος Βα-
γενάς την περασμένη ∆ευτέρα 
17 Φεβρουαρίου αναγορεύτηκε 
επίτιμος διδάκτορας της Φιλο-
σοφικής Σχολής του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου. Πανεπιστημιακός 
δάσκαλος, κριτικός λογοτεχνί-
ας, μελετητής της ελληνικής λο-
γοτεχνίας και ποιητής ο Νάσος 
Βαγενάς μίλησε στην «Κ» με αυ-
τή την ευκαιρία για την ποίηση, 
τους ποιητές, και τι σημαίνει ποι-
ητική δημιουργία. Ο κ. Βαγενάς 
είπε πως ποίηση «είναι η φόρμα, 
είναι η γλώσσα, είναι ο ψυχικός 
κόσμος είναι τα διαβάσματα. Εί-
ναι μια χρήση της γλώσσας που 
λειτουργεί με τρόπο διαφορετικό 
από ό,τι λειτουργεί η γλώσσα της 
καθημερινής ομιλίας». Αναφέ-
ρει επίσης πως όλα στην ποίηση 
εξαρτώνται από τη μούσα: «Μπο-
ρεί να κάθεσαι να γράφεις μέρες 
ολόκληρες και να μη σου βγαίνει 
τίποτα. Ή μπορεί να κάθεσαι να 
γράφεις για να σου βγει κάτι και 
να σου βγαίνει. Εξαρτάται από τις 
βουλήσεις της μούσας». Τίτλος 
της ομιλίας του διακεκριμένου 
Ελληνιστή, ο οποίος είχε διδά-
ξει στο Πανεπιστήμιο Κύπρο τα 
έτη 1995-1996, ήταν «Το νόημα 
μιας κυπριακής εμπειρίας», κατά 
την οποία αναφέρθηκε στη σχέ-
ση του με την Κύπρο του Σεφέρη 
και του Σάββα Παύλου.

–Κύριε Βαγενά, είστε πανεπι-
στημιακός δάσκαλος, κριτικός 
ποίησης και ποιητής. Αυτές οι 
ιδιότητες πώς εμπλέκονται, πώς 
δημιουργούν το όλον;

–Είναι αλληλοπεριχωρούμενες 
η μία μέσα στην άλλη. ∆ηλώνω 
καθηγητής πανεπιστημίου, το βι-
οποριστικό μου επάγγελμα. ∆εν 
δηλώνω ποιητής. Θεωρώ αστείο 
κάποιον να αυτοπροσδιορίζεται 
ως ποιητής. Ποιητή σε χρίουν οι 
άλλοι, ότι τελικά πείθεις πως τα 
ποιήματά σου είναι αξιόλογα. Στα 
κείμενά μου, αυτοπροσδιορίζο-
μαι ως φιλόλογος. Όπως σας εί-
πα το ένα μπαίνει μέσα στο άλλο. 
Είναι αλληλένδετα όλα αυτά τα 
πράγματα. Πάρτε για παράδειγ-
μα έναν που είναι φαρμακοποιός 
και γράφει ποιήματα. Αυτός κατά 
την άποψή μου, είναι σε λιγότερο 
ευνοϊκή θέση από ό,τι είμαι εγώ, 
που ασχολούμαι και θεωρητικά 
με την ποίηση και που διδάσκω 
και την ποίηση. Γιατί ως καθη-
γητής υποχρεούμαι να διαβάσω 
πράγματα σχετικά με το αντικεί-
μενο της λογοτεχνίας στην οποία 
επιδίδομαι και εγώ. 

–Άρα έχετε ευθύνη είναι να 
γράψετε και καλή ποίηση;

–Ευθύνη δεν είναι... Χρειάζε-
ται ποιητικό ταλέντο για να γρά-
ψεις ποιήματα. Να αισθάνεσαι και 
να χειρίζεσαι σωστά τη γλώσσα. 
Φυσικά, οι ποιητές δεν πέφτουν 
από τον ουρανό. Γίνονται. Και γί-
νονται κυρίως μέσα από τα δια-
βάσματά τους τα λογοτεχνικά. Η 
λογοτεχνία βγαίνει μέσα από τη 
λογοτεχνία».

–Δεν μπορεί όμως να υπάρξει 
ένας ποιητής χωρίς διαβάσμα-
τα...; 

–Όχι, βέβαια. Υπάρχουν ποι-
ητές που αυτοπροσδιορίζονται 
ως ποιητές οι οποίοι λένε «∆εν 
διαβάζω για να μην επηρεαστώ». 
Εάν μου το πει αυτό κάποιος, κα-
ταλαβαίνω ότι δεν έχει ιδέα από 
ποίηση. 

–Τελικά όμως τι είναι η ποίηση;
–Είναι η φόρμα, είναι η γλώσ-

σα, είναι ο ψυχικός κόσμος είναι 
τα διαβάσματα. Είναι μια χρήση 
της γλώσσας που λειτουργεί με 
τρόπο διαφορετικό από ό,τι λει-
τουργεί η γλώσσα της καθημε-
ρινής ομιλίας. Στη Γλώσσα της 
ποίησης ο ήχος των λέξεων και 
το νόημα των λέξεων δεν μπο-
ρούν να νοηθούν χωριστά. Για 
παράδειγμα στον καθημερινό 
λόγο αντί να πούμε «πόρτα» λέ-
με «θύρα». Στην ποίηση η Λέξη 
«πόρτα» έχει ένα ορισμένο ειδι-
κό βάρος. Άμα το αλλάξεις σε ένα 
ποίημα και βάζεις «θύρα», αλλάζει 
η σχέση. Ή να το πω με όρους 
επιστημονικούς είναι η συγχώ-
νευση του σημαίνοντος δηλαδή 

της μορφής των λέξεων, και των 
σημαινομένων, δηλαδή του πε-
ριεχομένου των λέξεων. Το ένα 
μπαίνει μέσα στο άλλο και δεν 
μπορούν να νοηθούν χωριστά 
αυτά. Η ποίηση είναι, το λέει και 
ο Σεφέρης, το λένε όλοι οι θεω-
ρητικοί, η υψηλότερη μορφή της 
συγκινησιακής χρήσης της γλώσ-
σας. Για την ακρίβεια θα λέγαμε 
ότι η ποίηση είναι ο υψηλότερος 
βαθμός της αρμονικής χρήσης 
της γλώσσας. Είναι μία γλώσσα 
μουσική, αρμονική. 

–Σχετικά με τη χρήση της γλώσ-
σας, όταν μεταφραστεί ένα ποί-
ημα. Είναι πάλι ποιητής ο με-
ταφραστής;

–Θα μπορούσαμε να το πούμε. 
Εάν το μετάφρασμά του λειτουρ-
γεί σαν να έχει γραφεί ένα ποί-
ημα στη δική του γλώσσα, τότε 
είναι πιστή η μετάφραση. Αν με-
ταφράσεις απλώς το νόημα των 
λέξεων, χωρίς να αναπαράγεις 
και τον ρυθμό του πρωτοτύπου, 
τότε δεν είναι μετάφραση. Είναι 
απλώς μετάφραση ενός μέρους 
του ποιήματος, αλλά επειδή εί-
ναι σε πεζό, είναι πεζός λόγος. 

–Πόσο δύσκολο είναι όμως να 
επιτευχθεί και το αισθητικό 
κομμάτι. Υπάρχουν προϋπο-
θέσεις για να επιτευχθεί μια 
σωστή και πιστή μετάφραση;

–Η πρώτη προϋπόθεση είναι 
η συγγένεια της ευαισθησίας του 
μεταφραστή με τον πρωτότυπο 
ποιητή. ∆ηλαδή θα πρέπει ο με-
ταφραστής, όταν διαβάζει ένα 
ποίημα ενός ξένου, αγγλικού ας 
πούμε, να αισθανθεί ότι τον συ-
γκινεί και να θέλει να τον μετα-
φράσει. Η διαδικασία της μετά-
φρασης ξεκινάει από αυτή την 
επιθυμία.

Το θέμα είναι πώς θα το μετα-
φράσει. Αν αυτό μπορεί να είναι 
σονέτο. Με μέτρο, με ρήμα και τα 
λοιπά. Αλλά συγχρόνως θα πρέπει 
να συγγενεύουν και οι γλώσσες. 
Ο Παλαμάς λέει ότι οι άπιστες 
μεταφράσεις είναι και οι καλύ-
τερες. Με ποιαν έννοια. Άπιστες 
αυτές που δεν ακολουθούν κατά 
λέξη το γράμμα, αλλά αναπαρά-
γουν ενίοτε τροποποιώντας και 
εικόνες του πρωτοτύπου. Αναπα-
ράγουν το αρμονικό σύνολο του 
πρωτοτύπου. 

–Τι σημαίνει αισθητική στην 
ποίηση; Αλλάζει από γλώσσα 
σε γλώσσα, από χώρα σε χώρα, 
από εποχή σε εποχή;

–Η αισθητική στην ποίηση 
δεν αλλάζει ποτέ και αυτή είναι 
η άποψη όλων των πραγματικών 
θεωρητικών της λογοτεχνίας. Ο 
άνθρωπος που διαβάζει ένα ποί-
ημα, που διαβάζει ένα κείμενο, 
για να είναι αυτό το κείμενο ποί-

ημα θα πρέπει να του δίνει την 
αίσθηση μιας αρμονίας, η οποία 
να τον συγκινεί και η οποία να 
επιτυγχάνει ένα αισθητικό απο-
τέλεσμα μέσα του. Να νιώθει για 
μια στιγμή ότι η γλώσσα λειτουρ-
γεί με έναν τρόπο διαφορετικό, 
που επιφέρει και αλλοίωση της 
χρονικότητας. Είναι σαν να βγαί-
νει μια στιγμή έξω από τον χρό-
νο, όταν επιτυγχάνεται η σωστή 
ποιητική συγκίνηση. Η ποίηση 
θα λέγαμε ότι είναι ο χρόνος του 
άχρονου παρόντος. ∆ηλαδή έστω 
για μια στιγμή αυτό μπορεί να 
επιτευχθεί. Αλλά αυτή η επίτευξη 
της αισθητικής συγκίνησης της 
ποιητικής συγκίνησης παρέχει 
στον άνθρωπο μια ευχαρίστη-
ση, τον κάνει για μια στιγμή να 
νιώσει σαν να σηκώνεται ψηλά. 
Είναι κάτι ανάλογο με αυτό που 
αισθάνεται κανείς ακούγοντας 
καλή μουσική. 

–Η κάθε εποχή δημιουργεί τη 
δική της αισθητική, ακόμα και 
τη λογοτεχνική και τη μουσι-
κή... 

–Η κάθε εποχή δημιουργεί άλ-
λου είδους συνθέσεις με το τι συ-
γκινεί και το τι λέει. Αυτές οι άλ-
λου είδους συνθέσεις μπαίνουν 
μέσα στη γλώσσα της κάθε επο-
χής. Αλλά η ποιητική λειτουργία 
είναι το ίδιο σε όλες τις εποχές.

–Πώς θεωρείτε ότι επηρεάζει 
κάθε φορά η κοινωνικο-πολι-
τική κατάσταση την ποιητική 
δημιουργία; Μπορεί να γραφτεί 
κάτι εκείνη τη στιγμή που συμ-
βαίνει ή πρέπει να περάσει ένα 
χρονικό διάστημα, να χωνευ-
τεί η ιδέα;

–Τα ποιήματα μπορούν να γρα-
φτούν οποιαδήποτε στιγμή, εάν 
αποφασίσει η μούσα της ποίη-
σης να επισκεφθεί τον ποιητή. 
Ένα ποίημα αρχίζει από μία αί-
σθηση ρυθμού που φέρνει στην 
επιφάνεια μερικές λέξεις ή από 

την αίσθηση κάποιων λέξεων που 
φέρνουν στην επιφάνεια έναν 
ρυθμό. Έπειτα αυτά προχωρούν 
συγχωνευμένα. Είναι αυτό που 
λέμε έμπνευση, η οποία δεν έρ-
χεται κατά παραγγελία. Μπορεί 
να κάθεσαι να γράφεις μέρες ολό-
κληρες και να μη σου βγαίνει τί-
ποτα. Ή μπορεί να κάθεσαι να 
γράφεις για να σου βγει κάτι και 
να σου βγαίνει. Εξαρτάται από 
τις βουλήσεις της μούσας.

–Ποια είναι αυτή η μούσα, τε-
λικά; 

–Υπάρχουν πολλές μορφές 
μούσας. Από την κοινή έως την 
αριστοκρατική. Και υπάρχουν 
μη μούσες που προσποιούνται 
και παρουσιάζονται ως μούσες. 
Όλα εξαρτώνται από την ευαι-
σθησία του ποιητή. Τη γλωσσική 
ευαισθησία του. Συνήθως λέμε 
ότι ο ποιητής είναι ένας ευαίσθη-
τος άνθρωπος. ∆εν είναι πιο ευαί-
σθητος ο ποιητής. Εγώ ας πούμε, 
γράφω, και θεωρούμαι ποιητής. 
Ας πάρουμε κάποιον που είναι 
εκτός από τον κύκλο μας, ο οποί-
ος δεν γράφει ποιήματα. Αυτό δεν 
σημαίνει ότι εγώ είμαι πιο ευαί-
σθητος από εκείνον. Εγώ, απλώς 
είμαι πιο ευαίσθητος στη χρήση 
των λέξεων. Αυτό είναι που μας 
διακρίνει. ∆ηλαδή, ας το πούμε, 
ένα χάρισμα... ίσως μουσικής φύ-
σεως, σε σχέση όμως με το λε-
κτικό υλικό. 

–Εσάς η Μούσα πότε σας επι-
σκέφθηκε;

–Με επισκέπτεται κατά και-
ρούς. Με επισκέπτεται σε διάρ-
κεια δύο-τριών, πέντε μηνών. Με-
τά σταματάω. Όταν τελειώσεις 
μία ποιητική δουλειά, αισθάνεσαι 
σαν να έχεις αδειάσει. Και μετά 
γεμίζεις πάλι. 

–Έχετε χαρακτηριστεί και ο 
ποιητής της ειρωνείας... 

–Υπάρχει το θέμα της ειρω-

νείας στην ποίησή μου. Τόσο ως 
ειρωνεία καταστάσεων. ∆ηλαδή 
δραματική ειρωνεία, και τι είναι 
η δραματική ειρωνεία; Πιστεύεις 
ότι η πραγματικότητα είναι αυ-
τή, αλλά ξαφνικά εμφανίζεται μία 
άλλη. Είτε λεκτική ειρωνεία. Λες 
κάτι, εννοώντας κάτι άλλο. Όταν 
και τα δύο αυτά στοιχεία συγχω-
νευτούν παράγουν ένα αποτέλε-
σμα ειρωνικό. Ο Καβάφης είναι 
ένας ειρωνικός ποιητής. ∆ιαβά-
ζεις τα ποιήματά του και νομί-
ζεις ότι είναι πεζολογήματα. ∆εν 
είναι. Πρώτον γιατί έχουν έναν 
ρυθμό τέτοιο, που, σε συνδυασμό 
με τις καταστάσεις που περιγρά-
φουν, τροποποιούν το γλωσσικό 
υλικό. Και το κάνουν ένα συγ-
χώνευμα αναπάντεχο, ειρωνικό. 
Συμπυκνώνει τη συγκίνηση. ∆εν 
ξεχειλίζει στις λέξεις. Οι καταστά-
σεις που περιγράφει είναι ειρω-
νικές, υπάρχουν ανατροπές μη 
αναμενόμενες μέσα στην ιστορία 
που περιγράφει το ποίημα. Και 
συγχρόνως η γλώσσα είναι μία 
γλώσσα που δεν είναι ποιητική. 
Είναι πεζολογική. Αυτά τα δύο 
συγχωνεύονται, δηλαδή υπάρχει 
η συγκίνηση, αλλά είναι συμπυ-
κνωμένη η συγκίνηση. Είναι ένα 
κράμα λεκτικής και δραματικής 
ειρωνείας, δηλαδή ειρωνείας κα-
ταστάσεων. 

–Υπάρχει πετυχημένη συνταγή 
ποιήματος και μπορεί να διδα-
χθεί κάποιος να γράφει ποίηση;

–Όχι. Ο ποιητής είναι αυτο-
δίδακτος. ∆ιαμορφώνεται μέσα 
από τα διαβάσματά του, όπως σας 
είπα. Και συγχρόνως ως αναγνώ-
στης ο ποιητής είναι ένας άνθρω-
πος που προσπαθεί να ωφεληθεί, 
παίρνει αυτό που του πηγαίνει. 
Είπαμε, η Λογοτεχνία σε μεγά-
λο βαθμό βγαίνει μέσα από τη 
Λογοτεχνία. ∆ηλαδή διδάσκεσαι 
από τους προηγούμενους ποιητές 
εκείνους που σου ταιριάζουν, εί-
τε ξένους είτε Έλληνες. 

«Οι ποιητές
δεν πέφτουν
από τον ουρανό»
Ο ακαδημαϊκός Νάσος Βαγενάς μιλάει στην «Κ» για τη μούσα

της ποίησης, τη γλώσσα και για την ευαισθησία του δημιουργού

–Κάνετε μεγάλο λόγο για τη 
γλώσσα πάντως…

–Η ποιητική γλώσσα πρέπει να 
είναι σύμφωνη με τη γλώσσα της 
εποχής της. Μπορεί να υπάρχουν 
γλωσσικά άλματα ή γλωσσικές 
επιμειξίες, έχει σημασία όλο αυ-
τό. Οποιαδήποτε γλώσσα μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί, αρκεί να χρη-
σιμοποιηθεί με τρόπο αρμονικό. 
Σίγουρα δεν μπορεί να είναι ένα 
ποίημα επιτυχημένο σε μία συ-
γκεκριμένη εποχή, εάν δεν πατάει 
σε σημαντικό βαθμό στη γλώσσα 
της εποχής του.

Αυτό σημαίνει ότι η βάση κάθε 
ποιητικής γλώσσας είναι η γλώσ-
σα της εποχής του ποιητή, η οποία 

όμως μπορεί να μπολιαστεί, να 
ενισχυθεί, να ενδυναμωθεί από 
γλωσσικούς τύπους παλαιότερων 
εποχών. Ή ακόμα και από γλωσ-
σικούς τύπους που δημιουργεί ο 
ίδιος ο ποιητής. 

–Πολλές φορές υπάρχει από 
πλευράς των ποιητών μία λεξι-
θηρία… Ποίηση κατά παραγγε-
λία γράφεται; 

–Οι λέξεις έρχονται από μόνες 
τους, δεν τις ψάχνεις με τον φακό 
για να τις βρεις. Γιατί υπάρχει το 
φαινόμενο και της, ας το πούμε, 
της συναισθηματικά κατά παραγ-
γελίας ποίησης. Κι αυτό ζορίζει κά-
πως και τον αναγνώστη αλλά θεω-

ρώ και την κριτική. Τα ποιήματα 
δεν γράφονται κατά παραγγελία, 
αλλά μπορεί όμως και καμιά φο-
ρά η παραγγελία να αποτελέσει το 
έναυσμα για να βγει ένα ποίημα. 
Συνήθως, αν το ποίημα βγει κα-
λό, η παραγγελία πηγαίνει πίσω. 

–Ποια είναι η δική σας εμπειρία 
από την Κύπρο;

–Από τα πρώτα ακούσματα που 
έχω, τη δεκαετία του 1950. Το ρα-
διόφωνο που έλεγε «αδελφοί Κύ-
πριοι, η ελευθέρα πατρίς και όλος 
ο ελληνισμός είναι στο πλευρόν 
σας. Ο αγώνας σας προκαλεί τον 
θαυμασμό του πολιτισμένου κό-
σμου. Η ημέρα του λυτρωμού πλη-

σιάζει», μέχρι τις φοιτητικές συ-
γκρούσεις για τα γεγονότα του 
1963, και τις συγκρούσεις μου με 
Έλληνες ιστορικούς για την ιστο-
ρία της Κύπρου. Στην ομιλία μου 
θα δείξω τη δική μου σχέση με την 
Κύπρο, για την Κύπρο του Σεφέρη, 
για την Κύπρο του Σάββα Παύλου. 
Πώς δηλαδή ο ένας αλληλοεπιδρά 
στον άλλο. Με λίγα λόγια τι ση-
μαίνει για τον Σεφέρη η Κύπρος, 
που είναι η Φωνή Πατρίδας, είναι 
δύο τόποι που μπαίνει ο ένας μέσα 
στον άλλο. Και πώς συμπίπτουμε 
σε αυτή την έννοια, αλλά και σε 
σχέση με τον ποιητικό μοντερνι-
σμό της εποχής που γράφτηκαν 
τα κυπριακά ποιήματα.

Οι λέξεις έρχονται από μόνες τους

«Οποιαδήποτε γλώσσα μπορεί να χρησιμοποιηθεί, αρκεί να χρησιμο-
ποιηθεί με τρόπο αρμονικό. Σίγουρα δεν μπορεί να είναι ένα ποίημα επι-
τυχημένο σε μία συγκεκριμένη εποχή, εάν δεν πατάει σε σημαντικό βαθ-
μό στη γλώσσα της εποχής του».

«Χρειάζεται ποιητικό ταλέντο για να γράψεις ποιήματα. Να αισθάνεσαι και να χειρίζεσαι σωστά τη γλώσσα» λέει σε 
συνέντευξή του στην «Κ» ο σημαντικός Ελληνιστής και ποιητής Νάσος Βαγενάς.

«Οι ποιητές δεν πέ-
φτουν από τον ουρανό. 
Γίνονται. Και γίνονται 
κυρίως μέσα από
τα διαβάσματά τους τα 
λογοτεχνικά. Η λογοτε-
χνία βγαίνει μέσα
από τη λογοτεχνία».

«Η ποίηση θα λέγαμε 
ότι είναι ο χρόνος του 
άχρονου παρόντος».
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 
28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ
20:30
ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ 
ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

    Διοργανωτής          Μέγας                   Χορηγός               Εισιτήρια
Χορηγός Επικοινωνίας

Άδεια Εράνου Ν.Π. 78/2024

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

    Η ΕΘΑΛ συνεργάζεται για πρώτη 
φορά με τη νεοσύστατη ομάδα 
 Audere Productions και με την 
ομάδα Point To Contemporary 
Theater και ανεβάζουν το έργο 
«Ρωμαίος και Ιουλιέτα: μια πα-
ράσταση που δεν έγινε π οτέ», 
σε σκηνοθεσία Μιχάλη Κολοκο-
τρώνη και Σοφίας Μαυρομιχάλη. 
Πρόκειται για μια σύγχρονη δια-
σκευή του διασημότερου έργου 
του Ουίλιαμ Σαίξπηρ, που τοπο-
θετεί τη δράση στα ταραχώδη 
χρόνια της δεκαετίας του ’70, 
αντανακλώντας τις προκλήσεις 
που είχε να αντιμετωπίσει μια 
από τις πιο μαχητικές γενιές της 
σύγχρονης ιστορίας της Ελλά-
δας. Όπως λένε στην «Κ» οι δύο 

σκηνοθέτες επέλεξαν αυτήν τη 
δεκαετία γιατί είναι μια περίο-
δος βαθιάς πολιτικής και κοινω-
νικής καταπίεσης: «Από τη μία 
στο έργο του Σαίξπηρ βλέπουμε 
δύο νέους που παλεύουν για τα 
ιδανικά τους και από την άλλη 
μια ολόκληρη κοινωνία που εξε-
γείρεται ενάντια στις δυνάμεις 
που την καταπιέζουν». Επίσης, 

αναφέρουν πως μέσα από τον 
παραλληλισμό της ιστορίας του 
Ρωμαίου και της Ιουλιέτας με μια 
εποχή πολιτικής αναταραχής, θέ-
λουν να αναδείξουν πως η αγά-
πη, η ελευθερία και η επανάστα-
ση είναι άρρηκτα συνδεδεμένες.

 
–Γιατί επιλέξατε να φέρετε στη 
δεκαετία του ’70, μία ταραγμέ-

νη πολιτικά δεκαετία, ένα τέ-
τοιο έργο, το οποίο έχει μείνει 
περισσότερο ως μία ερωτική 
ιστορία;

–Επιλέξαμε αυτήν τη δεκαε-
τία γιατί είναι μια περίοδος βα-
θιάς πολιτικής και κοινωνικής 
καταπίεσης. Από τη μία στο έργο 
του Σαίξπηρ βλέπουμε δύο νέ-
ους που παλεύουν για τα ιδανικά 

τους και από την άλλη μια ολό-
κληρη κοινωνία που εξεγείρεται 
ενάντια στις δυνάμεις που την 
καταπιέζουν. Και στις δύο περι-
πτώσεις οι άνθρωποι δεν αποδέ-
χονται παθητικά το περιβάλλον 
που τους περιορίζει, αλλά επιλέ-
γουν να αντισταθούν. Η αγάπη 
και τα ιδανικά δεν είναι απλώς 
προσωπικές υποθέσεις, αλλά μια 

δύναμη που μπορεί να εμπνεύσει 
επανάσταση και να μεταμορφώ-
σει την κοινωνία. Μέσα από τη 
διασκευή μας θέλουμε να ανα-
δείξουμε ότι ο αγώνας αυτών των 
δύο νέων είναι η μικρογραφία 
ενός μεγαλύτερου, συλλογικού 
αγώνα για ελευθερία και αλλαγή.

–Δεν σας φόβισε η μεταφορά/

διασκευή ενός έργου του Σαίξ-
πηρ και η αναμέτρηση με ένα 
κλασικό κείμενο; 

–Η διασκευή μας διατηρεί αυ-
τούσιο το κείμενο του Σαίξπηρ, 
εντάσσοντάς το σε μια παρά-
σταση μέσα στην παράσταση. 
Η ιστορία του Ρωμαίου και της 
Ιουλιέτας πλαισιώνεται από ένα 
περιστατικό που εκτυλίσσεται 
τον Μάρτιο του 1973, δημιουρ-
γώντας έναν παραλληλισμό ανά-
μεσα στις δύο αφηγήσεις. Μέσα 
από αυτή τη σύνδεση, αναδει-
κνύουμε τη διαχρονική σύγκρου-
ση ανάμεσα στην καταπίεση και 
την ανάγκη για αντίσταση. Από 
την αρχή γνωρίζαμε πως πρόκει-
ται για ένα απαιτητικό εγχείρη-
μα, όμως το γεγονός ότι το έργο 
του Σαίξπηρ έχει αντέξει τόσες 
διαφορετικές αναγνώσεις, μας 
έδωσε το θάρρος να το τολμή-
σουμε. 

–Η διασκευή πόσο έχει επηρε-
άσει τους βασικούς χαρακτή-
ρες του έργου; Θα δούμε επί 
σκηνής νέους ήρωες; 

–Θα δούμε νέους ήρωες να 
υποδύονται τους κλασικούς!

–Πόσο εύκολα μπορεί να ανά-
ψει η σπίθα της επανάστασης, 
συλλογική και ατομική, στις 
μέρες μας; 

–Στις μέρες μας αυτό μοιάζει 
πιο δύσκολο και γι’ αυτό ακρι-
βώς θελήσαμε να φωτίσουμε το 
συγκεκριμένο ζήτημα μέσα από 
την προσέγγισή μας. Πιστεύουμε 
πως, ακόμα και στις πιο σκοτει-
νές εποχές, η φλόγα της επανά-
στασης μπορεί να ανάψει ξανά 
– αρκεί να θυμηθούμε πως ενω-
μένοι είμαστε πάντα πιο δυνατοί.

–Τι κοινό μπορεί να έχει ο 16ος 
αιώνας με τον 21ο; Υπήρξε επο-
χή που εξέλιπαν τα μίση και εί-
χε χαθεί η ελπίδα;

–Η ανθρώπινη φύση παρα-
μένει η ίδια. Ο κόσμος πάντα 
βρισκόταν σε μια διαρκή πάλη 
ανάμεσα στο φως και το σκοτάδι, 
ανάμεσα στη σύγκρουση και την 
ελπίδα. ∆εν υπήρξε ποτέ εποχή 
χωρίς μίσος, αλλά ούτε και εποχή 
χωρίς ανθρώπους που πάλεψαν 
εναντίον του. Κι αν κάτι μας δι-
δάσκει το έργο του Σαίξπηρ, εί-
ναι ότι μέσα στην πιο βαθιά σύ-
γκρουση μπορεί να γεννηθεί η 
ελπίδα, αρκεί να υπάρχει κάποιος 
που θα τολμήσει να αγαπήσει και 
να αντισταθεί.

–Μπορεί όντως ο έρωτας να λει-
τουργήσει ως καταλύτης στη 
δυστοπία των πραγμάτων, όπως 
τη ζούμε σήμερα διεθνώς;

–Μπορεί ο έρωτας να μη φτά-
νει από μόνος του για να αλλάξει 
την πραγματικότητα, αλλά μπορεί 
να γίνει η σπίθα που θα κινητο-
ποιήσει, που θα δώσει νόημα και 
θάρρος, που θα ενώσει ανθρώ-
πους απέναντι σε ένα αδιέξοδο. 

Και κάποιες φορές, αυτό αρκεί για 
να ξεκινήσει μια αλλαγή.

–Τι σας τρομάζει εσάς ως νέ-
ους ανθρώπους, και ως δημι-
ουργούς; 

 –Μας τρομάζει η πιθανότητα 
να χάσουμε την ανθρωπιά μας, 
να συνηθίσουμε τη βία, την αδι-
αφορία, την αποξένωση, μέχρι 
που όλα να γίνουν ωμά. Ωστόσο, 
αυτή η ίδια ανησυχία είναι και η 
κινητήριος δύναμη που μας ωθεί 
στη δημιουργία.

–Ποιο είναι εν τέλει το διακύ-
βευμα σε αυτή τη διασκευή; 

–Το διακύβευμα σε αυτή τη 
διασκευή είναι η νεανική ορμή 
και η ανάγκη του ανθρώπου να 
αντισταθεί σε κάθε μορφή κατα-
πίεσης. Μέσα από τον παραλλη-
λισμό της ιστορίας του Ρωμαίου 
και της Ιουλιέτας με μια εποχή 
πολιτικής αναταραχής, θέλουμε 
να αναδείξουμε πως η αγάπη, η 
ελευθερία και η επανάσταση εί-
ναι άρρηκτα συνδεδεμένες. Στην 
ουσία, το ερώτημα που τίθεται εί-
ναι αν μπορούμε, ακόμα και σή-
μερα, να παλέψουμε γι’ αυτά που 
μας καθορίζουν ως ανθρώπους.

Πληροφορίες: «Ρωμαίος και 
Ιουλιέτα: μια παράσταση που 

δεν έγινε ποτέ», σε σκηνοθεσία Μι-
χάλη Κολοκοτρώνη και Σοφίας Μαυ-
ρομιχάλη. Επί σκηνής: Γιώργος Ευα-
γόρου, Ραφαέλλα Καβάζη, Μιχάλης 
Καζάκας, Άνθη Κάσινου, Αλέξανδρος 
Κυριαζής, Νίκος Μανωλάς, Παναγιώ-
τα Μαραγκού. Πρεμιέρα: 7 Μαρτίου , 
ώρα 8:30 μ.μ. WhereHaus 612, Μι-
χαήλ Κουσουλίδη 5, Λευκωσία.  Πα-
ραστάσεις σε Λευκωσία τον Μάρτιο 
και Λεμεσό τον Απρίλιο.  Επικοινωνία 
τηλέφωνο 25877827. Κατάλληλο για 
άτομα άνω των 12 ετών.

Η ανθρώπινη φύση παραμένει η ίδια

«Αν κάτι μας διδάσκει το 
έργο του Σαίξπηρ, είναι 
ότι μέσα στην πιο βαθιά 
σύγκρουση μπορεί να 
γεννηθεί η ελπίδα, αρκεί 
να υπάρχει κάποιος που 
θα τολμήσει να αγαπήσει 
και να αντισταθεί».

«Ακόμα και στις πιο 
σκοτεινές εποχές, η φλό-
γα της επανάστασης 
μπορεί να ανάψει ξα-
νά – αρκεί να θυμηθού-
με πως ενωμένοι είμαστε 
πάντα πιο δυνατοί».

«Μέσα από τη διασκευή μας θέλουμε να αναδείξουμε ότι ο αγώνας αυτών των δύο νέων είναι η μικρογραφία ενός 
μεγαλύτερου, συλλογικού αγώνα για ελευθερία και αλλαγή».

Ενωμένοι είμαστε πάντα πιο δυνατοί
Οι σκηνοθέτες Σοφία Μαυρομιχάλη και Μιχάλης Κολοκοτρώνης μιλούν στην «Κ» για την παράστασή τους «Ρωμαίος και Ιουλιέτα»

«Η ιστορία του Ρωμαίου και της Ιουλιέτας πλαισιώνεται από ένα περιστατικό που εκτυλίσσεται τον Μάρτιο του 1973, δημιουργώντας έναν πα-
ραλληλισμό ανάμεσα στις δύο αφηγήσεις. Μέσα από αυτή τη σύνδεση, αναδεικνύουμε τη διαχρονική σύγκρουση ανάμεσα στην καταπίεση και 
την ανάγκη για αντίσταση» λένε οι σκηνοθέτες της παράστασης Σοφία Μαυρομιχάλη και Μιχάλης Κολοκοτρώνης.
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ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ονειρικός
κόσμος

της Σίσελι Μαίρη
Μπάρκερ

Μουσική σαν φως που ταξιδεύει στο χωροχρονικό συνεχές

Επιτομή της βρετανικότητας, ο κό-
σμος που γέννησε η Σίσελι Μαίρη 
Μπάρκερ (1895-1973) καλλιεργεί 
τη φαντασία παιδιών και ενηλί-
κων επί δεκαετίες. Τα ξωτικά και 
οι νεράιδες αυτής της μοναδικής 
δημιουργού με το αστείρευτο τα-
λέντο έχουν γίνει κομμάτι μιας οι-
κουμενικής παράδοσης και αυτήν 
την περίοδο έχουν την τιμητική 
τους σε ένα πολύ ιδιαίτερο σημείο 
του βρετανικού πολιτισμού, στην 
γκαλερί Watts, στο Σάρεϊ.

Είναι ένας τόπος αφιερωμένος 
στην τέχνη και στη φύση, σε έναν 

αρμονικό συνδυασμό. Ο χώρος 
τέχνης, που λειτουργεί ως καλλι-
τεχνική κοινότητα, ιδρύθηκε το 
1904 ως η μοναδική γκαλερί αφιε-
ρωμένη στη ζωή και στο έργο του 
Βρετανού «Μιχαήλ Αγγέλου», του 
Τζορτζ Φρέντερικ Γουότς και της 
γυναίκας του, Μαίρη Γουότς.

Σε αυτόν λοιπόν τον «τόπο» 
(γιατί η εκεί εμπειρία είναι ευρύ-
τερη από την εμπειρία σε μια γκα-
λερί), η έκθεση αφιέρωμα στο έργο 
της Σίσελι Μαίρη Μπάρκερ έρχεται 
ως φυσική προέκταση αυτού του 
βρετανικού κόσμου που με τόση 

ευλάβεια συντηρείται. Οι νεράι-
δες και τα ξωτικά της Σίσελι Μαί-
ρη Μπάρκερ (που ζουν μέσα στα 
άνθη ενός βρετανικού κήπου) γεν-
νήθηκαν το 1923. Και ήταν όλες 
οι μορφές τους εμπνευσμένες από 
υπαρκτά παιδιά.

Είναι βοτανικός νεραϊδόκο-
σμος, ένας παράδεισος της φα-
ντασίας, που κατέκτησε χιλιάδες 
ανθρώπους καθώς οι ζωγραφιές 
της Σίσελι Μαίρη Μπάρκερ έντυ-
σαν βιβλία και παραμύθια, έγιναν 
και αντικείμενα, έργα τέχνης και 
συλλεκτικά είδη. Ενας κόσμος από 

το Α ώς το Ω που μας θυμίζει το 
πόσο σημαντικό είναι να καλλι-
εργείται η φαντασία σε μικρούς 
και μεγάλους. 

Η έκθεση εστιάζει και στην ίδια 
τη δημιουργό και την παρουσιάζει 
στα πρώτα της βήματα ως ένα νε-
αρό κορίτσι με πλούσια φαντασία 
στις αρχές του 20ού αιώνα. Την 
παρακολουθεί να εξελίσσεται σε 
εικονογράφο και να κατακτά με-
γάλη εμπορική επιτυχία στη διάρ-
κεια της ενήλικης ζωής. Το ταλέ-
ντο φαινόταν από τα πρώτα της 
χρόνια. Μπορούμε να δούμε τα 

παιδικά της σχέδια, αλλά και όσα 
δημιούργησε ως επαγγελματίας, 
σχέδια για καρτ ποστάλ και εικο-
νογράφηση για βιβλία. Η έκθεση 
αποκαλύπτει όλες τις πτυχές εξέ-
λιξης και δημιουργίας αυτής της 
ξεχωριστής γυναίκας. 

Ειδικά για τα παιδιά, η επίσκεψη 
στην γκαλερί Watts δίνει τη δυνα-
τότητα να ντυθούν σαν ένα από τα 
ξωτικά, να σχεδιάσουν έναν κήπο, 
να ζωγραφίσουν καρτ ποστάλ και 
να γίνουν κομμάτι τα ίδια αυτού 
του ξεχωριστού και μαγικού κό-
σμου της Σίσελι Μαίρη Μπάρκερ. 

Οποιος φιλόμουσος ακούει ξένους 
ραδιοσταθμούς κλασικής μουσι-
κής, όπως το βρετανικό Radio 3 
ή το αμερικανικό KDFC (του Σαν 
Φρανσίσκο), θα έχει, ίσως, πα-
ρατηρήσει τη συχνή μετάδοση 
έργων γραμμένων από γυναίκες 
συνθέτριες. Προφανώς και μιλά-
με για το πνεύμα της εποχής και 
τη woke ατζέντα, αλλά αν μεί-
νουμε εκεί χάνουμε την ουσία: 
τους ξεχασμένους μουσικούς θη-
σαυρούς που έρχονται στο φως. 

Οταν ο κύριος Γκρι μυήθηκε 
στον κόσμο της μουσικής, στα 
μέσα της δεκαετίας του ’80, η έν-
νοια της «γυναίκας μουσουργού» 
ήταν ένα καλά κρυμμένο μυστι-
κό, θαμμένο στους κόλπους της 
κλασικής μουσικής. Τα τελευταία 
χρόνια, αυτό έχει αλλάξει δραστι-
κά. Κάπως έτσι, έχει ανακαλύψει, 
π.χ., την Αμερικανίδα συνθέτρια 
Εϊμι Μπιτς (1867-1944), δημιουρ-
γό, μεταξύ πολλών άλλων, του 

έξοχου Κουιντέτου για πιάνο σε 
φα ελάσσονα. Ή τη νεότατη (και 
απίθανη) σύγχρονη Ισλανδή Αν-
να Θορβάλντοτιρ. 

Αλλά η ιστορία πάει πολύ πί-
σω. Η δισκογραφική Brilliant 
Classics μόλις τώρα κυκλοφό-
ρησε μια κασετίνα με 25 cd που 
τιτλοφορείται «Γυναίκες συνθέ-
τριες» (Female Composers). Η αρ-
χή γίνεται κάπου στο 1100 μ.Χ. 
με ένα αληθινό φαινόμενο στην 
ιστορία της μουσικής και όχι 
μόνον: η μοναχή Χίλντεγκαρντ 
φον Μπίνγκεν (1098-1179), με 
τα υπερβατικά οράματά της 

που κατέγραφε (και ζωγράφιζε) 
με μοναδικό τρόπο στα σημει-
ωματάριά της, άφησε πίσω της 
μονοφωνικούς θρησκευτικούς 
ύμνους σπάνιας εκφραστικότη-
τας. Πυκνό μυστήριο καλύπτει 
τη ζωή της, ξέρουμε ωστόσο ότι 
έβλεπε οράματα από μικρή και 
ότι οι γονείς της την παρέδωσαν 
σε μοναστήρι του Ρήνου. Μεσο-
λαβεί ένα κενό περίπου πεντα-
κοσίων ετών σε ό,τι αφορά τη 
γυναικεία συμβολή στη μουσική 
σύνθεση. Από τα τέλη του 16ου 
αιώνα, πάντως, το ένα όνομα δι-
αδέχεται το άλλο.

Η κασετίνα περιλαμβάνει μια 
πλειάδα γυναικών συνθετριών 
που άφησαν το στίγμα τους, 
με πιο γνωστές περιπτώσεις 
την Μπαρμπάρα Στρότζι (1619-
1677), την έξοχη Φάνι Μέντελ-
σον (1805-1847), μεγαλύτερη 
αδελφή του μεγάλου Φέλιξ (τα 
δύο αδέλφια πέθαναν την ίδια 

χρονιά...), την Κλάρα Βικ Σού-
μαν (1819-1896), σύζυγο του Ρό-
μπερτ, την Αλμα Μάλερ (1879-
1964), σύζυγο του Γκούσταβ, για 
να φτάσουμε σε μια μεγάλη ομά-
δα σύγχρονων γυναικών συνθε-
τριών από διάφορες χώρες (από 
την Κροατία έως την Αρμενία και 
την Ιαπωνία) με εξαιρετικό έργο. 

Ο κύριος Γκρι ακούει προσώ-
ρας συνεπαρμένος τις σονάτες 
για πιάνο της Φάνι Μέντελσον 
που περιλαμβάνει η κασετίνα. 
Γυναικεία ευαισθησία και λεπτό-
τητα; Ή ένας ρωμαλέος, μπετο-
βενικής πνοής, αρρενωπός ρομα-
ντισμός; Τίποτε απ’ όλα αυτά και 
όλα αυτά μαζί. Αυτό που μένει 
είναι η μουσική – όπως και από 
την ασύλληπτη Χίλντεγκαρντ 
που, θαμμένη στα βάθη των αι-
ώνων, φωτίζει ακόμα σαν μακρι-
νό άστρο από έναν άλλο γαλαξία: 
το φως της ταξιδεύει ακόμα στο 
χωροχρονικό συνεχές. 

ΒΙΕΝΝΗ
Τέχνη από κερί του 17ου αιώνα
Στο Μουσείο Ιστορίας της Τέχνης 
της Βιέννης (Kunsthistorisches Muse-
um) παρουσιάζονται τα έργα τέχνης 
από κερί μιας ιδιαίτερης μορφής του 
17ου αιώνα, του Ντάνιελ Νοϊμπέρ-
γκερ (1621-1680). Η έκθεση, με διάρ-
κεια έως τις 9 Ιουνίου, αποκαλύπτει 
τον ψευδαισθητικό κόσμο αυτού του 
εξαίρετου καλλιτέχνη που με τα μα-
γικά του χέρια έκανε μικρογλυπτική, 
χρησιμοποιώντας κερί με αληθοφα-
νείς απομιμήσεις διαφόρων υλικών 
και επιφανειών. Στη φωτογραφία, 
ένα αυτοπορτρέτο του από κερί.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Γλυπτική των αισθήσεων
Ο Αυστραλός γλύπτης Ρον Μούεκ, 
διάσημος για τα ρεαλιστικά υπερμε-
γέθη γλυπτά του με θέμα το ανθρώ-
πινο σώμα, παρουσιάζει το σύμπλεγ-
μα τριών μαύρων σκύλων ύψους 
3 μέτρων. Η σύνθεση με τίτλο «En 
Garde» (2023) παρουσιάζεται τώρα 
(έως 2/4) στο Λονδίνο, στην γκαλε-
ρί Thaddaeus Ropac, στο Ely House, 
ένα γεωργιανό κτίριο του 18ου αιώ-
να. Η έκθεση είχε παρουσιαστεί στο 
Ιδρυμα Καρτιέ στο Παρίσι, στην Τρι-
ενάλε του Μιλάνου και στο Μουσείο 
Voorlinden στην Ολλανδία. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Νούντσιο ντε Μαρτίνο
Στη Space Gallery στο Σόχο της 
Νέας Υόρκης ο Νούντσιο ντε Μαρτίνο 
ξεδιπλώνει τον γοητευτικό εικαστι-
κό κόσμο του. Είναι όλα νέα έργα 
που διερευνούν το χρώμα, τη φόρ-
μα και την κίνηση εξαντλώντας τις 
δυνατότητες της ύλης. Ο Ντε Μαρτίνο 
εξυψώνει το χρώμα σε αυτόνομη 
δύναμη μέσα από την αίσθηση της 
ροής που δίνει το σχέδιο, το κέντη-
μα, το χτένισμα, το τέντωμα, όλα 
σε μια δίνη που εξάπτει τη φαντασία. 
Η έκθεση θα διαρκέσει έως τις 
30 Μαρτίου.

ΡΩΜΗ
Η Μεγάλη Συναγωγή
Από τα αξιοθέατα της Ρώμης είναι η 
Μεγάλη Συναγωγή, από τις μεγαλύ-
τερες στην Ευρώπη. Εγκαινιάστηκε 
το 1904 από τον βασιλιά Βιτόριο Εμα-
νουέλε και χτίστηκε σε έκταση του 
παλαιού γκέτο, σε σχέδια των αρχιτε-
κτόνων Βιντσέντσο Κόστα και Οσβάλ-
ντο Αρμάνι σε εκλεκτικιστικό ρυθμό 
που συνταιριάζει ελληνορωμαϊκά και 
βαβυλωνιακά - ασσυριακά στοιχεία. Η 
Συναγωγή της Ρώμης είναι από μόνη 
της όχι μόνο ιστορικό μνημείο αλλά 
και έργο τέχνης καθώς φημίζεται για 
τον εσωτερικό της διάκοσμο. 

ΜΠΕΡΓΚΕΝ
Χάριετ Μπάκερ 
Από τις πιο σημαντικές ζωγράφους 
της Νορβηγίας, η Χάριετ Μπάκερ 
(1845-1932) συγκινεί το σύγχρονο κοι-
νό όπου παρουσιάζεται το έργο της. 
Είναι μια ανερχόμενη δύναμη, μετά 
θάνατον. Αυτήν την περίοδο, στο Μου-
σείο Kode του Μπέργκεν λειτουργεί 
αναδρομική έκθεση έργων της (έως 
23 Αυγούστου), που αναδεικνύει τον 
πλούτο της εικαστικής γραφής της. Η 
Μπάκερ, εκπρόσωπος ενός ιμπρεσι-
ονισμού του Βορρά, κάνει θαυμαστή 
χρήση φωτός τόσο στα (πολλά) εσω-
τερικά της όσο και στα τοπία της. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Female Composers», κασετίνα με 25 cd που μόλις κυκλοφόρησε 
από τη δισκογραφική εταιρεία Brilliant Classics.

Τα ξωτικά και οι νεράιδες της Σίσελι Μαίρη Μπάρκερ (1895-1973). Ολες οι μορφές ήταν εμπνευσμένες από υπαρκτά παιδιά.

Η αρχή γίνεται 
το 1100 μ.Χ. με ένα 
μουσικό φαινόμενο: 
τη Χίλντεγκαρντ 
φον Μπίνγκεν.
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ΒΟΥΛΑ ΚΟΚΚΙΝΟΥ
Το σιωπηλό δάκρυ της Πόλης
εκδ. Εν Τύποις, Λευκωσία 2024, σελ. 383

Η δίγλωσση έκδοση «Το σιωπηλό δάκρυ της Πόλη» της Βούλας Κοκ-
κίνου διευθύντριας του Εκδοτικού Οίκου Εν Τύποις παρουσιάζει όψεις 
της παλιάς Λευκωσίας, του ιστορικού κέντρου της πρωτεύουσας μέσα 
από έγχρωμες φωτογραφίες που τραβήχτηκαν την τελευταία εικοσα-
ετία. Εκτός από τον πρόλογο της φωτογράφου, υπάρχει και σύντομο 
κείμενο με τίτλο «Λευκωσία: το βίωμα του φωτός» της καθηγήτριας 
Αρχαίας Ελληνικής Φιλολογίας στο ∆ημοκρίτειο Πανεπιστήμιο Θράκης 
Φλώρας Μανακίδου. Οι φωτο-
γραφίες είναι χωρισμένες σε 
οκτώ ενότητες: «Σκηνές κα-
θημερινής ζωής», «Επαγγέλ-
ματα», «Ταμπέλες», «Αρχιτε-
κτονικά στοιχεία», «Πόρτες 
και παράθυρα», «Φυλαχτά και 
διακοσμητικά», «Λεπτομέρει-
ες και άλλα», «Πράσινη Γραμ-
μή». Όπως σημειώνεται στο 
σχετικό δελτίο Τύπου «δύο 
είναι τα σημεία που πληγώ-
νουν τη φωτογράφο και θέλει 
μέσα από αυτή την καταγραφή 
να τονίσει με τις καλλιτεχνικές 
της φωτογραφίες: η εγκατάλει-
ψη και η φθορά της υπέροχης αυτής πόλης και το διαχωριστικό τείχος 
που στήθηκε κατά μήκος της, φυσικά και ψυχολογικά, μετά την βάρ-
βαρη τουρκική εισβολή το 1974». Η Κοκκίνου αναφέρει στον πρόλογό 
της: «βάζω το μικρό μου λιθαράκι, με την ελπίδα να γνωρίζουν και να 
αντιληφθούν όσοι περισσότεροι γίνεται, τον ανεκτίμητης αξίας πλού-
το που έχουμε στα χέρια μας, τον πολιτισμό μας». Με το φωτογρα-
φικό αυτό λεύκωμα η Βούλα Κοκκίνου καταφέρνει να δημιουργήσει 
στον αναγνώστη πολλά περισσότερα από ό,τι δείχνουν οι φωτογραφί-
ες που δημοσιεύονται. ∆είχνει πρόσωπα, άγνωστες γωνιές και στιγμές 
της πόλης, ανθρώπους του χθες και του σήμερά της. Πρόκειται για ένα 
καλειδοσκόπιο της Λευκωσίας που πασχίζει να μείνει ζωντανή, και να 
επιμένει να υπάρχει, ασχέτως αν το σώμα της το πληγώνει το συρμα-
τόπλεγμα της διαίρεσης.

ΝΕΑΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Στο Radvila Palace του Εθνικού 
Μουσείου Τέχνης Λιθουανίας, 
στο Βίλνιους, ολοκληρώνει τον 
κύκλο της η σημαντική έκθε-
ση «NSRD: Information About a 
Transformed Situation», η οποία 
προηγουμένως είχε φιλοξενηθεί 
στο Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης 
Λετονίας, στη Ρίγα, με θέμα τη 
θρυλική λετονική, πρωτοπορια-
κή, καλλιτεχνική ομάδα NSRD.

Το «Εργαστήριο για την Απο-
κατάσταση των Αισθητών Συναι-
σθημάτων», με τις θυελλώδεις 
δραστηριότητές του (μουσική, 
περφόρμανς, τέχνη δράσης, λογο-
τεχνία, εικαστικές τέχνες, βίντεο 
αρτ, πολυμέσα, αρχιτεκτονικές 
προτάσεις, μεταμοντέρνο ντιζάιν, 
ντισκοτέκ), κυρίως στα ’80s στη 
Ρίγα, γεννήθηκε σε συγκεκριμέ-
νες πολιτικοκοινωνικές συνθή-
κες επηρεάζοντας μέχρι σήμερα 
πολλούς σύγχρονους μουσικούς 
- καλλιτέχνες. Ιδρύθηκε το 1982 
από τους συνομηλίκους Γιούρις 
Μπόικο (1954-2002, συγγραφέα, 
μουσικό, εικαστικό, γιο Ουκρανού 
και Λετονής εκτοπισμένων από 
το σοβιετικό καθεστώς) και Χάρ-
ντιτς Λέντινς (1955-2004, μουσι-
κό, αρχιτέκτονα, καλλιτέχνη πο-
λυμέσων) που έφυγαν πρόωρα 
από τη ζωή, σε ηλικία μόλις 47 και 
49 ετών, αντίστοιχα. Με τον εν-
θουσιασμό και τη φλόγα της ανα-
ζήτησης (28 και 27 ετών τότε), το 
ντουέτο διευρύνεται από μουσι-
κούς - καλλιτέχνες. Συχνά έπαιζαν 
με δανεικά όργανα, συνδύαζαν 
ακουστικά όργανα που έβρισκαν, 
ό,τι μπορούσε να παράγει ήχο με 
τον διαθέσιμο εξοπλισμό συν-
θεσάιζερ και έναν υπολογιστή. 
Εμπνεύστηκαν στη μουσική από 
τους Τζον Κέιτζ (ταξίδευε κατά 
κόρον στην Ανατολική Ευρώπη 
επηρεάζοντας καίρια τους καλλι-
τέχνες), Αντον Βέμπερν, Ερίκ Σα-
τί, Καρλχάινζ Στοκχάουζεν, Φίλιπ 
Γκλας, Τέρι Ρίλεϊ, Ρόμπερτ Γου-
άιατ, Μπράιαν Ινο, Λόρι Αντερ-
σον, King Crimson και Creedence 
Clearwater Revival, στη λογοτε-
χνία από τους ντανταϊστές, τον 
Καρλ Σουίτερς και τον Ε.Ε. Κά-
μινγκς, στα εικαστικά από τους 
Γιόζεφ Μπόις και Αντι Γουόρχολ. 
Από το 1974 ο Λέντινς, αφοσιωμέ-
νος στη μουσική, νεαρός φοιτη-
τής αρχιτεκτονικής, διοργάνωνε 
πειραματικές ντισκοτέκ-διαλέξεις 
παρότι οι ξένοι δίσκοι με πληρο-
φορίες για μουσικούς ήταν εξα-

φανισμένοι, σε μια περίοδο που 
ο ασφυκτικός ηγεμονικός ρόλος 
της Σοβιετικής Ενωσης στη Λε-
τονία και οι ιδεολογικές δομές 
του επίσημου κράτους απέκλει-
αν κάθε «δυτική, καπιταλιστική 
προπαγάνδα». Οι πρώτες σοβιε-
τικές ντισκοτέκ και χορευτικές 
εκδηλώσεις δυτικού τύπου ευ-
ημερούσαν στα ’80s. Τότε ο Λέ-
ντινς, πρωτοπόρος των ντίσκο, 
δραστηριοποιήθηκε ως dj, πα-
ραγωγός εκδηλώσεων. Από το 
1976 επίσης είχε ηχογραφήσει 
προετοιμασμένο πιάνο. Ωστόσο 
Μπόικο και Λέντινς από το 1973 
(συμμαθητές σε γυμνάσιο της Ρί-
γα) είχαν αντικαθεστωτική δράση 
εκδίδοντας περιοδικό με πειραμα-
τικά κείμενα με τρόπο samizdat 
και αναπαρήγαν λογοκριμένες, 
αντεργκράουντ εκδόσεις που τις 

διοχέτευαν στο κοινό χέρι χέ-
ρι. Εγραψαν το μοντερνιστικού 
ύφους μυθιστόρημα παραλόγου 
«ZUN». Οταν η δράση τους έγι-
νε αντιληπτή από τους επόπτες 
ιδεολογίας, η KGB με έφοδο στα 
σπίτια τους κατάσχεσε τα έντυπα. 
Το samizdat χρησιμοποιούνταν 
ευρέως από τους συγγραφείς του 
σοβιετικού μπλοκ. Ουσιαστικά 
αυτοεξέδιδαν γραπτά τους ανα-
παράγοντάς τα με καρμπόν σε 
γραφομηχανές, ή τυπώνοντάς τα 
στις νυχτερινές βάρδιες των τυ-
πογραφείων. Ανάλογα εξέδιδαν 
και διένειμαν και τη μουσική τους 
σε κασέτες. Ηχογραφούσαν αυτο-
σχέδια σε μαγνητοταινίες στην 
ντισκοτέκ Cosmos (σφραγίστηκε 
το 1983 από το καθεστώς λόγω 
της «επιζήμιου» χαρακτήρα της) 
και στο στούντιο-σπίτι Seque του 
Λέντινς. Την περίοδο 1985-1989 
τρίτο βασικό μέλος της ομάδας 
ήταν η Ινγκουνα Σέρνοβα, επαγ-
γελματίας μουσικός, χωρίς ωστό-
σο ποτέ το γκρουπ να χάσει τον 
ερασιτεχνικό του χαρακτήρα.

Η εποχή Γκορμπατσόφ
Οι μεταρρυθμίσεις του Γκορ-

μπατσόφ από το 1985 διαμόρφω-
σαν σε ένα βαθμό κλίμα ανοχής 

για να εκφραστεί η αιρετική καλ-
λιτεχνική άποψή τους. Παρά τους 
περιορισμούς που συνέχιζαν σα-
φώς μειωμένοι, εισήγαγαν πρω-
τοπορία, φιλοσοφίες, Ζεν Βουδι-
σμό, μεταμοντέρνα αισθητική. Οι 
ίδιοι ονόμασαν το κίνημά τους 
«Κατά Προσέγγιση Τέχνη» πα-
ραπέμποντας σε μια τέχνη σχε-
τιζόμενη κυρίως με την καθημε-
ρινότητα, που δεν διαχωρίζεται 
από τη ζωή, αλλά και στα θολά 
όρια των ειδών τέχνης. Η μπάντα 
διαλύθηκε το 1989, χρονιά της 
μεγάλης αναταραχής της Σοβιε-
τικής Ενωσης, δύο χρόνια πριν 
από την ανεξαρτητοποίηση της 
Λετονίας. Εκτοτε, Μπόικο και 
Λέντινς ακολούθησαν προσω-
πική πορεία. 

Οι NSRD είναι μέρος ενός 
έθνους που σφραγίζεται από μια 
έντονη αντίφαση: βαθιά παραδο-
σιακό και ταυτόχρονα αναζωογο-
νητικά προοδευτικό. Το έδαφος 
της Λετονίας, χώρας της διατή-
ρησης της εθνικής ταυτότητας 
κόντρα στις ξένες επιρροές, όπου 
παραδοσιακό τραγούδι και χορός 
κυριαρχούν (οι εορτασμοί τους 
αναγνωρισμένοι από την Unesco 
ως αριστούργημα προφορικής, 
άυλης κληρονομιάς), «έπλασε» 
τους NSRD.  

Στην επανέκδοση του αρι-
στουργηματικού δίσκου βινυλί-
ου-συλλογής τους «Workshop 
For The Restoration Of Unfelt 
Feelings» με αφορμή την έκθε-
ση στο Βίλνιους (πρώτη έκδοση: 
Stroom, 1987) ακούμε εξαιρετικές 
συνθέσεις με θαυμάσια φωνητι-
κά. Κάθε κομμάτι από τα δώδεκα 
και ένας διαφορετικός ηχητικός, 
μουσικός κόσμος. 

Κανένα κομμάτι δεν θυμίζει 
το προηγούμενο. Ηλεκτρονική, 
μίνιμαλ, άμπιεντ, αβανγκάρντ, 
art rock, krautrock, musique 
concrete, synth pop, ψυχεδέ-
λεια, new wave, post punk, world 
music με ανατολικές επιρροές, δι-
αδέχονται η μία την άλλη ή μπλέ-
κουν ευφυώς η μία στην άλλη και 
συνθέτουν το μοναδικής ομορ-
φιάς και ονειρικής ατμόσφαιρας 
ακαταμάχητο μουσικό σύμπαν 
των NSRD. Μια συναρπαστι-
κή μουσική (και όχι μόνο) ιστο-
ρία για τη λαχτάρα, τη μοναξιά, 
τα ταξίδια, την ελευθερία, τους 
ανοιχτούς ορίζοντες, τις μετα-
μορφωτικές συναντήσεις και τα 
συναισθήματα.

Η Στέλλα Καλλέ ζει και εργάζεται 
στη Θεσσαλονίκη ως εκπαιδευτι-
κός στην πρωτοβάθμια εκπαίδευ-
ση. Εχει σπουδάσει Αρχαιολογία, 
Παιδαγωγική και είναι διδάκτωρ 
της Διδακτικής της Ιστορίας. Μιλά-
ει πέντε ξένες γλώσσες και στον 
ελεύθερο χρόνο της ασχολείται με 
την κεραμική και τη συγγραφή. 
Το τελευταίο της βιβλίο είναι «Το 
σ’ αγαπώ που δεν είπα», από τις 
εκδόσεις ΕΞΗ.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Βιβλία παιδικά που διαβάζω στον 
τρίχρονο γιο μου και το «Τραγούδι 
του Σόλομον», της Τόνι Μόρισον.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιάβασα πριν από λίγους μήνες το 
βιβλίο «Ο κήπος του χειμώνα» της 
Κρίστιν Χάνα και με συγκλόνισε η 
περιγραφή της πολιορκίας του Λέ-
νινγκραντ. Ηταν ένα θέμα άγνωστο 
για μένα.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Βρίσκω «μπελά» μόνο όταν ένα βι-
βλίο δεν με ελκύει αναγνωστικά και 
το θεωρώ χάσιμο χρόνου. Ευτυχώς, 
δεν νιώθω πια ένοχη όταν παρατάω 
ένα βιβλίο.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Πολυθρόνα που απλώνεις τα πόδια 

σου δίπλα σε παράθυρο, ησυχία και 
κατάλληλος φωτισμός πάνω ακρι-
βώς στις σελίδες του βιβλίου.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνί-
ας που προτιμάτε και άλλα που 
αποφεύγετε; 
Η αλήθεια είναι ότι αποφεύγω τα 
βιβλία επιστημονικής φαντασίας 
και τις πολύ ρομαντικές ιστορίες 
και αγαπώ με πάθος τον μαγικό ρε-
αλισμό.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Με συγκινεί η πτώση των ηρώων, 
τα καθημερινά τους πάθη, η δύνα-
μη της συγχώρεσης, η ανεξάντλητη 
προσπάθεια επιβίωσης.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βιβλίο 
που θα θέλατε να γίνει ταινία;
Ανήκω στην κατηγορία εκείνη των 
αναγνωστών που δεν θέλουν τα 
βιβλία να γίνονται ταινίες, γιατί 
χάνουν κάτι από τη μαγεία τους. 
Ωστόσο, από τα βιβλία που διάβα-
σα τον τελευταίο χρόνο θα επέλεγα 
«Το Αηδόνι» της Κρίστιν Χάνα. Νο-
μίζω ότι από αυτό το βιβλίο λάτρε-
ψα και τη συγγραφέα.
 
Από πού εμπνευστήκατε την ιστο-
ρία του βιβλίου σας «Το σ’ αγαπώ 
που δεν είπα»;
Η ιστορία είναι εξ ολοκλήρου αλη-
θινή, δεν αποτελεί προϊόν μυθο-
πλασίας. Προτιμώ τις αληθινές 
ιστορίες, γιατί με συναρπάζει η 
πολυπλοκότητα της ανθρώπινης 
σκέψης και δράσης. Υπάρχει άραγε 
καλύτερη έμπνευση από τις εκπλή-
ξεις που μας επιφυλάσσει η ίδια 
η ζωή;
 
Πώς παρουσιάζονται οι μάνες στην 
ιστορία σας; 
Παρουσιάζονται ως υποταγμένες 
στις δύσκολες συνθήκες της ζωής 
τους, σχεδόν άβουλες, μερικές φο-
ρές σκληρές ή βάναυσες. Ταυτό-
χρονα όμως είναι συγχωρητικές, 
ακαταπόνητες και δοτικές, όπως οι 
περισσότερες μητέρες του κόσμου. 
Το βιβλίο πραγματεύεται το τραύ-
μα της απόρριψης και της αποδο-
χής και οι μάνες παίζουν σε αυτό 
πρωταγωνιστικό ρόλο.

ΣΟΦΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΥ  
Aγνωστες λέξεις  
Εκδ. Πόλις, σελ. 104  

 
Σε ένα διαμέρισμα λαμβάνει χώρα 
μια τριμερής καλλιτεχνική πα-
ράκρουση. Οι τυφλοί γονείς γε-
μίζουν τους τοίχους με πίνακες 
μιας τερατώδους ζωγραφικής τε-
χνοτροπίας, οράματα οφθαλμών 
άγνωρων στις διαστάσεις του κό-
σμου και της ανθρώπινης φυσι-
ολογίας, ενώ ο γιος καλύπτει κά-
θε εναπομείνασα επιφάνεια με 
κίτρινα χαρτάκια, όπου σημει-
ώνει λέξεις δικής του επίνοιας, 
αδυνατώντας και ο ίδιος να τους 
προσδώσει το παραμικρό νόημα. 
Αυτό το διαμέρισμα επισκέπτεται 
κάθε Πέμπτη η ηρωίδα του βιβλί-
ου, ξαδέλφη του γλωσσοπλάστη, 
για να κάνει γενική καθαριότητα. 
Ωστόσο, σύντομα ο ψυχισμός της 
λυγίζει από την εσώκλειστη πα-
ράνοια. Η «υπερρεαλιστική μά-
στιγα» στους τοίχους σε συνδυ-
ασμό με τις άγνωστες λέξεις στα 
κίτρινα χαρτάκια του ξαδέλφου 
της, που «ξεχείλιζαν από μέσα του 
μία μία σαν σταγόνες ορού που 
προσπαθεί, αλλά δεν καταφέρνει, 
να σε κρατήσει στη ζωή», έφε-
ραν στην επιφάνεια μια απωθη-
μένη ενοχή. Ως μεταφράστρια και 
συγγραφέας η Σοφία Αυγερινού 

(Αθήνα, 1975) έχει καλλιεργήσει 
μια στέρεη σχέση με τη γλώσσα. 
Αυτή η αμφίστομη σχέση στήρι-
ζε και το εξαιρετικό μυθιστόρημά 
της «Ο άλλος Λάζαρος» (Νεφέλη, 
2014), μια αλληγορία για την Ελ-
λάδα της οικονομικής κρίσης, με 
διακριτές διακειμενικές νύξεις. 
Στην πρόσφατη 
νουβέλα κυριαρ-
χούν τα αδιέξοδα 
και οι περιορισμοί 
των λέξεων. Οταν 
η ηρωίδα έρχε-
ται αντιμέτωπη 
με την άγνωστη 
γλώσσα του ξα-
δέλφου της, βι-
ώνει τη βίαιη δι-
ασάλευση του 
κόσμου της, όπου 
αγωνιούσε να επι-
βάλει μια επισφα-
λή, όπως φάνηκε, 
τάξη. Με όση μα-
νία και αν καθάριζε το παραλο-
γισμένο διαμέρισμα, έβλεπε σε 
αδιόρατους αρμούς να απλώνε-
ται «μαυριδερή λέρα», ένα λερό 
ρυάκι, ενώ ο αέρας την έπνιγε με 
την απόπνοια υγρού χώματος.   

Ενα ενδιαφέρον στοιχείο της 
αφήγησης είναι η μέριμνα της 
ηρωίδας να αποδώσει την ιστο-
ρία της με τη μεγαλύτερη δυνατή 

ακρίβεια. Μοιάζει να απευθύνε-
ται σε έναν φιλύποπτο ανακρι-
τή, τις υποτιθέμενες ενστάσεις 
του οποίου πασχίζει να άρει. Την 
προσπάθειά της για μια αξιόπιστη 
μαρτυρία υπονομεύει η γλωσσική 
πάθηση του ξαδέλφου της, που 
βαθμιαία μολύνει και την ίδια. 

Η γραμματική της 
παραλογιζόταν. 
«Ποιο μέρος του 
λόγου να μιλή-
σει για το μέρος 
εκείνο που πρέ-
πει εγώ να πω». 
Από ένα σημείο 
και μετά αρχίζει 
να φοβάται πως 
η ανεύρετη λέ-
ξη, για χάρη της 
οποίας ο ξάδελ-
φός της καταβυθι-
ζόταν στην άβυσ-
σο μιας αμίλητης 
γλώσσας, βρισκό-

ταν στα δικά της χείλη, σοβού-
σε στα σπλάχνα της. «Ισως να 
ξέρω εγώ ποια είναι η λέξη [...]. 
Ισως η λέξη να είναι στα χείλια 
μου. Ή στα χέρια μου. Ή κάπου 
μέσα μου».  

Η αφηγήτρια κινδυνεύει δι-
αρκώς να γείρει τελεσίδικα στον 
γλωσσικό γκρεμό, παρασυρμέ-
νη από «την καταιγίδα των λαν-

θασμένων λέξεων», που αχού-
σε στον νου της. Παρ’ όλα αυτά, 
συμμερίζεται τη λεκτική αγωνία 
του ξαδέλφου της με μητρική 
έγνοια, επιστρατεύοντας, θαρ-
ρείς, τη μαιευτική της ιδιότητα, 
σαν να πάλευε να φέρει σε αίσιο 
πέρας έναν δύσκολο τοκετό. Μέ-
σα από τα φρικιαστικά ψελλίσμα-
τα της αγλωσσίας, ένα οδυνηρό 
μουρμουρητό, διάστικτο από βρα-
χνούς σπασμούς, «λυγμικά ψελ-
λίσματα» και ανατριχιαστικούς 
φθόγγους, που προσιδίαζαν σε 
ρόχθο, μοχθούσε να ανασύρει 
ένα κομματιασμένο χειρόγραφο.  

Παρά την πεποίθηση της ηρω-
ίδας πως οι λέξεις είναι «σκέτη 
απάτη», μια προδικασμένη απο-
τυχία, η Αυγερινού μετακινείται 
σοφά προς τον απώτατο προορι-
σμό των λέξεων, τον ρυθμό. Εκεί 
όπου η έλλογη γλώσσα σιγούσε, 
αντηχούσαν αρμονίες. Οι άγνω-
στες λέξεις, ένα απονενοημένο 
γλωσσικό διάβημα, μπορεί να συ-
νέθεταν ένα ποίημα ή μια μυστι-
κή μελωδία. Φέρνοντας τη γραφή 
της αντιμέτωπη με τις ανεκρίζω-
τες δυσαρμονίες της γλώσσας, η 
Αυγερινού κατάφερε να φθάσει 
επέκεινα του νοήματος, εκεί όπου 
οι φθόγγοι μεταστοιχειώνονται σε 
νότες και οι φράσεις μεταφράζο-
νται σε μουσική.  

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ    

Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Διάλεκτος δωματίου    

Πρωτοπορία στη Λετονία τον καιρό της περεστρόικας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Εκθεση-φόρος τιμής 
για την καλλιτεχνική 
ομάδα NSRD: Εργα-
στήριο για την Αποκα-
τάσταση των Αισθητών 
Συναισθημάτων.

Με αφορμή την έκθεση επανακυκλοφόρησε η αριστουργηματική συλλο-
γή τους «Workshop For The Restoration Of Unfelt Feelings» (πρώτη έκδοση: 
Stroom, 1987), η οποία περιλαμβάνει εξαιρετικές συνθέσεις με θαυμάσια 
φωνητικά. Κάθε κομμάτι και ένας διαφορετικός μουσικός κόσμος.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΣΤΕΛΛΑ ΚΑΛΛΕ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Ο 69χρονος Λουντοβίκο Εϊνάουντι 
είναι ένας από τους πιο δημοφι-
λείς και αγαπητούς συνθέτες ορ-
χηστρικής μουσικής στον κόσμο 
και η αποδοχή του αγγίζει τα όρια 
λαοφιλίας των μεγάλων ποπ σταρ. 
Kάθε του δισκογραφική κυκλο-
φορία στριμάρει στις πλατφόρ-
μες σε αριθμούς πρωτόγνωρους. 
Στους χώρους όπου εμφανίζεται 
τα εισιτήρια εξαντλούνται, ενώ 
γεμίζει χώρους, όπως για παρά-
δειγμα το Royal Albert Hall και 
την Οπερα του Σίδνεϊ για πολ-
λές συνεχόμενες παραστάσεις. 
Ομως κι αυτός δεν έχει γλιτώσει 
από τον κανόνα, που λέει ότι η 
επιτυχία γεννάει την καχυποψία 
και ότι η μεγάλη επιτυχία κάποιες 
φορές τη μικροπρέπεια και την 
κακεντρέχεια. 

Η μουσική του πολλές φορές 
συνοδεύεται έντονα από αρνητι-
κές κριτικές και αντιδράσεις από 
τους μουσικοκριτικούς, ιδιαίτερα 
της κλασικής μουσικής, που ανα-
ζητούν πιο σύνθετες απολαύσεις. 
Για το απαιτητικό ακροατήριο ο 
ίδιος είναι ένας περιορισμένος δε-
ξιοτεχνικά πιανίστας και οι μελω-
δίες του φτωχές. Για το ευρύτερο 
κοινό, όμως, που τον ακολουθεί 
με ευλάβεια, οι μελωδίες του και η 
μουσική του έχουν τη δύναμη να 
το ταξιδεύουν. Ο ίδιος παραδέχε-
ται ότι η έντονη αρνητική κριτική 
που συνοδεύει κάποιες φορές τις 
δουλειές του τον ενοχλεί, όμως 
έχει μεγάλη εμπιστοσύνη στην 
τέχνη του γιατί ξέρει ότι έφτασε 
σε αυτό το σημείο ύστερα από 
πολλά χρόνια αναζήτησης. 

Τον βλέπω από την κάμερα 
του zoom στην οθόνη του υπο-
λογιστή μου μέσα στο στούντιο-
γραφείο του, φορώντας καπέλο 
και έχοντας δίπλα τον καφέ του. 
Τον καλημερίζω 
και τον ευχαρι-
στώ που δέχτηκε 
να μιλήσουμε τέ-
τοια πρωινή ώρα, 
με αφορμή την 
κυκλοφορία του 
καινούργιου του 
δίσκου «Summer 
Portraits». Φα-
ντάζομαι ότι γι’ 
αυτόν είναι μια 
παραγωγική και 
δημιουργ ική 
ώρα. «Η έμπνευ-
ση με επισκέ-
πτεται πιο εύ-
κολα αργά το 
απόγευμα και 
κάποιες φορές 
νωρίς το βράδυ. 
Είμαι πρωινός τύπος και κάθο-
μαι στο πιάνο μου από το πρωί. 
Νιώθω όμως ότι η ενέργεια αυτή 
την ώρα ίσως είναι περισσότερη 
από αυτήν που χρειάζομαι. Αργά 
το απόγευμα και νωρίς το βράδυ 
είναι που είμαι πιο δεκτικός στην 
έμπνευση».

Η ιστορία του Εϊνάουντι και 
της οικογένειάς του συναντιέται 
με τη μεγάλη ιστορία της σύγ-
χρονης Ιταλίας. Ο ένας παππούς 
του, από την πλευρά του πατέρα 
του, ο Λουίτζι Εϊνάουντι, ήταν ο 
αξιοσέβαστος πρόεδρος της Ιτα-
λικής ∆ημοκρατίας από το 1948 
μέχρι το 1955. Ο πατέρας του, 
Τζούλιο Εϊνάουντι, ήταν εκδό-
της και δούλεψε με συγγραφείς 
όπως ο Ιταλο Καλβίνο και ο Πρί-
μο Λέβι. Η μητέρα του, η Ρενάτα 
Αλντροβάντι, ήταν μουσικός και 
φρόντισε με τον καλύτερο τρόπο 
για την καλλιέργεια και την αγω-
γή του γιου της. Ο δε παππούς 

του –από την πλευρά της μητέ-
ρας του–, ο Γουόλντο Αλντροβά-
ντι, ήταν μαέστρος και το 1932 
αυτοεξορίστηκε από την Ιταλία 
και κατέληξε στην Αυστραλία, 
όπου έζησε μέχρι το τέλος της 
ζωής του χωρίς να δει ξανά την 
οικογένειά του. Αυτό είναι και το 
κομμάτι που ανοίγει το άλμπουμ 
– προσωπικά μου θυμίζει αρκετά 
το «Baba O Riley» των Who. ∆εν 
του το λέω, αν και ξέρω ότι λα-
τρεύει την ποπ και το ροκ.

 
Ο παππούς, ο Μουσολίνι και 
η Αυστραλία: «Το Rose Bay, 
που είναι και ο τίτλος του κομ-
ματιού που ανοίγει το “Summer 
Portraits”, το έγραψα όταν βρι-
σκόμουν στο Σίδνεϊ αντλώντας 
έμπνευση από τη γειτονιά του 
Rose Bay όπου έζησε ο παππούς 
μου όταν παραιτήθηκε από διευ-
θυντής ορχήστρας στην Ιταλία, 
αγνοώντας την τότε απόφαση του 
φασιστικού κόμματος που κυβερ-
νούσε το 1932, που υποχρέωνε 
τους μουσικούς να ανοίγουν τα 
κονσέρτα με τον ύμνο του. Εγκα-
τέλειψε την Ιταλία, αφού πήγε 
πρώτα στο Λονδίνο και από εκεί 
στην Αυστραλία. ∆εν επέστρεψε 
ποτέ γιατί τα πράγματα εξελίχθη-
καν ακόμη χειρότερα, μετά ήρθε 
ο πόλεμος και μετά αρρώστησε 
και έφυγε από τη ζωή. Η Αυστρα-
λία ήταν ανέκαθεν συνδεδεμένη 
για μένα με τις ιστορίες του παπ-
πού μου. Στην πραγματικότητα η 
μουσική η ίδια είναι συνδεδεμένη 
με αυτόν τον άνθρωπο, που δεν 
συνάντησα ποτέ στη ζωή μου».

 
Μεσογειακό καλοκαίρι: «Τα 
“Summer Portraits” είναι όλες οι 
αναμνήσεις που έχω εγώ από τα 
καλοκαίρια της ζωής μου, κυρίως 
όμως τα καλοκαίρια της παιδικής 
μου ηλικίας. Σε αυτά ανακάλυψα 

τις φιλίες και πώς 
λειτουργούν οι 
ανθρώπινες σχέ-
σεις. Ανακάλυψα 
το αίσθημα της 
ελευθερίας, αλ-
λά και την πρώτη 
μου αγάπη. Ανα-
κάλυψα τη χαρά 
που σου χαρίζει 
το καλοκαιρινό 
φως και τι σημαί-
νει να παθαίνεις 
έγκαυμα από τον 
ήλιο. Ανακάλυψα 
τις γεύσεις που 
με ακολουθούν 
ακόμη και σήμε-
ρα σε όλη μου τη 
ζωή. Και μετά με-
γαλώνεις και τα 

καλοκαίρια εξακολουθούν να εί-
ναι όμορφα, αλλά δεν καίγεσαι 
πια από τον ήλιο, δεν πέφτεις 
από το ποδήλατο και δεν συνα-
ντάς την πρώτη σου αγάπη, για-
τί κατά πάσα πιθανότητα είσαι 
παντρεμένος. Ο,τι κι αν έχω κά-
νει μέχρι σήμερα συνδέεται με 
αυτές μου τις αναμνήσεις, εκεί 
επιστρέφω. Συναισθηματικά για 
μένα αυτή είναι η πιο πλήρης 
μου εμπειρία. Είναι η σπίθα και 
η ουσία της μουσικής μου».

 
Η Μαρία Κάλλας: «Ενα από τα 
κομμάτια του άλμπουμ έχει τον 
τίτλο “Μαρία Κάλλας”. Είναι μια 
πολύ απλή ιστορία. Οταν βρίσκο-
μαι έξω από το στούντιό μου και 
μου έρθει μια ιδέα ή μια μελωδία, 
σημειώνω στο τηλέφωνό μου την 
τοποθεσία που βρισκόμουν εκεί-
νη τη στιγμή. Βρισκόμουν λοιπόν 
στο Μιλάνο στο θέατρο όταν αυ-
τοσχεδίαζα αυτή τη μελωδία στο 

πιάνο. Το σημειώνω στο κινητό 
μου και ο γεωεντοπισμός μού δεί-
χνει ότι έξω από το θέατρο η πλα-
τεία ονομάζεται Μαρία Κάλλας. 
Το βάζω λοιπόν σαν τίτλο εργα-
σίας. Αυτή η σύνθεση έχει κάτι 
που μοιάζει με άρια από όπερα, 
το σημείο αυτό το παίζει το τσέλο 
και έτσι έλεγα στον τσελίστα μου 
“πάμε πρόβα το κομμάτι Μαρία 
Κάλλας”. Και έτσι ακριβώς έμει-
νε. Μοιάζει με άρια, μία σοπράνο 
μπορεί να το τραγουδήσει κι είναι 
κι ένας ωραίος φόρος τιμής σε μια 
ερμηνεύτρια και σε μια γυναίκα 
που αγαπώ από την παιδική μου 
ηλικία, από τότε που η μητέρα 
μου μού έπαιζε στο σπίτι  ηχο-
γραφήσεις της Μαρίας Κάλλας».

 
Τι είναι το νέο άλμπουμ: «Το 
προηγούμενο ήταν για σόλο πιά-
νο που σημαίνει ότι οτιδήποτε κι 
αν δοκιμάσεις να αλλάξεις, στο 
τέλος μένει το χρώμα που βγά-
ζει το πιάνο, ακόμη κι αν κάθε 
χρώμα έχει τις αποχρώσεις του. 
Στο “Summer Portraits” ήθελα 
να κάνω κάτι διαφορετικό, ήθελα 
να νιώσω ελεύθερος να εξερευ-
νήσω ολόκληρη την παλέτα των 
χρωμάτων, ακόμη και μέσα στο 
ίδιο κομμάτι. Αυτό το άλμπουμ 
είναι πολύ περισσότερο δουλε-
μένο με τη λογική που έχουν τα 
τραγούδια σε ένα ποπ άλμπουμ: 
ενορχηστρώνεις την ίδια στιγμή 
που ηχογραφείς και αργότερα με 
τους μουσικούς προσθέτεις το 
ένα επίπεδο πάνω από το άλλο, γι’ 
αυτό και το ηχητικό αποτέλεσμα 
θυμίζει και λίγο καλειδοσκόπιο».

 
Γιατί ένα κομμάτι τιτλοφορεί-
ται Pathos: «∆εν είναι η πρώτη 

φορά που χρησιμοποιώ μια ελ-
ληνική λέξη σε μια μου σύνθε-
ση. Είχα συνθέσει ένα κομμάτι 
με τίτλο Eros (σ.σ. από το “Night 
book” του 2009), όπως και ένα 
άλλο με τίτλο Logos (σ.σ. από το 
“Elements” του 2015). Οταν έγρα-
φα αυτή τη μουσική υπέφερα, 
αλλά υπήρχε ομορφιά. Μπορεί 
ένα συναίσθημα να είναι μαρτύ-
ριο, όμως ταυτόχρονα σε κάνει να 
αισθάνεσαι υπέροχα. Ενα τέτοιο 
συναίσθημα ένιωθα γράφοντας, 
υπήρξε πάθος σε αυτή τη μουσι-
κή, όπως λέμε, και θεώρησα σω-
στό να ονομάσω το κομμάτι έτσι 
ακριβώς: Πάθος. Περιλαμβάνει 
και την εμπειρία του μαρτυρίου».

 
Η συνεργασία του με την 
Greenpeace: «Η εμπειρία ήταν 
μοναδική και θα το έκανα ξα-
νά. Ξέρω ότι δεν μπορώ να αλ-
λάξω τον κόσμο εντελώς, αλλά 
πιστεύω επίσης ότι όταν κάνεις 
μουσική, όταν μαγειρεύεις, όταν 
σχεδιάζεις σαν αρχιτέκτονας εκ-
φράζεις κάποιες ιδέες που έχουν 
ένα όραμα για τον κόσμο. Κάνο-
ντας μουσική δημιουργώντας, 
ξέρω ότι μοιράζομαι με τους αν-
θρώπους που έρχονται στις πα-
ραστάσεις μου κάτι κοινό – και 
αφορά το πώς νιώθουμε για το 
περιβάλλον, για την ισότητα και 
για τη δημοκρατία. Ξέρω ότι δεν 
έχω τη δύναμη του Ελον Mασκ, 
αλλά ξέρω ότι η μουσική έχει μια 
δύναμη από μόνη της. Πιστεύω, 
για παράδειγμα, ότι καλλιτέχνες 
όπως οι Coldplay έχουν αυτό το 
μήνυμα της αγάπης το οποίο το 
μοιράζονται με τους ακροατές 
τους σε όλο τον κόσμο, που νο-
μίζω ότι είναι πανέμορφο».

Η έμπνευση
έρχεται κάθε
απόγευμα
Ο Λουντοβίκο Εϊνάουντι μιλάει στην «Κ»

για τα καλοκαίρια που έκανε μουσική

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΜΟΥΧΤΑΡΙΔΗ 1955

Γεννιέται στο Τορίνο. Σπου-
δάζει μουσική στο Μιλάνο 
υπό την επίβλεψη του Λου-
τσιάνο Μπέριο. 
 

1988
Kυκλοφορεί το πρώτο προ-
σωπικό άλμπουμ του με τίτ-
λο Einaudi.
 

1996
Kυκλοφορεί το άλμπουμ 
«Le Onde» (Τα κύματα), 
εμπνευσμένο από το μυ-
θιστόρημα της Βιρτζίνια 
Γουλφ.
 

2011
H μουσική του για τη γαλ-
λική ταινία «Intouchable» 
(«Αθικτοι»), με το κομμάτι 
«Fly», κάνει μεγάλη αίσθη-
ση σε ολόκληρο τον κόσμο. 
 

2013
Tο άλμπουμ «In A Time 
Lapse» κυκλοφορεί από τη 
δισκογραφική εταιρεία κλα-
σικής μουσικής Decca.
 

2015
Συμμετέχει και υποστη-
ρίζει την καμπάνια της 
Greenpeace με τίτλο «Save 
the Arctic», παίζοντας μια 
σύνθεσή του στην Αρκτική 
πάνω σε ένα κομμάτι πά-
γου, που μετά βίας χωράει 
τον ίδιο και το πιάνο του. 
Η δράση βιντεοσκοπείται.
 

2020
Γράφει τη μουσική για 
δύο πολύ σπουδαίες ται-
νίες, που θα βρεθούν και 
στα Οσκαρ: «Πατέρας» του 
Φλοριάν Ζέελερ (Ολίβια 
Κόλμαν, Αντονι Χόπκινς) και 
«Nomadland» της Κλόι Ζάο 
(Φράνσις ΜακΝτόρμαντ). 

«Στο “Summer Portraits“ 
ήθελα να εξερευνήσω ολό-
κληρη την παλέτα των χρω-
μάτων, ακόμη και μέσα στο 
ίδιο κομμάτι», αναφέρει 
ο Λουντοβίκο Εϊνάουντι. 

Ο Λουντοβίκο Εϊνάουντι εξομολογείται στην «Κ» ότι η μουσική για τον ίδιο είναι συνδεδεμένη με τον 
παππού του, ο οποίος ως διευθυντής ορχήστρας είχε συγκρουστεί με το καθεστώς Μουσολίνι και είχε δι-
αφύγει στο εξωτερικό. «∆εν τον συνάντησα ποτέ στη ζωή μου», λέει ο Ιταλός συνθέτης.

Η μελωδία
της ζωής του

Τα «Summer Portraits» 
είναι οι αναμνήσεις που 
έχω από τα καλοκαίρια, 
κυρίως από την παιδική 
μου ηλικία. Ο,τι κι αν 
έχω κάνει μέχρι σήμερα 
συνδέεται με αυτές μου 
τις αναμνήσεις. Είναι
η σπίθα και η ουσία
της μουσικής μου.

Είχα συνθέσει ένα κομ-
μάτι με τίτλο Eros και 
ένα άλλο με τίτλο Logos. 
Οταν έγραφα το Pathos 
υπέφερα, αλλά υπήρ-
χε ομορφιά και θεώρη-
σα σωστό να ονομάσω 
το κομμάτι έτσι: Πάθος. 
Περιλαμβάνει και την 
εμπειρία του μαρτυρίου.
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Το 2024 συμπληρώθηκαν πενή-
ντα χρόνια από την τουρκική 
εισβολή στην Κύπρο και είκοσι 
χρόνια από την ένταξη της νή-
σου στην Ευρωπαϊκή Ενωση. 
Με αφορμή αυτή τη διπλή επέ-
τειο –μια τραγική και μια εξόχως 
θετική–, ένας νέος αγγλόφωνος 
συλλογικός τόμος, που φέρει τη 
σφραγίδα δύο εκ των σημαντικό-
τερων ευρωπαϊκών think tanks, 
του Wilfried Martens Centre for 
European Studies και του Ιδρύ-
ματος Konrad Adenauer, έρχεται 
να φωτίσει πτυχές του κυπρια-
κού ζητήματος – και όχι μόνο. 
Η επιμέλεια της έκδοσης ανήκει 
στον αναπληρωτή καθηγητή του 
Τμήματος Πολιτικής Επιστήμης 
και ∆ιεθνών Σχέσεων του Πανε-
πιστημίου Πελοποννήσου Αντώ-
νη Κλάψη, εμβριθή μελετητή του 
Κυπριακού και συγγραφέα πολυ-
άριθμων μελετών γύρω από την 
ελληνική εξωτερική πολιτική του 
20ού και του 21ου αιώνα.

Σκοπός του βιβλίου δεν είναι η 
εξαντλητική παρουσίαση και ανά-
λυση του Κυπριακού, έτσι όπως 
διαμορφώθηκε μετά το 1974, πό-
σο μάλλον η ενδελεχής καταγρα-
φή της πορείας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας από την τουρκική 
εισβολή έως τις ημέρες μας. Εξάλ-

λου, κάτι τέτοιο δεν θα μπορούσε 
να γίνει στο ασφυκτικό πλαίσιο 
ενός μόνο βιβλίου. Αντίθετα, πρό-
κειται για έναν πολυθεματικό τό-
μο, που επιχειρεί να προσεγγίσει 
κρίσιμα ζητήματα με διεπιστη-
μονική ματιά: Ιστορία, ∆ιεθνείς 
Σχέσεις, Νομική, Πολιτική και 
Οικονομία. Και στο σημείο αυτό 
ακριβώς εντοπίζεται η πρωτοτυ-
πία και η συνεισφορά ενός έργου 
που πράγματι απουσίαζε από τις 
ακαδημαϊκές βιβλιοθήκες. Εξάλ-

λου, το γεγονός ότι πρόκειται για 
αγγλόφωνη έκδοση –και μάλιστα 
ενός από τους πλέον καταξιωμέ-
νους εκδοτικούς οίκους διεθνώς, 
του Eburon Academic Publishers 
με έδρα την Ουτρέχτη– προσδίδει 
επιστημονικό βάρος στο όλο εγ-
χείρημα και καθιστά δυνατή την 
επαφή του διεθνούς αναγνωστι-
κού κοινού με ένα τόσο σύνθετο 
ζήτημα όπως είναι το Κυπριακό.

Οι συγγραφείς του βιβλίου 
–πανεπιστημιακοί καθηγητές, 
ερευνητές και πολιτικοί δρώντες– 
προσφέρουν μια πολυδιάστατη 
απεικόνιση του μωσαϊκού που 

συνθέτει τη σύγχρονη εικόνα της 
Κύπρου, έτσι όπως διαμορφώθη-
κε τα τελευταία πενήντα χρόνια. 
Επρόκειτο για μια περίοδο που 
ξεκίνησε με το πραξικόπημα της 
χούντας των Αθηνών κατά του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και μια 
επώδυνη εισβολή και κατοχή του 
38% της νήσου από τα τουρκικά 
στρατεύματα, που άφησε πίσω 
της δεκάδες χιλιάδες νεκρούς, 
πρόσφυγες και αγνοουμένους. 
Ηταν όμως και μια περίοδος ση-
μαντικών επιτευγμάτων για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, που παρά 
τα λάθη και τις παραλείψεις κα-

τάφερε όχι μόνο να ανασυγκρο-
τηθεί οικονομικά και κοινωνικά, 
αλλά και να καταγάγει μια σειρά 
από σημαντικές –και κάθε άλλο 
παρά αυτονόητες ή αναμενόμε-
νες– επιτυχίες στην εξωτερική 
πολιτική, με αποκορύφωμα βέ-
βαια την ένταξή της στην Ευρω-
παϊκή Ενωση.

Προσεγγίζοντας κριτικά τις 
εξελίξεις στην Κύπρο κατά την 
τελευταία πεντηκονταετία, οι 
συγγραφείς του τόμου –Αχιλλέας 
Αιμιλιανίδης, Χάρης Γεωργιάδης, 
Κωνσταντίνος ∆ελλής, Μαρίνα 
Ελευθεριάδου, Βασίλειος Καρα-

κάσης, Χρυσοβαλάντης Κασι-
ώνης, Αντώνης Κλάψης, Φοίβη 
Κουντούρη, Conrad Landis, Αγ-
γελος Συρίγος, Αννα Τριανταφυλ-
λίδου και Ευάνθης Χατζηβασιλεί-
ου– αναδεικνύουν τις πολιτικές, 
διεθνείς και νομικές διαστάσεις 
του κυπριακού ζητήματος όπως 
αυτό εξελίχθηκε την επαύριον 
της τουρκικής εισβολής και της 
συνεχιζόμενης κατοχής του βό-
ρειου τμήματος του νησιού και 
αναλύουν τις παρεμβάσεις που 
έγιναν με σκοπό την ανακούφι-
ση και την αποκατάσταση των 
εκτοπισθέντων. Παράλληλα, απο-

τιμούν τον ρόλο των Ηνωμένων 
Εθνών στις προσπάθειες επίλυ-
σης του κυπριακού ζητήματος, 
με έμφαση στο Σχέδιο Ανάν, 
εξετάζουν τη θέση της Κυπρια-
κής ∆ημοκρατίας στο σύγχρονο 
περιφερειακό και διεθνές περι-
βάλλον και παρουσιάζουν τις 
προσπάθειες των κυπριακών κυ-
βερνήσεων να ενισχύσουν τους 
δεσμούς της Λευκωσίας με την 
Ευρώπη και ευρύτερα τον δυτι-
κό κόσμο – όπως επισημαίνεται 
στο βιβλίο, επρόκειτο για μια 
ορθή στρατηγική που όμως υιο-
θετήθηκε όταν ήταν πλέον «αρ-
γά», μετά την καταστροφή του 
1974. Τέλος, το βιβλίο παραθέτει 
τους παράγοντες –τόσο εσωτε-
ρικούς όσο και διεθνείς– που κα-
θόρισαν την πορεία της κυπρια-
κής οικονομίας και εξετάζει τις 
πολλαπλές συνέπειες που είχε η 
εύρεση υδρογονανθράκων στην 
κυπριακή Αποκλειστική Οικονο-
μική Ζώνη (ΑΟΖ). 

Κλείνοντας, θα πρέπει για μία 
ακόμα φορά να εξαρθεί η πρωτο-
βουλία όλων των εμπλεκόμενων 
μερών –επιμελητή, συγγραφέων, 
εκδοτικού οίκου και επιστημο-
νικών ιδρυμάτων– να προχωρή-
σουν κατά τη συγκεκριμένη χρο-
νική συγκυρία σε μια νηφάλια, 
έντιμη και κυρίως επιστημονική 
αποτίμηση ενός περίπλοκου αλλά 
και συναισθηματικά φορτισμέ-
νου ζητήματος όσο το Κυπριακό.

 
Ο κ. Μανόλης Κούμας είναι επίκουρος 
καθηγητής στο Τμήμα Ιστορίας και 
Αρχαιολογίας του ΕΚΠΑ.

Μισός αιώνας κατοχή και επιτεύγματα
Πολυδιάστατη και διεπιστημονική προσέγγιση του μωσαϊκού που συνθέτει τη σύγχρονη εικόνα της Κύπρου

Η αγγλόφωνη έκδοση 
παρουσιάζει στο 
διεθνές αναγνωστικό 
κοινό όλες τις πτυχές 
του Κυπριακού, όπως 
διαμορφώθηκαν από 
το 1974 μέχρι σήμερα.

Το Βαρώσι, στο παραλιακό μέτωπο 
της κατεχόμενης Αμμοχώστου. Ο χρό-
νος εδώ δεν σταμάτησε το καλοκαίρι 
του ’74. Το συλλογικό έργο που επι-
μελήθηκε ο Αντώνης Κλάψης περι-
γράφει διεξοδικά όσα ακολούθησαν.

Του ΜΑΝΟΛΗ ΚΟΥΜΑ
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Στις 13 Φεβρουαρίου ο Κώστας Γα-
βράς έκλεισε τα 92. Οταν πριν 
από τρία χρόνια τον είχαμε συ-
ναντήσει στα Χανιά, όπου βρέ-
θηκε για να παραλάβει τιμητικό 
βραβείο από το τοπικό κινημα-
τογραφικό φεστιβάλ, τον είχα 
ρωτήσει αν σκέφτεται να γυρί-
σει άλλη ταινία. «Θα κάνω σί-
γουρα μία ακόμη», είχε πει τό-
τε και κράτησε την υπόσχεσή 
του. Η «Τελευταία πνοή», που 
κυκλοφορεί από την περασμέ-
νη Πέμπτη και στις ελληνικές 
αίθουσες, περιγράφει την ιστο-
ρία του Φαμπρίς (Ντενί Ποντα-
λιντές), ενός καταξιωμένου συγ-
γραφέα, τον οποίο κατακλύζει ο 
τρόμος του θανάτου ενόψει μιας 
κρίσιμης ιατρικής διάγνωσης. 
Τελικά, στον δρόμο του θα βρε-
θεί ο Ογκουστίν (Καντ Μεράντ), 
γιατρός στην υπηρεσία της πα-
ρηγορητικής ιατρικής, ο οποίος 
θα ξεκινήσει μαζί του ένα ενδι-
αφέρον φιλοσοφικό και συναι-
σθηματικό ταξίδι.

«Η συγκεκριμένη ιδέα με ενδι-
έφερε εδώ και χρόνια για λόγους 
αρχικά προσωπικούς: έχω φτά-
σει σε μια ηλικία που πρέπει να 
αντιμετωπίσω το πρόβλημα μια 
μέρα. Αλλωστε, σχεδόν όλοι οι 
παλιοί συνεργάτες, ηθοποιοί, τε-
χνικοί κ.ά. των ταινιών που έχω 
κάνει, έχουν φύγει· θα έρθει η 
σειρά μου. Επίσης με απασχολεί 
με ποιον απλό και ειρηνικό τρό-
πο μπορεί να φύγει κανείς, δίχως 
επεμβάσεις για να παρατείνουμε 
λίγο τη ζωή, κάτι που προσωπι-
κά το βρίσκω τελείως γελοίο. Οι 
άνθρωποι έχουμε, δυστυχώς, αυ-
τή την ιδέα της αιωνιότητας. Το 
βιβλίο (σ.σ. ομώνυμο της ταινί-
ας, των Ρεζίς Ντεμπρέ και δρος 
Κλοντ Γκραντζ) μου έδωσε σκη-
νές και χαρακτήρες. Εδειχνε τον 
τρόπο να αποφευχθεί αυτό που 
έχω ζήσει με κάποιο γνωστό μου, 

που έλεγε σε όλους στο νοσοκο-
μείο “μη με αφήνετε να φύγω”. 
Με ακολουθούσε καιρό αυτή η 
εικόνα», μας λέει ο Κώστας Γα-
βράς, τον οποίο συναντήσαμε 
προ λίγων μηνών στην Αθήνα.

Σε κάποιο σημείο της ταινίας 
του, ακούμε τον πρωταγωνιστή 
να παρατηρεί: «Στην πραγματι-
κότητα δεν μας απασχολούν οι 
χιλιάδες νεκροί των πολέμων 
που γίνονται σε όλο τον κόσμο, 
αλλά μας συγκλονίζει ο ένας, ο 
ετοιμοθάνατος που έχουμε μπρο-
στά μας». 

Ο Ελληνας σκηνοθέτης επι-
σημαίνει σχετικά: «Το χειρότερο 
πράγμα δεν είναι ο ίδιος ο θά-
νατος, αλλά ο φόβος γι’ αυτόν. 
Μαθαίνουμε να έχουμε φόβο για 
τον θάνατο. Από την άλλη, έχει 
αλλάξει πολύ ο τρόπος με τον 
οποίο τον αντιμετωπίζει ο δυ-
τικός άνθρωπος. Θυμάμαι όταν 
ήμουν νέος στο χωριό χτυπούσε 
η καμπάνα όλη τη μέρα όταν πέ-
θαινε κάποιος. Ολοι συνόδευαν 
τον νεκρό στην κηδεία, οι γυναί-
κες τον ξενυχτούσαν κ.λπ. Και 
στις πόλεις ακόμη, βάζαμε ένα 
μαύρο πανί μπροστά στο σπίτι 
για να δείξουμε ότι εκεί ήταν ο 
θάνατος. Αυτά έχουν τελειώσει».

Η σοφία των γερόντων
Η ταινία του, πάντως, ασχο-

λείται βασικά με όσα συμβαίνουν 
πριν να έρθει το τέλος, ανάμε-
σα στα οποία και ο τρόπος με 
τον οποίο αντιμετωπίζουμε τους 
ανθρώπους που έχουν ξεπερά-
σει πια τα λεγόμενα «παραγωγι-
κά» τους χρόνια. «Ενα πρόβλημα 
που μεγαλώνει είναι ότι έχουμε 
όλο και περισσότερους ηλικιω-
μένους. Πρόβλημα οικονομικό 
και συναισθηματικό. Υπολογί-
ζεται ότι σε 25-30 χρόνια στη 
Γαλλία θα έχουμε γύρω στους 
100.000 ανθρώπους άνω των 
100 ετών, σήμερα είναι περί-
που 30.000. Πλέον, στέλνουμε 

τους ηλικιωμένους σε κέντρα. 
Αν κανείς έχει τα οικονομικά 
μέσα σε κάποιο πιο πολυτελές 
ίδρυμα και οι υπόλοιποι σε κρα-
τικά με λιγότερες ανέσεις. Σαν 
να θέλουμε να απαλλαγούμε από 
τους “ενοχλητικούς” ηλικιωμέ-
νους. Παλιότερα, οι γεροντότε-
ροι έφερναν κάτι στην κοινω-
νία· μάθαιναν στους νέους. Οι 
νεότεροι πλέον νιώθουν ασφα-
λείς κατέχοντας τη γνώση μέσα 
στο κινητό που κρατούν στο χέ-
ρι τους. ∆εν έχουν ανάγκη την 
παλιά πείρα. Εγώ έζησα με έναν 
παππού, που πήρα και το όνο-
μά του, ο οποίος διαρκώς με δί-
δασκε: για τις μέλισσες, για τα 
φρούτα στα δέντρα. Μια μέρα 
έθαψαν τον νονό μου. Στο τέλος 
ο παπάς είπε μια τελευταία προ-
σευχή κι έδειξε τον ουρανό. Ο 
παππούς, όμως, μου έδειξε μόνο 
τον τάφο, χωρίς να πει τίποτα. 
Αυτή η εικόνα μού έμεινε. Χρό-
νια αργότερα, συνειδητοποίησα 
ότι αυτή ήταν μια συμβουλή, για 
να καταλάβω κάτι περισσότερο. 
Αυτό έδινε η ηλικία και ο σεβα-
σμός που απέπνεε».

Παρά το βαρύ και δύσκολο 
θέμα, η «Τελευταία πνοή» πα-
ραμένει στη μεγαλύτερη διάρ-
κειά της ανάλαφρη και παιγνι-
ώδης. «Ηθελα η προσέγγιση να 

είναι ελαφριά όπως οι συζητή-
σεις που κάνουμε με φίλους πά-
νω σε αυτό το θέμα και πολλές 
φορές αστειευόμαστε. Ενα φιλμ 
δεν είναι ακαδημαϊκό μάθημα. 
Τολμώ μάλιστα να πω ότι αυτός 
είναι ίσως και ένας τρόπος για να 
πεθάνει κανείς, με κάποια ελα-
φρότητα», εξηγεί χαμογελώντας 
ο Κώστας Γαβράς. Η παρηγορη-
τική ιατρική, την οποία πραγμα-
τεύεται στην ταινία του, δεν έχει 
βέβαια στόχο να διακωμωδήσει 
τον θάνατο, αλλά να προσφέρει 
κατά το δυνατόν ανακούφιση και 
αξιοπρέπεια στους ασθενείς. Οι 
περισσότεροι γιατροί και νοσο-
κόμοι που εμφανίζονται στην 
ταινία, μάλιστα, υπηρετούν σε 
μια τέτοια (δημόσια) ιατρική μο-
νάδα της Γαλλίας.

Το σινεμά σήμερα
Καταλήγοντας, ζητάμε από 

τον κ. Γαβρά ένα σχόλιο και πά-
νω στις σύγχρονες κινηματογρα-
φικές εξελίξεις, τόσο ως προς τα 
θέματα όσο και ως προς τις ση-
μερινές συνήθειες του κοινού: 
«Πρόσφατα συμβαίνει κάτι μάλ-
λον επικίνδυνο. Οχι τόσο όσον 
αφορά την παραγωγή των φιλμ, 
αλλά το γεγονός ότι οι άνθρωποι 
μπορούν να δουν ό,τι θέλουν 
στην τηλεόραση και στο τηλέ-

φωνό τους. Κάτι πολύ αρνητι-
κό για εμένα. Τα φιλμ πρέπει να 
τα βλέπουμε στη μεγάλη οθόνη 
μαζί με άλλους. ∆εν το λέω εγώ, 
ούτε καν ο κινηματογράφος. Οι 
αρχαίοι Ελληνες το ξεκίνησαν 
με τα θέατρά τους. Ενιωθαν ότι 
η κοινωνία πρέπει να βρεθεί μα-
ζί απέναντι σε ένα πρόβλημα ή 
σε ένα θέαμα. Εχει να κάνει και 
με ειδικά χαρακτηριστικά: δια-
λέγουμε το φιλμ που θα δούμε, 
πηγαίνουμε εκεί όπου παίζεται, 
πληρώνουμε κάτι – είναι με δυο 
λόγια κάτι που θέλουμε πραγμα-
τικά να κάνουμε». 

Οσο για τα θέματα, που στο 
σύγχρονο σινεμά πηγάζουν σε 
μεγάλο βαθμό από τα κινήμα-
τα του δικαιωματισμού, ο Ελλη-
νας σκηνοθέτης έχει τη δική του 
προσέγγιση: «Ο κινηματογράφος 
είναι κομμάτι της κοινωνίας. Συ-
χνά στο παρελθόν παρουσίαζε τα 
θέματα διαφορετικά, π.χ. ο αμε-
ρικανικός κινηματογράφος είχε 
πάντα το happy end. Σήμερα, οι 
δημιουργοί προσπαθούν να έρ-
θουν πιο κοντά στον ρεαλισμό. 
Τη θεωρώ καλή εξέλιξη, να δεί-
χνεις δηλαδή τα πράγματα όπως 
είναι. Εχει αλλάξει και το κοινό, 
θέλει να βλέπει πράγματα που 
τα νιώθει πιο κοντά του, όπως 
παλιότερα ήθελαν κάτι άλλο».

Μπενζαμέν Μπερνάιμ, Τζόναθαν Τέ-
τελμαν και Πένε Πάτι είναι μονά-
χα τρεις από τους τενόρους που 
μεσουρανούν σήμερα στα λυρι-
κά θέατρα όλου του κόσμου. Το 
Μέγαρο Μουσικής Αθηνών και οι 
χορηγοί του δικαιούνται φυσικά 
να κάνουν τις δικές τους επιλογές 
και να παραμένουν πιστοί στον 
Γιόνας Κάουφμαν. Ετσι, ο Βαυα-
ρός τενόρος προσκλήθηκε για ένα 
ακόμα ρεσιτάλ, στις 9 Φεβρουα-
ρίου, στην Αίθουσα Χρήστος Λα-
μπράκης. Την Κρατική Ορχήστρα 
Αθηνών διηύθυνε ο Γιόχεν Ρίντερ.

Μετά την Αθήνα ο Κάουφμαν 
περιόδευσε στην Ασία. Στο Χονγκ 
Κονγκ εμφανίζεται με ένα πρό-
γραμμα που περιλαμβάνει απο-
κλειστικά άριες από όπερες, το 
ίδιο στην Ταϊπέι και στη Σεούλ, 
όπου επίσης θα πραγματοποιήσει 
μια βραδιά με τραγούδια των Σού-
μαν, Λιστ, Μπραμς και Ρ. Στράους, 
την οποία θα επαναλάβει και στη 
Σαγκάη. Αντί για μια βραδιά με 
σαφές στίγμα, το Μέγαρο συμφώ-
νησε σε ένα πρόγραμμα «τρία σε 
ένα», ένα ποτ-πουρί με ιταλικές, 
κυρίως, άριες, αποσπάσματα από 
οπερέτες του γερμανόφωνου χώ-
ρου και τραγούδια από κινηματο-

γραφικές ταινίες, που ο τενόρος 
έχει περιλάβει σε πρόσφατη δι-
σκογραφική δουλειά του. Για τα 
τελευταία επιστρατεύθηκε μικρο-
φωνική εγκατάσταση.

Στο ισχνό πρώτο μέρος ο Κά-
ουφμαν ερμήνευσε τέσσερις άρι-
ες. Συγκεκριμένα, από τις όπερες 
«Τζοκόντα» του Πονκιέλι, «Κάρ-
μεν» του Μπιζέ, «Τόσκα» του Που-
τσίνι και «Αντρέα Σενιέ» του Τζορ-
ντάνο. Η φωνή εξακολουθεί να 
διατηρεί το ελκυστικό σκούρο 
ηχόχρωμά της, ωστόσο τα προ-
βλήματα που αναπόφευκτα έχει 

φέρει ο χρόνος δεν κρύβονται. Η 
ψηλή περιοχή προφανώς δεν εί-
ναι όσο ελεύθερη υπήρξε κάποτε, 
ενώ ο τελείως ιδιαίτερος τρόπος 
με τον οποίο ο Κάουφμαν προσεγ-
γίζει και τελικά αποδίδει χαμηλό-

φωνα τις ψηλές νότες, εκτός του 
ότι ταιριάζει ελάχιστα στο ιταλικό 
ρεπερτόριο, καθιστά το τραγούδι 
του εξαιρετικά προσεκτικό. Ολα 
ηχούν καλά υπολογισμένα ενώ 
πουθενά δεν υπάρχουν ο αυθορ-

μητισμός και η αμεσότητα, που 
αποτελούν προϋπόθεση, ειδικά σε 
αποσπάσματα όπως η αισθαντική 
άρια του Εντσο από την «Τζοκό-
ντα» και ο φλογερός «Αυτοσχεδι-
ασμός» του Σενιέ.  

Τα αποσπάσματα από τη «Χώ-
ρα του μειδιάματος» του Λέχαρ 
και από την «Πριγκίπισσα του 
τσίρκου» του Κάλμαν ταίριαζαν 
καλύτερα στην αισθητική του 
τραγουδιού του, ήταν όμως εξί-

σου συναισθηματικά εγκρατή. Οι 
δε ερμηνείες τραγουδιών όπως το 
«Strangers in the night» απευθύ-
νονταν κυρίως στους ανεπιφύλα-
κτους φαν του τενόρου. Συνολικά, 
μια τίμια διεκπεραίωση.

Η ΚΟΑ
Η Κρατική Ορχήστρα Αθηνών 

υπό τον αποτελεσματικό Γιόχεν 
Ρίντερ είχε αρκετή δουλειά, κα-
θώς όσα ερμήνευσε ξεπερνού-
σαν κατά πολύ σε διάρκεια το 
τραγούδι. Για πολλοστή φορά σε 
ρεσιτάλ όπερας ακούστηκαν το 
«Ιντερμέδιο» από τη «Μανόν Λε-
σκό» του Πουτσίνι, αποσπάσματα 
από τις δύο σουίτες της «Κάρμεν» 
και η εισαγωγή από τη «Νόρμα» 
του Μπελίνι. Μαζί τους επίσης ο 
«Χορός των ωρών» από την «Τζο-
κόντα» αλλά και το μουσικό θέμα 
του Τζον Ουίλιαμς από την ταινία 
«Σούπερμαν». Ολα στο μπλέντερ. 
Χαιρόταν κανείς τα καλά ξύλινα 
της ορχήστρας, το φλάουτο του 
Νίκου Νικόπουλου στην «Κάρ-
μεν» και το κλαρινέτο του Πα-
ναγιώτη-Μάριου Γιαννάκα στην 
άρια του Καβαραντόσι από την 
«Τόσκα». Λίγο έλειψε να κλέψουν 
την παράσταση.

Ο Γιόνας Κάουφμαν ανάμεσα στον Μπιζέ και στον Σινάτρα

Το χειρότερο
είναι ο φόβος
παρά ο ίδιος
ο θάνατος
Ο Κώστας Γαβράς για τη νέα του ταινία

Ολα έμοιαζαν καλά 
υπολογισμένα, χωρίς 
τον αυθορμητισμό και 
την αμεσότητα που 
αποτελούν προϋπόθεση 
μιας ερμηνείας.

Σχεδόν όλοι οι παλιοί 
συνεργάτες, ηθοποιοί, 
τεχνικοί κ.ά. των ταινιών 
που έχω κάνει, 
έχουν φύγει· 
θα έρθει η σειρά μου.

Μια μέρα έθαψαν 
τον νονό μου. Στο τέλος 
ο παπάς είπε μια τελευ-
ταία προσευχή κι έδειξε 
τον ουρανό. Ο παππούς, 
όμως, μου έδειξε 
μόνο τον τάφο, χωρίς 
να πει τίποτα.

Ο σκηνοθέτης Κώστας Γαβράς στα γυρίσματα της «Τελευταίας πνοής», που πραγματεύεται τον τρόμο του ανθρώπου μπροστά στο τέλος. «Η συγκεκριμένη ιδέα 
με ενδιέφερε εδώ και χρόνια για λόγους αρχικά προσωπικούς: έχω φτάσει σε μια ηλικία που πρέπει να αντιμετωπίσω το πρόβλημα», λέει στην «Κ».

Ποτ πουρί από άριες, αποσπάσματα από οπερέτες και τραγούδια από το σινεμά ερμήνευσε ο Γιόνας Κάουφμαν.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Είναι καλό να φέρνουμε νέα πλά-
σματα στον κόσμο; Πόλεμος στην 
Ουκρανία, στη Γάζα και στη Συ-
ρία, άνοδος αυταρχικών ηγετών, 
τεχνητή νοημοσύνη, κλιματική 
αλλαγή – μήπως ο κόσμος θα ήταν 
ένα καλύτερο μέρος χωρίς τον άν-
θρωπο; Ο σύγχρονος Αμερικανός 
στοχαστής Τοντ Μέι ασχολείται 
με αυτό ακριβώς το ζήτημα στο 
νέο του βιβλίο –δεν έχει ακόμη με-
ταφραστεί στα ελληνικά– «Μήπως 
πρέπει να εξαφανιστούμε; Ενα φι-
λοσοφικό δίλημμα για τους αφό-
ρητους καιρούς μας» (Should We 
Go Extinct? A Philosophical Di-
lemma for Our Ubearable Times, 
εκδ. Crown Publishing). 

Θέλετε να σας πούμε από τώρα 
την απάντηση που δίνει ο Αμε-
ρικανός στοχαστής στο ερώτημα 
του τίτλου του βιβλίου του; Εντά-
ξει· προκρίνει τη διαιώνιση του 
είδους μας. Θα το καταλάβατε 
και από τις απαντήσεις που δί-
νει στα τέσσερα ερωτήματα που 
του θέσαμε. 

Τις βασικές του θέσεις σχολιά-
ζουν και δύο Ελληνες καθηγητές 
φιλοσοφίας. 

– Πώς ξεκίνησε η ιδέα για ένα 
τέτοιο βιβλίο; Επαιξαν ρόλο οι 
«αφόρητοι καιροί» στον υπό-
τιτλο του βιβλίου; 

– Το 2018 έγραψα ένα άρθρο 
στους New York Times με τίτλο 
«Θα ήταν τραγωδία η εξαφάνιση 
του ανθρώπινου είδους;» (https://
www.nytimes.com/2018/12/17/
opinion/human-extinction-cli-
mate-change.html). Με απασχο-
λούσε το ζήτημα λόγω των μαθη-
μάτων που δίδασκα: δικαιώματα 
των ζώων, ηθική του περιβάλλο-
ντος, φιλοσοφία του πολέμου. Ολα 
αυτά τα ζητήματα αφορούν την 
ανθρώπινη σκληρότητα. Σε εκείνο 
το άρθρο εξέφραζα πολλές επιφυ-
λάξεις και μέσα στα χρόνια επα-
νερχόμουν σε αυτές με διάφορες 
σκέψεις, ώσπου αποφάσισα να 
αναπτύξω αυτές τις σκέψεις σε 
μεγαλύτερο βάθος σε ένα βιβλίο. 

 
– Αυτό είναι το τεχνικό μέρος 
της ιστορίας, ωστόσο πιστεύε-
τε, νιώθετε ότι η εποχή μας εί-
ναι όντως «αφόρητη»; Οπωσ-
δήποτε είναι κάτι που αρκετός 
κόσμος νιώθει – ισχύει όμως; 

– Η αλήθεια είναι ότι η λέ-
ξη «αφόρητη» προτάθηκε από 

τον επιμελητή μου στην Crown 
Publishing. Στα αγγλικά έχει δι-
πλό νόημα. Κάτι μπορεί να εί-
ναι αφόρητο επειδή δεν είναι 
καθόλου εύκολο να το αντέξεις. 
Ωστόσο, το ρήμα bear στα αγ-
γλικά έχει και το νόημα του κά-
νω/ανατρέφω παιδιά (bearing 
children), συνεπώς το αφόρητο 
εδώ θα μπορούσε να είναι το να 
μην μπορείς να έχεις παιδιά. Ως 
προς αυτό που με ρωτάτε, ναι, 
ζούμε σε δύσκολες εποχές, με 
την κλιματική κρίση, τον πόλε-
μο και τον απολυταρχισμό να 
κερδίζουν έδαφος σε πολλά μέ-
ρη ανά τον κόσμο. Ωστόσο έχου-
με άλλη επιλογή πέρα από το να 
το αντέξουμε όλο αυτό (bear up 
under it) και να προσπαθήσουμε 
να βελτιώσουμε την κατάσταση; 

 
– Θα μπορούσαμε να συγκρί-
νουμε τη βασική διερώτηση 
του βιβλίου σας με τον «Μύθο 
του Σίσυφου» του Αλμπέρ Καμί, 
που είναι ένα δοκίμιο πάνω στην 
ιδέα της αυτοκτονίας; Επαιξαν 
κάποιο ρόλο τέτοιες θεωρίες σε 
εσάς ή και λογοτεχνικές στάσεις 
όπως του Τόμας Λιγκότι, σύμ-
φωνα με τον οποίο η απόκτηση 

συνείδησης από τον άνθρωπο 
ήταν μεγάλο εξελικτικό σφάλμα; 

– ∆εν θα συνέκρινα το βιβλίο 
μου με την προσέγγιση του Καμί, 
κυρίως επειδή η βασική του θέση 
σχετικά με την αυτοκτονία (βιολο-
γική ή φιλοσοφική) έχει να κάνει 
με το πώς κάποιος μπορεί να ξεφύ-
γει από την απουσία νοήματος του 
κόσμου. Το δικό μου βιβλίο έχει να 
κάνει με το πώς φερόμαστε στα 
άλλα ζωντανά πλάσματα του πλα-
νήτη και στο περιβάλλον. ∆εν θα 
έλεγα ότι η συνείδηση ήταν ένα 
εξελικτικό λάθος. Αυτό παραεί-
ναι απλοϊκό. Χάρη στη συνείδη-
ση έχουμε τέχνες και επιστήμες 
και την ικανότητα να τις εκτιμού-
με, όπως γράφω και στο βιβλίο. 
Χάρη στη συνείδηση έχουμε τη 
δυνατότητα να προσδίδουμε νό-
ημα στις ζωές μας. Την ίδια στιγ-
μή, η ανθρώπινη συνείδηση έχει 
εξελιχθεί με τέτοιο τρόπο ώστε 
να οδηγήσει στα εργοστασιακά 
αγροκτήματα, στην κλιματική αλ-
λαγή και σε άλλα κακά. Θα έλεγα, 
εντέλει, ότι η ηθική της συνείδη-
σης είναι ένα περίπλοκο ζήτημα. 

 
– Στην εποχή των κοινωνικών 
δικτύων και της ανάπτυξης της 

τεχνητής νοημοσύνης, μπορεί η 
φιλοσοφία να μας βοηθήσει να 
βρούμε άκρη; Για κάποιους αν-
θρώπους κάτι τέτοιο είναι μά-
ταιο. Οπως λέει και ένα τραγούδι 
του Λέοναρντ Κοέν, «Ο πόλεμος 
τελείωσε και οι καλοί έχασαν». 

– ∆εν είμαι ειδικός στην τε-
χνητή νοημοσύνη, αλλά τείνω να 
βλέπω με σκεπτικισμό γενικεύσεις 
του τύπου «Ο πόλεμος τελείωσε 
και οι καλοί έχασαν». Πρώτον, 
πολλοί πόλεμοι βρίσκονται σε εξέ-
λιξη, τόσο κυριολεκτικά όσο και 
μεταφορικά, και οι ένορκοι μένει 
να αποφασίσουν ποιοι θα κερδη-
θούν και ποιοι θα χαθούν. Οπως 
λέω στο βιβλίο, υπάρχει μια ολό-
κληρη σειρά από πράγματα που 
μπορούν να κάνουν την ύπαρξή 
μας πάνω στον πλανήτη να έχει 
περισσότερο νόημα. ∆εύτερον, ως 
άνθρωπος που έχει επηρεαστεί 
από τη σκέψη του Μισέλ Φουκό, 
βλέπω την Ιστορία ως μια υπόθε-
ση γεμάτη πολλά ενδεχόμενα και 
όχι ως ένα αφήγημα με συγκεκρι-
μένο πατρόν ή σκοπό. ∆εν ξέρου-
με τι θα επικρατήσει. Οι άνθρωποι 
που έχουν καλούς σκοπούς θα δο-
κιμάσουν τις ευκαιρίες τους ελπί-
ζοντας για το καλύτερο. 

Ο Αμερικανός φιλόσοφος Τοντ Μέι 
αναρωτιέται στο τελευταίο του 
βιβλίο Should We Go Extinct? A 
Philosophical Dilemma for Our 
Unbearable Times για εκείνες τις 
πρακτικές που θα δικαιολογού-
σαν την ύπαρξη του ανθρώπου 
στον κόσμο και τη συνέχιση αυ-
τής. Η ερώτηση δεν προέκυψε 
από μόνη της. O Μέι εντάσσεται 
σε μια συζήτηση η οποία εκκινεί 
στο δεύτερο μισό του 20ού αιώ-
να, αναδυόμενη μέσα από τον 
προβληματισμό για την οικολο-
γική καταστροφή, την κλιματική 
αλλαγή και την αδιανόητη οδύνη 
άλλων έμβιων όντων που επιφέ-
ρει η τεχνολογική και πληθυσμι-
ακή ανάπτυξη του ανθρώπινου 
είδους. Εκ πρώτης όψεως, η ευ-
αίσθητη προσπάθεια του Μέι 
χαρακτηρίζεται από αυθεντική 
έγνοια και αγωνία για τον εντο-
πισμό μιας ισορροπημένης σχέ-
σης μεταξύ του ανθρώπου και 
του κόσμου στον οποίο ενοικεί. 
Η προσπάθεια αυτή, όμως, δια-

κατέχεται και από μια δεύτερης 
τάξης αγωνία: του εντοπισμού 
του ορθού μέτρου ισορροπίας 
μεταξύ ανθρώπων, από τη μια, 
και μεταξύ ανθρώπου και κό-
σμου, από την άλλη, με απώτερο 
σκοπό τον προσδιορισμό της ιε-
ράρχησης των προτεραιοτήτων 
που συνεπάγεται η ισορροπία 

αυτή. Ο Μέι αμφιταλαντεύεται 
μεταξύ ωφελιμιστικών (μεγιστο-
ποίηση της ευτυχίας) και δεο-
ντολογικών (μεγιστοποίηση της 
ηθικότητας) κριτηρίων, για να 
καταλήξει στο συμπέρασμα ότι 
ο άνθρωπος πρέπει να κατανο-
ήσει εκ νέου τον εαυτό του ως 
μέρος του άβιου και έμβιου κό-
σμου στον οποίο ανήκει. Συμπέ-

ρασμα ευπρόσδεκτο και παράδο-
ξο μαζί, καθώς ο άνθρωπος, ως 
μέτρο, επιλέγει να αποποιηθεί 
τη νεωτερική αυτοκατανόησή 
του ως μέτρου των πραγμάτων 
και να αναθέσει στον ίδιο τον 
κόσμο τον ρόλο αυτό. Εναν κό-
σμο, όμως, που στο σύνολό του 
ούτε διακατέχεται από κάποια 
έγνοια για την αυτοσυντήρηση 
των όντων τα οποία τον ενοι-
κούν, ούτε προβαίνει σε κάποιες 
διορθωτικές αλλαγές για τη δι-
ατήρησή τους. Ισως, λοιπόν, το 
μέτρο του κόσμου και το μέτρο 
του ανθρώπου να έχουν στην 
πραγματικότητα ένα άλλο, τρί-
το μέτρο –πέρα από τον άνθρω-
πο και πέρα από τον κόσμο–, 
το οποίο να μην αρθρώνεται με 
όρους ευτυχίας, αυτονομίας ή δι-
ατήρησης, αλλά με όρους εντο-
λής. Γιατί το βάρος του να είσαι 
μέτρο μπορεί να το σηκώσει μό-
νο αυτό που είναι άμετρο. 

 
Ο κ. Αντώνιος Καλατζής είναι 
επίκουρος καθηγητής Νεότερης 
Ευρωπαϊκής Φιλοσοφίας στο Π.Ι. 

Πρέπει να φέρνουμε νέους αν-
θρώπους στον κόσμο ή θα ήταν 
καλύτερο για τον κόσμο να εξα-
φανιστεί το είδος μας; Το ερώ-
τημα που θέτει ο Αμερικανός 
φιλόσοφος Τοντ Μέι στο βιβλίο 
του Should We Go Extinct? A 
Philosophical Dilemma for Our 
Unbearable Times δεν θα μπο-
ρούσε να τεθεί στην αρχαιότη-
τα. Αν ετίθετο, π.χ., στον Αρι-
στοτέλη, ο Ελληνας φιλόσοφος 
θα θεωρούσε την απάντηση του 
ερωτήματος τόσο προφανή –
θα ήταν εξάλλου φύσει αδύνα-
τον το παρά φύσιν, δηλαδή η 
μη αναπαραγωγή του ανθρώ-
που, να επικρατήσει του κατά 
φύσιν– ώστε θα αντιμετώπιζε 
το ερώτημα ως σοφιστικό ή ερι-
στικό, δηλαδή ως ερώτημα το 
οποίο θα έκρυβε κάποια διαλε-
κτική παγίδα. Για τον αρχαίο 
φιλόσοφο πάντα συντέτακταί 
πως («όλα τα πράγματα είναι με 
κάποιο τρόπο συντεταγμένα»), 
ώστε να εξασφαλίζεται η αγαθό-

τητα του σύμπαντος κόσμου. Ο 
άνθρωπος, όπως και κάθε άλλο 
είδος στον υποσελήνιο κόσμο, 
συμβάλλει στην πληρότητα και 
στο κάλλος του σύμπαντος μέ-
σω της κατ’ είδος αιωνιότητάς 
του, την οποία πετυχαίνει με 
την αναπαραγωγή του, αφού 
κατ’ αριθμόν ο άνθρωπος, όπως 

άλλωστε και κάθε άλλο έμβιο ον 
του υποσελήνιου κόσμου, είναι 
θνητός. Ωστόσο, στη σύγχρονη 
εποχή το ερώτημα τίθεται με 
δικαιολογημένη σοβαρότητα, 
αφού συνδέεται με το αίτημα για 
αλλαγή της συμπεριφοράς του 
ανθρώπου απέναντι στο περι-
βάλλον και στα υπόλοιπα έμβια 
όντα του πλανήτη. Ερωτήματα 

που έχουν να κάνουν με τα δι-
καιώματα των ζώων, ζητήματα 
περιβαλλοντικής ηθικής ή ηθι-
κής της συνείδησης, δεν ετίθε-
ντο στην αρχαιότητα όχι λόγω 
κάποιας αδυναμίας της αρχαίας 
σκέψης, αλλά γιατί δεν υπήρχε 
λόγος να τεθούν. Στον αρχαίο 
κόσμο η θέση του ανθρώπου 
ήταν δεδομένη· ο νους του, η 
«συνείδησή» του δεν υπήρχαν 
στον άνθρωπο προκειμένου αυ-
τός να κυριαρχήσει στον κόσμο, 
αλλά προκειμένου να μετέχει 
στην αρετή της λογικότητας, η 
οποία παράγει αιωνίως την ευ-
ταξία του σύμπαντος κόσμου και 
πάνω στην οποία θα μπορούσε 
να εδραιωθεί η τέλεια κοινωνία. 
Η φιλοσοφία αλλάζει – ευτυχώς. 
Είναι εδώ για να θέτει καίρια 
ερωτήματα αλλά και για να θυ-
μίζει, χάρη στην ανακλαστική 
ιστορία της, πως ο άνθρωπος 
δεν ήταν πάντοτε ο ίδιος. 

 
Ο κ. Παντελής Γκολίτσης είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Αρχαίας 
και Μεσαιωνικής Φιλοσοφίας ΑΠΘ. 

Το βάρος 
του να είσαι μέτρο 
μπορεί να το σηκώσει 
μόνο αυτό που 
είναι άμετρο. 

Η συμπεριφορά 
του ανθρώπου απέναντι 
στο περιβάλλον και 
στα υπόλοιπα έμβια 
όντα του πλανήτη. 

Ο Τοντ Μέι παραδέχεται πως οι εποχές που ζούμε είναι δύ-
σκολες, «με την κλιματική κρίση, τον πόλεμο και τον αυταρχισμό 
να κερδίζουν έδαφος σε πολλά μέρη ανά τον κόσμο» και τονίζει 
πως υπάρχει μόνο μία επιλογή, «να το αντέξουμε όλο αυτό και 
να προσπαθήσουμε να βελτιώσουμε την κατάσταση». 
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ 

Του ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΚΑΛΑΤΖΗ Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΓΚΟΛΙΤΣΗ 

Σε τι κόσμο
φέρνουμε
τα παιδιά μας; 
Μια φιλοσοφική αναζήτηση με

τον Αμερικανό στοχαστή Τοντ Μέι 

Συγγραφέας δεκαοκτώ 
βιβλίων φιλοσοφίας, από 
τους αρχικούς συνεργάτες 
του φιλοσοφικού μπλογκ 
«The Stone» των New York 
Times, έχει επίσης διατελέσει 
φιλοσοφικός σύμβουλος 
στην τηλεοπτική σειρά «The 
Good Place», ενώ διδάσκει 
στο Warren Wilson College. 
∆έχεται συχνά προσκλήσεις 
για ομιλίες σε πανεπιστήμια 
πάνω στο πεδίο της ηθικής 
και της πολιτικής φιλοσοφίας, 
αλλά εξαιτίας της κλιματικής 
κρίσης, πραγματοποιεί τις 
περισσότερες από αυτές τις 
ομιλίες διαδικτυακά. 

Ποιος είναι 
ο Τοντ Μέι

Επικίνδυνη ισορροπία Τι θα έλεγε ο Αριστοτέλης; 
Α Π Ο Ψ Ε Ι Σ
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